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RAADSCAMPAGNE 

Onder het motto: 
'Wat dit land nodig 
heeft' 
zijn 5 februari de 
gemeenteraadscam
pagnes van start 
gegaan. 
Campagneleider 
Gerlof Boosman 
schetst de hoofdlij
nen en doelstellin
gen. Ook alle 
Bolkestein- en top
teamavonden zijn 
vermeld. 

GEMEENTEN 

Hoe 'draaien' onze 
gemeentebestuur
ders? Werk, veilig
heid en economie 
komen terug in hun 
interviews. 

Frits Bolkestein geeft 
tot slot zijn visie op 
zowel de plaatselij
ke als de landelijke 
politieke proble
men. 'De stelling 
dat de kloof tussen 
politiek-burger gro
ter is geworden is 
niet waar. Het 
tegendeel is het 
geval.' 
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DOCUi·/lPUP.T!ECENTRUM 
NEDERLANDSE POLITIEKE 

._ PARTIJEN ~ . 

GIJS DE VRIES 

De beoogd lijsttrekker 
voor de Nederlandse 
liberale fractie in het 
Europees Parlement 
haakt in op de proble
men waarmee de 
gemeenten, Nederland, 
maar ook het Europees 
Parlement worstelen. 

'We moeten het midden
en kleinbedrijf koeste
ren, want dat is de rug
gegraat van de Neder
landse economie en het 
is de grote bron van 
arbeidsplaatsen.' 

. VERKIEZINGSPROGRAMMA 

9 Ondanks het korte en 
bondige programma 
werden nog 426 amen
dementen tijdens het 
congres in Papendal 
behandeld. Pittige dis
cussies gingen o.a. over 

onze infrastructuur, de 
wijze van bezuinigen en 
het scheppen van extra 
banen. Tot vreugde van 
de jongeren koos de 
VVD voor de prestatie
beurs. 
Het programma werd 
aangenomen. Dat gold 
ook voor de contributie
verhoging in 1995. 
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AFSCHEID WIEGEL 

Honderden mensen 
togen naar Friesland om 
afscheid te nemen van 
Hans Wiegel als 
Commissaris van de 
Koningin. 

EN VERDER 

- De procedure provinciale-stuten
verkiezingen 1995 is gratis 
opvraagbaar bij het algemeen 
secretariaat tel: 070 - 361 30 61. 

- Dat geldt eind februari ook voor 
de uitvoerige beschrijvingsbrief 
van de 47ste Jaarlijkse 
Algemene Vergadering op 27 en 
28 mei in het Turfschip in 
Breda. 

- Symposium Teldersstichting over 
'Middelmaat in het hoger onder
wijs?' 

- Symposium van het 
Documentatiecentrum 
Nederlandse Politieke Partijen 
over 'De politieke partij van de 
21ste eeuw' 

- Het 45-jarig bestaan van de 
JOVD 

- De partijraad van 26 maart 
komt te vervallen 

- De verkiezingsaffiche is 
ingesloten 



Wat dit land nodig heeft ..... 

Gerlof Boosman 

V an ons als VVD-ers wordt een maximale 
inspanning gevraagd, maar de inzet is 

dan ook de moeite waard. Een werkelijk goede 
uitslag betekent een grotere kans om in de 
regering te komen. Daarnaast bestaat voor het 

eerst in de geschiedenis van de 
Kamerverkiezingen de mogelijkheid dat de 

VVD de tweede partij van ons land wordt. 

Roodscampagne 
Nu komt het er op aan om met de gemeente
raadsverkiezingen de eerste slag te slaan. Zij 

moeten tot een sycces worden gemaakt, want 
een goede uitslag betekent een geweldige uit

gangspositie voor de Kamerverkiezingen in 
mei. Hoewel wij nuchter moeten stellen dat de 

Gemeenteraadsverkiezingen met de vele loka

le partijen geen echte graadmeter zijn voor de 

Tweede-Kamerverkiezingen. 

Woensdag 2 maart worden die raadsverkiezin
gen gehouden. Vanuit de landelijke campag

ne proberen we de afdelingen maximaal te 
ondersteunen. 

De afdelingen zullen de campagne voeren 
onder het motto: 'WAT DEZE GEMEENTE 

NODIG HEEFT'. Een slogan die gestoeld is op 

twee peilers: 

*We moeten laten zien waar de VVD in iedere 

gemeente voor staat. In de ene gemeente is dit 

extra aandacht voor de veiligheid en crimina

liteit, en in een andere gemeente is een grotere 

VVD-inbreng nodig om de uit de pan rijzende 
stijging van de gemeentetarieven te stoppen. 

Zo zal de VVD in iedere gemeente haar eigen 

accenten leggen en prioriteiten stellen. Het uit
gangspunt is dat we de kiezer duidelijk maken 

waar de VVD in de gemeente voor durft te kie-

Wat dit land de komende jaren nodig heeft is een sterke WD. 

Dat geldt niet alleen voor de gemeenten, maar ook voor de Haagse 

politiek en voor onze positie in Europa. En zoals de zaken er nu voor

staan kunnen wij dat samen waarmaken. Al maanden staan we op 

winst in de opiniepeilingen. Maar peilingen zijn hoogstens wisselen

de momentopnames. Laten we dus vooral niet de fout maken te den

ken dat we er al zijn. 

De kiezers zijn grilliger dan ooit. Ongeveer een derde van de kiezers 

weet zelfs nog helemaal niet op wie men zal gaan stemmen. Daarom 

zullen de verkiezingen tot het laatste moment spannend blijven. 

zen en dat de liberalen ook achter die keuzen 
blijven staan. 

De VVD is geen partij van dromers en lucht
fietsers maar van mensen die praktisch en 
realistisch bezig zijn met een duidelijke visie 

op de problemen van vandaag. Door die 
nuchtere instelling zijn we altijd herkenbaar 

geweest. Dat zullen wij de kiezers tijdens deze 
campagne opnieuw duidelijk moeten maken. 

* Achter ieder programma staan de mensen 
die het waar moeten maken. Voor veel kiezers 

geldt dat men eerder geneigd is op mensen te 
stemmen die men kent en vertrouwt dan op 
een program. Daarom zullen wij in onze cam

pagne - meer dan in het verleden - moeten 
laten zien welke mensen ons in de gemeente

raad gaan vertegenwoordigen. Wie achter dat 
VVD-programma staan. Dus een VVD-team 

dat het vertrouwen waard is! 

Het wordt een moderne campagne die op 

eigentijdse manier laat zien welke mensen ons 
programma straks willen uitvoeren. Maar ook 

een zakelijke campagne met een herkenbaar 

menselijk gezicht. 
De vormgeving van onze campagne zal ons 

onderscheiden van onze concurrentie. Onze 

verkiezingstoernee is dit jaar absoluut anders 

dan de verkiezingscampagnes in het verleden. 

Zo'n campagne levert het beste resultaat op 

wanneer zij wordt uitgevoerd en uitgedra
gen door ons allemaal. Veel afdelingen kun

nen nog de nodige hulp gebruiken. Daarom 

vraag ik u contact op te nemen met uw 
afdeling en uw hulp aan te bieden. Er moet 
in iedere afdeling veel werk worden verzet. 
Vele handen maken die arbeid lichter en 

bevorderen de teamgeest. 
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Slot Roodscampagne 

Maandag 28 februari houdt de VVD haar slot
manifestatie in 't Spant te Bussum. Als u daar 

bij wilt zijn bent u van harte welkom! 

Op de uitslagenavond 2 maart is iedereen wel

kom in het gemeentehuis van Almere, waar 

gezamenlijk de uitslagen zullen worden beke
ken en hopelijk kunnen worden gevierd. 

De Kamercampagne 

Na de inspanningen in februari is het goed 
onszelf en de kiezer even rust te gunnen. In 
maart worden dan ook geen bijzondere cam
pagne-activiteiten georganiseerd. Maar op 
zaterdag 9 april start de Kamercampagne 

alweer met een daverende manifestatie in het 

Casino in Den Bosch. Over de opzet daarvan 
wordt u nog tijdig geïnformeerd. Voor alle 

campagnisten moet die gang naar Den Bosch 
vanzelfsprekend zijn. Daar wordt het start
schot gegeven voor een zware en zeer intensie
ve campagne. 

Een campagne waarin we de mensen duidelijk 

moeten maken dat het wél mogelijk is veel 

meer mensen aan het werk te krijgen als we 
maar een forse lastenverlichting durven door 
te voeren. De premies en belastingen moeten 
omlaag om de arbeid goedkoper te maken. Als 

wij daartoe de mogelijkheid krijgen komen er 
tienduizenden banen bij. 

Het wordt een intensieve campagne: bijna 
iedere dag zijn er overal in het land grootse 

VVD-manifestaties. We zullen daar laten zien 

dat we klaar zijn om in de regering te komen 

omdat we het beleid hebben WAT DIT LAND 
NODIG HEEFT en de mensen die het kunnen 

uitvoeren. 

En natuurlijk noteert u 3 mei: de dag van de 
verkiezingen (let op, heel ongebruikelijk, een 
dinsdag!!!) 

VVD-teams 

In deze campagne zal een aantal deelcampag

nes worden gevoerd. Deze worden uitgevoerd 

door speciale VVD-teams bestaande uit kandi
daten die gezamenlijk optrekken en gedurende 
de gehele campagne als team opereren. 

Deze bijzondere projecten zijn gericht op spe
ciale groepen of regio's. Zo zal een aparte 

campagne op Brabant en Limburg worden 

gericht. In deze twee provincies hebben we tij
dens de laatste verkiezingen nogal wat stem

men verloren en we zullen er alles aan doen 
om deze kiezers terug te winnen. 

Daarnaast zullen we in alle provincies met 

een speciale bus rondtrekken waarin een team 
van Kamerkandidaten aanwezig is die uit de 
eigen regio afkomstig zijn. 

Een ander campagnedeel is gericht op studen
ten. Dat is een heel belangrijk project omdat 
maar liefst 1 op de 10 VVD-kiezers studeert. 

Een speciaal VVD-team zal een groot aantal 
universiteiten en hogescholen bezoeken om 

daar met de studenten in discussie te gaan. 

9 juni Europa 

De VVD zal voor de Europese verkiezingen een 
korte maar intensieve campagne voeren. Wij 
zullen er alles aan moeten doen om onze 
eigen VVD-aanhang naar de stembus te krij
gen. Dat is van het grootste belang omdat de 
ervaring leert dat de opkomst bij deze verkie
zingen vrij laag is. 
Tijdens deze campagne zal een beperkt aantal 
grote manifestaties worden gehouden. 

Volmachten 

Weest u bij alle drie de verkiezingen alert op 

de mogelijkheid volmachten te krijgen. 

Waarschijnlijk zijn tijdens de verkiezingsda
gen nogal wat mensen op vakantie. Het is 

daarom goed uw vrienden en relaties er tijdig 

op te wijzen dat men tegenwoordig heel 
gemakkelijk bij volmacht kan stemmen. Laten 

we met elkaar er voor zorgen dat voor de VVD 
niet onnodig stemmen verloren gaan! 

Drie verkiezingen in de komende 5 maanden 

is voor de partij een ongekend zware opgave. 

Maar de voortekenen zijn gunstig. Er is een 
unieke kans onze positie te verbeteren. 

Wat de gemeente, dit land en Europa nodig 
hebben is een sterkere VVD! 

Met elkaar kunnen we daarvoor zorgen! 

Gerlof Boosman, 
campagneleider. 
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Fotograaf Dries van Bergeijk trof deze campag
nebus te Schijndel. Klaar voor de raadscampag

nestart. Nu maar hopen dat het Sje daar een 
4tje wordt, zoals we ook landelijk mikken om 

van de derde partij de tweede partij te maken. 
Het zal erom gaan spannen!! 

DE CAMPACi· 
NE TOERNEE 
·TOT AAN DE 
RAADSVER· 
KIEZINGEN 
Alle Bolkestein- en toptenm-avonden begin

nen om 19.45 uur, de zalen zijn open vanaf 

19.00 uur. 

Bolkesteinavond, KC Dordrecht 
10/2, De Bonkelaar, Scheldelaan 1, Sliedrecht 

Topteam-avond, KC Groningen 
11/2 Martinihal, L. Springerlaan 2, Groningen 

Topteam, KC Den Helder 
14/2 De Clinghe, Duin en Bosch 3, Castricum 

Topteam, KC Leiden 
15/2 Stadsgehoorzaal, Ereestraat 60, Leiden 

Bolkestein, KC Utrecht 
16/2 De Lampegiet, Kerkewijk 10, Veenendaal 

Topteam, KC Dordrecht 

17/2 Schouwburg, Rijswijk 

BAV KANDIDATENLIJSTEN EP EN TK, 

vrijdag 18 en zaterdag 19 febr. 
De Maaspoort, Oude Markt 30, Venlo 

Bolkestein, KC Gelderland 

21/2 Orpheus, Churchillpl1, Apeldoorn 

Topteam, KC Tilburg 
22/2 Schouwburg, L. Bouwmeesterpl.l, Tilburg 

Bolkestein, KC Den Haag 
23/2 Congresgebouw, Van Goghzaal 

Topteam, KC Dordrecht, 

24/2 De Boogerd, Hortensiastr. 5, 

Oud-Beijerland 

Bolkestein, KC Limburg 

25/2 MECC, Forum 100, Auditorium 2, 

Maastricht 

SLOTCAMPAGNE KC HAARLEM 
MAANDAG 28 FEBRUARI 1994 

'T SPANT BUSSUM, DR. KUYPERLAAN 3 

Woensdag 2 maart: 
Gemeenteraadsverkiezingen. 
Vanaf zeven uur kunt u terecht in het gemeen

tehuis te Almere voor de uitslagenavond. 
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1994: STEMMEN IN HET 
BUITENLAND 

" 

door mr. Jan Kees Wiebenga, 
VVD-Tweede Kamerlid 

Na veel discussie en een wijziging van de 

Grondwet kon het er in 1986 eindelijk van komen: 

ook de Nederlanders in het buitenland kregen de 

gelegenheid voortaan hun stem uit te brengen bij 

de verkiezingen voor de Tweede Kamer en het 

Europees Parlement. In 1986 en 1989 was de 

opkomst teleurstellend. Zo bracht in 1989 bij de 

Europese verkiezingen maar 4% van de circa 

550.000 in het buitenland wonende kiesgerechtig

den zijn stem uit. En bij de tussentijdse verkiezin

gen voor de Tweede Kamer in dat jaar waren het 

er nog minder: 3%. De procedures bleken 

omslachtig te zijn. Een fors aantal briefstemmen 

ging verloren doordat zij te laat bij de stembus in 

Nederland arriveerden. Bovendien liet de overheid 

steken vallen: zo werd een deel van de stembiljet

ten per zeepost aan de betreffende kiezers toege

zonden! 

Deze feiten riepen om verbetering. Inmiddels is 

een aantal maatregelen genomen ter versnel

ling en vereenvoudiging van de procedures. Ik 
noem het opzetten van een centrale kiezersre

gistratie; de bepaling dat de briefstemmen uit 

het buitenland in Den Haag zullen worden 
verwerkt in plaats van in alle Nederlandse 
gemeenten; grotere inschakeling van onze 

ambassades en consulaten, onder meer door 
de verzending van formulieren per diplomatie
ke post; alsmede eerdere toezending van de 
stembiljetten aan de kiezers door een verkor
ting van de voorafgaande beroepsprocedures. 

Ambassades als stembureau 
De VVD-Tweede Kamerfractie vond dat er meer 

moest gebeuren. Daarom werd een initiatief
wetsvoorstel Wiebenga/Weisglas ingediend, 

met de bedoeling het mogelijk te maken om 

briefstembureaus te vestigen bij de 
Nederlandse ambassades en consulaten. De 

telling van de briefstemmen vindt in dat geval 
op de verkiezingsdag aldaar plaats. De resulta

ten worden vervolgens doorgegeven aan het 

hoofdstembureau in Den Haag. Deze mogelijk

heid geeft de betreffende kiezers meer tijd om 
hun briefstem tijdig te laten binnenkomen. 

Kort geleden is het wetsvoorstel aangenomen. 

Bij de verkiezingen in 1994 zal hiermee erva
ring worden opgedaan in Australië, Brazilië, 

Indonesië, Israël, Italië, de Verenigde staten, 
Zuid-Afrika, de Nederlandse Antillen en 
Aruba; samen goed voor ca. eenderde van het 

buitenlands kiezers bestand. Het is de bedoeling 

dat in de toekomst stembureaus zullen worden 

gevestigd in die landen, waar zich in 1994 

meer dan 500 Nederlanders als kiezer hebben 

laten registreren. Op deze hoofdregel zullen 
overigens uitzonderingen mogelijk zijn. 
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Jan Kees Wiebenga 

Bijvoorbeeld omdat een land deze mogelijkheid 

niet toelaat of omdat de postverbindingen met 

Nederland zo goed zijn dat het instellen van 
een stembureau zinloos is. Ook zakenreizigers 
zullen in de genoemde landen van deze nieuwe 

voorziening gebruik kunnen maken. 

Oproep tot stemmen 
Maar bij deze verbeteringen kan het natuurlijk 
niet blijven. 
Er moet een goede voorlichtingscampagne 
komen, met inschakeling van de Wereld

omroep, de Nederlandse verenigingen in het 

buitenland (er zijn er zo'n 700!), ruime toe
zending van de registratieformulieren, 

oproepen in buitenlandse dagbladen e.d .. 

Natuurlijk ligt hier ook voor de politieke 

partijen een rol, niet in het minst voor de 

VVD. 

De staatssecretaris van Binnenlandse Zaken 
heeft toegezegd de gang van zaken bij de 
komende verkiezingen nauwkeurig te volgen 

en de Tweede Kamer na afloop haar bevindin
gen voor te leggen. Het komt mij voor dat dan 

zal blijken dat vooral in de registratiefase nog 

verdere verbeteringen zijn door te voeren. 

In ieder geval moet het mogelijk zijn om de 
opkomst van de Nederlandse kiezers in het 

buitenland eindelijk te verhogen. 

Juist nu is dat van belang: de opiniepeilingen 
wijzen immers op een nek-aan-nekrace tussen 

verschillende partijen. Daarom roep ik iedere 

VVD-er op zijn kennissen en verwanten in het 
buitenland aan te sporen gebruik te maken van 

hun stemrecht voor de Tweede Kamer en het 

Europees Parlement. De benodigde inlichtingen 

kan men krijgen bij de gemeentehuizen en bij 

de Nederlandse ambassades en consulaten. 
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Het gebeurt niet gauw dat ik een politiek 

tekenaar een waarderend briefje stuur. 

De tekening van Jas Collignon over Jen 

Dales in de Volkskrant. Zo raak getypeerd, 

om jaloers op te worden! 

Ondanks de kritiek waaraan de voormali

ge bewindsvrouwe bij voortduring werd 

blootgesteld, had zij bij velen binnen en 

vooral buiten het actieve politieke leven 

een snaar geraakt. De snaar die oprecht

heid en eigen-zinnigheid herkent en 

waardeert. Het overlijden van de minister 

deed mijn gedachten teruggaan naar 

Annelien Kappeyne. Ook zo'n politieke 

vrouw die ook buiten de dagelijkse kring 

op grote waardering kon rekenen. 

Het weekend na de begrafenis liep heel 

anders dan gepland. Voor het eerst de 

nieuwe kandidaten voor de 

Gemeenteraad bij het fractieweekend in 

Boekelo. Het zou mijn laatste fractie

weekend met mijn vertrouwde, vrolijke 

en hardwerkende ploegje zijn. Stiekem 

had ik daar Jast van. 

Vrijdagavond begon de verstoring van de 

planning: we werden geïnformeerd over 

Ed van Thijn's vertrek en daarmee Frank 

de Grave's taak als loco-burgemeester. Na 

een momentje stilzwijgen steeg de stem

ming. Nota bene de penningmeester, 

Erwin Bouma, vond dat we er maar een 

glaasje op moesten nemen. Tussen de journaals, 

radio-actualiteiten en Nova door zetten we de 

vragen op een rijtje. Wat zou de reactie van de 

andere fracties zijn en waarom? Wat betekent 

het combineren van verschillende functies voor 

Frank en de fractieleden? 

Wat te denken van de PvdA-opvatting dat Ed 

naar Den Haag mag/moet om het verkiezingsre

sultaat voor hen te verbeteren, maar lijsttrekker 

en loco mag niet: de WO zou er wel eens winst 

bij kunnen behalen? Met burgemeester van Thijn 

stond de PvdA lokaal op 2 zetels verlies, met 

Frank als loco zouden we wel eens een grotere 

verkiezingswinst kunnen boeken? 

Afijn, voor de fractie betekent het nog harder 

werken, want taken van Frank moeten worden 

overgenomen. Vooral Ferry Houterman zal het 

als tweede op de lijst merken. Toen we als fractie 

elkaar diep in de poppetjes van de ogen keken, 

zag ik dat het goed zit. Glimoogjes! 

De Amsterdamse WO kan tevreden zijn over 

zoveel inzet en werklust. 

Vier jaar keihard werken zal zich samenballen in 

een uitdagende campagne. Niet voor onszelf of 

persoonlijke eer en glorie. Er is genoeg te doen. 

Ik hoop dat er zoveel enthousiasme in de hele 

WO voorradig is. Dan zullen de kiezers merken 

dat het zin heeft WO te stemmen bij de deel- en 

gemeenteraadsverkiezingen! 



Drs. Ed Haaksman: 

Onze gemeenteraads-leidraad 
is een supermarkt 

drs. Ed Haaksman, voorzitter van de 
Vereniging van Stoten- en Raadsleden 
en burgemeester van Delfzijl. 

,.. 

Richard Ellis 
International 
Property Consultants 

Gebouw Hirsch 
Leidseplein 29 
1017 PS Amsterdam 
Telefoon 020-626 26 91 

Autonomie 

H aaksman acht het van essentieel belang 

dat - ondanks alle regio-overleg-organen 

- de gemeente de basiscel van onze democrati

sche staat blijft. 'Voor een gemeenschap van 
mensen is het van vitaal belang dat een 
krachtige autonome gemeente blijft beschik

ken over een volwaardig gemeentelijk taken

pakket. Dan heeft een gemeente z'n burgers 

wat te bieden, en kan er bestuurlijk maatwerk 

worden geleverd. De burger merkt pas iets van 

regionale samenwerking tussen gemeenten als 
er concreet resultaat wordt geboekt. In dat 

geval zal zijn interesse groeien.' 

Integriteit 
Het is onvermijdelijk dat hij in beide functies 
ook met het begrip integriteit van bestuurders 
te maken heeft. 
'Als Vereniging kun je nauwelijks sturend 
optreden, want de kandidaatstelling blijft de 
verantwoordelijkheid van de afdelingsbestu

ren zelf. Wel heeft de scheidende voorzitter 

van de Vereniging, Nicoline van den Broek
Laman Trip, in haar in november gehouden 

afscheidsspeech nog eens waarschuwend de 

vinger opgestoken. "Bij alles wat u doet, moet 

u zich afvragen of het de openbaarheid kan 

verdragen. Dan kan er weinig misgaan." Een 
uitspraak die ik volledig onderschrijf. En 

natuurlijk is het ook in burgemeesterskringen 

in den lande aan de orde geweest. We moeten 

er als bestuurders ontzettend goed op letten 

dat je onder alle omstandigheden 'schoon' 
blijft. Het is een gegeven dat je als burgemees

ter, maar ook als gedeputeerde of wethouder, 
in de verleiding kunt worden gebracht. 

Waakzaamheid is geboden. Als je bezwijkt 
voor die verleiding beschadig je niet alleen je 
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door Reny Dijkman 

Delfzijl/Den Haag- Ook de VVD-gemeenteprogramma's zullen een 

zwaar accent leggen op de landelijke campagne-actiepunten: een beter 

economisch klimaat, dus werkgelegenheid en de openbare orde en 

veiligheid. 

Drs. Ed Haaksman, voorzitter van de Vereniging van Staten- en 

Raadsleden en burgemeester te Delfzijl, noemt deze speerpunten 

zonder aarzeling. 
1/e moet de Leidraad Gemeenteprogramma die door de Vereniging is 

gemaakt als een soort supermarkt beschouwen waarin de ledenverga

deringen van de afdelingen kunnen winkelen. Zij kunnen er uit halen 

wat op hun gemeente van toepassing is, maar werkgelegenheid en 

veiligheid zijn wel heel belangrijke hoofdpunten. 

zelf, maar vooral ook de partij.' Ed Haaksman 

constateert dat het de WD siert 'dat we niet 
veel ongelukken hebben gehad.' 

Taakverdeling 
In ons openbaar bestuur is een heftige discus
sie gaande over de taakverdeling tussen het 

rijk, de provincies en de gemeenten. 

Ed Haaksman: 'Vanouds is de WD voorstan

der van het idee, dat besturen zo dicht moge

lijk bij de burger moet gebeuren. 

Decentralisatie van rijkstaken naar het 
gemeentelijk niveau verdient de voorkeur 
boven het rechtstreeks overhevelen van taken 

naar hulpconstructies als WGR-gebieden. In 
dat laatste geval komt de democratische legiti
matie op de tocht te staan. Bij overdracht van 

rijkstaken naar provincie of gemeente moet 

voldoende geld worden overgedragen. Het 

spreekt natuurlijk vanzelf dat als daar die 

taken efficiënter worden uitgevoerd de winst 

daarvan ook in de kas moet vloeien van pro
vincie of gemeente.' 

Lokale partijen 
Zorgelijk acht hij de groeiende ontwikkeling 

van lokale partijen. 

'In 1990 zijn ongeveer 1500 raadszetels naar 

lokale lijsten of groeperingen gegaan. Deze 

gekozen vertegenwoordigers missen de relaties 

en de netwerkvorming op de drie bestuursni
veaus in ons land - zoals de grote politieke 

partijen die kennen - en die zo noodzakelijk 

zijn voor het democratisch bestuur van ons 
land. 

Daarmee reduceert een lokale partij zich tot 
een politieke machtsfactor, die niet verder 

reikt dan de gemeentegrens.' 

Regionale politiekorpsen 
Alle gemeenten hebben er mee te maken. In 

sommige delen van het land regent het klach

ten over de instelling van de regio-politie. Het 

betekent nog eens 's nachts gesloten politiebu
reaus, minder politie op straat en langere 

wachttijden bij calamiteiten. 

Ed Haaksman: 'Het is een groeiproces waarin 
we als burgemeesters samen met het 

Openbaar Ministerie veel tijd en energie moe

ten steken om te zorgen dat er een kwalitatief 
goed politieprodukt tot stand komt. Het gaat 

om politie die naar de burgers toe dienstverle
nend optreedt en die burgers zo veel mogelijk 

garanties biedt op een veilige woon- en leef
omgeving. Dan praat ik niet alleen over meer 

mensen op straat, maar over meer mensen 

effectief op straat. De hele dag een agent op 

een fiets of in een auto laten rondrijden is ook 
geen nuttige bezigheid. Het gaat erom dat de 
korpsleiding politiemensen zodanig aanstuurt 

dat men ook op straat doelgericht bezig is.' 

Prestige-objecten 
Ook hij bespeurt dat de grootse, vaak geldvers

lindende prestige-objecten van nieuw aange

treden B&W-colleges, waardoor de burgers 

vaak met de verliesposten worden opgezadeld, 
op hun retour zijn. 

'In toenemende mate merk je dat gemeenten 

samenwerken bij dure voorzieningen of grote

re projecten. Niet ieder dorp hoeft meer een 

eigen zwembad of sportaccommodatie. Men 

gaat samen doen met de voorzieningen.' 

De grote steden zitten natuurlijk met een 

geheel eigen problematiek; naast renovatie 

van oude stadswijken, zit men daar met de 

exploitatie en instandhouding van typisch 



bovengemeentelijke centrumvoorzieningen, 
zoals bijvoorbeeld een schouwburg. Als ik het 

goed heb ligt het in de bedoeling om bij de 

herziening van de financiële verhoudingswet 
met die factoren meer rekening te gaan hou

den. Dat is een prima ontwikkeling, want cen

trumgemeenten hebben altijd een extra ver
antwoordelijkheid naar de omgeving toe. Die 

gaat nu eindelijk ook in financiële zin geho

noreerd worden. 

. Delfzijl 
In de gemeente waar hij burgervader is, ziet de 

situatie er niet slecht uit. 
'Twee belangrijke peilers van onze economie 
zijn de zeehaven en de procesindustrie. De ver

dere ontwikkeling en uitbouw van beide is 

poliüeke prioriteit nummer één. Dat geeft uit
breiding van werkgelegenheid en trekt men

sen aan, die zich in Delfzijl willen vestigen.' 

In de Nationale Havenraad, die fungeert als 
gesprekspartner van de minister van Verkeer 

en Waterstaat en waarin de Nederlandse zee
havens met elkaar samenwerken, moeten we 

wel steeds weer vechten voor een goede positie 

voor het Eemsmondgebied. In Rijksnota's 
wordt uiteraard de positie van onze mainport 

Rotterdam centraal gesteld, maar soms wordt 
de rol van zeehavens als Vlissingen, 

Terneuzen, Delfzijl en de Eemshaven onderbe

licht. Na Rotterdam, Amsterdam, 
Scheldemond is Eemsmond/Delfzijl de vierde 

haven van ons land met 51/2 miljoen ton 

overslag. 

Gelukkig hebben we daarnaast een hechte 
. samenwerking met de Duitsers in de Eems
Dollard-regio. Al ver voor de vorming van de 

Europese Unie was dit grensoverschrijdend 

samenwerkingsverband er. 
Samen met de havens van Emden, Leer en 

Papenburg proberen we onze regio internatio
naal sterker te positioneren,' aldus Haaksman. 

Raadsverkiezingen 
De komende raadsverkiezingen mogen hope
lijk op een grote opkomst rekenen. Burgers die 

de stembus op 2 maart terzijde laten, springen 

slecht om met hun democratische grondrech
ten. Indien u op 2 maart elders voorjaarsva

kantie viert, draag dan met een machtiging 
uw stemrecht over aan een ander. 

Laat uw stem niet verloren gaan. 

Het is in het belang van de WD als de raads

verkiezingen voor ons succesvol verlopen. 
Raadsverkiezingen moeten niet ontaarden in 

een enquête voor de Tweede-Kamer

verkiezingen. Gemeentepolitiek is een vol
waardige politiek met eigen belangen. 

Op 5 maart a.s. organiseert de Vereniging van 
Staten- en Raadsleden in Utrecht een dag over 

collegevorming en geeft daarmee principiële 

en praktische ondersteuning aan gekozen 
WD-raadsleden. Een team van deskundigen is 

beschikbaar om uw kans op deelname aan 

het college van B & W te vergroten. 
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CRIMINALITEIT: VAN STAD 
NAAR PLATTELAND 
Door Ernst van Splunter 
Foto: Marcel Malherbe 

Wijhe -'De criminaliteit op het platteland gaat 
de komende jaren fors toenemen', dat is de 

mening van wachtmeester G.R. Dijkslag, werk
zaam op het politiebureau in Wijhe 

(Overijssel) en aanspreekpunt voor de regiopo

litie in het district Salland in deze gemeente. 
'De pakkans op het platteland wordt door de 
invoering van de regiopolitie steeds kleiner. De 

burger signaleert dit al', zo zegt Dijkslag. 

Toen Dijkslag in 1988, na vijftien jaar in 

andere gemeenten te hebben gewerkt, in zijn 

geboorteplaats Wijhe werd gestationeerd, was 
de politie anders georganiseerd dan heden ten 
dage. Het kantoor in Wijhe was het hoofdbu
reau van de 'Groep Wijhe', die de plaatsen 

Heino, Olst en Wijhe omvatte. Binnen dit ver

band waren 32 agenten werkzaam. In de 

nieuwe situatie is Wijhe ingedeeld in de Regio 

IJsselland die is onderverdeeld in 6 districten. 
Wijhe valt onder het District Salland. Dit dis

trict valt in twee delen uiteen. Wijhe maakt 
deel uit van de noordelijke helft, samen met 

Heino en Raalte. Het ligt in het voornemen 
dat er in deze plaatsen nog maar één politie
man als vast aanspreekpunt voor de bevol

king zal gaan optreden. In Wijhe zal die agent 
overigens niet meer werken op het huidige 

politiebureau, omdat de exploitatie van een 

gebouw dat berekend was op 32 agenten veel 
te duur is. Het nieuwe kleine kantoor zal gedu

rende werkdagen van 9 tot 13.00 uur geopend 
zijn voor aangiften etc. Dijkslag hierover: 

'Direct de zaken kortsluiten met de bevolking, 

is in de nieuwe situatie onmogelijk geworden. 
Even snel binnenlopen om aangifte te doen bij 

politiemensen die je kent, is er niet meer bij. 

De afstand van de politie tot de burger wordt 
hierdoor vergroot.' 

Disco-auto 
De problemen in de nieuwe organisatie-struc

tuur komen het duidelijkst aan het licht als 
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men de nieuwe opzet van de surveillance 

onder de loep neemt. In het District Salland 

zijn 24 uur lang 2 auto's op de weg. Een rijdt 
in het noordelijk deel, de andere in sector zuid. 

Alleen op zaterdagavond is er - als extra - een 
zogenaamde 'disco-auto' actief om eventuele 

problemen op de uitgaansavond het hoofd te 
kunnen bieden. 

'Aanvankelijk was de norm waarbinnen wij 

op de plaats van een melding, bijvoorbeeld 
van inbraak, moesten zijn op 10 minuten 

gesteld,' zegt Dijkslag. 'Dat bleek volstrekt 
onhaalbaar. Toen stelden we de eis bij tot 15 

minuten. Ook dat was niet reëel. Nu vertellen 
we het publiek maar dat we "zo spoedig moge
lijk" zullen komen'. 

'Met de nieuwe technieken zoals scanners, is 

het mogelijk geworden te achterhalen waar 

een surveillance-wagen zich bevindt. Dat bete

kent dat de pakkans kleiner wordt omdat men 

toeslaat op plaatsen ver verwijderd van de 
patrouille-auto. Het is een eenvoudige optel

som: de criminaliteit zal zich kunnen gaan 
verplaatsen van de grote steden naar het plat
teland.' 

Ordinaire bezuiniging 
'Het wordt gepresenteerd als een reorganisatie, 

maar het is natuurlijk gewoon een ordinaire 
bezuinigingsoperatie', meent Dijkslag als hij 

het over de reorganisatie van de politie heeft. 
Er wordt vaak gesproken over 'meer blauw op 

straat', maar daar is hier niets van te merken, 
er komen alleen maar minder agenten in deze 

regio. 'Daar komt bij dat de nieuwe Politiewet 
nog steeds niet door de Eerste Kamer is aange

nomen. De behandeling wordt keer op keer 

uitgesteld. Het gevolg hiervan is dat niemand 
binnen ons district weet in welke gemeente hij 

na aanname van de Wet wordt geplaatst. Dat 

schept onzekerheid. Ik durf rustig te stellen dat 
de motivatie op dit moment bij onze mensen 
minimaal is.' 

Wachtmeester 
G.R. Dijkslag 

Dijkslag signaleert bij het publiek verontrus
ting over de nieuwe organisatie-structuur. 'Je 

merkt het nu al, men ziet geen politie meer op 

straat. Men weet dat er op bepaalde punten 
wordt gesurveilleerd, op doorgaande wegen 

wordt gepatrouilleerd, op meer afgelegen 

plaatsen komen wij niet meer. Bovendien rij
den we nu eigenlijk min of meer van melding 

naar melding. Van echt surveilleren is hoe 

langer hoe minder sprake.' 'Onlangs werd het 
onderzoek 'Politiemonitor bevolking' gepubli

ceerd. Het publiek oordeelde hierin nu nog 

gunstig over het politie-optreden in deze 
streek, vooral in vergelijking met andere 

gebieden. Ik weet zeker, dat we in de nieuwe 

situatie met minder geld en mogelijkheden 
slechtere resultaten zullen behalen. 

Cultuurverschillen 
In de nieuwe opzet gaan Rijks- en 
Gemeentepolitie in elkaar op. Dijkslag consta

teert duidelijk een cultuurverschiL 'Je merkt 
dat wij makkelijker met mensen omgaan en 

als politieman naar buiten treden. Ik ga rustig 

voor en na het werk in uniform over straat. 
Gemeentepolitie-mensen kleden zich op het 

bureau om. Het lijkt een raar voorbeeld, maar 

het geeft aan dat er een verschil in houding is. 

Je ziet dat ook in surveillance-situaties. De 
Rijkspolitie hn ooeeft altijd meer zelfstandig 

moeten werken. Als je naar een vechtpartij 

werd geroepen bestond er, zoals bij de 
gemeentepolitie, geen mogelijkheid daar met 

drie auto's tegelijk op afte gaan. Wij moesten 

dat alleen oplossen. In de nieuwe situatie 
vraagt dat van de gemeentepolitiemensen een 

heel andere benadering. 
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De WO-radio-uitzendingen zijn eens in de veer

tien dagen te beluisteren op radio 5 van 17.50 -

18.00 uur. De radio-uitzendingen van politieke 

partijen vinden plaats op dinsdag, woensdag, 

donderdag en vrijdag. Raadpleeg dus even de 

krant of uw gids. 

De komende WO-t.v.-uitzendingen zijn op 16 

februari op Nederland 2 van 20.22- 20.25 uur, op 

9 maart op Nederland 1 van 19.52- 19.55 uur en 

op Nederland 3 op 25 maart van 18.47- 18.50 

uur. 



Amstelveen: van slaapstad 
naar werkstad 
door Miehiel Krom 

Amstelveen is een geliefde plaats voor mensen om te wonen. WO

wethouder Piet van den Heuvel is dan ook trots op zijn dorp, want: 

'Ondanks de 70.000 inwoners blijft Amstelveen een dorp. Wij hebben 

nooit stadsrechten gekregen.' 

A l jaren is de VVD met elfvan de 35 

raadszetels de grootste partij in 'het 
dorp'. In Amstelveen wordt hard gewerkt aan 

de uitbreiding van de sociale en culturele 
voorzieningen, zoals de bouw van het CoBrA

museum, een nieuwe centrale bibliotheek, 
muziekschool, jongerencentrum, volksuniver

siteit en een kunstuitleen. 

Lage werkloosheid 
Amstelveen behoort relatief gezien tot de 'rij

kere' gemeenten, hoewel ook daar de recessie 
voelbaar is. Piet van den Heuvel constateert 

dat de situatie in Amstelveen onvergelijkbaar 
is met die van grotere gemeenten. Slechts 908 
personen (bestand van 1 september 1993) 

ontvangen een werkloosheidsuitkering. Bij het 
arbeidsbureau staan ruim 2000 personen 

ingeschreven. 
Van den Heuvel: 'Met een totale beroepsbevol

king van zo'n 31.600 personen is Amstelveen 

uitgegroeid van slaapstad naar werkstad. Veel 
buitenlandse bedrijven hebben zich vanwege 

de gunstige ligging in Amstelveen gevestigd. 
Zo verhuist binnenkort ook de internationale 

school van Amsterdam naar Amstelveen. Voor 

sommige beroepstakken, zoals de accountant
advieswereld en de reclame industrie is 

Amstelveen "hoofdstad van Nederland".' 

Om uitkeringsgerechtigden terug te leiden 

naar de arbeidsma~_kt werkt de gemeente 
nauw samen met het arbeidsbureau. Daartoe 

bestaat de Banenpoolregeling, waardoor jon
geren aan werk worden geholpen op basis van 

het Jeugdwerkgarantieplan. Daarnaast werkt 
Amstelveen aan het experiment van de 

Individuele Trajectenbegeleiding. Hierin wor

den thans dertig werklozen heel persoonlijk 
begeleid om ze daarna aan betaald werk te 

helpen. Dit jaar zal van dit experiment een 
evaluatie worden gemaakt. Blijkt het succesvol 

dan zal de opzet worden verbreed. 
Wethouder van den Heuvel schetst de 

Amstelveense situatie als onvergelijkbaar met 
die in grotere steden. 'Wij voeren een ade
quaat beleid, maar we hebben in verhouding 

tot andere gemeenten dan ook minder ambte
naren bij de sociale dienst nodig om zich met 

deze problematiek bezig te houden.' 

Fraudebestrijding 
Toch is een beleid tot bestrijding van fraude en 

oneigenlijk gebruik van sociale voorzieningen 

ook in Amstelveen noodzakelijk. Ondanks de 

beperkte problematiek probeert de gemeente 
deze geldverspilling bij de wortel uit te roeien. 

Dat bleek noodzakelijk na een steekproef in 

1989. In dat jaar werden voor de eerste keer de 

bestanden van de Gemeentelijke Sociale 

Dienst aan die van de belastingdienst gekop
peld. Bij controle bleek dat van de 103 zaken 

in 43 gevallen teveel of ten onrechte een uitke
ring was verleend. Dat heeft weer geleid tot 31 

aangiften. Over 1991 zijn 230 zaken in onder
zoek genomen. De uitkomsten zijn nog niet 

bekend. Volgens ambtelijke aanwijzingen zou 

in het ongunstigste geval 15 procent van het 
totale uitkeringsbestand in Amstelveen fraude

ren. En dat betreft dan slechts de zogenaamde 
witte fraude. De zwarte fraude (bijklussen zon
der opgave te doen) is veel moeilijker te con
troleren. In Amstelveen komen tot nu toe op 
dat gebied slechts tien zaken per jaar boven 
tafel. De gemeente verwacht dat met de volle

dige bezetting van een team sociale recher

cheurs een betere opsporing kan plaatsvinden 
van fraudeurs en zwartwerkers. 

Provincie Amsterdam 
De Amstelveense wethouder maakt zich voor

alsnog geen zorgen over de plannen om te 
komen tot een grootstedelijke provincie 

Amsterdam waarvan Amstelveen een onder
deel zal gaan vormen: 'Natuurlijk moeten wij 

voordat alle plannen definitief worden eerst 

weten welke taken wij als randgemeente over 
houden. De gemeenten rond Amsterdam moe

ten blijven doen wat ze goed doen. 

Onderwerpen als werkgelegenheid en werk
loosheidsbestrijding blijven zaken van de indi
viduele gemeenten en niet van de centrale 
stad. Wij willen onze eigen identiteit bewaren. 

Voor Amstelveen geldt dat wij de door ons 
opgebouwde faciliteiten willen behouden. Wij 

hebben ons een gezonde verhouding verwor

ven tussen werkgelegenheid en werkloosheid. 

Dat willen wij ook zo houden. Maar ik wil 
zeker ook andere aspecten noemen die 

Amstelveen zo aantrekkelijk maken. Onze 

sport-, cultuur- en groenfaciliteiten mogen bij 
het Regionaal Orgaan Amsterdam (ROA) er 

niet op achteruit gaan. Dat geldt bijvoorbeeld 

ook voor ons grond- en belasting beleid.' 
Daarmee zit hij geheel op de lijn van de lande

lijke VVD, die eerst eens wil zien hoe de nieu
we provincie Rijnmond zich gaat ontwikkelen. 

Het tegen de wil van de bevolking forceren 
van grootstedelijke fusies met randgemeenten 

zal bovendien in geen geval tot een vierde 
bestuurslaag mogen leiden. 
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Wethouder Piet van den Heuvel 

Frits Bolkestein: 

WE HEBBEN ALLEN DE 
PLICHT HET BIJZONDERE UIT 
ONSZELF TE HALEN' 
door Arno Visser 

Het 8innenhofis sinds de verbouwing en de uit

breiding een enorm complex waar voormalige 

stadhouderlijk paleizen, ministeries en hotel met 

elkaar worden verbonden door een immense cen

trale hal. De werkkamer van Frits 8olkestein ligt 

op een paar passen afstand van de grote vergader

zaal met de 150 Kamerzetels en het spreekgestoel

te waar de camera's zich op hem richten. Naast 

zijn bureau staat op een sokkel een buste van een 

van zijn voorgangers, professor Oud. Wat is de 

achterliggende gedachte van het beleid dat de 

politiek leider van de WD propageert? 

'Het beleid van de VVD moet aan een aantal 
vereisten voldoen. In de eerste plaats: kijken 

naar de lange termijn. Notuuurlijk vereist de 
krant van morgen aandacht, maar we moe

ten vooral niet uit zijn op korte termijn 

oplossingen. Wat zijn de consequenties voor 
de toekomst? Daar gaat het om. In de tweede 

plaats: ons waarmerk van deugdelijkheid, 
betrouwbaarheid en degelijkheid herbevesti
gen. In de derde plaats: het leiderschap van de 

politieke discussie vasthouden. We hebben dat 

de afgelopen jaren laten zien op een aantal 
terreinen: minderheden, Europa, de uitvoering 

sociale zekerheid en de overlegeconomie.' 

- Het beeld dat de kiezers van partijen hebben 

wordt momenteel sterk beïnvloed door drie 

thema's: veiligheid, werkgelegenheid en 

sociale zekerheid. Ook bij de gemeenteraads

verkiezingen. Krijgen de gemeenten meer 

taken als het aan de WD ligt? 

'Wij zijn altijd het meest voor decentralisatie 

geporteerd geweest. Maar we moeten daarin 
niet dogmatisch zijn. Wat betreft de bijstand is 
de neiging die meer te decentraliseren verstan

dig. Want de makkes van de verzorgingsstaat 
is, dat de band tussen beslissen, genieten en 

betalen is verslapt. Den Haag beslist, sommige 
mensen genieten en anderen betalen. 

Wanneer je decentraliseert en meer verant
woordelijkheden legt op het lagere niveau 

versterk je die band. Gemeenten hebben een 

sleutelrol. Je merkt ook dat ze voorzichtiger 

zijn met belastinggeld dan de mensen in Den 
Haag. Dat komt omdat ze door de raad en 

door de bevolking op de huid worden gezeten.' 

- Vorig jaar verscheen een aantal alarmeren

de rapporten over bijstandsfraude. Is steun-



fraude een landelijk probleem of typisch iets 

voor de grote steden? 
'Ik denk dat het probleem overal bestaat, 

maar het zal in grote steden een groter pro

bleem zijn dan in kleine steden of dorpen. 
Door de anonimiteit en het gebrek aan sociale 

controle. Die zijn in grote steden zoek. Hoe 

sterker de sociale controle en hoe geringer de 
anonimiteit, des te makkelijker het is om 

steunfraude tegen te gaan. De gemeenten 
moeten toezien op de juiste besteding van de 

bijstandsgelden. Ik vindt dat de wethouders 

.van de grote steden langzaam wakker zijn 
geworden, met als slechtste voorbeeld wethou

der Henderson van Rotterdam. Die verstopte 

jarenlang een rapport over bijstandsfraude in 
zijn bureaula, zonder de gemeenteraad in te 

lichten. Hij meende dat het klimaat er nog 
niet rijp voor was. Hij heeft dan ook zeer 

terecht het veld geruimd. De VVD heeft geluk

kig geen wethouders zoals de PvdA-er 

Henderson.' 

- Het probleem van de toenemende anonimi
teit zie je ook terug bij de criminaliteit in de 

grote steden. 
'Door de politie-reorganisatie is de sterkte ver

schoven van het platteland naar de stad. Dat 
is een slechte zaak. Bovendien moet je, wan

neer je een politie-post sluit, ook cellen sluiten. 
De heenzendingen zijn sinds het aantreden 

van dit kabinet met drie vermenigvuldigd! 

Wat heeft het voor zin het ene gat met het 
ander te dekken en de armoede te verdelen? 

Vandaar dat we tegen die wet hebben 
gestemd. We moeten beginnen met die sterkte 
op peil te brengen: 10.000 man extra.' 

-Sommige politie-ehets beweren dat 'de' poli
tiek te weinig geld uittrekt voor de bestrijding 
van de criminaliteit. 
'Dat is wel wat erg categorisch. Want iedereen 

weet heel goed dat de VVD daarop een uitzon

dering vormt.' 

- Hoezeer is men afhankelijk van landelijk 
beleid bij de bestrijding van de werkloos

heid? 
'In hoge mate. De werkloosheid wordt voor 
mischien 50% bevorderd door de slappe 

wereldeconomie, maar voor de andere 50% 
door het kabinetsbeleid. En daar kunnen 

gemeenten niets aan doen. Een kabinet dat de 
lasten met 10 miljard gulden verzwaard, zoals 

dit kabinet, vertraagt de banengroei. 

Gemeenten staan daar machteloos tegenover.' 

- Er wordt regelmatig beweerd, dat de Haagse 
politiek zich in een ivoren toren bevindt en 
niet weet wat er in het land leeft. 
'Men is nooit goed genoeg geïnformeerd. Aan 
de ene kant krijgen we een stortvloed van 

schriftelijk informatie over ons heen. Die is 
werkelijk niet te behappen. Aan de andere 

kant: als je je werkelijk met de zaken bezig 
houdt, merk je dat je eigenlijk weinig weet. 

Dan moet je toch doorvragen, bezoeken en 

doorboren. Vandaar dat die werkbezoeken zo 

belangrijk zijn. 
je spreekt dan met de mensen op de werk

vloer, zal ik maar zeggen. Of dat nu politie
mensen in Heerlen zijn of de vreemdelingen

politie in Amsterdam, leraren of de boeren in 

noord-Groningen. De behoefte aan informatie 
uit de levende praktijk is groot. 

je moet als volksvertegenwoordiger je tijd dus 
verdelen. Schriftelijke informatie is van alge

mene aard. Als een helicopter moet je af en 

toe neerdalen op een plek en de diepte in 
gaan. Waar die plek is, hangt af van het 

onderwerp. Niets is zo overtuigend als wat je 

met je eigen ogen ziet. je praat met een pomp

houder in de grensstreken en dan gaat het 
voor je leven. Of je loopt met de politie in 

Heerlen en je ziet die junkies. Of je spreekt met 
boeren in Groningen die vertellen over hun 

problemen. je moet weten waar je over praat.' 

- Kun je van standpunt veranderen bij zo'n 
werkbezoek? 
'Alleen zij die geen ideëen hebben, veranderen 
nooit van idee. Dus het komt echt wel voor. 

Laat ik als voorbeeld de verhoging noemen 
van de rivierdijken in Gelderland. Ik heb over 

de bomendijk bij Twello gelopen, met de men

sen daar gesproken en met iemand van 

Rijkswaterstaat gepraat. Dan ga je er toch een 
beetje anders tegen aankijken. je pleit ervoor 
die bomendijk te sparen. Een ander voorbeeld 

is het bezoek aan een natuurpark in Drenthe. 

Dan loop je in zo'n agrarisch landschap dat 
een park moet worden. je hoort dat boerenge

zinnen daar meer dan vijftig jaar bezig zijn 
geweest de grond vruchtbaar te maken. Nu 

wordt de vruchtbare bovenlaag verwijderd 
door landschapsmensen. Waarom gebeurt 

dat? "ja, dan brengen we het terug in de oude 

staat", is het verhaal. 
Wat is de onderliggende veronderstelling ? 

"Oud is mooier dan nieuw." Is dat wel zo? je 

kunt je dat op goede gronden afvragen. Soms 
is het inderdaad zo. Een grachtenhuis in 

Amsterdam uit de 17e eeuw is vaak mooier 

dan een modem gebouw. En sommige mensen 
vinden Rembrandt mooier dan Karel Appel. 
Maar soms ook niet.' 

- Je leert door die werkbezoeken minder cate
gorisch nadenken. 

'Absoluut. Afstand nemen van dogma's, van 

leerboeken, van Kamerstukken, van de grote 

afspraken en kijken wat er op micro-niveau 
gebeurt. Want het gaat natuurlijk om de wer

kelijkheid. Het gaat om de mensen. Het gaat 

niet om de collectiviteit. Drenthe heeft een 

mest-tekort. Brabant heeft een mest-overschot. 

Waarom moet dezelfde mest-wetgeving gelden 
voor zowel Brabant als Drenthe? 

je moet praktisch optreden en oog hebben 

voor afzonderlijke gevallen. Zonder dat wetge

ving in chaos ontaardt natuurlijk. We moeten 
oog hebben voor wat in de werkelijke wereld 
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gebeurt. De Franse maken een onderscheid 
tussen "het werkelijke land" en "het juridische 

land". Dat is een belangrijk onderscheid. Het 
gaat natuurlijk om het werkelijke land. Politici 

houden zich toch te vaak bezig met het juridi

sche land.' 

- Wat gaat er met het werkelijke land gebeu
ren na de verkiezingen? Moeten we genoegen 
met een boterham met tevredenheid, zoals de 
minister-president voorstelt? 
'Ik vind van niet. Op zichzelf ben ik voor een 
sober leven. Ik ben helemaal niet voor over

daad. Wat mij tegenstaat, is de sfeer van zelf

genoegzaamheid: het is zo wel mooi genoeg, 
het land is af, doe maar gewoon en dat soort 
zaken. Daar kunnen we het niet mee bolwer

ken in de wereld. Er is geen 'surplace'. Een 

wielrijder die stilstaat, valt om. We moeten 
concurreren met de buren in de Gemeenschap, 

met Amerika en met Azië. Dat kunnen we 

alleen maar doen wanneer we het beste uit 
onzelf halen. Niemand kan gewoon zichzelf 
zijn. Iedereen heeft de plicht het bijzondere 

uit zichzelf te haien. En wij moeten dat als 
partij ook doen.' 

- De gemeenteraadsverkiezingen zijn de eerste 
graadmeter voor wat er in os land gaat ver
anderen. In hoeverre beïnvloeden lokale par
tijen de kans voor de VVD om een groter 

stempel op de gemeente-politiek te drukken? 
'je kunt op twee manieren aankijken tegen de 

invloed van lokale partijen. Eén: er moet een 
band lopen van gemeente naar provincie en 

rijk. En die band kan alleen maar bestaan uit 

politieke partijen die hetzelfde beleid voeren 
op alle niveaus. Met een ideeënstroom die op 

en en neer gaat. Aan de andere kant willen we 

een levendige lokale democratie. En wanneer 

er eens een enkele lokale partij doorheen 
loopt, geeft het wel extra aandacht aan de 

politiek.' 

- Van wie krijgt de VVD aandacht? Moet de 
VVD het hebben van bastions als Den Haag 
en Almere? In dergelijke gemeenten kunnen 
we de grootste partij worden. 
'Kijk naar de uitslag van de laatste 

Statenverkiezingen. In de provincies Noord- en 

Zuid-Holland, Utrecht en Flevoland hadden 
we 20% van de stemmen. Daarnaast heb je 

Drenthe, Zeeland en Gelderland: daar ligt het 

er wat onder. En dan het Zuiden en Noorden, 
dat ligt er duidelijk onder. Het is wel waar dat 

6 mijoen mensen in de Randstad wonen, 

maar er wonen er nog steeds 9 miljoen buiten. 
Zijn er gebieden die ik belangrijker vind dan 

anderen? De eerste wet van de politiek is: je 

basis verdedigen. De tweede wet is: kijk waar 

er te winnen valt. Dat terrein is erg groot. Ik 

waak ervoor een partij van de Randstad te 

worden.' 

- U heeft ooit gezegd: Ik reken iedereen tot 
mijn electoraat. 
'Je moet in beginsel iedereen rekenen tot het 

potentile electoraat. Inderdaad, de streng gere

formeerde in Spakenburg zal niet zo gauw 
VVD stemmen. Die heeft helaas een verkeerd 
idee van het woord "liberaal". Dat neemt niet 

weg dat die heel grote middengroep ons 

schootsveld is. En natuurlijk ook dat van 

anderen. 
Er is anno 1994 veel meer concurrentie tussen 

politieke partijen. Tijdens de verzuiling was 
dat minder. De stelling dat de kloof burger

politiek sindsdien groter is geworden, is hele

maal niet waar. Het tegendeel is het geval! De 
afstand van Oud, Romme, Tilanus enDrees 

tot het electoraat was veel groter dan de verge
lijkbare afstand nu. joumalisten benaderen je 

nu direct om naar je mening te vragen. Dat 

was vroeger niet zo. Er was geen journalist die 
Drees zomaar een microfoon onder de neus 

hield. Het verhaal dat de kloof groter is gewor

den klopt dus niet.' 
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Frits Bolkestein tot VVD-congres: 

'MAAK DE VVD TOT TWEEDE 
PARTIJ IN NEDERLAND' 

'We moeten beseffen dat we aan het begin 

staan van een nieuwe tijd. De naoorlogse ver

zorgingsstaat moet dringend worden gemoder
niseerd. Of het nu goed of slecht gaat met de 

economie, het aantal inactieven neemt 
gewoon toe. We hebben nu meer dan 900.000 

arbeidsongeschikten, meer dan 700.000 werk

lozen en meer dan 300.000 mensen in de ziek
tewet. Hun totale aantal is groter dan het 

inwonertal van Amsterdam, Rotterdam, Den 

Haag en Utrecht. Als we zo doorgaan zijn er 
binnen tien jaar meer niet-werkenden dan 

werkenden. Iedereen kan zien dat zo'n stelsel 
sociaal noch rechtvaardig is.' 

Papendal - Tijdens zijn slotrede tijdens het pro
gramcongres riep politiek leider Frits 

Bolkestein de leden op de VVD sterk te maken. 

'Maak onze partij tot de tweede partij in 
Nederland!' 

De onrust onder de kiezers is ontstaan 'door
dat de kiezers geen duidelijke lijn in het rege

ringsbeleid kunnen ontdekken. Men mist visie. 

Men mist leiderschap.' Hij lichtte dat toe met: 
'Het CDA-electoraat was niet voorbereid op de 

talrijke lastenverhogingen die het kabinet 
heeft opgelegd. En de socialistische achterban 
was niet voorbereid op bezuinigingen in de 
sociale zekerheid. Het gevolg was dat de mees

te maatregelen halfslachtig zijn genomen. Er 

NIEUWE 
PENNING· 
MEESTER 
Tijdens de 91ste algemene vergadering is de 
heer ir. A.). (Jan) Korff (46) benoemd tot pen

ningmeester van de WD. 
Hij volgt drs. Pieter Ressenaar op, die zeven 

jaar in functie was. ,. 
De heer Korffis senior manager bij Leyer & 

Weerstro Management Consultants. Hij is lid 

geweest van de Delftse gemeenteraad en is 

sinds 1984 lid van de Financieel Economische 
Commissie. Sinds 1992 is hij adviseur van de 

Partijcommissie Binnenlandse Zaken. 
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werd constant geknaagd aan de publieke voor

zieningen zonder dat er een perspectief op een 

gezonde economie ontstond. Zo'n beleid leidt 
tot een knagende onzekerheid bij de mensen 

en knaagt aan het vertrouwen in de politfek.' 

Duidelijkheid 
Bolkestein schetste hoe eerst de andere politie
ke partijen van mening waren dat de WO 

zich door haar forse bezuinigingsprogramma 
dreigde te isoleren. 'Zes maanden later is de 
kritiek verstomd, want we krijgen van alle 
kanten gelijk.' De andere partijen zijn hun 
programma's al aan het bijstellen. En de kie
zers wensen duidelijkheid. 

Gedurfde aanpak 
Bolkestein wees erop dat naar zijn weten nog 
nooit een politieke partij in haar verkiezings

programma voor zo'n gedurfde aanpak van 

de sociale zekerheid heeft gepleit 'En ik vind 
eerlijk gezegd dat wij dat ook van anderen 

mogen verwachten ... Mijn inzet tijdens de 
campagne wordt ook bij andere partijen dui

delijkheid af te dwingen. Niet alleen omdat de 
kiezers recht hebben op een eerlijk verhaal. 

Maar ook omdat de Nederlandse politiek zich 

niet opnieuw een onaangekondigde ingreep in 
de sociale zekerheid kan veroorloven. Een 

tweede WAO-drama zal het aanzien van de 
politiek onherstelbaar beschadigen. Zo'n 

drama moeten we dus ten koste van alles zien 
te vermijden.' 

'Laat alle partijen open kaart spelen en duide

lijk zeggen wat zij de komende vier jaar willen 
doen. Dan komt er hopelijk een kabinet dat 

wél het vertrouwen van de kiezer kan winnen 
en vasthouden. Aan zo'n kabinet wil de WO 
deelnemen.' 
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Op 21 januari is drs. Pieter Ressenaar voor de laatste keer 

tijdens de buitengewone algemene vergadering opgetre
den om namens het hoofdbestuur als waarnemend pen

ningmeester de contributievoorstellen voor 1995 te verde
digen. Pieter had dat zevende jaar WO-penningmeester

schap er aan vastgeknoopt omdat niet tijdig een opvolger 
kon worden benoemd. Nu kon dat wel, want ir. jan Korff 

neemt deze verantwoordelijkheid van hem over. 

Dat men in een dergelijke functie kwetsbaar is, bleek 

eind november. NOV A nam hem in 'Den Haag-

Vandaag' op de korrel in een zeer tendentieuze uitzen-

Pi eter Ressenaar 

ding, waarin hij beticht werd van dubieuze zakelijke praktijken. Hoewel de inhoud niets te 
maken had met het bestuurlijk-politiek functioneren van Ressenaar als penningmeester van 

de WO, werd de zaak behandeld als een politiek item. 
Ressenaar was graag op het aanbod van NOVA ingegaan om commentaar op de aantijgin

gen te geven. Op de termijn waarbinnen dat aanbod gold kon hij zich onmogelijk vrij 

maken. NOVA zond toen maar uit zonder zijn commentaar. 
Daar Pi eter ook in zijn zaken als directeur van een organisatie-adviesbureau niets te verber

gen heeft, spande hij onmiddellijk na de uitzending een kort geding aan waarin hij rectifica

tie eiste van de NOS. De rechter meende echter dat de NOS hem wel gelegenheid had gegeven 
te reageren en liet de vrijheid van meningsuiting prevaleren. 

Indien Pieter Ressenaar geen penningmeester van de WD was geweest, was de zaak voor 

NOVA niet interessant geweest Partijbestuurders kopen echter geen straaljagers en geven 
geen bouwopdrachten, zij stellen alleen hun vrije tijd ter beschikking van de partij. Als het 

een trend gaat worden om op deze wijze om te gaan met politieke bestuurders die belange
loos hun tijd aan de partij besteden, zullen voor die functies steeds minder gegadigden te vin

den zijn. 

De WO heeft aan Pieter een integere en waardevolle penningmeester gehad. Die, zoals Dian 

van Leeuwen het in haar dankwoord in mei 1993 formuleerde, de partijfinanciën wist te 
saneren. 

Pieter werd voor zijn vele verdiensten benoemd tot Officier in de Orde van Oranje Nassau. 
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PRESTATIE· 
BEURS: 
OPSTEKER 
VOOR 
JONGEREN 
door Frank van Dalen en Saskia Nuyten 

Sinds de ledenvergadering van 22 januari j.l. 

heeft de WO in haar verkiezingsprogramma 

onomwonden de keus gemaakt voor een beter 
studiefinancieringsstelsel: de prestatiebeurs. 

Dat idee is in het voorjaar van 1993 door de 

)OVD ontwikkeld en vervolgens naar buiten 
gebracht. 

Bij de prestatiebeurs krijgt de student maande
lijks een voorschot, dat wordt uitgekeerd tot de 

studie is afgerond dan wel tot de maximale 

periode dat de student studiefinanciering ont
vangt is verstreken. 

Tegoed 
Na de uitkering van het laatste voorschot 

vindt verrekening plaats. Als de student in de 
beschikbare tijd zijn studie afrondt, bestaat 

geen studieschuld. Wanneer tijd 'over' is, staat 
hier een tegoed tegenover. Wanneer de studie 

niet binnen de daarvoor gestelde termijn 
wordt afgerond dan wordt een deel van de 
reeds ontvangen financiering, afhankelijk van 
het aantal niet behaalde studiepunten, in een 
lening omgezet. 

Wanneer iemand aan het einde van zijn stu
dietijd bijvoorbeeld nog 42 studiepunten (van 

de 168) niet heeft behaald, moet de student 
25% van het totaal ontvangen bedrag terug

betalen. 
De prestatiebeurs komt hiermee in belangrijke 

mate tegemoet aan wat liberalen belangrijk 

vinden. Ten eerste is daar de eigen verantwoor
delijkheid van de student. Hard werken en stu
diepunten halen wordt beloond. Als een stu

dent een jaar bestuurswerk heeft gedaan, kan 

deze de opgelopen achterstand in andere jaren 
inhalen zonder met een schuld opgezadeld te 

raken. De academische vorming blijft zo gega

randeerd. Loopt de student de achterstand niet 
in, dan ligt het financieel risico niet bij de 

maatschappij, maar bij de student zelf. 

Tempobeurs 
Ook is de prestatiebeurs rechtvaardiger. Met 

de huidige tempobeurs kan het voorkomen 
dat iemand zijn studie niet in de beschikbare 

tijd afrondt zonder een schuld opgebouwd te 
hebben. 

Daarnaast is de administratieve last aanzien

lijk beperkt ten opzichte van de tempobeurs. 
In plaats van een verrekening ieder jaar 

opnieuw voor iedere student, krijgt iedere stu
dent in principe maar één keer, op het einde 

van zijn of haar studie, een verrekening. 
Tot slot kan nog steeds een forse bezuiniging 

geboekt blijven worden. Hetgeen, gelet op de 
teneur van het verkiezingsprogramma, zeker 

een niet onbelangrijk gegeven is. 

De WD heeft met de prestatiebeurs een uitste

kend en politiek volwassen alternatief studie

financieringsstelsel in haar verkiezingspro
gramma opgenomen. Grote groepen studeren

de jongeren zullen dat weten te waarderen. 
De VVD op winst. Nu ook onder de jongeren! 
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David Luteijn: 

WE MOETEN 
INVESTEREN 
IN DE 
TOEKOMST' 
door Reny Dijkman, foto: Peter Drent 

Papendal - 'Werk, veiligheid en economie vor

men de hoofdpunten van ons concept-verkie

zingsprogramma,' aldus ir. David Luteijn in 

zijn inleiding tot de buitengewone algemene 
vergadering van de VVD. Luteijn is voorzitter 

van de programma-commissie. Hij haalde met 

zijn inleiding veel gram uit de lucht door de 

toezegging een landbouwparagraaf toe te voe

gen en dat een nieuwe milieuparagraaf zou 

worden geschreven. 'Het beeld om 17 miljard 
extra om te buigen heeft schrikreacties opge

roepen, maar inmiddels zijn andere partijen 

gedwongen in onze richting op te schuiven.' 

Dat er niet op onderwijs, de zorgsector, pre
ventie, politie en justitie bezuinigd zal worden, 

kreeg de instemming van de leden. 
De totale doorrekening van het thans 

geamendeerde verkiezingsprogramma zal 
medio februari door het Centraal Plan Bureau 

zijn voltooid. 

Werk 
Het VVD.-programma voorziet in het scheppen 
van 100.:000 extra banen, waaronder 20.000 

extra banen in de sectoren van de criminali

teitsbestriijding en de zorg. 

De liberalen willen 12 miljard bezuinigen door 
de invoering van een basisstelsel voor nieuwe 

gevallen op het gebied van de sociale zeker

heid. De:AOW wordt hierbij ontzien. 

Overige uitkeringsgerechtigden krijgen met 
dat basiSstelsel 60% van het huidige mini

mumloon. Voor kostwinners blijft het sociaal 

minimum op 100% gehandhaafd. Bij de over

heid zal 5 miljard worden bezuinigd in de sub-

SPECIALITEITEN RESTAURANT 

sidiesfeer. Voor de burgers wordt uitgegaan 
van een lastenverlichting van 10 miljard. 

Regie 
Onder de deskundige regie van VVD-voorzitter 

Dian van Leeuwen werd een groot deel van 

het concept-verkiezingsprogramma 
'Nederland moet weer aan de slag' op vrijdag

avond doorgenomen. 
De afgevaardigden van de afdelingen en de 
partijcommissies hadden hun huiswerk heel 

goed gedaan. Er lagen 426 amendementen ter 

behandeling ter tafel. 
De kc-Den Haag boekte samen met Erica 

T erpstra een aardig succes door onder het 
hoofdstuk Economie toegevoegd te krijgen dat 

de VVD specifieke maatregelen zal treffen om 

te zorgen dat de arbeidsparticipatiegraad van 
mensen tussen de 50 en 64 jaar wederom op 

Europees niveau komt. 
Minder bijval maar wel een doodstille zaal 
kreeg het Rotterdamse VVD-lid mr. H.G.C.L. 
Polak voor zijn gedegen pleidooi om te komen 

tot een correctief referendum. De mogelijke 

invoering van een dergelijk referendum werd 

uit het concept-program geschrapt. 

Geen roadpricing 
Oud zeer kwam duidelijk boven bij de bespre
king van de Nederlandse infrastructuur. Het 
woord 'roadpricing' moet in elk geval uit het 

program verdwijnen. De kc-Leiden merkte op: 

'Onze kiezers begrijpen er anders niets meer 

De programmacommissie 

"Het Kasteel van Rhoon" b.v. 
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Tevens zalen voor recepties, diners en vergaderingen. 

S.G. Abel Dorpsdijk 63,3161 KD Rhoon, tel.: 01890-18896/18884/18488 

Frits Bolkestein in gesprek met Ousama Cherribi en Hans Dijkstal 
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van. Het vorig kabinet viel over het reiskosten

forfait en nu beveelt de commissie roadpricing 
aan.' En de kc-Dordrecht merkte op dat indien 

het openbaar vervoer werd verbeterd er geen 
roadpricing nodig was. Mr. Hubert uit de kc

Den Haag plaatste daarbij de kanttekening 

dat de regering de komende vier jaar alleen al 

nodig heeft om het openbaar vervoer te verbe

teren. Roadpricing kan in die periode niet aan 

de orde zijn. 
De commissie wilde echter iets achter de hand 

hebben om het steeds verder dichtslibben van 

de Nederlandse wegen tegen te gaan. Of dat 

nu tolheffingen, wachtkamersystemen of 
roadpricing is. Op dit punt werd een compro

mis gevonden. 

Milieuparagraaf 
Van de zijde der aanwezige agrariërs werd 
ontsteld gereageerd op de milieuparagraaf. 

'Die is voor het plattelandsgedeelte geheel 

onverkoopbaar'. De nieuwe paragraaf, 
samengesteld door de commissie, kon pas op 

zaterdagmiddag na de lunch worden behan

deld. De angel was eruit doordat de zwarte 

piet niet alleen bij de boeren wordt gelegd. 

Ook over het fiscaal beleid werd op zaterdag 
nog een stevige discussie gevoerd. Ondanks 

het heftige verzet van de financiële expert 
Frank de Grave moest de door de program
commissie doorgestreepte 'afschaffing van 

overdrachtsbelasting' weer in het programma 

worden opgenomen. Dit punt samen met 

enkele andere financiële wensen van de partij, 

maakt dat de commissie 1 miljard meer moet 
ombuigen dan in haar voornemen lag. 

Terugdraaien 
In zijn korte slotwoord wees David Luteijn 

erop dat de laatste decennia steeds meer taken 

naar de overheid zijn geschoven. 'We hebben 

met dit programma getracht dat terug te 

draaien. We hebben de basis gelegd voor een 

aansprekend programma gericht op de toe
komst. Daarin moeten we investeren en alleen 

door nu harde maatregelen te treffen op het 
gebied van een basisstelsel voor de sociale 

zekerheid kunnen we de echt zwakkeren blij

ven helpen.' 

Dian van Leeuwen dankte de commissieleden 
met bloemen. 'We hebben de commissie met 

een heel moeilijke opdracht aan het werk 

gezet. Zij heeft permanent keuzen moeten 

maken, omdat we een kernpuntenprogramma 

wilden en geen program waar alles van A tot 
Zin staat.' Voor de commissie zit het er nog 

niet op. In Venlo zal tijdens het februaricon

gres de beleidsnotitie worden besproken. 
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Over ongeveer drie weken kunnen de 

kiezers voor de eerste keer dit jaw naar 

de stembus. Afgelopen zaterdag hebben 

wij in Amsterdam het startschot voor de 

campagne voor de gemeenteraads.~erkie
zingen gegeven. Bijna dageli)kszàler 

ergens in het land een grote verkiezings

manifestatie plaatsvinden. Daarmee 

wordt door 'Den Haag' maximale onder

steuning aan de gemeentelijke campag

nes gegeven. Per slot van rekening geeft 

een goed resultaat bij de gemeenteraads

verkiezingen een uitstekende uitgangs

positie voor de daarop volgende verkie

zingen voor de Tweede Kamer. De eerste 

klap moet een daalder waard zijn. 

Met ons verkiezingsprogramma 

'Nederland moet weer aan de slag' heb

ben wij naar mijn mening een goede 

basis gelegd voor de Tweede 

Kamerverkiezingen. Na twee dagen con

gresseren op het nationaal sportcentrum 

Papendal hebben wij een verkiezingspro

gramma vastgesteld dat er zijn mag. 

Zowel met de vorm als door de inhoud 

doorbreken wij de in Nederland gegroeide tradi

tie van dikke en onleesbare programma's waarin 

alles van A tot Z wordt opgeschreven en waarin 

geen prioriteiten worden gesteld. Dit nieuwe 

programma is één van de resultaten van de ver

anderingen waaraan we de afgelopen jaren hard 

hebben gewerkt. 

Met dit verkiezingsprogramma hebben we een 

programma dat de taal van de burgers verstaat. 

In het programma worden duidelijk keuzes 

gemaakt en nieuwe wegen ingeslagen. Als de 

voortekenen niet bedriegen leidt dit programma 

tot zeer positieve effecten voor de werkgelegen

heid. En meer werk dat zullen we de komende 

jaren hard nodig hebben. 

Maar voordat de kiezer op 3 mei over dit pro

gramma en de kandidatenlijst zijn of haar stem 

kan uitbrengen, staan ons eerst de heel belang

rijke verkiezingen op 2 maart te wachten. Het 

worden dus spannende en zware maanden. Ik 

ben ervan overtuigd dat, als we samen de schou

ders er onder zetten, de VVD op 2 maart een 

klinkende verkiezingsoverwinning zal gaan 

behalen. Samen zullen we van de WO de sterke 

nummer 2 maken. 

Veel succes! 



Beoogd Euro-lijsttrekker 
Gijs de Vries over de 
drie verkiezingen 

Gijs de Vries 

'Een partij die goed scoort bij de gemeenteraads

verkiezingen ontleent daaraan invloed voor de nationale 

verkiezingen, en een partij die goede nationale verkiezin

gen draait, heeft daaraan weer steun bij de Europese 

campagne. In die zin zijn de campagnes onlosmakelijk 

fnet elkaar verbonden. Hoe beter je scoort bij de gemeen

teraadsverkiezingen des te beter gaat het bij de twee 

volgende, dat is dus een rechtstreeks belang voor ons als 

WD.' 

' w at de inhoud betreft is het zo dat de 
thema's die de burger raken op alle 

drie niveaus spelen. De hoofdproblemen van 

deze tijd zijn werkgelegenheid, criminaliteit, 

milieubeheer en vrede en veiligheid. 

Van die vier spel!èn de eerste drie op alle drie 

de bestuursniv~~~~. Wat vrede en veiligheid 
betreft, daar heeft de gemeente alleen mee te 

maken via jumelages. Deze heb ik persoonlijk 

in mijn Leidse tijd altijd nuttig gevonden, op 
voorwaarde dat ze goed worden georgani

seerd, ze brede lagen van de bevolking erbij 

betrekken, en niet ontaarden in plezierreisjes.' 

Werkgelegenheid 
'De grote problemen van deze tijd vergen 
beleidsinspanningen zowellokaal als natio-

naal als Europees. Lastendruk is bijvoorbeeld 

in de Nederlandse economie één van de groot

ste problemen. Er zijn in Nederland te veel 
mensen die geen werk hebben: arbeidsonge

schikten, werklozen, studerenden of bejaarden. 

In Nederland is te veel inactiviteit. Dat tè wei

nig mensen de welvaart in ons land moeten 

verdienen is voor een deel een lasten vraag

stuk. De arbeid is te duur. Daaraan moeten die 
drie overheden iets doen; lokaal, nationaal en 

Europees. Nationaal is dat een kwestie van 

met name de belasting- en premiewetgeving 

maar ook van regulering en vermijden van 
overregulering. Europees is dat een kwestie 

van vermijden van te veel wetgeving. Met 

name moeten we oppassen met de regulering 
die het midden- en kleinbedrijf raakt. We moe
ten het midden- en kleinbedrijf koesteren, 
want dat is de ruggegraat van de Nederlandse 
economie en het is dè grote bron van arbeids

plaatsen.' 

'Lokaal zien wij dat steeds meer lasten worden 

ingevoerd die ook op het bedrijfsleven en dus 
op de arbeid drukken. De gemeente Den Haag 

heeft zich bijvoorbeeld net genoodzaakt gezien 

een aantal milieuheffingen fors te verhogen. 
Iedere gemeente is vrij om daarin in grote 

mate keuzes te maken. Maar het vraagstuk 
van lastendruk speelt op elk niveau van over

heidsorganisatie en vergt dus op die drie 

niveaus zorgvuldige afweging. Wij kunnen 

niet op nationaal niveau de lastendruk probe

ren terug te dringen als die via de achterdeur 

in Brussel of op lokaal niveau weer terugkomt. 

Ook in die zin lopen de drie verkiezingen in 
elkaars verlengde.' 

Criminaliteit 
'Voor criminaliteit geldt hetzelfde. Veiligheid 
op straat is een vraagstuk van lokaal preven

tiebeleid. Maar nationaal moet daar natuur

lijk meer prioriteit aan worden gegeven, zoals 

de WD in haar programma stelt. Aan de 

grote grensoverschrijdende criminaliteit kan 

alleen Europees/internationaal iets worden 

gedaan. Eén van de zorgwekkende ontwikke
lingen in Oost-Europa is dat daar niet alleen 

de Italiaanse mafia, maar ook alle grote inter

nationale criminele organisaties een soort 
Luilekkerland hebben ontdekt. Het zijn landen 

die een gigantisch maatschappelijk verande

ringsproces doormaken. In dat proces gedijen 
behalve goede, helaas ook slechte krachten en 

die moeten we internationaal aanpakken. Dat 

vergt een betere politieorganisatie op Europees 

niveau; meer samenwerking tussen ministeries 
van Justitie op Europees niveau, een scherp 
controlebeleid aan onze buitengrenzen, inclu
sief Schiphol, Rotterdam en de Amsterdamse 

haven. Het vergt, naar mijn overtuiging, ook 
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een Europees asiel- en visabeleid. Dit thema 

kan alleen effectief worden aangepakt als we 
dat op alle drie de niveaus doen. Dat is de uit

daging voor de WD en ik denk dat we die uit

daging aankunnen.' 

Decentralisatie 
'Door ontwikkelingen in Europees verband 

verandert de relatie tussen lagere overheden, 

nationale overheden en Europese overheid. De 

nationale overheid is voor sommige taken te 

klein geworden en voor andere taken te groot. 

Er is een aantal taken dat makkelijker lokaal 
en regionaal kan worden uitgevoerd dan 

nationaal. Dat pleit dus voor decentralisatie, 

een standpunt dat de WD al jaren inneemt. 

Dus is het wel belangrijk dat de overheid niet 

alleen taken decentraliseert maar ook de daar

bij horende gelden overdraagt, wat niet altijd 

het geval is. Maar je ziet bijv. in landen als 
Spanje, België en Duitsland dat de regio's aan 
invloed winnen.' 

'Zaken die dicht bij de burger kunnen worden 

geregeld, moeten daar ook worden geregeld. 

Dat is een goed liberaal principe. In Duitsland 

zie je dat de Länder belangrijk zijn en nog 

belangrijker worden. Zij organiseren zich ook 

steeds meer in Brussel, dus zij doen aan inter
nationale belangenbehartiging en dat is niet 

verbazingwekkend. Een Land als Nordrhein

Westfalen heeft een groter bruto nationaal 

produkt dan Nederland. Nederland zit qua 
BNP in tussen Baden-Württemberg en 

Nordrhein-Westfalen. In Frankrijk zie je dat 

bijv. de Atlantische regio's grensoverschrij

dend aan de slag zijn gegaan. De Are 
Atlantique, waar onze fractiegenoot Raffarin 
een belangrijke rol in speelt, bevat zowel 

Noordspaanse als Westfranse als Zuidengelse 

regio's. Dat is een interessante ontwikkeling 
die je trouwens ook in de rest van Europa ziet. 

Het europeaniseringsproces leidt tot meer 
grensoverschrijdende samenwerking tussen 

regio's. 

Je ziet dus een dubbel emancipatieproces van 

de regio's. Enerzijds decentralisatie van taken 
vanuit de nationale regering, anderzijds, door 

het wegvallen of vervagen van die grenzen, 

grensoverschrijdende samenwerking. Ik vind 

dat een goede ontwikkeling. Vanuit de natio

nale regeringscentra gezien liggen grensregio's 
per definitie in de periferie. Vanuit Den Haag 

of Bonn gezien is Twente ofKleefverweg. 

Maar als je de Europese kaart eens zonder 
grenzen intekent, dan blijken die regio's plot

seling in Noord-West Europa tamelijk centraal 

te liggen. Het wegvallen van grenzen betekent 
dat grensregio's meer mogelijkheden hebben 

om de eigen kracht te ontwikkelen. Dit is veel

belovend. Op die manier komt het bestuur 

dichter bij de burger en is het minder afhanke

lijk van de rijksoverheid. Tevens kan dan iets 

concreets aan de soms heel nijpende proble
men van grensbewoners worden gedaan. 

Tussen België en Nederland beginnen nu ein
delijk afspraken te komen over de grensover

schrijdende inzet van ziekenauto's bij grens

overschrijdende ongevallen. Dan kan er 
beroep worden gedaan op een ziekenhuis aan 

de andere kant van de grens zonder eindeloos 
veel bureaucratische rompslomp. 
Arbeidsbureaus beginnen tussen Nederland en 

Duitsland over de grens heen gegevens uit te 
wisselen. Dat is nuttig. Het is toch waanzin 

dat een bedrijf in Groningen dat arbeidskrach
ten zoekt, daarvoor eerst een beroep zou moe

ten doen op een arbeidsbureau in Zeeland ter
wijl aan de overkant van de grens misschien 



gekwalificeerde arbeid beschikbaar is en 

omgekeerd. Als men in Hamburg mensen 
zoekt zou men best eens in Groningen kunnen 

kijken voordat men in München in de bak 

zoekt. Zo zie je dat dat europeaniseringsproces 
een grensoverschrijdende dynamiek begint te 

ontwikkelen. De EG stimuleert dat via het 

Regionaal Fonds en via het Sociaal Fonds.' 

Werkbezoeken 
'Sommige taken gaan naar "lagere", andere 

taken gaan naar de "hogere" bestuurslagen 

. namelijk de EG. Het gaat hier om grensover

schrijdende problemen die je dus grensover
schrijdend moet aanpakken. Het aardige is nu 

dat je steeds meer ziet dat het lokaal en regio
naal niveau in kontakt komt met het Europese 

dat zie je o.a. via het Comité van de regio's, je 
kunt het ook constateren aan werkbezoeken 

zoals die bijvoorbeeld aan Straatsburg worden 

gebracht door provinciebesturen. Wij hebben 
Henk Vonhoff een paar maanden geleden in 

Straatsburg op bezoek gehad met de gedepu

teerden van Groningen, ook provinciale staten 
van Zeeland en Utrechtse gedeputeerden zijn 

geweest. In Brussel hebben we kortgeleden een 

werkbezoek gehad van de gemeenteraad plus 
burgemeester en wethouders van Rotterdam. 

Dat is positief. 

De gemeente heeft steeds meer te maken met 

Europese regelgeving, zeker de grotere 
gemeenten, maar de kleinere ook wel en ook 

de provincies. Op milieugebied zijn er nogal 
wat regels die regionaal effect sorteren waar 
men zich regionaal aan moet houden. De 
kwaliteit van water bijv. is een element, maar 
ook overheidsaanbestedingsregels. Het is van 
groot belang dat de lokale overheden, trou
wens alle overheden, profiteren van de moge

lijkheden die door de EG zijn geschapen om 

grensoverschrijdend te werven voor aanbeste
dingen en opdrachten. Daar kan zelfs een 

aanzienlijke kostenbesparing mee worden 

bereikt. Het Regionaal Economisch Bedrijf 
Dordrecht heeft bij een Engels bedrijf onderde

len ingekocht tegen een 20 % lagere prijs dan 

nationaal mogelijk bleek. Omgekeerd scoren 

Nederlandse bedrijven ook bij het doen van 
aankopen door het buitenland. Een bedrijf uit 

Oldenzaal kreeg bijvoorbeeld een contract in 

Münster op het gebied van stratenaanleg. 

De EG is effectief als zij leidt tot efficiënter 

gebruik van middelen, zowel van het bedrijfs
leven als van de overheden. Natuurlijk is er 

ook het risico dat lokale en regionale overhe

den zich geen rekenschap geven van het 
belang van die EG-regels. Als men in strijd met 

de regels niet internationaal aanbesteedt, ter

wijl dat wel moet, kan men aanzienlijke scha

de oplopen.' 

Belangenbehartiging 
'Het is dus van groot belang dat men de regels 

kent en er ook invloed op probeert uit te oefe
nen. Dat moet vooral niet elke gemeente 

afzonderlijk doen. Wij hebben eenvoudig de 

tijd niet voor enige duizenden bezoeken van 

de lokale besturen uit de hele Europese 
Gemeenschap. Die belangenbehartiging kan 

het best gebundeld worden door organisaties 
als de VNG of door interprovinciaal overleg of 
via het comité van de regio's (hierin zitten 

twaalf Nederlandse lokale of regionale verte

genwoordigers, waaronder de VVD-ers Pieter 
Roscum Abbing, burgemeester van Rijswijk, en 

Doede Kok, Utrechts gedeputeerde). 

Binnen de VVD gebeurt dat ook in het 
Eurocon tact, het door de VVD

Europarlementariërs opgezette overleg met 
Kamercentrale-vertegenwoordigers. Steden 
zoals Amsterdam, Rotterdam, Den Haag en 
Eindhoven zijn betrokken bij Eurocentres, een 
samenwerkingsverband van grote steden 
(± 50 grote steden in de EG en± 15 buiten de 
EG) op het gebied van milieu, toerisme, trans

port, sociaal beleid, telecommunicatie en min

derheden.' 
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MEDEDELINGEN HOOFDBESTUUR 
* Het hoofdbestuur heeft in de vergadering 

van 17 januari 1994 besloten om de afge
vaardigden van de afdelingen en centrales 

elektronisch te laten stemmen tijdens de 

92ste en 93ste algemene vergadering bij de 

vaststelling van de kandidatenlijsten voor 
het Europees Parlement en de Tweede 

Kamer. Beide vergaderingen vinden in De 

Maaspoort in Venlo plaats. 
* De beschrijvingsbriefvoor de 47ste jaarlijkse 

algemene vergadering van 27 en 28 mei a.s. 

in het Turfschip in Breda, wordt eind febru

ari gepubliceerd in de Mededelingen van 
het hoofdbestuur. In het activiteitenschema 

voor het jaar 1994 stond dat de beschrij

vingsbrief 8 februari zou uitkomen. 
Reglementair dient de beschrijvingsbrief 10 

weken voor de JAV aan de afdelingen, 

ondercentrales en kamercentrales te worden 
verzonden. Bij toezending eind februari vol

doen wij ruimschoots aan de reglementaire 

verplichting. 

VERKORTE EN VOORLOPIGE 

BESCHRIJVINGSBRIEF 

47ste JAARLIJKSE ALGEMENE VERGADERING 

27 en 28 mei 1994 

in het Turfschip te Breda 

Agenda Vrijdag 27 mei 1994 

Aanvang 14.00 uur 

1. Opening door de voorzitter, mr. E.f.f. E. van 

Leeuwen-Schut 

2. Huishoudelijke voorstellen 

3. Bespreking beleid hoofdbestuur 

3a. Algemeen 

3b. Inhoudelijke discussie en partijcommissies 

3c. Beleid Vrijheid en Democratie 

3d. 1. Jongerenbeleid 

2. SWO vaststelling voor 1995 - 2000 

3e. Beleid vorming en scholing 

3f. Beleid PR en propaganda 

3g. Beleid internationale zaken 

3h. Beleid Positieve Aktie 

31. Talent management 

4a. Rekening en verantwoording plus jaarverslag 

van de penningmeester over 1993 

4b. Verslag van de commissie van drie leden 

4c. Benoeming een commissie van 3 leden 

5. Reglement op de districtscentrale 

6. Speech voorzitter JOVD 

27 mei avondprogramma aanvang 19.30 uur 

- Speech door de partijvoorzitter, mr. E.f.f.E. van 

Leeuwen-Schut 

- Verkiezing leden van het hoofdbestuur 

- Afscheid van de hoofdbestuursleden en over-

dracht van de voorzittershamer aan drs. W.K. 
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Op donderdag 20 januari 1994 nam 

Commissaris der Koningin Hans Wiegel (52) 
afscheid van zijn provincie Friesland. Wiegel 

werd onderscheiden met het Kruis behorende 

bij het Grootofficierschap in de Orde van 
Oranje Nassau. Op 21 januari nam Friesland 
afscheid van de man die 12 jaar zijn provincie 

heeft gediend. En niet alleen Friesland zei hem 

in massale opkomst met weemoed 

vaarweLvanuit het hele land reisde men naar 
het Provinciehuis te Leeuwarden om hem en 

zijn vrouw Marianne de hand te schudden en 

succes te wensen in zijn nieuwe baan. 
Veel VVD-prominenten, waaronder Edzo 

Toxopeus, Frits Bolkestein en Dian van 
Leeuwen-Schut, maar ook vooraanstaande 

(oud)politici uit praktisch alle politieke partij

en, persmensen die vele jaren met hem een 
voortreffelijk contact hadden, togen naar het 

Noorden voor de hartverwarmende bijeen

komst. 

(foto Eric Hesmerg) 

De heer drs. A.B. 
Sakkers, is op 9 novem

ber 1993 benoemd tot 

gedeputeerde te 
Groningen. De heer 

Sakkers, die al vanaf 1991 statenlid is, volgde 

Johan Remkes op na diens benoeming tot 
Tweede-Kamerlid. 

Sakkers was tot voor kort rector van de 

Rijksscholengemeenschap Ter Apel. Ook was 

hij o.a. lid van het dagelijks bestuur van de kc 
Groningen 

(Foto Jur Bosboom) 

Hoekzema 

- Bespreking adviescommissie cumulatie van 

functies 

- Bespreking beleid Kamerfracties en van de WO

leden in het Europees Parlement 

- Rondvraag 

zaterdag 10.30 uur 

Deze ochtend zal geheel in het teken staan 

van de verkiezingen van het Europees 

Parlement 

Sprekers zijn voorzitter drs. W.K. Hoekzema, Frits 

Bolkestein, David Luteijn en Gijs de Vries. 

Het zaterdagprogramma wordt nog nader inge

vuld. 

Sluiting rond 13.00 uur 

Eind februari kunt u de volledige beschrij

vingsbrief gratis opvragen bij het algemeen 

secretariaat 070- 361 30 61. Uiteraard zal 

het gebruikelijke aantal exemplaren naar de 

kamercentrales, ondercentrales en afdelingen 

worden gezonden. 

* Procedure provinciale stotenverkiezingen 

1995 
Enkele punten daaruit: 

- In provincies die meer dan één kamercen

trale omvatten treden deze centrales geza
menlijk op als provinciecentrale; het 

Ans van den Berg is op 
17 januari 1994 geïn

stalleerd als burgemees

ter van Bergen op Zoom. 

Ans was voordien vele 

jaren wethouder te Den Haag. 

(foto: Marjan de Goede) 

De kc Friesland heeft de gouden speld over het 

kalenderjaar 1993 uitgereikt aan Kees en 

Erna van Vliet. De gouden speld wordt door 
de Friese kamercentrale elk jaar uitgereikt aan 

een persoon - in dit geval een echtpaar -

die/dat zich bijzonder voor de VVD heeft inge
zet. Apart van elkaar en elkaar aanvullend 

hebben Kees en Erna gedurende vele jaren 

hun beste krachten aan de VVD gegeven. 

De heer H.H.T.M. Coebergh is benoemd tot 

wethouder te Aerdenhout. 
De heer M. de Kam werd benoemd tot wet

houder te Domburg. 
De heer E. Jennè werd benoemd tot wethou

der te Zoetermeer. 

Hans van Wijk, 

voorzitter van de 
afdeling Maassluis, 

ontving de Van 

Scherpenberg com

municatieprijs 1993 
van de kc

Dordrecht. Door 
jury-voorzitter en ere-voorzitter van de kc

Dordrecht, Wies van Scherpenberg, werd hij 
getypeerd als 'een kritisch lid van onze kamer

centrale. Kritisch omdat hij zich zo betrokken 

voelt én omdat hij iemand is die de vrijwilli
gers inspireert omdat hij hen respect toont. Hij 

voldoet ook aan de zorgvuldigheidsvereisten 
bij communicatie, zowel in de afdeling als in 

de partij door de berichtgevingen eerst op 

waarheid te controleren en te weten hoe de 

hazen lopen.' 
Hans van Wijk diende o.a. op 14 mei '93 op 
het congres in Breda een motie in waarin het 

hoofdbestuur werd opgeroepen 'conflicten zo 

snel mogelijk intern op te lossen en te voorko
men dat discussies via de media wOrden opge

blazen. Zeker nu de verkiezingen naderen is 

het gewenst dat de partij eensgezind en op 
positieve wijze naar buiten treedt.' 

m.m.v. de Vereniging van Staten- en Raadsleden 

bestuur is voor 1 januari jl. benoemd door 
en uit de besturen van de kamercentrales. 

- Alle leden van de VVD kunnen voor 1 mei 

aan het bestuur van hun afdeling namen 
noemen van personen die zij voor wensen te 

dragen als voorlopig kandidaat. Voor 16 

april besluiten de ledenvergaderingen van 

de afdelingen welke kandidaten zij wensen 
voor te dragen. 

- De secretaris van de provinciecentrale zendt 
de groslijst vóór 16 mei aan de secretarissen 

van de afdelingen en de statencentrales. 

- De secretaris van de provinciecentrale zendt 
voor 25 november de agenda van de centra

levergadering van de provinciecentrale die 
beslist over de definitieve kandidatenlijst, 

naar de afdelingsbesturen en onderbestu

ren. Hierbij worden de groslijst en de overige 
stukken gevoegd. 

- Uiterlijk 23 december stellen de centralever

gaderingen van de provinciecentrales de 
definitieve kandidatenlijst( en) vast. 

- De dag van de kandidaatstelling is dinsdag 
24 januari 1995. 

- De dag van de stemming is woensdag 8 
maart 1995. 

De Procedure Provinciale-statenverkiezin

gen 1995 is gratis opvraagbaar bij het alge

meen secretariaat, tel. 070- 361 30 61. 

11 



S Y M P 0 S I U M OVER 

DE POLITIEKE 
PARTIJ VAN 
DE 21STE 
EEUW 
vrijdag 4 maart 1994 

locatie: Academiegebouw van de 

Rijksuniversiteit te Groningen, Broerplein 5 

tijden: 10.30- 17.00 uur 

kosten: f 40,- (incl. koffie, lunch, receptie) 

Het Documentatiecentrum Nederlandse 
• Politieke Partijen (DNPP), waar onder andere 

de VVD haar hele archivering heeft onderge

bracht, bestaat twintig jaar. 

Het DNPP gedenkt dit lustrum met een sympo
sium waarin de uitdagingen worden verkend 

die de nationale politieke partijen in de 
(nabije) toekomst te wachten staan zoals 

Europeanisering en lokalisering van de poli

tiek, staatsrechtelijke veranderingen, maat
schappelijke ontwikkelingen als individualise

ring, technologische ontwikkelingen die de 
democratie tot 'telecratie' transformeren en de 

teloorgang van de ideologie als sturend begin

sel in het post-moderne tijdperk. 

Aan dit symposium werken onder andere mee: 

prof. mr. A.K. Koekkoek (KU Brabant), prof. dr. 
C. van der Eijk (Universiteit van Amsterdam), 

dr. R.A. Koole (RU Leiden), prof. dr. H.P.j.M. 
Kunneman (Universiteit voor Humanistiek), 

dr. P.W. Tops (KU Brabant) en dr. A.P.M. 
Lucarctie (DNPP, RU Groningen). 

Indien u geïnteresseerd bent gelieve u i.v.m. de 

beperkte ruimte zo snel mogelijk telefonisch of per 

fax contact op te nemen met het DNPP. Telefoon: 

050-636830, fax: 050- 637256. 

45-JARIG 
BESTAAN 
JOVD 
Op 4, 5 en 6 maart zal de JOVD haar 45-jarig 

bestaan vieren mêt een lustrumsymposium 

en een lustrumcongres. 
Het symposium wordt op vrijdag 4 maart 

gehouden in de Eerste Kamer. Daarop aanslui
tend volgt een receptie van 17.00- 18.30 uur; 

eveneens in de Eerste Kamer 

Op zaterdag 5 maart wordt het lustrumcon

gres om 11.30 uur geopend door Commissaris 
der Koningin van Groningen, Henk Vonhoff. 

Locatie: Bel Air Hotel, Johan de Wittlaan 30 te 

Den Haag. 
Voor het Lustrumdiner, aanvang 20.00 uur 
wordt feestelijke kleding op prijs gesteld. 

Op zondag 6 maart wordt in het Bel Airhotel 

vanaf 13.00 uur een reünieprogramma voor 

oud-JOVD-ers gehouden met een debat over 

'Wat heb ik aan de JOVD gehad?' 

Kosten dinerf 60,-

Kosten overnachting plus ontbijt f 100,
moeten voor 20 februari worden overgemaakt 

naar de RABO-bank teLeens nr. 31 60 17 000 

of op het postbankgironummer: 88 43 27 
onder vermelding 'JOVD-lustrum' 

Nadere informatie kunt u krijgen van Eduard van 

der Biezen. Buiten kantoortijd thuis bereikbaar op 

030-334343. 

TELDERS· 
STICHTING 
ORGANISEERT 
SYMPOSIUM 
MIDDELMAAT IN HET HOGER 

ONDERWIJS? 

Al jarenlang wordt veelvuldig geklaagd over 
de dalende kwaliteit van het hoger onderwijs. 

Deze klachten worden onder de loep genomen 
in een preadvies dat is geschreven door drs. 

P.G.C. van Schie, wetenschappelijk medewer

ker van de Teldersstichting. Tevens suggereert 
Van Schie mogelijke oplossingen voor de pro

blemen. 

Dit preadvies vormt de basis voor de discussie 

tijdens een symposium over de kwaliteit van 
het hoger onderwijs. Dit symposium wordt 
georganiseerd door de Prof. Mr. B.M. Telders

stichting, het wetenschappelijk bureau van de 
VVD, op woensdag 16 maart 1994. De bijeen

komst vindt plaats in de vergaderzaal van de 
Eerste Kamer der Staten-Generaal, Binnenhof 

22 te Den Haag. Ze begint om 13.30 uur en 
zal duren tot 17.30 uur. Voor het symposium 

worden slechts de kosten voor het preadvies ad 

f 25,- (incl. verzendkosten) in rekening 
gebracht. 

Sprekers tijdens het symposium zijn onder 

meer 
prof. dr. F.A. van Vught (directeur van het 

Centrum voor Studies van het Hoger 

Onderwijsbeleid, Universiteit Twente), dr. E.Th. 
Cassee (voorzitter van het College van Bestuur 

van de Hogere Hotelschool Den Haag) en prof. 
dr. j .A. van Ginkei (rector magnificus van de 
Universiteit Utrecht). 

U kunt zich voor het symposium (schriftelijk) 

aanmelden bij de Prof. Mr. B.M. Telders

stichting, Koninginnegracht 55a, 2514 AE Den 

Haag of per fax: 070- 36 31 951. Vermeld 

s.v.p. bij de aanmelding uw naam, volledig 

adres en telefoonnummer. 

Meer informatie kunt u inwinnen bij Patriek van 

Schie ofLena Kolff, tel: 070- 36 31 948 

-~ 

RESTAURANT 
Kloksteeg 3 Leiden Telefoon 071 123053 

VRIJWILLIGERS 
GEVRAAGD! 
Het komt regelmatig voor dat op het VVD-par
tijbureau zoveel werk moet worden verzet dat 

we handen te kort komen. Daarom zijn we op 

zoek naar een aantal vrijwilligers uit Den 
Haag of omgeving dat ons regelmatig kan hel

pen bij voorkomende werkzaamheden. 

Wij zoeken een man/vrouw met een adminis
tratief gerichte opleiding en ervaring met het 

werken met een PC (bekend met WP 5.1) en 
aan een man/vrouw met een technische oplei

ding die bij ons de geavanceerde kopieerma
chine leert bedienen. 

Uw reactie kunt u richten aan het partijbureau van 

de WD, Postbus 30836, 2500 GV 

's-Gravenhage, t.a.v. mevr. D.H.f. Kroos-van der 

Meij. 

LUSTRUM· 
ALMANAK 
Ter gelegenheid van dit 9de JOVD-lustrum ver

schijnt in maart 'De Jonge Liberalen', een boek 
waarin Eddy Habben jansen de 45 JOVD-jaren 

beschrijft. Het is de eerste uitgave die een vol
ledig overzicht geeft van de soms roerige 

JOVD-geschiedenis. 

'De Jonge Liberalen' kan worden besteld door 
f 50,- ove"r te maken op bovenstaande bankre
kening o.v.v. 'Lustrumboek'. U krijgt het boek 
dan toegestuurd, de verzendkosten zijn bij de 
prijs inbegrepen. 
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De algemene ledenvergaderin
gen kozen zowel Frits Bolkestein 
als Gijs de Vries bij acclamatie 
tot de respectieve lijsttrekkers 
voor de WO-Tweede Kamer
verkiezingen en voor de WD
Europaverkiezingen. 

BOLKESTEIN: OVER( DE CAMPAGNE 
BEN IK HEEL OPTIMISTISCH 

3 
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'Onze standpunten 
komen goed over 
het voetlicht. 
De mensen hebben 
een duidelijk beeld 
waar de VVD voor 
staat.' Hij heeft nooit 
gedacht zover in de 
politiek te komen ... 

'Dat is te danken 
aan een beetje wijs
heid en een grote 
dosis geluk' 

'Wat ik hier met 
mijn gezin geniet, 
wat wij in dit land 
gezamenlijk hebben 
opgebouwd aan 
vrede, vrijheid en 
welvaart kan alleen 
in stand blijven als 
er een stabiel 
Europees kader is' 

~ IK HEB,_DE KIEMPLANTJES UITGEZET 
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Zeven jaar was zij voor
zitter van de Organisatie 
Vrouwen in de VVD. 
'Ik heb als voorzitter de 
tijd meegehad. Anderen 
hebben voor mij 
gezaaid, ik heb slechts 
de kiemplantjes uitgezet 
en degenen die na mij 

komen zullen ze tot 
volle bloei brengen .. ' 
Een bescheiden, warme 
voorzitter 

CAMPAGNETOERNEES 

Als een geoliede machi
ne gingen en gaan ze 
door het land: de 
Bolkesteinshows en de 
VVD-team-avonden. 
Ze slaan aan. Volle 
zalen kijken naar een 
compleet nieuwe vorm 
van het brengen van 
politieke boodschappen. 

---------
MAART 1994 Nr. 1420 

ISBN: 0166- 8498 

, EN VERDER 

- Alle grote verkiezingsavonden tot de 
uitslagenavond van 3 mei 

- Vreugde en verdriet bij de uitsla
gen van de raadsverkiezingen 

- Stijlvolle lustrumviering JOVD 

--Verkiezingsprogramma 
is gereed en verkrijg
baar 

- - Kandidatenlijsten 
Tweede Kamer en 
Europees Parlement 

- Wie gaan naar het 
Ouwe Knarrendebat? 
Gratis kaarten als u 
snel bent 

- Thema-avond 
Volksgezondheid 

- Sluitingsdata en andere 
openingstijden algemeen 
secretariaat rond verkiezingen 
en feestdagen 



Bolkestein bij acclamatie 
gekozen tot lijsttrekker 

M
et vuurwerk en staande ovatie is Frits 

Bolkestein op 19 februari tot lijsttrekker voor de 

VVD gekozen. De ledenvergadering had geluk

kig ingestemd met electronisch stemmen, want er waren 

zeer veel amenderingen bij lager geplaatste kandidaten 

die om stemmingen vroegen. De sfeer van de twee leden

vergaderingen in Venlo was uitstekend! 

(foto Peter Drent) 

Richard Ellis 
J 

International 
Property Consultants 

Gebouw Hirsch 
Leidseplein 29 
1017 PS Amsterdam 
Telefoon 020-626 26 91 
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VVD-KANDIDATENLIJST 
VOOR DE TWEEDE KAMER 
vastgesteld op 19 februari 1994 

1. mr. drs. F. Bolkestein 21. ir. E.L.P. Hessing 

2. E.G. Terpstro (v) 22. Jan Dirk Blaauw 

3. H.F. Dijkstal 23. drs. J.F. Hoogervorst 

4. A. Jorritsma-Lebbink (v) 24. drs. P.J.L. Verbugt (v) 

5. R.L.O. Linschoten 25. S. van Heemskerck Pillis-Duvekot (v) 

6. drs. D.J.D. Dees 26. 0. Cherribi 

7. J. Franssen 27. mr. Bibi M. de Vries (v) 

8. dr R.W. de Korte 28. M.J. Essers-Huiskamp (v) 

9. drs. F.W. Weisglas 29. J. Rijpstro 

10. A.L.E.C. van der Stoel (v) 30. C.G.A. Comielje 

11. mr. A.H. Korthals 31. drs. J. Monique de Vries (v) 

12. J.W. Remkes 32. drs. J.H. Klein Malekamp 

13. drs. M.M.H~ Kamp (v) 33. mr. A.M. van Berck-Woerdman (v) 

14. H.A.L. van Hoof 34. M. van den Doel 

15. mr. A.J. te Veldhuis 35. mr. O.P.G. Vos 

16. A.A.M.E. van Erp 36. W.P. Keur 

17. Piet M. Blauw 37. drs. C.C.A. Beels 

18. drs. W.C.G. Voûte-Droste (v) 38. ir. P.H. Hofstra 

19. H.G.J. Kamp 39. mr. R. Luchtenveld 

20. J.F.B. van Rey 40. A. Latenstein van Voorst-Woldringh (v) 



B olkestein: 'Dat zijn coryfeeën uit een 

periode die al weer enige tijd achter ons 

ligt. De tijd van Oud, Toxopeus en Geertsema 
is moeilijk te vergelijken met de tijd van nu. 

Geertsema werd in 1971 opgevolgd door Hans 
Wiegel, bijna 25 jaar geleden. Vervolgens heb

ben in de jaren tachtig Ed Nijpels en Joris 

Voorhoeve de kar getrokken. 

Nieuws 
Het lijsttrekkerschap van nu is een buitenge
woon uitdagende, maar veeleisende functie. 

Frits Bolkestein: 

Op naar het jaar 
2000 
door Johan Hommes 

Op zaterdag 19 februari 1994 koos de WO op een partijcongres in 
VenloFrits Bolkestein tot haar lijsttrekker bij de komende Tweede 
Kamerverkiezingen. Bolkestein is voor de eerste keer lijsttrekker. Het is 
de kroon op een succesvolle politieke loopbaan. Die carrière kenmerkt 
zich sinds 19 78 door een verscheidenheid aan politieke ambten: 

Kamerlid, staatssecretaris, opnieuw Kamerlid, minister, opnieuw Kamerlid, fractievoorzitter en nu lijsttrekker. 
De WO maakt zich op voor een succesvolle uitslag bij de Kamerverkiezingen. Voor het eerst in lange tijd zit 
er duidelijke winst in het verschiet. Lijsttrekker Bolkestein speelt een belangrijke rol in de campagne en dus 

bij de uiteindelijke uitslag. 

Hoe ervaart Frits Bolkestein het om als lijsttrekker te treden in de voetsporen van bijvoorbeeld Oud, T oxopeus 

en Geertsema ? 

~en je alleeR in campagnetijd. De----------
dagelijkse opgave is het liberale gedachten

goed - toegepast op de werkelijkheid van iede
re dag - op een heldere, bevattelijke, vriende

lijke en aansprekende manier over het voet
licht te brengen. Het is een uitdaging die het 

beste uit de mens naar voren haalt. Ik denk 
dat alleen wanneer iemand wordt uitgedaagd, 

hij het beste uit zichzelf haalt. 

Er wordt regelmatig gesproken over de kloof 

tussen burgers en politiek. Mensen die dat 
doen zeggen dat die kloof groter is dan vroe

ger. Ik geloof dat het tegendeel het geval is. 

Romme, Oud, Dr~~ Tilanus werden niet 
lastig gevallen door journalisten, werden niet 

41. mr. W.H.J. Passtoors 
42. drs. V.T.M. Braam 

43. Joh. D. van Dijk 
44. ir. H. Pluckel 

45. mr. A.W. Kamp 

46. drs. J.R.A. Boertjens 
47. H.W.A.M. Coonen 
48. drs. M.A. Toorop (v) 

49. R. Schotenboer 

50. mr. A.J. Kokshoorn 

51. mr. Joh. A. Stevens 
52. P.A.L Sijmons 

53. dr ir. H.F.A. Roefs 
54. drs. J.M. Hey (v) 
55. mr. Th.E. KorthaL \ltes 

56. mr. M.B. Tamis 
57. drs. H.V. Vrind 

58. drs. J. de Reus 

59. M.B. Wigman 
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opgewacht door camera's. Zij konden volstaan 
met het geven van een interview eens per drie 

maanden, het af en toe schrijven van een 
groot artikel of het houden van een radio

praatje. De televisie was toen nog nauwelijks 

ontwikkeld. Nu komt iedere dag de vraag: 
"komen jullie met nieuws". Dat was toen niet 

het geval. 
In de verzuilde samenleving spraken de voor

lieden van de grote politieke bewegingen bin

nen algemeen aanvaarde kaders en was de 

kloof veel groter dan nu. Wanneer ik kijk wat 
het bestaan van een lijsttrekker nu met zich 
meebrengt, dan ben ik wel eens een klein beet

je jaloers op de rust die Oud, Toxopeus en 
Geertsema in hun tijd kenden.' 

Is het fractievoorzitterschap een grote 
inspanning ? 

'Een zeer inspannend bestaan, mag ik wel zeg
gen. Ik heb 16 jaar in de internationale oliein

dustrie gewerkt. Ik heb een aantal andere poli

tieke functies bekleed. Niets van dat alles is 
vergelijkbaar met het fractievoorzitterschap in 
de oppositie. De verantwoordelijkheid is groot. 
Wanneer de fractievoorzitter een fout maakt, 

wordt de hele partij erop aangekeken. Het kan 

zelfs voorpagina-nieuws zijn en herstel is 

meestal moeilijk. Veel mensen kijken wat de 
fractievoorzitter doet. Er hangt veel van zijn 

optreden af, zeker in verkiezingstijd.' 

Heeft u nog tijd voor ontspanning ? 

'Ja, ik speel drie keer per week tennis met mijn 
oud-medewerkster Laila Driessen. Zij is erg 

goed en daarom is het een extra uitdaging er 

ook wat van te maken. Ik vind dat heel pret

tig; het is een manier om de spanning te ont
laden. Daarnaast zwem ik en ga ik uit met 

mijn vrouw. We gaan graag naar het toneel 

en naar de film. 
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Over het niveau van de kunsten wordt in 

Nederland nog wel eens laatdunkend gedaan. 
Mensen die dat doen, zoals Felix Rottenberg, 

weten er echter niets van af. Waar het medi
um internationaal is, staat Nederland voor

aan in de wereld: in muziek, dans, mime, bal

let en stedebouw. Ook het Nederlandse toneel 
kan zich wat betreft levendigheid en geva

rieerdheid meten aan internationale maatsta

ven, ondanks het kleine taalgebied. Kenners 

zijn dat met mij eens.' 

Kijkt u wel eens televisie ? 

'Ik kijk zoveel als ik kan. Ik ben dol op tv. Als 

je ziet hoeveel programma's er worden uitge
zonden, zou ik iedere dag de hele avond kun

nen kijken. Ik kom er echter onvoldoende aan 

toe.' 

Vindt u campagnevoeren leuk ? 

'Het aardige van de campagne is dat het je 
brengt in allerlei uithoeken van het land. Je 
ontmoet mensen met velerlei achtergronden. 

Het brengt je soms in onverwachte situaties. 
Zo vond ik het programma met de verborgen 

camera een bijzondere ervaring. Dat overkomt 

je niet als je geen lijsttrekker bent. 
Over de campagne ben ik optimistisch. Onze 

standpunten komen heel goed over het voet
licht. De mensen hebben een goed beeld van 

wat de VVD wil, waar de VVD voor staat. Dat 
is bij de andere partijen toch anders. CDA en 

PvdA zijn naar mijn oordeel de regie op dat 

punt kwijt. Zij zijn niet overtuigend. En een 
partij die niet een duidelijk gezicht toont is 

verloren. De kracht van de VVD ligt in de dui

delijkheid. De meeste mensen stemmen op ons 
op grond van het programma. Dat geeft een 

zekere stabiliteit en maakt onze partij minder 
afhankelijk van de persoon van de lijsttrek

ker.' 

Had u in 1976 gedacht dat u nog eens zover 
zou komen? 

'Nee, dat had ik niet gedacht. Dat ik zover ben 

gekomen is overigens te danken aari een beet

je wijsheid en een grote dosis geluk. Ik heb het 
voorrecht gehad vele politieke functies te 

mogen uitoefenen. Er werd mij vaak gevraagd 
of ik het niet moeilijk vond om terug te keren 

naar de Tweede Kamer na het ministerschap. 

"Was dat geen zwart gat?" Ik heb toen altijd 
geantwoord: "Zwart gat? Hoezo zwart gat?" 

De vraag impliceert, dat het ministerschap 
beter is dan het Kamerlidmaatschap. Dat is 

niet zo. Het Kamerlidmaatschap geeft meer 
vrijheid, terwijl het ministerschap gemakkelij

ker is. Ministers hebben immers de beschik

king over vele ambtenaren die voor hen wer

ken. En ze hebben een auto met chauffeur. 
Dat hebben Kamerleden allemaal niet. 

Toen ik opnieuw in de Kamer zat, bleek het in 
1990 nodig dat ik fractievoorzitter werd. Ik 

heb dat niet gezocht. Sinds ik dat ben, probeer 
ik het zo goed mogelijk te doen. Het is een hele 

uitdaging. Maar als ik denk aan mijn vroegere 
collega's uit de olieindustrie, die allemaal met 

pensioen zijn, zou ik niet graag met hen wil
len ruilen. Ik ben nog lang niet zover. Ik pro

beer zetels uit het vuur te slepen in de hitte 

van de strijd en voel daarbij mijn leeftijd niet. 
Ik denk dat mijn gepensioneerde oud-collega's 

dat wel doen. Wanneer de partij het wil, ben 

ik van plan nog een flink aantal jaren door te 
gaan. Dus op naar het jaar 2000!' 
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Zowel voor de gemeenteraads- als voor de Tweede-Kamerverkiezingen werden en worden Bolkestein- en 

WO-teamshows door het hele land gegeven. Uiteraard zijn deze na de succesvolle gemeenteraadsverkiezingen 

geheel gericht op de Tweede-Kamerverkiezingen. Van beide avonden treft u hieronder een impressie. 

Wervelende VVD-show trekt door 
het land 
door Arno Visser, foto's: Theo Meijer 

M et z'n vieren trokken ze tijdens de 
gemeenteraadscampagne door het 

land, van Leeuwarden tot Bergen op Zoom, 
van Groningen tot Oud-Beijerland de num

mers 2, 3, 4 en 5 van de landelijke lijst: Erica 

Terpstra, Hans Dijkstal, Annemarie Jorritsma 
en Robin Linschoten. NRC-Handelsblad 

omschreef het als de 'road-show van de sterke 

nummer twee'. Trouw schreef: 'Het kwartet 
vestigt het beeld van de VVD als ruimdenken

de, tolerante partij die zichzelf kritisch bekijkt, 

verantwoord met geld omgaat, wars is van 
vreemdelingenhaat, voor harde maatregelen 

niet terugdeinst, nochtans de belangen van 
kiezers niet veronachtzaamt en bovendien 

bescherming biedt aan de minderbedeelden.' 

Wie zo'n omschrijving leest wordt er bijna ver

legen van. Feit is dat de journalistieke aanpak 
bij het campagne-voeren zowel vernieuwend 

als verfrissend was. Niet meer het zogenaam
de spv-eri (sprèekbeU:rtcpuuze-vragen)· voo~ 

kleine, rokerige zaaltjes, maar een professio

neel aangepakte avond met zo'n 250 tot 300 
man publiek uit verschillende afdelingen. De 

reacties van mensen waren er dan ook naar. 

Specifieke problemen 
Presentator en interviewer Pierre Huyskens zat 
in een strak decor: een vierkant stalen 

geraamte, een grote, oranje/blauw geverfde, 

ovalen tafel en daarachter vijf grote stoelen. 
Aan de lichtblauw gekleurde achterwand 

slechts één groot VVD-logo. 

In deze capitool-achtige setting interviewde 
Huyskens aan het begin van de avond plaat

selijke lijsttrekkers en wethouders. Eerst begaf 
hij zich tussen de mensen in de zaal om te 

informeren wat men wilde weten. Geen 

spreekbeurt en eenrichtingverkeer, maar een 

onderhoudend gesprek waaruit bleek wie de 
mensen zijn die namens de VVD de gemeen

ten besturen. Opleiding, werkervaring en spe

cialiteiten wilde de Limburgse journalist 
weten. Wat zijn de specifieke problemen 

van de gemeente Tilburg? Wat heeft de 
VVD tot dusver gedaan in Oud

Beijerland en wat moet er in de toekomst 

In Rijswijk was het team in een andere samenstelling bijeen. Omdat Erica Terpstro in de Tweede Kamer moest optreden, 
viel Frans Weisglas in. 
v.l.n.r. Pierre Huyskens, Frans Weisglas, Annemarie Jorritsma, Robin Linschoten en Hans Dijkstal. Foto-inzet: Erica Terpstro 
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in Groningen gebeuren? Hoeveel extra zetels 
verwacht de VVD in Leiden in de wacht te sle
pen? 

Huyskens presenteerde op de van hem beken
de vlotte en geestige manier. Snedig reageerde 

hij op reacties uit de zaal. Slechts een enkele 

keer was een lijsttrekker hem te vlug af. Zoals 
in Bergen op Zoom toen hij vroeg naar de 
aktualiteit. 'Wat speelt er in Hoeve?' wilde 
Huyskens weten. 'De fanfare,' kreeg hij ten 

antwoord. 

Grootste zorg: criminaliteit 
In sommige steden was in opdracht van de 
VVD vooraf een NIPO-enquête gehouden met 

De groep Instant Replay 

de vraag naar het grootste probleem in de 
stad. De criminaliteit en de bijbehorende 

onveiligheid werd door 75 tot 80% geant

woord. Een probleem waarbij landelijke en 
lokale politiek in elkaar overgaan. Om dat toe 

te lichten was het 'VVD-team' aanwezig. 
Na 40 minuten talkshow kondigde Huyskens 

één der Tweede Kamerleden voor een zeepkis
trede aan. Vervolgens werd kort en bondig de 
actualiteit toegelicht en VVD-keuzes samenge
vat. De VVD kent drie prioriteiten, vatte Robin 
Linschoten de liberale lijn samen. Ten eerste 
werkgelegenheid, ten tweede werkgelegenheid 

en ten derde werkgelegenheid. Erica Terpstra 

benadrukte het AOW-standpunt: AOW is geen 
uitkering maar een basispensioen dat wordt 

gekoppeld aan de loonindex. Maar, zei ze er 

iedere avond steevast bij, dat betekent wel dat 
als het goed gaat met de lonen (haar handen 

wezen omhoog) de AOW meegaat en als het 
minder gaat met de lonen (handen bewogen 

naar beneden) de AOW die negatieve wel
vaartsontwikkeling volgt. De VVD vindt dit 

een eerlijke koppeling voor 65+-ers en een 
betere maatregel dan vier jaar lang bevriezen. 

Annemarie Jorritsma legde uit waarom lasten

verlichting de enige remedie is om in 
Nederland meer banen te creëren en mensen 

aan werk te helpen. Hans Dijkstal hield de 

mensen voor dat al die ministers en staatsse
cretarissen hele aardige en hardwerkende 

mensen zijn en vroeg daar applaus voor. 
Maar, vulde hij direct daarna aan, het gaat in 
de politiek niet om aardig zijn of hard werken; 

het gaat erom of je je beloftes nakomt en een 



reëel programma hebt. 
Direct na de korte spreekbeurt was het tijd 

voor entertainment. De groep Instant Replay -
ooit tweede in de soundmixshow - zorgde voor 

de muzikale invulling. In eerste instantie zorg

de hun opzwepende dansritmes voor nogal 
wat verbaasde gezichten bij mensen die decen

nia gewend waren aan Dixieland. Niet meer 

gouwe ouwen als "lee scream, you scream", 
maar nummers die de laatste tien jaar menig 

feest tot dansfestijn maakten. 

Na een klein half uur zang en dans weer wat 

vertrouwder VVD-geluid. Het team trok de 
door lokale politici ingezette lijnen door naar 

landelijk niveau. Veel zaken - criminaliteit, 
werkgelegenheid als meest voor de hand lig

gende - moeten op alle bestuurlijke lagen wor
den aangepakt. 'En daarom is het juist"zo 

belangrijk om op een partij te stemmen waar
in er contacten tussen bestuurders op gemeen

telijk, provinciaal en landelijk niveau,' bena

drukte Erica Terpstro menigmaal. Het nadeel 
van lokale partijen ('roept-u-maar-partijen' 

noemde ze het) is dat ze geen verbinding heb

ben naar andere bestuurslagen en daardoor 

beperkt zijn in hun mogelijkheden. 

Goed en slecht nieuws 
Een vast onderdeel van iedere avond was het 
moment waarop Pierre Huyskens informeerde 

naar het slechte en het goede nieuws van de 

dag. Dit was de enige vraag waarvan de 
Tweede Kamerleden wisten dat die zou komen, 

de rest was aan de interviewer om naar voren 
te brengen. Het goede en het slechte nieuws 
lag op de rand van het politieke. Het ziektever
zuim b\tikt met de helft gedaald, bracht Robin 
Linschoten naar voren in Rijswijk. De ansjovis 
is terug in de Waddenzee, had Annemarie 

Jorritsma gelezen. En Hans Dijkstal vertelde in 
Castricum dat het aantal mensen dat dakloos 

is schrikbarend stijgt. Hij voegde eraan toe dat 

hij met de collega's diezelfde dag naar het 
Leger des Heils in Amsterdam was geweest. 

Door de barre kou moest de opvangcapaciteit 
daar zich plotseling verdubbelen. De 

Kamerleden wilden weten hoe dat ging. 

De Heg 
Van kwart voor acht tot een uur of tien wer

den de aanwezigen aldus geïnformeerd over 

lokale en landelijke politiek en vermaakt met 
muziek. Iedere avond was het de beurt aan 

een van de teamleden de dagsluiting te doen. 
Dan vertelde een Kamerlid op zijn eigen wijze 
over een in Nederland zeer belangrijk maar 
onderschat ding: de Heg. De Heg is het meest 

bekend als markering voor bezit. Bovendien is 
de Heg een stuk natuur, het zorgt voor groen 

in onze omgeving. Maar het belangrijkste 

vonden de Kamerleden de Heg als communi
catiemiddel. En onder die symboliek kan 
natuurlijk ook een galerij van een flat of de 

trap van een portiek worden gerangschikt. 
Aan die Heg ontmoeten buren elkaar. 

'Morgen buurman, hoe is het?" "Ach, zolang 

het weer goed blijft. En met u?' 
En vanaf dat moment, drongen de VVD-politi

ci hun luisteraars op het hart, vanaf dat ogen

blik is het moment aan U. Dan kunt u vertel
len dat u naar een avond van de VVD bent 

geweest. En dat er binnenkort verkiezingen 
zijn. Dat de VVD dan goed uit de bus moet 

komen, want die partij heeft een goed pro
gramma en goede mensen. Dan is het 

moment voor iedere VVD-stemmer zijn buur
man op het hart te drukken: De VVD, da's wat 

dit land nodig heeft. 
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Flits Bolkestein wordt tijdens de avond in Eindhoven ondervraagd door Cees Mijnten 

Campagne gemeenteraadsverkiezingen: 

LOUISE KAN 
CHAMPAGNE 
ONTKURKEN 
door Ernst van Splunter, 
foto: Dries van Bergeijk 

Den Haag -'Wat ik in mijn vrije tijd doe, 

schaatsen!' Fractieleider Frits Bolkestein lacht 
met een goed gevulde zaal mee als gespreks

leider Willem Bernboom hem ondervraagt 
over politieke, maar ook over privé-zaken. 

Precies één week voor de gemeenteraadsver
kiezingen is er een grote VVD-bijeenkomst in 

het congresgebouw in Den Haag. De zaal is 
goed gevuld. Het spits wordt afgebeten door de 
lijsttrekker in Den.Haag1 LouiseEngering en 
de nummer 2 van de lijst, Henk Jan Meijer. Zij 
worden door Willem Bernboom ondervraagd 

over de problematiek in Den Haag. 

Kruit 
Wethouder LouiseEngering houdt het kruit 
droog als de vraag wordt gesteld hoeveel zetels 

er zullen worden behaald. De verwachtingen 

zijn hoog gespannen omdat opiniepeilingen 
voorspellen dat de VVD wel eens de grootste 

partij zou kunnen worden. 'Als wij 2 zetels 

winst behalen, gaat bij mij de kurk van de 
champagnefles', zegt Engering bescheiden. 
'Voorop staat dat wij financieel de zaken vol
ledig op orde krijgen. Aan het begin van deze 
periode was dat wel anders', voegt zij daar 
nog aan toe. (Louise kon zeer voldaan na de 
raadsverkiezingen de champagnekurk laten 

knallen. In Den Haag werd de VVD met 11 

zetels de eerste partij. Daarmee ligt zij 2 zetels 
voor op de PvdA en 4 op het CDA, red.) 

Verossend 
Het publiek valt tijdens de campagne-avond 
van de ene verrassing in de andere. De ver
wachting was dat Frits Bolkestein gewoontege

trouw een toespraak zou houden, waarna zou 
worden gepauzeerd. En dat vervolgens de 

avond zou worden vervolgd door het stellen 

van vragen aan de spreker. Niets is minder 
waar. 

Presentator Willem Bern boom, die samen met 

zijn collega Cees Mijnten met Frits Bolkestein 
het hele land doorreist, vraagt eerst een aantal 

plaatselijke lijsttrekkers naar hun mening over 
brandende kwesties in hun gemeenten. Met 

een aantal van hen wordt dan een gesprek 
gevoerd rond de 'capitooltafel' die voor deze 
gelegenheid in de kleuren van de VVD is ges
poten. 
Even later is het tijd voor 'Instant Replay'. Vier 
zangers die hun vak verstaan en drie swin
gende nummers brengen. 
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Dan wordt de VVD-campagne-film vertoond. 

Onder tromgeroffel wordt 41/2 jaar falend 

kabinetsbeleid nog eens samengevat. Als het 

zaallicht aangaat staat Frits Bolkestein naar 
zijn laatste woorden in de film te luisteren. 

Aansluitend hierop houdt hij een - korte - rede 

die inspeelt op de actualiteit. Met Willem 
Bernboom wordt hierop ingegaan en komen 

ook andere onderwerpen aan bod die de pre
sentator op een korte tocht door de zaal bij het 

publiek heeft opgedaan. 'Wat vindt U in Uw 

stad het grootste probleem?' 'Dat vreselijke 
gebouw naast de Anton Philips-zaal!' zegt een 

dame. Frits Bolkestein benadrukt dat de VVD 

vindt dat de gebruiker van een gebouw invloed 
moet kunnen hebben op het ontwerp ervan. 

Asociaal 
'Die Voetoverheveling, dat is toch een hele 
asociale regeling waardoor mensen er sterk op 

achteruit gaan?,' wil Bernboom weten. 'Hoe 
komt U daar nou bij', riposteecy .frits 
Bolkestein. 'Ten eerste gaat de regeling in voor 

hen die in 1995 18 jaar oud worden, ten twee

de is het een zeer emancipatoir voorstel, meer 
vrouwen zullen er door aan het werk gaan en 

ten derde levert het zeer veel nieuwe arbeids
plaatsen op'. 

Veel onderwerpen passeren de revue. 
Criminaliteit, AOW, werkgelegenheid, Groen 

Realisme worden in rap tempo besproken. 

'Waarom moeten mensen eigenlijk bij 
gemeenteraadsverkiezingen op de VVD stem

men en niet op een plaatselijke partij?' 
'Omdat de VVD één lijn heeft van plaatselijk 

naar provinciaal tot aan de rijksoverheid aan 
toe. Deze informatiestroom en contacten leidt 
tot een uitwisseling van standpunten en 

ideeën die elkaar versterken. Natuurlijk kan 

een lokale partij kleur aan de politiek geven 

maar op de lange termijn is een band met alle 
geledingen onmisbaar'. 

Naked 
'Gaat U wel eens naar de bioscoop', informeert 
Bemboom, en als de lijsttrekker bevestigend 

knikt wil hij natuurlijk weten welke film er 
dan wordt bekeken'. Bolkestein antwoordt 

resoluut: 'Wat dacht u van 'Basis Instincts'. 

Een zeer knap gemaakte, technisch perfecte 
film. En 'Naked' een geweldige film over een 

vreselijke, nare Engelse etterbak. Jammer 
genoeg komt van deze hobby echter weinig 

terecht in deze turbulente tijd'. 
Op indringende wijze vat Bolkestein de 

belangrijkste punten van zijn verhaal nog 

eens samen. Zonder ook maar een moment op 
een papiertje te kijken spreekt hij de zaal toe. 

In de zaal is het muisstil. Als hij is uitgespro
ken barst het applaus los. Wat blijft is de 

indruk van een totaal andere avond dan de 
bezoeker heeft verwacht. 
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Op 3 maart beleefden we na lange tijd 
weer eens een ouderwetse verkiezings
dag. De inzet van alle honderden liberale 
vrijwilligers, bestuurders en politici werd 
beloond met een winst van 248 raadsze
tels. En in 67 gemeenten werd de WD 
zelfs de grootste partij. Al met al een 
resultaat waarop we trots mogen zijn. 
Maar ondanks die winst mogen we niet 
tevreden achterover gaan leunen. In de 
eerste plaats was elke raadszetel voor 
extreem rechts er één te veel. De kiezers 
hebben hiermee een duidelijk signaal 
afgegeven dat we niet mogen negeren 
en dat vraagt om een reactie. In de twee
de plaats hebben lokale partijen vrijwel 
overal winst geboekt. Een winst die ten 

2 
koste gaat van de landelijke partijen. 
Wat zijn de oorzaken? Is het onze hou
ding? Zijn het onze standpunten? Zijn we 

C 
onvoldoende geworteld in plaatselijke 
belangen e.d.? Eén voor één vragen 

- - waarop we een antwob'rdmoeten vin-
• den. Alle raadsfracties (dus ook die waar 

~ 
nu nog geen lokale partij actief is!) moe-

ten zich bezinnen op de vraag hoe de 
opmars van lokale partijen gestuit kan 
worden. ledereen zal zich ervan bewust 
moeten zijn dat de campagne voor de 

volgende gemeenteraadsverkiezingen eigenlijk 
start op 12 april aanstaande bij de installatie van 
de nieuwe gemeenteraden. Tot dat moment 
gaat het erom de verkiezingswinst om te zetten 
in meer invloed op het bestuur van de gemeen
te. Een zwaarder liberaal stempel· op het college
programma en meer wethouders in de colleges is 
nu onze inzet. 
Met deze uitstekende uitslag hebben we een 
goede uitgangspositie voor de twee komende 
verkiezingen. Nog nooit is de kiezersmarkt zo in 
beweging geweest als nu. Bijna de helft stemt 
nu op een andere partij dan in 1989. En kiezers 
kunnen hun keuze snel veranderen. 
Voor de campagnes van zowel de Tweede 
Kamerverkiezingen als van de Europese verkie
zingen zullen we alles op alles moeten zetten 
om nog meer kiezers aan ons te binden. Met nog 
meer energie en inzet zullen we doorgaan op de 
ingeslagen weg. 
Op 9 april starten we om 14.00 uur de campagne 
voor de Tweede Kamerverkiezingen met een grote 
manifestatie in het Casino te Den Bosch. Ik wil u 
van harte uitnodigen daarbij aanwezig te zijn. 
Onze inzet is om van de WD een sterke nummer 
twee te maken. Dat is de beste uitgangspositie 
om de WD weer in het kabinet terug te bren
gen. Dat is wat het land nodig heeft. Daar knok
ken we voor. Daar gaan we voor. Ik ben ervan 
overtuigd dat met uw (financiële) steun en inzet 
dat za/lukken. 
Veel succes! 



CAMPAGNE 

Gemeenteraadsverkiezing werd destijds het CDA opgericht. Door het 

'Lubbers-effect' vond men de weg omhoog: het 
CDA won 10 zetels. Maar in de nadagen van 

Lubbers is dat effect volledig teniet gedaan en 
lijkt de neergaande lijn zich opnieuw door te 

zetten. Een neergaande lijn die versterkt lijkt te 
worden door het ook bij de eigen aanhang 

impopulaire kabinetsbeleid. groot 
succes 
door campagneleider Gerlof Boosman 

Al een aantal maanden voorspel

den de opiniepeilers ons winst. 

Maar de twijfel bleef knagen. Een 

Hoe hard die klap is aangekomen blijkt als we 

naar de CDA-resultaten in de vier grote steden 
kijken. 
Amsterdam 

Rotterdam 

Den Haag 
Utrecht 

7,5% (-3,8%) 
12,2% (-6,7%) 

13,9% (-7,4%) 
12,6% (-7,3%) 

Hoewel D66 duidelijk won kreeg ook deze partij 

een psychologische klap. Men had op grond 

van de peilingen op een aanzienlijk beter resul
taat gerekend. De teleurstelling droop van het 

gezicht van Van Mierlo. Opvallend is overigens 
het feit dat D66 vaak verlies moet incasseren 

als er plaatselijke groeperingen meedoen. Dit 

onderstreept het gegeven dat de binding van de 
kiezers aan die partij nog steeds vrij los is! 

lage opkomst, plaatselijke groepe- Conclusies 

ringen en een onzekere factor als Voor de komende Kamercampagne zijn een 
paar conclusies te trekken: 

de CD zouden roet in het eten kunnen gooien. Maar de verkiezingen pakten voor de WO wel heel goed uit. -wij moeten het eigen vvD-beleid voorop blij-

De WO veroverde maar liefst 248 nieuwe raadszetels en kwam daarmee op 1722 zetels. Slechts 100 minder ven stellen. Uitdragen datwerk boven inko
men noodzakelijk is. Tegelijkertijd moeten wij 

dan de PvdA. Onze eerste campagnedoelstelling in dit verkiezingsjaar is daarmee volledig geslaagd. Wij zijn duidelijk blijven maken dat het gevoerde kabi-

in een groot aantal raden versterkt en we hebben daarmee de basis van de WO als beleidspartij verstevigd. netsbeleid op een aantal belangrijke punten 
haaks staat op het VVD-beleid; 

Tegelijkertijd hebben we door onze overtuigende overWinning een sterke uitgangspositie voor de komende -wij moeten ons richten op de VVD-gezinde 

K k. · .. d D · d th · t h bb t lk thuisblijvers. We moeten hen overtuigen dat 
amerve~ ~ezmgen g~~reeer . oor een eensgezm een en ouszas e campagne e en we me .: .. ~~.r-=~~-·--- ._Jl\l!l..stew,QRQEi..YYQdoÇ>.rsiagge\T.endkanzijn 

geweldig resultaat bereikt. als het om de vraag gaat of de VVD wel of niet 
in het kabinet moet komen; 

Grootste partij 
De winst kwam werkelijk overal vandaan. Op 
basis van de eerste overzichten blijkt dat de 

VVD in 67 gemeenten de grootste partij is 

geworden. Een erelijst die wordt aangevoerd 
door Den Haag. Hieronder enkele gemeenten 

waar de VVD de grootste partij is: 

Den Haag 22,4% 

Leiden 19,7% 

Almere 25,2% 

Den Helder 27,4% 

Bussum 31,8% 

Amstelveen 28,4% 

Middelburg 19,7% 

Opvallend is dat de VVD het bijzonder goed 

doet in forenzengemeen ten. Dat is een belang
rijk gegeven omdat ongeveer 25% van het 

totale electoraat in dit type gemeente woont. 

Het zijn gemeenten die te typeren zijn als 
moderne, jonge middle class-gemeenten. 

Als meest liberale gemeente kwam echter 
Vlieland uit de bus. Daar veroverde de VVD 

maar liefst 51,7% van de stemmen tegen 
42,6% in 1990. Vijfvan de 9 zetels gaan daar 

naar de VVD. 
De gemeente met in absolute zin de meeste 
VVD-stemmers is Amsterdam met bijna 

50.000 stemmen. De gemeenten met de (in 
getal) grootste VVD-fracties zijn Den Haag en 

Almere met elk 11 raadsleden. 

Herkomst winst 
Het is interessant te zien hoe de huidige VVD

stemmers in 1989 stemden. 62% van de huidi

ge VVD-kiezers stemde toen ook al VVD, maar 
15% stemde toen CDA, 6% D66 en 5% PvdA. 

Dat betekent dat wij vooral van het CDA heb
ben gewonnen. Meer dan van D66 en PvdA 

gezamenlijk! 

Tegelijkertijd hebben wij aan het CDA en D66 

ook stemmen verloren. Voor elk van beide par

tijen geldt dat 8% van hun huidige stemmen 
afkomstig is van mensen die in 1989 VVD heb

ben gestemd. Dat betekent dat wij onze winst 
vooral te danken hebben aan voormalige 

CDA-stemmers. 
De winst- en verliesbalans met betrekking tot 

D66 lijkt redelijk in evenwicht. We lijken aan 
die partij ongeveer even veel te verliezen als 

ervan te winnen. 

Voor de VVD is het duidelijk positief dat wij in 
vergelijking met de andere drie grote partijen 

er het best in geslaagd zijn onze kiezers uit 

1989 vast te houden. 

Leeftijdsopbouw 
Voor iedere partij is het belangrijk een goede 
en evenwichtige leeftijdsopbouw te hebben 

van het eigen electoraat. 

Hieronder geven wij voor de vier grootste par
tijen het kiezersaandeel in de verschillende 

leeftijdsgroepen: 

18-24 25-34 35-49 50-64 65+ 
VVD 15 18 16 21 19 

CDA 21 20 22 31 32 

PvdA 14 18 21 21 25 

D66 18 17 20 11 7 

Uit dit overzicht blijkt dat de VVD een aan

hang heeft die qua leeftijdsopbouw redelijk 

evenwichtig is samengesteld. Al is onze aan

hang onder de jongeren wat aan de magere 

kant. Uit de tabel blijkt hoe sterk de positie van 
het CDA onder de ouderen is. Een derde van de 

AOW-ers stemt CDA. Een kwart van hen PvdA. 

Nieuwe kansen VVD 
Er zijn legio kansen voor de VVD om tijdens de 
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Kamercampagne onze positie verder te verster
ken. De 28 zetels die men ons geeft op grond 

van de Raadsverkiezingen vormen een uitste
kende basis om er straks weer hard tegenaan 

te gaan. Het lonkend perspectief de tweede 

partij van Nederland te worden is volop aan
wezig. En een forse verhoging van ons zeteltal 

vergroot de kans op regeringsdeelname. 
Die verdere winst is mogelijk indien wij erin 

slagen de potentiële VVD-stemmers die 2 
maart zijn thuis gebleven naar de stembus te 

krijgen. In verband met de krokusvakantie 

waren er ongeveer 300.000 mensen niet thuis 

op de dag van de verkiezingen. Anderen ble
ven thuis omdat men het nut om te stemmen 
kennelijk onvoldoende inzag. Hen moeten wij 
motiveren te gaan stemmen door hen duide

lijk te maken dat een stem op de VVD de keus 
betekent voor een echt ander beleid. 

Daarnaast moeten wij ons afvragen of we er 

voldoende in zijn geslaagd al die kiezers op te 
vangen die het CDA teleurgesteld de rug toe 

hebben gekeerd. Van de 6 zetels winst komen 

er OI;J.geveer 4 van het CDA. Maar dat is te wei
nig wanneer men bedenkt· dat deze partij er 15 

heeft verloren! 

De concurrentie 
Onze twee belangrijkste electorale concurrenten 

kregen beide een behoorlijke klap te incasseren. 

Voor de eerste keer in zijn bestaan kreeg het 
CDA een ongekende dreun. Het verlies waaiert 

werkelijk naar alle kanten uit. Men verliest 

zowel aan klein-rechts als aan de (nu nog 
plaatselijke?) bejaardenpartijen. Maar ook aan 

de Socialistische Partij en aan Groen Links. 
Na de oorlog hebben de confessionele partijen 

door de ontkerkelijking en het langzaam ver
dwijnen van de verzuiling bij bijna alle verkie
zingen zetels verloren. Om dat tij te keren 

- we moeten een politiek dak bieden aan al 

Campagneleider Gerlof Boosman 

diegenen uit het CDA en de PvdA die ontevre

den zijn over het gevoerde kabinetsbeleid en 
die een veel grotere aandacht willen voor werk 

en veiligheid; 
- wij moeten rekening houden met een harde

re toonzetting in de campagne. CDA en PvdA 
verkeren electoraal in nood. Dat kan beteke

nen dat men zich af wil zetten tegen het suc
ces van de VVD. 

Maar de belangrijkste conclusie is deze: we 

hebben weliswaar een sterke uitgangspositie 

maar de kiezers zijn ongekend in beweging. 
Bijna de helft van de kiezers stemt nu op een 

andere partij dan vier jaar geleden! Dat bete

kent dat wij alleen succes zullen hebben als we 
een eensgezinde, enthousiaste en overtuigende 

campagne weten te voeren. Daarvoor is uw 

aller inzet nodig! 
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VREUGDE EN TELEURSTEL· 
LING IN GEMEENTEN 
Leeuwarden, Den Haag, Amstelveen, Breda, 

Rijswijk en Leiden: zes gemeenten waar de redac

tie en enkele vrijwilligers met gespannen aandacht 

- elk op het eigen thuisfront - de uitslagenavond 

volgden. Naast grote winsten ook verdriet. 

Neem nu Rijswijk waar de lokale partij een sprong 

maakte van 5 naar 11 zetels en in één klap de 

grootste werd. En dat ondanks de enorme inzet die 

de WO-afdeling - met name de familie Gerritsen -

tijdens de raadscampagne had getoond. De WD 

moest een zetel inleveren en blijft in Rijswijk de 

grootste landelijke partij. Ook was het een schrale 

troost dat het CDA terug viel van 8 naar 4; de 

PvdA van 5 naar 3 en het veelbelovende D66 ook 

een zetel moest inleveren. 

'Rijswijk voor de Rijswijkers' bleek duidelijk de 

mt;..uing VQIJ çlf:.kjt?6ey-s, .d.if vi~ts m_oeten.heb.b"en~ 
van de regio Haag landen. Maar ja, het is je kop in 

het zand steken! 

Feest in Den Haag 
De hofstad Den Haag deed het aanzienlijk beter. 

Daar werd de spanning gebroken toen burgemees

ter Ad Havermans om kwart over negen de uitslag 

bekend maakte: de WD haalde 11 zetels (was 9) 

en werd daarmee ruimschoots de grootste partij 

van Den Haag. Lijsttrekker Louise Engering is dol

blij dat niet opnieuw een nieuwe linkse meerder-

heidin Den Haag is ontstaan. Zij dankte op de 

verkiezingsavond alle WD-ers die maanden in de 

weer zijn geweest om deze verkiezingsoverwinning 

te realiseren. 

Strijdlust 
Ook in Breda werd de hoop op een overwinning de 

bodem ingeslagen. Men had in stilte gerekend op 2 

zetels winst, maar men kwam uit op 1 zetel verlies. 

Ook daar waren de zware verliezen van CDA en 

PvdA slechts een pleister op de wonde. Corres

pondent Frank van Dalen meldde dat als dé boos

doener de nieuwe schouwburg van 60 miljoen werd 

aangewezen en het gebrek aan objectiviteit van de 

regionale krant. Maar hij verzekerde dat Breda aan 

DE CAMPAGNETOERNEE TOT 
AAN DE TWEEDE KAMER· 
VERKIEZINGEN OP 3 MEI1994 
Alle Bolkestein- en topteamavonden begin

nen om 19.45 uur, de zalen zijn open vanaf 

19.00 uur. 

Maart: 
28/3 Flitscongres Criminaliteit en 

Criminaliteitsbestrijding 

Aanvang 19.45 uur in De Balie, Kleine 

Gattmanplantsoen 10 te Amsterdam. 

Oudminister van justitie mr. F. Korthals Altes, 

Anne Lize van der Stoel, oudfractievoorzitter 

en thans kandidaat voor de VVD-fractie in de 

Tweede Kamer plus Eurolijsttrekker drs. G. de 

Vries zullen zich onder meer buigen over de 

stijging van de misdaad. 

April: 
9/4 om 14.00 uur CAMPAGNESTART in de 

kc-Den Bosch Het Casino te Den Bosch 

Topteam -avond, kc-Leiden 

11/4 Party Centrum Bastion, Het Bastion 5, 

Schoonhoven 

Topteam -avond, kc-Gelderland 

14/4 De Reehorst, Bennekomseweg 24, Ede 

Bolkestein-avond, kc-Dordrecht 

15/4 De Koningshof, Uiverlaan 20, Maassluis 

Bolkestein-avond, kc-Haarlem 

18/4 Concertgebouw Haarlem 

Topteam-avond, kc-Overijssel 

19/4 Theaterhotel, Schouwburgplein 1, Almelo 

Bolkestein-avond, kc-Groningen 

20/4 Coendersborch, Coendershaag 1, 

Groningen-stad-Zuid 

Topteam-avond, kc-Dordrecht 

20/4 Soc. Cul. Centrum, julianastr. 49, Poeldijk 

Den Haag viert feest! Bij de taarten op de rug gezien kc
voorzitter Janneke Buzeman. Tegenover haar links Louise 
Engering met daarnaast het raadslid Aal BlokpoeL Geheel 
rechts op de foto LPC-er Hans Niestadt. 
(foto Hendriksen -Valk) 

strijdlust voor de twee komende verkiezingen heeft 

gewonnen. 'De WO-Breda zal scoren in mei en juni 

en over twee jaar na de gemeentelijke herindeling.' 

In Leeuwarden kon de WD wel feestvieren in het 

onlangs geopende nieuwe stadskantoor. Een zetel 

winst. Dus thans 5 zetels! Ook daar won de plaat

selijke combinatie 'Progressief Alternatief 

Leeuwarden'. 

In Amstelveen verloren alle traditionele partijen. 

CDA en PvdA liepen de grootste klappen op. De 

WD verloor maar blijft met 10 zetels wel de 

grootste fractie. De grote winnaar was nieuwko

mer' Burgerbelangen Amstelveen', die in één klap 

met 5 zetels in de raad komt. 

De Amstelveense uitslag luidt: WD: 10, 066:6, 

CDA: 6, Burgerbelangen 5, PvdA: 4, GroenLinks: 3 

en CD:1. 

Eclatante overwinning 
In het voormalig PvdA-bolwerk Leiden werd door 

de WD een eclatante overwinning geboekt: 2 

zetels winst. De WD is daar nu in stemmental de 

grootste partij en steeg van 6 naar 8 zetels. WO

lijsttrekker Alexander Geertsema is een gelukkig 

man. Zowel de PvdA als het CDA moesten 3 zetels 

inleveren. Maar psychisch kwam de hardste klap 

voor D66. Deze partij had in de studentenstad de 

vorige keer een sprong gemaakt van 2 naar 8 

zetels. De hoge verwachtingen werden bij deze ver

kiezingen niet waargemaakt. Integendeel: de 

democraten verloren één zetel. 
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De grootste collectie hedendaags en antiek zilver van 
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Bolkestein-avond, kc-Leiden (optie) 

21/4 Avifauna, Parkrestaurant, Hoorn 65, 

Alphen a/d Rijn. 

Topteam-avond, kc-Tilburg 

22/4 Het Turfschip, Chasséveld 15, Breda 

Bolkestein-avond, kc-Amsterdam 

25/4 Krasnapolsky, Dam 9, Amsterdam 

Topteam-avond, kc-Dordrecht 

26/4 Circle Studios, K. Lotsyweg 125, 

Dordrecht 

Bolkestein-avond, kc-Limburg 

27/4 De Poort van Limburg, Bassin 5, Weert 

Topteam-avond, kc-Den Bosch 

28/4 Brabanthallen, Oude Engelseweg 1, De 

Paradezaal in Den Bosch 

CAMPAGNE SLOTAVOND KC-UTRECHT 

29/4 De Flint in Amersfoort 

UITSLAGENAVOND 

3 mei. Vanaf 19.00 uur in de TV-studio te 
Aalsmeer 
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Hoera! 
Het overkomt je niet iedere dag Jetterlijk 

en figuurlijk in de wolken te zijn. Ik ben 

nu op weg als voorzitter van de SNV, 

Nederlandse ontwikkelingsorganisatie, 

naar Rwanda, gevolgd door Uganda. 

Zwevend tussen hemel en aarde lijkt het 

me goed, nu als oudfractievoorzitter, de 

raadsverkiezingen te evalueren. 

Voor mij blijft Afrika aantonen dat ont

wikkelingssamenwerking nodig blijft. Een 

continent waar vrijheid en democratie 

broodnodig zijn, maar nog niet overal 

binnen handbereik. 

Voor mij maakt het des te moeilijker te 

begrijpen waarom mensen thuis bleven 

voor de raadsverkiezingen. Hebben zij als 

luxe vraag niets 

meer te wensen of te stemmen? 

Enkele maanden geleden was onze hoop 

nog het behoud van onze 7 zetels. 

Inmiddels kregen wij er zo'n 10.000 stem

men en een Bste zetel bij. 

De Amsterdamse WO-stemmer maakte 

een bewuste keuze, want over het aantal 

voorkeurstemmen valt niet te klagen. Als 

vanouds was de campagne spannend en 

creatief. Wij kozen voor onze eigen stijl: 

niet afzetten tegen anderen doch duide

lijk staan voor ons eigen programma met 

het typisch liberaal gezicht. 

Ferry Houterman komt wederom de eer 

toe de meest originele gedachten te leveren, 

ondersteund door een enthousiast campagne-

team. 

Nog nooit was er zoveel vraag naar het 

(deel)raadsprogramma als nu. De afstandelijke, 

ongenuanceerde houding tegenover de WO 

bleek verdwenen. Het eigen gezicht sprak aan. 

De media pikten dit goed op. De Jokale A TS-zen

der bracht verschillende WO-gezichten in het 

beeld waardoor onze bekendheid werd vergroot. 

Tussen de verkiezingen door bezochten wij veel

vuldig groepen en individuen in de stad. Ook 

zorgvuldige behandeling van brieven en tele

foontjes leverden niet altijd instemming op. Wel 

veel waardering. 

Frank's behoedzame en behendige wijze van 

denken leidde tot een herkenbare inkleuring van 

het collegebe/eid. De breed gedragen onder

bouwde afkeer van racistische partijen gaf een 

juist tegenwicht aan het verkeerde beeld dat van 

de WO bestond. 

De verkiezingen kwamen op hetjuiste moment 

om deze consequente inzet en inspanningen te 

belonen. 

Voor Amsterdam. De hoofdstad, die ons zo na 

aan het hart ligt! 



...... 
s::: 
QJ 

E 
QJ 

i::: 
<::$ 

Q.., 
V) 
QJ 
QJ 

c... 
l2 
::::! 

i:J..J 
...... 
QJ 

...t:! 
s::: ·-QJ ·-...... v 

~ 
QJ 

...t:! v 
V) ·-...... 
2 v 
0 
E 
QJ 

'i:! 
s::: 
QJ 

QJ -2 
QJ 

..c ·--
~ 
s::: 
<::$ 
;:::.. 

s::: 
:Q.j 

UI 
·-v ·-~ 

::::! 
<::$ 

"-QJ 
'i:! 

s::: 
0 

WD-lijsttrekker Europees Parlement, Gijs de Vries: 

Veiligheid is het 
cement van tolerante 
samenleving 

VVD-Euro-lijsttrekker Gijs de Vries 

door Reny Dijkman, foto: Peter Drent 

Het Europees parlement heeft de laatste vijf jaar aan

zienlijk aan macht gewonnen, concludeerde de eerste 

man van de WO-Europarlementariërs drs. G.M. de 

Vries. 

In zijn inaugurale rede waarschuwde hij tegen 'de oude 

demonen van nationalisme en onverdraagzaamheid, 

waarvan de slagschaduw opnieuw over ons continent 

valt'. 

' waar de verdraagzaamheid in de ver-
drukking komt, is de grondwaarde 

van de democratie in gevaar. Dan gaat het 

om de ziel van de beschaving die ons in 
Europa zo dierbaar is.' 
Gijs de Vries benadrukte dat juist het Europees 

Parlement essentieel is voor de Europese een
heid. 'Ik heb zowel met generaal Holzfuss in 

de fractie gezeten als met Sirnone Veil, die 

haar hele familie in Auswitsch heeft verloren'. 

Dubbele taak 
Voor de Europese Unie ziet Gijs de Vries een 

dubbele taak weggelegd op het gebied van vei
ligheid: 'Het aanpakken van de grensover

schrijdende misdaad en bijdragen aan de 
internationale veiligheid.' Daartoe is het 
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nodig dat de banden met Polen, Hongarije, 
Tsjechië en liefst ook Slowakije hechter wor

den. Dat is vooral een kwestie van handel. 
'Zonder handel is er geen economische groei; 

zonder groei geen politieke stabiliteit. Op dit 

gebied- de veiligheid en stabiliteit van Oost

Europa - ligt naar mijn overtuiging de belang
rijkste taak van de EU in de komende vijf jaar.' 

De laakbare houding van Griekenland ten 
opzichte van het etnische kruitvat Macedonië 

ontlokte hem: 'Griekenland moet tot de orde 

worden geroepen. Als Papandreou de blokka
de van Macedonië niet opheft, moet er maar 

eens een hartig woordje worden gesproken 
over de miljardensubsidies die Griekenland elk 

jaar van Brussel krijgt. Als de Grieken om 

Europese _s~olj_cj~r~tliLY:r:a_g!=~," !!l_q~t!=!l_ ?H _di~ .2:e~f 
ook tonen.' 

Werk 
Grote nadruk legde Gijs de Vries ook op het 

Europees economisch herstelbeleid. 'Er zijn 20 
miljoen werklozen in Europa. Vorig jaar ver

dwenen er zo'n 10.000 banen per werkdag en 

het eind is nog niet in zicht. Wie het ernst is 
met het anti-discriminatiebeleid moet het dus 

ernst zijn met het economisch herstelbeleid -
vooal aan de onderkant van de arbeidsmarkt 
waar de meeste sociale spanningen zich voor

doen. Dat betekent: zorgen voor werk voor 

laag geschoolden. En vooral: zorgen voor 
lagere arbeidskosten.' 

Vreemdelingenbeleid 
Het vreemdelingenbeleid zal in EU-verband 
moeten worden gevoerd. Nationale wetgeving 

voor de toelating van asielzoekers werkt als 
communicerende vaten. 
'Toen de Duitsers vorig jaar hun asielbeleid 
verscherpten en het aantal aanvragen daar 

met de helft daalde, steeg het aantal aanvra

gen in Nederland met driekwart.' 
Gijs de Vries benadrukte dat voor degenen die 
in eigen land worden vervolgd altijd een wijk

plaats te vinden moeten zijn. 
Öok wil de EP-lijsttrekker dat een eind wordt 

gemaakt aan de tweederangsstatus van legaal 
in de EU verblijvende vreemdelingen. 'In onze 
landen wonen legaal meer dan 8 miljoen 

mensen die niet het burgerschap van een lid

staat bezitten. Dankzij Europa krijgen zij nu 
stemrecht bij de gemeenteraadsverkiezingen. 

Maar waarom krijgt deze groep niet ook het 
recht om in de hele Unie zich te kunnen vesti

gen en werken?' 

Geen Euro-Hallelujah 
De Vries, die zich zeer kritisch uitliet over het 

falen van Europa ten aanzien van Bosnië, 
vindt het beslist geen tijd voor euforie. 'Voor 

het Eurohallelujah moet u bij het CDA zijn.' 

'De WO kiest voor een hecht Europa, met één 

markt, één munt, één toelatingsbeleid, één 
milieupolitiek en één buitenlands beleid. Een 

Europa waar het Europees Parlement het laat

ste woord heeft over alle wetgeving. Een 

Europa dat model wil staan voor vreedzame .. 
samenwerking tussen volkeren. Een Europa 

dat vrijheid en verdraagzaamheid voorop 
durft stellen. Een Europa waarin de liberalen 
zich thuis voelen.' 
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'POLITIEK 
CiAATOM 
MENSEN; 
NIET OM 
PAPIEREN 
PROBLEMEN' 
door Lody Pieters, foto's: Theo Meijer 

'Verdraagzaamheid, vrede en veiligheid zijn heel 

broze begrippen en in strijd met 2000 jaar 

Europese geschiedenis. Wat we de laatste tiental

len jaren in Europa hebben verworven, is niet zo 
vanzelfsprekend. De demonen _-.;.çm_gg_ gggl:zle2fr:Ji,} 
liggen op de loer. Daarom ben ik meer dan ooit 

gemotiveerd om door te gaan met dit werk.' Gijs 

de Vries, lijsttrekker voor de Europese verkiezingen 

is diep overtuigd van de noodzaak van Europese 

samenwerking. Juist in deze tijd. 

Een stille straat op de grens tussen Den Haag 

en Scheveningen. Gijs de Vries doet zelf open. 

Zijn vrouw Laurie is met de kindeten naar de 
peuterspeelzaal. De hoge lichte kamer met 

tijdschriften naast de bank en speelgoed in 
een hoek ademt een sfeer van huiselijkheid. 

Een Europarlementariër heeft een druk leven: 
een week per maand in Straatsburg, daar

naast gemiddeld drie dagen per week in 
Brussel, een dag per week op het kantoor in 

Den Haag, werkbezoeken in binnen- en bui

tenland, zaterdag vaak nog voor de partij in 
touw. Ondanks zijn drukke agenda probeert 
Gijs de Vries zoveel mogelijk thuis te zijn. 'Ik 

heb een hekel aan werkdiners. 's Avonds thuis 
samen eten vind ik belangrijk. En de zondag is 

ook voor mijn gezin. Dit zwerversbestaan is 
alleen mogelijk met een hecht thuisfront. Voor 
Laurie is het vaak zwaarder dan voor mij.' 

Laurie de Vries-Neale is geboren in Montreal 

Canada en studeerde daar architectuur. Ze 
werkte enige tijd voor Air Canada en voor 

enkele architectenbureaus, haalde haar 'mas
ters' in Londen en deed na haar verhuizing 

naar Nederland een onderzoeksproject aan 
het Instituut voor Architectuur en 

Stedebouwkunde van de TU Delft. De beruchte 
traagheid van de Nederlandse bureaucratie is 

er de oorzaak van dat ze nog steeds geen toe
stemming heeft om in Nederland als architect 

te werken. Ze verdeelt haar tijd nu tussen de 

zorg voor het gezin, haar hobby's en een cur
sus in computeranimatie. Daarnaast is ze 

actief als vrijwilligster bij het asielzoekerscen
trum in Den Haag. Ze geeft daar conversatie

lessen Nederlands en Engels. 



Gijs de Vries: 'We zijn bewust hier blijven 
wonen. Ik wil wonen tussen mijn kiezers. Die 

worteling vind ik belangrijk. En verder voel ik 
me hier thuis. Door het Europese werk ben ik 

me eerder meerdan minder Nederlander gaan 
voelen. Bovendien heb ik hier een perfect 
functionerend secretariaat, goede contacten 

met de Haagse politiek en departementen, 
met bedrijfsleven en media. Zo sta je als het 

ware met beide benen in de Nederlandse klei 
en met het hoofd zo nu en dan in de Belgische 
lucht. Die combinatie bevalt me prima.' 

Mensenr-echten 
Geboren in New York en opgegroeid in Den 

Haag leerde hij al op jonge leeftijd omgaan 
met verschillende culturen. Zijn leraar geschie

denis op de middelbare school bracht hem 
belangstelling bij voor de Europese geschiede

nis. Ook uit die tijd stamt zijn interesse voor de 
mensenrechten. 'Ik ben eerder actief geworden 
binnen Amnesty International dan binnen de 

VVD. Voor mij zijn de mensenrechten de kern 
van de Europese beschaving.' De wens om per

soonlijk bij te dragen aan de vormgeving van 

de samenleving, om zelf mee te bouwen aan 
de Europese beschaving bracht hem via 

Amnesty tot de politiek. Hij deed doctoraal 

examen politieke wetenschappen in Leiden en 
belandde als voorzitter van de JOVD in de lan
delijke politiek. In die hoedanigheid was hij 

mede-oprichter en voorzitter van de Europese 

Federatie van Liberale Jongerenorganisaties. 

De overstap naar de VVD lag toen voor de 
hand. Hij werd eerst fractie-assistent later 

raadslid in Leiden. 'Een machtige tijd met 
interessante mensen, zoals Annelien 

Kappeijne. Je was niet alleen bezig met partij
politieke zaken, maar ook met heel concrete 

praktische problemen van mensen. Maar toen 
ik in 1984 gevraagd werd als kandidaat voor 

het Europees Parlement heb ik die kans toch 

met twee handen aangegrepen. Want wat het 

Europese werk in diepte mist, wint het in de 
breedte. Je moet alleen misschien wat meer 

zoeken naar de mensen achter de problemen. 

Op lokaal niveau ken je de mensen vaak per
soonlijk. Maar geen enkele politicus kan zijn 
werk doen als hij alleen maar met papier 
bezig is. Politiek gaat om menselijke en niet 

om papieren problemen. Elk Europees wetge
vingsinitiatief gaat over mensen. Een richtlijn 
produktaansprakelijkheid betreft mensen die 

naar de supermarkt gaan, een fles koolzuur
houdende limonade kopen en schade onder

vinden als die fles ontploft. Wie kunnen ze 

dan aansprakelijk stellen? Dat is een heel con-

creet probleem.' 

Unie of Gemeenschap 
Echtgenote Laurie komt thuis met Christiaan 

(31/2) en Hugo (11/2). De politiek maakt nu 
plaats voor het leven van alledag. Christiaan 

levert deskundig commentaar op de verrichtin
gen van de fotograaf en Hugo bouwt onder het 

toeziend oog van zijn vader een boot met de 

kussens van het bankstel. Europa lijkt even 
heel ver weg. 'Vader spelen vind ik eerlijk 

gezegd oneindig veel belangrijker dan al mijn 
baantjes bij elkaar,' zegt de 
Europatlementariër, voorzitter van de 
Atlantische Commissie en lid van het Comité 

van Aanbeveling van Artsen zonder 
Grenzen.'Maar wat ik hier met mijn gezin 
geniet, wat wij in dit land hebben opgebouwd 

aan vrede, vrijheid en welvaart, kan alleen in 

stand blijven, als er een stabiel Europees kader 
is, dus een sterke EG. Eigenlijk moet ik 
Europese Unie zeggen, maar 'unie' klinkt mij 
te klinisch. 'Gemeenschap' geeft veel beter aan 
dat het om mensen gaat.' 

Persoonlijk contact 
Voor een politicus die economische zaken in 

zijn portefeuille heeft, spreekt Gijs de Vries 
opvallend veel over de menselijke aspecten 
van zijn werk. 'Het is enorm boeiend om niet 

alleen de belangen vim je landgenoten te 

behartigen, maar ook die van een Schot of een 
Siciliaan. We zijn weliswaar allemaal 

WD·Eurolijsttrekker drs. Gijs de Vries (Foto: Theo Meijer) 
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Gijs met zijn vrouw Laurie. Op het hobbelpaard 
Chrisliaan en op de grond zit Hugo. 
(foto Theo Meijer) 

Europeanen, maar we steken toch anders in 
ons vel. In het begin moest ik aan die cultuur

verschillen wennen. Nederlanders doen bij

voorbeeldveel zaken met papier. Als we een 
probleem hebben, schrijven we een brief. Die 

brief wordt in Brussel gelezen en vervolgens 

zorgvuldig bijgezet in het archief. In de 
Latijnse cultuur die ook bij de EG heerst, speelt 

het persoonlijke contact een veel grotere rol. 

Daar is het een kwestie van met elkaar pra
ten. Om je nationale belangen optimaal te 

kunnen behartigen moet je dus bereid zijn om 
open te staan en begrip te hebben voor andere 

culturen. De hele Europese operatie is een 
oefening in wederzijds begrip, verdraagzaam

heid, luisteren naar elkaar.' 

Mozaïek 
Is dat het begin van een Europese cultuur? 
Veert verontwaardigd op: 'Welnee, we worden 

niet een soort Verenigde Staten van Europa! 

Het model van de melting pot is Europa 
vreemd. Daarvoor hebben we te veel geschie

denis. Europa heeft het model van een 
mozaïek: verschillende culturen die in tact 

blijven met aanvaarding van het feit dat de 

grote problemen van deze tijd internationaal 
moeten worden opgelost. Een van de grootste 

problemen is overigens de groeiende onver

draagzaamheid.' 
Onlangs bracht hij met andere leden van het 
EP een werkbezoek aan Auschwitz op uitnodi

ging van internationale joodse organisaties. 

'Je moet op dat onmetelijke veld van Birkenau 
gestaan hebben om de omvang van de 

vervagen - er nieuwe emancipatiemogelijkhe

den ontstaan. Vanuit de regeringszetels gezien 

liggen grensstreken altijd achter de horizon, 
ver van het nationale bed. Maar door het weg

vallen van de grenzen liggen die grensstreken 

ineens centraal in Europa. Door samenwer

king tussen die grensregio's ontstaat verster
king van de zelfstandige kracht op lokaal en 

regionaal niveau. De paradox van de 

Europese eenwording is dat daardoor de regio
nale structuur wordt versterkt en grensover

schrijdend de littekens van de Europese 

geschiedenis kunnen worden overwonnen. 
Dankzij het Europese eenwordingsproces kun

nen regio's zoals Catalonië, Schotland of 

Beieren zich ontworstelen aan de betutteling 
van de nationale hoofdstad. De EG moet daar

om niet alles in detail willen regelen. Cultuur, 

onderwijs, volksgezondheid, sociale zekerheid 
moeten nationaal geregeld worden. Ik heb lie

ver een bescheiden EG die op beperkte terrei

nen goed werk doet, dan een EG, die te veel 

wil doen.' 
Dan, met een snelle blik op zijn horloge, ver

ontschuldigt hij zich. Brussel wacht. 
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DEFINITIEVE 
LIJST 

gebeurtenissen daar bij benadering te kunnen ~IIBQPEES 
"Vö"eterr:i'!'et"1S-~die~e dat·~~ ·····~ ---

geschiedenis niet de les hebben getrokken dat 

we waakzaamheid moeten omzetten in actie 
en wel in een vroeg stadium. Dat had in 

Bosnië duizenden doden kunnen schelen. Je 

ziet in West- en Oost-Europa een toenemende 

etnische angst, wantrouwen, afkeer. De EG is 
een model van wederzijds begrip, een medi
cijn tegen onverdraagzaamheid. Daarom 
moeten we dat model uitbreiden naar Oost

Europa. En daarom hoop ik dat onze kiezers 

ons op 9 juni massaal met hun stem zullen 
steunen.' 

Hij realiseert zich dat de kloof tussen de kiezer 

en Europa zo mogelijk nog groter is dan op 
nationaal niveau. Hij is er echter geen voor

stander van om met 'Amerikaanse' media

technieken de politiek meer in de huiskamer 

te brengen. 'Ik vind het belangrijker dat politi
ci hun werk goed doen dan dat ze elke dag 

met een stunt in de krant staan.' Niettemin is 
hij fel voorstander van verhuizing van het EP 

van Straatsburg naar Brussel, omdat daar dui
zenden journalisten zitten die Europa dichter 
bij de burger kunnen brengen. En verder pleit 

hij voor meer bevoegdheden voor het EP. 
'Toen ik in 1984 werd gekozen, had het EP een 

kunstgebit, in '89 zijn de melktanden doorge

broken; die zijn we nu aan het wisselen. Er is 

vooruitgang, maar we zijn er nog niet.' 

Euregio's 
Idealisme of realisme? De praktijk leert 

immers dat een streven naar grootschaligheid 
een reactie in de richting van kleinschaligheid 
oproept: Europa versus nationalisme, regiona
lisme of zelfs nog kleinschaliger. Gijs de Vries 
heeft daar niets op tegen, mits die trends naar 
kleinschaligheid zich niet tegen elkaar keren, 

maar elkaar juist versterken. Als voorbeeld 
noemt hij de Euregio's. 
'Grensstreken ontdekken dat- nu de grenzen 

PARLEMENT 
Tijdens de 92ste algemene vergadering in 

Venlo werd drs. Gijs M. de Vries bij acclamatie 

gekozen tot VVD-lijsttrekker voor de Europese 
verkiezingen op 9 juni 1994. 
De ledenvergadering stelde tevens de definitie
ve lijst vast: 

1. drs. G.M. de Vries 
2. mr. J.G.C. Wiebenga 
3. mr. J.E.S. Larive (v) 

4. ir. J. Mulder 
5. drs. F.A. Wijsenbeek 

6. dr. P.C. Plooij-van Gorsel (v) 

7. drs. R.J. Goedbloed 

8. J.K. Muntinga 
9. M. van Greuningen 

10. A.A.J.C. Schouwenaars 

11. E.J. Brandenburg (v) 
12. ir. G. van Winkoop 

13. ir. M.H.C. Lodewijks 
14. ir. T. Kaastra 

15. ir. ing. K. Kraak 

16. mr. S.J.P. Lyczak 
17. drs. R.C.E. Neef 

18. mr. R.A. Haverhoek (v) 
19. R. de Bakker 

20. J.A.M. Poelman 

21 drs. T.Th. van Blommenstein-Buttinger (v) 
22. D.T. Barlagen 

23. mr. R.E.E. Heiligers 
24. B. Kamminga 

25. A.I. Verhoge 

26. ir. W.L. Vogelesang 
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Thecla Li: 

Liberale 
levenswijze 

maakt 
gelukkig 

door Hans de Bie, foto: Luuk Gosewehr 

Thecla Li windt er geen doekjes om. Zacht uitgedrukt verbaast zij zich 

over de geringe belangstelling die de Nederlandse politieke partijen 

voor de Chinezen in Nederland hebben. Die verbazing geldt ook de 

WD. De partij die de in Berkel Enschot wonende en op het sociale vlak 

erg actieve Thecla Li notabene met hart en ziel aanhangt. 

'I k kan mij echt niet herinneren dat de poli-
tiek in Nederland enig onderzoek heeft 

gedaan naar de situatie van de Chinezen in 
ons land; naar hun wijze van denken en hun 

wijze van beleven.' 
Uit de woorden van deze in Hongkong gebo
ren Chinese vrouw spreekt teleurstelling. Nu 

met nog twee verkiezingen voor de boeg vindt 
Thecla Li het wel eens tijd om op de trommel 

te slaan. 

VVD-stem 
Thecla Li, die al enkele tientallen jaren met de 

Nederlandse zakenman Piet Ruigrok is 
getrouwd, weet precies waarom zij VVD stemt. 

'Ik spreek de Nederlandse taal redelijk goed. Ik 
begrijp de Nederlandse cultuur goed. Daarom 

voel ik zo goed aan dat een liberale levenswij
ze de enige manier is om gelukkig te kunnen 

leven. Om als mensen goed met elkaar te kun

nen omgaan. Om vrijheid van handelen te 
hebben met die beperking dat je de grenzen 

van anderen niet overschrijdt. Om open te 

staan voor positieve veranderingen zonder al 
het bestaande over boord te gooien. Om com

passie te voelen met je medemensen die in de 
problemen zitten en dan ook daadwerkelijk te 

hulp schieten. Dat kom ik in het liberalisme 

allemaal tegen.' 
Je zou deze sprankelende Chinese vrouw zo 

achter een katheder kunnen zetten om een 
zaal over het liberalisme toe te laten spreken. 

Kandidaatstelling 
Ze is al jaren lid van de VVD afdeling Berkel 

Enschot. Ze herinnert zich een keer dat een 
Kamerlid op een ledenavond zou komen pra

ten. Teleurgesteld: 'Maar hij kwam niet opda
gen.' Er werd een regionale politicus gestuurd. 

Berkel Enschot was kennelijk te klein voor een 

landelijke prominent. Ik heb toen wel de nodi
ge kritiek aan Den Haag laten horen, maar 

wat doen ze daar mee?' 

Voor Thecla Li is ook die afdeling niet het 

toonbeeld van actie en inspanning. Geruime 
tijd geleden gaf zij te kennen dat zij er wel iets 

voor zou voelen om wat voor de VVD in de 

politiek te gaan doen. Waarom niet op de 
kandidatenlijst voor de Tweede Kamer? dacht 

zij in haar onschuld. Thecla Li hierover: 
'Welnu, dat bleek onmogelijk. Zo'n kleine 

afdeling is kennelijk alleen maar geïnteres
seerd in lokale zaken. Het lukte mij niet om 

via mijn afdeling een mogelijke kandidatuur 

op gang te brengen. Wat wil die Chinese 

vrouw nu, moet men in het afdelingsbestuur 
hebben gedacht. We hebben wel andere din

gen aan ons hoofd. Er wonen nog geen tien 
Chinezen in het 12.000 inwoners tellende 
Berkel Enschot.' 

60.000 Chinezen 
'Hoe kom je door die bureaucratische barrière 

heen indien je als allochtone vrouw de belan
gen wilt behartigen van de 60.000 Chinezen in 

Nederland?' vroeg de in 1971 Nederlandse 

geworden Thecla Li zich wat moedeloos af. 

Zij ondernam nog een poging. Nu buiten de 
afdeling om. Maar zij strandde op de regel dat 
haar kandidaatstelling vanuit haar eigen 

afdeling moest plaatsvinden. Daarna zette zij 
haar politieke aspiraties maar in de ijskast, 

totdat ze vorig jaar een groot artikel in de 

krant las over Ousama Cherribi. Deze was 
door niemand minder dan Frits Bolkestein 

gepolst over een kandidaatstelling voor de 

Tweede Kamer. Toen ging er wel iets in het 
binnenste van Thecla Li koken. Ze zegt: 
'Prachtig dat er een buitenlander in de Kamer 

komt. Maar waarom komt in het hoofd van 

Bolkestein niet de gedachte op dat er heel veel 
Chinezen in Nederland leven, die ook wel in 

de Nederlandse politiek vertegenwoordigd wil
len zijn? Zo'n 60.000 Chinezen en dan heb ik 

Mevrouw Thecla Li 

het nog niet over de Chinezen uit Indonesië en 

Vietnam.' De problemen van velen, met name 
van de in de restaurants werkende Chinezen 
zijn legio, volgens Thecla Li. 

Tolk 
Thecla Li vervult een brugfunctie tussen de 

dienstverlenende instellingen en de Chinezen. 

Zij is secretaris en coördinator van de Stichting 
Chinese Gemeenschap in Tilburg. Ook fun
gee&zij ·op· verz0€k ·vo.n ·de· oveTheid,· vaTI porti·-· 
culiere instellingen en van Chinezen zelf qls 

tolk wanneer er problemen zijn 
Haar werkterrein speelt zich grotendeels af op 

het gebied van bureaus voor slachtofferhulp, 
kruisverenigingen, sociale diensten, politie, 

kinderbescherming en civiele zaken. Thecla- Li 

is dus van vele markten thuis. Zij heeft talloze 

relaties in ons land, een grote dosis kennis en 

vakmanschap en ze is zeker niet op haar 
mondje gevallen. 
Haar vrije tijd spendeert ze voor een behoorlijk 

deel aan de organisatie van Chinese sporteve
nementen en gebeurtenissen die in het kader 

van de Chinese cultuur passen. Ze is dus erg 

actief, maar ze zou als overtuigd VVD-er zo 

graag meer willen doen. 

Minderhedenprogramma 
Thecla Li zou best eens in het minderheden
programma van de NOS 'Meer in Nederland' 

op de zondagmiddag met Frits Bolkestein in 
debat willen gaan. 'Hem vragen zich te reali

seren dat er onder de Chinezen in Nederland 

met name voor de VVD een redelijk groot 
potentieel aan stemmen bestaat.' Ze zou wil

len weten of de Chinezen alleen door shocke

rende acties de aandacht van de politiek kun

nen krijgen. 

'Chinezen hebben voor een deel dezelfde moei

lijkheden als andere allochtone groepen: inte
gratieproblemen, cultuurverval en een taal

barrière. Door dat laatste zijn vooral voor de 

Chinezen de overheidsorganen moeilijk 
bereikbaar en hun voorschriften niet eenvou

dig te begrijpen. Is het je wel eens opgevallen 
dat het Chinees nauwelijks of niet op de bord

jes staat bij artsen en sociale instellingen?' 
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•1K HEB 
SLECHTS 
DE KIEM· 
PLANTJES 
UITGEZET' 
door Lody Pièters, 
foto: Dries van Bergeijk 

Bijna zeven jaar was Monique de Vries (drs. 
J.M.) voorzitter van de Organisatie Vrouwen 

in de VVD en als zodanig lid van het hoofd
bestuur en de partijraad. Bij haar aftreden 

in februari kreeg ze de Thorbecke-penning 
uitgereikt. Een terechte onderscheiding von

den velen. 'Ontzettend leuk', vond ze zelf. 

In het 'exit-interview' enkele dagen na haar 

aftreden wil ze -bescheiden als ze is- alleen 

over de Organisatie praten, niet over haar per
soon. Monique de Vries: 'Ik heb als voorzitter 

de tijd mee gehad. Anderen voor mij hebben 

gezaaid, ik heb slechts de kiemplantjes uitge
zet en degenen na mij zullen ze tot volle bloei 
brengen.' 

Dat daarvoor toch de persoonlijke inzet en 

energie van individuen noodzakelijk is, vindt 
ze kennelijk vanzelfsprekend. Haar motivatie 
om ·jurerrlang·te·werkerruawgrotere'P=ticipa~ · 
tie van vrouwen in het maatschappelijke 
leven, politiek en arbeidsmarkt kan nauwe

lijks gelegen zijn in haar persoonlijke leven. 
Als moeder van drie kinderen, docente aan 
een conservatorium, gemeenteraadslid en lid 

van een groot aantal besturen en commissies 

binnen en buiten de VVD kan ze beschouwd 
worden als een boegbeeld van de liberale 

vrouwenorganisatie. Zelf zegt ze daarover: 
'Het is gewoon belangrijk - ook als vrouw - om 

al je talenten te benutten. Helaas zijn nog te 
weinig vrouwen daartoe in de gelegenheid. 

Maar het besef dat de vrouwelijke helft van de 

bevolking mee móet doen, is de laatste jaren 
duidelijk gegroeid. Zelfs de pers doet er minder 

badinerend over. Toen SoZaWe afgelopen 

januari een rapport uitbracht over de partici
patie van vrouwen in maatschappelijke func
ties, werd er in de media niet gereageerd in de 
trant van 'ach jee, die vrouwen moeten weer 

zo nodig', maar werd het gebrek aan vrouwen 
als een reëel probleem gezien.' 

Ben je tevreden over wat er in de afgelopen 
zes, zeven jaar op dat gebied is bereikt? 

'Nee, het gaat voor mijn gevoel nog te lang
zaam. Maar iets wat eeuwenlang cultureel 

bepaald is, kan in 25 jaar niet even worden 
omgebogen. Die hardnekkige tweedeling in de 

maatschappij, waarbij de ene helft zorgt voor 
het geld en de andere zorgt voor de rest, het 

gezin, het huishouden, de mantelzorg enz. 
krijg je er in een mensenleven nog niet uit. 

Maar het besef dat dat moet veranderen, is 
wel sterker geworden.' 

Ook binnen de WD? 

'Gelukkig heeft de partij niet de houding van 

'de Organisatie moet maar zorgen voor de 
vrouwen en wij zorgen voor de rest van het 

land'. Er is zelfs een commissie ingesteld die 



Dominique de Vries ontvangt uit handen van Dian van Leeuwen de Thorbeckepenning 

erop moest toezien dat er voldoende vrouwelij
ke kandidaten waren voor gemeenteraden, 

Tweede Kamer en Europees Parlement. Er zijn 

mensen in de partij die geweldig hun best 
doen om goede vrouwen te vinden voor vaca

tures. Die mensen zorgen dat de trein meer 

vaart krijgt. De Organisatie is daarbij een luis 
in de pels van de partij. We zullen het hoofd

bestuur steeds op zijn verantwoordelijkheid 
wijzen om bij de samenstelling van partijorga

nen te streven naar een evenredige vertegen

woordiging van vrouwen. We kunnen advie
zen geven en de helpende hand bieden bij het 
zoeken naar vrouwelijke kandidaten. Maar 
uiterndeli-jkis ·het'€en ·mak-w1n·cle, hele partij-:" 

Twee jaar geleden hebben we met instemming 
van het hoofdbestuur een deskundigenalma

nak van vrouwelijke leden ontwikkeld. Dat 
bestand is zo opgezet, dat het uitgebreid kan 
worden tot alle VVD-leden. Het geeft een klei
ne indicatie van de deskundigheden en erva

ringen die binnen de partij aanwezig zijn. Er 
wordt naar mijn mening nog te weinig 

gebruik van gemaakt. De mensen die erin 
staan, zijn immers bereid om zich voor de par

tij in te zetten. Anders hadden ze het formulier 

niet ingevuld.' 

Partijvoorzitter Dian van Leeuwen heeft 
onlangs gezegd dat van de vrouwelijke VVD
leden slechts 3% tussen de 18 en 30 jaar is. 
Ze verklaarde de jacht op jonge leden voor 
geopend. Hoe kan een politieke partij jonge 
vrouwen interesseren? 

'Ik denk door op de eerste plaats open te staan 
voor de mogelijkheden en de wensen van 

jonge vrouwen. Wat zoeken zij in de politiek? 

Waar liggen hun onderwerpen? Welke belem
meringen ondervinden zij om politiek te func
tioneren? Want wij vragen nogal wat van 

jonge vrouwen. We willen nu dat ze goed 
opgeleid zijn, dat ze carrière maken, dat ze 

pensioen opbouwen, dat ze economisch zelf
standig kunnen zijn als hun partner vertrekt 
of overlijdt. Daarnaast willen we graag dat ze 

maatschappelijk meedoen, meepraten en poli
tiek geëngageerd of liever nog politiek actief 
zijn. Als je deze mensen aan je wil binden, 

dan lukt dat niet met urenlang vergaderen 
over verhoging van de contributie van f 1,

naar f 1,50. Je moet ze ook niet eerst twee jaar 
folders laten vouwen, voordat ze mogen mee

praten. Ze moeten het idee krijgen dat er naar 

hun mening wordt geluisterd en ze moeten de 

kans krijgen om met de partij mee te groeien. 
Maar dat geldt natuurlijk voor alle jongeren 

en niet alleen voor jonge vrouwen.' 

Welke aantrekkingskracht heeft de 
Organisatie op jonge vrouwen? 

'Binnen de liberale principes komen wij op 
voor gelijke rechten, gelijke ontplooiingskan

sen en gelijke behandeling van mannen en 

vrouwen. Het blijkt dat het voor vrouwen nog 
altijd dubbel zo moeilijk is om zich te bewij

zen, bijvoorbeeld wanneer ze naar de arbeids
markt willen. Ik zou die vrouwen de overtui

ging willen geven dat de Organisatie ook voor 

hen staat. Niet alleen voor een generatie van 
40+ die nog wat rechten wil behouden, maar 

ook voor de jongere generatie vrouwen die een 
htti.sh<mclen,, -maats€happelijke ,taken;- vrije-tijd, 

en een beroep willen of moeten combineren.' 

Hoe maak je hun dat duidelijk? 

'We moeten meer de boer op, naar universitei

ten, hogescholen en studentenverenigingen 
gaan. Als politieke partij en niet als vrouwen
organisatie. Vragen wat zij van het leven ver

wachten, wat ze van de politiek verwachten. 
We moeten hun ervan overtuigen dat de poli

tiek werkt voor de toekomst van hun generatie 

en nauwelijks meer voor onze toekomst, want 

die ligt voor een groot deel al vast. Voor die 
1990-generatie- al die jonge mensen die gebo

ren zijn na 1972- staat er heel wat op het spel. 
Het zou goed zijn, als zij daar zelf over mee 
konden praten.' 

De Organisatie krijgt wel eens het verwijt dat 
ze zich alleen interesseert voor vrouwenonder
werpen binnen de politiek. Is dat zo? 

'Bij mijn aantreden als voorzitter heb ik 

gezegd dat de Organisatie de meningen van 
vrouwelijke VVD-leden willaten horen. Wij 
vormen eenderde van het ledenbestand, een 

niet te onderschatten percentage dat wel dege
lijk een mening heeft over politieke onderwer
pen. Over allerlei politieke onderwerpen; er 

zijn bij mijn weten geen specifieke vrouwen- of 
mannenzaken in de politiek. Neem nu de 

Algemene Nabestaandenwet. Dat is een alge

mene wet die geldt voor eenieder van wie de 
partner overlijdt. 

De Organisatie maakt zich dan sterk voor die 

vrouwen die door die wet tussen wal en schip 

dreigen te raken. De pensioenwetgeving is een 
ander algemeen - en overigens zeer technisch -

onderwerp, waarbij de Organisatie specifiek 
heeft gekeken naar de consequenties voor 

vrouwen.' 
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En de Dort-wetgeving? 

'Ja, dat was een groot succes. Maar dan niet 
alleen van de Organisatie Vrouwen in de VVD. 

Samen met alle politieke vrouwenorganisaties, 
veel traditionele vrouwenorganisaties en arre

issue organisaties hebben wij bij de herziening 

van de belastingwetgeving geijverd voor uit
breiding van mogelijkheden voor kinderop

vang. Dat dat gelukt is, is te danken geweest 

aan de gezamenlijke inzet van de brede vrou

wenbeweging.' 

Welke rol speelt de Organisatie binnen die 
brede vrouwenbeweging? 

'Dat is per onderwerp verschillend. Wij zijn tot 

nu toe altijd overal vertegenwoordigd geweest. 
Door kwalitatief goede mensen in te zetten 

kunnen we het liberale geluid in andere gele

dingen luid en duidelijk laten doorklinken.' 

Bolkenstein zei in Lunteren dat vrouwen in de 
politiek nog meer op hun tenen moesten 
lopen dan mannen. Als er iets mis gaat, wor
den ze namelijk afgerekend op hun vrouw
zijn. Ben je het daarmee eens? 

'Dat geldt voor alle vrouwen die boven het 
maaiveld uitkomen, of dat nou in de politiek 

is of in het bedrijfsleven. Als een vrouw aan de 

top het niet goed doet, is het ee:n makkelijk 
excuus om te zeggen 'daar hadden we dus 

nooit aan moeten beginnen'. Ik denk dat dat 

pas overgaat op het moment dat de verdeling 
van functies fifty-fifty is. Zo gauw mensen in 

een uitzonderingspositie zitten en een fout 
maken, dan lopen ze twee keer zo hard in de 
gaten. Daarom vinden veel vrouwen het grie
zelig om hun nek uit te steken. Maar lang

zaamaan zullen er toch meer vrouwen op 

allerlei terreinen doordringen. Niemand zeurt 
meer over het feit dat vrouwen autorijden, 

want dat is nu zo normaal.' 
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De WO-radio-uitzendingen zijn eens in de veer

tien dagen te beluisteren op radio 5 van 17.50-

18.00 uur. De radio-uitzendingen van politieke 

partijen vinden plaats op dinsdag, woensdag, 

donderdag en vrijdag. Raadpleeg dus even de 

krant of uw gids. 

De komende WO-t.v.-uitzending is op Nederland 

3 op 29 maart van 18.47- 18.50 uur. Tijdens de 

campagnes voor de Tweede Kamerverkiezingen 

krijgen alle politieke partijen van het 

Commissariaat voor de Media extra zendtijd. 

Deze tijdstippen worden echter pas na de ver

schijningsdatum van dit blad vastgesteld omdat 

dan pas vaststaat hoeveel politieke partijen lan

delijk staan ingeschreven. U zult deze informatie 

dus uit uw krant of t.v.-gids moeten halen. 

Kamercentralevoorzitter 
R.F. Loohuys heeft uit han

den van VVD-voorzitter Dian 

van Leeuwen de 

Thorbeckepenning mogen 

ontvangen. De heer Loohuys 
zal in mei afscheid nemen 

van zijn kc-'s-Hertogenbosch, 
waarin hij vele jaren zeer 

actief is geweest en met toe
wijding het liberaal gedach

tengoed heeft uitgedragen. 

(foto Dries van Bergeijk) 

Bij haar afscheid als 
voorzitter van de 

Organisatie Vrouwen in 

de VVD ontving 
Monique de Vries de 

Thorbeckepenning uit handen van VVD-voor
zitter Dian van Leeuwen. ( zie interview elders 

in dit blad). 

Het spreekt vanzelf dat wij in deze rubriek na 

de gemeenteraadsverkiezingen niet alle geko
zen raadsleden en (straks) wethouders kunnen 

opnemen. Wel maakt de redactie alle afde

lingsbesturen erop attent dat het centrale 

partij-apparaat dringend behoefte heeft aan 
een integraal overzicht van allen die benoemd 
zijn tot raadslid. Met de uitslagen van de 

gemeenteraadsverkiezingen is immers het 

oude bestand geheel waardeloos geworden. 

Het wordt u makkelijk gemaakt. Bij het 
Thorbeckenieuws nr. 6 is het formulier 

'Samenstelling gemeenteraadsfractie na 2 

maart 1994' meegestuurd. De afdelingssecre
tarissen wordt verzocht dit formulier zo snel 

mogelijk ingevuld te retourneren aan de 

WD/VSR, antwoordnummer 1877,2501 
WB 's-Gravenhage . 
Dit is noodzakelijk voor de organisatie van 
allerhande activiteiten, maar ook vanwege 
bijvoorbeeld de externe informatieverstrek

king. De VVD moet landelijk zo snel mogelijk 
over een actueel overzicht kunnen beschik
ken. 

GIFT VAN DE VERENIGING 

Uit onverwachte bron werd het VVD-campag
nefonds tijdig voor·de gemeenteraadscampag

nes verrijkt met f 10.000,-. Deze gift was 

afkomstig van de Vereniging van Staten- en 
Raadsleden. 

Bij het opstellen van haar jaarrekening over 

1993 bleek dat als gevolg van zuinig beleid 

vorig jaar minder geld was uitgegeven dan 
was begroot. Daarop besloot het bestuur van 

de VVD-Bestuurdersvereniging tot deze royale 

donatie aan de raadscampagne. Een geste die 
door het hoofdbestuur van de VVD hogelijk 
wordt gewaardeerd! 

in samenwerking met de VSR 



kort 

GRATIS 
TOE GANGS· 
KAARTEN 
voor hetCarré-debat te Amsterdam 

op 23 april van 13.30 uur - 16.00 uur 

Dit t.v.-debat dat 's avonds zal worden uitge

zonden vindt plaats o.l.v. Paul Witteman 
De discussie zal gaan tussen Marcel van Dam 

(PvdA), Jan de Koning (CDA), Jan Terlouw 
(D66) en Hans Wiegel (VVD). 

Het aantal toegangskaarten is beperkt. Ze 

kunnen alleen schriftelijk worden aange
vraagd bij de afdeling PR en voorlichting van 

het algemeen secretariaat voor 6 april 1994, 

postbus 30836, 2500 GV 's-Gravenhage. De 
verstrekking zal plaatsvinden naar volgorde 

van binnenkomst. 
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foto R.). van Schothorst 
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THEMA·AVOND 
VOLKSGEZONDHEID 
maandag 11 april 1994 18.30- 22 uur 

Academisch Ziekenhuis Utrecht 

zalen V2 en V3, Heidelberglaan 100 

Utrecht 
Hieronder volgt in grote lijnen het programma 

zoals dat door de partijcommissie 
Volksgezondheid is opgesteld. 

18.30 uur: ontvangst met koffie en broodjes 

19.00 uur: opening door partijvoorzitter Dian 
van Leeuwen 

Inleidingen over 'kosten volksgezondheid' (drs. 

G.M.V. van Aardenne), 'de beheersing van de 
zorg en van de kosten' (drs. C.R.J.Laffrée) 

gevolgd door paneldiscussie met de inleiders 
en VVD-Tweede Kamerleden. 

Na de pauze inleidingen over 'Gedeelde zorg -

betere zorg of regionale oplossing?' (drs. 
P.M.L. Smits), 'Is er nog toekomst voor het 

vrije beroep in de gezondheidszorg?'(dr. E.V. 
Simons); paneldiscussie. 

Samenvatting door oudstaatsecretaris 
mevrouw mr. E. Veder-Smit 

Vooraanmelding is gewenst. U kunt zich tij

dens kantooruren opgeven bij het algemeen 

secretariaat, Lucas Osterholt, tel: 070- 3 613 
014. 

(agendas) 

Ook tijdens de verkiezingscampagne voor de 

Tweede Kamer zal het algemeen secretariaat 

dagelijks langer telefonisch bereikbaar zijn, 
namelijk van 8.30 uur- 18.00 uur. Dit geldt 

voor de periode van 11 april tot aan de verkie
zingen op 3 mei. 

Het algemeen secretariaat is gesloten op 5 

en 6 mei en 12 en 13 mei. 
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VERKIEZINGS· 
PROGRAMMA 
Het VVD-verkiezingsprogramma is thans in 
zijn definitieve vorm verschenen. Exemplaren 

kosten f 5,- stuk. Na uw bestelling bij het alge

meen secretariaat van de VVD, postbus 30836, 
GV Den Haag ontvangt u een acceptgirokamt 

plus het partijprogramma. 

11 
. LIBERAAL 
REVEIL 
In het eerste nummer van Liberaal Reveil in 

1994 schrijft o.a. Frits Bolkestein over 'Lessen 
uit een parlementaire enquête'; analyseert 

P.G.C. van Schie de VVD-positionering tegen

over de PvdA tussen 1971 en 1982 onder de 
kop 'Rode vlammen en blauw bluswater'; 
schrijft Reinier Braams over Democratische 

dilemma's en geeft H.H.J. Labohm 'Een opge

warmd prakje beleidsaanbevelingen voor 

Europees-economisch herstel'. 
Losse nummers kosten f 9,50 en abonnemen

ten (6 nrs) f 55,-. Voor jongeren onder de 27 

jaar is de 
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VLAG EN 
LADING 

nr. 1420 

Mijn interview met Vrij Nederland ( 4 maart 
1994) is door de redactie van V.N. voorzien 

van een kopregel en een advertentietekst, die 

niet door mij zijn uitgesproken. De vlag dekt 
hierdoor de lading niet meer. De positie van 

Frits Bolkestein tijdens de komende Tweede
Kamerverkiezingen en kabinetsperiode is door 

mij op geen enkele wijze ter discussie gesteld. 

I.M. Houterman, 

STIJLVOLLE LUSTRUM· 
VIERING JOVD 

abonnementsprijs f 30,-
U kunt dit nummer of een jaarabonnement 
bestellen bij mevrouw M.P. Moene te 

Wageningen door overmaking van het 
betreffende bedrag op gironummer 240200 
t.n.v. 'Stichting Liberaal Reveil'. 

vice-voorzitter gemeenteraadsfractie 

Amsterdam 
7 maar 1994 
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Drie dagen lang, namelijk op 4,5 en 6 maart, 
heeft de JOVD haar 45-jarig bestaan gevierd. 

Op vrijdag met een symposium in de Eerste 

Kamer, gevolgd door een receptie. Daarna 
werd het feestterrein verlegd naar het Haagse 

Bel AirhoteL Na een forumdiscussie volgde het 
diner, waarna cabaret en gala-bal aanvingen. 

JOVD-voorzitter Koen Petersen hield tussen 

beide in zijn lustrumspeech. 

De zondag stond in het teken van de reünie. 

De vijf organisatoren: Joost Otterloo, Eduard 
van der Biezen, Cor Schagen, Erik 

Hoogenboezem en Frank van Dalen hadden 
deze marathon-jubileumviering bijzonder 

professioneel opgezet al zijn ze letterlijk 

"gesloopt" uit het lustrum gekomen. 
Ruim 210 (oud) JOVD-ers namen deel aan het 

diner en waren getuige van de benoeming tot 

leden van verdienste van Dries van Bergeijk 
en Mark Rutte. JOVD-voorzitter Koen Petersen 

benoemde Jan Kees Wiebenga tot ere-lid 

wegens zijn bijzondere verdiensten voor de 

JOVD. 
In zijn dankwoord brak Wiebenga een lans 

voor een vrijzinnige politieke koers. 
Eddy Habben Jansen had ter gelegenheid van 

het 45-jarig bestaan een lustrum-almanak 
vervaardigd, die gretig aftrek vond. 

De lustrum-almanak is nog te bestellen door 

f 50,- over te maken naar de RABO-bank te 
Leens nr. 31 60 17 000 of op het postbankgiro
nummer 88 43 27 o.v.v. 'Lustrum-almanak 
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SPECIALITEITEN RESTAURANT 

"Het Kasteel van Rhoon" b.v. 
Tevens zalen voor recepties, diners en vergaderingen. 

S.G. Abel Dorpsdijk 63,3161 KD Rhoon, tel.: 01890-18896/18884/18488 

RESTAURANT 
Kloksteeg 3 Leiden Telefoon 071 123053 
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PARTIJEN 

2 
VVD·TEAM 

Erica Terpstra, Hans 
Dijkstal, Annemarie 
J orritsma en Rob in 
Linschoten praten 
over de talkshow 
waarmee ze door 
het land trekken, 
over hun portefeuil
les en over fractie
leider Frits Bolke
stein ... 'Hij heeft de 
VVD uit de modder 
getrokken en weer 
een heel prominen
te plaats in de 
Nederlandse poli
tiek gegeven' 

' -. ' I -LOEK HERMANS ·. "..._ ""-----

10 De nieuwe 
Commissaris van de 
Koningin in 
Friesland: 
'Limburgers en 
Friezen hebben 
karakterologisch 
wat gemeen' 

. DIAN. VAN L~EUWEN _ 

3 'En nu ... allemaal de 
schouders eronder 
om de verkiezingen 
tot een groot succes 
te maken!' 

6 

8 

ONDERWIJS 

Een symposium van de 
Teldersstichting en een 
Flitscongres benadruk
ken het grote belang 
van goed onderwijs. 
'Kwaliteit of kwantiteit' 
wordt zo langzamer
hand een kwellende 
vraag. 

EUROPA-CONFERENTIE 

Een nieuwe Muur of 
nieuwe kansen? 
Op 30 mei in de om
geving van Den Haag 

I SLOTAVOND CAMPAGNE :_ :_ 

11 Samen beginnen, samen 
eindigen ... Voor de 
Tweede-Kamercampagne 
is dat eindtijdstip op 
vrijdag 29 april in De 
Flint in Amersfoort. 
Daar is iedereen van 
harte welkom! 
En dat geldt natuurlijk 
ook voor de uitslagen
avond op 3 mei die de 
VVD in studio 7 in 
Aalsmeer zal houden 

---------
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EN VERDER 

- Alle campagne-activiteiten 
*de Bolkestein-avonden 
*de VVD-team-avonden 
*de busprojecten 
*de studentencampagnes 

- De Haya van Somerenstichting 
gaat de tweede fase in na het 
overweldigende succes van de 
leergang Gemeenteraad. 
Nu met integratiecursussen en 
vaktechnische cursussen. 
De cursus Gemeentefinanciën 
wordt al voor het zomerreces 
gegeven 

- Een nieuwe fractiesamenstelling 
na de verkiezingen betekent ook 
vernieuwing van de partijcom
missies. 
In dit blad een oproep aan alle 
leden die deskundig zijn op een 
bepaald terrein en die ook 
bereid zijn daar iets mee te 
doen in partijverband. 



Ze trekken als VVD-team met Pierre Huyskens en een show door het land. Onze VVD-kandidaten Erica Terpstra, Hans Dijkstal, 

Annemarie forritsma en Robin Linschoten; de nummers 2 tot en met 5 op de kandidatenlijst. Ze hebben er gezamenlijk tijdens de 

raadscampagnes al heel wat shows opzitten, maar ze gaan door tot de Tweede Kamerverkiezingen op 3 mei aanstaande. Hieronder 

geven ze hun bevindingen weer over hun portefeuille, over fractievoorzitter Frits Bolkestein en over de show. 

Erica Terpstra: 

Het gaat om de mensen achter 
de cijfers 
door Reny Dijkman, foto's: Theo Meijer 

Haar werkkamer in de Tweede Kamer 

is bezaaid met papieren en dossiers. 

De telefoons rinkelen onophoudelijk. 

Erica staat erom bekend dat zij alle 

leden die haar schrijven een persoon

lijk antwoord geeft. 'Mensen die een 

Kamerlid schrijven hebben recht op 

een antwoord van dat Kamerlid zelf. ... . 

Ik zie alle brieven zelf en ik beant

woord ze zelf. Nu, in de verkiezing

stijd, kan het wat langer duren door 

de campagnebezigheden. Lang niet 

iedereen kan ik helpen en dat zeg ik dan ook eerlijk. Mijn 

ervaring is dat mensen liever een hard maar duidelijk ant

woord hebben dan dat je er een beetje omheen draait.' 

International 
Property Consultants 

Gebouw Hirsch 
Leidseplein 29 
1017 PS Amsterdam 
Telefoon 020-626 26 91 

D e hoofdmoot van haar werk ligt op het 

gebied van het ouderenbeleid, ontwikke

lingssamenwerking en de gezondheidszorg. In 

feite dus: het welzijn van mensen. 

Erica: 'De rode lijn daardoor is dat het om 
mensen gaat. Veel politiek draait om cijfers, 

om geld. Mijn motivatie voor politiek is toch 

de mens achter de cijfers. Heellang heeft het 
vooroordeel geleefd dat ouder worden per 

definitie staat voor ziek, zwak, misselijk en 
niet meer helemaal van deze tijd. De ouderen 

werden geëtiketteerd met "bejaard" en zo in 

een hokje gestopt. Maar het is de liberale ten
dens om mensen niet te beoordelen op een 

handicap of op een kalenderleeftijd. Het gaat 

niet om de uiterlijke verpakking, maar het 

gaat om het individu met al zijn mogelijkhe
den en talenten.' 

Stages 
Erica Terpstra is ervan overtuigd dat zij het 
best haar bijdrage kan leveren aan beleid als 

zij zich ook kan identificeren met de mensen 

voor wie dat beleid is bestemd. 'Dat kan ik 
niet alleen door het lezen van rapporten en 

het aanhoren van theorieën. Ik wil er steeds 

midden in gaan staan. Daarom heb ik er een 
vaste gewoonte van gemaakt tijdens het 

zomerreces in één van de sectoren te gaan 

werken waarmee ik bezig ben. Zo heb ik al 

gewerkt in een bejaardenoord, in een instel

ling voor zwakzinnigen en in een revalidatie
instelling. Voor mij houdt dat in: alle diensten 
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meedraaien, billen verschonen en bedjes 

opmaken. Dat is de enige manier om de 
afstand te overbruggen die er tussen jou en je 

collega's zo'n eerste dag heerst. Als men na 

een halve dag merkt dat je nergens te beroerd 
voor bent en dat je ook betrokken met mensen 

omgaat, word je als een collega behandeld. 
Het aardige is dat ik overal waar ik heb gewerkt 

niet alleen een stage-beoordeling heb gekregen, 

maar ook het aanbod om in vaste dienst te 

komen. En dát vind ik leuk!', zegt ze stralend. 

AOW= basispensioen 
In het land staat het energieke Kamerlid niet 
alleen bekend om haar sociale bewogenheid, 

maar ook vanwege haar inzet sinds 1982 om 

de AOW als basispensioen veilig te stellen. 
'We hebben dat beleid door al die jaren heen 

heel consequent doorgevoerd. Ik voel me wat 

gekwetst als nu politieke tegenstanders probe
ren de goodwill die wij onder ouderen hebben 

opgebouwd af te breken. Bij de WD is het 

geen verkiezingsstunt!' 

En wat verbeten: 'Iedereen staart zich nu bij de 

AOW-problematiek blind op koopkrachtplaat
jes zoals die zijn doorgerekend door het 

Centraal Plan Bureau. Het probleem is dat vol
gens wat nu uit die CPB-berekeningen naar 

voren komt, de VVD de ouderen slechter zou 

behandelen dan andere partijen. Die bereke

ningen zijn gemaakt op basis van het volstrekt 

onwaarschijnlijke uitgangspunt dat de loonont
wikkeling vier jaar zou achterblijven bij de 

prijsindex. De WD wil de AOW welvaartsvast 
hebben; dus gekoppeld aan de loonindex. Het 

kan er bij mij niet in dat we zulke zwakke, mee

gaande vakbewegingen hebben dat zij bij een 

aantrekkende conjunctuur en een verbetering 
van de economie, zullen tolereren dat er geen 

Erica T erpstra 

betere loonontwikkeling komt. Het is volstrekt 

niet van deze wereld om daarvan uit te gaan. 

Dus ook het koopkrachtplaatje is niet reëel.' 

VVD-toernee 
Erica geniet van de verkiezingstoemees. 'Het is 

fantastisch. Ik heb nog nooit zo'n leuke cam

pagne gehad. De keuze om de hele fractie in 

teams te laten werken geeft een geweldige ver
bondenheid. Een team is meer dan de som 
van de afzonderlijke delen. Misschien-is het 

bijzondere in ons team wel dat wij elkaar ont
zettend goed aanvullen. Geen van ons heeft 

enige animositeit of de neiging de show te ste

len. Integendeel, je geeft het elkaar aan. Het is 
een volstrekte collegialiteit. Het gaat er ook 

niet om wie nou toevallig nummer 2, 3, 4 of 5 
is. Ieder van ons is ervan overtuigd dat die 

volgorde ook best anders had gekund. We wil

len absoluut niet van te voren weten welke 

vragen Pierre Huyskens ons gaat stellen. 

Anders gaat de spontaniteit eraf. Het moet 
geen gelikte show worden!' 
Ze zit er niet mee dat ze twee maanden geen 

avond vrij is. 'Je houdt het vol door ontzettend 

veel plezier te hebben in wat je doet en door te 
geloven in wat je doet. Het is natuurlijk een 

fantastische kick om te zien dat mensen mis

schien wel voor het eerst na vele campagnes 
weer bereid zijn om naar de argumenten van 

de WD te luisteren.' 

De enthousiaste nummer 2 van de lijst wil niet 
ingaan op het aantal zetels dat de WD kan ver

wachten op 3 mei: 'Dat ga ik niet voorspellen. 

Maar iedereen die mij na de gemeenteraadsver

kiezingen met de uitslagen feliciteerde heb ik 

gezegd: "We willen het graag in mei nog een 
keer overdoen en dan nog een tikkie beter!"' 
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Vice-fractievoorzitter Hans Dijkstal: 

'DE GROTE WENS VAN DE 
POLITIE IS: 
MEER MANKRACHT' 
Aan saxofoon spelen is Hans Dijkstal de laatste tijd weinig toegekomen en ook de volgende weken zal het 

instrument wel wat verwaarloosd moeten worden. De aimabele ondervoorzitter van de WO-tractie zit er 

niet mee. Ook hij geniet van de WO-team toernee en alle campagne-activiteiten. 

H ans Dijkstal waakt over onze veiligheid. 

Hij heeft in zijn portefeuille o.a. politie

en justitiebeleid. Hij zat dan ook als een bok 

op de haverkist toen onlangs bleek dat het 

geld om 2000 man extra politie aan te stellen 

voor het overgrote deel was opgegaan aan 
politiematerieel in plaats van aan manschap

pen. 
'Eerst ga je er van uit dat wat de minister zegt 

klopt. Totdat je uit de korpsen signalen begint 

te krijgen, die steeds hardnekkiger in de rich

ting wezen dat er helemaal geen 2000 man bij 
was gekomen. Het is vorig jaar mijn initiatief 

geweest om via de interne kanalen aan de 

Algemene Rekenkamer een rapport over de 
politiesterkte te vragen en eens uit te rekenen 

of de departementale cijfers wel klopten. Ik 

vind dat ik gedaan heb wat een Kamerlid 

behoort te doen op het moment dat hij de cij
fers wantrouwt, namelijk er achterheen gaan. 

De Rekenkamer is overal gaan spitten, maar 
zij kwam een beetje met het probleem te zitten 
dat het cijfermateriaal dat op het departement 
CifcUièeroeöOl<nfèTneiêffiaäfEetrouwbUUr 
was. 
De Algemene Rekenkamer heeft dat onderzoek 

op twee punten toegespitst: 
1. We weten nu dat we in Nederland 2000 
agenten minder hebben dan we denken dat 

we hebben. Dat geld is dus ergens anders voor 
gebruikt; 

2. Van de agenten die we hebben is toch een 
relatief groter aantal dan we dachten achter 

de bureaus terecht gekomen in plaats van dat 

ze executief op straat of in teams opereren.' 

Beter systeem 
Hans Dijkstal die, in samenwerking met de 

partijcommissie Politie van de WO, tot het 
10.000 politiebanen extra-plan kwam, ver

wacht dat in de nabije toekomst een beter con

trole-systeem mogelijk is. 
'De nieuwe politie-organisatie gaat pas op 1 

april formeel in. (Dit interview vond medio 

maart plaats, red.) Er moet nog een aantal 
Algemene Maatregelen van Bestuur worden 
gemaakt. Dat houdt ook in dat we een beter 

systeem moeten krijgen voor rapportage en 

controle dan in het oude systeem. Want als de 
politiek zegt: "Deze wet hebben we", dan mag 

het niet zo zijn dat de politie op eigen houtje 

zegt: "Dat vinden we leuk, maar we gaan iets 

anders doen". Er moet een controle zijn.' 

Cellentekort 
Aan onze veiligheidsproblematiek ligt niet 

alleen "te weinig blauw op straat" ten grond
slag, maar ook de machteloosheid van het 

Openbaar Ministerie dat heel wat geboefte bij 

gebrek aan cellen weer de straat op moet stu
ren. Dat werkt uiterst demotiverend door op de 
politie. Hoe heeft het zover kunnen komen? 

Hans Dijkstal: 'Er lagen twee vraagstukken. De 
eerste inhaalslag - en dat was écht een inhaal

slag- staat op conto van oud-WO minister 
Korthals Altes. Het cellentalliep onder zijn 
ministerschap op van 4050 in 1982 tot 6258 

in 1989. Korthals Altes heeft gezorgd voor 5 

nieuwe gevangenissen. Die waren natuurlijk 

niet allemaal klaar toen hij weg ging, maar de 

uitbreiding is zijn verdienste. 
Daarnaast heeft Frits Korthals Altes tegen zijn 

opvolger Hirsch Ballin gezegd: "Dit lijkt op dit 
moment voldoende, maar ik waarschuw nu al 

dat met bepaalde ontwikkelingen zoals verlen

ging van de gemiddelde straftijd je meer cellen 

nodig zult hebben. Dus wees op je hoede!" 

Hirsch Ballin heeft dat ook allemaal wel gewe
ten, maar hij heeft daar nooit het geld voor 

kunnen vinden, terwijl het probleem alsmaar 

groter werd. Pas in een te late fase besloot hij 

tot nog meer extra cellen.' 

Drugsvrije afdelingen 
De vele werkbezoeken aan politiekorpsen en 

huizen van bewaring hebben Hans Dijkstal 
een duidelijk beeld gegeven van wat bij de 

politie en in het gevangeniswezen leeft. 
Staat bij de burger de persoonlijke veiligheid 

als een van de hoogste prioriteiten voorop, 
zoals ook in ons\ièiiièzingsprogranim~de 
politie vraagt primair om meer menskracht. 
'Dat is DE grote wens,' zegt DijkstaL 'Ik krijg 

praktisch altijd te horen: "Wij kunnen met de 
huidige bezetting niet al het werk aan waar

van de politiek zegt dat we het moeten doen." 

Daarom is in ons verkiezingsprogramma ook 

de eis vastgelegd dat de komende vijf jaar er 

jaarlijks 2000 politiemensen bij moeten 

komen. 
Als je naar het gevangeniswezen kijkt, daar 

zeggen alle gevangenen natuurlijk dat ze vrij 

willen. Dat begrijp ik wel. Maar de mensen die 
in die gevangenissen werken, vinden dat de 

politiek heldere keuzen moet maken. Als we 
nog willen resocialiseren en pogingen willen 

doen om gedetineerden weer op het rechte pad 

te krijgen, vindt men binnen het gevangenis
wezen dat men daartoe te weinig middelen 

heeft. Dan moet je bijvoorbeeld denken aan 

drugsvrije afdelingen. Helaas zijn die er nu 

nog in veel te weinig gevangenissen. Het heeft 

weinig zin een drugverslaafde na criminele 

Hans Dijkstal 
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feiten in een cel te stoppen en jarenlang niets 

aan dat drugprobleem te doen. Zodra hij vrij 

komt, gaat de drugverslaafde weer door met 

de criminaliteit. Je moet toch een poging doen 

- niet alleen voor hemzelf, maar ook voor de 
maatschappelijke schade - om te kijken of je 

nog iets met hem aan kunt gedurende die 

gevangenisperiode.' 

Formule handhaven 
Hans Dijkstal is zo enthousiast over de WD

teamavonden dat hij in feite nooit meer een 

andere formule wil. 

'Ik zou drie dingen willen: 
1. Dat wij deze formule in allerlei varianten 
verder ontwikkelen. Ook buiten de verkiezin

gen om zouden niet alleen Kamerleden, maar 

ook andere kopstukken uit de partij met zo'n 

soort roadshow, die half circusachtig is en half 

serieus, het land door moeten trekken. Dus 

grote bijeenkomsten. 

2. Daarnaast vind ik dat je met het echte 
kader van je partij contact moet hebben. Dat 

kan echter veel beter in informele vergaderin

gen gebeuren, waarin we echt eens een beetje 
door kunnen praten over wat er speelt, dan 

met al die spreekbeurten, waar niemand meer 

iets aan vindt. 
3. Wat moet gebeuren- en ook dat is een heel 
nieuwe impuls - is dat we als partij veel meer I 

De afgelopen weken heb ik werkbezoe

ken gebracht aan diverse bedrijven. Bij 

die werkbezoeken heb ik gesproken met 

de directies, leden van ondernemingsra

den, maar ook met de mensen op de 

werkvloer. Al die werkbezoeken geven 

een redelijk goed beeld wat het bedrijfs

leven in Nederland bezighoudt: te hoge 

(administratieve) lasten, doorgeschoten 

regelgeving (vooral op milieuterrein), te 

weinig flexibiliteit, te lange procedures. 

En zo kan ik nog een paar voorbeelden 

noemen. 

"Hoe gaan d• afd•ling•n na~ d• bmg•~ c 
toe?" en niet met: "Wat doen we hier in Den • 

aan de onderkant naar de burgers toe moeten. 

De kc-voorzitters zouden zich - met alle respect 

- meer moeten bezighouden met de vraag: 

Wat keer op keer naar voren wordt 

gebracht is dat het afgelopen moet zijn 

met het telkens maar weer over de pro

blemen praten. Nee, zo wordt gezegd: 

het is tijd dat er keuzes worden gemaakt 

en dat daadwerkelijk wat aan de proble

men gedaan gaat worden. Nederland 

moet weer aan de slag, zeg ik dan. Ons 

verkiezingsprogramma maakt die keuzes 

en geeft prioriteiten aan. Haag met de grote politiek."' 

Veiligheid 
Wij kiezen ervoor om misschien wat min--------··---·- __ a 

. Ï:fër zaken tegelijk ään te pakken. {i;fää( 

wat we aanpakken, zullen we dan ook goed aan

pakken. Of, zoals één van de ondernemers het 

formuleerde: 'In de afgelopen jaren hebben 

Het beste in het WO-verkiezingsprogramma 

vindt hij tegelijk ook het slechtste. 'Het slechtst 
in dit land is dat de onveiligheid ·nog steeds 

een heel serieus probleem is. Dat is geen poli

tieke hobby van een partij. Dat weet ook ieder

een. Het goede van het programma is dat we 
dat erkennen en aan dat probleem ook priori

teit geven. Ons programma gaat over twee 

hoofdonderwerpen: werk en onveiligheid en 
daarnaast staan allemaal subthema's die heel 

essentieel zijn. 

Wij proberen via deze roadshow, die een mix 
is van half ludiek en toch serieus, zo veel 

mogelijk over te brengen. De inhoud is belang
rijk, maar de vorm mag niet worden verwaar

loosd. Als dat laatste gebeurt kom je nooit met 
de inhoud over. 

Ik verheug me alweer op die avonden dat we 
gezamenlijk in dat gesponsorde busje (een 

Renault Espace) het land intrekken.' 
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grote bedrijven allerlei franje afgestoten en heb

ben zij zich weer geconcentreerd op hun kernac

tiviteiten. Nu de overheid nog!' 

Elke dag weer zullen we tot 3 mei duidelijk moe

ten maken dat de WO wél keuzes maakt en wát 

die keuzes zijn. Wat dit land nodig heeft is WO

beleid en zoveel mogelijk WO-politici om dit 

beleid verder uit te voeren en inhoud te geven. 

Het worden de spannendste verkiezingen sinds 

jaren. Nog nooit zaten de vier grote partijen zo 

dicht bij elkaar. Welke partijen 1,2,3 of 4 zullen 

worden, lijkt op dit moment nog steeds moeilijk 

voorspelbaar. Maar als de voortekenen niet 

bedriegen gaat 3 mei in ieder geval voor onze 

partij een schitterende verkiezingsdag worden . . 

De peilingen voorspellen een ruime winst voor de 

WO en de komende dagen zullen we er nog heel 

hard aan trekken om die winst zo hoog mogelijk 

te laten uitvallen. Zo vindt er bijvoorbeeld elke 

avond weer de -zo langzamerhand tot een bij

zonder fenomeen uitgegroeide - grote WD-ver

kiezingsmanifestatie plaats met Frits Bolkestein 

of het WO-team. Speciale bussen met VVD (kan

didaat)Kamerleden doorkruisen heel Nederland 

om de kiezers op te zoeken. En het studenten

team bezoekt deze dagen vrijwel alle studenten

steden. 

Als we er allemaal deze laatste verkiezingsweken 

onze schouders onder zetten en alles uit de kast 

halen wat we in ons hebben, dan ben ik ervan 

overtuigd dat de verkiezingen een groot succes 

voorde WO zullen gaan worden. Wij;rekenen 

op u! 



Robin Linschoten 

'WE ZIJN ERIN GESLAAGD 
HET WAO-KABINETSBESLUIT 
AAN FLARDEN TE SCHIETEN' 

Robin Linschoten weigert hardnekkig zijn grootste politieke wapenfeit uit de laatste vier jaar te noemen. 

'Dat moeten anderen maar doen,' vindt hij. 

Maar het is onmogelijk om niet met hem stil te staan bij het WAO-debat, waarin hij Lubbers tot razernij 

en het CDA tot wanhoop dreef. 

E ven ophalen. Het CDA had de vrijheid 

om met de VVD over het WAO-wetsont
werp te onderhandelen. Robin en Hans 

Dijkstal deden dat op de dag van het 45-jarig 

VVD-bestaan en tijdens de feestrede meldde 

Frits Bolkestein trots die avond dat een CDA

VVD-compromis rond was. Tegelijkertijd werd 
dit accoord bij minister de Vries thuis onder 

een bami-maaltijd door Lubbers getorpedeerd. 

Die laatste twee hadden hun plan allang 
getrokken, maar gebruikten de VVD om de 

onwillige coalitiepartner, de PvdA, over de 

streep te trekken. Dit zogenaamde 'bami

accoord' leidt tot de onvermijdelijke vraag aan 

Robin Linschoten of hij aan die dag geen nare 
smaak heeft overgehouden. 

'Nee, helemaal niet. Ik denk dat El co 

Brinkman er een heel vervelende smaak aan 

over heeft gehouden. Hij is op een onmogelij

ke manier te kijk gezet door zijn politieke 

baas. Hij had heel makkelijk de afgang van 
het CDA kunnen voorkomen door zijn eigen 

onderhandelaars opdracht te geven Hans 

Dijkstal en mij net zo veel te spreken als ze 

wilden als ze maar nooit van hun leven een 
handtekening onder een accoord zouden zet

ten. Dat heeft hij toch laten doen, omdat hij 

blijkbaar niet wist dat Lubbers en De Vries 

allang een andere oplossing hadden.' 

Aan flarden 
Het WAO-debat is voor Robin weldegelijk een 

hoogtepunt geweest. 'We hebben heel krachtig 

stelling genomen tegen het kabinetsbesluit. De 
VVD wilde de bestaande WAO-gevallen ont

zien, omdat een brandend huis niet is bij te 

verzekeren. Dat sloot heel erg aan bij onze 

eigen uitgangspunten: een stukje overheids
verantwoordelijkheid en een deel eigen ver

antwoordelijkheid. Dat laatste moet je wel 

mogelijk kunnen maken en dat kon in de 

bestaande gevallen niet. 

Het grote succes in deze kabinetsperiode is 
geweest dat de VVD erin is geslaagd om het 

WAO-besluit van het kabinet aan flarden te 

schieten en de PvdA over de streep te halen 

om ook de bestaande gevallen te ontzien. Dat 
is mede gebeurd door de durf die we als VVD

fractie in dat hele dossier ontwikkeld hadden. 

De chaos in de coalitie was compleet. En voor 

de mensen die het betrof hebben wij de WAO 
op het oude peil kunnen handhaven. 

Natuurlijk hebben we een risico genomen 

door met een van de totaal 103 leden tellende 

twee regeringspartijen tot een afwijkend 
inhoudelijk standpunt te komen. De VVD had 

ook puur oppositie kunnen voeren voor of 

tegen de wetgeving zelf. Daar waren ook argu
menten voor. We hebben toen gekozen voor 

de inhoudelijke lijn, die paste bij ons eigen 

WAO-plan met als centraal verschil ten 

opzichte van het regeringsvoornemen het ont

zien van bestaande WAO-uitkeringen. Daar 
hebben we heel hard op ingezet. Natuurlijk in 

de hoop dat we de PvdA konden losweken. 

Daar was toen de discussie gaande over onom

keerbare gevallen, die natuurlijk niet exact te 
definiëren zijn. En dat is gelukt.' 

Robin Linschoten 

Gelegenheid 

'In feite is daarmee bewezen dat je als opposi

tiepartij soms wel kunt scoren. Dat blijft 

natuurlijk het dilemma van oppositie voeren. 
Dat kun je alleen maar effectief doen indien 

de ander je daar de gelegenheid toe biedt. je 

moet iets kunnen los weken en dat kun je 

doen via de publieke opinie. Dat is gelukt. 

Als die regeringspartijen op een kluitje waren 
blijven zitten, was er geen beweging in geko

men. Dan kun je schreeuwen tot je een ons 

weegt, maar haal je inhoudelijk geen enkel 
succes.' 

Basispensioen AOW 
De VVD ziet de AOW niet als een uitkering, 
maar als basispensioen. Toch vallen nu de 

liberale AOW-plannen volgens het CPB niet 

gunstig uit voor de 65+ers. 
Robin: 'Die cijfers kloppen wel, maar het gaat 

hier niet alleen om de bedragen die ze hebben 

uitgerekend. Het gaat hier om een aanname. 
Het Planbureau wil - in navolging van veel 

meer mensen en het kabinet - dat de lonen 

zich matig zullen ontwikkelen. Dat wil de VVD 

ook. Maar het is een waandenkbeeld om te 
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denken dat de loonstijging in de buurt van de 

0 uitkomt. Wij willen de AOW aan de loon

ontwikkeling gekoppeld houden. Dus wel
vaartsvast. 

De garantie die wij geven is geen koopkracht
plaatje. We zien niets in een pot met geld voor 

trieste gevallen zoals het CDA dat wil, want 

daarmee is het principe niet erkend van de 

koppeling. En wat heb je er aan als op een 

gegeven moment die pot leeg is? Dan zit die 
AOW nog steeds vast aan de bevriezing. Het 

gaat ons om het principe. De AOW is een indi

vidueel basispensioen en dat moet het ook 

blijven. Dit principe moeten we ook in stand 
houden tijdens de volgende kabinetsperiodes. 

We krijgen daarover ook veel vragen tijdens 

de VVD-teamtoemee. Ons antwoord daarop is 

duidelijk. De VVD vindt gepensioneerden geen 

uitkeringsgerechtigden. De AOW is een basis-

pensioenregeling, die wij het liefst geïndividu
aliseerd willen hebben en die qua welvaarts

antwikkeling gewoon de lonen moet volgen. 

In goede tijden en in slechte tijden.' 

Zeepkistrede 
Ook Robin trekt met veel plezier met het VVD

team het land in. 'Er is een aantal vaste 

onderdelen in de show die wij beurtelings 

doen, zoals bijvoorbeeld de zeepkistrede. We 
maken ook afspraken over hoe we gaan 

reageren op wat in de media gebeurt en wat 

andere politieke partijen doen. 
Naar mijn indruk is dit een vorm van cam

pagne voeren waarmee we in de toekomst 

moeten doorgaan. 

Wij kunnen daarin heel goed onze belangrijk
ste verkiezingspunt, namelijk dat we radicaal 

hebben gekozen voor werkgelegenheid, uitdra

gen. Maar ook veel andere zaken. Voor de 

zaal is het - maar ook voor degenen die het 

doen - vele malen leuker dan in je eentje een 
verhaaltje houden, een kwartiertje pauze en 

dan vragen beantwoorden. Dat is zo'n afge

draaide show dat ik niet begrijp waarom er 

nog mensen naar die avonden komen. En wat 

denk je van al die kandidaten die elke avond 

hun eigen verhaal horen? 

Dit is veel levendiger: een combinatie van een 

korte speech - de zeepkistrede -, dan wat 

muziek en dan gewoon een gesprek waarin je 
net zoveel kwijt kunt als in een spreekbeurt 

achter zo'n katheder. Wat mij betreft mag 

Pierre Huyskens best lekker agressief intervie
wen! 

Misschien moeten we maar afspreken dat we 

in de toekomst ook buiten campagnetijd altijd 

met twee of met meer mensen moeten optre
den. 

Deze campagrie is voor mij een verademing.' 
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Annemarie Jorritsma: 

•GOED OPEN· 
BAAR VER· 
VOER, MAAR 
NIET TEN 
KOSTEVAN 
DE WEGEN' 
De afgelopen vier jaar hebben we menige aanva

ring meegemaakt tussen de minister van Verkeer 

en Waterstaat, Hanja May-Weggen, en de VVD

infTastructuurspecialist Annemarie forritsma

Lebbink. Is Annemarie zo'n autofanaat en open

baar-vervoerhater? Absoluut niet. Deze zaken lig

gen heel wat genuanceerder. 

A nnemarie: 'Waar ik tegen ben is dat dit 
CDA/PvdA-kabinet behoorlijk heeft 



gesneden in de investeringen in nieuwe 

wegen. Het vorige CDA/VVD-kabinet had 
daarvoor extra geld uitgetrokken. Deze coali

tie heeft dat geld bij de wegen weggeplukt en 

aan het openbaar vervoer toegevoegd. Dat is 

voor een land dat het motto voert "Nederland

Distributieland" heel onverstandig geweest. 

We zijn het er allemaal over eens dat er meer 
aan het openbaar vervoer moet gebeuren, 

maar dat had uit extra middelen moeten 

komen en dat had niet ten koste van het bud
get van de wegen mogen gaan.' 

Achterland 
Het is echt niet zo dat Annemarie Jorritsma 
het hele land met asfalt wil plaveien. Zij wijst 

op de achtergebleven verbindingen met het 
achterland. 'Die zijn heel belangrijk voor ons 

distributieland, voor de Rotterdamse haven en 

de luchthaven Schiphol. De randstad is geen 

eiland. Het belang van die randstad neemt toe 

naarmate de verbinding met de rest van 
Nederland en het buitenland beter is.' 

Daarnaast heeft Annemarie ook duidelijk oog 

voor de knelpunten in de randstad. 'Als je 
kijkt naar de A4 verbinding tussen Rotterdam 

en Amsterdam langs Den Haag dan zie je het 

aantal files groeien. Iedereen weet ook dat het 

goederenvervoer moet groeien vanwege de 
economische activiteiten. Dat is voor 

Nederland van groot belang.' 

Carpoolen 
Ze is net als iedereen voor carpooling, maar: 
'dan zie je dat door het ministerie van Verkeer 
en Waterstaat stommiteiten op dat gebied 

Annemarie Jorritsma 

worden uitgehaald waardoor carpoolen weer 

in een soort belachelijk daglicht wordt gesteld. 
Dat hele geklungel rond de carpool wissel

strook, daar word je natuurlijk echt niet vrolijk 

van.' 

Ze is blij dat de mogelijkheid tot roadpricing 
uit het verkiezingsprogramma is verdwenen. 

'Ik heb altijd gezegd- en dat stond ook in onze 

vorige verkiezingsprogramma's- dat je niet 

extra belasting op de auto moet heffen. Wat ik 
op termijn wél bespreekbaar vind is variabili

satie, dus het variabel maken van de vaste 

kosten: meer betalen per kilometer en minder 

voor het auto bezit. Maar ook dat is op de korte 
termijn niet haalbaar.' 

Spitsvignet 
Mordicus keert het VVD-Kamerlid zich tegen 
het spitsvignet. 'De mensen die voor hun werk 

zo'n ding moeten kopen, krijg je van hun 

levensdagen niet meer in de trein, want die 

hebben een abonnement op de file gekocht. 
Mensen die zo 'gek' zijn dagelijks in de file te 

gaan staan, hebben daar een uitermate goede 

reden voor. Anders deden ze dat niet. 
Niemand doet dat voor z'n lol.' 

Zelf prijst ze zich gelukkig dat zij drie van de 
vier keer de spits kan vermijden. 's

Maandagsavonds rijdt zij van Bolsward naar 

Den Haag waar zij tijdens de Kamerdagen een 
onderkomen heeft. Vaak combineert ze dat 

met een spreekbeurt. 
Annemarie: 'Als ik op dinsdagmorgen recht

streeks naar Den Haag zou gaan met het 
openbaar vervoer dan betekent dat eerst een 
half uur in de auto zitten, hem daar drie of 
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Het WD-team over Frits Bolkestein 

Dat politiek leiderFrits Bolkestein bij zijn frac
tie geliefd is, is bekend. Naar buiten toe is het 

ook heel duidelijk merkbaar, want een saam

horige fractie is eensgezind. Dat is een team. 

We vroegen het VVD-team naar een oordeel 

over hun fractievoorzitter. 

Erica: 'Frits kan buitengewoon charmant zijn, maar dat merken veel mensen niet doordat hij 

vaak door de ernst van de zaken niet die kant van zijn persoonlijkheid kan laten zien. Wat ik 

buitengewoon in hem waardeer is dat hij kritiek weet uit te lokken. Hij geeft niet jan en alle

man de schuld als zijn presentatie eens niet goed gaat. Nee, dan zegt hij: "Jongens, vertel me 
maar wat ik beter kan doen, want het is een vak en dat moet ik leren." Die instelling heeft 

van het begin af aan een open sfeer in de fractie gebracht. Het teamwerk, het met elkaar 
bezig zijn, dát is echt de grote verdienste van Bolkestein.' 

Hans:(ook als vice-fractievoorzitter) 'Met Frits is het goed werken. Hij betrekt je erbij. Hij laat 
veel ruimte over. Daarnaast is hij een interessante man. Bovendien gaat onze samenwerking 

zo goed, omdat wat ik karakterologisch niet heb, Frits heeft, en omgekeerd.' 

Annemarie: 'Ik vfnd het de plezierigste fractie die ik tot nu toe heb meegemaakt. Daarin 

speelt Frits een heel belangrijke rol. Dat werk heeft hij hartstikke goed gedaan. Ik kan niet 
echt verklaren waar het in zit, maar er is van die fractie een team gemaakt. Daarin heeft hij 

een heel belangrijke rol gespeeld. Overigens geldt dat ook voor Hans DijkstaL Dat team is 

heel bijzonder. Ze zijn qua persoonlijkheid zo volstrekt verschillend. Ze vullen elkaars zwakke 
plekken aan. 

Waar ik echt blij over ben is dat er niet meer wordt gelekt, gezeurd of gekissebist. Ik hoop dat 

we na de verkiezingen die sfeer in de fractie weten vast te houden. Als ik zie wie er op de lijst 
staan, heb ik daar wel vertrouwen in.' 

Robin: 'Zijn fractievoorzitterschap vind ik een absoluut succes. Hij moest aantreden in een 

periode en situatie die voor de VVD ronduit rampzalig was. Als je het dan aandurft die ver
antwoordelijkheid te nemen, loop je een heel groot risico. We zijn nu drie jaar verder en ik 

kan alleen maar vaststellen dat we inmiddels in de peilingen meer dan verdubbeld zijn. Ik 

kan vaststellen dat de rust in de tent is teruggekeerd, dat de VVD gewoon weer meedoet, dat 
de VVD weer serieus wordt genomen in het politiek debat en de media. Iedereen beschouwt de 

VVD op_dit moment als een ::9~~artijendie grote kans hebben om na de verkiezingen 
weer te gaan regeren. Dat was drie jaar geleden niet het geval. Toen waren we daar niet klaar 

voor. De grote verdienste van Bolkestein is dat hij de VVD weer uit de modder heeft gekregen 
en - meer dan dat - op dit moment een heel prominente plaats heeft gegeven in de 
Nederlandse politiek.' 

vier dagen onbeveiligd bij het station achterla

ten en dan nog 21/2 uur in de trein. Ga ik 

direct met de auto buiten de spits dan ben ik er 
in 1 uur en drie kwartier. Met de spits duurt 

het een kwartiertje langer. Dat zijn geen verge

lijkbare reistijden. Als ik kon zou ik veelliever 
met de trein gaan en lekker comfortabel tij
dens de reis gaan zitten werken.' 

Nieuwspoort 
Annemarie Jorritsma is in het Haagse zo inge
burgerd dat zij al vele jaren lid van de Raad 

van Bestuur van het perscentrum Nieuwspoort 

is. Zij werd als enig Kamerlid gekozen. 'Dat 

heeft er natuurlijk mee te maken dat ik een 
aantal nachten in Den Haag slaap. Als ik tot 

's avonds laat heb gewerkt in de dan rustige 
Tweede Kamer, heb ik geen zin om gelijk naar 
bed te gaan. Het is een beetje een vaste 

gewoonte geworden om een keer per week nog 
een drankje in Nieuwspoort te gaan pakken 

met een paar collega's en met wat joumalisten 

te praten. Een uitermate goede investering 
overigens om dat te doen. 

Voor de contacten tussen pers en Kamerleden 

is het belangrijk dat men vaker in 
Nieuwspoort komt. Het legt je zeker geen 

windeieren als je gewoon op een heel normale 

manier goeie contacten met de pers hebt en je 
weet wat er bij hen leeft. Het is natuurlijk hele
maal niet zo dat die joumalisten daarom 

vriendelijker over jou schrijven, maar het is 

wel goed dat ze weten wie je bent en dat je dat 

contact niet zoekt omdat je iets kwijt wilt.' 
Grinnikend: 'In het verleden is wel eens 

gedacht: "Zij zal wel gelekt hebben, want ze 

komt altijd in Nieuwspoort." Maar doorgaans 
was het zo dat ik wist wie zijn mond voorbij 

had gepraat doordat ik in het perscentrum 
kwam.' 

Voorrecht 
De campagne met het VVD-team bevalt haar 
uitstekend. 'Ik vind het een verschrikkelijk 

groot voorrecht om erbij te mogen zijn. Ik kan 

me voorstellen dat andere collega's jaloers 

zijn. Nou ja, jaloers ... Ik zou ook jaloers zijn 
als ik er niet bij zou mogen zijn. Dat heeft 

minder te maken met mijn plek op de lijst (4, 
red.) dan met het feit dat het vreselijk leuk is 

om met een stel mensen dit te doen. Ik ben 
ook heel blij dat ervoor is gekozen ook de 

anderen in groepsverband te laten optrekken. 

Het is zo lekker. Je kunt dingen uithalen, die je 
in je eentje niet kunt doen. Je kunt dingen met 

elkaar bespreken, wat je anders niet kunt. 

Deze formule is tweehonderd keer zo leuk als 
wat wij noemen spv-optredens (spreekbeurt
pauze-vragen, redactie). 

We spreken van te voren af wie begint en wie 
eindigt. Ook: wie het slechte nieuws en wie het 

goede nieuws mag doen. De enige vaste 
rubriek. Zelf vinden wij het 't leukst als Amo 

of Patriek - of wie de voorbereiding ook doet -

zelf met Pierre Huyskens afspreekt welke 
onderwerpen hij 's avonds aankaart en Pierre 

vervolgens zelf bepaalt wie hij daarover door

zaagt. Dat maakt dat het ook niet glad wordt.' 
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ONDERWIJS 
door Arno Visser 

Verkiezingscampagnes beperken zich doorgaans 

tot een klein aantal onderwerpen dat op een voor 

de partij herkenbare wijze wordt aangepakt. De 

PvdA maakt zich anno 1994 nog steeds hard voor 

koopkrachtplaatjes en voert vanwege de populaire 

partijleider 'Kies Kok' als leuze. 'Kies de vice minis

ter-president' had ook gekund. Het CDA neemt 

zoals gewoonlijk afstand van het eigen beleid, 

spreekt in haar program van een noodzakelijke 

'waterscheiding' en propageert dat een groot kar

wei een sterke partij vraagt. (Daarmee geeft de 

partij impliciet toe dat Lubbers, die het karwei al 

in '86 zou afinaken, heeft gefaald: aanpak van 

het grote karwei moet nog altijd beginnen). Wat 

066 doet en wil, is zoals altijd niemand geheel 

duidelijk, maar volgens de democraten wint U in 

ieder geval. De WO houdt het bij drie prioriteiten: 

werk, werk en nog eens werk. Want dat is wat dit 

land nodig heeft. 

W erkloosheid en criminaliteit, dat zijn 

de onderwerpen die als een rode draad 

door alle campagnes lopen. Hoewel de VVD 

onderwijs niet tot de eerste campagne-priori
teiten rekent, is er wel plaats voor ingeruimd 

in het beknopte programma 'Nederland moet 
weer aan de slag'. In het hoofdstuk 'Investeren 

in de mens' wordt een accentverschuiving van 

kwantiteit naar kwaliteit bepleit. Er staat dat 

hoger beroepsonderwijs en wetenschappelijk 
onderwijs onderscheiden en onafhankelijk die

nen te blijven, dat scholen meer eigen vrijheid 

moet worden gegeven, dat een prestatiebeurs 
voor studenten moet worden ingevoerd en dat 

de leraren beter moeten worden beloond. Zo 

moet er beter worden geïnvesteerd in de ont

plooiing van de mens. 

Kwantiteit-kwaliteit 
De Teldersstichting- het wetenschappelijk 

bureau gelieerd aan de VVD - nodigde 
onlangs een groot aantal onderwijsdeskundi

gen uit in de vergaderzaal van de Eerste 
Kamer om te discussiëren over de kwaliteit 

van het Hoger Onderwijs (HBO en WO). 
Patriek van Schie schreef een pre-advies geti

teld 'Van kwantiteit naar kwaliteit' dat die 

dag ter discussie stond. De enorme instroom 
van studenten sinds de jaren vijftig is ten koste 

gegaan van de kwaliteit, was de centrale stel

ling van het symposium. Het stond wat genu

anceerder in het pre-advies: 

'Het regent klachten over college-banken vol 

met papieren vliegtuigjes gooiende, walkman
dragende studenten die geen boek in een bui

tenlandse taal anders dan het Engels, of beter: 
Amerikaans, kunnen lezen. Deze klachten 

worden afgewisseld met beweringen dat er 

nooit harder is gestudeerd in het hoger onder-

wijs dan juist in het laatste decennium, nu stu
denten worden opgejaagd door het ministerie 

van Onderwijs in Zoetermeer en met elkaar in 
een concurrentieslag zijn verwikkeld om met 

het mooiste curriculum vitae een van de 

schaarse banen op niveau te bemachtigen.' 

In zijn inleiding benadrukte directeur Klaas 

Groen veld, dat in de Nederlandse economie 

kennis en menselijk kapitaal zeer belangrijke 
produktiefactoren zijn. 'We moeten dus zorgen 

voor de kwaliteit van dat menslijk kapitaal,' 

waarschuwde Groen veld. Hij omschreef het 
pre-advies als 'provocerend' met stellingen die 

vanwege hun inhoud belangrijk zijn. 
Kort samengevat luiden de drie stellingen als 

volgt: (1) diversiteit in het hoger onderwijs 

moet worden bevorderd, daarom kunnen het 
beste vier (i.p.v. de huidige twee) onderwijsty

pen worden ingevoerd; (2) Hoger 

Onderwijsinstellingen moeten studenten zelf 
kunnen selecteren met bijvoorbeeld geschikt
heidskenmerken; (3) uitgangspunt voor de 

bekostiging moet een degressief stijgend ver
band zijn tussen aantal studenten en financië

le middelen. 

Drs. Nell Ginjaar-Maas, voorzitter Flitscongres (Foto: Theo Meijer) 

Dr. Klaas Groen veld, directeur T eldersstichting 
(Foto: Theo Meijer) 

'Onderwijs & Arbeidsmarkt'. Bij die bijeen

komst werd het thema belicht vanuit verschil
lende onderwijsniveaus: mevrouw Van de 

Stroom, wethouder in Korendijk op de Zuid

Hollandse eilanden, sprak over het basison
derwijs; Nell Ginjaar, oud-Tweede Kamerlid, 

oud-staatssecretaris en tegenwoordig voorzitter 

van de Stuurgroep 'Voortgezet Onderwijs', ver
tegenwoordigde het middelbaar onderwijs; de 

heer De Klerk, rector-magnificus in Tilburg, 

gaf zijn visie vanuit het hoger onderwijs. 

Basiskwaliteiten 
Autonomie van de onderwijsinstellingen, was 
het eerste discussiepunt. De Klerk vertelde dat 

het al in 1985 was beloofd. Maar sinds het 

aantreden van de huidige minister was het 

droevig gesteld met die eigen verantwoorde

lijkheid bij de universiteiten. Nell Ginjaar 
toonde zich een uitgesproken voorstander van 

autonomie van middelbare scholen. 'Dit zijn 
je taken, dit zijn de randvoorwaarden en voer 

nu die taken uit,' zo vatte ze haar standpunt 
samen. Op de opmerking van interviewer 

Willem Bemboom, dat er dan verschil in kwa

liteit ontstaat, reageerde Ginjaar laconiek met: 

'Dat zeggen alle ambtenaren ook altijd!'. 
Volgens de oud-staatssecretaris moet de over

heid letten op basiskwaliteiten. Vervolgens 

moeten we blij zijn met alle extra kwaliteit die 
scholen daarbovenop zelf verzorgen. Mevrouw 

Van de Stroom waarschuwde voor kleine scho

len zonder eigen directeur. Nu is het soms zo, 
dat een leraar per week maar 9 uur de tijd 

heeft om tevens manager te zijn. Daarom is 
het verstandig dat het directeurschap van ver

schillende kleinere scholen wordt gecombi
neerd. 

Ook de kwaliteit van docenten kwam ter spra

ke. Voor het doceren op universiteiten is geen 
bevoegdheid nodig, vertelde de Klerk. Omdat 

Iedere stelling werd besproken door speciaal dit niet is geregeld, geven echte onderzoekers 

uitgenodigde voor- en tegenstanders. Van 

Schie herhaalde daaraan voorafgaand nog 
eens de typering van een hoogleraar, die het 

onderwijs de Sovjetzone in onze samenleving 

noemde: bureaucratisch, met een op planden
ken gestoeld produktie-proces. Hiermee was 

een goede polemische sfeer geschapen. 

Vervolgens kwamen de verdedigers en criticas
ters van respectievelijk het huidig stelsel, selec

tie en financiering aan bod. 

Flitscongres 
Anderhalve week later werd in Rotterdam een 

Flitscongres georganiseerd over het thema 
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vaak toch onderwijs. Dan kan een spannings
situatie ontstaan. De Klerk pleitte ervoor uni

versitair docenten didactische training te 

geven. 'Maar,' zei hij eerlijk, 'dat idee valt niet 
altijd goed in de bestuurskamer' (gelach in de 

zaal). 

Nell Ginjaar gaf een ander treffend voorbeeld. 

Iemand laat in 2 MAVO het vak wiskunde 

vallen. Na. haar examen gaat die persoon 
naar de HAVO, weer zonder wiskunde. Ook op 

de PABO geen wiskunde. 'Maar die persoon 

moet onze kinderen welleren rekenen!' hield 

ze de zaal voor. 

De discussie ging verder over onderwerpen als 
selectie aan de poort, deregulering, visitatie

commissies en de enorme instroom in het 

Hoger Onderwijs. Het eigenlijke thema (onder
wijs en arbeidsmarkt) kwam eigenlijk het 

minst ter sprake. Aan De Klerk werd een 
opmerking van VNO-voorzitter Rinnooy Kan 

voorgehouden: 'aan de universiteit krijg je een 

opleiding tot werkloze.' Daar was de rector 

magnificus het niet mee eens. Het is voor ons 
lastig pasklare programma's te maken en 

mensen toe te rusten om direct in de maat

schappij te werken, beredeneerde hij. 
Universiteiten moeten vaardigheden meege

ven, leren hoe met kennis om te gaan: proble
men leren oplossen en vernieuwen. Nell 

Ginjaar wees erop dat HAVO en VWO geen 

eindonderwijs is en men door moet naar HBO 

en universiteit. 'Nederland is immers afhanke

lijk van kennisindustrie.' Wethouder Van de 
Stroom beaamde de noodzaak beter op de 
kwaliteit te letten. 

Centraal probleem 
De passages uit het verkiezingsprogramma, 

het symposium van de Teldersstichtingen en 
het Flitscongres, ze stellen één probleem cen

traal: blijkbaar heerst een breed gevoel dat er 
wat schort aan de kwaliteit van het onderwijs. 

De opmerkingen over kwaliteit en kwantiteit 

besloegen een breed spectrum: van degenen 

die stelden dat grotere hoeveelheid studenten 
per definitie een achteruitgang in kwaliteit 

oplevert, tot die mensen die aan de hand van 
statistieken en slagingspercentages aantonen 

dat er vakinhoudelijk niets is om je ongerust 

over te maken. Dat gevoel van afnemende 
kw.aliteit is zo oud als er onderwijs is .. Eén van 
de deelnemers aan het symposium gebruikte 
dat zelfs als argument om te stellen dat er 

niets aan de hand is. Iedere generatie ziet met 
verwondering hoe de volgende aanmoddert: 

niet meer alle talen leert, rekenmachines mag 

gebruiken en geen respect meer heeft voor de 
leraren. 

Kwaliteitsbewaking 
Waar men het van links tot rechts wel over 

eens is, is dat onderwijskwaliteit voortdurend 
in het oog moet worden gehouden. Zo betoogt 

Van Schie dat kennis aan de basis van de 

vaardigheden behoort te staan, maar 'voor 
veruit de meeste studierichtingen kan worden 

opgemerkt dat het nuttig zou zijn als studen

ten meer schrijf- en spreekopdrachten krijgen 

te vervullen'. Het schort nogal aan de wijze 
waarop studenten zich helder, zorgvuldig en 
goed doordracht uitdrukken. Omwille van de 

kwaliteitsbewaking pleit het pre-advies voor 
(alweer) een aparte commissie. De huidige 

kwaliteitsmeting via zelfkritiek en colegiale 

kritiek zou moeten worden aangevuld met die 
van studenten, afgestudeerden en afnemers, 

zoals werkgevers. Deze conclusies zouden 

openbaar moeten zijn. Zo zou de relatieve 

term kwaliteit vertaald kunnen worden naar: 

bereiken wat je beoogt. 

Welke preciese normen door werkgevers, stu

denten en docenten moeten worden gehan

teerd om kwaliteit aan af te meten, zal nog 
een zaak van lange discussie blijven. Links zal 

wel blijven pleiten voor zo veel mogelijk gelijk

heid om onderlinge saamhorigheid te kweken, 

rechts blijft hameren op differentiatie als 
gevolg van verschil in aanleg. Partij-program

-ma's, symposia en congressen geven voorals

nog geen antwoord op de vraag hoe die twee 
invalshoeken zijn te combineren. 
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CAMPAGNE 

Wat dit land 
nodig heeft is 
een sterke VVD 
door Gerlof Boosman, 
campagneleider 

Nog 14 dagen en dan is het zover. Dan weten we 

of de opiniepeilers de winst voor de WD juist heb

ben voorspeld. Een forse zetelwinst ligt binnen 

handbereik. En daarmee ook een grotere kans op 

deelname aan het volgende kabinet. Maar voor 

het zover is moet nog veertien dagen keihard 

gewerkt worden. Moeten de vele plannen die de 

afgelopen maanden zijn gesmeed worden omgezet 

in concrete daden. 

D e laatste paar weken hebben bijna alle 

afdelingen onze informatiefolder 

besteld. De komende week moet die bijna 

huis-aan-huis worden bezorgd. De folder 
bevat heldere informatie over de belangrijkste 
strijdpunten in deze campagne. Over wat de 

WD wil doen aan het scheppen van banen en 

hoe de criminaliteit moet worden aangepakt. 

Op welke wijze ons sociale zekerheidsstelsel 

moet worden gemoderniseerd. Hoe het beleid 

met betrekking tot de ouderen en de AOW 

moet worden. 

Hoe wij een realistisch milieubeleid willen voe

ren. En hoe de WD het minderhedenbeleid 

wil aanpakken. 

Het is belangrijk dat wij de kiezer op een 

goede manier zelf inlichten over wat de WD 

wil. Tegenstanders maken van onze standpun

ten soms een karikatuur, waardoor de kiezer 

een volstrekt vertekend beeld krijgt van onze 

opvattingen en ideeën. Daarom is een inten

sieve verspreiding van ons eigen informatie

materiaal een van de beste campagnemidde

len. 

Maatschappelijke organisaties 
Na de fantastische campagnestart in Den 

Bosch trekt de WD-talkshow overal volle 

zalen. We doen dit met een volstrekt nieuwe 

en unieke opzet. Op de Bolkestein-avonden is 

steeds een prominente gast aanwezig. 

Zo sprak in Maassluis KNOV-voorzitter Jan 

Kamminga over de positie van het midden- en 

kleinbedrijf en Telecom-directeur Ben 

Verwaoyen over de moeilijke positie van ons 

bedrijfsleven. 

In Haarlem was ANWB-directeur Nouwen 

onze gast. 

Op de grote avonden van ons WD-team is er 

voor de pauze steeds een discussie met een 

belangrijke maatschappelijke organisatie. 

Discussies waarin ook kritiek op de WD niet 

wordt geschuwd. 

Als de WD-campagne bij u in de buurt is, 

kom dan ook! Dan kunt u zelf ervaren hoe 

politieke informatie op een uiterst boeiende en 

moderne manier wordt gebracht. U leert onze 

politici op een andere manier kennen. Politiek 

Gerlof Boosman 

is allesbehalve saai als het maar op een eigen

tijdse manier wordt gepresenteerd. 

Elders in dit blad vindt u een overzicht van de 

plaatsen waar de WD-campagne komt. 

Deelcampagnes 
Zoals u weet is er een deelcampagne die speci

aal is gericht op studenten en Hogescholen en 

Universiteiten. Onderzoek heeft uitgewezen 

dat maar liefst 1 op de 10 WD-kiezers stu

deert. Overal waar we met dit deel van de 

campagne komen, leidt dat tot pittige discus

sies met studenten en tot de nodige publiciteit. 

Daarnaast trekt de WD de laatste 14 campag

nedagen met drie bussen door het land vol 

WO-Kamerleden en kandidaten uit de 

betreffende regio. Zo trekken we met een dub

beldekker intensief door Brabant en Limburg. 

Juist in het Zuiden zijn voor de WD veel kie

zers te winnen. Twee bussen trekken door 

andere delen van het land. Maanden lang zijn 

vele vrijwilligers druk doende geweest om in 

iedere plaats aantrekkelijke activiteiten op 

touw te zetten. Routes zijn uitgestippeld, con

tacten gelegd. Met dit deel van de campagne 

hopen wij duizenden kiezers directer te kun

nen benaderen en met hen te discussiëren 

over wat zij vinden dat dit land nodig heeft. 

Het biedt de mogelijkheid in te spelen op 

regionale en plaatselijke problemen. Hiermee 

laten we zien dat de WD geïnteresseerd is en 

luistert naar de problemen van de mensen in 

hun eigen omgeving. 

Televisie 
In dit media-tijdperk wordt de invloed van de 

t.v. steeds belangrijker. Heel veel kiezers beoor

delen de WD op grond van het televisie-optre

den van de lijsttrekker. Daarom zijn de 
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komende t.v.-optredens van bijzonder belang. 

Gelukkig dat onze Frits Bolkestein het uitste

kend doet. In een discussie onlangs met 

Brinkman in 'het Capitool' ging de laatste vol

gens een groot avondblad 'bijna kopje onder'. 

In het RTL-programma 'Vragenvuur' weerde 

Bolkestein zich voortreffelijk. Maar er staan 

nog een paar belangrijke debatten op stapel. 

Noteert u alvast 28 april dan debatteert onze 

lijsttrekker met Kok, Brinkman en Van Mierlo. 

Op maandag 2 mei is het grote slotdebat 

waaraan 5 lijsttrekkers meedoen. 

Laatste oproep 
De campagne zal worden afgesloten met een 

allerlaatste oproep aan de kiezers. De laatste 

24 uur voor de stembussen sluiten, willen we 

nog een keer een appèl doen op al die hon

derdduizenden mensen die tot het laatste 

ogenblik twijfelen over de partij van hun 

keuze. Waarschijnlijk heeft een kwart van de 

stemmers dan nog geen keus bepaald. 

Ik wil u dringend vragen mee te werken aan 

de verspreiding van deze laatste oproep. Neem 

contact op met uw afdelingen en bied voor 

één avond uw hulp aan. 

Laatste loodjes 
Duizenden vrijwilligers zijn de laatste paar 

weken voortdurend in touw geweest. Op ons 

secretariaat zijn talloze overuren gemaakt en 

er is keihard gewerkt. Me vergeet wel eens dat 

ons secretariaat veel kleiner is dan dat van 

CDA en PvdA. En toch moet evenveel werk 

worden verzet. De drie grote partijen hebben 

ongeveer evenveel afdelingen die allemaal 

activiteiten willen organiseren, campagnema

teriaal bestellen, sprekers aanvragen, informa
tie willen. Gelukkig dat de direct betrokkenen 

op ons algemeen secretariaat bereid zijn 

bijna dag en nacht in touw te zijn. Onze par

tijvoorlichter Meint Waterlander is in de cam

pagne-organisatie de coördinator en onmisba

re steunpilaar bij wie vele lijnen samenko

men. Hij regelt, improviseert en knoopt de 

touwtjes aan elkaar en hij is voor velen het 

aanspreekpunt binnen de campagne-organi

satie. 

Nog twee weken en deze campagne zit er weer 

op. Dus nog even de schouders eronder. De 

komende dagen komt het er echt op aan. De 

vele twijfelaars moeten nu over de streep wor

den getrokken. Als we het met elkaar doen 

krijgt dit land wat het nodig heeft: een sterke 

WD! 
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Meint Waterlander .. 'onmisbare steunpilaar' 
(foto Theo Meijer) 
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Gabbers en maatjes 
Dit wordt dan weer de laatste column 

van mijn hand, want mijn tijd als fractie

voorzitter/gemeenteraadslid Amsterdam 

zit erop. 

Twaalf jaar liberalisme in woord en daad 

uitdragen in de hoofdstad. Niet altijd een 

fluitje van een cent. Soms ondankbaar, 

wel altijd boeiend en leerzaam. Vrolijke, 

creatieve, klierige, uitdagende, bekende, 

onbekende Amsterdamse vrouwen en 

mannen, wit en migrant. Politie, Happy 

Family, drugs, werkgelegenheid, sociale 

dienst, fraudebestrijding, emancipatie, 

ontwikkelingssamenwerking, prostitutie, 

daklozen, zelfredzaamheid en weerloos

heid. Vitaliteit en moedeloosheid. 

Kortom, een bruisende stad, een beetje 

raadslid verveelt zich nooit. 

Op naar een nieuwe werkomgeving zon

der de vertrouwde fractiegenoten, colle

ga's, ambtenaren, journalisten en niet te 

vergeten de onovertroffen dienstverle

nende plaaggeesten: portiers en 

chauffeurs! 

Niet iedereen verkeert in mijn luxe posi

tie: volksvertegenwoordigster vanuit het 

Amsterdamse, met werkzaamheden die 

je raken en bezighouden. Van stand

plaats veranderen, maar door mogen 

gaan met verbeteringen aanbrengen van-

uitje liberale wortels. Ik merk aan mezelf 

dat ik ondanks deze nieuwe kansen moeite heb 

met het afscheid nemen van al deze 

Amsterdamse gabbers en maatjes. Velen van hen 

hebben laten weten mij nauwkeurig te zullen 

volgen en zonodig mij bij de lurven te zullen pak

ken. De visboer vroeg bezorgd of ik nu voortaan 

alleen Haagse haringen ga eten. Hij was gerust

gesteld door de mededeling dat wij samen de 

wereldvraagstukken gewoon aan zijn wagen op 

de Nieuwmarkt blijven doornemen. Het wekelijks 

politiek café Libertijn staat in de agenda, zodat 

leden, belangstellenden en lokale volksvertegen

woordigers Dussame Cherribi en mezelf kunnen 

voeden. 

Van nu af aan zal Dominique Peters u vertellen 

over het wel en wee van Amsterdam. 

Zullen wij intussen afspreken dat u in de toe

komst onveranderd uw commentaar en sugges

ties blijft doorsturen per adres Binnenhof? 
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Het Europees Parlement spreekt nauwelijks tot de ver

beelding. De inwoners van de lidstaten, maar ook de 

nationale regeringen beschouwen Europa als het vijfde 

wiel aan de wagen. Veellanden maken er een gewoonte 

van om politici op hun retour naar Straatsburg te sturen, 

zodat de crème de la crème van de parlementariërs 

· bewaard blijft voor de landelijke pvlitiek. 

Paradoxaallijkt dan dat de Europese Unie steeds regel

matiger wordt benaderd door landen die zich bij haar 

willen aansluiten. 

Gijs de Vries, VVD-lijsttrekker 
voor het Europees Parlement 
(foto Theo Meijer) V erandering in communicatie 

Sinds 1979 wordt het Europees 

Parlement gekozen door middel van recht
streekse verkiezingen. Uit de opkomstpercenta

ges is de impopulariteit van het Parlement af 

te lezen: de burger heeft weinig op met 
Europa. Onbekendheid en onwetendheid zijn 

hierbij sleutelwoorden. Het parlement is zich 

hier terdege van bewust. Colette Flesch van 
het Directoraat-Generaal Voorlichting van de 

Europese Commissie wil daarom een andere 
weg inslaan. Europa moet bij de burger wor

den thuisgebracht. In duidelijke, heldere taal 

moet Europa van zich laten horen. Er is niet 

alleen behoefte aan informatie over de doelen 
die Europa zich heeft gesteld, maar vooral 

over de resultaten die reeds zijn geboekt en die 

rechtstreeks in de aangesloten landen door
werken. 
Deze verandering in informatievoorziening zal 

met name voor de pers een cultuuromslag 

betekenen. Verhalen over fijnmazige wetge

ving en speculaties omtrent de benoeming 
van de nieuwe voorzitter van de Commissie, 

zullen plaats moeten maken voor inhoudelijke 

berichtgeving. Behalve bij de pers ligt een 
nieuwe taak bij de Europarlementariërs zelf. 

Ze zullen meer moeten communiceren met 
hun nationale achterban. Om dit te verge

makkelijken pleit Pim Waldeck van de 

Nederlandse Permanente Vertegenwoordiging 
bij de Unie, voor de figuur van het dubbel

mandaat: parlementariërs nemen zowel 

plaats in het nationale als in het Europees 
Parlement. De communicatie en informatie-
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Volwassen 
Europa snakt 
naar uw 
aandacht 
door Michael Cahen 

voorziening richting individuele lidstaat zou 
hierdoor een positieve impuls krijgen. 

Duidelijk moet worden dat Europa zich slechts 

met zaken bezighoudt, die een internationale 

aanpak verdienen. Zo zijn de economische 
situatie, het milieu en de aanpak van de cri

minaliteit typisch Europese vraagstukken. 

Onderwijs en volkshuisvesting daarentegen, 
blijven nationale aangelegenheden. 
(De WO is echter tegen dat dubbelmandaat 

omdat het fysiek niet te doen is. Wel is het 

contact tussen de liberale fractie en de WO

Europarlementariërs dusdanig gegroeid dat al 
sinds begin jaren tachtig de 

Europarlementariërs een doorlopende uitnodi
ging hebben om met een afgevaardigde bij de 

nationale fractievergaderingen aanwezig te 
zijn, red.) 

Groeiende bevoegdheden 
Het Parlement heeft, in tegenstelling tot de 

Nederlandse volksvertegenwoordiging, geen 

volledige wetgevende bevoegdheid. Sinds 1986 
wordt deze bevoegdheid echter steeds ruimer. 

Op belangrijke terreinen als handel en econo
mie functioneert het parlement als een vol

waardige instelling. Daarnaast is de macht 
van de Europese Commissie en de Ra(ld. v~n 
Ministers ingeperkt doordat zij steeds vaker 
met volledige unanimiteit van stemmen 

accoord moet gaan met wetgevingsvoorstellen 

en amendementen. Het Parlement speelt 
vaker een belangrijke Europese rol, een gege

ven dat de Europese kiezer niet meer kan 
negeren. 

Voor Nederland is het van belang dat de 31 

beschikbare zetels worden bezet door capabele 

INTERNATIONALE EUROPA· 
CONFERENTIE 
'EEN NIEUWE MUUR OF 
NIEUWE KANSEN?' 

Op maandag 30 mei (van 12.30- 17.30 uur) 

Lokatie: omgeving Den Haag 

Vijf jaar na de val van de Muur is Europa nog 
steeds een gedeeld contingent. 

Uitbreidingsdisccussies leiden in de Europese 
Unie en binnen de NAVO tot politieke tegen

stellingen. Duitsland zal, zelfs ongewild, een 

spilfunctie vervullen bij de verdere Europese 
integratie. Deze feitelijkheden vormen de uit

gangspunten voor diverse Europese toekomst
scenario's. 

Op maandag 30 mei, aan de vooravond van 

de Europese verkiezingen, organiseert de WO 
een internationale conferentie over de scheids

lijnen tussen Oost- en West-Europa. En over 

mogelijkheden om de Oost-West-integratie te 
bevorderen. De conferentie is een co-produktie 

van WO, Teldersstichting en de Europese 
Liberaal-Democraten (ELD). 

Gastsprekers uit Oost en West zullen met 

elkaar en met het publiek in debat gaan over 
de toekomst van Europa. De Duitse ambassa

deur Kiaus Citron, diens minister van 
Europese Zaken Heirnut Schäfer en Jürgen 

Mölleman, thans lid van de Bundestag, zullen 
publiekelijk van gedachten wisselen met Frits 

Boikestein, Gijs de Vries en Wim van 

Eekeien. Tevens zal de discussie worden aan

gegaan met vertegenwoordigers van onze 
Poolse, Tsjechische, Hongaarse en Sloveense 

zusterpartijen. Voor het publiek bestaat de 

mogelijkheid om in zogenaamde fringe mee
tings kennis te maken met de WO-partners in 

Oosten West. Hans van Baaien, internatio
naal secretaris van de WD, zal de Oost-



politici. Het hoofdbestuur van de WD had 

daartoe dan ook een speciale commissie onder 

leiding van oud-WO-Eurolijsttrekker mr. Hans 

Nord met de samenstelling van de advieskan

didatenlijst belast. 

De Nederlandse kiezer moet er van worden 

overtuigd dat het Europarlement een beslis

singsbevoegdheid heeft, die reeds veel direct 

werkende regelgeving heeft opgeleverd. Zaken 

die Nederland raken - 90% van de landbouw

wetgeving bijvoorbeeld is afkomstig uit Europa 

- zullen moeten worden behartigd door 

Nederlandse Europarlementariërs 

Groei Liberaal Europa 
De Europese Liberale en Democratische fractie 

bezit thans 46 van de 518 zetels. De WD 

levert drie afgevaardigden, D66 één. Gijs de 

Vries verwacht dat zowel de WD als D66 hun 

posities na de verkiezingen van 9 juni zullen 

versterken. 'Gezamenlijk zullen we goed zijn 

voor minimaal tien zetels. Werkgelegenheid, 

criminaliteitsbestrijding en economisch beleid 

zijn de drie hoofdthema's in de Europese cam

pagne. Dezelfde thema's die ook voorkwamen 

in de gemeenteraads- en Kamercampagnes. 

De kiezer ziet een consistent beleid: zaken die 

nationaal, maar zeker ook internationaal een 

harde aanpak verdienen.' 

De liberale fractie in Straatsburg zal, met 

name door de groei van de liberale partijen in 

Nederland, Groot Brittannië en België, haar 

stem duidelijker kunnen laten horen. 

Voor u zijn daarom de Europese verkiezingen 

hét moment om uw wensen richting Europa 
kracht bij te zetten. 

11 

Europa-programma's voor 1993 en 1994 

namens het hoofdbestuur evalueren en nader 

toelichten. 

De WD nodigt u van harte uit om aan deze 

Europa-conferentie deel te nemen. 

Toegangskaarten en aanvullende informatie, 

zoals de exacte locatie in de omgeving van 

Den Haag, kunt u vóór dinsdag 17 mei schrif

telijk bestellenbij drs. K.J. Hoving, medewer

ker internationaal secretariaat, 

Thorbeckehuis, postbus 30836, 2500 GV Den 

Haag (fax: 070- 360.82.76). 

NB: vanwege de te verwachten belangstelling zul

len alle aanvragen in volgorde van binnenkomst 

worden behandeld. 
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DE LEERGANG GEMEENTERAAD 
]Thans zijn we bij de volgende fase van de Leergang Gemeenteraad: 

de integratiecursus voor fractievoorzitters, mediatraining voor de 

nieuwe fracties en natuurlijk de vaktechnische cursussen. Nadat de 

eerdere onderdelen van de Leergang een overdonderend succes zijn 

gebleken, zien we deze fase vol vertrouwen tegemoet. 

Wat houden deze cursussen in? 

De integratiecursus is bedoeld voor de nieuwe en ook de blijvende 

WD-gemeenteraadsfractievoorzitters. 

De cursus gaat in op behandeling van strategische en politieke keu

zen binnen een gemeenteraad. Veel aandacht wordt besteed aan het 

leiden van een fractie: zo komen aan de orde de fractievergadering, 

beheersen van conflicten, initiëren van beleid, de verschillende soor

ten overlegstructuren, etc. 

In de meeste gemeenten zijn de nieuwe fracties al bijeen geweest, de 

portefeuille-verdeling heeft voor 12 april plaatsgevonden. 

Gemeenteraadsleden dienen met kennis van zaken de portefeuilles te 

beheren, eventueel moet de benodigde kennis nog worden opgedaan 

of worden aangescherpt. 

Daarom biedt de werkgroep Leergang Gemeenteraad Vaktechnische 

cursussen aan, geactualiseerd en vernieuwd. Het betreft specifieke 

onderwerpen, aansluitend op de portefeuilles. Deze onderwerpen 

worden niet alleen technisch behandeld, maar ook vanuit de liberale 

visie bekeken. Tevens wordt er veel vanuit de praktijk gewerkt aan de 

hand van voorbeelden. 

De Leergang Gemeenteraad kent de volgende vaktechnische 

cursussen: 

- Gemeentefinanciën (4 dagdelen) 

- Ruimtelijke Ordening en Openbare Ruimten 

-Algemeen Bestuur, Openbare orde en Veiligheid 

-Milieu 

- Sociale Zaken 

-Volkshuisvesting 

De cursussen zullen binnenkort worden gehouden. De cursus 

Gemeentefinanciën zal nog grotendeels voor de zomer 1994 plaats

vinden. De overige cursussen vinden na de zomervakantie plaats. 

De cursusbijdrage is ook deze keer weer f 25,- per dagdeel. Tenzij uit

drukkelijk anders aangegeven duren de cursussen 1 à 2 dagdelen. De 

aanmelding loopt via de organisator, de kc-functionaris Vorming en 

Scholing, maar het kan eventeel ook via de Haya van 

Somerenstichting, tel.nr. 070-3613010. U wordt te woord gestaan door 

Susanne Meijers en/ofPetra Ginjaar. 

CURSUS 

Basiscursus Europa 

10 & 17 mei 1994 

KC Leiden 

Oe Krimpen a/d Ijssel 

Cursusbijdrage f 50,-

Basiscursus Europa 

14mei 

(onder voorbehoud) 

KC Den Bosch & KC Tilburg 

Cursusbijdrage f 50,-

Cursus Presentatietechniek 

10 & 11 juni 1994 

KC Tilburg 

Cursusbijdrage f 75,-

Vaktechnische cursus 

Gemeentefinanciën 

11 & 18 juni 

kc Leiden 

OC Gouda 

Cursusbijdrage f 100,-

ORGANISATOR 

Mevrouw A. Rook 

Burg. Woninglaan 5 

2924 AT Krimpen a/d I[ssel 

tel. 01807- 12581 

De heer G. Koeken 

Palestrinastraat 13 

5144 XJ Waalwijk 

tel. 04160- 39247 

De heer M. van Enckevort 

Schepen van Durenlaan 6 

5673 BJ Nuenen 

tel. 040 - 840385 

De heer G. Koeken 

Palestrinastraat 13 

5144 XJ Waalwijk 

tel: 04160- 39247 

Mevrouw C.M. de Paepe 

Aleaten 32 

2904 VA Capelle a/d I[ssel 

tel: 010- 4501753 
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Bij voldoende belangstelling voor zowel de Basiscursus Europa als de 

Cursus Gemeenteraad zullen deze cursussen worden georganiseerd 

in de kamercentrale Gelderland. Indien u aan deze cursussen wilt 

deelnemen kunt u contact opnemen met mevrouw H.M.M. den 

Butter-Meuwese 

Rozenstraat 4 

7081 DZ Gendringen 

tel. 08356-85093 

Op zaterdag 11 juni a.s. vindt voor gemeenteraadsleden een thema

dag "Volkshuisvesting" plaats. Deze wordt georganiseerd door de 

partijcommissie Bouwen & Wonen in samenwerking met de werk

groep Leergang Gemeenteraad. Onder andere zal aan de orde komen: 

verkoop van woningen, distributie woningverdeling, bijzondere aan

dachtsgroepen. 

OPROEP: trainers. 

In het cursusaanbod van de Haya van Somerenstichting, het vor

mings-en scholingsinstituut van de WD, nemen de vaardigheidstrai

ningen een buitengewoon belangrijke plaats in. Het betreft hier de 

volgende cursussen: Presentatietechniek I en II, Discussietechniek I en 

II, Forumtraining, Training Onderhandelen, workshop Actief 

Besturen. 

Wij werken thans aan een kwantitatieve en kwalitatieve versterking 

van het trainers bestand. Door selectie, opleiding en begeleiding geven 

we dit vorm. 

Daarom is de Haya van Somerenstichting op zoek naar personen die 

zich de komende jaren als vrijwilliger, tegen een vergoeding van de 

onkosten, willen inzetten als trainer. Het gaat hierbij in eerste instan

tie om de basiscursussen. 

Op basis van het curriculum vitae en gesprekken zal, zo mogelijk, een 

. 'Vijfffentàl pêrsönen worden gesèlèdeerd om het traject "Train de 

Trainer" te volgen. Hierbij wordt gestart met een trainingsweekeinde 

waarna de individuele leerbehoeften kunnen worden vastgesteld. 

Eisen die gesteld worden aan een trainer zijn in het bijzonder: 

* interesse hebben en zich kunnen inleven in de wereld van de cursis

ten en diens doelstellingen; 

* enthousiasme, opgewektheid en geduld; 

* flexibele instelling en incasseringsvermogen; 

* communicatieve en didactische vaardigheden; 

* organisatietalent en improvisatievermogen. 

Ervaring als trainer is, evenals betrokkenheid bij de WD, een pré. 

Wel dient de bereidheid aanwezig te zijn om de komende jaren als 

vrijwilliger's-avonds en in de weekeinden op pad te gaan. Jaarlijkse 

evaluatie en 'train de trainers'- workshops maken deel uit van het 

programma. 

Heeft u interesse en voldoet u aan bovenstaand profiel dan kunt u tot 

15 mei 1994 reageren bij: 

Haya van Somerenstichting 

t.a.v. Petra Ginjaar 

Postbus 30836 

2500 GV 's-Gravenhage 

tel. nr. 070-3613010 

fax nr. 070-3608276 
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Bliksemcarriëre voor Loek Hermans 

door Ernst van Splunter 
(foto's: Marcel Malherbe) 

Enige weken geleden werd Loek Hermans benoemd tot Commissaris 

der Koningin in Friesland. Loek Hermans heeft een bliksemcarrière 

gemaakt. Voor deze benoeming was de thans 42-jarige politicus van 

1977 tot 1990 WO-Tweede Kamerlid en vervolgens drie jaar burge

meester van Zwolle. 

Het welkom dat hem wacht is heel wat hartelijker dan zijn voorganger 

Hans Wiegel ten deel viel, toen die in 1982 in Leeuwarden neerstreek. 

Wiegel deed het Wiegeliaans: hij kwam, zag. en overwon de weerstand 

en bouwde die om in waardering en respect. Loek Hermans zal op zijn 

wijze de provincie Friesland leiding geven. 

' E r wordt inderdaad heel wat van mij ver-
wacht', verzucht Loek Hermans. 'Maar, 

beter zo dan andersom. Al loop ik natuurlijk 

wel grote risico's. De reacties die wij hier heb

ben gekregen op de benoeming waren echter 

hartverwarmend.' 
Over de sollicatieprocedure wil hij niet veel 

meer kwijt dan dat 'de vertrouwenscommissie 

een positief advies heeft gegegeven, na een 

goed gesprek'. 'Nu wordt het dus zaak de ver
wachtingen waar te maken.' 

Kans 
'Ik laat in Zwolle wel het een en ander achter. 

Wij hebben hier heel prettig gewoond, en nog 

veel werk waar ik mee bezig ben is niet afge
rond. De reorganisatie van de politie is bijna 

voltooid. Al moet ik daar natuurlijk wel bij 

aantekenen dat met de formele afronding het 

proces nog lang niet af is. Ik had dus nog wel 
wat langer willen blijven. Het ambt van 

Commissaris komt echter maar zelden vrij. 
Eigenlijk was ik liever over twee jaar iets 
anders gaan doen maar zo'n kans laat je 

natuurlijk niet voorbij gaan.' 
'Voor mijn dochter Sophie had het allemaal 

niet zo gehoeven. Die is net naar de middelba
re school gegaan en moet dus in Friesland 
opnieuw beginnen. Wat niet wegneemt dat 

iedereen blij was en dat we het allemaal toch 

wel heel spannend vinden.' 

Uitdaging 
Loek Hermans, geboren en getogen Limburger, 

trekt dus naar Friesland. De eerste 

Commissaris met een zachte g.vestigt zich in 
het Provinciehuis aan de Tweebaksmarkt in 

Leeuwarden. 'Friezen en Limburgers hebben 

met elkaar gemeen dat ze beiden een uitge

sproken identiteit binnen Nederland hebben. 

Er is een wij-gevoel. Ook is het zo dat als men 
binnen ons land over beide provincies spreekt 

men er ook onmiddellijk beelden bij heeft. Een 
andere overeenkomst is de aard van de men

sen. Zowel Limburgers als Friezen zijn enigs

zins emotioneel en romantisch.' 

De nieuwe commissaris ziet duidelijke uitda

gingen in zijn nieuw baan. 'Voor het eerst zal 
ik werkzaam zijn in het middenbestuur van 

ons land, dat nu opnieuw ingericht wordt. Dat 
betekent dat ik nu aan de derde bestuurslaag 

toe ben. Ik heb eerst op rijksnviveau gewerkt, 

in de Tweede Kamer, toen ben ik in Zwolle op 
gemeentelijk niveau actief geweest. Het mid

denbestuur zal een heel andere manier van 

werken betekenen. Friesland is een zogenaamd 
BON-gebied. Het gaat niet slecht in de provin-

cie maar zeker ook niet zeer goed. Ik moet er 

stevig tegenaan. Het industriebeleid dat Hans 

Wiegel heeft gevoerd wil ik verder uitbouwen, 
maar ik realiseer me dat dat niet eenvoudig is. 
De bedrijvigheid moet gestimuleerd worden, 
maar in Heérenveén stuit dat toch op proble~ -

men. Daarmee moet rekening worden gehou

den.' 

Friese cultuur 
Op de vraag of hij al met Friese les is begon

nen, antwoordt Loek Hermans ontkennend. 
'Maar, daar ik ga ik zo snel mogelijk mee 

beginnen. Ik heb trouwens al wel het boekje 

'Fries voor Elfstedenrijders'. Als ik in Friesland 
kom steek ik toch al veel op van de taal en de 

cultuur. Zo maakte ik vandaag kennis met de 

zaak-Kneppelvleet. In 1951 voerde een jouma
list actie voor de Friese taal. Wat hij wilde 

bereiken was dat ook in de rechtspraak Fries 

werd gesproken. Het proces dat daarover werd 

gevoerd werd op vrijdag (Freet)) gehouden en 

bracht zoveel beroering te weeg dat de politie 
met knuppels (kneppel) moest optreden. 

Ik kan trouwens niet zo goed zeilen, al ben ik 

enige jaren geleden wel eens te gast geweest 

Loek leest samen met CaraHen de krant 
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v.l.n.r. Suzanne, 11 jaar, Loek Hermans, Caroline 8 jaar, Edith 
Hermans-van Dijk en Ladewijk van 5. De oudste dochter van 
12, Sophie, was naar een hockeytraining. 

bij Hans Wiegel op het Statenjacht Friso. Het 
helmhout heb ik dus al een keer in handen 
mogen houden.' 

Loek Hermans heeft aan de vertrouwenscom

missie toegezegd zes tot acht jaar in Friesland 
te willen blijven. 'Vroeger werd een Commis

saris voor het leven benoemd, tegenwoordig 

voor zes jaar. Ik streef er dus naar zeker één 
keer te worden herbenoemd. Het is trouwens 

voor ons gezin ook heel belangrijk om nu tien 

jaar op dezelfde plek te blijven wonen.' 

'Waar ik in Friesland ga wonen? Dat is nog 

geen uitgemaakte zaak. Belangrijke criteria 

zijn leuke scholen voor de kinderen en goede 

sportvoorzieningen. Er komen dus meer plaat
sen in aanmerking.' 

'Op 22 april nemen we afscheid van Zwolle en 

drie dagen later volgt de installatie in 

Friesland. We gaan de komende maand dus 
een spannende tijd tegemoet.' 
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CAMPAGNETOERNEE 
PLUS SLOT· EN UITSLAGEN· 
AVONDEN 
Alle avonden beginnen om 19.45 uur, de 

zalen zijn open vanaf 19.00 uur 

Topteamavond, kc-Overijssel 

19/4 Theaterhotel, Schouwburgplein 1, Almelo 

Bolkesteinavond, kc-Groningen 

20/4 Coendersborch, Coendershaag 1, 

Groningen-stad-Zuid 

Topteamavond, kc-Dordrecht 

20/4 Soc. Cult. Centrum, Juliarrostraat 49, 

Poeldijk 

Bolkesteinavond, kc-Leiden 

21/4 Avifauna, Parkrestaurant, Hoorn 65, 

Alphen a/d Rijn 

T opteamavond, kc-Tilburg 

22/4 Het Turfschip, Chasséveld 15, Breda 

Bolkesteinavond, kc-Amsterdam 

25/4 Krasnapolsky, Dam 9, Amsterdam 

Topteamavond, kc-Dordrecht 
26/4 Circle Studios, K. Lotsyweg 125, 

Dordrecht 

Bolkesteinavond, KC-Limburg 
27/4 De Poort van Limburg, Bassin 5, Weert 

Topteamavond, kc-Den Bosch 

28/4 Brabanthallen, Paradezaal, Oude 
Engelseweg 1, Den Bosch 

SLOTAVOND TWEEDE-KAMERCAM
PAGNE 
Op vrijdag 29 april wordt de campagne voor 

de Tweede Kamerverkiezingen afgesloten met 

STUDENTEN· 
CAMPAGNE 
door Mark Harbers, 
projectleider Studentencampagne 

Voor het eerst zijn studenten door de VVD als 

een bijzondere doelgroep voor campagne-acti

viteiten 

aangemerkt. Tijdens de 
Gemeenteroodscampagne is deze studenten
campagne van start gegaan en ook tijdens de 

Tweede-Kamercampagne toert het studenten

team weer door het land. Op weg om van de 

VVD ook onder studenten de sterke nummer 

twee te maken. 
Het studentencampagneteam - Anne Lize van 

der Stoel, Benk Korthals en Henk van Hoof

reist tijdens de campagnes vrijwel dagelijks 

naar één van de steden waar universiteiten of 
HBO-instellingen zijn gevestigd. 

Onder het motto "de VVD zoekt een pittig 

gesprek" worden in die steden studenten opge
zocht in café's, op de onderwijsinstellingen en 

bij de studentenverenigingen. 

De aftrap vond plaats in Groningen, waar een 

avond politieke discussie bij de JOVD werd 
afgesloten met een kroegentocht. De weken 

een grote manifestatie. Dit gebeurt in De Flint 

in Amersfoort; aanvang 19.45 uur. 
Naast een toespraak door onze lijsttrekker Frits 

Bolkestein worden onder leiding van Cees 

Mijnten en Pierre Huyskens de zo langzamer
hand spraakmakende talkshows gehouden 

met Frits en de leden van het VVD-team. 

Het programma wordt afgewisseld met een 
optreden van de groep Instant Replay. 
Deze slotmanifestatie belooft een zeer bijzon

dere avond te worden, die u niet mag missen. 

Dus komt allen naar De Flint!! 

UITSLAGENAVOND TWEEDE KAMER
VERKIEZINGEN 
Als de voortekenen niet bedriegen belooft 3 
mei voor de VVD een historische dag te wor

den. Dan zal duidelijk worden hoe groot de 

winst voor de VVD is. 

Op deze verkiezingsavond zal de VVD te gast 

zijn in de TV-studio te Aalsmeer (Van 
Cleeffkade 15). In studio 7 en het daarbij 

behorende café zal u die avond een afwisse
lend en verrassend programma worden aange

boden. 
Tijdens deze openbare avond zal niet alleen 
Frits Bolkesteih een toespraak houden~ niaar ' 
zullen ook alle verkozen kandidaten worden 

voorgesteld. Het programma wordt gelardeerd 

met muzikale optredens. 
Vanaf 18.30 uur bent u van harte welkom om 

tezamen met alle kandidaten en andere VVD

prominenten de verkiezingsuitslagen te vol

gen. 
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daarop werd die kroegentocht een bijna vaste 

afsluiting van de vaak volle programma's. 
Programma's waarin ruimte genoeg was en is 

voor verrassende en hilarische momenten, 

zoals een complete fitnesstraining voor Erica 

Terpstro en Henk van Hoof op het universitair 

sportcomplex in Leiden. 

Ook de 'pittige gesprekken' die in talloze café's 
en bij studentenverenigingen werden gevoerd, 

konden vele aanwezigen ervan overtuigen dat 
een stem op de VVD een goede keuze is. Met 
name de Prestatiebeurs, het in het VVD-ver

kiezingsprogramma opgenomen alternatief 
voor de studiefinanciering, maakt indruk. De 

mogelijkheden om naast de studie bestuurlijke 

en organisatorische ervaring op te doen wor
den door het VVD voorgestelde systeem aan

zienlijk verruimd. 

Een speciale editie van de VVD-Expresse zorgt 
voor de achtergrondinformatie die thuis nog 

eens rustig kan worden doorgelezen. 
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HAPPYHOUR 
VVD· 
AMSTERDAM 
De VVD-Amsterdam nodigt u uit voor een 

grandioze afsluiting van Koninginnedag, 30 

april 1994. De VVD organiseert dan vanaf 

17.00 uur een happy hourincafé De Heeren 

van Aemstel, Thorbeckeplein 5 in Amsterdam. 

Diverse bands verzorgen live-optredens. De 
entourage is geheel VVD-oranje. 
U bent van harte welkom! 
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VERKIEZING$ 
PROGRAMMA 

De WO-radio-uitzendingen zijn eens in de veer

tien dagen te beluisteren op radio 5 van 17.50 -

18.00 uur. De radio-uitzendingen van politieke 

partijen vinden plaats op dinsdag, woensdag, 

donderdag en vrijdag. Raadpleeg dus even de 

krant of uw gids. 

In verband met de Tweede-Kamerverkiezingen is 

door het Commissariaat voor de Media aan alle 

politieke partijen extra t.v.- en radiozendtijd toe
gekend. 

Het VVD-verkiezingsprogramma is thans in 

zijn definitieve vorm verschenen. Exemplaren 

kosten f 5,- per stuk. Na uw bestelling bij het 

algemeen secretariaat van de VVD, postbus 
30836, 2500 GV Den Haag ontvangt u een 

acceptgirokaart plus het partijprogramma. 

IJ 

Van 18 t/m 29 april zullen drie "VVD-bussen" 

tegelijkertijd door het land rijden. Vanuit deze 

bussen zal campagne gevoerd worden voor de 

Tweede Kamer-verkiezingen. De bussen wor
den bemand door (kandidaat) Kamerleden, 

(kandidaat) Europarlementariërs en regionale 
politici. 

De inzittenden van de bussen leggen vooral 

werkbezoeken af. Bij verschillende bedrijven 

en instellingen zal niet alleen met de directie, 

maar ook met de mensen op de werkvloer 
gesproken worden. In de bus worden ook afge

vaardigden uit het bedrijfsleven en van maat

schappelijke organisaties ontvangen. 

Per regio is de invulling van het project ver
schillend. Zo wordt in Friesland de 

Elfstedentocht gereden en de bus in Brabant 

gaat van pretpark tot transportbedrijf. De bus

sen zijn ook af en toe te vinden op een week
markt. 

Informatie over het busproject kunt u krijgen 
bij het Algemeen Secretariaat: 
Leendert de Lange, busproject Noord: tel. 070-

3613001 

Ilona Warnaer, busproject Zuid: tel. 070-

3613072. 

Op Radio V is de WD nog te beluisteren op zater

dag 23 april van 23.07- 23.17 uur. 

De televisie-uitzendingen zijn op dinsdag 19 april 

voor het laatste journaal op Nederland 11; op vrij

dag 22 apr i I op Nederland I 's ochtends tussen 
08.27 en 08.30 uur en op maandag 2 mei op 

Nederland 111 van 18.15 uur- 18.18 uur. 

Het schema van het busproject ziet er - onder 

voorbehoud - als volgt uit: 

18 april, bus 2 Kop van N-Holland, bus 3 
Zeeland 

19 april, bus 1 Friesland, bus 2 Amsterdam, 

bus 3 Bergen op Zoom 

20 april, bus 1 Groningen, bus 2 't Gooi, bus 3 
Eindhoven 

21 april, bus 1 Drenthe, bus 2 

Haarlemmermeer, bus 3 Venlo 
22 april, bus 1 Flevoland, bus 2 Zeist, bus 3 
Zuid-Limburg 

25 april, bus 1 West-Overijssel, bus 2 Loenen, 
bus 3 Omgeving Heerlen 

26 april, bus 1, Twente, bus 2 Leiden, bus 3 

Omgeving Roermond 

27 april, bus 1 Gelderland, bus 2 Den Haag, 

bus 3 Den Bosch 

28 april, bus 1 Gelderland, bus 2 Rotterdam, 
bus 3 Oost-Brabant 

29 april bus 1 Gelderland, bus 2 Dordrecht, 
bus 3 Omgeving Tilburg 
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De grootste collectie hedendaags en antiek zilver van 
Nederland. Vervaardiging van Speciale opdrachten. 
Ook vakkundige goud- en ~ 

en vemlvenngen .Rft.V.I:.J 
door on:z:e 

zilverrestauraties RJ'UUnr~ 

edelsmeden. Schoonhovens 1
' 

Vrijdag koopavond. Silverhuys 
HAVEN SCHOONHOVEN. 01823-8265l/85820. 
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ADRESSEN KANDIDAAT· 
STELLING PS 

INVULLING 
VACATURES 
COMMISSIES 
VAN ADVIES 

Conform het reglement op de kandidaatstel

ling voor leden van de provinciale staten wor

den hieronder de adressen en telefoonnum
mers gepubliceerd van de secretarissen van de 

provinciecentrales. 

De groslijst, bedoeld in artikel12 van het 

reglement, is voor leden kosteloos te verkrijgen 

bij de secretaris van de desbetreffende provin

ciecentrale. Indien door of vanwege de in het 

gebied van de provincie gevestigde kamercen
trale(s) een periodiek of mededelingenblad 

wordt uitgegeven, wordt de groslijst daarin 

voor 16 mei gepubliceerd. 

Groningen: 

mr. J.H.A. Hazelhoff, Ubbo Wilkensstraat 5, 

9641 EH Veendam. 
Telefoon: 05987-23261 (H) 05920-45118 (K). 

Friesland: 

Mevr. M. Brouwer-van Wijk, Zoutepoel 11, 
8604 CC Sneek. 

Tel.: 05150-18360. 

Drenthe: 

G. Hop-Hofstede, Geelbroekerweg 2, 9414 TD 
Hooghalen. 

Telefoon: 05939-2402 (tel.+ fax). 

Overijssel: 

Mevr. M.J.C. van Doom, Griegstraat 21, 7604 

JDAlmelo. 
Telefoon: 05490-25726. 

Flevoland: 

J. Dennenbroek, de Patrijs 5, 8251 MA 
Dronten. 

Telefoon: 03210-12426 (H) 020-6635356 (K). 

Gelderland: 

J.G.M. Veelenturf, Schopenhauerstraat 217, 
7323 LZ Apeldoorn. 

Telefoon: 055-671624. 

Utrecht: 

Mevr. A.J. Rol van Calverenbrouck-Schaap, 

Karolingersweg 192, 3962 AN Wijk bij 
Duurstede. 

Telefoon: 03435-77249/77250. 

Noord-Holland: 

D. Schnelle, Jan van Rietwijkstraat 8, 1962 WR 
Heemskerk. 

Telefoon: 02510-31733. 

Zuid-Holland: 

M.J. Nab, Burg. van Haarenlaan 694, 3119 GS 
Schiedam. 

Telefoon: 010-4715748. 

Noord-Brabant: 

J. Vos, Postbus 322, 5670 AH Nuenen (Lobroec 
7, 5673 BA Nuenen). 

Telefoon: 040-838160. 

Zeeland: 

mr. C.M. de Graaf, S. Vestdijklaan 14, 4481 

DM Kloetinge. 

Telefoon: 01100-50971. 
Limburg: 

E.M. Hakvoort-van Bilderbeek, Martinstraat 6, 
6471 VP Eygelshöveh: · · · · · · · · ·· · 

Telefoon: 045-352868 (tel.+ fax). 
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De VVD kent al vele jaren commissies van 

advies en bijstand die tot taak hebben het 

hoofdbestuur en de VVD-fracties der Staten

Generaal te adviseren op verschillende beleid
sterreinen. Reglementair worden deze commis

sies bij de verkiezingen voor de Tweede Kamer 

ontbonden, om vervolgens opnieuw te worden 
samengesteld. 

Het hoofdbestuur nodigt hierbij belangstellen

den met (ruime) ervaring in tenminste één 
van de onderstaande kennisgebieden, die vol

doen aan de genoemde criteria, uit om te solli

citeren naar een plaats in één der commissies. 

Van aspirant-commissieleden wordt verwacht 

dat zij, naast deskundigheid op een (deel-)ter

rein dat tot het werkterrein van de commissie 
behoort, tevens beschikken over: 

- het vermogen een sectoraal probleem te 
plaatsen binnen de context van het hele poli
tieke spectrum; 

- de mogelijkheid afstand te nemen van deel
belangen waarmee men zich verbonden voelt; 

- de creativiteit om nieuwe oplossingen te 

bedenken voor politieke en maatschappelijke 
vraagstukken; 
·~een '!:Jo'ede·mondelinge en schriftelijke uit
drukkingsvaardigheid; 

- de bereidheid deel te nemen aan een maat

schappelijk debat over actuele kwesties; 

- voldoende tijd om deel te nemen aan de 
werkzaamheden van de commissies waaron

der mede gezien wordt het bevorderen en 

begeleiden van de inhoudelijke discussie bin
nen de VVD. 

De verschillende commissies die de VVD kent 
zijn: 

Binnenlandse Zaken en Politie 

Justitie 

RESTAURANT Buitenlandse Zaken/ 

Ontwikkelingssamenwerking 

Defensie Kloksteeg 3 Leiden Telefoon 071 123053 

WIJZIGINGEN 
WEL, SIMONS 
NIET 
De discussie over de Volksgezondheid in 
Nederland heeft zich de afgelopen kabinetspe

riode vooral afgespeeld rond de stelselwijzi

ging van het 
Nederlandse systeem van ziektekostenverzeke

ringen, ook wel het plan Simons genoemd. 

Dat een stelselwijziging noodzakelijk is, 
behoeft ook in de ogen van de VVD partijcom

missie Volksgezondheid geen betoog. Daarom 
heeft de commissie een discussienota gepubli

ceerd, waarin een aantal voorstellen wordt 

gedaan om deze stelselwijziging een betere en 

realistischer richting te geven. 

U kunt deze notitie bestellen door overmaking 

van f 5,00 op girorekening 4018232 ten name 

van de VVD informatie-rekening te Den Haag 
onder vermelding van "Discussienota 

Volksgezondheid". 

Voor eventuele vragen kunt u contact opne

men met: 

Algemeen secretariaat VVD 

Ter attentie van Lucas Osterholt 
Postbus 30836 

2500 GV DEN HAAG 
tel. 070- 3 613 014 
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Europese Zaken 
Financieel Economische Zaken/MKB 
Belastingen 

Sociale Zaken 

Wonen en Bouwen/Ruimtelijke Ordening 

Milieuhygiëne 
Landbouw, Visserij/Natuurbeheer 

Verkeer en Waterstaat 

Onderwijs/Cultuur 
Wetenschap- en Technologiebeleid 

Volksgezondheid 

Geef in uw brief duidelijk aan: 

- naam, adres, leeftijd en functie 

- reden van uw brief (huidige professie, speci-
fieke deskundigheid) 

SPECIALITEITEN RESTAURANT 

,,Het Kasteel van Rhoon" b.v. 
Tevens zalen voor recepties, diners en vergaderingen. 

S.G. Abel Dorpsdijk 63,3161 KD Rhoon, tel.: 01890-18896/18884/18488 
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Uw brief kunt u (t/m 30 april) zenden aan: 
Algemeen secretariaat van de VVD 

Ter attentie van drs. L.H.M. Osterholt 
Postbus 30836 

2500 GV DEN HAAG 

Bellen voor meer informatie kan (tijdens kan

tooruren) op nummer 070- 3 613 014. 
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AANVULLEN· 
DE BESCHRIJ· 
VINCiSBRIEF 
Vanaf 29 april is de aanvullende beschrij

vingsbrief voor de jaarlijkse algemene verga
dering van 27 en 28 mei gratis te verkrijgen bij 

het algemeen secretariaat, tel: 070- 361 30 61. 

Afdelingen en centrales ontvangen hem auto
matisch. 
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31 ZETELS!!!! 

ç 

Harde voorspellin
gen durfde geen 
VVD-er in Aalsmeer 
aan het begin van 
de uitslagenavond 
te doen. De uit
komst: de één na 
mooiste uitslag in 
de geschiedenis van 
de VVD ...... Los van 
de ovatie voor Frits 
Bolkestein was men 
er stil van. 

JONGEREN KIEZEN VVD 

4 Meer dan 23 pro
cent van de 
Nederlandse jeugd 
heeft VVD gestemd. 
De durf, duidelijk
heid en daadkracht 
van Frits Bolkestein 
en zijn hele Kamer-

team is aangeslagen. 
Miehiel Krom maakte 
een analyse van de ver
kiezingsuitslag. 'Het 
belangrijkste is dat 
Bolkestein zichzelf is 
gebleven. In tegenstel
ling tot de zogenaamde 
trend dat lijsttrekkers 
maar van alles moeten 
doen om kiezers te win
nen.' 

9 JUNI STEMMEN VOOR EUROPA 

7 Nog éénmaal gaan we 
dit jaar naar de stem
bus. De winnende lijn 
van gemeente- en 
Twee de-Kamer
verkiezingen kan dan 
worden doorgetrokken. 
In de Eurospecial (hart 
van het blad) vertelt Gijs 
de Vries waarom deze 
verkiezingen zo belang-

MEI1994 Nr. 1422 

ISBN: 0166-8498 

rijk zijn. Een kwart van 
onze wetgeving is al 
gebaseerd op Europese 
Unie-beslissingen. Wat 
deden onze drie libera
len in het Europees 
Parlement? En wie is het 
zestal dat nu in de start
blokken staat om aan te 
treden in de Europees
liberale fractie? 

. EN VERDER 

- cursussen van de Haya van 
Somerenstichting en het tijdpad 
voor de Eerste Kamerverkiezing 

- KNOV-voorzitter Jan Kamminga 
praat over het nut van de 
Europese Unie voor het midden
en kleinbedrijf 

- op de jaarlijkse algemene ver
gadering op 27 en 28 mei in het 
Turfschip te Breda zal de biogra
fie van Haya van Someren te 
koop zijn 

- op zaterdag 28 mei wordt ook 
in het Turfschip de campagne 
gestart voor de Europese verkie
zingen 

- de grote campagnebijeenkom
sten voor de Europese verkie
zingen 



door Miehiel Krom, foto's Theo Meijer 

Onder de aanwezigen op de uitsla

genavond in de TV- studio te 

Aalsmeer was de spanning voelbaar. 

Natuurlijk rekenden allen op winst 

voor de WD. Maar harde voorspellin

gen durfde vrijwel niemand aan het 

begin van de avond te doen. (Als wij 

de dertig halen gaan wij compleet uit 

ons dak', vertelde campagneleider 

Gerlof Boosman de WO-ers ruim 

voor de eerste prognoses bekend 

waren. Om acht uur Het Journaal 

met óp dat moment voor de WO een 

.J-.-.J ... .uitslag van-de:rtigJ .GejutLu..t.~~•u(,j~ 

Twee de Kamerlid Broos van Erp: roit 

is fantastisch. Het beleid van de afge

lopen vier jaar is afgekeurd. De cam

pagne heeft gewerkt. ' 

Richard Ellis 
International 
Property Consultants 

Gebouw Hirsch 
Leidseplein 29 
1017 PS Amsterdam 
Telefoon 020-626 26 91 

H ans Dijkstal volgde de uitslagen in een 

ander zaaltje: 'Tijdens een van onze 

laatste campagneactiviteiten op de zondag 

voor de verkiezingen in Papendal noemde ik 

het jazz-nummer: "Making Whoopee". Wij 
hoopten het allemaal en voorspelden: het 

begint met een drie! Dertig Whoopee!' 
Nieuwkomers Heila Voûte uit Aerdenhout en 

Henk Kamp uit Borculo, direct verkiesbaar, 
moeten even aan de nieuwe situatie wennen. 

Voûte: 'Dat ik in beeld was had ik niet in de 

gaten.' Kamp: 'Ik ga morgen naar de Tweede 
Kamer om met alle nieuwe gezichten kennis te 

maken.' 

Applaus 
Na het acht-uur joumaal stromen de mensen 

snel toe naar de Endemol Studio's. Veel VVD

ers willen dit feestje meemaken. Inmiddels zou 
de VVD op nog maar 29 zetels staan. De span

ning loopt op: de aanwezigen zijn vrij stil. Om 

stipt negen uur betreedt Frits Bolkestein de 

grote zaal. Het gigantische applaus is voor 

hem. Hij worstelt zich door een haag van 
VVD-ers. En dan nog de fotografen. Weer "in 

beeld" voor de zaal begint hij zijn eerste reac
tie met: 'Dit is de op één na mooiste uitslag uit 

de geschiedenis van de VVD. 29 of 30 zetels. 

Maar het is duidelijk dat het een forse over

winning is.' 
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Opnieuw applaus. En de aanwezigen klappen 

ook voor zichzelf. Bolkestein bedankt alle vrij
willigers die zich voor de VVD hebben ingezet: 
'Wat zou de VVD zijn zonder deze duizenden 

leden.' 

Politieke aardverschuiving 
Bolkestein is buitengewoon blij: 'Deze uitslag 
biedt weer uitzicht op regeringsdeelname. Een 

ding is zeker: deze uitslag heeft een aardver

schuiving in de politiek te zien gegeven. De 

coalitie en dit kabinet hebben van de kiezers 

een ongelooflijk pak slaag gekregen. En de 

politieke boodschap is heel duidelijk: 
Nederland wil een ander beleid met een ander 

kabinet. Het zou ongehoord zijn dat een coali

tie die zoveel verliest in staat wordt gesteld het 

beleid voort te zetten. Alleen de VVD in het 

kabinet staat garant voor de vernieuwing. Wij 
zijn de verkiezingen ingegaan met de begrip

pen: durf, duidelijkheid en daadkracht. Ik ver
trouw erop dat het kabinet waaraan wij deel 

gaan nemen deze drie D's gaat vertonen.' 

Na de speech van Bolkestein gaat de zaal echt 

van Whoopee. Met het langdurige applaus 
voor de lijstaanvoerder vliegt het dak er zowat 

af. 
In een zaal-interview met journalist Kees 

Mijnten laat Frits Bolkestein nogmaals zijn 
tevredenheid blijken: 'Wie had een jaar gele-



Nogmaals het moment van 31 zetels ... 
v.l.n.r. Hans van Baaien, Hugo Dittmar, Hans de Hoog, 

Erica Terpstro en Kees Hoving. 

Nieuwkomers moeten nog aan de situatie wennen ... 
v.l.n.r. Kees Mijnten, interviewer, met Henk Kamp, 
Heila Voûte en 'ouwe rot, in het vak' Broos van Erp. 
Op de rug gezien Pierre Huyskens 

Voorzitter Dian van Leeuwen en campagneleider Gerlof Boosman vallen elkaar om de hals. 31 zetels! 

Veel omhelzingen. Nummer 2 van de lijst Erica Terpstro 
(goed voor 311.284 voorkeursstemmen) feliciteert Frits 
Bolkestein. 

den durven denken dat de VVD nu op dertig 

zetels zou staan. De tijd van de grote machts

blokken in de Nederlandse politiek is voorbij.' 

Hij wil nog niet vooruit lopen op wie in 
Nederland premier mag worden: 'Geen enkele 

partij kan de premier claimen. Zelfs de groot

ste partij (PvdA) hoeft wat mij betreft niet de 

premier te leveren.' Dat de VVD graag wil 
regeren onderstreept Frits Bolkestein door te 

zeggen: 'De VVD wil geen anderhalf jaar 

wachten tot het een rommeltje is en dan als 
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grootste partij terug komen. Wij willen rege

ren. CDA en PvdA met D66 zou niets verande
ren. Daar zitten de burgers niet op te wachten. 

De mensen wachten op een kabinet waarin de 
VVD zit.' 

Bloemen voor Clemens 
Na het optreden van Bolkestein komen de der

tig zetels snel naderbij. Nummer 29 van de 

lijst Jan Rijpstra: 'Het was spannend. Ik had 
steeds een gevoel van: het gaat lukken. Maar 

om zeven uur ging ik toch denken: het lukt 
niet.' 

Het lukt wél. Want niet veellater staat de VVD 

ineens op een uitslag van 31. Nummer 30 van 

de lijst Clemens Comielje loopt met bloemen 

en straalt. Als fractievoorlichter heeft hij de 
campagne dag en nacht ondersteund. Ook 

deze avond nog vertrekt hij samen met Frits 

Bolkestein om tien uur richting Den Haag 

• v..Qor Jm..Àerstguning '-'<ID .àe lijsttrekker bij~ 
uitslagendebat. 

Contrast 
De sfeer in Aalsmeer blijft goed. Maar bij een 
bevestiging van het aantal zetels van 31 geen 

swingende VVD-ers. Het grootbeeld televisie

scherm laat wat dat betreft een merkwaardig 

contrast zien met het PvdA feestje in Paradiso 
te Amsterdam. Dáár beelden van een zaal vol 

dansende mensen bij een PvdA die zwaar ver
liest. Hier, in Aalsmeer, een enorme hoeveel

heid VVD-ers die wat stiller worden. VVD-par

tijvoorlichter Meint Waterlander: 'Ik denk dat 
de VVD-ers met deze uitslag gewoon een beetje 

confuus zijn.' Wel veel omhelzingen. De twee 

eerste vrouwen van de lijst Erica Terpstra en 
Annemarie Jorritsma moesten zoenen. Heel 

veel zoenen. 

Klasje van Len 
De net gekozenen, oude en toekomstige 
Kamerleden, spraken alvast over de komende 

fractie-activiteiten. Alle elf nieuwe VVD
Kamerleden zullen zich snel gaan inwerken. 

Zij krijgen hiervoor begeleiding van het oud
Kamerlid Len Rempt. Hans Hoogervorst, 

nieuw op de lijst en als beleidsmedewerker van 

de fractie goed ingevoerd in de Haagse proble
matiek: 'Vanavond vieren wij feest. Maar de 

komende week zitten wij allemaal in "het 

klasje van Len". Ook Clemens en ik zullen 

daarbij zijn. Wij zijn met de nieuwe kandida
ten al een paar keer bijeen geweest. Dat is 

goed voor het groepsgevoel.' Dat gevoel is ook 
in Aalsmeer volop aanwezig. Weliswaar geen 

dansende menigte. Maar wel een gezellige en 

enthousiaste bijeenkomst waar vertegenwoor
digers uit afdelingen, kamercentrales, kandi

daten en leden met elkaar de overwinning 
van de VVD vierden. 
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JONGEREN 
KIEZEN 
MASSAAL 
LIBERAAL! 
door Miehiel Krom, foto: Theo Meijer 

De VVD oveTWon en wint met durf, duidelijkheid 

en daadkracht. De partij sprong met 31 Tweede 

Kamerzetels zelfs boven de cijfers van de opinie

peilingen uit. De enige echte verkiezingen vonden 

op 3 mei 1994 plaats. 

Uit onderzoeken blijkt duidelijk dat de VVD 

het laatste jaar gestaag is gegroeid. Dit in 
tegenstelling tot partijen als CDA en Groen 

Links die de laatste maanden alleen nog maar 
daalden. Vooral dat dalen in de peilingen is 

van wezenlijke invloed op de kiezer. Met name 

onder jongeren heerst een tendens van "geen 

loser" willen zijn. Dat is ook een belangrijke 
reden waarom bij vorige Tweede

Kamerverkiezingen het CDA nog een redelijke 
aanhang onder jongeren had en deze nu weer 

kwijt is. Voor de VVD geldt het omgekeerde. 

Het aantal jongeren onder de stemmers op 
winnaar VVD, en ook op winnaar D66, is in 

verhouding enorm groot. Bij de VVD het 

grootst. Het CDA (losers) en in mindere mate 
ook de PvdA hebben veel minder jongeren 

onder hun aanhang. 

De VVD won ook ten opzichte van de laatste 

gemeenteraadsverkiezingen. Steeds vaker 
blijkt dat lokale partijen behoorlijke stemmen

zuigers zijn onder de VVD-aanhang. Dit is te 
verklaren, doordat juist bij lokale activiteiten 

partijen kunnen scoren bij duidelijkheid over 

enkele aansprekende plaatselijke onderwer

pen, bijvoorbeeld over een al dan niet aan te 
leggen autoweg door een gemeente. De lande

lijke partijen kunnen daarbij voor groepen 
kiezers wat afstandelijk overkomen. En de 

harde landelijke onderwerpen, worden op 
lokaal niveau minder sterk ervaren. Lokale 

kiezers voelen een stem op een plaatselijke 

partij bijvoorbeeld niet direct in de portemon

naie. 

Belangenpartijen 
Met de opkomst van de ouderen-partijen zet 

de tendens naar directe belangenpartijen zich 

wel van lokaal naar landelijk door. In feite 
geldt het bekende communicatie principe: met 

een korte aansprekende boodschap gericht op 

de juiste doelgroep scoor je gemakkelijk. Een 
echte campagne hoefden de ouderen-partijen 

niet te voeren. Hun onderwerp is duidelijk en 

kreeg ruime aandacht in de media. Deze par
tijen vormen een prima alternatief voor onte

vreden oudere kiezers bij de bestaande partij

en. De ouderen-partijen haalden vooral veel 
stemmen in het Zuiden van Nederland. Maar 

ook in de Randstad is de aanhang groot. 
Het valt niet uit te sluiten dat dergelijke ten

densen zich in de toekomst zullen verbreden 

naar andere maatschappelijke groepen met 

aansprekende onderwerpen. 
De VVD zag dit - ook gedurende de campagne 

- goed in, en besteedde veel aandacht aan het 

zogenaamde maatschappelijk middenveld. 
Ook specifieke doelgroepen, zoals studenten 

en ouderen werden concreet benaderd. 
Op de grote verkiezings-avonden waren het 

niet alleen eigen politici die een verhaal hiel

den, maar waren ook vertegenwoordigers van 

belangenorganisaties aanwezig. 

Verder was het een slim idee om de grotere bij

eenkomsten te splitsen in avonden met lijst
trekker Bolkestein, zogenaamde VVD-team

avonden (de nummers twee tot en met vijf van 
de lijst: Erica Terpstra, Hans Dijkstal, 

Annemarie Jorritsma en Robin Linschoten) en 
daarnaast bijvoorbeeld de studenten teams. 

Hiermee kon niet alleen fysiek een groter deel 

van Nederland worden bestreken, maar kon

den ook perswaardige zaken worden gesplitst. 
Bovendien konden de deelnemers in het VVD

team ieder op hun eigen specialismen worden 
ingezet. Dit overigens los van de optredens en 

acties van alle kandidaat-kamerleden. 

Publiciteit 
Publiciteit is het belangrijkste middel waar 

politieke partijen het van moeten hebben. 
Reclamecampagnes werken voor partijen 

slechts - en dan ook nog zeer beperkt - onder

steunend. 
Tijdens een campagne vallen er ook geen 

enorme kiezerswinsten te behalen. De kiezer 

heeft misschien een kort geheugen voor een 
enkel incident, maar is zeer wel in staat om 

het beleid van partijen over een langere perio

de te beoordelen. Tijdens de campagneperiode 
gaat het meestal om het werken aan een paar 

zetels méér. Maar juist die paar zetels zijn van 
essentieel belang. En er valt wel veel te verlie

zen. Verkeerde uitspraken kunnen genadeloos 
worden afgestraft. "Lubbers steeds weer over 

Brinkman" en "Hirsch Ballin over normen en 

waarden" zijn voorbeelden die in dit geval het 

CDA geen goed hebben gedaan. 

Eigen achterban 
Overigens moet bij zogenaamd verkeerde uit

spraken altijd goed worden gekeken naar wat 

de eigen achterban ervan vindt. Uitspraken 
die door andere politici - in de pers verwoord -
als onhandig worden uitgemaakt, kunnen bij 

de eigen of potentieel eigen achterban wel 

degelijk scoren. De VVD straalde gedurende de 
campagne een beeld uit dat uitspraken voort

durend weloverwogen waren voorbereid. Dat 

voelt de kiezer. 

Debatten 
Of de laatste debatten echt nog veel kiezers van 

partij deed veranderen is de vraag. Het is in 
ieder geval niet juist om conclusies over de win

naars te trekken op basis van rapportcijfers 
voor de lijsttrekkers. Onder alle kiezers scoorde 

Frits Bolkestein een derde plaats (na Kok en 

Van Mierlo). Maar onder zijn eigen achterban 
scoorde hij uitstekend. Om dat laatste gaat het. 

Een lijsttrekker hoeft geen hoog rapportcijfer te 

krijgen van kiezers die toch nooit op hem zullen 
stemmen. Van belang zijn de zwevers. Mensen 

die voor meer partijen wel iets voelen. Zij kiezen 

voor een partij of voor een persoon van een 

partij. Hun oordeel is van belang, maar komt 
vaak niet direct terug in rapportcijfers. 
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Goed gedaan 
Frits Bolkestein heeft het goed gedaan. Voor de 

campagne werd wel eens gesteld dat hij als 

lijsttrekker geen echte stemmentrekker zou 
zijn. Toch gelden de begrippen durf, duidelijk
heid en daadkracht voor zijn persoon. In de 

laatste jaren wist hij steeds met duidelijke en 

opvallende uitspraken te komen. Hij is losser 

gaan presenteren. Het belangrijkste is dat hij 
vooral zichzelf is gebleven. In tegenstelling tot 

de zogenaamde trend dat lijsttrekkers maar 
van alles moeten doen om kiezers te winnen. 

Gezichten 
Op zich is het een feit dat gezichten voor een 

belangrijk deel de keuze van de kiezer bepa

len. Ook is het zeker dat belangrijke kiezers
groepen niet kijken naar actualiteitenpro

gramma's als NOV A. Dit betekent dus dat de 
kiezer op creatieve wijze moet worden bena
derd. Campagnemakers zullen er dan ook veel 
aan doen hun "gezichten" breed te profileren. 

Dat mag zelfs op een luchtige manier. Maar 
het moet wel geloofwaardig blijven. Politici 

moeten nooit dingen gaan doen die zij eigen

lijk niet kunnen. 
Mannen met loop-microfoontjes, die zo nodig 

opvallend moeten presenteren, worden door 
de kiezer minder goed begrepen. 

De VVD is wat dat betreft op slimme wijze met 
de eigen kandidaten omgegaan. De kandida

ten hebben niet op kunstmatige wijze aan 
activiteiten deelgenomen. 
Erica Terpstra-zij kan het als geen ander

was bijvoorbeeld te zien bij enkele populaire 

spelprogramma's op televisie. Dat is tactisch 
gezien slim. Zij bewees haar eigen motto: het 

gaat om de mensen achter de cijfers. Grote 

aantallen kiezers konden op deze wijze goed 
worden bereikt. 
Frits Bolkestein deed - hoewel hij het wellicht 
goed zou doen - niet mee aan spelletjes. Hij 

profileerde zich meer met vernieuwende poli

tieke stellingen. Dergelijke strategische besliss
ingen leverden de VVD ongetwijfeld extra 

zetels op. 
Het kostte een partij als het CDA in ieder geval 

stemmen. Want hoewel gezichten belangrijk 
zijn, moet dit niet te letterlijk worden geno

men. Geen enkele partij verliest 20 zetels op de 

ogen van één persoon. De karakteristiek -

mede opgeroepen door het campagnebeleid -
van lijsttrekker Brinkman werkte wel als een 

katalysator bij het verlies. Het leek er wel op of 
hij het 'losers-gevoel' keer op keer aantrok. 

GroenLinks 
Reclame werkte ook niet bij Groen Links. 

Volgens reclamemakers had deze partij de 
meest creatieve campagne, vooral gevisuali

seerd met de rood-groene pepers. Het verlies 

van deze partij moet hebben gelegen in het 
onjuist uitpakken van de presentaties van de 

beide duo-lijsttrekkers. Bovendien wist deze 

Frits Bolkestein heeft het goed gedaan! 

partij de PvdA-kiezer niet duidelijk te maken 

dat echte linkse politiek bij GroenLinks in 

betere handen zou zijn. Als alternatief voor de 
bestaande socialistische partijen en met een 
opvallende 'rode tomaten'- campagne wist de 

Socialistische Partij zich als nieuwkomer goed 

te profileren. 

Ontkerstening 
D66 was in de campagne vaak afwezig. Het is 

een slimme zet om op de_ze wijze kiezers te 
trekken die het met alle bestaande politici 

minder eens zijn. De PvdA deed het met een 
rustige en boven de partijen geprofileerde lijst

trekker handig en zette ook andere prominen

ten - net als de VVD - op gepaste wijze in als 
campagnewapen. De partij heeft daarmee for

ser verlies weten te beperken. De PvdA verloor 
veel aanhang in van oudsher sterke PvdA 

gebieden als de grote steden en het Noorden 
van Nederland. De kleine christelijke partijen 

wisten van het historische verlies van het CDA 
niet echt te profiteren. RPF groeide 2 zetels, 

SGP verloor er 1 en GPV bleef gelijk. 

Lijsttrekker Schutte van het GPV gaf als analy

se: 'Helaas is ontkerstening een maatschappe
lijke realiteit.' De trend van een steeds verder 

dalende aanhang van de christelijke partijen 
lijkt zich na een onderbreking tijdens de perio

de van oud-CD A- voorman Lubbers verder 

voort te zetten. Gezamenlijk hebben de christe

lijke partijen anno 1994 minder dan een-derde 
van het electoraat. Het CDA verloor veel kie
zers met een katholieke achtergrond. In 

Brabant, Limburg, Zuid-Holland en Utrecht 

loopt deze partij de grootste klappen op. 

1.787.358 VVD-ers 
Het liberalisme is springlevend. De aanhang 
groeide bij de laatste verkiezingen fors en is 

vooral afkomstig van mensen die eerder PvdA 
of CDA stemden. VVD en D66 hebben samen 

meer dan een-derde van de kiezers. Het aantal 

liberalen in Nederland is nog nooit zo groot 
geweest. Op de VVD stemden 1.787.358 kie

zers. De VVD groeide vooral in midden- en 
West-Nederland. In Zuid-Holland, Utrecht en 

Flevoland werd zij de grootste partij. Noord

Holland volgt met slechts tienden van een pro

cent met de VVD als tweede partij. In 126 van 
de ruim 600 gemeenten werd de VVD de eerste 

partij. Opvallend is ook de doorbraak in het 
Limburgse katholieke bastion waar de VVD in 

Roermond als koploper eindigde. 

Uitslagen 
Nog even de uitslagen van de verkiezingen 
voor de Tweede Kamer samengevat: 

PvdA 37 zetels (was 49); 

CDA 34 zetels (was 54); 
VVD 31 zetels (was 22); 

D66 24 zetels (was 12); 

AOV 6 zetels (was 0); 
GroenLinks 5 zetels (was 6); 

RPF 3 zetels (was 1); 

SGP 2 zetels (was 3); 
GPV 2 zetels (was 2); 
SP 2 zetels (was 0); 

CD 3 zetels (was 1); 

Unie 55+ 1 zetel (was 0). 
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Feest 
in de 
fractie! 
E en warm applaus voor politiek leider 

Frits Bolkestein op de ochtend na de ver

kiezingen. De WD-fractie was één grote bijen

korf van elkaar gelukwensende verheugde 

Kamerleden. De stijging van 22 naar 31 zetels 

... wie had het durven hopen? 

Cameraploegen in de fractiekamer voor het 

eerste deel van de vergadering waar Dick 

Dees, als oudste in dienstjaren, even de voor

zittershamer hanteerde. Het ging tenslotte om 

de verkiezing van de fractievoorzitter. 

In dit geval een formaliteit. Geen schriftelijke 

stemming. Onder luid applaus werd Frits 

Bolkestein binnengehaald. Champagne en 

taart! 

Frits bedankte iedereen voor zijn of haar inzet 

bij de Tweede Kamerverkiezingen. Daarna 
ging de fractie over op het meer serieuze deel, 

namelijk de beraadslaging over het eerste 

advies aan de Koningin. 

Het fractiebestuur blijft gedurende de forma

tieperiode in de oude samenstelling zitten. 

Deze 31 kandidaten werden gekozen: 
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20. )os van Rey 

26. Oussama Cherribi 

1. Frits Bolkestein 

5. Robin Linschoten 

15. jan te Veldhuis 

21. Enric Hessing 

27. Bibi de Vries 

2. Erica Terpstra 3. Hans Dijkstal 4. Annemarie jorritsma-Lebbink 

6. Dick Dees 7. jan Franssen 8. Rudolf de Korte 9. Frans Weisglas 

1111"-tll ll'"'tl' 

12. Johan Remkes 13. Margreet Kamp 

16. Broos van Erp 17. Piet Blauw 18. Heila Voûte-Droste 19. Henk Kamp 

22. jan Dirk Blaauw 23. Hans Hoogervorst 24. Nellie Verbugt 25. Sari van Heemskerck Pillis-Duvekot 

28. Marijke Essers-Huiskamp 29. jan Rijpstra 30. Clemens Comielje 31. Monique de Vries 
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VOOR· EN NADELEN VAN 
DOORBEREKENING 
VERKIEZINGSPROGRAMMA'S 

uitkeringen, waardoor mensen financieel 

gestimuleerd worden om een baan te aanvaar

den; 

- lastenverlichting specifiek voor het Midden

en Kleinbedrijf; 

- verlaging van de kosten van laaggeschoolde 

arbeid waardoor de koffiemachine weer ver

vangen kan worden door een arbeidskracht; 
door Mario van Vliet, econometrist 

In aanloop naar de Tweede

Kamerverkiezingen van 3 mei heeft het 

Centraal Plan Bureau (CPB) onderzocht wat 

de gevolgen zijn voor de Nederlandse econo

mie van de verkiezingsprogramma's van de 

vijf grote partijen. Dit onderzoek is gepubli

ceerd in het rapport getiteld 'Vijf 

Verkiezingsprogramma's'. In dit rapport 

rekent het CPB met behulp van econometri

sche modellen de effecten door van maatrege

len zoals voorgesteld in de verschillende ver

kiezingsprogramma's. De programma's wor

den beoordeeld op economische grootheden 

zoals werkgelegenheid, koopkrachtontwikke

ling en collectieve lastendruk. 

Werkgelegenheid 
Zo is ook het VVD-programma onderworpen 

aan een grondige analyse door het CPB. Het 

nut van deze CPB-berekeningen werd bewezen 

in de discussies die in de aanloop naar de ver

kiezingen ontstonden. Zij accentueren de ver

schillen tussen de verkiezingsprogramma's 

van de vijf grote politieke partijen. Dit ver

schaft duidelijkheid aan de kiezer. Zo bleek 

onder andere dat van alle verkiezingspro

gramma's het VVD-programma de meest posi

tieve effecten op de ontwikkeling van de werk

gelegenheid heeft. 

Gevaren 
Toch schuilen er ook gevaren in een te grote 

fixatie op de resultaten van het doorrekenen 

van verkiezingsprogramma's. De modellen die 

het CPB gebruikt proberen -simpel gezegd-, op 

basis van 'historisch getoetste' relaties tussen 

economische grootheden, voorspellingen voor 

de toekomst te doen. Dit betekent dat de 

modellen met een bepaalde graad van 

betrouwbaarheid de effecten kunnen doorreke

nen die 'beproefde' beleidsmaatregelen, zoals 

algemene loonmatiging of versobering van de 

subsidies hebben op het wel en wee van de 

LEDENWINST WD 
De Gemeenteraads-en Tweede-Kamerverkiezingen 

hebben de VVD voor het eerst sinds jaren weer op 

een ledental boven de 55.000 gebracht. 

Dat is opvallend, omdat steeds meer kiezers niet 

meer via het lidmaatschap van een partij tot hun 

stemgedrag komen. 

De VVD groeide vooral sterk onder de jongeren. 

Van februari tot en met de verkiezingen op 3 mei 

kon onze ledenadministratie maar liefst 537 jon

geren tot en met 29 jaar als lid van de VVD 

inschrijven. Een getal dat ook duidelijk terug komt 

in de verkiezingsuitslagen waarin de VVD met 

haar programma gericht op meer werk meer dan 

23% van de stemmende jongeren trok. 

In de leeftijdsgroep van 30 tot en met 64 jaar 

meldden zich in diezelfde periode netto 1081 

nieuwe leden aan. Boven de 65 jaar kwamen 8 

nieuwe leden binnen. 

Het VVD-lidmaatschap onder jongeren groeide met 

23%. Het is nu aan de afdelingen en ondercentra

les om hen een warm welkom te bezorgen en te 

zorgen dat zij zich in onze partij thuis voelen! 

Nederlandse econo

mie. Aangezien deze 

maatregelen reeds 

eerder zijn toegepast 

kan het CPB op basis 

van het verleden de effecten voorspellen. Met 

'nieuwe' beleidsmaatregelen, waarmee nog 

weinig ervaring bestaat, heeft het CPB het heel 

wat moeilijker. 

Effecten 
Opmerkelijk in de CPB-analyses is dan ook dat 

het CPB zich beperkt tot de effecten van de 

bekende beleidsmaatregelen. Zo werden van 

het VVD-programma o.a. de effecten van de 

volgende voorgestelde beleidsmaatregelen 

doorgerekend: 

- bezuinigingen op de arbeidsvoorwaarden in 

de collectieve sector; 

- versobering van overheidssubsidies; 

- invoering basisstelsel in de sociale zekerheid; 

- bevriezing van alle sociale uitkeringen 

m.u.v. de AOW; 

- financieringsverschuiving in de zorgsector; 

- werkgelegenheidsplan voor de zorgsector en 

voor veiligheidstaken; 

- verlaging van de microlastendruk; 

- verlaging van premies en belastingen. 

Nieuwe beleidsmaatregelen 
Alhoewel een ieder zal erkennen dat dit 

belangrijke onderdelen zijn, worden in de 

CPB-analyses toch een paar essentiële punten 

uit het VVD-verkiezingsprogramma 'vergeten'. 

Met name de nieuwe beleidsmaatregelen die 

de VVD voorstelt worden niet meegenomen. 

Enkele van deze beleidsmaatregelen kwamen 

ook aan bod in de onlangs gehouden brede 

maatschappelijke discussie getiteld 'Platform 

Globalisering'. Noem het maar de 'prikkels' 

voor een noodzakelijke vitalisering van onze 

economie. Voorbeelden daarvan zijn: 

- vergroting van het verschil tussen lonen en 

- verlaging van het verschil tussen het mini

mumloon en de laagste CAO-schalen, waar

door goedkope arbeid mogelijk wordt binnen 
bestaande CAO-structuren; 

- flexibilisering van arbeid, waardoor bedrij

ven soepeler kunnen reageren op veranderen

de marktsituaties. 

Het zijn allemaal beleidsmaatregelen waar 

zowel economen als de gewone burger zich 

veel van voorstellen in de noodzakelijke vitaH

sering van de Nederlandse economie. Dus óók 

beleidsmaatregelen die het politiek debat 

mede moeten bepalen. Echter géén beleids

maatregelen die door het CPB zijn meegeno

men in zijn vergelijking tussen de verkiezings

programma's. 

Nieuwe impulsen 
Het beoordelen van de effecten van het VVD

verkiezingsprogramma (of van welk ander 

programma) kan alleen gebeuren als alle rele

vante beleidsmaatregelen worden meegeno

men. Beoordeling alleen op basis van de 

beleidsmaatregelen die kunnen worden mee

genomen in de analyses van het CPB is niet 

voldoende. Dit is met name relevant in de hui

dige economisch minder florissante tijd waarin 

beproefde maatregelen, zoals loonmatiging, 

lqqszaql~rhand hun heilzame ~.e~.~jr;~,~~~i.!:l:~. 
nen te verliezen. Onze economie vraagt om 

nieuwe impulsen. De discussies die ontstonden 

naar aanleiding van het Platform 

Globalisering' zijn daar een bewijs van. 

Hopelijk zal hierdoor, indien de VVD betrok

ken wordt in een kabinetsformatie, een gezon

de en volledige discussie ontstaan over de 

effecten van het VVD-verkiezingsprogramma 

op de Nederlandse economie. Een economie 

die de juiste economische impulsen op dit 

moment broodnodig heeft. Het VVD-program

ma biedt daartoe het beste uitgangspunt. 
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De grootste collectie hedendaags en antiek zilver van 
Nederland. Vervaardiging van Speciale opdrachten. 
Ook vakkundige goud- en ~ 

zilverrestauraties Rlruuo~l:", 
en vemlvenngen .ftn 'I:J 
door onze 
edelsmeden. Schoonhovens 1

' 

Vrijdag koopavond. Silverhuys · 
HAVEN SCHOONHOVEN. OI823-82651/85820. 

SPECIALITEITEN RESTAURANT 

"Het Kasteel van Rhoon" b.v. 
Tevens zalen voor recepties, diners en vergaderingen. 

S.G. Abel Dorpsdijk 63, 3161 KD Rhoon, tel.: 01890-18896/18884/18488 
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Op 3 mei beleefden we eindelijk weer 

eens een ouderwetse verkiezingsuitslag. 

We zijn met 31 zetels weliswaar de derde 

partij gebleven, maar nog nooit zaten de 

drie grote partijen zo dicht bij elkaar. In 

meer dan honderd gemeenten is de WO 

nu al de grootste partij. Daarnaast zijn we 

in de provincies Zuid-Holland, Utrecht en 

Flevoland nummer 1. Ook onder de jonge

ren zijn wij de grootste partij en u weet: 

wie de jeugd heeft, heeft de toekomst. 

Deze column is mijn laatste column als 

uw voorzitter. Op 27 mei zal ik de voor

zittershamer aan mijn opvolger overhan

digen. Daarmee komt dan een eind aan 

een interessante en soms roerige perio

de. Een paar zaken wil ik u noemen. 

-Voor het eerst hebben wij gewerkt met 

nieuwe kandidaatstellingsprocedures die 

erop zijn gericht om zo sterk (zowel kwan

titatief als kwalitatief)) mogelijke fracties 

te krijgen in raden, staten en parlement 

zodat het liberale geluid nog duidelijker 

door kan klinken. De door velen zo 

gewenste vernieuwing is gerealiseerd zon

der dat het ten koste van de zittende leden ging. 

-Gelijk zijn wij begonnen met talentmanage

ment Van een moderne partij mag worden ver

wacht dat zij over een professioneel personeels

beleid voor haar bestuurlijke en politieke verte

genwoordigers beschikt. Daaraan moet talentma

nagement een belangrijke bijdrage leveren. 

-Bij de opstelling van ons Tweede-Kamerver

kiezingsprogramma hebben wij gebroken met de 

traditie van dikke verkiezingsprogramma's. Ons 

korte en duidelijke programma met daarin onze 

prioriteiten voor de komende vier jaar onder

scheidt ons van de andere partijen. Dat is door de 

kiezers gewaardeerd. 

-Voor onze professionele en aantrekkelijke opzet 

van de verkiezingscampagnes hebben wij veellof 

gekregen. We hebben bewezen dat politiek niet 

saai hoeft te zijn. 

-Op het algemeen secretariaat zijn veranderingen 

in gang gezet die er toe moeten leiden dat het 

een efficiënt en dienstverlenend bureau voor de 

leden wordt. 

Al deze zaken dienen ertoe om van de WO weer 

een moderne partij te maken. De uitslag van de 

Tweede Kamerverkiezingen laat zien dat het niet 

voor niets is geweest. Die 31 zetels zijn de kroon 

op het werk van al onze vrijwilligers, politici en 

bestuurders. De WO is weer een aantrekkelijke 

partij voor grote groepen kiezers. 

In de afgelopen jaren is de basis gelegd voor een 

verdere groei van de WD. Ik ben er trots op dat 

ik daar in mijn voorzittersperiode een steentje 

aan heb kunnen bijdragen. Graag wil ik mijn 

waardering en bewondering uitspreken voor de 

inzet van alle vrijwilligers en ik dank iedereen 

voor de samenwerking. Het ga u allen goed. 
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VVD-Eurolijsttrekker drs. Gijs· de Vries:· 

'Kwart Nederlandse wetgeving 

C ijs de Vries, (38), is voor de tweede keer 

lijsttrekker voor de VVD-fractie in het 

Europees Parlement. Het wordt zijn derde ter

mijn. De VVD heeft bij de lijstsamenstelling er 
geen moment over gediscussieerd wie de aan

voerder zou moeten zijn. Dat betekent dat hij 
gedurende de afgelopen perioden zijn positie 

in Europa volledig heeft waargemaakt. Hij is 
van alle markten thuis, spreekt vloeiend de 

moderne talen en staat met twee benen in de 
binnenlandse politiek. Gijs is een perfectionist 

en hij geniet ook buiten het parlement groot 

aanzien om zijn kennis en kunde. 

In Nederland vervult hij onder andere het 
voorzitterschap van de Atlantische Commissie, 

de toonaangevende organisatie op het terrein 
van defensie en veiligheidsbeleid. Bovendien 

beschikt hij over een feilloos politiek gevoel 
ten aanzien van wat haalbaar is en wat niet. 

Geen superstaat 
Hij is van mening dat "Europa" niet te veel 
moet willen doen. 'Europa moet zich beperken 

tot hoofdzaken. Het is veel beter om op een 
beperkt aantal terreinen met goede en effectie

ve besluiten te komen dan op veel sectoren 

half werk te leveren.' 

Voor de nabije toekomst ziet hij als belangrijk

ste taken voor de Europese Unie: 
1. het helpen zorgen voor meer banen en meer 

economische groei; 

2. het aanpakken van de grensoverschrijdende 
criminaliteit en het voeren van één gezamen

lijk vreemdelingenbeleid. 
'Nogmaals', zo beklemtoont hij, 'de VVD wil 
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is gebaseerd op 
EG-beslissingen' 

door Reny Dijkman, foto: Theo Meijer 

'Waarom op 9 juni WO stemmen? Om dezelfde redenen waarom wij 

dat op 3 mei hebben gedaan. Omdat de WO staat voor meer werk, een 

realistisch asielbeleid en een harde aanpak van de criminaliteit. 

Nederland is geen eiland. Voor elk van deze problemen is een Europese 

oplossing onmisbaar. Daarom sta ik in Brussel voor dezelfde zaken als 

Frits Bolkestein in Den Haag.' 

Europa niet als superstaat, maar als aanvul

ling op die terreinen die wij op natio::aal 
niveau niet meer effectief zelfkunnen regelen.' 

Wat al tot stand kwam 
De lijsttrekker noemt een aantal voorbeelden 

dicht bij ons bed. Een goed voorbeeld, zeker 

voor ons liberalen, vind ik altijd de gelijke 
behandeling van mannen en vrouwen. Wat 

op dat gebied in Nederland tot stand is geko

men, is te danken aan de EG, omdat Brussel 

daartoe de wetgeving had aangenomen. 
Helaas is het in Nederland nog steeds zo dat 

die gelijke behandeling niet op alle terreinen is 

doorgevoerd. Daar zal de VVD dus naar blij

ven streven. 
Ik denk ook aan de consumentenbescher

ming, bijvoorbeeld de produkt-aansprakelijk
heid. Die wet houdt in dat wij als burgers de 

fabrikant aansprakelijk kunnen stellen voor 

zijn produkt. Die mogelijkheid bestond nog 
niet in Nederland. 

Kijk verder eens naar het mediabeleid. De 

VVD heeft altijd gevochten voor een open 
bestel: vrijheid van drukpers en van de ether. 

Dat RTL nu in Nederland kan worden bekeken 

is te danken aan Europese wetgeving. Ik ben er 
trots op persoonlijk te hebben kunnen mee

werken aan de totstandkoming van die wetge

ving. In Nederland was de VVD met haar libe
rale visie een roepende in de woestijn. Het is 

het Europees Parlement geweest dat door een 

richtlijn de knoop heeft kunnen doorhakken.' 

Er zijn natuurlijk nog veel meer voorbeelden. 

Gijs de Vries: 'Neem de scheepsbouw. Vroeger 

mochten sommige buitenlandse werven de 
aanbouw van een schip voor 28o/o door hun 

eigen overheid laten betalen. Nu is die subsi

die nog maar 9o/o. De VVD wil dat tot nul 
terugbrengen. 

-Heineken kan tegenwoordig in Duitsland bier 

verkopen. Tot voor kort was dat door de Duitse 

wetgeving niet mogelijk. 

-Doordat de EG er programma's voor ont-

wierp, hebben al zo'n 10.000 Nederlandse jon

geren stc:g~es kunnen lopen of deeltijdstudies 
gedaan in een ander Europees land. Ik vind 

dat ongelooflijk belangrijk. Er is geen betere 
manier om een andere cultuur te leren kennen 

dan door een tijdje tussen de mensen van zo'n 

land te leven en te werken. Weinig vooroorde

len zijn tegen zo'n ervaring bestand. 
Bovendien verbeter je ook nog eens je kansen 

op de arbeidsmarkt.' 

Werk 
Net als Frits Bolkestein werk centraal stelde in 

de Tweede Kamercampagne doet Gijs de Vries 

dat in de Europese verkiezingsstrijd. 'De econo

mische positie van Europa wordt enerzijds 
bedreigd door high-tech produkten uit Azië en 

anderzijds door low-tech produkten uit Oost

Europa. Europa is het duurste gebied ter 

wereld. Nergens zijn de arbeidskosten zo hoog 
als hier. Dat is funest voor het midden- en 

kleinbedrijf. Juist deze bedrijven leveren de 

meeste banen op. Zij zijn de roggegraat van 
de Europese economie. Willen we de concur

rentie uit Azië en Amerika het hoofd kunnen 

bieden dan zullen we twee zaken in Europa 

moeten bijstellen. Ten eerste moeten de kosten 

omlaag. Dat betekent minder belastingen en 
premies, zodat arbeid goedkoper wordt. 

Bovendien moet de kwaliteit van onze produk

tie omhoog. Er zal bijvoorbeeld meer in men

sen moeten worden geïnvesteerd. Het is brood

nodig dat er een betere aansluiting komt van 
het onderwijs op de arbeidsmarkt. Ook zal 

meer geld moeten worden gestoken in hoog

waardig technologisch onderzoek. Nederland 
geeft daaraan veel minder geld uit dan andere 

landen. 
Heel belangrijk is ook de invoering van één 

Europese munt. Nu zijn kleine bedrijven nog 
te veel geld kwijt aan het afdekken van de wis

selrisico's en de grensoverschrijdende betalin

gen via de banken. Wie met f 100,- door 

Europa reist en in elk land zijn geld wisselt, 
komt met f 50,- weer thuis. De helft is opge-



gaan aan wisselkosten. Dat moet anders. Die 

drempels moeten wij slechten.' 

Regionale samenwerking 
Onze Europese lijsttrekker is een enthousiast 

voorvechter van grensoverschrijdende samen

werking. 'Het vervagen van de grenzen biedt 
regio's nieuwe kansen. Wat dat betreft bestaan 

binnen de Europese Unie veel interessante ini

tiatieven. Zo zijn de Zuidfranse provincies 

gaan samenwerken met de Noordspaanse op 
het gebied van infrastructuur, arbeid en poli

tie. Het Zuidengelse Kent begint samen te wer

ken met het Noordwestfranse Picardië. Milaan 

heeft intensieve contacten met Lyon en Baden
Württemberg heeft hechte banden met de 

Elzas. Tussen Oost-Nederland en Duitsland 

bestaan Euregio's. Ook komt een goede 

samenwerking op gang tussen Brabant
Zeeland en Vlaanderen. Maar voor die grens

bewoners kleeft nog heel wat bureaucratische 

rompslomp aan die samenwerking. Na de ver

kiezingen moet de EU daarom volgens mijn 
liberale fractie een prioriteit maken van het 

verbeteren van die samenwerking. Dat geldt 

vooral op het gebied van de sociale zekerheid. 

Het is toch te gek voor woorden dat patiënten 
in Nederland, die veel te lang op een operatie 

moeten wachten, die medische ingreep niet in 

België of Frankrijk kunnen ondergaan als daar 

wél de capaciteit bestaat? 
Maar we moeten met de regiovorming in 

Nederland zelf niet doorslaan. Ons land telt 

nu 25 politieregio's en 18 Parketten van 

Justitie. Dat maakt het gevecht tegen de inter
nationale criminaliteit er niet eenvoudiger op.' 

Europol 
Twee punten ziet Gijs de Vries als hoofdthe

ma's voor de komende jaren. 
De versterking van de internationale samen

werking van politie en justitie heeft een hoge 

prioriteit. 'Europol is een eerste, bescheiden 

stap. In feite had voorafgaand aan het 
Schengen-accoord éérst die samenwerking 

goed op poten gezet moeten worden. Nu is het 

zo dat auto's die in Nederland worden gestolen 
via Duitsland naar Polen verdwijnen. Dat in 

Florence elke zaterdagavond dodelijke auto
ongelukken voorkomen doordat de jongeren 

XTC in de disco's gebruiken: import uit 

Nederland. Ons land staat niet alleen meer 
bekend wegens de tulpenexport, maar ook als 

exporteur van Nederwiet. Bij overvallen op 

banken en winkels worden steeds meer 

wapens gebruikt omdat de Europese wapenwet 
gaten vertoont. De prostitutie in Groningen is 

in handen van Oosteuropeanen.' 

Een andere prioriteit wordt de veel hardere 

aanpak van de fraude met Europese subsidies. 
Gijs de Vries: 'De regels moeten eenvoudiger 

worden en de controle moet worden ver

scherpt. Lidstaten die frauderen moeten op 
hun subsidies worden gekort. Als dát gebeurt, 
zul je eens zien hoe snel die fraude vermindert 

en die subsidies óók.' 

Europese campagne 
De komende weken wacht de liberale fractie 
nog een zware campagnetijd. Gijs' agenda ziet 
zwart van de afspraken. 
Het gaat er nu om dat onze partij niet na de 

nationale verkiezingen moe en tevreden thuis 
de Nederlandse kabinets(in)formatie gaat vol
gen, maar dat we actief blijven tot 9 juni, de 

dag van de Europese verkiezingen. 
Het Europees Parlement is geen bijwagen 
meer. Vergeleken met vijf jaar geleden is het 

EP fors in kracht gegroeid. Op belangrijke 
gebieden is het in Europa zelfs de doorslagge-

vende instelling geworden. Net als de Tweede 

Kamer in Nederland het laatste woord heeft, 

heeft het Europees Parlement dat in Europa op 

het terrein van de economische wetgeving. 

Juist voor Nederland is dat belangrijk. Wij ver
dienen immers de helft van ons nationaal 

inkomen over de grens. Nu is het al zo dat één 

op de vier wetten die in Nederland geldt, geba

seerd is op Europese wetgeving. Op die wetten 
hebben wij natuurlijk alleen greep als wij 

gaan stemmen. 

Een warme en actieve ondersteuning in de 

thans lopende campagne is wel het minste 

(geen overbodige spellingexperimenten) 

-grensoverschrijdend bevorderen van hoog

waardige technologische kennis en toepassing 
daarvan in het bedrijfsleven 

6. Eénmunt 
-Invoering van één Europese munt in 1999 

door de landen die hiertoe economisch in 

staat zijn 
-vasthouden aan de voorwaarden dat over-

heictsfinanciën van deelnemende landen op 

orde zijn (staatsschuld, financieringstekort) 

-tijdens overgangsfase instelleiï van onafhan

kelijke centrale banken in d~l~emende Jan-

bepleit een grotere openbaarheid van bestuur. 

Besluiten moeten onder controle van het 

Europees Parlement genomen worden door 
Raad en Commissie. 

Ook boekte hij in december 1993 succes toen 

de Raad van Ministers een tweede reeks voor

stellen over de doelmatigheid van de handels
politiek overnam. Gijs de Vries bepleitte daar

in dat handelspolitieke besluiten sneller moe

ten worden genomen om de rechtszekerheid 
voor het bedrijfsleven te vergroten. 

wat onze Europarlementariërs van ons mogen den 

Op zijn initiatief belegde het EP een hoorzit

ting over de hulp van de EU aan Oost-Europa. 
Op verzoek van de EU-ambassadeur in 

Amerika, qud-premier Van Agt, hield De Vries 

in de herf$1~en aantallezingen in de 

VerenigdêS#Uen om de zorg te benadrukken 

verwachten en is ook in het belang van onze 
eigen toekomst. 

Maak de VVD sterk, ook in Europa! 

Gijs de Vries, Jessica Larive en Florus 
Wijsenbeek rekenen op u! 
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PROGIRIVIMA 
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EUROPESE 
VERKIEZINGEN . . . .. .. . . 

...... ............. . 
........... 

1. Veilighe;icl.> 
-Europa !11~tprioriteitgeven aan bestrijding . . .. 

van grensoverschrijdende misdaad (o.a. over-
valcriminaliteit, drugs- en wapenhandel, ter

rorisme) 

-harde aanpak fraude 111e~ Europese Unie-sub-

sidies > 

-intensivering.poli9-e.~eJl:j\1Stitiesarr;tem·verking 
('Europol-plus') 

2. Werk 
.... ·: .. :·· ... · .. >·:: ··.::· ....... . 

-lagere lasten (bel<-\stlrtgerÏ en premies) en 
minder Europese bureaucratie en regel druk, 

dus meer armslag voor de tienduizenden klei

nere bedrijven in Europa 

7. Landbouw 

;~eer mogelijkheden iioó~ industriêl~verwer
. ki.ng van landbouwprodukten (agrificatie) 

-ontWikkelen van nieuwe markten, bijvoor

beeld voor milieuvriendelijke produkten 

.. 6ver:~~~t~lgcil;dêvê~ê!ping van het 

N~oideim~tfi<àd.~~Vrljhandelsverdrag NAFTA. 

Het Aril.~ri~f-t~.s~ongres heeft de NAFTA uit
eindeÏijl< goeclgêkeurd, waardoor het wereld
hmld~lsakkoorclin de GATT mogelijk werd. 

Gijs de Vries is o.m. voorzitter vaJ.l.de 
Atlantische Commissie. Ook ha<}l;üj als advi-

8. Versterking regio's serend lid van de VVD-progra~ril.(il::çommissie 

-intensivering van grensoverschrijdende o.l.v. David Luteijn eên(i.~eiJand.eêlln#ê 
· $) >> < < < < ···· 9P§telling van het kernprÖ~t<ihirilJert(lictan-

ud<itid~~nib~~ +> · .. · .... tûllendenota voor de Tweede~Kamer>-· 
splt$en §:V ~~tiî~nfli!:Ve~~tering v;iri- itift;ï;t~~~ . .. · .. ····. *~~~î~~iri.9en. 
fü~i#eninqustrlële ontwikkeling i············>···>···· ·>.···>··•·••· < < (··.· ···· ·· · .. ·· 

~!~r:~~~~··gferi· rb~~~;;::rr~~:e~~-••. >>·>>····>·····-~-~~!:o~;;~;::~e: z~~~b~::7ed~uil~~;~t 
:::.· ... :···,:·.::·:·:·:..:·:·: 

9. aill't~riïitiia~··b~~i.:t······· 
.. ~~f(jp~~··~ilÎ~h.~idS~ei~iásÖmeû iti~i··•. 

·· Àirl~rïli:a, birtfién liétkódêr van aê NÀvo 
•. :17yemvï.~~9~. pijdJ;o,ge. aan vrede~p;roces in •• het 
Mid.dén~Oosten · · · 

.. J~gd; Onderwijs en Media. Zij bleef zich · 

inspannen voor het zo broodnodige Europct . 

van de burger, dat begint bij interna~i8.11<-\ly 
diploma-erkenning, studenten-U.itWfsselfngEjn > 

. . ep. cultuur en media-projecten. AlsraPJ?örl:ëui 
· over4et Europees sportbeleid en 'sporteJ;I. . 

~~~vgtr~j~~7t~v3~t~; :~~~k~~N~n · ·. :~~~1t0:;::i~:::~~i~~~~:;::~::x~~;:if: 
i~.·····~$t*J~atfh~~îjd~·Lur~e~······>········ >.··~~te:;r~~;;::a~::~~en plan 'GOTEN-

-g~nttir~~~ su .....•.. at; !llaar e~# Europa 
aO.t Ziçh beperkt. tothoofdzaken ~n dat dëcul": 

BERG' wist zij 200.000 ecu uit de Europese 

··> q!'!g;r(}ting los te peuteren. Het gel"4is bedoeld 

f#el#~dentiteit van de lidstatenreSÏJeq~~tt · • .ollthe~~~zen onder de Eurobur~efl?ovia projec-

~h~~ ~Pf~p~es parlement moet n~~t lónger · ·· · .· •1;~qte sthnuleren. . •.••••..•..•..••• / < · ..•••••..•. •·.·•·.·•············•••-••• ...•..•. · ... ·· 
geld- en tijdverslindend reizen, maar moet . O~kh~eft jessica Lariv~ del<~atste Vijfj<iar · 
zich kunnen vestigen in Brussel veel tijd gestoken in de CommJssle~erGie, 
-meer greep op Europa voor de burger via het Onderzoek en Technologie. Zq $clii~ef2:Îi twee 

Europees Parlement, dat over alle Eu-wetge- jaar geleden een rapport ovefSamen\\iê~l#ng 
" ving het laatste woord moet krijgen en bijstan~ op het gebied ~dn de bio-techrtolo-

gie voofl)lï'twikkelingslanden, toegespitst op 

-eerlijke concurrentievoorwaarden, dü~ ~~~t~ 

~:::.~:~:~:.:;:ES~f~lii~~!'i1:','' AL 1! ... 
.. ')i.JAA~"~Q&~ 

··· landb · <m41;leidszorg. De EG heeft 
oot255 miljoen gulden gere-

serv€jei1 ................ . 
J essî~d; ~rly~ ~~gde de basis voor drie concrete 
st€1\i~P~ogradJ~a's voor Oost-Europa. 'Let's go 
EÖst' ter lenigingvan de eerste nood; 'EAST', 

ter versterking van het wetenschappelijk en 
technologisch potentieel, en 'GREEN' ter 
bestrijding van Oosteuropese milieuproble

men. Voor deze drie programma's staat op 

haar initiatief nu zo'n 90 miljoen gulden op 

de Europese begroting. Inmiddels hebben in 
1994 meer dan 3000 Oosteuropese weten

schappers met een beurs in de Europese Unie 

gewerkt en zijn 100 gemeenschappelijke 
onderzoeksprojecten tot stand gekomen. 

3. Migranten en asielzoekers 
-Eerlijker verdeling vluchtelingen over 
Europese landen 

-terughoudend toelatingsbeleid 
-ruimte voor opvang binnen Europa van die-

genen die om geloof, ras of mening in eigen 

land worden vervolgd 

4. Milieu 
-meer aandacht voor de enorme milieuproble

men in Oost-Europa, inclusief de veiligheid 

van kerncentrales 
-naleving van de bestaande 200 Europese 
milieuwetten vóór invoering extra regels 

-invoering van een energieheffing samen met 

de VS en Japan 

5. Investeren in mensen 
-aanmoedigen van begrip tussen volkeren 
door meer studie- en stagemogelijkheden voor 

jongeren in een ander Europees land 

-stimuleren van kennis van vreemde talen, 

maar ook aandacht voor onze eigen taal 
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NEDERLAND 
IN EUROPA 

Dat geldt voor drie van de WD kandidaat-

Europarlementariërs. Zij hebben in die tijd keihard 

gewerkt. Een volledig overzicht van hun activitei

ten is onmogelijk weer te geven. Daarom hieron

der een bloemlezing uit de vele taken en bezighe

den van Gijs de Vries, fessica Larive en Florus 

Wijsenbeek in het jaar 1993. 

Lijsttrekker drs. Gijs de Vries trad namens de 
ELDR-fractie op als woordvoerder handelspoli

tiek. Zijn verslag over de bevoegdheden van 

de EU op handelspolitiek terrein werd door het 
Parlement ongewijzigd aanvaard. De handels

politiek beïnvloedt de werkgelegenheid van 

honderdduizenden EG-inwoners. Gijs de Vries 

jessica is een verwoed voorvechter voor de 

rechten van de vrouw. In de gelijknamige 

commissie heeft zij als rapporteur gewerkt aan 
de verbetering van de positie van vrouwen in 

publieke besluitvormende posities. 

Hoewel zij veeltaligheid voor iedereen van 
groot belang vindt, is het aan haar te danken 

dat de Nederlandse consument straks zijn 

eigen taal terug vindt op etiketten van levens

middelen. J essica heeft zich ook fel verzet 



tegen het schrappen van het Nederlands als 

werktaal op het EU-merkenbureau. Zij acht 
dat niet alleen in strijd met de Europese regel

geving ter behoud van ieders taal en cultuur, 

maar ook vindt zij het unfair dat deze maatre

gel extra kosten voor het Nederlands bedrijfs

leven met zich mee brengt. 
J essica is vice-voorzitter van de Europese 

Liberale fractie. 

Drs. Florus Wijsenbeek bekleedde het afgelo

pen jaar twee voorzitterschappen naast zijn 

woordvoerderschap voor Vervoer en Toerisme. 

Floms was voorzitter van de parlementaire 
commissie voor Reglement, Immuniteit en 

Geloofsbrieven. Daarin ging veel tijd en werk 

zitten. Door het Verdrag van Maastricht moest 
een geheel nieuw reglement van orde voor het 

Europees Parlement worden geschreven. Voor 

de wijze waarop hij zich van deze taak kweet, 

oogstte hij veel lof. Oók van politieke tegen

standers. Delicaat was zijn taak als voorzitter 
in kwesties van het al dan niet handhaven 

van de parlementaire onschendbaarheid van 

leden tegen wie een gerechtelijke procedure 

wordt aangespannen. Iedereen weet hoezeer 
vooral Italiaanse Europolitici onder vuur heb

ben gelegen. Dergelijke affaires dienen met 

tact, vertrouwelijkheid en grote onpartijdig
heid behandeld te worden. 

Daarnaast was Floms Wijsenbeek voor de 
tweede keer voorzitter van EL OR-commissie 

verkiezingsprogramma. Het is in belangrijke 
mate aan zijn grote kennis van en ervaring 
met de verhoudingen binnen de ELDR te dan

ken dat het Congres in Torquay met slechts de 
stemmen van één van de 17 aangesloten par
tijen tegen, opnieuw een gedetailleerd en 

realistisch programma kon vaststellen. De 
WO-delegatie stemde unaniem vóór de slot

tekst. Deze is voor de ELDR-partijen bindend. 

Het fractiewoordvoerderschap in de 

Commissie Vervoer en Toerisme heeft zijn vol
ledige inzet. Zo organiseerde hij in de 

Ridderzaal een groot congres over vervoer en 

schreef hij voor de Teldersstichting een rapport 
over Europees V ervoersbeleid. 

Floms Wijsenbeek laat niet na te hameren op 
daadwerkelijke invoering van de open gren

zen. Met enkele andere Europarlementariërs 
diende hij een klacht in bij het Europese Hof 

van Justitie over het niet uitvoeren van de 

opheffing van de grenscontroles binnen de 

Europese Unie. 

Floms Wijsenbeek heeft zich al als secretaris

generaal van de Europese Liberalen en 

Democraten - een functie die hij vóór zijn 
Europarlementariaat bekleedde - altijd sterk 

ingezet voor het contact met Nederland; voor 

de dialoog tussen nationaal en 
Europarlement. Hij is ondervoorzitter van de 

kamercentrale Den Haag, waar hij mee werkte 

aan het lokale verkiezingsprogramma. Hij zag 
zijn ijver om Europese instellingen naar 

Nederland te halen beloond met de vestiging 

van Europol in Den Haag. 
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Hij gaat, zoals hij het zelfuitdrukt met een 

verontschuldigend knipoogje naar de 
Eerste Kamer, 'van het parlement van het ver

leden via het parlement van het heden naar 

het parlement van de toekomst..' Mr. J.G.C. 
(Jan Kees) Wiebenga heeft met zijn 47 jaar al 

een fascinerende politieke carrière achter zich. 

Met 23 was hij al VVD-fractielid te Leiden. 

'Het politiek métier heb ik geleerd van 

Annelien Kappeyne van de Coppello en Frits 

Portheine, die allebei in de Leidse gemeente

raad zaten. Die twee vertrokken tegelijk omdat 
het raadswerk niet meer te combineren was 

met het vele werk in de Tweede Kamer.' Met 

26 jaar werd Jan Kees burgemeester van Eelde 

en via de kc-Drenthe kwam hij wederom als 
een van de jongsten in de Eerste Kamer, waar

na hij in 1982 de overstap maakte naar de 

Tweede Kamer. Daar heeft hij zich vooral 

bezig gehouden met binnenlands bestuur, 
staatsrechtelijke aangelegenheden - vooral op 

het gebied van vernieuwing - en minderheden

beleid. Wat portefeuilles betreft zal hij een wel
kome aanvulling vormen op de Europese libe
rale fractie. Dat Europees Parlement zal zich 

nog naar vele bevoegdheden toe moeten wor
stelen. 

Zelf zegt hij daarover: 'Ik ben gedurende mijn 

hele loopbaan geïnteresseerd geweest in 

Grondwetsaangelegenheden. Binnen mijn 
politiek opereren heb ik mij altijd de vraag 

gesteld: hoe pak ik dit probleem aan vanuit 

het liberale gedachtengoed? Daarop motiveer 
ik mijn politieke keuzen. Niet alleen vanuit de 

pragmatiek. Je moet blijven toetsen waar je 

uiteindelijk naar toe wilt.' 

J essico Larive 
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Jan Kees Wiebenga 

Jan Kees kan met zijn kundig maar ook aima
bel en integer optreden een prachtige trait 

d'union vormen tussen het Europees 

Parlement en de Tweede Kamerfractie. 

Het erelid van de JOVD heeft zich er eerst van 
vergewist of hij bruikbaar zou zijn in de 

Europese liberale fractie. Het bleek dat hij van 

harte welkom was. 'In het Europees Parlement 

spelen de beleidsterreinen waar ik in thuis 

ben, zoals politieke vernieuwing en internatio
naal justitieel beleid een belangrijke rol. Het 

zal er de komende jaren om gaan de democra

tie van Europa te versterken. Dat moet onder
meer gebeuren door de hervorming van diver

se Europese instellingen en het Europees 
Parlement. Een andere sector die mij uiterma

te boeit is de immigratie. Als er een gebied is 

waarop de Europese Unielanden moeten 
samenwerken dan is het wel op het gebied 

van asielbeleid.' 

Jan Kees is het sprekend voorbeeld van job 

rotation. Inzetbaar op vele fronten, maar 
steeds met een bestendige bestuurlijke liberale 

benadering. 
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I wordt onze "Nederlandsheid" bedreigd 
door de Europese integratie? Betekent 

Europa het einde van de bourgondische Belg, 

de charmante Italiaan en de zuinige 
Nederlander? Luidt de interne markt het tijd

perk in van de Unieburger?' Deze vragen krijgt 

Jessica Larive op praktisch alle spreekbeurten. 
De nummer 3 op de VVD-Eurolijst is dolgeluk

kig met de opname van de cultuurparagraaf 

in het Verdrag van Maastricht. 'Voor het eerst 
worden de bevoegdheden van Brussel ten aan

zien van cultuur duidelijk vastgelegd: cultuur 

blijft de exclusieve bevoegdheid van de lidsta
ten. En zo hoort het! Europa levert alleen toe

gevoegde waarde. Bewustmaking van een 
gemeenschappelijk Europees erfgoed en cultu

rele samenwerking tussen lidstaten zijn hier
toe voorwaarden.' 

Jessica, die vele grensoverschrijdende studie

mogelijkheden in gang heeft gezet of eraan 
heeft meegewerkt, vindt echter wel dat 

Nederland de oude traditie van drie vreemde 

talen op de scholen weer in ere moet herstel

len. 'Daar is nog geen kinderziel door 

geknakt,' merkt ze laconiek op. 

Onze WD-first lady in het Europarlement is 
echter fel van leer getrokken toen bleek dat 

premier Lubbers het Nederlands als werktaal 

tijdens een Europese Raad verkwanselde. Zelfs 
voor het in Den Haag te vestigen EuropoL 'De 

WO heeft daartegen zowel in de Tweede 

Kamer als in het Europees Parlement stelling 

genomen. Het besluit om slechts 5 van de 9 

Eurotalen als 'werktaal' te gebruiken betekent 
bovendien extra kosten voor het Nederlands 

bedrijfsleven. In de Tweede Kamer waren CDA 

en PvdA het roerend met de WO eens. In het 

EP lieten ze het afweten en stemden ze zelfs 
tegen onze liberale amendementen om het 

Nederlands alsnog in te voeren.' 

Een andere "taalstrijd" lijkt zij nu te gaan win
nen. Tot grote ontsteltenis van de liberalen 

heeft de Nederlandse regering eind '91 de ver

plichting tot gebmik van het Nederlands op 

etiketten van levensmiddelen uit de warenwet 

geschrapt. 'De interne markt zou ons hiertoe 
verplichten. Onzin! Moeten we soms met een 

woordenboek de supermarkt in? Na veel acties 

hebben wij die strijd bijna gewonnen. De 

Belgen is het voor Vlaanderen al gelukt. Op 
korte termijn zal ook de Nederlandse regering 

over de brug moeten komen. 

Mijn conclusie is dat de door ons nagestreefde 

Europese integratie en toenemende internatio

nalisatie juist de belangstelling voor en trots 
op het eigene in taal en cultuur hebben ver

sterkt. Liberalen willen geen Europese een

heidsworst, maar zinvolle Europese samenwer
king en het open staan voor elkaars culturen.' 
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V oor de 50-jarige boerenzoon ir. Jan 
Mulder uit het Drentse Diever geldt 

driemaal is scheepsrecht. Zijn keus voor het 

Europees Parlement werd bij de laatste kandi
daatstelling gehonoreerd met een vierde 

plaats op de lijst. Jan Mulder zal de na de vori
ge verkiezingen open gebleven plaats van de 

agrariër ir. Hendrik Jan Louwes in gaan 

nemen. 

Kennis en kunde heeft hij daartoe genoeg. 
Komend van een gemengd bedrijf koos hij na 

zijn studie aan de Landbouw Hogeschool in 

Wageningen al snel voor een baan als land
bouwvoorlichter bij de Wereld Landbouw- en 

Voedselorganisatie FAO te Kenia. Daarna 

deed hij het Concours voor de Landbouw in de 



EG. Sindsdien heeft jan Mulder zich perma

nent bezig gehouden met het ontwikkelen van 

de landbouwproduktie in ontwikkelingslan

den. 'Het gaat erom dat daar niet zomaar geld 
wordt ingepompt, maar dat deze landen zélf 

verder kunnen gaan zonder de steun van 

donorlanden. Daarvoor is het nodig dat er in 

die landen een goede landbouwpolitiek wordt 

ontwikkeld.' 
jan Mulder, die werkzaam is als ambtenaar 

bij de Europese Commissie, is liberaal in hart 

en nieren. Elf jaar was hij voorzitter van de 

WO-afdeling Brussel, 5 jaar is hij nu lid van 
de VVD-landbouwcommissie en van de partij

comm~ssie Europese Z;aken. De \9atste twee 
jaar is hij ook nog actief geweest in het kamer

centralebestuur van Tilburg. 

Hij kent de landbouworganisaties en zij weten 

hem te vinden. Zijn affiniteit met het boeren

bedrijf is groot. De keus tot de overstap naar 

de politiek maakte hij omdat hij de zaken nu 
eens van de andere kant wil bekijken. En niet 

alleen bekijken, maar ook iets doen. 'Als EU

ambtenaar weet ik dat de schriftelijke vragen 
van Europarlementariërs bijzonder serieus 

worden genomen.' Als zijn taak ziet hij pri
mair het meewerken aan de vergroting van de 
invloed van het Europarlement en het verklei

nen van de afstand naar de burgers. Hij vindt 
het zeer onterecht dat de boerensector de laat

ste jaren in een minder vriendelijk daglicht is 

geplaatst. 'De eerste taak van de landbouwpo
litiek is te zorgen voor koopkrachtbehoud op 
het platteland, anders gaan alle kleine 

gemeenschappen er aan. Er zijn overigens wei

nig sectoren die zich zo snel hebben vernieuwd 

en zich op milieugebied zo hebben aangepast 

als de landbouw.' 
De beminnelijke Drent zal als 

Europarlementariër straks stevige contacten 
onderhouden met onze nationale parlementa

riërs en de boeren. 
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I ndien Florus Wijsenbeek twintig jaar gele
den, toen nog fractiesecretaris van de 

Europese liberale fractie, had voorspeld wat de 

ontwikkelingen binnen het Euro-transport 

zouden zijn, had men hem voor gek ver

klaard. 
Maar de afgelopen tien jaar is hij de stuwende 

kracht geweest achter dat vrije, grenzenloze 

Euro-transport. Die weg is niet over rozen 
gegaan. 'jarenlang,' vertelt Florus Wijsenbeek, 

'heeft het 

Europees ver

vaersbeleid stil 

gelegen. Pas in 
1985 hebben we 

de Raad van 

jan Mulder 

Ministers de vrijheid van dienstverlening en 

vervoer (waarover allang een verdrag bestond) 

tot stand moest brengen.' 

Florus, die zich al tien jaar intensief met trans
port bezig hield, was en is nog niet aan het 

eind van zijn strijd. 'Ik ben rapporteur voor het 

vastleggen van maten en gewichten. Onze 
socialistische tegenstanders wensen alles aan 

pietluttige regeltjes en maxima te binden. 
Mijn standpunt is, dat je de techniek niet kunt 

binden aan regeltjes. Dus moet je stellen dat 

alles mag zolang het geen gevaar oplevert.' 

Hij vervolgt: 'De lijn die ik Europees trek, is 
exact dezelfde als die van het VVD-Tweede 

Kamerlid Annemarie jorritsma in het natio

naal kabinet. Liberalen weten dat 'Nederland

Distributieland' alleen maar kan functioneren 
door naast spoor- en binnenvaartvervoer ook 

het wegverkeer meer ruimte te geven. Dus is 

10 

een betere infrastructuur noodzakelijk. Ik pleit 

mét de Europese Commissie voor een Europees 

wegen-, rail- en binnenvaartnetwerk. We zul
len daaraan in Nederland zelf moeten begin

nen, willen we de functie van Distributieland 

kunnen blijven vervullen. Het gaat mis als 
vervoerders al na 100 meter buiten de main-

• 
ports Schiphol en Rotterdam in files komen 

vast te staan. 

Ook moeten we onze concurrentiepositie in de 
gaten houden. Nu kost een Nederlandse 

chauffeur door de hoge bruto-lonen 20% meer 

dan zijn Duitse collega, maar hij krijgt wel 
hetzelfde netto-salaris in handen. Die 'wig' 

moet dus kleiner en de VVD wil daar graag 

wat aan doen. Daarnaast hebben de ministers 

Kok en Maij-Weggen tot nu toe de vervoers
kosten alleen maar verhoogd zonder die bin

nenkomende bedragen aan de Nederlandse 

infrastructuur te besteden.' 

Met meer voldoening kijkt hij terug op zijn lid

maatschap van de Commissie die bezig is met 
het wegwerken van de interne grenzen. 'je zou 

eens aan de vervoerders moeten vragen wat 

een verbetering het is dat ze nu niet meer al 

die uren aan de grenzen hoeven te wachten 
voor het invullen van formuliertjes!' 

Als voorzitter van de Commissie voor het 

Reglement binnen het Europees Parlement is 
Florus Wijsenbeek druk doende om meer 

bevoegdheden voor het Europees Parlement te 

verwerven. 'Bevoegdheden, die onze liberale 

kiezers eisen en waarbij een democratisch 
Europa alleen maar wel kan varen.' 
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De carrière van dr P.C. (Elly) Plooij-van 

Gorsel, de nummer 6 op de Europese kan

didatenlijst, kent een verrassend verloop. 

Elly studeerde psychologie in Utrecht en deed 
aan de Leidse Universiteit in de 

jelgersmakliniek veertien jaar lang hersenon

derzoek. Zij promoveerde in 1980 bij de beken
de professor j. Bastiaans. 

'In 1987 vond ik dat ik wat anders moest gaan 

doen. Ik had zo iets van, er moet ook wat 

anders in de wereld zijn;' Het bedrijfsleven trok 

haar aan. Aanvankelijk ging zij zich bezig
houden met de inhoudelijke voorbereiding 

van managementcursussen en congressen. 

'Daardoor ben ik intensief in contact gekomen 
met het bedrijfsleven. Veelal waren de sprekers 

die tk ui~odigde directieleden en, managers. 
Daar is ook mijn belangstelling gewekt voor 

Europa. Immers, het bedrijfsleven heeft in toe
nemende mate te maken met Europese regels 

en voorschriften.' In die tijd nam Elly deel aan 

de VVD-topkadercursus Europa. 

Sinds 1991 werkt zij als hoofd verkoop bij het 
cateringbedrijf Service One. 'Ons bedrijf houdt 

zich bezig met contractcatering voor bedrij-

en, maar de exploitatieygn be<drijfsres;ta"tb•···.·· 

rants. Er werken 1700 ffi~.Qilen en het 
kent een jaarliJk~~ ~ . i{j%. Bij mijn 

werk heb ik veel te m . . ..... ·. het midden-
kleinbedrijf. Ik vind~i:ïidep~sitie van het 
midde1.1.- en kleinbèdtijf meefiiÇmdacht moet 

krijgenvan de politiek in het algemeen en 

van ~~~Europees Parlement in het bijzonder.' 

QQQt~~ o~ffi:IJ9 van de grenzen is de concur
. .. .. ... ... . . omen. Elly Vii!Q.tda 

een stimulere 

meer initiatie 

den genomen. Vanuit Euro 

.worden bijgedragen. Dit be 
}laar niet dat er meer Bruss 

> komen. Naast economisch 

·· · :ti,~~~ ~y belangstelling v 

Florus Wijsenbeek 

tinderwijs en emanci 

.. ... .. . . ropees Parlement ee 
kunil~n laten horen. 'Ik be 
sinds 1972. Volgens mij wo( 

gebor~n, het zit in je bloed è 
nooi(roeer uit. Politieke bel 

mijn middelbare s 

·was toen mij~ ....•.. 
·ij aan hoe bijvoorbeeld Neelie 

emarie jorritsma politiek bedrij-



KNOV-voorzitter Jan Kamminga: 

'Het proces van 
"Europees gaan" 

moetworden 
versneld' 

Door Reny Dijkman, foto: Theo Meijer 

Delft- Het Nederlands midden- en kleinbedrijfis de motor van onze eco
nomie. Vorig jaar waren de ondernemers met bedrijven tot 100 man per-
soneel nog goed voor zo'n 70 tot 80.000 nieuwe banen. Op dit moment 
zit de klad er een beetje in. De voorzitter van het Koninklijk Nederlands 
Ondernemers Verbond, Jan Kamminga,: 'Het verlies zit voornamelijk bij 
de.bedrijven die afhankelijk zijn van het toeleveren van diensten en pro
dukten aan grote bedrijven. En bij die grote bedrijven zitten de moeilijk
heden. Zij verplaatsen hun produktie naar andere werelddelen. Dus val-
len de Nederlandse toeleveranciers daar weg. Het is wel interessant om 

te constateren dat de nationale markt goed op peil blijft. De burgers 
hebben ondanks alles nog vertrouwen in de toekomst. Ondernemingen 

die zijn aangewezen op de binnenlandse markt hebben nog een redelijke 
groe.(in de werkgelegenheid. Dus er 

isjü:igsteeds groei in het mkb.' 
·.=·: .. :.i···· 

jan Kamminga, 
voorzitter van het KNOV 
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Open grenzen 
Tussen het Nederlands mkb en de overige 

Europese landen ligt als groot verschil dat hier 
alle bedrijven tot 100 werknemers onder het 

mkb vallen, in andere Europese lidstaten han
teert men een maximum van 500 personeels

leden. jan Kamminga: 'Met onze norm valt 

hier al 98% onder het midden- en kleinbedrijf. 

Hanteer je in Nederland hetzelfde getalscriteri
um dat zit je praktisch op nul komma zoveel 

procent van wat er nog buiten zou vallen.' 

Hij ziet op dit moment nog slechts een beperkt 

gunstig effect op het mkb van het Europa met 
de open grenzen. 
'Dat komt omdat steeds is gedacht dat op 1 
januari 1993 's morgens het Europese licht 

aan zou gaan. Inmiddels weten we dat die 

datum een symbool in de tijd is geweest. Het 

proces van Europeanisering in het vervagen 
van de grenzen is er een van vele jaren. We 

zitten midden in een periode van veranderin

gen, van aanpassing en van de steeds toene
mende invloed van Europa. Het mkb heeft 

eigenlijk de laatste twee jaar de Europese ver

houdingen pas goed ontdekt.' 

Enorme groei 
jan Kamminga wijst op de enorme groei van 
het aantal ondernemers dat internationaal 

zaken doet. 'We hebben gemeten dat ieder 

jaar 1% van de ondernemers meer internatio
naal zaken gaat doen. Dat betekent een toe

name van zo'n 2500 tot 3000 bedrijven per 

jaar. Daarmee behoren we tot de grootste 
groeiers en misschien zijn we wel de grootste 

van Europa. De basis daarvoor ligt in het feit 
dat de Nederlander .?eer internationaal geo
riënteerd is. Ons eigen land is klein. Onze 

eigen markt is klein. Een ondernemer die in 

Hannover zit moet eerst 300 kilometer reizen 
voor hij de grens over is. In ons land ligt die 

grens meestal op enkele tientallen kilometers 
afstand. 

Aardig is ook een cijfer van 3 jaar geleden. Uit 

een onderzoek bleek toen dat 58% van alle 
Franse ondernemers überhaupt nog nooit in 

het buitenland was geweest. Ook niet met 

vakantie. Dat geeft toch wel aan hoe moei
zaam zo'n proces van internationaal zaken 

doen op gang komt. 

Het probleem dat ondernemers met Europa 
hebben, is dat zij Europa zelf moeten ontdek

ken en zelf moeten nagaan welke invloed 
Europa op het nationale en internationale 

zakenleven zal hebben. Mijn vrees en zorg 

betreffen vooral dat wij als Nederlanders nog 
steeds te veel zijn gericht op onze nationale 

problematiek.' 

Voorlichtingscampagnes 
Positief noemt de KNOV-voorzitter de 
Nederlandse internationale oriëntatie en men

taliteit. 'De vanzelfsprekendheid en het gemak 
waarmee Nederlandse ondernemers over de 

grens gaan, is heel groot in vergelijking met 
andere landen. Dat is onze voorsprong. Het is 

wel allemaal ingewikkeld, maar al 15% van 
de Nederlandse bedrijven is internationaal 

actief. Toch ... het duurt te lang voor er meer 

en meer komen. Dat proces van "Europees 

gaan" moet worden versneld. We geven aller
lei voorlichtingscampagnes. We trekken 

samen met de Kamers van Koophandel door 

het land om presentaties bij bedrijven te ver
zorgen. Op voorlichtingsavonden komen hon

derden ondernemers. Dus het tintelt wel.. 

Alleen de economische groei is nu niet vol

doende; die stagneert . .' 

jan Kamminga vindt dat het hoog tijd wordt 

dat Europa zich gaat realiseren dat ons mid
den- en kleinbedrijf een totaal andere catego

rie is dan het grote bedrijfslev~n. 'Dat zijn 
bedrijven met een gemakkelijk herkenbare 

identiteit. Het mkb bestaat uit honderdduizen

den bedrij~es en heeft geen identiteit. HET 
mkb bestaat niet, dat zijn zoveel verschillende 

bedrijven. En in Europa geldt heel sterk de 

oriëntatie op bedrijven met meer dan 500 
werknemers. Men weet volstrekt niet om te 

gaan met 500 min. 

Eind september wordt in Berlijn een groot sym-



posium gehouden over het ambacht, over de 

lichte industrie. Dat zal ongetwijfeld een boei

ende bijeenkomst worden. Het is het vervolg 

op het drie jaar geleden gehouden symposium 

in Avignon. Nou, daar was de ontdekkingsreis 

door het mkb voor Brussel opzienbarend! Dat 

was baanbrekend. 

Wil West-Europa de con~urrentieslag overle

ven met Amerika, Z.O.-Azië en Oost-Europa in 

de nieuwe concurrentieverhoudingen en over

eind blijven in de snelle technologische ont

wikkelingen dan zal men het vooral van het 

midden- en kleinbedrijf moeten hebben; van 

nieuwe groeikansen, van nieuwe inventiviteit. 

Maar ook van de inzet van mensen die bereid 

zijn hun nek uit te steken en risico's durven te 

lopen en de gok durven te wagen. Dat onder

nemerschap is juist voor Europa de basis om 

na het jaar 2000 dezelfde welvaart aan men

sen te kunnen bieden als in de tweede helft 

van deze eeuw. Oriëntatie op de grote, mon

diale bedrijven alleen is niet voldoende. Die 

zoeken over de hele wereld naar de beste loka

ties voor dat tijdsgewricht, voor 5 of 10 jaar. 

Daarna komen ze misschien weer terug. Die 

zijn over de hele wereld actief en het mkb niet. 

Dáárom moeten wij van het mkb het in hoge 

mate hebben van Europa.' 

Hindernissen 
jan Kamminga, die 1 januari 1995 voorzitter 

wordt van de Europese Unie voor het Midden

en Kleinbedrijf, ziet weldegelijk de problemen 

waarmee de Nederlandse ondernemer kampt. 

Eén daarvan is de slechte aansluiting van ons 

onderwijs op het Europees bedrijfsleven. 'Er 

zijn,xr~l.~;t;u~~~~.Htt~mH!i~~Hlf1 s>,~~~~S~H~ .. ~. 11 I 

maar die zijn weer niet gespecialiseerd op het 

bedrijfsleven. En iemand die economie gaat 
studeren, die weet weer niets van de interna

tionale aspecten en leert geen talen.' 

Hoewel hij de invoering van één munt toe

juicht, stelt hij wel de voorwaarde dat die 

munt (de ecu) stabiel moet zijn. 'De valuta

schommeling en -daling twee jaar geleden in 

Europa heeft het bedrijfsleven ongelooflijk veel 

geld gekost en de concurrentiepositie emstig 

verzwakt. Ga maar na ... de Italiaanse lire, het 

Engelse pond en de Spaanse peseta zijn in één 

klap 15o/o minder waard geworden. Met ande-

re woorden, de 

Nederlandse gul

den werd duur-

der. Dus onze 

concurrentieposi

tie ten opzichte 

van die landen 

was in een klap 

met 15o/o ver

slechterd. Als dat ~· 
soort schomme

lingen niet meer 

aan de orde zou 

zijn geweest dan was voor het gevoel van de 

mensen Europa echt dichterbij geweest.' 

De belangrijkste raadgeving die jan 

Kamminga voor de Europese Unie heeft is: 

'Reik het midden- en kleinbedrijf de uitdagin

gen aan! Het is niet zo dat het mkb zelf naar 

Brussel en Straatsburg komt. Daarvoor heeft 

men meestal de mensen niet. Het mkb moet 

worden opgezocht door de Europese gezags

dragers. Het grote bedrijfsleven meldt zich wel 

in de lobby voor subsidies en voor alle moge

lijkheden. Maar het mkb moet werkelijk de 

uitdaging worden aangereikt. Ik zeg het maar 

eerlijk zoals het is.' 
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Met het vertrek van Anne Lize van der 

Stoel naar de VVD-fractie in de Tweede 

Kamer kwam helaas een eind aan haar 

boeiende columns. 

Haar plaats als columniste wordt inge

nomen door Dominique Peters. 

Dominique is voorlichter geweest bij de 

VVD Tweede Kamerfractie, daarna 

medewerkster van de Amsterdamse 

raadsfractie en thans is zij raadslid van 

de VVD-fractie te Amsterdam. 

De redactie 

.... ::~0~~~~---····~~?.:.:~~;~~---·. ~"·i makelaars en taxateurs o.g. 

KOOP /VERKOOP 
Een kwestie van vertrouwen en deskundigheid. Niet alleen in 
Wassenaar/Den Haag/Leidschendam, maar ook in de omlig
gende gemeenten bemiddelen wij bij de aan- en verkoop van 
zowel Uw particulier- als commercieel onroerend goed. 
Bel vrijblijvend voor informatie! 

LAAN COPES VAN CATIENBURCH 127 M FAX 070- 3 60 29 S7 
2585 EZ DEN HAAG .... lid NVM 
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Tijdens de campagne voor de gemeente

raadsverkiezingen in Amsterdam namen 

twee jonge mensen het initiatief tot een 

oproep om niet te stemmen op extreem

rechtse partijen. Ze lieten een tram rijden 

waarin politici van de andere partijen fa/-

ders uitdeelden en buttons met de tekst 

'Geef racisme geen stem'. 

Vanaf het moment dat ik mijn ritje er op 

had zitten tot en met de uitslagenavond 

heb ik de button met die tekst gedragen. 

Daarna niet meer. Ze hadden hun stem-

men immers gekregen. Er kwamen vier 

CD-ers in de Amsterdamse raad. Er was 

niets meer aan te doen. De button kreeg 

een plaatsje op mijn bureau tussen alle 

papieren. 

Op 12 april, de dag van de installatie, heb 

ik lang geaarzeld of ik mijn button zou 

dragen. Er zou een protestactie komen 

tegen de installatie van de vier CD-ers. 

~ 
Een actie die mijn volledige sympathie 

~·, h?.~· f'1~'!.~.~lffJ.?.r.r7~.~d,~, ?,e, ~~.~~t'!~fft,2'!1,. 
we er nog iets aan konden doen? Ik heb 

de button toch opgespeld. Later zou blij

ken dat iedereen dat had gedaan. 

Daarna barstte de campagne voor de Tweede

Kamerverkiezingen in volle hevigheid los. De but

ton kbn zonder aarzeling weer op. 

Toen kwam de avond van 29 april met een under

cover-reportage over de handel, wandel en 

ideeën van de vier gekozen CD-leden in 

Amsterdam. Vooral de onontkoombare koppe

ling tussen de racistische ideeën en geweld als 

enige oplossing raakten mij diep. Al eerder had ik 

uitlatingen als deze gelezen en gehoord, maar bij 

het zien ervan is er iets in mij geknakt. Hoe kun

nen we zo'n partij laten bestaan? 

Een schokkende gedachte. Had ik niet steeds de 

mening gehuldigd dat onze democratie geen 

knip voor z'n neus waard zou zijn als we die par

tijen niet via onze democratische spelregels kon

den verslaan. Dat we in staat moesten blijken zelf 

met oplossingen te komen voor de problemen die 

de groeibodem zijn voor rassenhaat en geweld. 

Maar houden we onszelf niet voor de gek? Hoe 

hard praten we niet over de 'democratische' en 

'niet-democratische' partijen? ledereen weet dat 

de partijprogramma's van extreem-rechts met 

een advocaat ernaast worden geschreven. Toch 

geven we ze een legale status. We zijn eraan 

gewend geraakt. De werkelijkheid te zien -al 

was die niet voor mijn ogen bedoeld-, ... voor mij 

is een grens overschreden. Maar met geweld wil 

ik niet samenwerken. 

Gisteren was het 4 mei. Met veel overtuiging heb 

ik mijn button gedragen. Hoelang nog maken wij 

het mogelijk racisme en geweld een stem te 

geven? 



Voorzitter Nederlandse Gezinsraad: 

'Wij screenen de 
verkiezingsprogramma's 
van politieke partijen' 
door Lody Pieters 

Ze heeft zich de afgelopen maanden nogal in de belangstelling van de 

media mogen verheugen. Naar aanleiding van de officiële opening van 

het Internationaal Jaar van het Gezin in januari verschenen er heel 

wat interviews met mevrouw mr. C.M.I. Moolhuysen-Fase, voorzitter 

van de Nederlandse Gezinsraad. En voor de rest van het jaar is ze 

'absoluut volgeboekt'. 'Maar', zegt ze, 'we vinden het dan ook heel 

belangrijk dat de discussie over gezinsproblematiek op nationaal 

niveau gevoerd wordt.' 

positie van kinderen van vluchtelingen en 

van kinderen die zelfstandig op de vlucht 

gaan.' 

Wat vindt u van de uitspraak van de 
voorzitter van de commissie 

Kortmann, prof.mr.C.A.J.M. 

Kortmann, dat wat hem betreft het 

huwelijk wel kan worden afgeschaft? 
'Als juridisch stelsel in het Burgerlijk Wetboek? 

Daar zou ik geen enkel probleem mee hebben. 

Zeker niet, nu gekozen is voor de zogenaamde 

N a afloop van het jaarcongres van de~" 
Vrouwen in de VVD, waar ze met name 

de juridisch-sociale aspecten van het ouder

schap belichtte, vonden we een half uurtje tijd 

voor een gesprek, voordat ze op weg ging naar 
Parijs voor haar volgende afspraak. 

'zware registratie' voor mensen die volgens de 

u heeft ergellS'1Jei!egd-dftt.de..inh&ucJ-....fi!i44i~e--~g ruet k~ trouwen. 

Wat doet de Gezinsraad eigenlijk 
precies? 
'De Nederlandse Gezinsraad (NGR) houdt zich 

bezig met de wisselwerking tussen primaire 

leefvormen en het beleid van overheden en 

maatschappelijke organisaties. We hebben 
daarbij drie functies: adviseren, initiëren van 

onderzoek en een forumfunctie. Er zijn dertig 
organisaties bij ons aangesloten die zich even

eens (op deelterreinen) bezighouden met de 
situatie van gezinnen en andere leefvormen. 

Dat varieert van Humanistisch Verbond en 

Humanitas tot ouderenbonden en vrouwenor

ganisaties. We worden gesubsidieerd door 
WVC. 

Heel belangrijk zijn de drie uitgangspunten 
van deNGR: 

- de vrijheid en zelfstandigheid van het indivi

du binnen de leefvormen waarin hij opgroeit; 
- de gelijkwaardigheid van leefvormen; 

- de vrijheid om die leefvorm te kiezen die jou 
het beste aanstaat, of het nu gaat om een 

relatie man-vrouw, vrouw-vrouw of man

man.' 

Welke definitie hanteert u voor het 

begrip 'gezin'? 
'Hanteren' is een goede term: een definitie is 

tegenwoordig niet echt meer te geven vanwege 

de diversiteit van leefvormen. Voor het 
Nationaal Comité is een gezin: 'iedere leefeen

heid waar kinderen opgevoed en verzorgd 
worden'. Hoe die leefeenheid er ook uitziet. 

Omgekeerd noemen we leefeenheden zonder 

kinderen geen gezin, maar het zijn natuurlijk 

wel volwaardige en vooral gelijkwaardige leef
vormen.' 

van een relatie belangrijker is dan de Overigens vinden wij dat de voorstellen van 
vorm van die relatie. Hoe denkt u dan de commissie Kortmann met betrekking tot de 

over het feit dat de regelgeving geba- registratie van samenlevingsvormen niet ver 

seerd is op de vorm van een relatie? genoeg gaan. Ook het standpunt van de rege-
'Dat is historisch zo gegroeid. Zoals u weet 

loopt de wetgeving altijd achter bij de maat

schappelijk ontwikkelingen. Dat moet ook. 
Anders zou de overheid, de wetgever, ons 

regels opleggen die niet breed-maatschappelijk 
worden gedragen. Maar ik vind dat de wetge

ver langzamerhand wel heel erg achterloopt. 

Ook op het gebied van personen- en familie

recht. 
De wetgeving mag niet meer uitsluitend uit
gaan van het burgerlijk-traditionele gezin als 

maatstaf voor ook alle andere leefvormen. Dat 
is wat nu op dit moment aan de orde is. 

Daarom zouden we op termijn het afstam

mingsrecht wat anders willen formuleren. Om 

het ouderlijk gezag te kunnen uitoefenen hoeft 
wat ons betreft de biologische afstamming 

geen voorwaarde te zijn. Het is volgens ons 
dus niet nodig om te werken met 'ficties' in de 

wet, zoals bij adoptie. En het verschijnsel 
adoptie zou ook moeten verdwijnen. Adoptie 
houdt in dat de biologische banden met de 
oorspronkelijke afstammingsouders worden 

afgesneden. Daarvoor in de plaats wordt een 
fictie gecreëerd. Wij zijn van mening dat in het 

personen- en familierecht nog teveel wordt uit

gegaan van ficties. De huidige wetgeving is op 
dit punt achterhaald; ze doet geen recht aan 

de verschillende mogelijkheden die zich in 
werkelijkheid voordoen. 

Eind oktober is er in het kader van het 

Internationale Jaar van het Gezin een mondi
aal congres in Den Haag over het thema: 

Children on the move, how to implement their 

rights to family life. Daar zullen drie onder
werpen ter sprake komen: internationale 

adoptie, internationale ontvoering (bij voor

beeld een Marokkaanse vader die zijn kind uit 

Nederland meeneemt naar Marokko) en de 
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ring om voor de 'zware registratie' te kiezen en 

de 'lichte registratie' te laten vervallen vinden 

we nog te behoudend. Men houdt nog te zeer 
vast aan het huidige afstammingsrecht, aan 

de biologische afstamming. Wij van de 
Gezinsraad vinden dat gekozen moet worden 

voor het uitgangspunt dat degene die de feite

lijke zorg voor het kind heeft, ook het ouder

schap moet krijgen. Al die gekunstelde con-

structies van stiefouderschap, adoptiefouder

schap, mede-ouderschap enz. werken alleen 
maar meer complexiteit van regelgeving in de 

hand. Wij denken dat het eenvoudiger en dui

delijker kan. 
Ook voor wat betreft de sociale zekerheid en 

fiscaliteit. Wij willen daarbij uitgaan van het 
individualiseringsprincipe. Met dien verstande 
dat we onderscheid maken tussen verzekerin

gen waar je als individu premies voor betaalt 
(zoals ziektekosten- en arbeidsongeschikt

heidsverzekering) en de collectieve verzekerin

gen. Bij die laatste groep kun je individualise
ring uit kostenoogpunt niet volledig doorvoe

ren. Dat kost een vermogen. 

Welke doelen stelt de Gezinsraad 

aan het Internationale Jaar van het 

Gezin? 
De Gezinsraad heeft in mijn persoon het voor

zitterschap van het Nationaal Comité op zich 

genomen en heeft van minister d' Ancona de 
opdracht gekregen om het Jaar voor te berei

den. De doelen van de Gezinsraad lopen dan 

ook vrijwel synchroon met die van het 

Nationaal Comité. Wij stellen ons ten doel om 
projecten te honoreren die vooral gericht zijn 

op het verbeteren van probleemsituaties in 

gezinnen met kinderen. Het kan hierbij gaan 
om sociaal-economische, maar ook affectieve 

problemen. Momenteellopen er zo'n veertig 

projecten. 

Op de tweede plaats zullen wij de Nederlandse 
standpunten over leefvormen internationaal 

uitdragen onder meer door mondiale congres
sen hierover te organiseren. 

En tenslotte, maar niet op de laatste plaats, 

willen wij op nationaal niveau een publiek 
debat voeren over leefvormen. En niet alleen 

binnen en met vrouwenorganisaties. Wij zul

len ook de programma's van politieke partijen 
screenen op mogelijke consequenties voor leef

vormen. Daar zijn wij al mee bezig onder lei

ding van I en van den Heuvel, de voormalige 
partijvoorzitter van de PvdA. In ieder geval is 

nu al duidelijk geworden dat de bezuinigings

maatregelen die alle politieke partijen voor
staan, het hardst aankomen bij gezinnen en 

andere leefvormen aan de onderkant van de 

samenleving. Als de huursubsidie en de kin

derbijslag worden terug
gedraaid, dan pakt dat 

dus heel slecht uit.' 

Tot slot: vindt u -
uitgaande van de 
verschillende 

omschrijvingen van 

het begrip 'gezin'

het gezin nog steeds 

de hoeksteen van de 
samenleving? 

'Ik zou het gezin liever 
één van de vele bouw

stenen van de maat

schappij willen noe

men.' 
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mevrouw mr. C.M.I. 
Moolhuysen-Fase 



Haya van Somerenstichting 
LEERGANG 
GEMEENTE· 
RAAD1994 
De eerste fase van de Leergang Gemeenteraad 

1994 is succesvol. In totaal hebben ongeveer 

1SOO deelnemers aan de verschillende cursus

sen deelgenomen. Inleiders, cursisten en orga

nisatoren zijn tot nu toe tevreden; gesproken 

wordt over een groot succes, waarmee het eer

ste deel van de Leergang de verwachtingen 

overtreft. 

Met de komst van de vaktechnische cursussen 

is de volgende fase van start gegaan. Deze 

vaktechnische cursussen betreffen specifieke 

onderwerpen, aansluitend op de portefeuilles. 

Deze onderwerpen worden niet alleen tech

nisch behandeld, maar ook vanuit de liberale 

visie bekeken. Tevens wordt veel vanuit de 

praktijk gewerkt aan de hand van voorbeel

den. 

Op dit moment zijn de volgende vaktechni

sche..cLl.rSl.ISSen, gttp10Jl.li:..Gam.ean tefina.Ja ciër.L .(.4 

dagdelen), Ruimtelijke ordening & Openbare 

ruimten (1 dagdeel) en Milieu (1 dagdeel). De 

overige cursussen, Sociale Zaken en Algemeen 

Bestuur, komen in de tweede helft van het 

najaar 1994. 

Ook staat de Integratiecursus (2 dagdelen) op 

het programma. Deze cursus is bedoeld voor 

de VVD-gemeenteraadsfractievoorzitters en 

gaat in op de behandeling van strategische en 

politieke keuzen binnen een gemeenteraad. 

Veel aandacht wordt besteed aan het leiden 

van een fractie. 

De kosten voor de cursussen bedragen f 2S,

per dagdeel. 

De Leergang Gemeenteraad is een coproduktie 

van de Haya van Somerenstichting, de 

Vereniging van Staten- en Raadsleden van de 

VVD en de Organisatie Vrouwen in de VVD. 

Planning en organisatie geschieden in nauwe 

samenwerking met de kamercentrales van de 

VVD. Aanmelding is mogelijk via de vor

mings- en scholingsfunctionarissen van de 

kamercentrales. 

Voor meer informatie kunt u contact opnemen 

met de Haya van Somerenstichting, tel 070-

361 30 10. U wordt dan te woord gestaan door 

Petra Ginjaar of Susanne Meijers. 

Planning (onder voorbehoud): 

CURSUS 

Groningen 
Integratiecursus- 15 december 

Gemeentefinanciën - 10 & 17 september 

Ruimtelijke Ordening - 22 september 

Milieu - 22 oktober 

Friesland 
Integratiecursus - 17 september 

Gemeentefinanciën - 18 juni & 2 juli 

Ruimtelijke Ordening- 15 oktober 

Milieu - 19 november 

Drenthe 
Integratiecursus - 22 oktober 

Gemeentefinanciën- 24 september & 

1 oktober 

Ruimtelijke Ordening - 10 november 

Milieu - 29 september 

Overijssel 

ORGANISATOR 

De heer drs H.H. Dijkstro 

Noorderstraat 96 

9611 AM Sappemeer 

OS980-91123 

Mevrouw M. Mantanus 

Elzewal1 

9203 LR Drachten 

OS120-117SO 

De heer drs R. Bloem 

Roggelelie 3 

9461 HH Gieten 

OS926-2S9S 

Integratiecursus- 5 november Mevrouw P.M. Baarslag-de Mönnink 

Gemeentefinanciën- 21 & 28 juni, p/a Inter Baarslag b.v. 

4 & 7 juli Handelsstraat 61 

Ruimtelijkfl,Qrde-n.ing. ~ 24. september,.~" , .~7:J;J:2.,TS Hardenberg 

Milieu- 21 november OS232-62SS6 

Flevoland 
Integratiecursus- 26 november 

Gemeentefinanciën - 1 0 & 17 september 

Ruimtelijke Ordening - 3 oktober 

Milieu - 2 7 oktober 

Gelderland 
Integratiecursus - 15 oktober 

Gemeentefinanciën- 18 & 25 juni 

Gemeentefinanciën- 6,8,13,15 september 

Ruimtelijke Ordening - 24 november 

Milieu - 24 september 

Utrecht 
Integratiecursus - 10 december 

Gemeentefinanciën - 24 september & 

1 oktober 

Ruimtelijke Ordening - 8 september 

Milieu - 13 oktober 

Den Helder 
Integratiecursus - 17 december 

Gemeentefinanciën - 1 0 & 17 september 

Ruimtelijke Ordening- 27 oktober 

Milieu - 19 november 

Haarlem 
Integratiecursus- 17 & 24 oktober 

Gemeentefinanciën - 2 & 9 juli 

Gemeentefinanciën - 1 & 8 oktober· 

Ruimtelijke Ordening- 12 november 

Milieu - 19 september 

Mevrouw J. v. Nieuwenhuyzen 

Reigerweg 2S 

3897 LH Zeewolde 

03242-8362 

Mevrouw H. den Butter 

Rozenstraat 4 

7081 DZ Gendringen 

083S6-8S093 

Mevrouw C.F.M. Veenendaal 

eauwenhoven S2-10 

3703 ER Zeist 

03404-S7371 

Mevrouw K. Verschoor 

IJdoorn 181 

1S03 HH Zaandam 

07S-1787S2 

Mevrouw M.I. van Leusden 

Laan v.d. Helende Meesters 293 

1186 AJAmstelveen 

020-64SS426 
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CURSUS 

Amsterdam 
Integratiecursus - 17 september 

Gemeentefinanciën - 25 juni & 2 juli 

Ruimtelijke Ordening - 28 november 

Milieu - 6 oktober 

Leiden 
Integratiecursus - 17 september 

Gemeentefinanciën - 11 & 18 juni 

Gemeentefinanciën- 5, 7, 12, 14 sept. 

Ruimtelijke Ordening - 6 oktober 

Milieu - 10 november 

's-Gravenhage 
Integratiecursus - 22 oktober 

Ruimtelijke Ordening - 17 november 

Milieu - 6 oktober 

Rotterdam 
Integratiecursus- 26 november 

Gemeentefinanciën - 10 & 17 september 

Ruimtelijke Ordening - 29 okt. ochtend 

Milieu - 29 oktober middag 

Dordrecht 
Integratiecursus - 5 november 

Gemeentefinanciën - 3 & 1 0 september 

Ruimtelijke Ordening - 29 september 

Milieu - 17 oktober 

Zeeland 
Integratiecursus - 29 oktober 

Gemeentefinanciën- 24 sept. & 1 okt. 

Ruimtelijke Ordening - 7 november 

Milieu - 22 september 

Tilburg 
Integratiecursus - 8 oktober 

Gemeentefinanciën - 18 & 25 juni 

Ruimtelijke Ordening - 8 september 

Milieu - 19 november 

Den Bosch 
Integratiecursus - 5 november 

Gemeentefinanciën - 1 & 8 oktober 

Ruimtelijke Ordening - 29 oktober 

Milieu - 29 september 

Limburg 
Integratiecursus- 10 december 

Gemeentefinanciën - 3 & 10 september 

Ruimtelijke Ordening - 14 november 

Milieu - 20 oktober 

ORGANISATOR 

Mevrouw drs P.A. Korff 

v. Reigersbergenstraat S44 

10S2 WG Amsterdam 

020-6882080 

Mevr. M.E.R. de Vos van Steenwijk 

Wittenburgerweg 124 

2244 CG Wassenaar 

017S1-78929 

De heer mr H.A. van der Stolpe 

Ridderlaan 7 S 

2S96 PH 's-Gravenhage 

070-324602S 

Mevrouw drs LD. Pserhof 

Beatrijsstraat 6 7 

3021 RC Rotterdam 
010-4764100 

De heer ir M. Graasman 

Haven 22 

3143 BC Maassluis 

01899-17S68 

De heer W.C. Noessens 

Steensedijk SS 

4S61 GL Hulst 

01140-10006 

De heer G. Koeken 

Palestrinastraat 13 

S144 XJ Waalwijk 

04160-39247 

De heer M. v. Enckevort 

Schepen van Durenlaan 6 

S673 BJ Nuenen 
040-84038S 

Mevrouw G.L. Versteegh 

Vrijheidslaan 7 

6141 BN Limbricht 

046-S27S84 



THEMADAG 
VOLKSHUISVESTING VOOR 
GEMEENTEBESTUURDERS 
11 JUNI 1994 

In 1989 verscheen de Nota Volkshuisvesting in 

de jaren Negentig. Deze nota bracht een 

ommekeer teweeg in de ordening en sturing in 
de volkshuisvesting. In de afgelopen jaren is 

reeds uitvoering gegeven aan deze nota. 

Wederom komt nieuwe regelgeving op ons af, 
in het bijzonder op de gemeenteraadsleden. 

Zo treden volgend jaar het Besluit 
Locatiegebonden Subsidies en het Besluit 

Woninggebonden Subsidies 1995 in werking. 

Voorts hebben de gemeentebestuurders te 
maken met de problematiek van de Vierde 

Nota Ruimtelijke Ordening Extra, het nieuwe 

woningtekort, de woonruimteverdeling 

(Huisvestingwet) en een veranderde verhou

ding tussen gemeenten en corporaties. 
Kortom, de raad krijgt niet alleen te maken 

met meer bevoegdheden en verantwoordelijk-

heden, maar ook met nieuwe. 

Het is belangrijk dat bij al deze maatschappe

lijke vraagstukken het liberale antwoord door

klinkt. Daarom organiseert de partijcommissie 
Wonen en Bouwen in samenwerking met de 

Haya van Somerenstichting en de Vereniging 
van Staten- en Raadsleden op zaterdag 11 juni 

a.s. een studiedag over de veranderingen in de 

volkshuisvesting. Drie hoofdthema's zullen 

worden besproken: 
1. de structurele veranderingen op het terrein 

van de volkshuisvesting; 

2. de bevoegdheden van de gemeenten en de 

corporaties (o.a. de verkoop van sociale huur
woningen); 

3. de woonruimteverdeling. 

Deze studiedag bestaat uit twee delen. In het 

ochtendgedeelte zullen drie inleidingen wor

den verzorgd, waarna gelegenheid is tot het 

stellen van vragen. 's Middags worden in 

werkgroepen cases behandeld. Mevrouw A. 
van Leeuwen-Gijsberts, voorzitter van de par

tijcommissie Wonen en Bouwen, is dagvoorzit

ter. 

Locatie: Congrescentrum De Eenhoorn, Kon. 
Wilhelminalaan 33 te Amersfoort (tel. 033-

615946). 

Tijdstip: 10.00 uur tot 15.30 uur 

Kosten: f 25,-

Voor nadere informatie kunt u zich wenden 

tot mevrouw drs P.H. Gin jaar, Haya van 
Somerenstichting (tel.: 070-361 30 10) of de 

heer drs L.H.M. Osterholt (tel.: 070-361 30 13). 

Opgave is mogelijk, liefst vóór 1 juni a.s., tele

fonisch of schriftelijk bij de Haya van 
Somerenstichting, tel.: 070-361 30 10 en fax. 

070-360 82 76. 

De deelnamebijdrage dienen vooraf overge

maakt te worden op Postbanknr. 3619197 

t.n.v. Haya van Somerenstichting onder ver
melding van 'Themadag Volkshuisvesting'. 
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tend lid niet in het ontwerp is opgenomen. 

tot 2 februari 1995: 

MEDEDELINGEN VAN HET 
HOOFDBESTUUR 

Conform artikel 3.1 van het reglement op de 
kandidaatstelling voor leden van de Eerste 

Kamer der Staten-Generaal (EK) worden hier

bij de geldende termijnen en tijdstippen gepu

bliceerd. 

uiterlijk 24 augustus 1994: 

De centralevergaderingen van de kamercen
~·J~ .. J~W·· utfG1eti•en de StQ{€Hffrurt::i€§.kUnllffil•WijJ!Ïging&-.

VOOrStellen ** indienen op het ontwerp van de 

kandidatenlijst. 

Tevens wordt gewezen, conform artikel3.2, op 

de bevoegdheid van leden om aan het bestuur 

van de afdeling waartoe men behoort namen 
te noemen van personen die zij wensen voor te 

dragen als voorlopige kandida(a)t(en). 

T I J D P A D Eerste Kamerverkiezing (EK) 

24mei 1994: 
Publikatie van de voor de kandidaatstellings
procedure geldende termijnen in Vrijheid en 

Democratie. Tevens worden de leden in kennis 

gesteld van hun bevoegdheid om voor een 

door het hoofdbestuur te bepalen datum 
namen te noemen van personen, die zij wen

sen voor te dragen als voorlopige kandidaten. 

voor 1 juni 1994: 
Het hoofdbestuur benoemt de commissie, die 

tot taak heeft een gemotiveerd oordeel uit te 

brengen over de voorlopige kandidaten. 

na 1 juni 1994: 
De algemeen secretaris vraagt aan de zittende 

leden hem binnen drie weken schriftelijk te 

berichten of zij bereid zijn een voorlopige kan

didatuur te aanvaarden. 

27 juni 1994: 

De algemeen secretaris brengt de antwoorden 
ter kennis van de commissie en het hoofdbe

stuur. 

voor 10 augustus 1994: 
De ledenvergaderingen van de afdelingen 

besluiten welke voorlopige kandidaten zij 

wensen voor te dragen*. 

De afdelingen brengen de voorgedragen kan

didaten ter kennis van de algemeen secretaris. 

Hierbij wordt gebruik gemaakt van een formu

lier volgens een door het hoofdbestuur vast te 
stellen model. 

5 september 1994: 
Het hoofdbestuur stelt de groslijst samen. 

20 september 1994: 

De groslijst wordt gepubliceerd in Vrijheid en 
Democratie. 

31 oktober 1994: 

De hoofdbestuursvergadering waarin de com

missie EK adviseert over de op te stellen ont

werp-kandidatenlijst. 

12 november 1994: 

HB/KC-overleg over de door het hoofdbestuur 

op te stellen ontwerp-kandidatenlijst aan de 

hand van de advisering van de commissie EK. 

14 november 1994: 

Het hoofdbestuur stelt de ontwerp-kandidaten

lijst op. 

13 december 1994: 
Publikatie beschrijvingsbrief, met daarin: 

- het technisch advies; 

- het advies inzake al dan niet aangaan van 
een lijstencombinatie, door verbinding van 

de in te dienen kandidatenlijst met door één 

of meer andere politieke partijen of groepe

ringen in te dienen lijsten; 
het ontwerp van de in te dienen kandida

tenlijst; 
- toelichting op dit ontwerp met onder meer 

motivering inzake opneming in het ontwerp 

van een kandidaat die niet in de groslijst is 
vermeld en inzake die kandidaat die als zit-
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uiterlijk 25 februari 1995: 

Publikatie van de ingediende wijzigingsvoor

stellen op het ontwerp van de kandidatenlijst. 

4 maart 1995: 

Bijeenkomst vergadering hoofdbestuur met de 

gezamenlijke statenfracties Cs-morgens). 

Bijeenkomst partijraad Cs-middags). 

6 maart 1995: 

Het hoofdbestuur kan wijzigingsvoorstellen 

doen op de volgorde van de kandidatenlijst. 

(8 maart 1995: 

Dag der stemming PS.) 

25 maart 1995: 

Buitengewone algemene vergadering ter vast
stelling van de kandidatenlijst (95ste algeme

ne vergadering). 

25 april 1995: 

Dag der kandidaatstelling. (art. Q 4 Kieswet). 

29 mei 1995: 

Dag der stemming. (art. T 1 Kieswet). 

Het reglement op de kandidaatstelling voor 

leden van de Eerste Kamer der Staten

Generaal (EK) is opgenomen in het 
Vademecum voor de bestuurders van de VVD, 

3e, geheel herziene druk, blz. 192 t/m 197. 

* Het hoofdbestuur wijst erop dat het uiter

aard thans al mogelijk is om in een leden

vergadering te besluiten welke voorlopige 
kandidaten men wenst voor te dragen. Het 

hoofdbestuur is zich ervan bewust dat wel

licht enkele geldende termijnen en tijdstip-

Op 16 april heeft Jhr. mr. J.M. de Jonge 

afscheid genomen van de kamercentrale Utrecht. 
Na een periode van 3 jaar als vice-voorzitter, was 

hij 6 jaar lang voorzitter van de kc. Als blijk van 
waardering voor zijn bijzonder grote inzet voor 

de WD werd hem door het hoofdbestuurlid drs. 

M.A.J. Knip, (links). de Thorbeckepenning over

handigd. Tevens werd hij benoemd tot ere-voor

zitter van de kc-Utrecht. Rechts op de foto de 
nieuwe kc-voorzitter, dr. P. van Dijk. 

Koninklijk onderscheiden: 

Oud-WO-voorzitter en huidig WD Eerste 

Kamerlid dr L. Ginjaar heeft de hoogste konink

lijke onderscheiding ontvangen, namelijk het 
Commandeurschap in de Orde van Oranje Nassau. 

Dr Ginjaar is tevens hoogleraar en Voorzitter van 

de Gezondheidsraad. 

Tot Ridder in de Orde van de Nederlandse Leeuw 

werden de WO-Eerste Kamerleden Ton van 

Boven en Han Heijmans benoemd. 

Ook het oud WO-Tweede Kamerlid, thans de 

vraagbaak voor nieuwe Kamerleden, Len 

Rempt-Halmmans de Jongh en WD-Iand

löl0ww;peei-al~stPiet·Biauw·kr.egen·deze-0Adef-·JU 

scheiding. 

De voorzitter van de 

Organisatie Vrouwen in 

de WD Tine van der 

Stroom-van Ewijk is op 
16 april geïnstalleerd als 

burgemeester van Schermer. Tine was voorheen 
wethouder te Korendijk. 
(foto:Dries van Bergeijk) 

pen niet helemaal parallel lopen met reeds 

geplande activiteiten binnen de afdelingen. 

Het is echter onmogelijk om de geldende ter

mijnen en tijdstippen te wijzigen daar het 
door de 86ste algemene vergadering vastge
stelde reglement op de kandidaatstelling 

gevolgd dient te worden. Het door het 

hoofdbestuur vast te stellen model van het 

gegevensformulier zal via de Mededelingen 

van het hoofdbestuur beschikbaar worden 
gesteld aan de afdelingen. De namen van 

de voorgedragen voorlopige kandidaten die

nen ter kennis te worden gebracht van de 

algemeen secretaris alsmede van de secreta

ris van de kamercentrale in welker gebied 

de voorlopige kandidaat woont. 

**Het door de centralevergadering van een 

kamercentrale c.q. statenfractievergadering 

vast te stellen wijzigingsvoorstel, dient toe

gezonden te worden aan de algemeen secre
taris, met gebruikmaking van een door het 

hoofdbestuur vastgesteld modelformulier, 

dat door het algemeen secretariaat toege
zonden zal worden. 
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MANIFESTATIES VOOR DE 
EUROPESE VERKIEZINGEN 

28 mei: start van de Europese campagne met 
Gijs de Vries, Willem Hoekzema, het Euro

team en Frits Bolkestein 

Het Turfschip, Chasséveld 15 te Breda 
Aanvang: 10.30 uur 

31 mei: grote manifestatie met Gijs de Vries, 

het Euroteam en Frits Bolkestein 

Stadsschouwburg Nijmegen, Keizer Karelplein, 
Nijmegen 

Aanvang: 19.45 uur 

1 juni: grote manifestatie met Gijs de Vries, 
het Euroteam en Frits Bolkestein 

Nederlands Congrescentrum, Rembrandtzaal, 

Churchillplein 10 

Den Haag 
Aanvang: 19.45 uur 

6 juni: slotbijeenkomst met Gijs de Vries, het 

Euroteam en Frits Bolkestein 

Claus Partijcentrum, Kruisweg 1405 

(Haarlemmermeerse-Bos), Hoofddorp 

Aanvang: 19.45 uur 

9 juni (donderdag) 

Verkiezingen! 

Zondagavond 12 juni volgen de uitslagen 
van de 12 lidstaten 
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CONCURRENTIE EN STEUN 

Economische groei wordt bevorderd door vrije 

concurrentie, ook ten aanzien van de beschik

bare productiefactoren. In Nederland man

keert het daaraan, zo concludeert de VVD-par
tijcommissie Financieel Economische Zaken in 

twee recent gepubliceerde notities die nu 

beschikbaar zijn voor geïnteresseerde leden. 

notitie die gezien de recente problemen bij 

DAF oude-stijl en Fokker zeer actueel is. Hoe 

moet de overheid, in de liberale opvatting, 
reageren als grote ondernemingen in moeilijk

heden een beroep doen op de schatkist van de 

rijksoverheid? 

U kunt het boekwerkje bestellen door overma

king vanf 5,- op rekening4018232·tGT·atten-· 
tie van de VVD-informatierekening te Den 

Haag, onder vermelding van 'publikatie FEC 
mei 1994'. 

Voor vragen kunt u terecht bij: 

Algemeen secretariaat VVD 

drs. Lucas Osterholt 
Postbus 30836 

-.- ...., BE. -=c .#lilt.. .., • C» 
._. .-.-:z:E IIU -=»• niiCiii Elftil 

De WO-radio-uitzendingen zijn eens in de veer

tien dagen te beluisteren op radio 5 van 17.50-

18.00 uur. De radio-uitzendingen van politieke 

partijen vinden plaats op dinsdag, woensdag, 

donderdag en vrijdag. Raadpleeg dus even de 

krant of uw gids. 

In verband met de Europese verkiezingen is een 

extra radio-uitzending ingelast op donderdag 2 

juni op radio 5 van 23.07-23.17 uur. 

Ook voor de verkiezingen van het Europees 

Parlement is door het Commissariaat voor de 

Media aan alle politieke partijen extra t.v.- zend

tijd toegekend. 

De WO-televisie-uitzendingen zijn op donderdag 

26 mei van 18. 15- 18.18 uur op Nederland 111; op 

dinsdag 31 mei op Nederland I van 19.51- 19.54 

uur en op maandag 6 juni van 21.13 uur- 21.16 

uur op Nederland 11. 
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In de notitie "Meer concurrentiekracht door 
flexibilisering van onze economie" wordt 

aandacht besteed aan het gebrek aan concur

rentiekracht en aan bijvoorbeeld het verband 
tussen flexibilisering en de groei van onze eco

nomie. Teveel overheidsregelgeving leidt tot 

een gebrek aan concurrentiekracht en daar

mee tot verstarring van de economie. Hoe dit 
zou kunnen veranderen wordt u duidelijk na 

het lezen van deze notitie. 

In dezelfde uitgave is opgenomen Steun aan 
grote ondernemingen in moeilijkheden, een 

2500 GV DEN HAAG 
tel. 070- 3 613 014 RESTAURANT 

VOORAAN· 
KONDIGING 
Het hoofdbestuur organiseert op 19 november 

aanstaande een VVD-themadag in het kader 
van de inhoudelijke discussie, met als onder

werp 

LIBERAAL OUDERENBELEID 

Op deze themadag zullen liberale oplossingen 

worden gezocht en bediscussieerd die betrek

king hebben op de problematiek van de oude

ren. Zo kan bijvoorbeeld gedacht worden aan 
thema's als zorg en gezondheid, wonen, inko

men en pensioenen en klantgebonden budget

ten. 
In het volgende nummer van Vrijheid en 

Democratie treft u het definitieve programma 

aan plus verdere informatie. 

Voor inlichtingen kunt u terecht bij: 
Algemeen secretariaat van de VVD 

drs. Lucas Osterholt 

Postbus 30836 

2500 GV DEN HAAG 
(tel. 070- 3 613 014) 
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MAYA VAN SOMEREN· 
DOWNER, VROUW VOOR 
VRIJHEID EN DEMOCRATIE 
Een biografie 

De 'mammie van de VVD', 'de stem van de 

zwijgende meerderheid', de liberale vedette, de 

legendarische Haya van Someren is nog steeds 

een begrip. 
Haya van Someren was een speciale combina

tie van stoerheid en kwetsbaarheid, van zake

lijkheid en emotionaliteit. Zij heeft van de 
VVD een volkspartij gemaakt en de VVD van 

een emotionele lading voorzien die de partij 

daarvoor niet kende. 

Jan van Zanen heeft een elegante biografie 

geschreven waarin de aandacht voor het sma

kelijke detail, de anekdote en het privéleven 
worden afgewisseld met een schets van de tijd 

en de politieke context van Haya's optreden. 
Op die manier heeft Van Zanen de periode 

1959-1980, het actieve politieke leven van 

Haya, werkelijk tot leven gebracht. 
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Veertien jaar na 

haar overlijden 

verschijnt op 25 

mei a.s. bij 

Uitgeverij Balans 
de biografie over 

'die bijzondere 
vrouw'. 

Het boek zal te koop zijn tijdens de Jaarlijkse 

Algemene Vergadering op 27 en 28 mei a.s. te 
Breda, de prijs bedraagt f 39,50. Overige geïn

teresseerden kunnen het boek verkrijgen bij de 
boekhandel, het ISBN nummer is 

90 5018 235 6. 

Voor verdere informatie kunt u terecht bij de 

Haya van Somerenstichting, tel.nr. 

070-361 30 10 

11 

LEIDRAAD 
PROVINCIE· 
PROGRAMMA 
Onlangs verscheen de door de Vereniging van 
Staten- en Raadsleden samengestelde Leidraad 

Provincieprogramma 1995-1999. De leidraad 

is bedoeld als een kapstok, als een bron van 

ideeën, als een checklist van onderwerpen en 
als liberale toetssteen; kortom als hulpmiddel 

voor degenen die zijn of worden belast met het 

samenstellen van het eigen provinciale verkie

zingsprogramma. 
De Leidraad is verkrijgbaar door overmaking 

van f 5,- per exemplaar op Postbankrekening
nummer 4018232 ten name van VVD-Infor

matierekening te 's-Gravenhage onder vermel

ding van 'Leidraad Provincieprogramma 1995'. 

De Leidraad is ook op diskette verkrijgbaar 
(WP 5.0 onder DOS; formaat 3,5" en 5,25"). 

Deze versie is verkrijgbaar door overmaking 

van f 10,- op postbankrekeningnummer 
4018232 ten name van VVD-Informatiereke

ning te 's-Gravenhage onder vermelding van 

'Diskette Leidraad Provincieprogramma 1995' 

alsmede het gewenste formaat. 

11 
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. DE NASMAAK VAN PAARS · 

Na de Tweede-Kamerverkiezingen ... volgden zeven weken 
stilte. Wat gebeurde er intern in deze periode? Een over
zicht van die periode, want het nieuws sinds 27 juni, over 
de deadline heen, is natuurlijk allang weer achterhaald. 
Was er onenigheid in de fractie, zoals sommige dagbladen 
meldden? Wat was en is het uitgangspunt van de VVD? 

I DID IT MV WAV 

Dit was het adagium van Dian van Leeuwen-Schut vóór 
het overdragen van de voorzittershamer aan Willera 
Hoekzema. Zij vertrok na haar eerste bestuursperiode als 
VVD-voorzitter '. 31 zetels, een aanzienlijke aanwas van 
vooral jonge leden en- samen met Jan Gmelich Meyling, 
ondervoorzitter - een goede opbouw van talentmanage
ment, dat alles laat zij achter. Geen exit-interview, 'want ik 
blijf toch actief in de partij, dus geen poespas'. 
Vandaar bijzonder veel aandacht voor haar laatste speech 
als voorzitter. 

---------
JUNI/JULI 1994 Nr. 1423 

ISBN: 0166- 8498 

NAUW CONTACT MET DE ACHTERBAN 
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is het devies van de 
nieuwe VVD-voorzitter 
Willem Hoekzema 

VAN 3 NAAR 6 

was het resultaat van de 
Europese verkiezingen. 
Analyse door Gerlof 
Boosman. 

. EN VERDER . 

- Portefeuilleverdeling hoofdbe
stuur 

- Nieuw tijdpad voor de Eerste
Kamerverkiezingen 

- Adieu Jap.p Bakker 
. "' 

- Het volgend nummer van 
Vrijheid & Democratie ver
schijnt op 20 september 1994. 
Het novembernummer met 
acceptgiro wordt vervroegd 
naar 25 oktober. 



De (na)smaak 
van paars 
door Arno Visser & Ernst van Splunter 
foto: bureau Stokvis 

Sinds 1918 kent Nederland geen liberale premier. Cart van der Linde 
was de laatste. Sinds die tijd hebben confessionele partijen altijd deel 
uit gemaakt van de coalitie-kabinetten. 
Sinds het kabinet Drees-III, 1952, hebben WO en PvdA niet meer samen 
in de regering gezeten. De Tweede-Kamerverkiezingen gaven evenwel 
aanleiding een mogelijkheid te onderzoeken die lange tijd een surrealisti
sche droom leek: de paarse coalitie, het monsterverbond tussen het 
blauw van de WO, het rood van de PvdA en het bindmiddel van 066. 

W at luttele dagen voor de verkiezingen 

bijkans een utopie leek begon in enke

le weken snel te wennen. Zo snel, dat de pers 

na drie weken al begon te klagen dat de 

(in)formatie niet snel genoeg opschoot. Aan 

paars werden blijkbaar wonderlijke eigen

schappen toegedicht. 

De VVD-achterban bleek (volgens velen onver

wacht) positief: zo'n 80% van de VVD-stem

mers had geen bezwaar tegen een samenwer

king met sociaal-democraten, de erfvijand uit 

de jaren zestig en zeventig. Mits maar werd 

voldaan aan de inzet van het VVD-program

ma: modemiseren van de sociale zekerheid en 

stimuleren van de arbeidsmarkt. Hetzelfde 

geluid klonk door op een partijraad die werd 

gehouden in de vierde week van de formatie. 

De kleur van een kabinet waarin de VVD is 

vertegenwoordigd, is minder relevant dan de 

inkleuring van het beleid zelf. 

Wennen 
Een beetje wennen was het wel. Al is er anno 

1994 ideologisch veel veranderd. Dat erken

den de gesprekspartners zelf ook. Op een goed 

moment sprak Wim Kok tot Frits Bolkestein: 

'Wie had ooit gedacht dat ik zou spreken met 

een liberale voorman die twijfels heeft over de 

Betuwelijn?' Waarop Bolkestein antwoordde: 

'Wie had ooit gedacht dat ik zou spreken met 

de sociaal-democratische minister van 

Financiën die de PTT privatiseert?' 

Geen commentaar 
Interessant was de wijze waarop het informa

tieproces plaatsvond. Ten eerste met drie infor

mateurs: De Vries (PvdA), Van Aardenne 

(VVD) en Vis (D66). Vervolgens besloot men 

een radiostilte in acht te nemen: geen com

mentaar gedurende de onderhandelingen. 

Alleen bij de uitgang deden de politici wat 

algemene, vaak nietszeggende, mededelingen. 

Dat had tot gevolg dat de onderhandelaars 

hun voorstellen in beslotenheid op tafellegden 

en elkaar niet via de media de bal toespeelden. 

De fractievoorzitters speelden het spel fair, 

waardoor het welslagen van het experiment 

niet afhankelijk was van persoonlijke of poli

tieke prestige. Tot het eind toe blevenb~~9or
beeld Wim Kok en Frits Bolkestein op goede 

voet met elkaar. bij de laatste rit naar huis gaf 

de minister van Financiën de oppositieleider 

nog een lift met zijn dienstauto. 

Dat staat in schrille tegenstelling tot de sfeer 

bij de veelbeproefde 'salami-tactiek', die bij 

vorige kabinetsformaties werd toegepast. 

Volgens dat recept bevechten de partijen 

elkaar op ieder punt. Om beurten werd zo'n 

partij in het voordeel van de een of de ander 

beslist. Nu bespraken de onderhandelaars om 

beurten vele onderwerpen en benaderden 

aldus de kern van de meningsverschillen in 

concentrische cirkels. Één voor één werden de 

verschillende invalshoeken van onderwerpen 

als infra-structuur (Betuwelijn), volksgezond

heid (stelselwijziging), en natuurlijk sociale 

zekerheid besproken. 

Samenhang 
Frits Bolkestein verklaarde deze aanpak met 

de stelling dat alles met alles samenhangt en 

het niet zo eenvoudig is een enkel punt eruit te 

pakken, zonder dat de voorstellen op dat 

gebied neveneffecten hebben op andere terrei

nen. Bolkestein en zijn twee collega-fractie

voorzitters wilden het hele veld in kaart bren

gen om zowel de punten van overeenstem

ming als de meningsverschillen op een rij te 

zetten. 

Dat betekende dat de rijksbegroting werd 

doorgenomen, op zoek naar mogelijke bezui

nigingsposten. Daarbij kwam men vanzelf 
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velerlei tegenvallers tegen, algauw "het gat 

van Kok" gedoopt. 

Die financiële ellende, voortkomend uit door 

het kabinet-Lubbers lil onopgeloste proble

men, liepen op bijna tot 6 miljard. Ooit was 

het als 'een tandje minder' ingezet. In de voor

laatste week van de paarse formatie vertelde 

Bolkestein dat hij bijna moest "kokhalzen" bij 

het zien daarvan. 

A-team 
Deze situatie moest eerst worden opgelost 

voordat aan nieuw beleid kon worden 

gedacht. 'Schoon aan de start komen', heette 

dat. De fractievoorzitters werkten daarvoor 

met verschillende fractieleden samen. Zo was 

er een zogenaamd A-team (assistent-team) 

waarin voor de VVD Hans Dijkstal en Robin 

Linschoten overlegden met de heren T ommel 

en Ybema van D66 en Melkerten Wallage 

van de PvdA. Zij kregen van de informateurs 

deelopdrachten; vragen waarvocrr:,.zij o,elos~~-"~· 
singen zochten en aanreikten aan de onder

handelaars voor de discussie. Vervolgens wer-

den op verschillende terreinen thema's aange

reikt, die door andere teams werden aange-

pakt. Het meest bekend werd het 'zorg-team' 

dat zich boog over de volksgezondheid. De 

fractiespecialisten gingen samen aan het werk 

en rapporteerden de tussenstand aan de frac-

tie. Tussentijdse berichten over interne 

meningsverschillen in de VVD stroken niet 

met de werkelijkheid. 

Dieventaaltje 
Geen van de onderwerpen werd voortijdig 

'afgeconcludeerd', zoals dat in het Haagse die

ventaaltje heet. Aan het eind bleef evenwel 

een klassiek meningsverschil tussen liberalen 

en sociaal-democraten overeind. De ham

vraag - legt de overheid de klemtoon op haar 

kerntaken (zoals onderwijs, justitie, infrastruc

tuur en defensie) of op de overdrachtsuitga

ven?- kon niet eensluidend worden beant

woord. De VVD-fractie wilde niet dezelfde fout 

maken als het vorige kabinet: problemen 

vooruitschuiven en wachten op beter weer. 

Verschillende malen leverden de informateurs 

en de onderhandelaars een pakket met voor

stellen in bij het Centraal Planbureau om het 

door te laten rekenen op de effecten. Deze pak

ketten bevatten reeksen voorstellen die dan na 

het zien van de effecten op hun merites kon

den worden beoordeeld. De eerste keer waren 

de resultaten bedroevend. Later iets beter. De 

derde keer leek het er goed uit te zien. Maar 

schijn bedriegt. 

Drijfzand 
De drie partijen waren het eens over de grootte 

van de financiële problemen (al gauw 20 mil

jard), maar de invulling daarvan kon niet 

worden hard gemaakt (bleef steken op zo'n 13 

miljard). Aan beloofde lastenverlichting was 

ongeveer evenveel ingeboekt als aan papieren 

Zo begon de paarse informatie in het gebouw van de Eerste 
Kamer. Links aan tafel: Wim Kok, Frits Bolkestein en Hans 
van Mierlo. Tegenover hen de informateurs: Klaas de Vries, 
Gijs van Aardenne en Jan Vis. 

bezuinigingen. De VVD-fractie wilde niet op 

de pof regeren. Zoals Frits Bolkestein zei: 'Als 

ik moet kiezen tussen paars en goed besturen, 

dan kies ik voor goed besturen'. 

Wat op tafellag leek niet op wat de VVD onder 

goed bestuur verstaat. De output bij het CPB 

was goed, maar de input ervan bleef open. 

Daardoor kwam de breuk. 'Het was gebaseerd 

op drijfzand en dat zou een tijdbom zijn voor 

de coalitie,' zou Bolkestein later zeggen. 

Tijdens zijn persconferentie op 27 juni 

omschreef Bolkestein het laatste pakket als 

'Lubbers IV maar dan zonder Lubbers'. 

'Veel gefröbel, weinig maatregelen van for

maat en daar teken ik niet voor.' Hij hield zijn 

toehoorders voor dat Nederland iets moet 

doen a(lE~~ bl!}ten~~origE!,_Cç>llectieve sect<?.S... 
wil men de grenzen open doen en de concur

rentie met het buitenland aangaan. 

Eerst zien, dan geloven 
Van Mierla's droom kwam niet uit. Hij 

reageerde als een kind dat wordt verteld dat 

Sinterklaas niet bestaat. De VVD moest 'meer 

geloof hebben in de creativiteit van het proces' 

vond hij. Bolkestein daarentegen wilde 'eerst 

zien en dan geloven'. De "nuchtere 

Amsterdamse koopman" (zo typeert hij zich

zelf) wilde niet de fouten van de voorgaande 

jaren herhalen; een amechtige wijze van 

begrotingen maken waarbij de ministers 

steeds achter de feiten aanhollen. 

Wim Kok en PvdA-informateur Klaas de Vries 

speelden de zwarte piet naar de VVD. Volgens 

Kok had de VVD de laatste informatieweek 

plotseling extra eisen op tafel gelegd, terwijl er 

volgens de PvdA toch 'zo'n stevig pakket' was 

overeengekomen. 

Bij de persconferentie van de informateurs 

stelde één der joumalisten dat de VVD 'plotse

ling' een extra pakket op tafel legde. VVD

informateur Van Aardenne antwoordde dat 

Bolkestein al eerder eerr duidelijk voorbehoud 

had gemaakt. Een aantal zaken betreffende de 

sociale zekerheid moest nog worden geregeld. 

Van Aardenne herhaalde waar Bolkestein al 

eerder voor had gewaarschuwd: 'Hij heeft 

nadrukkelijk gezegd: dit zijn de maatregelen 

die het koopkrachtplaatje niet beïnvloeden en 

die dus daarnaast genomen kunnen worden, 

die komen nu dan aan de orde. En daar is het 

op gebroken.' 

Frits Bolkestein zelf zei dat beschuldigingen 

over de schuldvraag hem koud lieten. 'Men 

wist van het begin af aan waar ik voor stond.' 

Bolkestein wilde geen schuldigen aanwijzen. 

Hij merkte op dat de twee stromen te ver uit 

elkaar liepen om een brug te slaan. 

Den Haag, 28 juni 1994 



VVD-voorzitter Willem Hoekzema: 

'Wij moeten contact met 

drs. Willem K. Hoekzema 

Richard Ellis 
International 
Property Consultants 

Gebouw Hirsch 
Leidseplein 29 
1017 PS Amsterdam 
Telefoon 020-626 26 91 

D it is een van de doelstellingen die drs. 
W.K. Hoekzema (54) zich stelt, maar hij 

koppelt daar gelijk een ander ideaal aan. Zijn 

streven is erop gericht om ook in de gemeen

ten de VVD haar liberaal gezicht weer terug te 
geven, 'zodat lokale groeperingen zich niet 

verder ontwikkelen. Dat is heel belangrijk voor 

de samenhang in de partij. Onze politici moe
ten duidelijk laten blijken dat ze heel concreet 

met de problemen van de mensen weten om te 
gaan. Als VVD-afdeling en fractie zul je de 

burger voortdurend moeten blijven opzoeken. 

Niet alleen in verkiezingstijd. Samen met het 
hoofdbestuur, de kamercentrales en de afde

lingen wil ik daar alle ondersteuning aan 

geven. We moeten tonen dat we een partij zijn 

die voortdurend in beweging is naar de burger 
toe en niet alleen naar de kiezer.' 

Bedenktijd 
Drie weken heeft Willem Hoekzema bedenktijd 
gevraagd voor hij 'ja' zei tegen het voorzitter
schap. Het telefoontje van de commissie

Koning, die door het hoofdbestuur op speur
tocht was gezet naar een nieuwe VVD-voorzit

ter, kwam voor zijn vrouw Elly en voor hem 

volstrekt onverwacht. 
Willem Hoekzema was al eens eerder op drin

gend verzoek van de VVD-top in een zwart gat 

gesprongen. Dat was in 1982, nadat Charles 
Schwietert moest afnokken als staatssecretaris 

van Defensie. Hij kreeg toen één nacht 

bedenktijd over het beroep dat op hem werd 
gedaan. Een moeilijke nacht. Hoekzema hield 

van Coevorden waar hij burgemeester was en 

in feite trok hem als bestuurder pur song de 

landelijke politiek niet. 
Hij kwam uit loyaliteit met de VVD, maar 
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de burgers 
houden' 
door Reny Dijkman, foto: Theo Meijer 

'We hebben een geweldige organisatiegraad en een grote 

onderlinge activiteit tijdens verkiezingsperioden. Mijn wens 

is dat we constant - ook als er geen verkiezingen zijn - met 

de kiezers en alle burgers bezig blijven. Dat kan op landelijk 

niveau door met onze liberale uitgangspunten het land in te 

blijven trekken naar organisaties, naar bedrijven, naar zie

kenhuizen, universiteiten en scholen. Dat moet een voortdu

rend proces worden. Ik ben van mening dat de burgers de 

politici die het werk doen ook willen zien en met hen willen 

vraten.' 

wenste in 1986 geen verlenging. Zijn hart lag 
en ligt in besturen. 

Daarom ook vroeg hij nu een ruime bedenktijd. 

Een periode die hij benutte om de breukvlakken 
binnen de VVD te inventariseren, om gesprek

ken te voeren met Frits Bolkestein en zijn 

Commissaris der Koningin. Toen hij begreep 
dat het VVD-voorzitterschap weer op de oude 

leest zou worden geschoeid en dat hij met volle

dige inzet zijn burgemeesterschap te Huizen 
kon blijven vervullen, heeft hij toegezegd. 

'Na mijn aarzelingen, begon ik de gedachte 

steeds leuker te vinden. Mijn sterkte ligt heel 
duidelijk in het besturen van organisaties en 

veel minder in het politieke handwerk. Dat is 

een kwestie van instelling en karakter. En, eer

lijk gezegd, ik was er ook een beetje aan toe 
om weer eens lekker actief in het partijwezen 

te zijn. Dat begon ik echt te missen.' 

Op alle fronten 
Het grote voordeel van Willem Hoekzema is 
dat hij de partij op alle fronten heeft meege

maakt: als fractievoorzitter te Rhenen, als lid 

van de provinciale staten van Utrecht, als 
kamercentralevoorzitter van Drenthe en als 

hoofdbestuurslid. Hij kent de VVD door en 
door. Dat meestalliberale liefdewerk-oud 

papier combineerde hij met een indrukwekken

de reeks banen. Zo gaf hij onder andere 
Russische les aan de Koninklijke Marechaussee 

- 'die taal heb ik tijdens mijn diensttijd bij de 

Militaire Inlichtingendienst geleerd' - en econo

mie op scholen, want dat was zijn afstudeer
richting aan de Groninger Universiteit. 

Smakelijk kan hij verhalen hoe hij al zijn acti

viteiten combineerde. 'Als op school de docen

ten naar huis gingen bleef ik achter om mijn 

schoolzaken af te werken en voorbereidingen 

voor de volgende dagen te treffen. Zo had ik 
de avonden beschikbaar voor het VVD-werk. 

Ik heb altijd een scherpe scheiding gemaakt 

tussen mijn beroepen en het VVD-werk. Dat 

zal ik ook blijven doen. Ik ga niet in Den Haag 
zitten, want Huizen heeft recht op een fulltime 

burgemeester, die er veel is. Ik houd van het 

burgemeesterschap. 
Met algemeen secretaris Nico van Batenburg 

heb ik heel goede afspraken gemaakt. Zo staat 

er bijvoorbeeld nu bij mij thuis een fax en 

hoeft men mij niet op het gemeentehuis te sto
ren. Die zaken wil ik gescheiden houden.' 

Scharnierfunctie 
Willem Hoekzema ziet als zijn belangrijkste 

voorzitterstaken, dat hij ervoor moet zorgen 

dat de VVD één geheel vormt. Dat zij eenheid 
uitstraalt en dat de partij een vaste basis moet 

zijn waarop de dagelijkse politiek door de 
gekozenen kan worden uitgeoefend. 'Een twee

de functie is een goede scharnier te zijn tussen 

de dagelijkse politiek en de partij als organisa
tie. 

Een partijvoorzitter kan nooit zeggen dat er 

een scherpe scheiding moet zijn tus~en de poli

tieke en bestuurlijke kant. 
Hoewel voor mij het accent heel sterk op de 

bestuurlijke kant ligt, is het ongelooflijk 

belangrijk dat onze politici - op welk niveau 

dan ook - een goede relatie houden met de 
partij als organisatie en dat omgekeerd die 

organisatie op alle niveaus een intens contact 
houdt met haar politici.' 

Structuren 
VVD-voorzitter Hoekzema wil niet denken in 



Overdracht van de voorzittershamer 
door Dian aan Willem Hoekzema 

structuren. In het roemruchte VVD-verleden 

zijn er juist op dat vlak nogal eens botsingen 

geweest. Hij zegt daarover: 'Ik ben nooit 
iemand geweest die alles op structuren wil 

gooien. De essentie is, hoe ga je als mensen 

met elkaar om. Informeer je elkaar op tijd. 

Dat laatste is belangrijk, want dan kan de 
ander ook reageren en beseffen dat zijn/haar 

mening op prijs wordt gesteld. Anders gefor

muleerd: Zie je de ander staan? Hoe trek je 
met elkaar op? Ben je bereid om samen met 

die ander tot het besturen van zo'n organisatie 

te komen? Heb je vertrouwen in elkaar? Dat is 

het belangrijkste. Voor mij is de structuur 
alleen maar een hulpmiddel om alles op een 

zo efficiënt mogelijke wijze te doen, want we 

hebben binnen een vrijwilligersorganisatie 
maar een beperkte tijd met elkaar. 

Het is heel belangrijk dat bij de besluitvor

ming de leden van de partij weten dat er naar 

hen wordt geluisterd en dat hun mening op 
prijs wordt gesteld.' 

Vice-voorzitter 
Nadat hij "ja" had gezegd tegen het VVD
voorzitterschap heeft hij duidelijk laten blijken 

dat hij mee wilde praten over de invulling van 

het vice-voorzitterschap. 'Het was voor mij 
heel belangrijk te weten wie dat werd, want ik 

wil mensen om mij heen hebben die ik voor de 

volle honderd procent kan vertrouwen. 
Bovendien moet de vice-voorzitter me kunnen 

vervangen als ik door mijn andere functie 

plotseling ben verhinderd. 

Rolf Haafkens en ik hadden het grote voordeel 
dat wij elkaar al kenden vanuit de kamercen

tralebesturen. Hij is een man die heel duidelijk 

zegt waar het op staat, die niets achter de kie

zen of de ellebogen houdt. 

Hij is al bij ons thuis geweest voor een gesprek. 
Het gaf mij een bevestiging van het beeld dat 

ik van Rolf had uit het verleden. Hij heeft veel 

tijd en dat maakt het makkelijker om mij te 
kunnen vervangen indien dat nodig is.' 

In alle duidelijkheid 
Als welkomstgeschenk ligt het rapport van de 

commissie Rosenthal 'In alle duidelijkheid' op 

het nieuwe bestuur te wachten. 
Een rapport waarvan voor Hoekzema de kern 

is hoe de partij met meer doorzichtigheid in 

haar totaliteit kan werken, waardoor men hel
der met elkaar kan omgaan en waardoor het 

duidelijker wordt wat de taken en verantwoor

delijkheden van een ieder zijn. 
Dat rapport is voorzien van een aantal aanbe

velingen. 
'Het hoofdbestuur heeft dit rapport vanavond 

(13 juni) op haar agenda staan. Na de defini
tieve bespreking zal het zo snel mogelijk naar 

de diverse gremia in de partij gaan en voor

dien globaal worden besproken in het 
Periodiek Overleg Kamercentralevoorzitters. 

Dan moeten we ook uitleggen volgens welke 

procedure we tot besluitvorming moeten 

komen. Vermoedelijk gaat het rapport 

Rosenthal nog voor de zomer de partij in. 
Daarna zullen alle reacties worden verzameld, 

waarna het hoofdbestuur aan de hand van 

wijzigingsvoorstellen een concepttekst formu
leert die op de jaarlijkse algemene vergadering 

van 1995 wordt behandeld. In dat hoogste 

partij-orgaan zal de definitieve tekst worden 

aangenomen.' 
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DIAN VAN 
LEEUWEN: 
'I DID IT MY 
WAY' 
door Johan Hommes, 
foto's: Theo Meijer 

Zo eindigde partijvoorzitter Dian 
van Leeuwen-Schut haar speech 
tijdens de jaarlijkse algemene ver
gadering die op 2 7 en 2 8 mei in 
Breda werd gehouden. Los van de 
huishoudelijke zaken stond de 
vergadering voor een groot deel in 
het teken van de wisselingen in 
het hoofdbestuur. Naast een 
nieuwe voorzitter en ondervoorzit
ter traden nog drie andere nieuwe 
leden in het hoofdbestuur aan. 
Na de overwinning bij de Tweede
Kamerverkiezing heerste tijdens 
de vergadering een opperbeste 
stemming in het Turfschip in 
Breda. 

Geen afscheid 
Haar laatste rede als partijvoorzitter wenste 
Dian van Leeuwen niet te zien als een 

afscheid. 'Ik heb mij voorgenomen geen 

afscheid van u te nemen. Geen speeches, geen 
retoriek noch traditionele opsommingen van 

plussen en minnen van het werk of van aardi

ge en onaardige zaken die ik heb meege
maakt. Ik neem geen echt afscheid: het werk 
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voor een vrije en betere samenleving gaat 
gewoon door. Het liberalisme en onze partij 

zal ik in de Eerste Kamer met trots en passie 
blijven dienen.' 

Zij roemde de goede uitslag bij de verkiezingen. 
'Bij de gemeenteraadsverkiezingen heeft de 
VVD tientallen extra zetels weten te bemachti
gen. Het liberale geluid in de gemeenten heeft 

daarmee aan kracht gewonnen. In 67 gemeen

ten zijn we zelfs de grootste partij geworden. 
Onze leiders van vroeger hebben daarvan stel

lig gedroomd: de VVD als brede volkspartij 

overal in het land, niet alleen in forenzenste
den. De Tweede Kamerverkiezing van 3 mei 

heeft onze VVD extra op de voorgrond 
geplaatst. We hadden een moderne en werve

lende campagne en een uitstekende kandida
tenlijst. We hebben gewonnen zonder andere 
grote partijen van ·samenwerking uit te sluiten. 

We hebben gewonnen omdat we qua inhoud 

en vorm de kiezers een eigentijds programma 

hebben voorgelegd. Met onze tien punten zijn 
wij de magische grens van 30 Kamerzetels 

weer gepasseerd.' 



Het oude bestuur. Op de bovenste rij v.l.n.r. David Luteijn en Frits Bolkestein (beiden adviseur), Hans van Baalen, Mark Rutte, Fransje Roscum Abbing Bos. 
Eerste rij: Nico van Baten burg, algemeen secretaris, Peter van Vugt, Jan Gmelich Meijling, Dian van Leeuwen, Jan Korff (penningmeester), Frans Steenmeijer, Joon van Dijk en Ankie Aeyelts Averink-Winsemius. (Menno Knip was even afwezig) 

Jongeren 
Dian constateerde met genoegen dat de VVD 

onder jongeren als beste heeft gescoord. Ook 
onder de vrouwen is de wervingskracht groot 

geweest. De derde plaats in het politieke veld 

is geen eindstation. 'In 1998 bestaat onze VVD 
50 jaar en zijn 40 zetels geen utopie.' 

Door deze uitslag is duidelijk geworden dat 
het zogenaamde 'vrijzinnig-democratische 
blok' van D66 en VVD tezamen de paternalis
tische blokken van christen-democratie en 
sociaal-democratie is gepasseerd. Dit is een 

uitdaging voor de leiders van dit vrijzinnige 
blok om een beleid te ontwikkelen, dat mondi

ge mensen kansen biedt op een goede toe

komst in een vredige, veilige en schone 

wereld, aldus de scheidende partijvoorzitter. 
'Het moet om wille van onze kinderen en 

kleinkinderen mogelijk zijn een brug te slaan 
naar de maatschappij van morgen, waarbij 

zowel de "bestuurlijke vernieuwing" van de 

ene partij als de "sociaal-economische ver
nieuwing" van de andere partij belangrijke 

ingrediënten zijn. Een mix van bevlogenheid 
en bedachtzaamheid; van vernieuwing en 

bewezen degelijkheid; maar steeds met de bur
ger centraal! Vanaf nu kunnen kabinetten 

bestaan uit een vrijzinnige hoofdstroom, links
om of rechtsom aangevuld met een paterna

listische zijstroom.' 

Nota's naar De Slegte 
Volgens Dian van Leeuwen mag van de over
heid worden verlangd dat zij luistert naar wat 

de mensen bezighoudt. 'Een overheid die niet 
zedemeestert over individualisering en egoïs

me; die niet zeurt over de calculerende burger 

en ondertussen zelf 10 miljard gulden extra 
oplegt; een overheid die decentralisatie predikt 

en tegelijkertijd de voordelen daarvan inpikt, 
zoals bij de gehandicaptenzorg. De overheid 
moet niet slapen als veranderingen nodig zijn. 

Wij willen een overheid die ons belastingstel

sel moderniseert en die niet volstaat met het in 
leven roepen van gewichtige commissies om 

vervolgens hun nota's en rapporten te ver

plaatsen naar de zolder van het ministerie 

van Financiën of naar de winkels van De 

Slegte.' 
Daarnaast moet de overheid op vertrouwen
wekkende wijze omgaan met de veiligheid van 
mensen binnen en buiten onze grenzen. De 

overheid moet racisme met wortel en tak uit
roeien, de vrede waar ook ter wereld bevorde
ren en de criminaliteit bestrijden. Dian van 

Leeuwen pleitte ervoor dat in Nederland weer 
een doe-cultuur ontstaat in plaats van praten 

over allerlei blauwdrukken, die in de ambtelij

ke burelen worden ontworpen. 

De 'pep'- en afscheidsspeech van Dian van Leeuwen 
leverde haar een staande ovatie 

5 

Kwaliteitspartij 
Tenslotte vroeg zij aandacht voor de toekomst 

van de partij. 'De goede politieke resultaten 

van het laatste jaar mogen ons niet in slaap 
sussen. Helaas moet worden vastgesteld dat 

het beeld van de gezamenlijke politieke partij

en niet rooskleurig is. Sinds 1960 heeft een 
voortdurende afkalving van de ledentallen 

van de traditionele partijen plaatsgevonden. 
Ondertussen weten organisaties als 
Greenpeace, Natuurmonumenten, het 
Wereldnatuurfonds en andere, honderddui

zenden Nederlanders te boeien en te binden. 

Dit vraagt onze indringende aandacht. Zelfs 

het feit dat onze VVD na jaren van teruggang 
thans weer de mijlpaal van 55.000 leden is 

gepasseerd mag ons niet afleiden .... De VVD 
moet zich omschakelen naar een kwaliteits

partij, naar een partij die met minder leden 

meer doet. Naar een partij die in staat is op 

een hoogwaardige wijze met haar leden te 
communiceren. Naar een partij die de directe 

discussie met haar leden zoekt over belangrij
ke en actuele onderwerpen. En die vervolgens 

de uitkomsten van die discussie ook van 
invloed laat zijn bij het bepalen van haar 

politieke stellingname. Net als in het bedrijfs
leven en andere dynamische organisaties zal 

een partij een platte, doorzichtige structuur 

moeten hebben. Goede communicatie is nodig 

om de slagvaardigheid van het bestuur zo 
goed mogelijk te koppelen aan de tweerich

tingsinformatiestroom van en naar de partij

afdelingen. 
Echter met het hoofd koel, het hart warm en 

de rug recht gaat onze VVD een gouden toe
komst tegemoet. Ik ben er trots op dat ik daar

aan een steentje heb kunnen bijdragen.' 
Een staande ovatie viel Dian ten deel. 

Afscheid 
Tijdens de algemene vergadering werd tevens 
afscheid genomen van de ondervoorzitter, jan 

Gmelich Meijling en van drie bestuursleden: 
joon van Dijk, Frans Steenmeijer en Peter van 

Vugt. Gmelich Meijling zat sinds 1989 in het 
hoofdbestuur, sinds 1993 als vicevoorzitter en 

hij was belast met talentmanagement Hij 

fungeerde als klankbord en steun voor de 

voorzitter en werd door Dian van Leeuwen 
geroemd om zijn loyaliteit, zijn humor en 

gemoedelijke toonzetting. jan Gmelich 

Meijling is nooit weggelopen voor conflicten. 
Ook joon van Dijk heeft vijf jaar deel uitge

maakt van het hoofdbestuur. Zij heeft leiding 

gegeven aan alle discussies rond de regle
mentswijzigingen, die ondermeer hebben 

geleid tot nieuwe kandidaatstellingsreglemen
ten. Als nieuwe wethouder van Middelburg zal 

zij de liberale fakkel verder dragen. 

Frans Steenmeijer zat sinds 1988 in het hoofd

bestuur, belast met vorming en scholing, een 
zeer belangrijk onderdeel van de partij. 

Steenmeijer heeft ervoor gezorgd dat vorming 

en scholing is uitgebouwd tot een modern 
apparaat. Daarnaast was hij een goede 
ambassadeur van Friesland. 

Peter van Vugt maakte sinds 1991 deel uit van 

het hoofdbestuur. Een kundig bestuurder. De 
rust zelve. Nooit geagiteerd en met een goed 

gevoel voor menselijke verhoudingen. Hij 

hield zich voornamelijk bezig met partijcom

missies en hij heeft een belangrijke bijdrage 
geleverd aan de andere opzet daarvan, die 

moet leiden tot kwaliteitsverbetering. Hij zal 
zijn politieke carrière verder voortzetten als 

wethouder van Loon op Zand. 
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SPECIALITEITEN RESTAURANT 

"Het Kasteel van Rhoon" b.v. 
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Tevens zalen voor recepties, diners en vergaderingen. 

S.G. Abel Dorpsdijk 63,3161 KD Rhoon, tel.: 01890-18896/18884/18488 
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VVD IN EUROPARLEMENT: 

Van 3 naar 6 

Gerlof Boosman, campagneleider Winstverwachting 

0 p grond van de resultaten van de 
Kamerverkiezingen in mei lag winst 

voor de hand. Toch was er grote onzekerheid. 

De kiezers zouden de Euro-verkiezingen 
immers ook aan kunnen grijpen om indirect 

een oordeel te geven over de gang van zaken 

bij de kabinetsformatie. De WD bouwt in Den 
Haag immers aan een paarse coalitie. Kiezers 

die daarover ontevreden zijn zouden deze ver
kiezingen ook kunnen gebruiken om hun par

tij een signaal te geven. Dat is duidelijk niet 

gebeurd. De WD handhaafde zich bijna volle
dig op het niveau van de Kamer. Bij deze ver
kiezingen behaalden wij 17,9% tegen 20% bij 

de Kamerverkiezingen. Een verlies van onge

veer 2%. 
Dit lagere resultaat is bijna volledig toe te 

schrijven aan de dramatisch lage opkomst. 
Wat is namelijk het geval? Een analyse laat 

Zien dat de kiezers op het platteland sterker 

zijn opgekomen dan in de grote steden. 
Jongeren maakten de gang naar de stembus 

minder snel dan ouderen. Van de kiezers 
onder de 35 jaar ging ongeveer een kwart 

naar de stembus, terwijl van de 65 plussers 
ruim de helft stemde. Ook gaan kerkelijke kie

zers meer naar de stembus dan buitenkerkelij

ken. 
Voor een partij als de WD, die in de steden 

sterker is dan op het platteland, die relatief de 

meeste jongeren trekt en waarvan de achter
ban evenwichtig over de verschillende religi

euze gezindten is gespreid, pakte de lage 
opkomst dan ook zeer nadelig uit. 

6 

door Gerlof Boosman 

De VVD heeft de laatste verkiezingen van dit jaar afgesloten met een 
klinkende overwinning. Gijs de Vries en zijn Euroteam komen met zes 
mensen terug. Een duidelijke versterking van het Nederlands element 
in de liberale fractie. Wanneer D66 zich opnieuw bij de liberalen 
aansluit bestaat straks ongeveer een kwart van de fractie uit · 
Nederlanders. 

Daarentegen kreeg het CDA door die lage 

opkomst een extra impuls. De sterke positie op 
het platteland, de relatief grote opkomst van 

oudere kiezers en het feit dat deze partij heel 

sterk leunt op kerkelijke kiezers leidden ertoe 
dat het CDA in vergelijking met de Kamer 

zo'n 8% winst boekte. 

Hoezeer de opkomst de uitslag heeft vertekend 
blijkt ook uit de grote winst van de combinatie 

SGP, RPF en GPV. Men steeg in vergelijking 

met mei van 4.8 naar 7.8. De trouwe opkomst 
van de eigen kiezers bezorgde deze combinatie 

een winst van maar liefst 60%. 

Extreem laag 
Door de extreem lage opkomst - nergens in 
Europa lieten de kiezers het zo massaal afwe

ten -is de vergelijking met de landelijke uit

slag in mei dan ook niet goed mogelijk. 
Verkiezingsonderzoeken die na mei zijn 

gehouden laten zien dat onze WD zich volle

dig op dat hoge niveau handhaaft. 

Bureau Interview peilde op 8 juni voor de WD 
zo'n 21 o/o; het NIPO gaf ons een week eerder 
30 zetels. Alleen het CDA doet het volgens de 

opiniepeilingen slechter dan in mei. Zowel 
NIPO als Interview constateren een verdere 

achteruitgang van deze partij en geven het 

CDA zo'n 30 à 31 zetels. 

Liberalen in Europa 
De positie van de liberalen lijkt bij deze verkie
zingen niet direct versterkt te zijn. De Duitse 

liberale FDP haalde helaas de daar verplichte 
5%-drempel niet. In Engeland haalden de 

Liberals niet het hoge niveau dat door opinie

peilers was voorspeld. Door het bizarre Engelse 
kiesstelsel is het daar voor een partij waarvan 

de aanhang vrij gelijkmatig over het land is 

verdeeld bijzonder moeilijk een zetel in de 
wacht te slepen. Maar voor het eerst in de 

geschiedenis komen er nu tàch twee Liberals 

in onze fractie. 
Hoeveelliberalen uit Frankrijk en Italië tot de 

fractie toetreden is nog onbekend. Uit België 
komen 6 liberalen en uit Denemarken 5. 

Voorlopig- ik schrijf dit op 19 juni- ziet het er 

naar uit dat de ELDR-fractie uit ongeveer 45 

leden zal bestaan. Daarmee zijn de liberalen 
na de socialisten en de christen-democraten de 

derde politieke stroming in Europa. 

Signaal 
De extreem lage opkomst laat zien dat de 
Europese kiezer zeer kritisch staat tegenover 

het werk van het Parlement. In landen met 

een hogere opkomst werden de campagnes 

vaak aangegrepen om de kiezer een oordeel te 
vragen over de binnenlandse politieke situ

atie. Met Europa had dat alles weinig van 
doen. 

Wil het Europarlement ook bij de burger gaan 

leven dan zal het parlement meer zijn tanden 

moeten laten zien. Duidelijk moeten maken 
dat het zaken bespreekt die de belangen van 

de burger rechtstreeks raken en dat de fracties 

een eigen visie hebben op de gewenste ontwik
kelingen. Men zal het conflict niet moeten 

schuwen. 
De Nederlandse parlementariërs zullen nog 

meer het land in moeten. De kiezer komt niet 
naar hen. Zij zullen keer op keer duidelijk 
moeten maken wat op het spel staat. Alleen 

als alle partijen de zaken fundamenteel aan

pakken kan de belangstelling van de burger 
worden teruggewonnen. 

VVD-kader enthousiast 
Gelukkig kunnen we constateren dat ons 

kader bij deze verkiezingen opnieuw de ener
gie heeft opgebracht om enthousiast campag

ne te voeren. Honderdduizenden folders wer

den verspreid. De laatste zaterdag voor de ver
kiezingen waren we opnieuw present op hon

derden markten. We namen actief deel aan 
talloze forum-bijeenkomsten. Gijs de Vries en 

zijn Euro-team hebben keihard gewerkt. 

_Zondag voor de verkiezingen presenteerde Gijs 
de Vries zich uitstekend in een debat voor de 

Europese MTV-zender. In een speciale WD
radiocommercial voor een aantal regionale 

zenders werd gedurende de laatste 24 uur 
voorafgaand aan de verkiezingen nog een 

beroep op de luisteraars gedaan om WD te 

stemmen. 

Spil 
Ook deze verkiezingen hebben weer aange

toond hoe ongelooflijk belangrijk radio- en tv

presentatie zijn. Maar zij hebben ook opnieuw 

laten zien dat een eensgezinde en enthousiaste 
partij een voorwaarde is in iedere campagne. 

Een partij waarin men bereid is hard te wer

ken. En dit jaar hebben wij loon naar werken 
gekregen: drie overwinningen op één rij! 

Ook in deze campagne was de spil de 
Koninginnegracht, waar werkelijk keihard is 

(over)gewerkt. Meint Waterlander, Elisabeth 

Gans en al die anderen waren ook nu weer het 

organisatorisch hart van de campagne. 
Brigitte Zwagernakers maakte dubbele uren in 

de Hoge Nieuwstraat op het Haags kantoor 

van de Europarlementariërs. Hugo Dittmar 
trad op als onze reizende ambassadeur. 



Samen met honderden vrijwilligers in het land 

maakten zij ook deze laatste campagne tot 

een ongekend succes. 

Nu komt het aan op een duidelijk en aanspre
kend beleid. Met een modern en actief com
municatiebeleid moeten wij onz'e kiezers vast~ 

houden. Er is werk te doen! 
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THORBECKE· 
PENNING 
VOOR DUITSE 
AMBASSA· 
DEUR 
door Arne Geensen, coördinator 
internationale projecten 

De scheidende Duitse ambassadeur Dr Klaus

Jürgen Citron werd op 30 mei de 

Thorbeckepenning toegekend. De uitreiking 
vond plaats tijdens de internationale Europa

conferentie in de Eerste Kamer. WO-voorzitter 
drs. Willem Hoekzema wees op de grote ver

diensten van de Duitse ambassadeur voor de 

Nederlands-Duitse betrekkingen. 'Als lid van 
onze Duitse zusterpartij FDP heeft Citron daar

bij bijzondere aandacht aan de liberale 

samenwerking geschonken. Hierbij was hij in 
dit kader een belangrijk klankbord voor het 

hoofdbestuur, met name voor intern~:~tionaal 

secretaris Hans van Baaien en zijn team,' 
aldus de WO-voorzitter. 

Citron is de eerste niet-WO-er die een 

Thorbeckepenning ontvangt. Als lid van het 
presidium van de liberale Friedrich-Naumann

Stiftung in Königswinter bij Bonn hoopt 
ambassadeur Citron na zijn pensionering dit 

jaar de Nederlands-Duitse samenwerking 

onder meer in Oost-Europa te bevorderen. De 

ambassadeur was zichtbaar geroerd door de 
erkenning van zijn werk. In vloeiend 

Nederlands reageerde hij op de Duitse speech 

van Willem Hoekzema: 'Mijn afscheid is een 
tot ziens en zeker geen adieu. Voor de WO 
blijf ik graag beschikbaar!' 

Belangstelling 
De internationale Europa-conferentie zelf sloot 

direct aan op de door ambassadeur Citron 
gestimuleerde Oost-Europa-initiatieven van 

FDP en WD. De conferentie was een co-pro
ductie van WO, FDP, ELDR en de 

Teldersstichting. Actieve bijdragen werden 

geleverd door de partijcommissies voor 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 

Defensie. Tevens was de Groep Nederland van 

de Liberale Internationale (LIGN) betrokken. 
De circa 250 deelnemers, waaronder opvallend 

veel jongeren, mengden zich actief in de vaak 
kernachtige discussies tijdens de conferentie. 
Tevens lieten veel (nieuwe) Tweede

Kamerleden, Eerste-Kamerleden, 

Europarlementariërs en buitenlandse ambas

sadeurs zich zien. De afsluitende borrel was 

een echte contactenmarkt Networking is een 
vast onderdeel van de WO-vocabulaire gewor

den. 

Samenwerking noodzakelijk 
Met de Europa-conferentie werd een drieledig 

doel nagestreefd: ondersteuning van de 
Europese verkiezingscampagne, versterking 
van de relaties met de FDP en met de zuster

partijen van de WO in Oost-Europa en verde
re verankering voor het buitenlandwerk in de 

WO zelf. Frits Bolkestein, Gijs de Vries en 

Willem van Eekelen gaven aan dat de integra
tie van Oost-Europa in de structuren van het 

Westen (Europese Unie, WEU, NAVO) geen 

vrijblijvend karakter kan hebben. 
De Britse publicist Jonathan Eyal hield daarbij 

het Westen een spiegel voor. 'West-Europa 

vraagt in alles aanpassing van de 

Oosteuropeanen. Meer dan 40 jaar is Europa 
verdeeld geweest in het rijke vrije Westen en 

het arme, onderdrukte Oosten. Wij hadden 

alles. Zij hadden niets. Misschien mogen onze 
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De scheidende Duitse ambassadeur Dr K.J. Citron ontvangt uit 
handen van VVD-voorzitter Willem Hoekzema de 
Thorbeckepenning 

Oosteuropese partners op wat meer begrip en 

steun rekenen.' Eyal complimenteerde de WO 
op 2 juni in NRC-Handelsblad met haar Oost

Europaprogramma. 

FDP-visie op Europa 
De Duitse staatssecretaris van Buitenlandse 
Zaken en vice-voorzitter van de Liberale 

Internationale Helmut Schäfer gaf zijn visie op 

de Europese integratie. Hij bepleitte een 
'Weltoffenes und tolerantes Europa', waarbij 

de scheidslijnen tussen Oost en West zouden 
verdwijnen. Speciale aandacht vroeg de FDP

politicus voor de voormalige Sovjet-Unie, die 

hij vergeleek met de republiek van Weimar 
van voor 1933. 'We moeten het partnerschap 

voor de Vrede (NAVO) en de economische 

samenwerking met Rusland hoge prioriteit toe
kennen,' aldus de Duise bewindsman. 

Internationaal jaarverslag 
Afsluitend werd het internationaal jaarverslag 
1993 officieel aan de vrijwilligers en medewer

kers van het internationaal secretariaat aan
geboden. 

U kunt het internationaal jaarverslag 1993 
'In wederzijds belang' (Nederlands/Engels) 

bestellen door f 10,- over te maken op giro 

130.30.11 t.n.v. de Haya van 

Somerenstichting in Den Haag onder vermel
ding van uw naam, adres en de trefWoorden 
'Internationaal jaarverslag 1993'. 

11 

Op 27 mei ben ik benoemd tot uw voor

zitter. Het voorzitterschap van de WO is 

eén van de meest eervolle functies die 

onze partij kent. Maar het is ook één van 

de zwaarste functies die de VVD kent. Ik 

besef dat ten zeerste, maar samen met u 

wil ik mij voor de volle 100% inzetten 

om onze partij een factor van gewicht in 

de Nederlandse politiek te laten zijn. 

In het afgelopen halfjaar is in ieder geval 

een zeer goede basis gelegd voor de ver

dere groei en versterking van de VVD. 

Bijna 250 extra raadszetels bij de 

gemeenteraadsverkiezingen, negen 

extra zetels bij de Tweede 

Kamerverkiezingen (en zelfs de grootste 

partij onder de jongeren) en èehverdubc - -

beling van het aantal zetels tot 6 bij de 

Europese verkiezingen. Met versterkte 

fracties kunnen wij aan de slag. 

De prestatie die alle vrijwilligers, kandi

daten en medewerkers in de afgelopen 

maanden hebben geleverd, is met drie 

schitterende verkiezingsoverwinningen 

beloond. Namens het hoofdbestuur wil ik alle 

vrijwilligers en alle leden die met hun financiële 

ondersteuning de campagne mogelijk hebben 

gemaakt, heel hartelijk bedanken voor hun inzet 

en ondersteuning. Zonder uw steun had de VVD 

niet gekund. 

De afgelopen drie verkiezingen hebben laten 

zien dat het electoraat meer dan ooit in bewe

ging is. De winnaar van vandaag kan de verliezer 

van morgen zijn. Met elkaar zullen we de komen

de jaren dan ook de schouders er onder moeten 

zetten, om zoveel mogelijk kiezers aan ons te 

binden. Mag ik daarbij op u rekenen. U kunt op 

mij rekenen. Wij maken er iets moois van, samen. 

Ik wens u een mooie zomervakantie. Tot in sep

tember. 



lVII E lU SE lUl 

'jaap Bakker 

Jaap Bakker hield ze alle 
24 bij elkaar 
door Reny Dijkman, foto: Theo Meijer 

De uiterst creatieve en bindende Landelijke Propagandist van de kc

Haarlem, Jaap Bakker, heeft afscheid genomen van de LPC, van de 

club die gerust als de meest lastige en artistieke binnen de VVD kan 

worden beschouwd. 

De LPC wordt gevormd door de mensen die de campagnes in de verkie

zingen vorm geven, mensen recruteren voor de organisatie, die met 

hemelbestormende ideeën komen en die in verkiezingstijden dag en 

nacht werken om onze partij tot een succesvolle uitslag te brengen. 

J aap Bakker heeft daarvoor de 
Thorbeckepenning ontvangen. Hij heeft de 

hoogste onderscheiding die de WO kent abso

luut verdiend. 

jaap (46) praat over het 
propagandisten/P.R.vak met bescheidenheid. 

'Mijn voorganger jan Siep heeft mij alles 
geleerd. jan Siep had een heel grote kennis 

van de partij en bracht mij de fijne kneepjes 
bij. Zijn uitgangspunt was: "Communiceer 

met de mensen met wie je moet werken! je 

moet ze persoonlijk kennen.' 
Overdag werkt jaap als ambtenaar bij de 
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gemeente Haarlem. 's Avonds was hij meestal 
voor de partij op pad of had hij tot diep in de 

nacht telefonisch contact met "zijn" 24 afde

lingen. 

Provindale Staten 
Hoewel zijn termijn er nu op zit, gaat hij rustig 
door met zijn werk in de provinciecentrale met 

de kc's Den Helder en Amsterdam. Zelf 

betreurt hij het dat aan deze periode een eind 
is gekomen, 'maar er moet doorstroming blij

ven.' 

Terugblikkend zegt hij genietend: 'Het leukste 
is als je alles voor je afdelingen voor elkaar 

kunt krijgen. Ik hield van de campagnes en 

van de p.r.-functie binnen de partij, al krijgt 
de LPC te weinig de ruimte.' 

Niet makkelijk 
Bij zijn allereerste bezoek als lid aan zijn afde

ling kwam een keurige heer hem voorzichtig 
vragen: 'Zo jongeman zit jij hier wel goed?' 

jaap, gehuld in spijkerbroek, vond van wel. 
Daarna heeft hij zich altijd in pullover en 

open overhemd gemanifesteerd, wat voor 
velen een verademing was binnen het toen 

nog stijve imago van de WO, waar het driede

lig bij de heren en de mantelpakjes met parel
kettingen bij de dames domineerden. jaap was 

en is baanbrekend en zeker niet alleen door 
zijn outfit, maar vooral door de vele ludieke 

ideeën die hij tijdens de campagne-opbouw 

perioden lanceerde. Makkelijk was hij niet. Hij 

kon uitbundig kankeren over het late tijdstip 
van verschijnen van landelijk propagandama

teriaal. En als het hem echt te lang duurde 

hád de kc-Haarlem al haar eigen brochures, 
huis-aan-huiskranten en gimmicks. 

Boerenkool 
Zijn mooiste herinnering is aan de boeren

koolmaaltijd met Frits Bolkestein. 'Die heb ik 

samen met Annemiek van Schravendijk van 

de kc-Den Helder georganiseerd. Een geweldi
ge meid!' Daarbij schoven zo'n 250 tot 300 
man aan in het dun bevolkte Akersloot. En 

dat in 1991, toen de WO nog in haar slechte 

tijd zat! 
jaap: 'Vanaf 1977 heb ik alle campagnes mee

gemaakt, samen met Ed Kroskinski (de huidi

ge kc-voorzitter Haarlem). Een van de toppen 
was de komst van Hans Wiegel in 1981 naar 

Haarlem-Noord. jan Siep was nog volop in de 

running. Er waren 900 tot 1000 belangstellen
den. We moesten Hans via de fietsenkelder de 

bomvolle zaal binnenloodsen en we hebben 

nogal wat gedonder met de brandweer gehad.' 
Die campagnes van '81, '82 en '84 werden 

gedragen door het vijftal: jan Siep, Wim van 
der Pas, Geert van Erkelens, Carl Böggemann 

en jaap Bakker. 

'Daarna volgde een forse dip. Dat was geen 
gemakkelijke periode. We zijn bezig gebleven 
en we hebben onze afdelingen bij elkaar 

weten te houden. In het P.R.-werk heb ik 
geprobeerd de stijl van jan Siep vast te hou

den. Die sleepte me langs prullariabeurzen. Zo 

komen onze WO-parasols uit België. Met de 
komst van de witte jacks met WO-logo begon 

de tijd dat men voor de WO naar buiten durf

de treden.' 

Papendal 
Grote waardering heeft hij gehad voor het 

LPC-weekend in PapendaL 'Daarmee betrek je 
mensen bij de campagnes. De evaluatie van 

deze drie verkiezingen moet straks de basis 

zijn voor de Provinciale Statencampagne.' 
jaap Bakker heeft grote waardering voor de 

medewerkers op de Gracht: 'Dat zijn de pispa

len, die vangen alles op. Vaak genoeg heb ik 
tegen hen gezegd: "Als er wat loos is, vertel het 

me." Als het daar stagneert, loopt de hele par
tij vast. 
Nogmaals, communicatie is hét woord. 

Daardoor ontstaat de bundeling waarmee je 

op pad kunt.' 

De LPC heeft inmiddels officieel met pijn in 

het hart van jaap Bakker afscheid genomen. 
Ook van de Haagse LPC-er Hans Niestadt, die 

een even lange periode draaide en zij zal het 

straks doen van jan Schout, de Zeeuw, die in 
zijn kamercentralebestuur een andere post 

gaat bekleden. De gideonsbende, de LPC, gaat 

veel ervaring missen. Hopelijk heeft het drietal 
zijn opvolgers even gedegen op hun taak voor

bereid als ooit jan Siep dat met jaap Bakker 
deed. 
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Goochelaar Brecht de Vries: 

•ouDE VRAGEN MOETEN 
STEEDS WEER 
OPNIEUW WORDEN 
GESTELD' 
door Hans àe Bie, foto: Luuk Gosewehr 

'Als je ergens voor staat moet je je mouwen opstr

open en er iets daadwerkelijk aan gaan doen. 

Moet je het podium op durven. Net zoals met goo

chelen.' Dat zegtBrecht de Vries (23), de Leidse 

rechtenstudent en beroepsgoochelaar. Hij is de 

man die met zijn magische kunsten een bijdrage 

heeft geleverd aan het succes van de karavaan 

van de kamercentrale Leiden die, voorafgaande 

aan de Tweede-Kamerverkiezingen, door de eigen 

regio toerde. 

Met deze uitspraak wil Brecht de Vries zeggen 

dat veel praten goed is - van jongs af aan 
maakte hij van discussiëren een ware hobby

maar dat het woord altijd moet worden 

gevolgd door de daad. Hij staat zelf graag op 
het podium. Als goochelaar, maar ook om zijn 

liberale opvattingen aan de man te brengen. 

Babbelgoochelaar 
Hij noemt zichzelf een babbelgoochelaar, die 
gewoon op een eerlijke, sportieve manier de 
mensen in de maling wil nemen. Om het ver

trouwen van zijn toeschouwers te winnen, her

haalt hij bij zijn goocheltrucs voortdurend dat 
hij er niet van houdt mensen te belazeren. 

Goochelen als een Uri Geiler, door lepeltjes om 
te buigen, daar houdt Brecht niet van. 

Hij is een goochelaar zonder poespas. Ook een 

goochelaar die zijn trucs vermengt met enter
tainment. Zoals De Vries toelicht: 'Met een 

conference, waarbij ik het publiek en de uit 

dat publiek geworven assistente een beetje 

plaag. Wel heb ik enige tijd geleden bij een 
gezelschap van bankmensen al hun horloges 
enkele seconden laten stilstaan. Je had hen 

geschrokken moeten zien kijken!' 

Fototruc 
Tijdens de verkiezingscampagne oogstte Brecht 

de Vries - studiespecialismen staats- en 
bestuursrecht - veel succes met een goocheltruc 

met foto's. Hij liet door iemand uit het publiek 
foto's van een aantal VVD-parlementariërs 

trekken en daarbij bleek dat men altijd de 

genoemde foto trok. Met enkele grappen, 

gericht op zijn doelgroep- de VVD-kiezers-, 
omlijstte De Vries zijn act. De Leidse verkie

zingskaravaan werd mede georganiseerd door 

Brecht's levenspartner, Monique Hoonhout, 

die thuis heel wat goocheltrucs met hem uit

probeert. 

Jonglid 
B~~d~n zjjn actieve VVD-ers. Brecht heeft al 
een aantal jaren als bestuurslid in Leiden en 
Wassenaar achter de rug. 'Mijn vader was ook 

bestuurslid in Wassenaar. Ik wilde er ook 

vroeg bij zijn, maar mijn ouders hebben mijn 
lidmaatschap nog een tijdje kunnen tegen

houden. Uiteindelijk werd ik lid van de afde

ling toen ik 14 jaar was.' Met plezier kijkt De 
Vries op die actieve VVD-periode terug. Het 

was de tijd van de polarisatie in de politiek, 

dus je moest goed van de tongriem gesneden 
zijn. 
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Een eigenschap die we de goedbespraakte 
Leidse rechtenstudent/goochelaar niet kunnen 

ontzeggen. 

Autodidact 
Hij heeft zich zelf goochelen geleerd. 'Ik ben 
een autodidact. Veelleer ik door goed te kijken 

naar andere, meer ervaren goochelaars. 

Kortgeleden was ik op een congres van goo

chelaars in Rotterdam. Daar heb ik veel erva
ring opgedaan. Nu ben ik adspirantlid van de 

Nederlandse goochelaarsclub. Maar als kind 

goochelde ik al voor mijn vriendjes. Zo'n 
anderhalf jaar geleden heb ik mijn hobby 
weer opgepakt. Dat betekende oefenen, oefe

nen en nog eens oefenen. Nu houd ik regel
matig voorstellingen voor carnavalsclubs, stu

dentenverenigingen, bedrijfsbijeenkomsten en 

kinderfeestjes. Of soms zo maar om ergens een 

diner op te vrolijken. 

Brecht de Vries hoopt dat hij in de naaste toe
komst wat meer goochelklussen op VVD-avon

den mag doen. De partij ligt hem zeer aan het 

hart. 'Met wat goocheldemonstraties en een 

doelgerichte babbel kan zo'n avond erg gezel
lig worden. Een doelgerichte conference die de 

mensen aanspreekt.' 

Vroeger 'nee' nu 'ja' 
Brecht typeert het staats- en bestuursrecht als 

de rechtenrichting die het meest filosofisch is. 
Dat spreekt hem het meest aan. Zijn filosofie 

verwerkt hij in discussies. Zo zegt hij over het 

meepraten door jeugdigen in oudere gezel

schappen: 'Ik denk dat het goed is dat oude 
vragen steeds opnieuw worden gesteld. 
Mogelijk dat een vroeger "nee" door verander

de omstandigheden nu een "ja" wordt. Ik vind 
dat de jeugd recht heeft op experiment.' 

Na het behalen van zijn rechtenbul over ver

moedelijk twee jaar, kiest hij voor het onder

nemerschap. Daarnaast zal het goochelen een 
vast bestanddeel van zijn leven blijven uitma

ken. Dat geldt ook voor de politiek, want: 'Ik 

heb best politieke ambities', bekentBrecht ten
slotte. 
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Sinds een paar weken ben ik de trotse 

bezitter van een fax. Al snel nadat ik in 

de Amsterdamse raad kwam, bleek dit 

apparaat een onmisbare schakel te zijn in 

de fractiecommunicatie. Lang leve de 

wonderen van de techniek. Toen ik de 

druk om een fax aan te schaffen niet lan

ger kon weerstaan, heb ik vanuit de frac

tiekamer de PTT gebeld met het verzoek 

om een tweede lijn. Ja, faxselect is onvol

doende. Stel je voor dat je in gesprek 

bent. Er wordt wat afgefaxt in de 

Amsterdamse fractie. 

Na zeker twintig minuten heen en weer 

gepraat over gegevens en afspraken over 

nummer en moment van aansluiting 

werd mij verteld dat een schriftelijke 

bevestiging zou worden toegestuurd met 

een formulier dat ik ingevuld moest 

retourneren compleet met een kopij van 

een geldig legitimatiebewij·s. En of ik 

daar het nummer nu maar even van 

wilde geven. 

En daar zitje dan. Niet thuis, geen rijbe-

wijs. Mijn paspoort heb ik nooit bij me uit 

angst dat ik het kwijtraak of dat het wordt gesto

len. Het hele gesprek is gevoerd, alle gegevens 

zijn gewisseld, alle afspraken zijn gemaakt. Denk 

je. En op het allerlaatste moment moetje dan het 

nummer opgeven van een geldig identificatiebe

wijs. Einde gesprek, zonder resultaat. Tot voor 

kort was dit het scenario geweest en had ik op 

een later moment opnieuw moeten bellen met 

mijn paspoort in de hand. 

Het ging gelukkig anders, want ik had een /D

kaart. Ik was waarschijnlijk de eerste in 

Nederland die er een kocht. Hij is fantastisch. Hij 

past in mijn portemonnee, dus ik heb hem altijd 

bij me. Behalve tweede telefoonlijnen aanvragen 

kan ik bij het postkantoor er raadsstukken mee 

ophalen die niet in mijn brievenbus passen, zon

der eerst langs huis te hoeven om mijn paspoort 

op te halen. Ook toen ik kort geleden mijn 

arbeidscontract als persoonlijk medewerker van 

Oussama Cherribi inleverde bij de Vijverhof, 

moest ik me identificeren. Geen probleem, ik trok 

gewoon mijn portemonnee. Heerlijk. Dat ding 

hebben ze voor mij gemaakt. 

Ho stop, hoor ik u denken, zo simpel is het toch 

niet. Ja, zeg ik, zo simpel is het wel. Alleen roep 

ik bij deze alle gekozen bestuurders op om 

scherp in de gaten te houden dat de /O-plicht niet 

wordt misbruikt om mensen op hun uiterlijk aan 

te houden in plaats van op hun handelen. De /O

plicht maakt het onze plicht als volksvertegen

woordiger om dat te voorkomen. Als ons dat niet 

lukt, ga ik straks weer naar huis om mijn pas

poort op te halen. 



HET HOOFDBESTUUR 
Voorste rij v.l.n.r.: Fransje Roscam Abbing-Bos, Rolf 

Haafkens, Willem Hoekzema, jan Korff, Anky Aeyelts 
Averink-Winsemius. 

Daarachter: Nico van Batenburg, algemeen secretaris, 
Mark Rutte, Hans van Baaien, Ton van Voskuilen, Frans 

Breukers, MennoKnip (inzet) Ruud Sandberg 

IN MEMORIAM 
MR. G.A.W.C. 
BARONVAN 
HEMERTTOT 

DINGSHOF 

Op 3 mei j.l. overleed ons oud Eerste 

Kamerlid mr. G.A.W.C. Baron van 
Hemert tot Dingshof op 80-jarige leeftijd .. 

, Guus. van Hemert tot Dingshof is burge-
. meester van Maam geweest en waarnee 

.me11d burgemeester te .Doom. 

.Hij wO:S gedurende zijn Eerste-
. IÇamerlidinaátschap ook tweede. voorzit-·· 

ter: Van de $enaat en voorzitter van de 

. 'I(Ó~té C01JliilÎSSie Verwekschriftell. Al~ por~. 
. tefeuill~ho}iderhield.hijiîchbe.Zîg ~et

.·,. yerkeetSiakei+ en volkshuisves.til19i .·. 

"l~i~i~l~ 
~~~;ItE!.~l;~f· 
· .Uti:edit, voo~z,itter van· de.Nederlandse 

· >OrgQ.riisdtie.:voor h.ét Persohenvertróér, 
voorzittervan de wildsehO:ctecommissi.e . 

· Utre~hte:h had nog vele andere interesc ·. 

Ons meeleven gaat lli.t naar zijn famllie 

TAAKSTELLING HOOFDBESTUUR, 
VASTGESTELD TIJDENS DE 
VERGADERING VAN 13 JUNI 1994. 
drs W.K. Hoekzema 
voorzitter 

R. Haafkeus 
ondervoorzitter 

ir A.J. Korff 
penningmeester 

- algehele leiding 
- politieke contacten met de fracties 
- interne en externe communicatie 
-zorg voor voorlichting vanuit de 

partij 
- plaatsvervanger talentmanagement 
- curator Teldersstichting 
-lid van de raad van de ELD 

- plaatsvervanger van de voorzitter 
- personeelsbeleid algemeen secretariaat 
- talentmanagement 
- positieve actie 

- financieel beheer van de partij 

mevr. A.A. Aeyelts Averink-Winsemius 
secretaris voor - betrekkingen met de bijzondere 
de organisatie groepen: Organisatie Vrouwen in de 

mr drs J.C. van Baaien 
secretaris voor de 
organisatie 

F.J.J.M. Breukers 
secretaris voor de 
organisatie 

drs M.A.J. Knip 
secretaris voor de 
organisatie 

VVD, Bestuurdersvereniging en de JOVD 
- coördinatie van het jongerenbeleid 
- adviserend bestuurslid van de 

Bestuurdersvereniging 
- adviserend bestuurslid van de 

Organisatie Vrouwen in de VVD 
- voorzitter van de landelijke 

commissie jongerenbeleid 

- contacten met de Liberale 
Internationale en de Europees 
Liberaal Democraten (ELD) 

- coördinatie van de organisatorische 
activiteiten van de partij op 
internationaal terrein 

- Oost Europa-programma 
- contacten met besturen van liberale 

partijen in het buitenland 
- betrekking met de bjjzondere groep 

LIGN 
- lid van de raad van de ELD 
- bestuurslid LI 
- adviserend bestuurslid van de Groep 

Nederland van de LI 

- ledenwerving en ledenbehoud 
- oplossen organisatorische problemen 

in afdelingen en centrales 
- plaatsvervanger propaganda en 

campagnes 

- schriftelijke informatiestromen 
binnen de partij 

- oplossen organisatorische problemen 
in afdelingen en centrales 

-voorzitter van de Redactieraad van 
Vrijheid en Democratie 

- toezicht op de voortgang van 
reglementen en statuten 

- plaatsvervanger contacten van de 
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organisatorische activiteiten van 
de partij op internationaal terrein 

-lid van de raad van de ELD 

mevr.F.M. Roscam Abbing-Bos 
secretaris voor de - coördinatie en organisatie 
organisatie inhoudelijke discussie 

-curator Teldersstichting 
- bestuurslid mr A. Kappeyne van 

de Coppellostichting 
- adviserend lid partijraad 

drs M. Rutte - propaganda en campagnes 
secretaris voor de - interne- en externe communicatie 
organisatie -voorzitter van de landelijke 

jhr.R.G.P. Sandberg 
secretaris voor de 
organisatie 

drs A. van Voskuilen 
secretaris voor de 
organisatie 

propaganda commissie 

- coördinatie partijcommissies 
- plaatsvervangend penningmeester 
- plaatsvervanger personeelsbeleid 

algemeen secretariaat 
- adviserend lid partijraad 

- vorming en scholing 
-voorzitter van de landelijke 

commissie Vorming en Scholing 
- plaatsvervanger coördinatie van het 

jongerenbeleid 

MEDEDELINGEN VAN HET HOOFDBESTUUR 

Naar aanleiding van het gepubliceerde tijdpad EK in het meinummer 
van Vrijheid en Democratie is tijdens de 47ste jaarlijkse algemene ver
gadering aan het hoofdbestuur verzocht, te onderzoeken of het moge
lijk is de geldende termijnen en tijdstippen zodanig aan te passen dat 
de afdelingen langer in de gelegenheid worden gesteld voorlopige kan
didaten te noemen. Dit toegezegde onderzoek heeft onderstaand alter
natief tijdpad EK opgeleverd. Het tijdpad is vastgesteld door het hoofd
bestuur in de vergadering van 13 juni jl. 

T I J D P A D Eerste Kamerverkiezing (EK) 

voor 1 juni 1994: 
Publikatie van de voor de kandidaatstellingsprocedure geldende 
termijnen in Vrijheid en Democratie. Tevens worden de leden in 
kennis gesteld van hun bevoegdheid om voor een door het 
hoofdbestuur te bepalen datum namen te noemen van perso
nen, die zij wensen voor te dragen als voorlopige kandidaten. 

voor 1 juni 1994: 
Het hoofdbestuur benoemt de commissie, die tot taak heeft een 
gemotiveerd oordeel uit te brengen over de voorlopige kandida
ten. 

na 1 juni 1994: 
De algemeen secretaris vraagt aan de zittende leden hem bin
nen drie weken schriftelijk te berichten of zij bereid zijn een 
voorlopige kandidatuur te aanvaarden. 

27 juni 1994: 
De algemeen secretaris brengt de antwoorden ter kennis van de 
commissie en het hoofdbestuur. 

voor 10 september (was: 10 augustus) 1994: 
De ledenvergaderingen van de afdelingen besluiten welke voor
lopige kandidaten zij wensen voor te dragen. 



uiterlijk 27 september (was: 24 augustus) 1994: 
De afdelingen brengen de voorgedragen kandidaten ter kennis 
van de algemeen secretaris. Hierbij wordt gebruik gemaakt van 
een formulier volgens een door het hoofdbestuur vast te stellen 
model. 

10 oktober (was: 5 september) 1994: 
Het hoofdbestuur stelt de groslijst op. 

18 oktober (was: 20 september) 1994: 
De groslijst wordt gepubliceerd in Vrijheid en Democratie. 

zaterdag 3 december (was: 31 oktober) 1994: 
De hoofdbestuursvergadering waarin de commissie EK adviseert 
over de op te stellen ontwerp-kandidatenlijst. 

10 december (was: 12 november) 1994: 
HB/KC-overleg over de door het hoofdbestuur op te stellen ont
werp-kandidatenlijst aan de hand van de advisering van de 
commissie EK. 

12 december (was: 14 november) 1994: 
Het hoofdbestuur stelt de ontwerp-kandidatenlijst op. 

9- 13 januari 1995: 
Vaststelling beschrijvingsbrief. 

13 januari 1995 (was: 13 december 1994): 
Publikatie via Thorbeckehuis Nieuws van de beschrijvingsbrief, 
met daarin: 
- het technisch advies; 
- het advies inzake al dan niet aangaan van een lijstencombi-
natie, door verbinding van de in te dienen kandidatenlijst met 
door één of meer andere politieke partijen of groeperingen in te 
dienen lijsten; 
- het ontwerp van de in te dienen kandidatenlijst; 
- toelichting op dit ontwerp met onder meer motivering inzake 
opneming in het ontwerp van een kandidaat die niet in de gros
lijst is vermeld en inzake die kandidaat die als zittend lid niet in 
het ontwerp is opgenomen. 

januari/februarinummer 1995 Vrijheid en Democratie: 
Publicatie verkorte beschrijvingsbrief. 

tot 2 februari 1995: 
De centralevergaderingen van de kamercentrales en de staten
fracties kunnen wijzigingsvoorstellen* indienen op het ontwerp 
van de kandidatenlijst. 

uiterlijk 25 februari 1995: 
Publikatie van de ingediende wijzigingsvoorstellen op het ont
werp van de kandidatenlijst. 

4 maart 1995: 
Bijeenkomst vergadering hoofdbestuur met de gezamenlijke sta
tenfracties ('s-morgens). 

Bijeenkomst partijraad ('s-middags). 

6 maart 1995: 
Het hoofdbestuur kan wijzigingsvoorstellen doen op de volgorde 
van de kandidatenlijst. 

(8 maart 1995: 
Dag der stemming PS.) 

25 maart 1995: 
Buitengewone algemene vergadering ter vaststelling van de 
kandidatenlijst (95ste algemene vergadering). 

25 april 1995: 
Dag der kandidaatstelling. (art. Q 4 Kieswet). 

29 mei 1995: 

* 

Dag der stemming. (art. T 1 Kieswet). 

Het door de centralevergadering van een kamercentrale c.q. sta
tenfractievergadering vast te stellen wijzigingsvoorstel, dient 
toegezonden te worden aan de algemeen secretaris, met 
gebruikmaking van een door het hoofdbestuur vastgesteld 
modelformulier, dat toegezonden zal worden aan de resp. secre
tarissen. 

Commissie EK 

Het hoofdbestuur heeft in de vergadering van.13 juni 1994 besloten de 
reeds benoemde commissie EK uit te bereiden met één lid. De commissie 
is thans als volgt samengesteld (in alfabetische volgorde): 
mr J.M. de Jonge te Amersfoort, mr LW. Opstelten te Utrecht, mevrouw 
E. Tuijnman te Norg en mevrouw mr E. Veder-Smit te Leeuwarden. De 
algemeen secretaris voorziet in het secretariaat van de commissie. 
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Jan Franssen is 
benoemd tot burge

meester van Zwolle. 
Jan Franssen was sinds 

1982 lid van de VVD

fractie van de Tweede 
Kamer. Hij was secreta

ris van het fractiebe
stuur, lid van het presi

dium en genoot vooral 
bekendheid als onder

wijsspecialist. 

Hansje Meulemans

Seelen ontving de 

Thorbeckepenning 
wegens haar jarenlan

ge grote inzet voor de 

VVD. Als wethouder 

van Lisse heeft zij 
sinds 197 4 praktisch 

alle portefeuilles 

gehad. Daarnaast is 

zij o.a. gedurende lange tijd voorzitter geweest van de par
tijcommissie Cultuur en Mediabeleid. 

Het VVD-Tweede 

Kamerlid Anne Lize 

van der Stoel is door 
de Amsterdamse 

raadsfractie bij una

niem besluit benoemd 
tot ere-fractievoorzit

ter. Anne Lize mag 
levenslang alle fractie
vergaderingen bijwo

nen en de fractie 

gevraagd en onge
vraagd van advies die

nen. Zij heeft deze 
unieke benoeming te danken aan 'haar inzet als volksver

tegenwoordiger in de periode '82 - '94 en haar inspirerend 

leiderschap als fractievoorzitter en politiek boegbeeld in de 

periode 1990- 1994', aldus de Amsterdamse VVD-fractie. 

Mr. R.S. Cazemier is benoemd tot burgemeester van 
Ameland. Voorheen was hij burgemeester van Ruinerwold. 

Tot voorzitter van de 

Vereniging van 

Nederlandse 
Gemeenten is mr. LW. 
Opstelten benoemd. 

Ivo Opstelten is oud 
vice-voorzitter van de 

VVD en burgemeester 

van Utrecht. 

Mr. A. Tshernoff, burgemeester van De Bilt, is voorzitter 

geworden van het Congres van Lokale en Regionale over

heden van de Raad van Europa. 

De burgemeester van Zoetermeer, dr. L. van Leeuwen, is 
sinds 1 mei bijzonder hoogleraar gemeentebelastingen 

aan de Emsmus Universiteit te Rotterdam. 

De heer A. van Hulst is de heer R. Loohuys opgevolgd als 
kamercentralevoorzitter 's-Hertogenbosch. Van Hulst was 

voorheen penningmeester van de kamercentrale. 

m.m.v. de Vereniging van Staten- en Raadsleden 

FINANCIELE ACTIES 
Het hoofdbestuur dankt alle leden 
die de financiële acties ten bate 
van de verkiezingscampagnes heb
ben gesteund. Uw bijdrage was 
zeer welkom! 

..,..."""""""""""""";;;,;SC;;;,;H,;;O...,o...,N...,H.."O~V,;";E~N,;""·l~;~. Z;;;;;I,..L...,VE;;;;;R;,;;;S;;,;,'L;;,;,IiD~=""""""""""""""...._ ""' m au~~~~ •• ""':-., • lü .,. 
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ZILVER KOOP JE IN SCHOONHOVEN! 
Dienbladen 
in zilver en verzilverd. 

De grootste collectie hedendaags en antiek zilver van 
Nederland. Vervaardiging van Speciale opdrachten. 
Ook vakkundige goud- en ~ 

ZJ!verrcstauratles RJ'UUOil:'ll 
en vemlvenngen ~ 'I:.J 
door onze 
edelsmeden. Schoonhovens 1

' 

Vrijdag koopavond. Silverlwys · 
HAVEN 1-13, SCHOONHOVEN. 01823-82651185820. 



kort 

VVD-VOORZITTERS 
VEREEUWIGD 

Na de laatste hoofdbestuursvergadering die 
door Dian van Leeuwen als voorzitter werd 

geleid, was er voor haar een leuke verrassing. 
Dian had namelijk duidelijk aangegeven 

'geen poespas' rond haar vertrek als voorzitter 

te wensen. Zij blijft immers actief in de partij. 
Algemeen secretaris Nico van Batenburg 

maakte er 'geen poespas' van, maar verzocht 

haar vriendelijk een portrettengalerij te ont
hullen. Alle VVD-voorzitters die de partij sinds 

haar oprichting van 24 januari 1948 hebben 

geleid zijp. nu in het Thorbeckehuis,vereeu
wigd. Daarmee is 'De Gracht' weer een stukje 

zichtbare historie rijker. 

Op de foto: Initiatiefnemer Nico van 

Batenburg met Dian van Leeuwen-Schut voor 

de portrettengalerij. (foto Theo Meijer). 

11 
CiENTECHNO· 
LOCiiE, EEN 
LIBERALE 
VISIE 
Onder deze naam is zojuist Geschrift 80 van 
de Prof. Mr. B.M. Teldersstichting verschenen. 

De voortschrijdende kennis van ons erfelijk 

materiaal roept een aantal morele, politieke 
en juridische problemen op die vragen om een 

samenhangende liberale analyse. In het rap
port 'Gentechnologie, een liberale visie' presen

teert een werkgroep van de Teldersstichting, 
bestaande uit de VVD-Tweede-Kamerleden 

D.j.D. Dees en E.G. Terpstra en de medewerker 

van de Teldersstichting G.A. van der List, een 
dergelijke analyse. Aandacht wordt onder 

meer besteed aan de (on)wenselijkheid van 
genetische manipulatie, aan wetenschappelijk 

onderzoek met embryo's, aan de vragen naar 
genetische informatie door werkgevers en ver

zekeraars en aan de DNA-tests. 

U kunt het rapport bestellen door f 20,- over 
te maken op giro 33.49.769 t.n.v. de Prof. Mr. 

B.M. Teldersstichting te Den Haag, o.v.v. 

'Geschrift 80'. 
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LIBERAAL 
REVEIL 1994 
Het derde nummer van Liberaal Reveil1994 

bevat onder meer een analyse over de verhou
ding VVD en PvdA onder de titel 'Paars Licht', 

geschreven door F.H. Becker. P.M.W. Smit 

schrijft over 'Kaland en het moehtsherstel van 
de Tweede Kamer.' 'Is Basisinkomen een libe

raal begrip?' kopt auteur Meijdam. M. Visser 

analyseert 'De psychologie van het liberale 
mensbeeld'. 
Voor losse nummers f 9,50 overmaken op 

girorekening 240 200 t.n.v. Stichting Liberaal 
Reveil te Wageningen, onder vermelding van 

LR 94/3. Een abonnement kost f 55,- per jaar 

(jongeren tot 27 jaar f 30,-). 

11 
JOVD·VOOR· 
ZITTER KOEN 
PETERSEN 
TREEDTAF 
Tijdens het junicongres 
van de JOVD is Koen 
Petersen (26) afgetre

den als JOVD-voorzit

ter. Tot zijn opvolger 
werd Arjan Toor 

benoemd. Arjan was 

internationaal secreta
ris van de JOVD. De Groninger studeert aan de 
Thorbecke Academie (opleiding voor over

heidsmanagement) te Leeuwarden. 

Lustrum 
Als Koen Petersen terugblikt op zijn anderhalf 
jaar voorzitterschap betreft zijn grootste tevre

denheid de stijlvolle lustrumviering van de 

JOVD dit voorjaar. 'Dat heeft laten zien dat de 
JOVD een grote, actieve en creatieve organisa

tie is met talloze politiek gemotiveerde en 

betrokken mensen.' 
Koen's besluit om te stoppen heeft twee rede

nen. Hij wil nu snel op zoek naar een goede 
baan en zijn prioriteitenlijstje is afgewerkt. Op 

dat lijstje stonden als hoofdpunten: 
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Alle politieke radio- en televisie-uitzendingen, 

gemaakt door de politieke partijen, zullen gedu

rende de vakantiemaanden niet worden uitge

zonden. 

Eerst een grondige discussie binnen de JOVD 
over het functioneren van de vereniging met 

als doel zoveel mogelijk leden in een zo vroeg 
mogelijk stadium te betrekken bij de discussies 

die worden gevoerd. 'Dat wil zeggen dat het 

hoofdbestuur een aantal taken heeft overge
dragen aan de afdelingen,' vertelt Petersen. 

'Want daar worden de leden geworven. Daar 
moeten ze worden geactiveerd en behouden.' 

Met enige trots meldt hij dat sinds januari 700 

nieuwe leden en belangstellenden zich bij de 
JOVD hebben gemeld. 
Zijn tweede punt was het opzetten van deba
tingclubs. 'Want waarom,' zo vraagt hij zich 

af, 'kunnen de Britten en Amerikanen wél 
goed discussiëren en zijn de Nederlandse 

debatten vaak slaapverwekkend? De )OVD is 

met subsidie een aantal debatingcursussen 
gestart, die jaarlijks zullen uitmonden in een 

competitie waaraan een wisselbeker is verbon
den.' 

Het derde punt betrof de voorbereiding van de 
verplaatsing van het landelijk )OVD-bureau 

naar Den Haag. Die JOVD-vestiging zal in de 
residentie in de Herenstraat komen. 'Wij 

horen met ons landelijk bestuur in de rege

ringsstad thuis.' 
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Koen Petersen vertrekt met pijn in het hart. 

Maar zijn twee studies politicologie/bestuurs
kunde en Amerikanistiek heeft hij met zijn 

doctoraal-examens afgerond. Nu gebruikt hij 
al zijn energie om een passende baan te vin

den. 'En als ik die heb, is het niet mogelijk om 
dat te combineren met het tijdsverslindende 

JOVD-voorzitterschap.' 
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EERSTE EXEMPLAAR 
In de plenaire vergaderzaal van de Eerste 
Kamer heeft auteur jan van Zanen het eerste 

exemplaar van zijn biografie 'Haya' overhan
digd aan Hans Wiegel. Zij waren daar 

bepaald niet alleen, want zo'n 125 VVD-pro

minenten plus Haya's kinderen vulden de 
bankjes van de senatoren. 

In dit passende decor, waar Haya van 

Someren-Downer in de jaren zeventig optrad 
als VVD-fractievoorzitter, hield Hans Wiegel 

een ontroerende speech. Hij vermeldde onder
meer dat hij door Haya lid van de )OVD was 

geworden. 'Zij bedreef politiek vooral uit haar 

hart, met gevoel. In al haar functies toonde zij 
een tomeloze energie en betrokkenheid.' Hans 

Wiegel memoreerde Haya's gouden tijd als 
partijvoorzitter. 

De trojka Hans-Harm-Haya betekende voor de 
VVD een enorme bloei. Het ledental steeg van 

30.000 naar 100.000, het aantal Tweede

Kamerzetels van 18 naar 24, het 
Thorbeckehuis werd gekocht en dat laatste 

Foto theo Meijer 

was Haya's verdienste. 

Wiegel typeerde Haya met 'Uiterlijk zo zelfver

zekerd; van binnen niet.' Hij noemde haar een 
fenomenale vrouw. Een fenomeen. 

Het boek: 'Haya van Someren-Downer Vrouw 
voor Vrijheid en Democratie' is uitgegeven 

door Balans. ISBN 90 5018 235 6. De prijs is 

f 39,50 11 
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· HET PVDA·VVD·D66 KABINET . 

Een kabinet met de VVD! Na 111 dagen was het zo ver. 
In dit blad een overzicht van alle gebeurtenissen van voor 
en na de beëdiging. De hoofdpunten uit het regeerakkoord; 
de plus- en pijnpunten; de reacties uit het Periodiek Over
leg Kamercentralevoorzitters met hoofdbestuur en uit de 
partijraad plus enkele discussiepunten uit de debatten die 
volgden op de regeringsverklaring 

~. , ONS NATIONAAL LIBERAAL ELFTAL 

6/7 Negen bewindslieden, partijvoorzitter Willem Hoekzema 
en politiek leiderFrits Bolkestein tijdens hun 'Wassenaars 
overleg'. Wie zijn onze liberale bewindslieden? 
Een korte achtergrondbeschrijving van de liberale minis
ters en staatsecretarissen 

DOCUMENT 
NEDE~LA 

- p ------

SEPTEMBER 1994 Nr. 1424 
ISBN: 0166- 8498 

ELDR·FRACTIEVOORZITTER GIJS DE VRIES 

8 In het Europees 
Parlement heeft hij de 
hoogste rang van de 31 
nationaal gekozen 
Europarlementariërs. 
Gijs de Vries werd una
niem benoemd tot frac
tievoorzitter van de 
Europese Liberale en 
Democratische Fractie. 

. EN VERDER 

-afgelasting partijraads
vergadering 

- themadag liberaal ouderen
beleid 19 november 1994 

- cursussen Haya van 
Somerenstichting 

- VVD-jongerendag 26 november 
1994 

- Forum Mr. Annelien Kappeyne 
van de Coppellostichting op 
24 oktober 1994 

- Nieuwe samenstelling bestuur 
VVD-Tweede Kamerfractie. 



Regeerakkoord 
PVDA-WD-D66 
Door Reny Dijkman, 

Op 13 augustus ging de VVD-fractie in de Tweede Kamer unaniem accoord met het regeerpro

gramma van de coalitie PvdA-VVD-D66. 

In de ruim tien uur durende vergadering op vrijdag 12 augustus werd onder leiding van VVD

onderhandelaar Frits Bolkestein het regeerakkoord pagina voor pagina behandeld. Alle fractiele

den kregen daarbij de gelegenheid uitvoerig op de teksten in te gaan. Regelmatig had politiek 

leider Bolkestein gedurende de formatie de fractie over de (tussen)stand van zaken geformeerd. 

Op zaterdagochtend gingen de drie onderhandelaars voor de laatste maal terug naar formateur 

Wim Kok. Zij hadden vanuit de fracties nog een aantal onderwerpen voor deze laatste bespre

king meegekregen. Bij de VVD waren dat ondermeer politie en onderwijs. Die middag vergader

den de drie fracties opnieuw. Rond het avonduur viel het definitieve 1ja'-woord. Alleen de PvdA 

moest nog een slag om de arm houden doordat de fractie gebonden was aan het fiat van een 

speciaal daartoe uitgeschreven vergadering op 20 augustus. 

De formatie -inclusief de benoeming van de bewindspersonen- had 111 dagen geduurd. 

A onsluitend daarop vergaderden· op· · · 

maandagavond 15 augustus het VVD
hoofdbestuur en de voorzitters van de kamer

centrales. Een VVD-partijraad over het regeer

akkoord werd gehouden op 24 augustus om 
het kader zo snel mogelijk in te lichten en met 

hem de discussie aan te gaan over het bereikte 

resultaat. Bovendien werden de nieuwe 

bewindslieden voorgesteld. 

Exercitie 
Frits Bolkestein heeft een zware exercitie ach

ter de rug. Voor zijn doortastend onderhande

len kreeg hij alle lof van zowel de fractie,het 

bestuur als van de kamervoorzitters. Ter 

onderstreping dat het hem ernst is met de her

invoering van het dualisme tussen kabinet en 
parlement koos Frits Bolkestein er al vanaf het 

begin van de onderhandelingen voor om als 

politiek leider in de Tweede Kamer te blijven. 
De hete zomer moet ongemerkt aan Bolkestein 

voorbij zijn gegaan. Na de verkiezingscam
pagnes en- uitslagen kon hij gelijk aan de 

slag voor de onderhandelingen over 'Paars I' 

en na een korte onderbreking over 'Paars !I'. 

De politiek leider van de VVD heeft overigens 

weinig behoefte aan de naam 'paars' voor het 

nieuwe kabinet. 
Bolkestein, die duidelijk maakte dat alle drie 
de partijen veren hebben moeten laten ten 

aanzien van hun oorspronkelijk verkiezings

programma, noemde een aantal punten op 

basis waarvan dit regeerakkoord voor de VVD 

aanvaardbaar is. 

Pluspunten 
Die pluspunten zijn: 

1. De omvang van de lastenverlichting voor 
de komende kabinetsperiode van circa 9 mil

jard. Deze moet mogelijk worden gemaakt 

door bezuinigingen van 18 miljard gedurende 
de komende vier jaar. 

De lastenverlichting zal worden gebruikt voor 

-verlaging van de werkgeverslasten voor de 
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laagste loonschalen; 
-verlaging van het tarief van de eerste belas

tingschijf en verlenging met circa f 10.000,
van de tweede schijf; 

-lastenverlichting voor het MKB, inclusief het 

agrarisch bedrijf. 

2. De cijfers waarmee is gewerkt, zijn geba

seerd op een voorzichtig scenario van het 
Centraal Plan Bureau (CPB). In tegenstelling 

tot in het verleden rekent men zich niet van te 

voren rijk door van te optimistische groeicijfers 
uit te gaan. Mochten er meevallers ontstaan 

door een sterkere economische groei dan de 

2o/o waar men thans van uitgaat dan wordt 

dat geld in volgorde besteed aan: 
a. het extra terugbrengen van het financie

ringtekort; 

b. de uitbreiding van de politie; 

c. extra lastenverlichting. 

3. De berekeningen van het regeerakkoord 
leveren een extra banengroei op van 125.000 

in vier jaar. Die groei zal voornamelijk te vin

den zijn in de marktsector en op het gebied 

van de criminaliteitsbestrijding. 

4. Op het gebied van de sociale zekerheid 

wordt met de privatisering van de uitvoering 
van de WAO en de Ziektewet een door de VVD 

gewenst scenario gerealiseerd. De verantwoor

delijkheden worden bij degenen gelegd waar 

ze horen. Daarnaast wordt de toegang tot de 
WW verscherpt en zal een aanscherping van 

de Algemene Bijstandswet plaatshebben. 

5. Het gezondheidsplan-Simons, waar de VVD 

altijd mordicus tegen is geweest, is van de 

baan. De nieuwe plannen gaan in de richting 

van de door de VVD gepropageerde drietraps
raket. Zo zal de AWBZ vooral bestemd zijn 

voor grote onverzekerbare risico's en zullen de 

bejaardenoorden worden ondergebracht in 
deze verzekering. Andere zaken, zoals bijvoor-

beeld geneesmiddelen, worden weer uit de 

AWBZ gehaald. 

6. Mensen met uitsluitend AOW of met een 

klein pensioen krijgen met ingang van 1995 

een bejaardenaftrek om de inkomensachter
uitgang op te vangen . 

. 7. De werkgelegenheid wordt ondermeer gesti

muleerd door het niet meer algemeen verbin
dend verklaren van de laagste CAO-schalen 

en het in bepaalde gevallen loslaten van het 

wettelijk minimumloon. 

Dat levert vooral voor de laagstgeschoolden 
werk op. 

8. Er komt meer geld voor politie en justitie 
waardoor de hele justitiële keten (agenten, 

rechterlijke macht en gevangenissen) kan wor

den versterkt. 

9. Mediabeleid. De concessie van 10 jaar aan 

de omroepen wordt teruggebracht tot 5 jaar. 

Het omroepbeleid zal zich moeten gaan rich

ten op een nieuwe situatie met een andere 

structuur en financiering en meer ruimte voor 

commercie. 

10. Alle coalitiepartners binden zich aan aan

name in de Kamer van het wetsvoorstel 

'Veilige Derde landen'. Het ministerie van 

Justitie krijgt de verantwoordelijkheid voor 
zowel de toelating als de opvang van alle 

vluchtelingen tot aan de statustoekenning. 

Daarna ligt de verantwoordelijkheid bij 
Binnenlandse Zaken. Voor migranten komen 
inburgeringscontracten met de mogelijkheid 

tot sancties voor het niet naleven van de 
afspraken. 

Water in de wijn 
Een drie-partijen kabinet betekent onvermijde

lijk dat alledrie de partijen water in de wijn 

moesten doen. Zo heeft de VVD moeite met de 
volgende punten: 

1 Sociale Zekerheid 
Bij de ombuigingen op de sociale zekerheid 

had men wat de VVD betreft op een hoger 

bedrag kunnen uitkomen. De coalitiepartners 
willen echter in 1996 nog niet tornen aan de 

hoogte en de duur van de uitkeringen. Als de 

doelstellingen via de huidige wetgeving niet 
worden bereikt komt alles weer ter discussie. 

2.1nkomensafhankelijke maatregelen 
De VVD is ook niet gelukkig met enkele inko

mensafhankelijke maatregelen, zoals bij de 

AOW en de studiefinanciering. 

Daarnaast is in een aantal bijzondere geval

len sprake van inkomensreparatie (zoals bij

voorbeeld de introductie van de kindertabel in 
de individuele huursubsidie) in plaats van 

algemene maatregelen waaraan de VVD de 

voorkeur geeft. 

3.Defensie 

Ook had onze partij veel minder willen bezui
nigen op Defensie. Het thans vastgestelde bud

get is echter nog net aanvaarbaar omdat 
daaraan een verantwoorde uitvoering van de 

Prioriteitennota is gekoppeld. 

4.NMP-2 

Het regeerakkoord vermeldt het handhaven 

van de milieudoelstellingen van het NMP-2 en 

uitvoering van de bijbehorende plannen. Niet 
onbelangrijk is daarbij echter dat marktcon

forme instrumenten centraal staan. 



Wijzigingen op het eerste concept 
Bij de wijzigingen die op zaterdag 13 augustus 

nog in het regeerakkoord werden aange

bracht, werd ondermeer besloten dat er in 

1995 geen nieuwe accijnsverhoging op brand

stof komt. Latere verhogingen worden gecom

penseerd door verlaging van de motorrijtui

genbelasting. 

Daarnaast wordt de studiefinancieringsmetho

diek feitelijk geënt op het idee van de presta

tiebeurs, zoals dat tijdens het congres over het 

partijprogramma werd aangenomen. Over het 

studiejaar 1995- '96 wordt nog uitgegaan van 

een vierjarige periode van studiefinanciering, 

omdat de cursussen dan nog vier jaar beslaan. 

Aan landbouw is een aparte passage gewijd. 

Bovendien wordt verduidelijkt dat de land

bouwsector mee-profiteert van enkele lasten

verlichtende maatregelen. 

De situatie van de tuinbouwsector zal i.v.m. de 

kleinverbruikersheffing nog apart worden 

bestudeerd. 

Het budget van ontwikkelingssamenwerking 

blijft voorlopig 0,9% van het Bruto Nationaal 

Produkt. Wel bestaat de mogelijkheid dat na 

een grondig onderzoek naar de bestedingen 

een aanpassing volgt tot 0, 7%. Dit is een inter

nationaal geaccepteerde norm. 
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VVD· KADER 
VOLGT 
NIEUW KABI· 
NET POSITIEF 
KRITISCH 
door Reny Dijkman, 

Vele vragen werden zowel tijdens het Periodiek 

Overleg met de Kamercentralevoorzitters als 

tijdens de partijraad op Frits Bolkestein afge

vuurd. 

Tijdens de overvolle partijraadsvergadering in 

het Utrechts Jaarbeursgebouw benadrukte 

voorzitter Willem Hoekzema dat dit regeerak

koord er om vraagt gezamenlijk het land in te 

trekken en gezamenlijk te luisteren. 'Als uw 

voorzitter zal ik me er voor inzetten dat 

bewindslieden en fractie als eenheid opereren. 

Eenheid maakt macht. Over en weer zullen we 

veel tijd moeten besteden om elkaar in te lich

ten waarom bepaalde standpunten zijn inge

nomen.' Hoekzema drong er bij het VVD

kader op aan de discussie binnen de partij te 

zoeken en niet via de media. 

VVD-voorzitter Hoekzema erkende dat hij bij 

zijn aantreden er bij Frits Bolkestein op had 

aangedrongen om de Tweede Kamerfractie te 

blijven leiden. 'Dat was een nadrukkelijke 

wens van mij; geen voorwaarde'. 

Landbouw 
Frits Bolkestein presenteerde zelf de nieuwe 

VVD-ploeg bewindslieden. In zijn inleiding zei 

hij: 'We zijn opgericht om te regeren. Ik geef 

de voorkeur aan de risico's van het regerings

beleid boven de luxe van de oppositie.' 

Hij kondigde aan dat hij tijdens het debat over 

de regeringsverklaring nog een lans zal breken 

voor de landbouw waarover meer in het 

regeerakkoord had moeten worden opgeno

men. Bolkestein wees erop dat de drie coalitie

partijen het over het belang van de boerensec

tor eens zijn. Tijdens het debat over de rege

ringsverklaring kwam hij daar op terug. 

DE HOOFDMAATREGELEN 
UIT HET REGEERAKKOORD 

Dualisme 
Zelf onderschreef hij van harte de herleving 

van het dualisme in de vaderlandse politiek. 

Zijn kort commentaar daarop was: 'Ik heb 

getekend voor dat regeerakkoord en ik ben 

goed voor mijn handtekening. Zonder chica

nes. Het feit dat ik in de Kamer blijf is geen 

risico voor dit kabinet. Mijn beslissing komt 

voort uit het dualisme. Mijn grote voorganger 

Oud heeft dat vele jaren gedaan. De Tweede 

Kamer behoort haar onafhankelijkheid te 

behouden en de dames en heren bewindslie

den bij de les te houden.' 

Hij stelde persoonlijk de VVD-ploeg voor. De 

grootste ovaties waren voor Joris Voorhoeve -

terug van weggeweest- en natuurlijk Erica 

Terpstra. 

Vragen 
Op beide bijeenkomsten werden vele vragen 

gesteld. Zo wilden sommige kaderleden weten 

wat te verwachten valt in 1996, wanneer de 

evaluatie plaats vindt. Bolkestein wees erop 

dat de VVD daar zelf bij zit. VVD-staatssecreta

ris Robin Linschoten is trouwens belast met de 

portefeuille sociale zekerheid. 

AOW 
Binnen de VVD is men ongelukkig met het feit 

dat men er niet in is geslaagd de AOW geheel 

te ontzien bij de komende bezuinigingen. De 

liberalen zijn de enigen die de AOW niet als 

een uitkering zien maar als een basispensioen. 

Daarom wil men dat pensioen niet op dezelfde 

wijze benaderen als de sociale uitkeringen. De 

VVD wilde een duidelijk onderscheid tussen 

AOW-ers en uitkeringsgerechtigden, maar 

daar wilde de PvdA niet aan. 

Paars I en Paars 11 
Voor de hand lag natuurlijk ook de vraag: 

'Waarom moest Paars I mislukken en slaagt 

Paars II nu wel?' 

'Paars II was er waarschijnlijk nooit gekomen 

zonder de onderhandelingen voor Paars I', ver

klaarde Bolkestein. 'Paars I was een tafel met 

een mooi blad, maar met slechts 2 l/2 poot. 

De uitkomsten van het CPB zagen er aardig 

uit, maar waren niet onderbouwd. Aan de 

berekeningen ontbrak van alles en nog wat. 

Het waren onaanvaardbare aannames. De 

bezuinigingen waren niet hard genoeg en de 

modernisering van het sociale zekerheidsstelsel 

was niet bespreekbaar.' 
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door Arno Visser 

De hoofddoelstellingen van het regeerakkoord 

1994 - 1998 zijn: zorg voor extra nieuwe banen, 

vermindering van de werkloosheid, lastenverlich

ting voor zowel de burger als het bedrijfsleven en 

het verder terugdringen van het tekort van de rijks

overheid. 

Het PvdA/VVD/D66-kabinet komt daartoe met 

ondermeer de volgende voorstellen. 

Werk 
-In de komende vier jaar moeten 350.000 

nieuwe banen ontstaan door loonstijgingen af 

te remmen. Verlies aan koopkracht moet wor

den beperkt door lastenverlichting. 

-Voor een aantal sectoren en gedurende een 

beperkte tijd wordt afgezien van de verplich

ting het wettelijk minimumloon te betalen. 

-De werkgeverslasten worden op het mini

mumniveau verlicht. 

-Voor langdurig werklozen worden 50.000 

banen gecreëerd. 

Sociale uitkeringen 
-Privatisering van de Ziektewet en van de uit

voering van de WAO. 

-De hoogte en duur van de sociale uitkeringen 

worden nog niet gewijzigd. In de zomer van 

1996 zal worden bekeken of verdere aanpass

ingen noodzakelijk zijn indien de doelstellin

gen nietwordenbereikL-- __ -· -·--····--·- -
-In 1995 worden de uitkeringen niet gekoppeld 

aan de lonen. Voor de volgende jaren zal in 

principe voor de helft worden gekoppeld, 

maar dat zal van jaar tot jaar worden beke

ken. 

WAO/Ziektewet/ AAW 
-Het afsluiten van verzekeringen voor de WAO 

en de Ziektewet wordt overgeheveld naar de 

marktsector, waardoor de premies lager kun

nen worden. 

-De nieuwe arbeidsongeschikheidspremie 

komt voor rekening van de werkgever (nu nog 

de werknemer). Dit gebeurt loonkostenneu

traal, omdat het resulteert in een lagere over

hevelingstoeslag. 

-De bonus/malus-regeling komt te vervallen. 

Werkloosheidswet 
-De eisen om in aanmerking te komen voor 

een loongerelateerde WW-uitkering worden 

verscherpt. Men moet vier van de laatste vijf 

jaar hebben gewerkt en bovendien 26 van de 

laatste 39 weken. Wie hieraan niet voldoet 

krijgt 70 procent van het minimumloon gedu

rende maximaal zes maanden. 

-De werkloosheidsuitkering bij vrijwillig ont

slag komt te vervallen. 

-De wachtgeldperiode voor rekening van de 

werkgever wordt verlengd tot drie maanden 

met compenserende premieverlaging bij lan

ger durende werkloosheid. 

RESTAURANT 
Kloksteeg 3 Leiden Telefoon 071 123053 
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Kinderbijslag 
-De kinderbijslag voor het eerste kind wordt 

vermoedelijk verhoogd. 

-De hoogte van de kinderbijslag wordt niet 

meer bepaald door het aantal kinderen. Vanaf 

het derde kind komt de verhoging van de bij

slag te vervallen. 

-De kinderbijslag voor kinderen tot 6 jaar blijft 

gehandhaafd op 70% van de standaarduitke

ring. Voor 6- tot 12-jarigen en voor 12- tot IS

jarigen wordt de bijslag teruggebracht tot 

respectievelijk 85 en 100% (is nu 100 en 

130%). 

-De kinderbijslag voor 18 jaar en ouder komt 

te vervallen. 

-De toeslag op de kinderbijslag komt te verval

len. Daar staat tegenover dat ook de kinder

premies voor het ziekenfonds en de AWBZ ver

dwijnen. 

Nabestaanden 
-Voor degenen die na 1 januari 1945 zijn 

geboren en geen kinderen hebben vervalt met 

ingang van 1996 het recht op een minimum

inkomen bij het overlijden van de partner. 

-Vanaf 1996 wordt het recht op een nabe

staanden uitkering afhankelijk gemaakt van 

het eigen inkomen uit arbeid. Dat geldt niet 

voor degenen die al een uitkering hebben. 

Deze uitkeringen worden pas in 1998 inkG

mensafhankelijk gemaakt. 

AOW 
-De AOW blijft als basispensioen op de lange 

termijn gewaarborgd. 

-Het automatisme dat de jongere partner van 

een 65-plusser een toeslag krijgt die gelijk is 

aan de AOW van de echtgenoot verdwijnt 

voor nieuwe gevallen. Een uitzondering wordt 

gemaakt voor degenen die door deze maatre

gel onder het sociaal-minimum zouden zak

ken. 

-Voor bejaarden met alleen AOW of een klein 

aanvullend pensioen komt er een belastingaf

trek om koopkrachtverlies te beperken. 

Wonen 
-De vermogenstoets om in aanmerking te 

komen voor individuele huursubsidie wordt 

aangescherpt. 

-In de sociale sector worden 15.000 extra 

woningen gebouwd. 

Milieu 
-Per 1 januari 1996 wordt voor kleinverbrui

kers een heffing op energie ingevoerd. 

-De voorgenomen verhoging van de brand

stofaccijns gaat alleen door als Nederland 

daarmee niet uit de pas dreigt te lopen met de 

aangrenzende landen. 

Infrastructuur 
-De hogesnelheidslijn wordt aangelegd vol

gens het voorkeurstracé van het vorige kabi

net. 

-Uitgaande van de uitbreiding van Schiphol 

en de aanleg van een volwaardige hogesnel

heidslijn (HSL), is aan de luchthaven bij 

Rotterdam geen nationaal economisch belang 

verbonden. 

-Onderzoek naar betaalbare alternatieven 

voor de Betuwelijn moeten binnen een half

jaar duidelijkheid opleveren. 



Bedrijfsleven 
-De openingstijden van winkels en publieke 

instellingen worden uitgebreid. 

-Het aantal regels voor bedrijven wordt beperkt. 

-Startende ondernemers krijgen mogelijk fisca-
le aanmoediging. 

-De spaarloonregelingen worden aangepast. 

Hoe dat gebeurt staat nog niet vast. 

Bestuur 
-De mogelijkheid om een correctief referen

dum te houden, wordt voorbereid. 

-Er komt een onderzoek naar wijziging van het 
kiesstelsel opdat er een meer rechtstreekse 

relatie tussen kiezers en gekozenen ontstaat. 

-Het wordt mogelijk gemaakt om wethouders 

te kiezen die niet in de gemeenteraad zitten. 

Samenleving 
-De belemmeringen om na het 65ste levens

jaar te blijven werken worden weggenomen. 
-Nieuwe inwoners van Nederland moeten een 

inburgeringscontract sluiten. Er komen sanc
ties op het niet naleven daarvan. 

-De aftrek van de rente op persoonlijke lenin

gen (consumptief krediet) vervalt. 

Veiligheid 
-De politie wordt met enkele duizenden agen
ten uitgebreid. 

-Het aantal cellen wordt uitgebreid; alternatie

ve straffen worden vaker toegepast. 

-Er komt een landelijk rechercheteam. 

Onderwijs 
-De samenwerkingsschool wordt wettelijk 

mogelijk gemaakt7 

-Het automatisme van de zogenaamde over
schrijdingsregeling wordt vervangen door een 

regeling die materiële financiële gelijkstelling 

tussen openbaar en bijzonder onderwijs reali

seert. 

-Studenten moeten gemiddeld korter studeren. 
Na overleg met instellingen worden qua duur 

gedifferentieerde opleidingen ontwikkeld met 

selectief toegankelijke vervolgopleidingen. 

-De studiebeurs wordt omgezet in een presta
tiebeurs, waarbij de student eerst moet lenen. 

De terugbetaling wordt afhankelijk van het 

studietempo. Voor vervolgopleidingen kunnen 

studenten alleen lenen. 

Immigratiebeleid 
-De strengere toelatingseisen voor asielzoekers 

moeten gehandhaafd blijven. 
-De minister van justitie wordt verantwoorde

lijk voor asielzoekers totdat dezen erkend zijn. 

Volksgezondheid 
-Medische specialisten zouden in dienst kun

nen treden van ziekenhuizen. Zij krijgen dan 

een basishonorarium met toeslagen. 
-Onverzekerbare risico's en ouderenzorg wor

den ondergebracht in de AWBZ. 

-Geneesmiddelen, hulp- en kunstmiddelen 
worden vanuit de AWBZ overgeheveld naar 

het ziekenfonds of de ziektekostenverzekering. 

-De eigen bijdrage voor hulpmiddelen voor 

ouderen en chronisch zieken worden per 1 

januari 1995 gedurende één jaar afgeschaft. 
-Ziekenfonds en particuliere verzekering krij

gen een verplicht pakket. Dat wordt soberder 

dan het huidig ziekenfondspakket. Dat komt 

door het deels schrappen van de kosten van de 
tandarts, paramedische hulp en bepaalde 

medicijnen. Het is mogelijk zich daartegen 

aanvullend te verzekeren. 
-Voor zowel het ziekenfonds als de particuliere 

verzekering wordt een eigen risico van f 200,

ingevoerd. 
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ONZE MENSEN IN HET 
PAARSE KABINET 
door Reny Dijkman, foto's Dominique van der Meer Mohr en Theo Meijer 

Met de oogst van vijf liberale ministers en vier 
staatssecretarissen heeft politiek leider Frits 

Bolkestein een bijzonder goed resultaat 

geboekt. De PvdA leverde als grootste partij 
uiteraard de premier (wiens,stem in de minis

terraad dubbel telt), maar getalsmatig bren

gen PvdA en VVD evenveel ministers in. 066 

kreeg vier ministersposten en drie staatssecre

tarissen. 

De VVD-ploeg 
Vice-premier en minister van Binnenlandse 
Zaken werd oud-vicefractievoorzitter Hans 

DijkstaL 

H.F.Dijkstal maakt al sinds 1982 deel uit van 
de VVO-Tweede Kamerfractie. Voordien was 

hij ondermeer wethouder te Wassenaar. 

Dijkstal (51) deed gymnasium alfa en studeer

de enkele jaren Rechten in Amsterdam. 
Hij is een typische generalist. Dat geldt zowel 

voor zijn deskundigheid op velerlei gebied als 

voor het gemak waarop hij met iedereen con
tact legt. Het samenspel tussen Frits Bolkestein 

en Hans Dijkstal als fractievoorzitter en vice

voorzitter was perfect. 
Hans Dijkstal is een non-conformist, wars van 

politieke prietpraat. Hij is in staat in zeer dui

delijke bewoordingen ingewikkelde politieke 

zaken tot de eenvoudige kern terug te bren

gen. 
Dijkstal heeft in zijn laatste Kamerperiode zich 

vooral beziggehouden met jeugdwelzijn, poli

tie (meer blauw op straat) en het minderhe

denbeleid. Tijdens het debat over de chaos 
rond het Interregionaal Recherche Team (IRT) 
in de regio Amsterdam bracht hij samen met 

het D66-Kamerlid Kohnstamm de ministers 

van Binnenlandse Zaken (Van Thijn) en 

justitie (Hirsch Ballin) ten val. 

In zijn vrije tijd speelt hij als saxofonist in The 

Liberal Swing Formation. 
Zijn groot gevoel voor humor en relativerings

vermogen zullen hem in deze komende kabi
netsperiode met het sobere regeerakkoord zeer 

goed van pas komen. 

Gerrit Zalm (42) is de nieuwe VVD-minister 

van Financiën. 
Als politicus is de voormalig directeur van het 

Centraal Plan Bureau (CPB) de nieuwkomer in 

het kabinet. 

Hij werd in 1952 in Enkhuizen geboren. Het 
gezin had het niet breed en er werd hard 

gewerkt. 

Gerrit Zalm studeerde na zijn HBS-opleiding 
economie te Amsterdam. Zijn ambtelijke car

rière liep via de ministeries van Financiën en 

Economische Zaken naar het CPB. Daarnaast 
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was hij hoogleraar Economische Politiek te 
Amsterdam. 

Tot begin jaren tachtig was Gerrit Zalm lid 

van de PvdA. Hij bedankte voor het lidmaat

schap omdat hij zich in het toenmalig socialis
tisch denken niet langer kon vinden. 

Geen van de nieuwe bewindslieden zal alle 
getallen, doorberekeningen en financiële 

varianten zo in het hoofd hebben als de nieu

we liberale minister van Financiën. Al tijdens 

de opstelling van de verkiezingsprogramma's 

en gedurende de gehele (in)formatie-periode 

was hij de vraagbaak voor alle betrokken poli
tieke partijen. 
Men zou kunnen zeggen dat Gerrit-Zalm zijn 

huiswerk vooruit heeft gemaakt. De nieuwe 
rijksschatkistbewaker staat bekend als een zeer 

harde werker. Gerrit Zalm zelf over zijn nieuwe 

functie: 'Ik moet streng zijn. Als je goed de 
financiën wil beheren dan kost je dat meer 

dan een dagtaak.' 

Verkeer en Waterstaat 
Haar naam viel vanaf het begin van de for

matie al voor Verkeer en Waterstaat, maar 
toen ze het definitief werd gingen in haar laan 

in Bolsward enthousiast de vlaggen uit. 

Annemarie Jorritsma-Lebbink (44) is de 

nieuwe minister van Verkeer en Waterstaat. 

Sinds 1982 heeft zij deel uitgemaakt van de 
VVD Tweede-Kamerfractie en was zij eerste 

woordvoerster op het gebied waarop zij thans 

als minister het beleid moet gaan bepalen. 

Verder hield zij zich bezig met emancipatie, 

defensie en onderwijs. 
Annemarie deed na de MMS de School voor 

Toeristische Vorming. Zij was gemeenteraads

lid in Bolsward en neemt nog steeds intensief 
deel aan zowel het Friese als het Haagse leven. 

Dat laatste blijkt wel uit het feit dat zij zeer 

gezien is als bestuurslid van het Internationaal 

Perscentrum Nieuwspoort. 
Haar visie op de infrastructuur verschilt nogal 

van die van haar voorgangster Hanja May-

Weggen. De dames hebben menigmaal de 
degens in de Tweede Kamer gekruist. 

Annemaries benadering van de Nederlandse 

infrastructuur wordt in het algemeen als 

realistischer beschouwd dan die van haar 
voorgangster. Zij is niet het type dat allerlei 

proefballonnen op zal laten. Ze is bijzonder 

goed in het luisteren naar alle signalen om 
haar heen. In het regeerakkoord is opgeno

men dat verdere benzine-accijnsstijgingen 

moeten worden gecompenseerd door verlaging 
van de wegenbelasting. Toch heeft Annemarie 

wel degelijk hart voor het openbaar vervoer, 

maar ze constateert er nuchter bij dat die ver

plaatsingsmogelijkheid lang niet voor ieder
een is weggelegd. 

Een goede infrastructuur ziet zij als een 

belangrijke motorfunctie in de economie. 

Annemarie werd in de fractie gezien als een 
bekwaam en meelevend fractielid; goed van 

de tongriem gesneden, hartelijk en altijd in 
voor een kwinkslag. 

Defensie 
Professor dr ir. J.J.C. Voorhoeve (49) is de 

eerste man op Defensie geworden. Joris 
Voorhoeve kent de VVD door en door zowel in 

goede als slechte tijden. Voorhoeve maakte in 

1982 de overstap als directeur van de 
Teldersstichting naar de VVD-fractie in de 

Tweede Kamer. Daar werd hij defensie- en bui

tenlandspecialist. Joris Voorhoeve heeft zich 
nooit laten verleiden tot deelname aan de 

stammentwisten die medio jaren tachtig bin

nen de VVD woedden. Het waren de fractiele

den die hem in 1986 vroegen om Nijpels als 
hun voorzitter op te volgen. Toen de verkie

zingsresultaten beneden de verwachtingen 

bleven trok hij zich vier jaar later uit die func

tie terug. Kort daarop werd hij directeur van 

Clingendael en buitengewoon hoogleraar aan 
de Leidse Universiteit. 
Voorhoeve studeerde Ontwikkelingsecanomie 

aan de Landbouwhogeschool te Wageningen. 

Zijn overige universitaire opleidingen volgde 

hij in Washington O.C. waar hij het bracht tot 

Doctor of Philosophy en Master of Arts 

Internationale Betrekkingen. Joris Voorhoeve 
begon zijn loopbaan bij de Wereldbank in 

Washington. 
Tijdens zijn fractievoorzitterschap zorgde hij 

voor wat interne opschudding door in het 

Brabantse Haaren een pleidooi te houden voor 

een vernieuwend sociaal-liberaal idealisme. 
Joris had dus een vooruitziende blik. 

Frits Bolkestein, die Voorhoeve in 1989 opvolg
de als fractievoorzitter, wist zijn oude vriend al 

weer snel bij de VVD te betrekken. Zo werkte 

Voorhoeve ondermeer mee aan het laatste 

VVD-verkiezingsprogramma. 

Joris Voorhoeve kent zijn vakgebied van haver 

tot gort. Als directeur van Clingendael en lid 
van de Adviesraad Vrede en Veiligheid hield 

hij de vinger aan de defensiepols. Een van zijn 

vele publikaties gaat over de rol van Defensie 



na het wegvallen van de Oost-West-tegenstel

ling. 
Voorhoeve moet er voor de WD garant voor 

staan dat de Prioriteitennota - de herstructure

ring van onze krijgsmacht- ondanks de vol
gens liberalen te hoge bezuinigingen gedegen 

wordt uitgevoerd. 

Landbouw 
Met Jozias van Aartsen (46) krijgt het minis

terie van Landbouw, Natuurbeheer en Visserij 

een dubbele primeur. Voor het eerst komt 

Landbouw in handen van een liberaal. 

Bovendien is die liberaal een buitenstaander 
in de boerenwereld. 

Voor het wat verziekte klimaat op het departe-

ment is het echter belangrijk dat jozias van 
Aartsen bij uitstek deskundig is in het door

zien van ambtelijke hiërarchietjes en konink

rijkjes, waarop vooral het departement van 

Landbouw en Visserij een patent lijkt te heb
ben gezien de vele in de media breed uitgeme
ten troebelen. 

J ozias van Aartsen begon binnen de WD als 
wetenschappelijk medewerker van Hans 

Wiegel. Daarna werd hij directeur van de 
Teldersstichting. Toen Wiegel vice-premier 

werd haalde hij jozias eind jaren zeventig 

naar het bureau van de secretaris-generaal op 
Binnenlandse Zaken. Van Aartsen klom daar 

snel op tot secretaris-generaal. 

jozias, die gymnasium alfa deed en deels een 

rechtenstudie volgde, treedt in het voetspoor 
van zijn vader, die in de jaren vijftig en zestig 

ARP-minister was in drie kabinetten. 

Twee jaar geleden verzette de toenmalige s.g. 
Van Aartsen zich nog met succes tegen een 

herindeling van de departementen. 

Sociale Zaken 
De benoeming van Robin Linschoten tot 

staatssecretaris van Sociale Zaken zal wei
nig verwondering wekken. Het WD Tweede

Kamerlid R.L.O. Linschoten (37) profileerde 

zich als een buitengewoon deskundig en 
scherp debater gedurende de WAO-affaire na 

het mislukte bami-akkoord. Premier Lubbers 

was 'not amused'. 
Robinkwam in 1982 op 25-jarige leeftijd als 

jongste in de WD-fractie. Daarvoor had hij 

zijn sporen al ruimschoots bij de JOVD ver
diend en was hij wetenschappelijk medewer-

ker van de liberale fractie. 
Robin is zo ingevoerd in de materie van de 

sociale zekerheid dat hij de meeste debatten 

uit het hoofd voert. 
Zijn portefeuille zal hem veel energie en stra
tegie kosten. In 1996 komt immers een totale 

evaluatie van de sociale zekerheid aan de 

orde. De uitkomst daarvan zal beslissend zijn 

voor de vraag of ons land verder kan leven 
met de duur en hoogte van de huidige sociale 

verzekeringen of dat ons systeem meer in de 

richting van een basisstelsel zal moeten koer

sen. 

Erica Terpstra (51), het meest populaire 
Tweede Kamerlid met 311.284 voorkeurstem

men bij de laatste verkiezingen, tekent voor 
het staatssecretariaat van Volksgezondheid, 

Welzijn en Sport. 

Erica heeft sinds 1977 in de VVD-fractie van 

de Tweede Kamer gezeten. Begin jaren zestig 
moest zij haar studie sinologie in Leiden afbre

k~n.Y<?-!:l~e_g~ .d~. !op~p~r:t.?-iJ zyv:ÇJ~ .. z)cl'l.N- .. 
dens de Olympische Spelen van 1960 en 1964 
naar het eremetaal. 

Via de journalistiek kwam zij in de politiek. 

Sterk sociaal betrokken bij allen die in het 
nauw zitten waren haar Kamerportefeuilles 

haar op het lijf geschreven: volksgezondheid, 

gehandicapten, bejaardenzorg ... En de men
sen wisten dat. Zij schreven haar, ze belden of 

bezochten haar en Erica stond voor iedereen 

klaar. Luisterend, maar als ze iets kon doen 
dan deed zij dat ook. Erica werd daardoor een 

volksvertegenwoordigster in de ware zin van 

het woord. 
Met enorm veel energie en doorzettingsvermo

gen bleef zij hameren op de belangen van 

'haar' groeperingen. Op een goede oudedag 

voor de ouderen, op de soms onmogelijke posi

tie waarin gehandicapten belanden. 
Ze zal een staatssecretaris met hart voor haar 

portefeuille zijn en in de fractie zal zij zeker 

worden gemist. 

Miehiel Patijn (52) zal als staatssecretaris 
Europese Zaken 'zijn' minister Van Mierlo ter

zijde staan op het ministerie van Buitenlandse 

Zaken. 
De jongere broer van de Amsterdamse burge-

meester maakte de tegenovergestelde carrière

sprong. Schelto Patijn (PvdA) verliet de poli
tiek voor bestuursfuncties (CdK Zuid-Holland 

en nu eerste burger van Amsterdam), Miehiel 

Patijn was tot zijn benoeming als staatssecre
taris secretaris-generaal op het ministerie van 

Defen.~ie. Hij ve~ruilde zijp bEC~.t~~~lii~~ .b~ar .. 
voor een politieke. 

Patijn deed gymnasium beta en studeerde pri
vaatrecht aan de universiteit van Utrecht. 

Voor zijn nieuwe job brengt hij veel ervaring 

mee. Zo was hij tot 1989 als directeur Europese 

Zaken bij het directoraat-generaal voor de 
Buitenlandse Economische Betrekkingen op EZ 

verantwoordelijk voor de coördinatie van EG

aangelegenheden, de Interne markt, de econo
mische betrekkingen met de Europese OECD

landen, de preferentiële handelsregelingen 

RECiERINCiSVERKLARINCi: 
KRITIEK VVD OP AOW EN 
BUITENLANDS BELEID 
door Ernst van Splunter 

Tijdens het debat over de regeringsverklaring 

heeft WD-fractieleider Bolkestein kritiek geuit 
op de kabinetsplannen ten aanzien van de 

AOW en het buitenlands beleid. 
Wat de AOW betreft wil het kabinet de toeslag 

aan AOW-ers met een partner jonger dan 65 
jaar afhankelijk maken van het inkomen van 

de AOW-gerechtigde zelf. 
Frits Bolkestein daarover: 'De maatregel kan 

zeer hard uitwerken voor mensen met een jon
gere partner die 65 worden na 1 januari 1996. 

Ook ontstaat rechtsongelijkheid ten opzichte 
van alleenstaanden. Daarnaast is de maatre

gel een straf op het goede gedrag van degenen 

die voor een aanvullend pensioen hebben 

gezorgd.' 
Premier Kok antwoordde hierop met te stellen 
dat hij in principe vasthield aan het bezuini

gingsbedrag dat overeengekomen is in het 

regeerakkoord. De samenhang van het pakket 
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zou gaan ontbreken als hierop inbreuk wordt 
gemaakt. 
Het is overigens nog lang niet zeker dat dit 

AOW-voorstel in deze vorm zal worden inge

voerd. Zo moet het wetsvoorstel nog worden 
ingediend. Dan kunnen ook alternatieven 

worden besproken. De WD, gesteun door D66, 

heeft het kabinet bovendien gevraagd te 
onderzoeken wat de inkomenseffecten van het 

voorstel voor de betrokkenen zijn. De regering 

zal deze cijfers presenteren in samenhang met 
de doorvoering van de initiatiefwet-Van 

Otterloo. De discussie daarover en over moge
lijke alternatieven zal dan in alle openehid 

volgen. 

Buitenlands beleid 
Ook pleitte Frits Bolkestein voor de in het 

regeerakkoord beoogde integrale benadering 

van het buitenlands beleid. Humanitaire 

van de EG, de Benelux en de voorbereidingen 
tot het Schengenakkoord. 

In de jaren zeventig was hij vier jaar als Eerste 

Handelssecretaris verbonden aan de ambassa

de te Washington. 

Een van zijn recente publikaties betreft 'De 

handelspolitiek van de Europese 

Gemeenschap.' 

Jan Gmelich Meijling (58) werd staatssecreta

ris op Defensie. Hij zal daar worden belast met 

personeelszaken en materieel. 
Gmelich Meijling, die sinds 1985 burgemeester 

was van de marinestad Den Helder, heeft vele 

jaren in het landelijk WD-bestuur gezeten. 

Eerst als troubleshouter en als coördinator 

Talentmanagement. Het laatste jaar was hij 
ondervoorzitter. Toen Dian van Leeuwen zich 

niet herkandideerde voor een tweede WD

voorzitterstermijn stapte jan Gmelich Meijling 

uit solidariteit tegelijk met haar op. 

Drs. jan C. Gmelich Meijling. ;«\:r4.~.9- ifiir .. l.:l?.~~ 
b opleiding adelborst. Daarna studeerde hij 

Onderwijskunde en bedrijfs- en organisatie
psychologie te Leiden. Zijn loopbaan bij de 

Koninklijke Marine sloot hij af als luitenant

ter-zee eerste klasse toen hij in 1978 werd 

benoemd tot burgemeester van Castricum. 
Gedurende die periode was hij ondermeer lid 

van de Permanente Krijgsraad voor de 

Zeemacht te Den Haag. 
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interventies illustreren de noodzaak daartoe. 

De WD-fractie is van mening dat de financië
le middelen voor de verschillende onderdelen 

van dat beleid ook meer dan vroeger in onder

ling verband moeten worden bezien. 
In het regeerakkoord wordt ten aanzien van 

dit punt een aantal grenzen gemarkeerd. Het 

BNP-percentage voor werkelijke hulp, de zoge
naamde ODA-norm, zal tussen de 0,7% en 

0,9% liggen, afhankelijk van de uitkomst van 

een herbezinning op de totale Nederlandse 
inbreng in de internationale samenwerking. 

De WD vindt dat het recente en kritische rap

port van de inspectie te velde een belangrijke 
rol daarbij moet spelen. Bolkestein vroeg de 

regering om op korte termijn een commissie 

van externe deskundigen in te stellen die de 

gewenste evaluatie ter hand kan nemen. Die 
commissie moet zich dan over de vraag bui

gen op welke grond het gerechtvaardigd is dat 

Nederland meer besteedt aan ontwikkelings
hulp dan internationaal is overeengekomen. 

Verdere bezuinigingen op de defensiebegro

ting staan onder een beslag van de eis dat de 
Prioriteitennota kan worden uitgevoerd. Dan 

gaat het vooral om de tot 1998 dóorlopende 

reorganisatie van de krijgsmacht. 

11 



Onze 9 bewindslieden in Wassenaar bijeen v.l.n.r. 
Jozias van Aartsen, fan Gmelich Meijling, Robin 
Linschoten, Gerrit Zalm, Annemarie Jorritsma, 
politiek leiderFrits Bolkestein, Hans Dijkstal, Erica 

Terpstra, Miehiel Patijn, Joris Voorhoeve en VVD
voorzitter Willem Hoekzema 

De partijraad volgàe kritiSch iie.iliteen- · 
. zè.ttingeh ovei de 't:ot.standkoni11l!i van 

···~'Z~~it:~i~:g;~:J!~~~t:~~.:······ 
·.· .•.• :tilet:t~{e;Rrltisè~Vi!~:~~J~~~J) · 

De klus is geklaard. Bolkestein is het 
gelukt om de WD weer in de regering te 
brengen. De langdurige onderhandelin
gen hebben de WD winst- en pijnpun
ten opgeleverd, maar de waardering 
voor onderhandelaar Bolkestein tijdens 
de partijraad was groot. Hij kreeg daar
voor een ovatie 



Wél dualisme, 

maar ook goede 

vrienden: Frits 

Bolkestein en 

vice-premier 

Dijkstal 
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Gijs de Vries Fractievoorzitter 

Gijs de Vries, voorzitter van de 
Liberale en Democratische fractie 

Gemengde gevoelens 

B uiten deze benoeming van Gijs de Vries, 

die zondermeer verband houdt met de 

goede resultaten van de VVD ook in de 

Europese verkiezingen, overheersten gemeng
de gevoelens bij de samenstelling van de nieu
we fractie omdat we zowel absoluut als relatief 

enig verlies moesten constateren. Wel zijn we 
in grootte de derde fractie van het Europees 

Parlement gebleven, maar onze verwachtin

gen waren wel wat hoger dan de 43 zetels - op 

een totaal van 567- waarop we uiteindelijk 
uitkwamen. Een aantal ontwikkelingen liggen 

aan deze uitslag ten grondslag. 

Verlies. 
De Duitse.FDP viel evenals in 1984 terug 

onder de So/o drempel, waardoor onze fractie 
ineens van zes leden uit de Bondsrepubliek 

naar nul terug viel. 

De Spaanse COS werd, zoals wij reeds vrees

den, fijngemalen in het titanengevecht tussen 

de socialisten van Felipe Gonzales en de con
servatieve Allianza Popular en viel terug van 

vijf naar nul. 
We verloren onze Franse leden op één na. Ik 

kom hierop verder in dit oJi:ikel nog terug. 

Ierland verloor één van de twee zetels wegens 

.interne conflicten van de Progressive 

Democrats. 

Winst. 
Er was ook een àantal goede uitslagen. 

Voor het eerst wonnen de Britse Libero! 
Dernocrats ondanks het voor hen onrechtvaar

dige districtenstèlsel twee zetels. Mogelijk komt 
daar als gevolg van een gerechtelijke procedu

re nqg een derde bij. 

In België kwamen de liberalen van vier op zes. 

Een zetel winst voor de Vlaamse VLD en de 
Waalse PRL. Eigenlijk viel dit ten opzichte van 
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de verwachtingen tegen, die vooral ten aan

zien van de doorbraak van de VLD, ook gezien 

de opinieonderzoeken die tot 40% van de 
stemmen in Vlaanderen gingen, hoger 

gespannen waren. 

In Denemarken kwam Venstre van drie op 
vier en voor het eerst sinds de directe verkie

zingen kwam Radikale Venstre met één zetel 

terug. 
Onze Catalaanse partners CiU kwamen van 

een op twee zetels. 
De grootste relatieve vooruitgang werd door 

onze paarse partner 066 geboekt, die zich nu 
met vier leden in onze fractie niet meer op per

soonlijke titel van Jan-Willem Bertens, maar 
als lidpartij van de ELD tot de Europese 

Liberalen wil bekennen. 

De Portugese PSD en de Luxemburgse OP zijn 

met respectievelijk acht en een zetel gelijk 

gebleven. 

Funeste gevolgen 
Het verraad van onze oud-fractievoorzitter 

Giscard, die in 1992 met drie anderen overliep 
naar de Christen-Democraten, heeft in deze 

verkiezingen funeste gevolgen gehad voor 

onze fractie. Alle Fransen die op de UDF-lijst 

werden gekozen zijn met uitzondering van de 
Radicale Yves Galland alsnog toegetreden tot 

de Christen-Democraten. Er was nog enige 

hoop dat ze bij ons zouden kunnen blijven als 
ook de Gaullisten tot onze fractie zouden toe

treden. Die wilden dat echter alleen op voor

waarde dat zij ook hun fractiegenoten uit 
Ierland, Portugal en Griekenland mee moch

ten nemen. Dat was voor onze fractie onaan

vaardbaar gezien de nationalistische en op 
het achterlijke af conservatieve opstelling van 

door Florus Wijsenbeek, 
lid ELD-fractie 

Op de constituerende vergadering 
van de vierde zitting van het 
direct gekozen Europees 
Parlement in juli werd WO-er 
Gijs de Vries door de liberalen bij 
unanimiteit tot voorzitter geko
zen. 
Daarmee is hij de eerste 
Nederlander- na Cornelis 
Berkhouwer in de jaren zestig in 
een niet direct gekozen parlement 
- die deze eer te beurt viel. Ook 
bekleedt Gijs de Vries thans de 
hoogste functie van de 31 geko
zen Nederlandse 
Europarlementariërs. 

deze partijen. Het laatste woord over een her
schikking van de Franse politiek is echter nog 

niet gesproken. Maar de consequenties van de 

opstelling van de Porti Republicain zullen ook 
in ELD-verband nog eens duchtig geanaly

seerd moeten worden. Als Liberaal kunnen we 

ze nu in ieder geval niet meer beschouwen. 

Toch is er op Europees politiek gebied een 
wereld van verschil tussen de Gaullisten van 

vroeger en nu. De verdere uitbreiding van de 

Unie en de herschikking van de institutionele 

verhoudingen als gevolg van het Verdrag van 
Maastricht en de intergouvernementele confe

rentie van 1996 zouden nog wel eens tot her

overweging tussen pro- en anti-Europese 
Franse politieke partijen kunnen leiden en dus 

tot nieuwe ontwikkelingen. 
Wat dat betreft rust zonder twijfel ook een 

zware taak op onze nieuwe staatssecretaris 

Miehiel Patijn, die op dit gebied nog een onbe

schreven blad is. Hij zal in nauw overleg met 
onze fractie de regeringscontoeten op het 

niveau van de Raad van Ministers moeten 

voeren. 

Italië 
De meest onverwachte gevolgen van de 
Europese verkiezingen vielen in Italië te note

ren. Forza Italia, de partij van premier 

Berlusconi, behaalde 27 van de 37 zetels en zij 
heeft vooralsnog een eigen fractie in het 

Europees Parlement. Op den duur willen zij 

zich wel aansluiten bij een multi-nationale 
fractie. Maar binnen Forza Italia heerst one

nigheid tussen de stroming van onder andere 

oud-EP-lid Casini, die zich bij de Christen
Democraten wil aansluiten en de stroming 

van minister van Buitenlandse Zaken 

Martino, zoon van onze oud-fractievoorzitter 



Gaetano Martino, die zich liberaal acht. 

Inmiddels heeft wel de Lega Lombarda, in 

overleg met de herkozen Republikein Giorgo 

La Malfa aansluiting bij onze fractie gevon

den. Elk van de zes Lega-leden is individueel 

toegetreden. 

Partijcontacten 
Met de bijzonder slechte opkomstcijfers in het 

achterhoofd beseffen de zes WD-gekozenen 

dat de contacten met de kiezer en de achter

ban verstevigd moeten worden. Dat kan nu in 

ieder geval wel gemakkelijker omdat wij met 

zes personen tot een betere taakverdeling kun

nen komen dan met ons vorige trio. Hoe wij 

precies te werk zullen gaan is nu, ook gezien 

de nieuwe functie van Gijs de Vries, nog niet 

zeker. 

In ieder geval kunnen wij vaststellen dat de 

vertegenwoordigers van de kamercentrales in 

het Eurocontact bijzonder goed en nuttig werk 

hebben verricht. Daarvoor zijn we ze zeer veel 

dank verschuldigd. 

Nu we ook samen met onze partners van D66 

regeringsverantwoordelijkheid dragen en onze 

rechten op een lid van de Europese Commissie 

kunen doen gelden zijn daar veel en nieuwe 

mogelijkheden voor. 

Werkverdeling 
De commissieverdeling is als volgt: 

Gijs de Vries: Fractievoorzitter 

Jan-Kees Wiebenga: Justitie/Politie en 

Jessica Larive: 

jan Mulder: 

Buitenlandse Zaken 

Economische Zaken en 

jeugd, Sport, Cultuur en 
Onderwijs 

Landbouw en Begroting 

Florus Wijsenbeek: Transport en juridische 

Zaken 

Elly Plooij: Energie, Onderzoek, 

Milieu- en 

Consumentenzaken. 
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IN MEMORIAM AD PLOEG 

Oud WO-staatssecretaris en oud-kamerlid Ad Ploeg is op 5 juli 

1994 op 67-jarige leeftijd overleden. Ad Ploeg was in hart en 

nieren militair. Hij heeft gediend in Indonesië en in Korea, waar 

hij tot erelid van het parlement werd benoemd. Het was dan 

ook vanzelfsprekend dat hij na zijn verkiezing tot Kamerlid in 

1972 voor de WD de defensiezaken behartigde. Hij was daar

naast lid van de Krijgsraad, van de Noord-Atlantische 

Commissie en van vele andere instellingen. 

Ook was hij als parlementariër voorzitter van de vaste 

Kamercommissie Defensie. 

Tijdens het kabinet Lubbers 11 was hij staatssecretaris van Landbouw en Visserij. 

Ad Ploeg was een uiterst loyaal man. Hij had hart voor degenen die in nood zaten. Ploeg 

heeft zich in het bijzonder ingezet voor het behoud van het militair veteranencentrum 

'Bronbeek', waarvan hij de sluiting ongedaan wist te maken. 

Ad Ploeg heeft vele onderscheidingen mogen ontvangen, zowel voor zijn verdiensten in het 

toenmalig Nederlands-Indië en in Korea als voor zijn Nederlands politieke werk, waarvoor 

hij het Ridderschap in de Orde van de Nederlandse Leeuw ontving. De luitenant-kolonel 

b.d. was 17 jaar in de landelijke politiek actief. 

Ons meeleven gaat uit naar zijn familie. 

Het hoofdbestuur 

LIBERAAL 
REVEIL 
nr. 4 is uit. 
Enkele artikelen: 

-Fatwa's, relativisme en mensenrechten door 

P.B. Cliteur. 

-Boekbespreking Haya van Someren-Downer 

door H. Wiegel. 

-Meer aandacht voor de ondernemers in het 

Midden- en Kleinbedrijf door P.M. van 

Nieuwenhuyzen. -~------

Voorts hebben wij volgens M.H.Kleinsma geen 

progressieve maar een liberale volkspartij 

nodig. 

En nemen H. Keuken en H.H.J. Labohm de 

brandstofheffing kritisch onder de loep. 

Deze en nog vele andere artikelen treft u in 

Liberaal Reveil nr. 4. Te bestellen door f 9,50 

over te maken op giro 240 200 t.n.v. 'Stichting 

Liberaal Reveil' Wageningen. Een jaarabonne

ment kost f 55,- en voor jongeren onder de 27 

jaar f 30,-. 

Mevrouw ir. J.M. Leemhuis-Stout (48) is per 

15 september benoemd tot Commissaris van 

de Koningin in de provincie Zuid-Holland. 

Door deze benoeming is mevrouw Leemhuis 

de eerste vrouwelijke lfuerale Commissaris. Zij 

was voorheen dijkgraaf van het 

Hoogheemraadschap van Schieland en voor

zitter van de Unie van Waterschappen. 

Met de komst van mevrouw Leemhuis-Stout is 

het aantalliberale Commissarissen der 

Koningin weer op 3 gekomen. 

SPECIALITEITEN RESTAURANT 
Mevrouw Anky Aeyelts Averink-Winsemius 

(55) is sinds 1 spetember Joan van Dijk-Sturm 

opgevolgd als lid van de Emancipatieraad. 

Anky is lid van het hoofdbestuur van de WD 

en gemeenteraadslid van Krimpen a/d IJssel. 

(archieffoto Anky Aeyelts) 

"Het Kasteel van Rhoon" b.v. 

Tevens zalen voor recepties, diners en vergaderingen. 

S.G. Abel Dorpsdijk 63,3161 KD Rhoon, tel.: 01890-18896/18884/18488 

ll VAN DER telefoon 
- - 070-3600913 

ORST makelaars en taxateurs o.g. 

TAXATIE 
Een kwestie van vertrouwen en deskundigheid. Niet alleen in 
Wassenaar/Den Haag/Leidschendam, maar ook in de omlig
gende gemeenten taxeren wij zowel Uw particulier- als com
mercieel onroerend goed. Bel vrijblijvend voor informatie! 

LAAN COPES VAN CATTENBURCH 127 M FAX 070- 3 60 29 67 
2585 EZ DEN HAAG .... lid NVM 
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De heer E.H. Togtema (48) is per 1 september 

benoemd tot voorzitter van het waterschap 

Friesland. De heer Togtema, voorzitter van 

het coördinatieteam van het platform 

Waterschapsbestuurders binnen de WD, was 

voordien voorzitter van het waterschap 

Dollardzijlvest. 

Nieuwe WO-statenleden: 

Gelderland: mevrouw T.T. van 

Blommenstein-Buttinger 

Utrecht: de heer J.M.J. Dircksens 

Groningen: mevrouw G.A. Smit-Slim 

Noord-Holland: de heer drs. J. Chr. 

Nolthenius 

m.m.v. de Vereniging van Staten- en Raadsleden 

Na vier en een half jaar oppositie is de 

WO weer terug in de regering van dit 

land. In een kabinet met een samenstel

ling zoals we die nog nooit gezien heb

ben. Op basis van een goed regeerak

koord en met een uitstekend team WO

bewindslieden zijn we begonnen aan 

een nieuw hoofdstuk in onze geschiede

nis. 

Om onze regeringsdeelname tot een suc

ces te maken zal het niet alleen van 

belang zijn om voortdurend het land in 

te gaan om uit te leggen waar de VVD 

en haar bewindslieden mee bezig zijn. 

Ook zal het van groot belang zijn dat de 

VVD als een eenheid, als team naar. bui-. 

ten treedt. Als uw voorzitter zal ik mij er 

voor inzetten dat bewindslieden, fracties 

en partij als een eenheid gaan opereren. 

De eerste afspraken zijn hiervoor al met 

de fracties en de bewindslieden 

gemaakt. 

Een belangrijke randvoorwaarde vervult 

daarbij de interne communicatie. We zul

len veel tijd en energie moeten besteden aan het 

elkaar informeren waarom bepaalde standpun

ten zijn ingenomen. En natuurlijk zal het wel 

eens voorkomen dat er verschillende opvattingen 

zijn. Maar voor iedereen, prominent of niet, 

moet in het belang van de partij gelden: zoek 

vooral de discussie in de partij in plaats van via de 

media. Het laatste schaadt de WO, het gaat ten 

koste van onze kracht. 

Op 3 mei hebben 1,8 miljoen Nederlanders de 

WO hun vertrouwen gegeven. Wij mogen dat 

vertrouwen niet beschamen en we zullen met 

elkaar moeten knokken voor een duidelijk, her

kenbaar liberaal kabinetsbeleid. In het belang 

van de WO, in het belang van ons mooie land. Ik 

wens iedereen heel veel wijsheid en succes. 



VORMING & SCHOLING· Den Helder 

MAYA VAN SOMERENSTICHTING 
Cursus Gemeentefinanciën 
10 & 17 september 

Dit najaar bruist het vormings- en scholingsaanbod weer 

volop. In het kader van de Leergang Gemeenteraad worden 

de vaktechnische cursussen veelvuldig regionaal aangeboden. 
De cursussen beogen een bijdrage te leveren aan het optimaal 

functioneren van WO-politici en -bestuurders. 

De vaktechnische cursussen van de Leergang Gemeenteraad 

betreffen specifieke onderwerpen, aansluitend op de porte
feuilles. Deze onderwerpen worden niet alleen technisch 

behandeld, maar ook vanuit de liberale visie bekeken. Tevens 

wordt er veel vanuit de praktijk gewerkt aan de hand van 
voorbeelden. De volgende vaktechnische cursussen zijn 

gepland: 
Gemeentefinanciën (4 dagdelen); 

Ruimtelijke ordening (1 dagdeel); 
Milieu (1 dagdeel). 

Tevens staat de Integratiecursus (2 dagdelen) op het program

ma. Deze cursus is bedoeld voor de WD-gemeenteraadsfrac

tievoorzitters & opvolgers en gaat in op de behandeling van 
strategische en politieke keuzen binnen een gemeenteraad. 

Veel aandacht wordt besteed aan het leiden van een fractie. 

De kosten voor de cursussen bedragen f 25,-- per dagdeel. 

Vaardigheden, liberalisme en bestuurderscursussen zullen dit 

najaar ook plaatsvinden. Deze zijn behalve voor de vertegen

woordigers en bestuurders tevens bestemd voor ieder geïnte

resseerd lid. 

Aanmelding voor .alle.cursussen is .. mogelijk. via de vormings

en scholingsfunctionarissen van de kamercentrales. 

Voor meer informatie kunt u contact opnemen met de Haya 

van Somerenstichting, tel.nr. 070-361 30 10. U wordt dan te 
woord gestaan door Petra Ginjaar of Susanne Meijers. 

Planning cursussen (aanvullingen voorbehouden): 

Groningen 
Cursus Gemeentefinanciën 
10 & 17 september 

(i.s.m. Friesland) 

Ruimtelijke Ordening 
22 september 

Milieu 
22 oktober 

Integratiecursus 
15 december 

Friesland 
Cursus Gemeentefinanciën 
10 & 17 september 
(i.s.m. Groningen) 

Ruimtelijke Ordening 
15 oktober 

Integratiecursus 
22 oktober (i.s.m. Drenthe) 

Bestuurderscursus 
5 november 

Milieu 
19 november 

Liberalisme I 
24 november 

De heer H.H. Dijkstra 

Noorderstraat 96 
9611 AM Sappemeer 

05980-91123 

Mevrouw M. Mantanus 

Elzewal1 
9203 LR Drachten 

05120-11750 

Drenthe 

Milieu 
29 september 

Cursus Gemeentefinanciën 
1 & 8 oktober 

Integratiecursus 
22 oktober (i.s.m. Friesland) 

Ruimtelijke Ordening 
10 november 

Overijssel 

Ruimtelijke Ordening 
26 september 

Integratiecursus 
5 november 

Milieu 
21 november 

Flevoland 

Cursus Gemeentefinanciën 
10 & 17 september 

Ruimtelijke Ordening 
3 oktober 

Milieu 
27 oktober 

Integratiecursus 
26 november 

Liberalisme I 
7 december 

Presentatietechniek I 
14 januari 1995 

Discussietechniek I 
11 februari 1995 

Gelderland 

Milieu 
24 september 

Integratiecursus 
15 oktober 

Ruimtelijke Ordening 
24 november 

Utrecht 

Liberalisme IJ 

16 & 17 september 

Cursus Gemeentefinanciën 
24 september & 1 oktober 

Bestuurderscursus 
1 oktober 

Milieu 
13 oktober 

Integratiecursus 
10 december 

Mevrouw j. Schipper 

Middendorp 21 

77 54 MA Wachturn 
05241-1960 

Mevrouw P.M. Baarslag-de 

Mönnink 

p/a Inter Baarslag b.v. 
Handelsstraat 61 

7772 TS Hardenberg 

05232-62556 

De heer C. Kerkhof 
Molenrak 3 

3891 EK Zeewolde 
03242-2110 

Ruimtelijke Ordening 
27 oktober 

Milieu 
19 november 

Integratiecursus 
17 december 

Haarlem 

Milieu 
19 september 

Cursus Gemeentefinanciën 

1 & 8 oktober 

Integratiecursus 
17 & 24 oktober 

Ruimtelijke Ordening 
12 november 

Amsterdam 

Integratiecursus 
17 september 

Milieu 
6 oktober 

Ruimtelijke Ordening 
28 november 

.. ~ ....... -.. _. . .- ........................ Leiden .. .. 

Mevrouw H. den Butter 

Rozenstraat 4 

7081 DZ Gendringen 
08356-85093 

Mevrouw C.F.M. Veenendaal 

eauwenhoven 52-10 

3703 ER Zeist 
03404-57371 
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Integratiecursus 
17 september 

Ruimtelijke Ordening 
5 november ochtend 

Milieu 
5 november middag 

's-Gravenhage 

Milieu 
6 oktober 

Integratiecursus 
22 oktober 

Ruimtelijke Ordening 
17 november 

Rotterdam 

Ruimtelijke Ordening 
29 oktober ochtend 

Milieu 
29 oktober middag 

Integratiecursus 
26 november 

Dordrecht 

Ruimtelijke Ordening 
29 september 

Milieu 
17 oktober 

Integratiecursus 
5 november 

De heer j.P. von 

Bönninghausen 

Klokkeweid 27 

1616 SH Hoogkarspel 
02286-3693 

Mevrouw A.M.W. Luijben 

Badhuislaan 6 

1402 ST Bussum 
02159-10266 

Mevrouw drs P.A. Korff 

v. Reigersbergenstraat 544 
1052 WG Amsterdam 

020-6882080 

Mevrouw M.E.R. de Vos van 

Steenwijk 

Wittenburgerweg 124 
2244 CG wassen aar 

01751-78929 

De heer drs M.W.C. Udo 

G. Deynootweg 1046 A 

2586 BX 's-Gravenhage 
070-3549917 

Mevrouw drs LD. Pserhof 

Beatrijsstraat 67 

3021 RC Rotterdam 
010-4764100 

De heer ir M. Groosman 

Haven 22 
3143 BC Maassluis 

01899-17568 



Zeeland 

Milieu 
22 september 

De heer W.C. Naessens 

Steensedijk 55 

Den Bosch 

Bestuurderscursus 
20 & 27 september 

Cursus Gemeentefinanciën 
24 september & 1 oktober 

Integratiecursus 
29 oktober 

Ruimtelijke Ordening 
7 november 

Tilburg 
Integratiecursus 
8 oktober 

Ruimtelijke Ordening 
19 november 

Milieu 
19 november 

4561 GL Hulst 

01140-10006 

De heer G. Koeken 

Palestrinastraat 13 

5144 XJ Waalwijk 

04160-39247 

KEURVAN 
KENNIS 
heet het nieuwe Teldersstichtingsgeschrift; met 

als ondertitel 'Opinies over hoogwaardig 

hoger onderwijs' 
Het samenhangend voorstel voor het toekom

stig hoger onderwijs werd geredigeerd door 

P.G.C. van Schie. Het rapport gaat in zijn con

clusie niet in de richting van een uniforme 

bachelor-opleiding, maar koerst op kwaliteit 

door verscheidenheid. 

Het eerste exemplaar werd op 30 augustus 

overhandigd aan de voorzitter van het 

Verbond van Nederlandse Ondernemingen 

(VNO), Alexander Rinnooy Kan. 

Oudstaatssecretaris van Onderwijs, drs. N.J. 

Ginjaar-Maas, becommentarieerde het 

Teldersgeschrift. Nel! Ginjaar is voorzitter van 

de VVD-commissie onderwijs/cultuurbeleid. 

Milieu 
29 september 

Cursus Gemeentefinanciën 
1 & 8 oktober 

Ruimtelijke Ordening 
29 oktober 

Integratiecursus 
5 november 

Limburg 
Milieu 
20 oktober 

Ruimtelijke Ordening 
14 november 

Integratiecursus 
10 december 

In plaats van het huidige binaire bestel 0/VO en 

HBO) moet volgens drs. van Schie er niet een 

ineengeschoven (basis)opleiding komen - zoals 

het nieuwe paarse kabinet voorstaat - maar 

een stelsel met vier duidelijk te onderscheiden 

typen hoger onderwijs. Om te zorgen dat de 

juiste student op de juiste plaats komt, pleit van 

Schie ervoor hoger-onderwijsinstellingen de 

bevoegdheid te geven studenten aan de poort te 

selecteren. De bekostigingen van de instellingen 

moet minder afhankelijk worden gemaakt van 

het aantal ingeschreven studenten maar wor

den getoetst aan kwaliteitscriteria. 

'Keur van Kennis' is te bestellen door overma

king van f 32,50 t.n.v. Prof. Mr. B.M. 

Teldersstichting, Koninginnegracht 55a, 2514 

AE Den Haag onder vermelding van 'Geschrift 

nr. 81' 
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De heer M. v. Enckevort 

Schepen van Durenlaan 6 

5673 BJ Nuenen 

040-840385 

Mevrouw G.L. Versteegh 

Vrijheidslaan 7 

6141 BN Limbricht 

046-527584 

AFGELASTING 
PARTIJRAAD 
De partijraad die traditioneel op de zaterdag 

na de derde dinsdag werd gehouden, zal dit 
jaar vervallen. .. .......... _. 

De partijraadsleden zijn op 24 augustus j.l. bij

eengeweest ter bespreking van het regeerak

koord. 

11 

v.l.n.r. Nel! Ginjaar-Maas, 

Alexander Rinnooy Kan en 

Patriek van Schie. 
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Turkije, 18 augustus, ergens in the middle 

of nowhere. Het is avond, bijna half tien. 

Ik zit op het terras van het kleine hotel 

waar ik logeer. De druiven hangen boven 

mijn hoofd. De zee slaat tegen de rotsen. 

'Dominique, telefoon!' Het is mijn moe

der. Niet helemaal onverwacht, toch slaat 

mijn hart een slagje over. Vlak voor ik 

vertrok bleek dat mijn vader geopereerd 

moest worden. Het was nog onduidelijk 

wanneer. Nu niet meer. Hij moest van

daag onder het mes. 

De operatie is goed verlopen en hij zag er 

redelijk uit. Er valt een last van me af. 'En 

hoe is het bij jou, heb je het leuk?' 'Ja, ik 

heb het heerlijk,' zeg ik met overtuiging. 

We hangen al bijna op en dan in eens: '0 

ja, we hebben paars en Brinkman is weg, 

maar Frank blijft in Amsterdam.' 

.... m ... 
Wat een nieuws in twee minuten, langer 

is te duur. Een historisch moment, zij het 

·wat vertraagd· voor· mij.··· · 

In het vliegtuig terug naar Nederland 

met dat dubbele gevoel dat me altijd bevangt als 

ik terugga. Absoluut niet weg willen van dat 

heerlijke plekje en aan de andere kant zo snel 

mogelijk thuis willen zijn om je verhalen te ver

tellen en iedereen weer te zien. Het laatste is 

deze keer sterker. Ik wil graag bij mijn vader zijn. 

Mijn gedachten worden verstoord door de ste

wardess 'Wilt u een krant mevrouw? Er is nog 

een AD.' Nieuwshongerig als ik ben, gris ik de 

krant bijna uit haar handen. Dan valt mijn blik op 

het nieuwe kabinet met de Koningin op het bor

des. Ik zie Annemarie Jorritsma en Hans Dijkstal 

als minister. 

Tranen van trots en blijdschap schieten in m'n 

ogen. Twee van mijn favoriete Kamerleden minis

ter! 

Een nieuw kabinet. Een nieuw begin. Wat me die 

eerste dagen opvalt is dat er mensentaal wordt 

gesproken door de nieuwe bewindslieden. Een 

goed begin. Ik heb er alle vertrouwen in. 

Met het uitblijven van één verandering ben ik 

echter blij. Frank de Grave zou een heel goede 

minister zijn, maar ik ben dankbaar dat hij voor 

Amsterdam heeft gekozen. We hebben hem daar 

nog even nodig en ik zou hem missen. 

Het was me de zomer wel. Holland is Purple and 

all is welf. Nu moet alleen mijn vader nog beter 

worden. 



kort INIIIE••ws 

VOORAANKONDIGING VVD· 
JONGERENDAG 

Op zaterdag 26 november zal in het Haagse 

Bel Air Hotel de jaarlijkse Landelijke 
Jongerendag worden georganiseerd. 

Dit jaar staat de dag in het teken van werk, 

netwerkvorming en carrièreplanning. 

De Jongerendag, die evenals vorig jaar zowel 

een plenair als een workshop gedeelte kent, 

zal aanvangen om 9.30 uur. De toegangsprijs 

bedraagt f 32,50. 

Onder anderen zullen partijleider Frits 

Bolkestein en partijvoorzitter Willem 

Hoekzema een toespraak houden. 

Alle jonge liberalen onder 30 jaar zijn voor 

deze dag van harte uitgenodigd! In de volgen
de V&D zal nadere informatie volgen 

Wil je meer inlichtingen of wil je je alvast 

opgeven, bel dan met 070- 361 30 10 en 

vraag naar Ineke Sybesma of Petra Gin jaar. 
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LIBERAAL OUDERENBELEID 

Met een terugtredende overheid, onder meer op 

het terrein van de Volksgezondheid en van 

Volkshuisvesting en een toenemende vergrijzing 

van de Nederlandse bevolking, is er voldoende 

reden om te discussiëren over een aantal punten 

betreffende een liberaal ouderenbeleid. Met dit 

idee als leidraad heeft het hoofdbestuur de WD 

adviesgroep Ouderen verzocht een themadag te 

organiseren over het liberaal ouderenbeleid. In het 

programma van deze themadag, die wordt gehou

den op zaterdag 19 november in 

Congrescentrum Orpheus te Apeldoorn (10.00 

- 16.00 uur), is veel ruimte vrij gehouden voor 

discussie over een aantal punten, onder andere 

met betrekking tot de zorg en gezondheidszorg en 

zorgverzekeringen. Ondersteund door het 

oktober( thema-) nummer van Liberaal Reveil, kun

nen de deelnemers hun mening uiten over gewens

te richtingen in de discussie over Ouderenbeleid. 

De conclusies van de dag worden geformu-

leerd door mevrouw mr. E. Veder-Smit, oud

staatssecretaris voor Volksgezondheid en voor

malig lid van zowel de Tweede als Eerste 

Kamer der Staten-Generaal. 

U kunt zich inschrijven voor deze dag door 

overmaking van f 40,- op girorekening 401 82 

32 t.n.v. VVD informatierekening te 's

Gravenhage onder vermelding van themadag 
Ouderenbeleid op 19 november 1994. Bij deze 

prijs zijn een lunch en koffie/thee inbegrepen. 
Na ontvangst van uw inschrijving, wordt u het 
programma, alsmede aanvullende informatie 

toegezonden. 

Voor nadere informatie kunt u, tijdens kan
tooruren, bellen met Lucas Osterholt, tel. nr. 

070- 3 613 014. 

111 
r------------------------------------------------------------------, 

Inschrijving voor de VVD-themadag liberaal ouderenbeleid op 

Zaterdag, 19 november 1994 

Congrescentrum Orpheus 

(ingang 't Schellinkje) 
APELDOORN 

Ik doe graag mee met de discussie en geef mij hierbij op 

Naam: ....................................................................................................................................... . 
Adres: ........................................................................................................................................ . 

Postcode: ................................................................................................................................... . 

Plaats: ....................................................................................................................................... . 

Functie: ..................................................................................................................................... . 

Ik heb heden f 40,- overgemaakt op girorekening 401 82 32 t.n.v. VVD informatierekening 

te 's-Gravenhage onder vermelding van themadag 

Ouderenb~leid op 19 november 1994. 

Ik krijg na betaling nadere informatie franco thuisgestuurd. 

Handtekening: 

Inzenden van deze bon is mogelijk t/m 31 oktober 1994 aan: 
Algemeen secretariaat van de VVD, t.a.v. drs. Lucas Osterholt 

Postbus 30836, 2500 GV 's-GRAVENHAGE 

L------------------------------------------------------------------

Het nieuwe WO-fractiebestuur van de 

Tweede Kamer ziet er na unanieme benoe

ming als volgt uit: 

Frits Bolkestein, fractievoorzitter 
Benk Korthals, vice-fractievoorzitter 

Frans Weisglas, secretaris 
Broos van Erp, penningmeester 

Henk van Hoof, personeelszaken 

Monique de Vries, communicatie 

De Mr. Annelien Kappeyne van de 

Coppellostichting die in 1990 werd opgericht 

is bij veelleden alleen bekend door de uitgifte 

van de VVD-Expresse. Haar doelstellingen 
gaan echter veel verder. De stichting stimu

leert ondermeer de bevordering van het libera

le gedachtengoed, het liberale denken en het 
uitdragen van liberale gedachten zowel in 
binnen- als buitenland. 

Het bestuur van deze stichting heeft op 24 
oktober 1994 voor de eerste keer een forum 

georganiseerd over het thema: 'Artikel! van 

de Grondwet in relatie tot het opkomende 
fascisme, racisme en neo-nationalisme. Een 

en ander benaderd vanuit vrijzinnig-libe

raal perspectief' 

Aanvang: 20.00 uur 
Plaats: De Pieterskerk te Leiden. 

De thema-avond zal worden geopend door de 

Leidse burgemeester mr. Cees Goekoop. 

Daarna volgt een inleiding door de Groninger 
Commissaris der Koningin Henk Vonhoff, 

waarna Ina Brouwer en een prominente PvdA

spreker hun visie geven op het forum thema. 
Onder leiding van forum thema-voorzitter, de 

journaliste Chazia Mourali, discussiëren de 

drie sprekers met de deelnemers. 
De muzikale omlijsting wordt door het Haags 

conservatorium verzorgd. 

Toegang vrij ... donatie welkom! 

Aanmelden: Mr. Annelien Kappeyne van de 

Coppellostichting, De Ruyterkade 125, 1011 

AC Amsterdam. 
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ZILVERSTAD 

ZILVER KOOP JE IN SCHOONHOVEN! 
Tafelbestek 
in zilver en verzilverd. 

12 

De grootste collectie hedendaags en antiek zilver van 
Nederland. Vervaardiging van Speciale opdrachten. 
Ook vakkundige goud- en ~ 

zilverrestauraties Rlruunrll 
en vefZllvenngen .ftft.U~J 
door onze · 
edelsmeden. Schoonhovens • ' 
Vrijdag koopavond. Silverhuys · 
HAVEN SCHOONHOVEN. 01823-82651185820. 
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DE OPKOMST VAN LOKALE PARTIJEN 

Bij de gemeenteraadsverkiezingen ging de grote winst niet 
naar de landelijke maar naar de lokale partijen. In som
mige gemeenten vond een ware politieke aardverschuiving 
plaats. Waardoor ontstaan dergelijke partijen? Wat doen 
zij beter dan de landelijke? Is het alleen onlust over de lan
delijke politiek waardoor de burger in het stemhokje voor 

zijn raadsstem afwijkt 
van de landelijke patro
nen of steekt er meer 
achter? 
Commentaren van uni
versitair hoofddocent dr. 
Ruud Koole en 
Teldersstichting-direc
teur dr. Klaas 
Groenveld. Daarnaast 
wordt de praktijk van 
twee succesvolle lokale 
partijen belicht door de 
lijsttrekkers zelf. 

ACTIVITEITENSCHEMA 1995 

Te vroeg nog voor uw nieuwe agenda, dus nog even bewa
ren. Alle activiteiten die de VVD in 1995 gaat ontwikkelen 
zijn in dit schema vastgelegd. 
Ook treft u in de bijlage de groslijst voor de VVD-Eerste 
Kamerfractie. 
Daarnaast vindt u een globaal overzicht van de portefeuil
les van de leden van de VVD-Tweede Kamerfractie 

---------
OKTOBER/NOVEMBER 1994 Nr. 1425 

ISBN: 0166- 8498 

EN VERDER 

- Elly Plooij en Jan Mulder over 
het nieuwe Europese Parlement 

-Sari van Heemskerck schrijft over 
de VN-conferentie te Caïro 

- Ernst van Splunter over de alge
mene beschouwingen 

-Bijeenkomst van oud-VVD-wet
houders 

-Interview over en intekenbon 
voor de Themadag 
Ouderenbeleid 

JONGEREN 

-aankondiging JOVD-VVD-topka
dercursus 

-De landelijke VVD-jongerendag 
wordt wegens het succes in 199 3 
opnieuw gehouden. Op 26 
november kunnen jongeren 
elkaar treffen in het Haagse Bel 
Air Hotel. Programma plus aan-: 

meldingsmogelijkheid in dit 
blad. 



De raadsverkiezingen van afgelopen maart hebben in sommige 
gemeenten een politieke aardverschuiving te weeg gebracht. In 

Oegstgeest en Hilversum bij voorbeeld werden nieuwe lokale partijen in 
één keer de grootste partij. Het aandeel van lokale partijen in de colle
geonderhandelingen was aanzienlijk, evenals het aantal wethouderze-
tels voor lokale partijen. Die winst ging vooral ten koste van de geves

tigde, nationale partijen. Is dit een voorbode van de totale herinrichting 
van het politieke landschap in Nederland? 

E en onderzoek van de vakgroep Politieke 
Wetenschappen van de Rijksuniversiteit Leiden geeft 

een genuanceerder beeld van de situatie. Het aantal raadsze
tels voor nieuwe en bestaande lokale partijen bedroeg welis

waar in totaal2442 tegen 1779 in 1990, maar de gemiddelde 

groei van lokale lijsten in procenten van het electoraat bleef 

betrekkelijk gering. Het percentage gemeenten met lokale 
partijen bleef- vergeleken met 1990- constant (71 o/o) evenals 

het gemiddelde aantallokale partijen per gemeente (1,2). In 
Binnenlands Bestuur van 15 april1994 constateerden de 

onderzoekers dat 'de spreiding van het fenomeen lokale par

tijen dus niet is toegenomen, wel hun electorale aantrekkings

kracht'. 
Het onderzoek is weliswaar beperkt van omvang, maar geeft 

wel indicaties over de organisatie, de maatschappelijke ver
ankering, de deelname aan colleges van B en W en de ideolo

gische positie van lokale partijen. 

11 
Er is geen duidelijke ideologie 

of identiteit 

11 

Vrijwel alle lokale partijen hebben de verenigingsvorm met 

een bestuur, algemene ledenvergaderingen, statuten en een 
huishoudelijk reglement. Wat dat betreft doen zij niet onder 
voor landelijke partijen, evenmin in ledenaantal in verhou

ding tot het aantal kiezers. Het aantal actieve leden in lokale 

partijen is echter aanzienlijk: ongeveer eenderde van de leden 

bezoekt regelmatig de ledenvergaderingen. 

De doelstellingen van lokale partijen worden veelal in zeer 
algemene termen geformuleerd. Er is geen duidelijke ideologie 

of identiteit. De betrokkenheid bij de lokale samenleving 

daarentegen is groot. Dat blijkt eveneens uit het feit dat kan
didaten voor lokale lijsten ook buiten de politiek behoorlijk 

actief zijn. Een groot aantal van hen vervult bestuursfuncties, 
met name in organisaties zonder duidelijk politiek-inhoude

lijk profiel, zoals sport- en andere recreatieve verenigingen, 

schoolbesturen en ouderenraden. Een ander voorbeeld van de 
'maatschappelijke verankering' van lokale partijen noemden 

de onderzoekers de beroepsactiviteit van de kandidaten. De 

meeste kandidaten van lokale partijen met een betaalde baan 
werken in de gemeente waar zij wonen. Zij werken vooral in 

de collectieve of dienstverlenende sector, maar ook andere 

beroepssectoren zijn redelijk vertegenwoordigd. 
Lijsttrekkers van lokale partijen behoren overwegend tot de 

categorie 'niet-godsdienstige man van middelbare leeftijd, 
hoog opgeleid en zichzelf rekenend tot de middenklasse'. Zij 

2 

'Politiek is niet een optelsom van deelbe 

door Lody Pieters, foto's Theo Meijer 

beschouwen hun eigen partij veelal als een 'middenpartij'. 
Een politiek-inhoudelijke opstelling in termen van extreem 

links of extreem rechts werd in het onderzoek nooit als ant
woord gegeven. 
Lokale partijen lijken in beperkte mate (staatsrechtelijk) ver

nieuwingsgezind te zijn op lokaal niveau. Slechts een kleine 

meerderheid spreekt zich uit voor een gekozen burgemeester 

en voor lokale referenda. De onderzoekers plaatsen dan ook 
een vraagteken bij de vernieuwende impuls die de lokale par

tijen aan de plaatselijke politiek zouden (kunnen) geven. 

Het ontstaan en de groei van lokale partijen kan volgens het 

Leidse onderzoek worden toegeschreven aan verschillende 
factoren: 

typische lokale kwesties zoals de aanleg van een weg of de 

bouw van een raadhuis; 

- onenigheid binnen lokale afdelingen van landelijke partij~ 
en; 

- onvrede met het functioneren van de lokale democratie; 
- de kloof tussen politiek en burgers. 

Met name de laatste twee aspecten houden de gemoederen 

van de landelijke partijen danig bezig. In welk opzicht heb
ben zij gefaald en hoe kunnen zij de schade in de toekomst 

beperken? 
Volgens N. van Kooten, bestuurslid van de Vereniging 

Plaatselijke Politieke Partijen, boekten de lokale· partijen winst 

'dankzij en ondanks de landspolitiek' (Binnenlands Bestuur 
14-15, april1994). 'Lokale partijen mogen dan proteststem

men hebben getrokken, het zijn geen protestpartijen of anti

partijen. De overgrote meerderheid van de plaatselijke politie
ke groeperingen is heel serieus bezig', aldus Van Kooten. 

De Leidse hoogleraar Bestuurskunde W. Derksen is echter een 

andere mening toegedaan: 'De winst die de lokale partijen 
hebben geboekt, is niet te danken aan de grote kwaliteit van 

de mensen die campagne hebben gevoerd. Het zijn eerder 

protestbewegingen tegen de grote partijen. Als CDA en PvdA 
het niet zo slecht hebben gedaan in de ogen van de kiezer, 

zouden de lokale partijen nooit zo gewonnen hebben' (Het 
Financieele Dagblad, 4 maart 1994). 

11 
Lokale partijen zijn 

ideologisch gezien geen 
anti-partijen 

11 



en' 

Voor dr. R. Koole, universitair hoofddocent Politicologie van 

de Rijksuniversiteit Leiden en betrokken bij bovengenoemd 

onderzoek naar lokale partijen, zijn lokale partijen ideolo
gisch gezien zeker geen anti-partijen. 'Ze zijn eerder een pro
test tegen het functioneren van de gevestigde partijen. Je ziet 

het overal in Europa: naarmate de politieke onvrede toe

neemt, krijgen lokale partijen meer kans. Zij scoren dan met 
name daar waar lokale afdelingen van nationale partijen 

jarenlang signalen uit de eigen gemeente hebben genegeerd.' 

Kloof 
Het verschijnsellokale partijen is overigens niet nieuw. De 

lijst Gemeentebelangen in Nijeveen bestaat reeds sinds 1892. 

De gemiddelde 'leeftijd' van lokale partijen kan worden 
geschat op 10 à 25 jaar. Hun inbreng in en invloed op de 

politieke verhoudingen in Nederland zal volgens diverse poli

tieke commentatoren na de jongste verkiezingen alleen nog 
maar toenemen. Als voornaamste oorzaak wordt genoemd: 

de groeiende kloof tussen burger en politiek. Koole is het daar 

hartgrondig mee oneens. 'Ik ontken niet dat er onvrede is 
over de politiek, maar het is onjuist om die toe te schrijven 

aan het toenemen van de afstand tussen burger en politiek. 

Daar zijn alleen al historisch gezien geen argumenten voor. 
Het lijkt mij niet aannemelijk dat de afstand tot de landarbei

der in de 19e eeuw kleiner was dan tot de agrarisch medewer
ker van tegenwoordig. En stel dat die afstand toen al groot 
was, hoe kan die nu dan nog groter zijn?' 

11 
De afstand tussen staat en 
burger wordt steeds kleiner 

11 
Dat er in een systeem van vertegenwoordigende democratie 

een kloof is tussen politiek en burgers ontkent Koole niet. Zijn 

stelling is echter dat politieke onvrede juist het gevolg is van 

het kleiner worden van die kloof. 'Het domein van de over

heid heeft zich vooral sinds de Tweede Wereldoorlog uitge
breid. Steeds meer terreinen van het maatschappelijk leven 

zijn onderworpen aan publieke bemoeienis. Vroeger moest 

men, als er geen geld was, een beroep doen op de charitas, de 
Kerk of de armenzorg. Tegenwoordig is dat een taak van de 

overheid. Doordat steeds meer ingezetenen in hun dagelijkse 

leven steeds vaker te maken krijgen met de overheid, wordt de 
afstand tussen staat en burger feitelijk steeds kleiner. Juist 

daardoor neemt de onvrede over het functioneren van de 
politiek toe. Dat is logisch. Als men vroeger geen geld kreeg 

van de armenzorg, was men boos op de Kerk. Als nu gekort 
wordt op de sociale uitkeringen, richt men zijn boosheid op de 

overheid.' 

De toenemende regelgeving door de overheid is slechts één 

oorzaak van de kleiner wordende kloof. Een andere oorzaak 
noemt Koole de cultuurverandering in de samenleving. 

'Vroeger was de sociale controle in vooral dorpen en kleinere 

steden groot met als positief gevolg dat de criminaliteit bin
nen de perken bleef. Tegenwoordig kan men nauwelijks meer 

een beroep doen op die sociale controle. Men verwacht van de 

overheid dat zij de veiligheid garandeert.' Dat beroep dat de 

burger ook op andere terreinen voortdurend doet op de over
heid, is volgens Koole eveneens een aanwijzing voor de gerin
ge afstand tussen politiek en burger. 

Lokale belangen 
Lokale partijen gaan er prat op dat zij dichter bij de burger 
staan dan de landelijke partijen. Volgens Koole kan dat ook 
gezegd worden van vele lokale politici van nationale partijen. 
In gemeenten waar zij zich sterk maken voor lokale belangen, 

krijgen lokale partijen immers nauwelijks een voet aan de 
grond. 'Een positief effect van de opkomst van lokale partijen 

is dat de afdelingen van landelijke partijen gedwongen wor

den om zich in te zetten voor lokale belangen. In grote plaat
sen als Amsterdam was de PvdA tot de jaren 90 nogal domi
nant; ze hadden een positie zoals het CDA tot voor kort lan

delijk had. PvdA-politici hadden een houding dat ze konden 
doen wat ze wilden. Ze negeerden lokale signalen en trokken 

zich weinig aan van de opinievorming binnen hun gemeente. 
De gevolgen van zo'n houding zijn nu zichtbaar geworden.' 

Koole verklaart deze omslag vanuit historisch perspectief. 

Vroeger stemde een burger veel meer op ideologische gron

den. Een socialist stemde altijd - ook lokaal - PvdA. Sinds de 
jaren 60 wordt het stemgedrag steeds minder bepaald door 

overwegingen van klasse, religie of ideologie. De burger stemt 

veel pragmatischer. Als hij al gaat stemmen. 

Bij nationale verkiezingen in een periode van economische 

instabliteit keert de onvrede over minder populaire overheids

maatregelen zich steevast tegen de regeringspartijen. Als het 
economische tij keert, betekent dat winst voor de regering. 
Het stemgedrag op lokaal niveau wordt voornamelijk 

bepaald door het nationale profiel van een partij. Volgens 
Koole komt dat omdat landelijke politici nu eenmaal beken-

3 

der zijn bij de burger dan plaatselijke politici. Is er sprake van 

onvrede over het functioneren van een landelijke partij, dan 

heeft dat consequenties voor een plaatselijke afdeling, ook al 
functioneert die zelf wel goed. En een lokale partij spint er 

garen bij. 

11 
Spreidt de gemeenteraads

verkiezingen 

11 
Daarom is Koole voorstander van het spreiden van gemeente

raadsverkiezingen, hoewel hij erkent dat er wel praktische 

bezwaren aan kleven. 'Omdat in heel Nederland tegelijkertijd 
gemeenteraadsverkiezingen worden gehouden, worden het 

eigenlijk landelijke verkiezingen, zeker als landelijke politici 

aan de campagne meedoen.' 
In dat kader pleit Koole ook voor een 'gepaste afstand' tussen 
politici en burgers. Wanneer politici zich in campagnes te 
veel presenteren als 'gewone mensen', wordt de politiek onno

dig 'gedemystificeerd'. 'Politiek is geen amusement. Voor een 

goede werking van het politieke bedrijf moet het gezag van 

het instituut politiek gehandhaafd blijven. Politici moeten 
niet proberen om de kloof tussen politiek en burgers te dich
ten. Die kloof is er altijd geweest en zal er altijd zijn. Ook -

weliswaar in mindere mate - bij lokale partijen. Als de natio

nale partijen erin slagen om de burger op lokaal niveau een 
wenkend perspectief te bieden en dat in begrijpelijke taal te 

verwoorden, dan zijn lokale partijen in wezen niet nodig.' 

Algemeen belang 
Lokale partijen vormen het produkt van de calculerende bur

ger die ter behartiging van zijn eigen belangen in eerste 

instantie gaat 'shoppen' bij gevestigde partijen. Als deze hem 

niet kunnen bieden wat hij wenst, keert hij zich af van de 
politiek óf richt hij uit onvrede een nieuwe partij op. Voor dr. 

K. Groenveld, directeur van de Teldersstichting, het weten

schappelijk bureau van de WD, is dit niet altijd toe te jui

chen maar een logisch gevolg van ons democratisch bestel. 
De ontevreden burger kan zich vaak beter aansluiten bij een 

grote politieke partij, die in staat is om signalen van onge

noegen in de juiste richting te kanaliseren. 'Het eigenaardige 

is dat de protesterende burger eerder geneigd is om lid te wor
den van een actiegroep als Amnesty of Greenpeace dan van 

een politieke partij. Dat is jammer, want alleen de landelijk 



georganiseerde politieke partijen zijn echt in staat om de 

belangen van de individuele burger af te wegen tegen het 

algemeen belang. Noch een actiegroep, noch een protestpartij 

kan die afweging maken.' 
Groenveld benadrukt dat er een duidelijk onderscheid 

gemaakt moet worden tussen: 

- lokale partijen als Gemeentebelangen waarvan het bestaan 

in de loop van soms vele jaren gelegitimeerd is. Zij vullen 
als het ware de 'blinde' vlekken in op de politieke kaart van 

Nederland. Daar waar afdelingen van nationale partijen te 

weinig oog hebben voor de specifieke belangen van een 
gemeente, tracht een partij als Gemeentebelangen die 

belangen te behartigen maar dan wel tegen de achtergrond 

van het algemeen belang; 
- protestpartijen als uiting van onvrede met het beleid van 

overheid en politiek; deze partijen hebben niet noodzakelijk 

een lokaal karakter, maar kunnen ook landelijk georgani

seerd zijn; 

- 'single-issue' partijen die veelal worden opgericht uit protest 
tegen een (voorgenomen) maatregel van de (lokale) over

heid of ter behartiging van één specifieke bevolkingsgroep. 

11 
Sommige protestpartijen 
hebben slechts een 'pret'

programma 

11 
Het bestaan van de laatste twee categorieën betreurt 
Groenveld. 'Sommige protestpartijen hebben slechts een 

'pret'programma of zelfs helemaal geen programma. 

Evenmin als single-issue partijen zijn zij in staat tot een even
wichtige politieke besluitvorming over onderwerpen die bui

ten hun aandachtsgebied liggen. Politiek is niet een optelsom 

van deelbelangen, maar moet op de eerste plaats gericht zijn 

op het algemeen belang.' 

111 
Een politieke partij is geen 

servicestation als de ANWB 

111 
In de groei van en de electorale belangstelling voor dergelijke 

partijen ziet Groenveld overigens ook een lichtpuntje. 'Mijns 

inziens geeft de burger daarmee aan dat hij politiek heel 

belangrijk vindt en dat de politiek meer oog moet hebben 
voor zijn wensen. Een dergelijk signaal moet door de gevestig

de politiek serieus genomen worden. Blijkbaar heeft zij haar 

werk niet goed gedaan. Zij moet enerzijds dat protest serieus 

nemen en anderzijds de burger het besef bijbrengen dat zijn 
individuele belang moet worden afgewogen tegen het alge

meen belang. Want een partij als de WO is geen service-insti

tuut als de ANWB. De WO behartigt niet alleen de belangen 
van haar leden of kiezers. De WO is er niet alleen om te zor

gen dat de Betuwelijn er wel of niet komt. En bij de besluitvor

ming daarover moet de WO de belangen van vele betrokke

nen afwegen: de Rotterdamse haven, de boeren langs het 

trein traject, het milieu, het algemeen economisch belang voor 
Nederland enz. Ook op lokaal niveau vindt die belangenafwe

ging voortdurend plaats. Alleen moet een nationale partij als 

de WO daarvoor wellicht wat dichter naar de burger toe.' 

Groenveld is het echter met Koole eens dat er een zekere dis
tantie moet zijn tussen politiek en burger. Pas dan is een 

objectieve belangenafweging mogelijk. 'De WO is voorstan

der van indirecte democratie, waarbij gekozenen zonder last 

besluiten nemen. Dat is de essentie van ons staatsbestel zoals 

Thorbecke het heeft bedoeld. Daarbij is de WO van mening 
dat het politieke beleid - waar mogelijk - gedecentraliseerd 

moet worden. Gemeentelijke kwesties moeten zoveel mogelijk 

op dat niveau behandeld worden. Maar in het algemeen 

belang moet de dominantie van nationale partijen gehand
haafd blijven.' 

11 
4 

PIET GROET U! 
door Miehiel Krom, foto Theo Meijer 

Twee concrete slogans en alle aandacht voor de burger vormen het 

succes van Piet Jansen in Voorburg. Hij is lijstaanvoerder van de 

Partij Onafhankelijken Voorburg en zit al28 jaar in de gemeente

raad. Na de laatste gemeenteraadsverkiezingen van mei 1994 

kwam de lokale partij van Piet Jansen met vijf zetels groter dan 

ooit terug in de raad. Inmiddels is Piet Jansen wethouder in 

Voorburg en werkt hij samen in het college met CDA en WD. 

Piet jansen: 'Om dertig jaar geleden in de politiek te komen 

moest je wel heel arrogant zijn. Minstens aristocratisch en 

hier in de regio Voorl;mrg ook kunnen spreken met een aard

appel in je keel. Om dat te doorbreken ben ik in die tijd aan

stichter geweest van het verkrijgen van nieuwe raadsleden in 
Rijswijk, Leidschendam en Voorburg. Wij sloten ons aan bij 

de Boerenpartij. Daar ben ik uiteindelijk maar drie weken lid 
van geweest en daarna heel snel verder gegaan onder de 

naam 'Onafhankelijken'. We hebben in Voorburg altijd tus

sen de één en vier zetels kunnen verkrijgen. Leden hadden wij 

nooit. Tot begin 1993. Na een oproep in de krant en een uit

geschreven bijeenkomst hadden wij in één keer vijftig leden. 
Nu inmiddels 80. 

Daarvoor deed ik alles zelf. Ik was eigenlijk raadslid, voorzit

ter en secretaris van mijn partij. Nu delen wij de taken. Maar 

ik ben ervan overtuigd dat als Piet ermee ophoudt dat het 
einde betekent van de Partij Onafhankelijken Voorburg. 

Want: de ponem maakt je.' 

11 
Ik luister naar wat bij de 

mensen leeft 

11 
Piet jansen had bij de laatste verkiezingen dan ook zelf de 
regie van de campagne: 'Niemand komt eraan. Alles zat in 

één hand. Ik ben daar altijd mee bezig.' Met een campagne

budget van f 19.000,- voerde Piet jansen op geheel eigen 

wijze campagne. Het benodigde geld kwam grotendeels van 
de huidige vijf fractieleden die ieder f 3000,- op tafel legden. 

Opvallend aan de campagne was dat Piet aan vrijwel geen 

enkele gezamenlijke verkiezingsactiviteit mee deed. Piet 
jansen: 'CDA, PvdA, 066 en WO stonden op het centrale 

plein in Voorburg folders uit te delen. Ik had nog geen fol

ders, maar huurde een opvallende en milieuvriendelijke auto 

en ben op andere lokaties folders vanuit die auto uit gaan 

delen. Dat leverde veel publiciteit op. Mijn belangrijkste 
geheim tijdens die campagne was dat ik nooit een politicus 

rechtstreeks heb aangevallen. Maar ik zorgde ervoor dat ik 

luisterde naar wat bij de mensen in Voorburg leefde. Speelde 
er ergens iets, dan ging ik erop af. Dat doe ik als wethouder 

nu ook. Een briefschrijver krijgt van mij binnen veertien 

dagen antwoord. Niet via de ambtenaren, dat duurt veel te 
lang. Ik bel gewoon op, zoek het probleem uit en probeer een 

oplossing êe bieden. Als het even kan ga ik ook naar de brief

schrijver toe. Mensen zijn daar heel enthousiast over. Alleen 

de ambtenaren moeten hier erg aan wennen.' 

11 
Beslissingen leg ik uit. Daar 

draai ik niet omheen. 

11 
Moet ook hij niet keuzes maken waardoor er altijd een groep 
burgers ontevreden is? 

'ja natuurlijk, maar als je met de mensen gaat praten en dui

delijk uitlegt wat je wilt aanpakken, kom je altijd uit. Heel 

veel mensen zijn namelijk tegen gemeentelijke plannen 
omdat zij niet precies weten wat hun boven het hoofd hangt. 

Met - soms eenvoudige - aanpassingen in de voorstellen, los 

je vaak een groot deel van de onvrede op. Ik zeg duidelijk 

waar ik mee bezig ben. Uiteindelijk maak ik samen met 
andere collegeleden keuzes. En ik leg mijn beslissing uit. 



Want ik heb er een hekel aan om er omheen te draaien.' 

Terug naar de campagne. Hoe profileerde Piet Jansen zich 

nog meer? 
'Ik regelde via een PR-bureau bij de NZH (busmaatschappij) 

op 20 bussen reclame. Tijdens de besprekingen met de buson
derneming (de maatschappij had eerst grote aarzeling over 

de busreclame) riep ik na het beëindigen van een van de tele
foongesprekken: "Piet groet U". Kijk, dat was onze verkie

zingsleus. In Voorburg reden in de campagneperiode twintig 

bussen met daarop: "Piet groet U". Onze tweede verkiezings
leus was: "Wij houden van Voorburg". Het heeft gewerkt.' 

11 
We hebben geen binding met 

hoofdbestuurders uit Den 
Haag 

11 
Wat kan een lokale partij wat een landelijke partij niet kan? 
De onafhankelijke wethouder: 'Wij stellen Voorburg centraal 

en hebben geen binding met "hoofdbestuurder uit Den 

Haag". Als een landelijke partij het goed voor heeft met 
Voorburg steunen wij die partij. Als zo'n partij het Voorburgs 

belang opoffert voor "hogere" belangen, dan komt deze partij 

de "onafhankelijken" op haar weg tegen. Ik vind dat verte
genwoordigers van landelijke partijen- ook lokaal- vaak 

zover weg staan van de mensen. Wie van welke landelijke 

partij staat op zondagmorgen om half acht met een inwoner 

te praten over de naam en het tekstbordje op een bruggetje? 
Landelijke partijen hebben niet in de gaten dat mensen voor

al wat zich voor hun deur afspeelt heel belangrijk vinden.' 

Samenwerking 
Hoe verloopt de samenwerking met de landelijke politieke 
partijen? 

'Het gaat goed. D66 was heel sportief door als eerste te zeggen 

dat de grootste partijen maar samen moesten beginnen met 

het vormen van een nieuw college. Ik wil graag samen met de 
VVD het milieu aanpakken. Zelfs met GroenLinks verloopt de 

samenwerking best goed. Alleen de opstelling van de PvdA is 
mij tegengevallen. Maar het is begrijpelijk omdat deze partij 

een wethouderspost moest inleveren. 

Wat stemmen de leden van de Partij Onafhankelijken 

Voorburg eigenlijk bij landelijke verkiezingen? 'Alle partijen. 

We hebben zelfs een ex-GPV-er op de lijst staan.' 
En wat stemt Piet Jansen zelf? 

'Ik heb één keer Ruud Lubbers gestemd vanwege zijn zakelijk
heid. Verder stem ik eigenlijk altijd VVD.' 

11 
5 

LOKALE GROEPE· 
RING WIL 
HILVERSUM LEEF· 
BAAR MAKEN 
door Victor Hafkamp, foto Berndt Rouabhi 

Hilversum - Hoewel huizen er als broodjes kaas van de hand gaan 

en zelfs eenvoudige stulpjes er hoge bedragen opbrengen, vinden 

velen het dorp Hilversum in zekere zin onleefbaar. De verkrotting 

van het centrum, de al jaren durende verkeerschaos en - in het bij

zonder - de slechte financiële huishouding annex hoge lasten voor 

de burgerij, hebben veel Hilversummers in politieke zin hoog de 

boom ingejaagd. Bij de gemeenteraadsverkiezingen van 1990 werd 

het burgerlijk protest en ongenoegen gekanaliseerd door de groepe

ring 'Hilversum 2000'. Bij de verkiezingen van maart 1994 smolt 

deze partij in de hitte van de verkiezingsstrijd weg van 8 zetels, 

waarmee het verrassend sterk debuteerde, tot één raadsvertegen

woordiger. 

De banier van Hilversum 2000 werd overgenomen door de 

groepering 'Leefbaar Hilversum' dat met 8 zetels meteen de 
grootste partij van de Hilversumse raad werd. 'Leefbaar 

Hilversum' trok zijn sympathisanten uit bijna alle politieke 

groeperingen. 

11 
Mijn motivatie school niet in 

een anti-WD-stemming 

11 
Het meest in het oog springende lid was lijsttrekker Jan 

Nagel, ooit Eerste-Kamerlid voor de PvdA, in de jaren zestig 
bekend dankzij zijn werkje 'Ha, die PvdA'. Het leverde hem 

onmiddellijk een royement op van de partij die hij vele jaren 

trouw had gediend, hoewel hij Felix Rottenberg, de PvdA
voorzitter, tevoren weloverwogen op de hoogte had gesteld 

van zijn intentie in Hilversum een lokale groepering te gaan 

aanvoeren. Het zelfde lot was ook Dolf Kastelijn beschoren. 

Het Hilversumse VVD-lid, actief in de propaganda-commissie 

van onze partij, werd onmiddellijk van de ledenlijst geschrapt 
nadat hij 'Leefbaar Hilversum' zijn liefde had verklaard. 

'Mijn motivatie om naar Leefbaar Hilversum te gaan school 
niet in een anti-VVD-stemming; de opzet mensen van allerlei 

gezindten in een puur Hilversumse groepering te verenigen 

trok mij aan. Je achtergronden doen er niet toe. Als het maar 

in het belang van Hilversum is,' zegt Kastelijn, die landelijk 
wel VVD stemt. 

11 
Er is een geweldige kloof ont-
staan tussen de traditionele 

partijen en de burgerij 

11 
'De lokale politiek dichter bij de mensen brengen is een goed 
streven',zegt Jan Nagel. 'Het is in feite een D66-ideaal. De 

landelijke partijen met een andere gewenning in politieke 

zaken hebben de mensen van de lokale politiek doen ver

vreemden. Er is een geweldige kloof ontstaan tussen de tradi
tionele partijen en de burgerij. De bevolking vindt de bestuur

ders van die partijen onbekwaam. Ik kon me zelf in het beleid 

van de Hilversumse PvdA ook niet meer zo vinden.' 
Beiden constateren dat Leefbaar Hilversum in het roodsmi

lieu net zo ontvangen is als Hilversum 2000 vier jaar eerder. 
'Isoleren die mensen' was toen het motto. 

Leefbaar Hilversum werd in de oppositie gedwongen maar zat 
niet stil. De partij ontwierp een eigen financieel en een alter
natief verkeersplan. Ook keerde zij zich tegen de aanvraag 



Tweede van links: Dolf Kastelijn, tweede van rechts: jan Nagel 

van de Artikel 12 status voor armlastige gemeenten. 
Elk jaar rond de verjaardag van de raadsverkiezingen wil 

Leefbaar Hilversum verantwoording afleggen over het gevoer

de beleid en de ingenomen standpunten. In 'Gooiland' wor

den regelmatig bijeenkomsten over thema's gehouden. Zo 
wordt het contact met de burger onderhouden. Er is een denk

tank van sympathisanten die initiatieven nemen die in het 

belang van de gemeentelijke politiek kunnen zijn. 

11 
We hadden een campagne-

budget van 0 

11 
Nagel benadrukt dat de groepering de campagne uit 

eigen middelen heeft moeten financieren, omdat zij uiter

aard niet kan terugvallen op gelden van een partij met 
een landelijke structuur. 'We hadden een budget van 0. 

We hebben geld geleend en we betalen dat terug door 

inhoudingen op de raadsgelden. Het moet komen van de 

mensen die op de lijst staan.' 

De motivatie van de vertegenwoordigers van Leefbaar 

Hilversum in de raad is groot en op het Hilversums 

belang gericht. 'In onze groepering lopen immers geen 
mensen rond die hun raadslidmaatschap gebruiken om 

hoger op te komen in de politiek en van Hilversum een 

stap richting Den Haag of provincie wagen', zegt Nagel 

nog eens met nadruk. 
De teloorgang van de eens zo bloeiende gemeente heeft 
de Leefbaar Hilversummers pijn gedaan. Maar er is opti

misme over de toekomst. 'Hilversum heeft het in zich 
terug te komen op een hoger plan. Maar het is een deel 

van een groter verband geworden. we zullen hier een 

open oog moeten houden voor wat er in de regio gebeurt 

met Schiphol, Almere en U recht in de naaste omgeving,' 

zegt Kastelijn. 
Zowel Nagel als Kastelijn hopen dat de grote gevestigde 

partijen eens zullen terugkomen van het heilloze stand

punt dat partijleden die zich in een lokale groepering 
sterk maken voor hun woonomgeving met royement wor
den bestraft. Misschien dat ze wel eens 'om' gaan in dit 

opzicht, want de groei van de lokale groeperingen is 

onstuitbaar. 'Geen wonder,' zegt Nagel nogmaals. 'Ze 

staan dichter bij de burger en zo hoort dat.' 

HÊ'mk Mreijen, voorzitter van de VVD-fractie in de Hilversumse 

raad stelt dat zijn fractie zich nooit zo sterk tegen Leefbaar 

Hilversum heeft verzet. 'Onze wethouder Erna Weijers heeft 

uitvoerig met Nagel gesproken en hem opnieuw bij de college
onderhandelingen betrokken nadat hij bij de discussie over de 

aanpassing van het verkeersplan was weggelopen.' Bij de 

andere college-partijen, vooral PvdA en CDA, was de weer
stand tegen Leefbaar Hilversum groter, constateert Mreijen. 
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Na de debatten over de 

regeringsverklaring en de algemene 

beschouwingen kan het kabinet nu echt 

aan de slag. En dat is hard nodig want 

dagelijks worden we keer op keer 

geconfronteerd met belangrijke 

problemen die dringend om een 

oplossing vragen. Van het fileprobleem 

tot de grote werkloosheid. 

Niet alleen de bewindslieden zijn aan de 

slag, ook de partij is druk bezig. De twee 

verkiezingen van volgend jaar werpen 

hun schaduw vooruit. De 

campagneplannen voor de provinciale 

Statenverkiezingen worden opgesteld. 

En de kandidaatstellingsprocedures voor 

zowel de provinciale staten als voor de 

Eerste Kamer zijn in volle gang. 

Zo treft u in deze Vrijheid & Democratie 

de groslijst aan met de kandidaten voor 

de Eerste-Kamerverkiezingen. En u zult 

het met mij eens zijn dat op deze lijst 

vele goede gekwalificeerde mensen 

staan, zodat wij ook voor de Eerste Kamer een 

uitstekende en herkenbare kandidatenlijst_ 

kunnen opstellen. 

De commissie Eerste Kamer onder leiding van Els 

Veder-Smit voert gesprekken met alle kandidaten 

van de groslijst en zal daarna aan het 

hoofdbestuur een advies uitbrengen. Nadat het 

hoofdbestuur vervolgens de ontwerp

kandidatenlijst heeft opgesteld is het woord aan 

de partij. 

Verkiezingscampagnes, 

kandidaatstellingsprocedures en de vele andere 

activiteiten zoals het uitgeven van dit blad kosten 

jaarlijks veel geld. De financiële bijdragen van 

onze leden zijn onmisbaar voor een goed 

functionerende partij. Ik hoop dan ook dat we 

voor het komende jaar weer op uw financiële 

bijdrage kunnen rekenen. 



De carrière na het 
wethouderschap 
door Miehiel Krom, foto Luuk Gosewehr 

Een kleine honderd WO-wethouders keerden na de laatste 

raadsverkiezingen niet terug in hun bestuurlijke functie. 

Voor de één een opluchting, voor de ander een drama. 

Tot nu toe deed de WO weinig aan de opvang van het 

eigen kader. Veel wethouders bleken in een diep gat te val

len. Meestal is het moeilijk terug te keren naar de oor

spronkelijke baan en nieuwe betrekkingen zijn schaars. 

Bovendien gaat met hun vertrek veel bestuurlijke kennis 

verloren. Een flink aantal ex-bestuurders is bereid zich in te 

zetten voor de partij, maar de partij wist tot nu toe de 

mensen niet te vinden. 

D e VVD wilde weten wat er onder deze 

ex-bestuurders leeft en wat zij voor hen 

mogelijkerwijs kan doen. Daarom organiseer
de de VVD in samenwerking met de 

Vereniging van Staten- en Raadsleden een bij
eenkomst voor oud-wethouders. Ter voorberei
ding werd onder hen een enquête gehouden. 
Bijna 80 oud-bestuurders stuurden de vragen

lijst ingevuld terug. De uitkomst was niet 

hoopgevend. Velen hebben nog geen nieuwe 
baan. In slechts 7 gevallen doet de afdeling 

daadwerkelijk iets aan nazorg. 17 personen 
hebben behoefte aan outplacement. 24 perso

nen verwachten iets van de Vereniging van 

Staten- en Raadsleden en van de VVD. 

Discussiebijeenkomst 
De discussiebijeenkomst werd door veertig 
oud-wethouders bezocht. Zij kregen inleidin

gen van ondervoorzitter Rolf Haafkens, 
Verenigingsvoorzitter Ed Haaksman en loop
baanbegeleidingsadviseur (tevens oud-wet

houder van Zeist) Sita Knottnerus. 
Haafkens beaccentueerde dat de VVD een 

beter gebruik wil maken van de capaciteiten 
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v.l.n.r. Ed Haaksman, Rolf Haafkensen Sita Knottnerus 

van mensen en dat de partij ook de zorg heeft 

voor degenen die zich hebben ingezet of dat 

willen gaan doen. Via Talent Management wil 
men een objectief beeld krijgen van de 
geschiktheid van degenen die voor een bepaal

de functie opteren. Verder is het voor de VVD 

van groot belang meer kennis te vergaren over 
organisaties, besturen en vertegenwoordigende 

lichamen waarin zij als partij graag een betere 

VVD-vertegenwoordiging wil. 
Dat daar in het verleden weinig aan is 

gedaan, weet de ondervoorzitter aan het feit 

dat liberalen al dat geregel en georganiseer 
eigenlijk liever niet wensten. 

In de discussie kreeg Rolf Haafkens op dat 

punt bijval van een van de oud-wethouders. 

'De VVD is bij benoemingen altijd zo netjes en 
fatsoenlijk. Neem bijvoorbeeld beleidsbepalen

de ambtelijke functies. Die durfde de VVD 

nooit te claimen. Oud-wethouders, en zeker 

ook andere leden, kunnen op die posities een 
goede rol vervullen.' 

'Juist dit onderwerp is door de top van onze 
partij opgepakt,' zei Haafkens. 'We zullen deze 
kabinetsperiode niet overvragen, maar 

gewoon claimen waar we recht op hebben.' 

Nazorg 
Haafkens ziet in de discussie-avonden met 

oud-wethouders een goede mogelijkheid om de 
eventueel gewenste nazorg in kaart te bren
gen. 

De voorzitter van de Vereniging van Staten- en 
Raadsleden en burgemeester van Delfzijl hield 
de aanwezigen een spiegel voor. 'Mist u de kof
fie die aangereikt werd door de bode? De sécre
taresse die afspraken voor u maakte en het 

typewerk deed? De genegenheid en toewijding 
van vele hulpvaardige ambtenaren?' 

Provocerend en om de tongen los te maken 

deelde hij de oud-bestuurders in drie catego
rieën in. 

1. 'De ontspannen wethouder. Die stopt vrij-

willig na één of meer raadsperioden. Deze 
wordt bij het afscheid vaak geloofd en gepre

zen voor wat hij voor de gemeente heeft 

gedaan. Zij zien veelal kans om elders verder 

carrière te maken. In een aantal gevallen is de 

ontspannen wethouder bereid om voor de par

tij advieswerk te doen. 
2. De gekrenkte wethouder die door de afde

ling - terecht of onterecht - niet of niet hoog 

genoeg op de kandidatenlijst is gezet. Vaak 

voelt dit type zich in eer en goede naam aan

getast. Bij mij bestaat de indruk dat de partij 
bij hen niet echt hoog in het vaandel staat. 

3. De gespannen wethouder. In die categorie 
belanden vaak degenen die na de onderhan

delingsresultaten over de collegevorming uit 

de boot zijn gevallen. Dit type wethouder doet 

vaak een gooi naar het burgemeesterschap.' 
Later, in de discussie, stellen vrijwel alle spre

kers zich niet alleen met naam maar vooral 

ook per categorie voor. 

Geen toezeggingen 
De inleiders beloven de aanwezigen niets. 

Haaksman stelt nuchter dat het feit dat men

sen wethouder zijn geweest geen garantie 
betekent voor een verdere geslaagde carrière: 

Laat staan om in aanmerking te komen voor 

één van de schaarse burgemeestersposten. 

Outplacement 
Over de mogelijkheden van outplacement via 

een professioneel bureau geeft Sita Knottnerus 

uitleg. Eén van de oud-wethouders in de zaal 
bevestigde dat dit avondonderdeel voor hem 

heel belangrijk is geweest. Hoewel hij nog 

geen nieuwe baan heeft, hoopt hij via out
placement wel aan een nieuwe werkkring te 

komen. 'Het gaat erom dat je je eigen kern

kwaliteiten goed kent, jezelf duidelijk weet te 

presenteren en concreet op mogelijk passende 
vacatures afgaat.' 

Ook het hebben van een goed netwerk is van 

belang. En dat hebben lang niet alle aanwezi
gen. 'Lokaal kent iedereen mij wel, maar lan
delijk weet niemand wie ik ben en wat ik kan', 

zegt een deelnemer. Een ander: 'Ik heb nooit 
tijd gehad om een netwerk op te bouwen 
gericht op een baan na mijn wethouderschap. 

Zelfs in de weekends was ik vaak voor mijn 
werk in de slag.' 

Een van de aanwezigen dringt aan op concre
te samenwerking met outplacementbureaus in 

het belang van de betrokkenen, de partij en de 

gemeente. 
Ook werd gediscussieerd over onbetaald werk 

in het maatschappelijk middenveld. 

Geen loze beloften 
De oud-wethouders waardeerden het dat de 

inleiders niet met beloften kwamen die niet 
kunnen worden waargemaakt. Te vaak zijn in 

het verleden vragenlijsten toegestuurd om de 

belangstelling van personen te peilen voor 
bepaalde activiteiten. Met die gegevens werd 

vervolgens niets gedaan. De inleiders beamen 

dat, maar nu willen zij naar concrete beleids

daden mede op basis van de te verzamelen 
gegevens en behoeften van de betrokkenen. 

Besparing 
De discussie bleef de hele avond zeer openhar

tig en de veertig aanwezigen kwamen met tal 

van tips. Zo legden enkele oud-wethouders uit 

hoeveel de gemeenschap aan geld kan bespa
ren als outplacementtrajecten door de 
gemeente worden bekostigd. Investeringen 

van 10 tot 20.000 gulden aan outplacement 
kunnen honderdduizenden guldens aan 
besparingen op wachtgelden opleveren. 



Slechts een enkele gemeente levert al outplace
menttrajecten voor oud-wethouders. Een flink 

aantal aanwezigen wil nu al concreet activi

teiten voor de VVD verrichten. Een deelnemer: 
'Vaak is het "uit het oog uit het hart". Ik hoef 

geen loopbaanbegeleiding. Ik heb wel behoef

te aan vrijwilligersfuncties binnen de VVD.' 

Uit de vele opmerkingen bleek dat Talent 

Management van oud-wethouders zich zal 

moeten bezig houden met zowel betaalde als 
onbetaalde functies. De conclusie van de 

avond is dat een projectmatige aanpak tussen 

Vorming en Scholing en Talent Management 

noodzakelijk is. 
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Frits Bolkestein 
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De politieke radio- en televisie-uitzendingen tij

dens het lopende parlementaire jaar zijn met 

ingang van 2 oktober weer gestart. Voor de 

WO-radio-uitzendingen kunt u uw krant of 

omroepgids raadplegen. Alle politieke partijen 

zijn beurtelings te horen op radio 5 van 17.50-

18.00 uur van dinsdag tot en met vrijdag en een

maal per veertien dagen van 18.02- 18.12 uur. 

Op dinsdag 25 oktober heeft de WO televisie

zendtijd op Nederland 2 vóór het late journaal. 

Op woensdag 9 november op Nederland 1 van 

19.52- 19.55 uur. Op Nederland 2 op woensdag 

23 november van circa 21.45- 21.48 uur en op 

donderdag 8 december op Nederland 3 vóór het 

afsluitend avondprogramma. 

Algemene Beschouwingen 1994 Plattelandsvernieuwing 

FRITS BOLKESTEIN 
GEROUTINEERD DANSER OP 
DEBUTANTENBAL 

Frits Bolkestein vroeg ook aandacht voor een 
nieuw beleid ten aanzien van de plattelands

vernieuwing. Hij noemde een aantal hoofdele

men ten: 

- Leefbaarheid op niveau houden; scholing, 
gezondheidszorg, cultuur, maar ook dagelijkse 
levensbehoeften als werk, wonen, winkelen en 

bereikbaarheid. 

door Ernst van Splunter 

Sinds de Tweede Kamer op 16 mei jl. voor het 

laatst in oude samenstelling bijeenkwam is bijna 

de helft van de leden die toen op de blauwe stoe

len zaten uit de Kamer verdwenen. De verkiezings

uitslag, die het CDA en de PvdA in omvang ver

kleinde en WO en 066 deed groeien, plus het feit 

dat er drie nieuwe partijen hun intrede deden 

waren daar debet aan. Toen eind augustus het 

kabinetKok-Dijkstal-Van Mierlo werd gevormd 

werden 13 leden van de Kamer - als klap op de 

vuurpijl - dienaar van de Kroon. Al deze feiten in 

ogenschouw genomen wekte het geen verbazing 

dat de Algemene Politieke Beschouwingen veel 

weg hadden van een debutantenbaL 

Aan de kant van de regeringsfracties beleefden 

Jacques Wallage en Gerrit fan Wolffensperger hun 

maidenspeech als fractievoorzitter. Aan de opposi

tiezijde maakten Ennëus Heerma, fan Marijnissen, 

Paul Rosenmöller, Leendert van Dijke, Jet Nijpels 

en Bertus Leerkes hun debuut. 

Klein bier 
Van de grote partijen was Frits Bolkesteinde 

enige fractievoorzitter met ruime ervaring. Dat 
bleek al spoedig in een interruptiedebat met 

Heerma. Bolkestein wees Heerma op het nut 

van het indienen van een tegenbegroting, wat 

vele voordelen heeft. Een oppositiepartij kan 
met dit middel precies op een rij zetten wat 

voor vraagtekens ze zet bij het regeringsbeleid. 

Daar komt bij dat de fractie leert niet vrijblij
vend allerlei wilde plannen te lanceren, maar 

ook alternatieve dekking aan te geven. 
Begrotingsdiscipline dwingt tot het nadenken 

over de samenhang in het regeringsbeleid. 

Heerma hield echter voet bij stuk, en leverde 
uiteindelijk niet meer aan dan een A-4tje met 

kanttekeningen. Frits Bolkestein confronteerde 

hem dan ook in de tweede termijn van het 

debat met een citaat van oud-premier Lubbers 

uit de Algemene Beschouwingen van 1990 
toen de VVD nog oppositiepartij was: 'Het is 

goed gebruik dat men, als een wet, bijvoor-
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beeld een begrotingswet, wordt voorgelegd en 
men een andere wet wil, een andere wet voor

stelt'. 

Frits Bolkestein constateerde dat Heerma dat 

niet had gedaan. Hij had slechts ter grootte 

van 260 miljoen gulden bezwaren geopperd 

op een bedrag van 300 miljard aan collectieve 
uitgaven. 'Dat is niet veel. Dat is klein bier. Ik 
leid hieruit af dat de CDA-fractie het in grote 

trekken eens is met het kabinet'. 

Individualisering 
In de eerste termijn van het debat had Frits 

Bolkestein aandacht gevraagd voor het proces 

van individualisering dat onze maatschappij 
kenmerkt. 'Het begrip individualisering wordt 

vaak verward met egoïsme. Ten onrechte, 

want het gaat er bij individualisering niet om, 
de belangen van het individu voorop te stel

len. Waar het wel om gaat, is dat zowel rech

ten als plichten zoveel mogelijk worden toege

sneden op de individuele mens. 
Individualisering betekent in de liberale opvat

ting verzelfstandiging van rechten en plichten 

en het aanvaarden van verantwoordelijkheid. 
Het proces van individualisering of verzelf

standiging hoeft dan ook niet te leiden tot ver

mindering van solidariteit binnen familie- of 
bredere verbanden'. 

'Dit neemt niet weg dat wij onze ogen niet 

mogen sluiten voor de schaduwzijde van de 

geïndividualiseerde verzorgingsstaat. Het is 
onmiskenbaar dat welvaart en individualise

ring hebben bijgedragen tot een levenspatroon 
waarin sociale controle rond het huis en in de 

buurt is verslapt'. 
'Geen van de politieke hoofdstromingen heeft 

een pasklaar antwoord op deze problemen, of 

wij nu liberalen, christen-democraten of socia
listen heten. Het is in essentie een sociaal-cul

tureel probleem van een maatschappij die op 

zoek is naar nieuwe leefvormen. De politiek 

kan dit proces moeilijk sturen en moet dan 
ook terughoudend zijn. Maar de politiek is 

evenmin machteloos'. 'De beste manier om de 

individuele mens maatschappelijk te integre
ren is in feite het credo van dit kabinet: werk, 

werk en nog eens werk.' 

- De agrarische sector is de economische dra
ger van het plattelandsleven en moet dus con

currerend kunnen blijven. 

- Het noodzakelijke evenwicht tussen land
bouw, natuur en open-luchtrecreatie en toeris

me zal verder moeten worden ontwikkeld. 

Waar het platteland in zijn huidige vorm 

vooral door particuliere inspanningen is ont

staan moet ervoor worden gewaakt dat de 
overheid geen te overheersende rol vervult bij 

het zoeken naar dit overwicht. 

Veiligheid 
De VVD-fractie toonde zich terughoudend als 

het gaat om het van te voren uitgeven van 
groeimeevallers. Vanuit de Kamer werd er op 

aangedrongen dat reeds op voorhand zou 

worden begonnen met het in gang zetten van 
het proces om meer politiemensen te recrute

ren. Frits Bolkestein stelde dat de hand moet 

worden gehouden aan de afspraak die is 

gemaakt in het regeerakkoord over de beste
ding van meevallers. 'Het kabinet zal het met 

mij eens zijn dat als één draadje wordt losge

trokken het gevaar kan ontstaan dat het ver
der gaat rafelen. Wij willen dat vermijden'. 

Goede start 
De fractievoorzitter toonde zich tevreden over 

de begroting 1995. 'De lastenverlichting die 

ons in 1995 te wachten staat bedraagt 4,5 mil
jard. Zoiets hebben wij in vele jaren niet mee

gemaakt. Het schatkisttekort daalt sneller dan 

voorzien en dat vinden wij ook uitstekend. 

Voor de gehele periode tot 1998 voorziet het 

kabinet geen reële groei van de openbare uit
gaven. Daarmee omhelst de minister van 

Financiën, Zalm, een voortreffelijk beginsel. 

Alleen al deze drie overwegingen brengen mij 
er toe te zeggen dat wij dit een sobere en solide 

begroting vinden waarmee wij kunnen 

instemmen. Dit kabinet maakt een goede 

start. Het streeft naar de modemisering van 
ons land. Wij vinden dat een uitstekende 
zaak'. 
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Kloksteeg 3 Leiden Telefoon 071 123053 
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"Het Kasteel van Rhoon" b.v. 
Tevens zalen voor recepties, diners en vergaderingen. 

S.G. Abel Dorpsdijk 63, 3161 KD Rhoon, tel.: 01890-18896/18884/18488 
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Het nieuwe Europese 
parlement 
door Elly Plooij-van Gorsel en Jan Mulder, ELD-parlementariërs 

Na de recente verkiezingen voor het Europees Parlement is het aantal zetels voor de WO ver
dubbeld van drie naar zes. Gijs de Vries, fessica Larive en Florus Wijsenbeek zetten hun werk
zaamheden in het Europarlement voort. fan Kees Wiebenga, de nieuw verkozen 
Europarlementariër, kon reeds bogen op een ruime parlementaire ervaring in Nederland. Ook 
voor fan Mulder en Elly Plooij is het hun eerste mandaat in het Europees Parlement. 

Elly Plooij van Gorsel 

H et Europees Parlement telt 
567 leden. In verschillende 

landen van de Unie treden partij

en onder verschillende namen op. 
Soms vinden vogels van diverse 

pluimage elkaar terug in het EP 

na de verkiezing. Politiek is een 
kwestie van zoveel mogelijk 

invloed zien krijgen. Daarom is 

het noodzakelijk zo groot mogelij
ke fracties te formeren. Zo gebeur

de het, net als bij de samenstelling 

omdat toen het advies van het Parlement over 
de nieuwe voorzitter van de Commissie is uit

gebracht. Santer behaalde een nipte meerder

heid. 

Het was de eerste keer dat het Parlement zich 
over de president heeft uitgesproken. Dit recht 

vloeit namelijk voort uit het Verdrag van 

Maastricht dat op 1 november 1993 van 
kracht werd. 

Zelden had het debat onder dramatischer 

omstandigheden kunnen plaatsvinden. 
Immers de gebeurtenissen op Korfu lagen 

velen nog vers in het geheugen. Op dat 

Griekse eiland slaagden de twaalf landen van 
de Europese Unie er niet in één kandidaat voor 

te dragen die ieders steun had. Premier 

Lubbers trok zich uiteindelijk terug, evenals Sir 

Leon Britton uit Groot-Brittannië. En het bleek 
om redenen die niet genoemd werden dat ook 

premier Dehaene van België niet acceptabel 

was voor alle lidstaten. 

Jan Mulder van het vorige parlement, dat de Britse conser

vatieven zich bij de Christen-Democraten aan

sloten. De fractie van de Europese Liberaal
Democraten bestaat naast de VVD, the Liberal 
Democrats, uit partijen die gezamenlijk het 

verkiezingsprogramma van de ELDR voor de 
Europese verkiezingen opstelden, zoals D66, 

het Deense Radical Venstre (het D66 van 

Denemarken) en de LigaNorduit Italië. Qua 

grootte is het de derde fractie in het Parlement. 
Zij is echter klein vergeleken bij de twee groot

ste fracties, de Europese Sociaal-Democraten 

en de Europese Volkspartij (Christen
Democraten), respectievelijk met 198 en 157 

zetels. De Liberale fractie stelt zich trouwens 

fysiek en politiek te midden van deze twee 

groeperingen op. (Florus Wijsenbeek gaf in de 
vorige V&D een uitvoerige analyse over de 

fractiesamenstellingen, red.) 

Tenslotte is na een speciale zitting van de 

Europese Raad premier JacquesSantervan 
Luxemburg officieel voorgesteld als opvolger 

van Jacques Delors. Daarover heeft het 
Parlement zich vervolgens uitgesproken. De 

gehele procedure verdient zeker geen schoon

heidsprijs. Het Parlement was bijna unaniem 
van mening dat deze onbevredigende gang 

van zaken in de komende periode een negatief 

effect op de Europese Unie zal hebben. Daar 

kwam nog bij dat de kandidaat Santerin zijn 

presentatie voor de Liberale groep, maar ook 
in het Parlement, noch van enige overtui

gingskracht noch van een heldere visie op de 
toekomst van Europa blijk gaf. Gijs de Vries 
noemde hem dan ook tijdens het debat 'een 

man van het verleden', terwijl Europa iemand 
met een 'toekomstvisie' nodig heeft. De libera

le fractie stemde dan ook in overgrote meer

derheid tegen. Dit was helaas niet voldoende 
om de balans in negatieve zin te doen 

omslaan. De toekomstige voorzitter van de 

Europese Commissie haalde het met een nipte 
meerderheid. 

Geen schoonheidsprijs 
De eerste zittingsweek te Straatsburg in juli 
was fascinerend. Niet in de laatste plaats 
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Veel is er de laatste jaren geschreven over de 

macht en de onbekendheid van het Europees 
Parlement. Wie als nieuw lid in die eerste zit

tingsweek om zich heen keek, kon zich alleen 

maar verbazen over de vergaderzaal, die tot in 
alle hoeken en gaten gevuld was, en de tien

tallen televisie-camera's en de honderden foto

grafen. Er valt kennelijk toch veel nieuws te 
vergaren. 

Onvoldoende bevoegdheden 
De bevoegdheden van het Europees Parlement 

zijn nog niet wat ze moeten zijn. In het 

Verdrag van Maastricht is voorzien dat in 
1996 een intergouvernementele conferentie 

wordt gehouden waar de bevoegdheden van 

de instituties van de Gemeenschap nog eens 

nader uiteen gezet worden. Dit zal vooral van 

belang zijn met de op handen zijnde uitbrei

ding van de Gemeenschap. De discussies over 
deze conferentie zijn inmiddels al op gang 

gekomen. Vooral doordat de Duitse Christen

Democratische Partij reeds een voorzet heeft 

gegeven. Zij stelde in een discussie voor om tot 
een soort kern-Europa te komen -bestaande 

uit Duitsland, Frankrijk en de Beneluxlanden -

dat sneller op een aantal gebieden moet 
samengaan dan de andere Europese landen, 

onder andere om tot één munt te komen. 

De reacties van verschillende lidstaten waren 

heftig en meestal negatief. Premier John 
Mayor pleitte in Leiden voor een Europa à la 

carte waarbinnen ieder land voor zichzelf kon 

bepalen waaraan het zou willen deelnemen. 

Barcelona 
In Barcelona waar de liberale fractie onlangs 

een aantal dagen aan dit onderwerp wijdde 
werd een Europa à la carte afgewezen. Maar 

tegelijkertijd is ons standpunt dat een minder

heid van landen, laat staan één land, dergelij
ke voorstellen niet moet kunnen torpederen. 

Al met allijken we in een fascinerende periode 

van de Europese parlementaire geschiedenis te 

zijn gekomen. Voor de komende maanden 
staan op het programma dat het Parlement 

haar goedkeuring moet gaan geven aan de 

hele Europese Commissie. We zullen u op de 
hoogte blijven houden. 
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FR lTS 
BOLKESTEIN 
NIEUWE 
VOORZITTER 
LIBERALE 
INTER NA· 
TIONALE 
tekst en foto Kees Hoving, medewer
ker internationaal secretariaat 

In de IJslandsehoofdstad Reykjavik werd van 
8 tot en met 10 september het 47ste Congres 

van de Liberale Internationale (Ll) gehouden. 

De aanwezigheid van 300 afgevaardigden van 
meer dan honderd lidpartijen uit zestig landen 

bleek een nieuw record. De Nederlandse 

VVD/Groep Nederland van de LI (LIGN)-dele
gatie bestond uit 28 leden. Zij was daarmee de 

grootste nationale afvoo~diging naar 
Reykjavik. 

Delegatievoorzitter Hans van Baaien was ver

heugd dat naast ervaren personen, zoals LI

patron Henk Talsma en Eefje de Roo van 
Alderwerelt (de laatste weer in haar rol van 

resolutie-opsteller), ook vele jongeren op de 

uitnodiging waren ingegaan om actief aan 
het internationale werk van de VVD deel te 



De nieuwe U-Trojka: 
Lambsdorff, Steel en Bolkestein 

nemen, zowel in de congresvoorbereiding in 
Nederland als tijdens het lobbywerk te 

Reykjavik. Ook de nieuw gekozen 

Europarlementariër jan Kees Wiebenga en de 
Tweede-Kamerleden Enric Hessingen Monique 

de Vries maakten deel uit van deze brede dele

gatie. De nieuwe UGN-secretaris Arne 

Geensen heeft aan al het voorbereidende werk 
een grote bijdrage geleverd. 

Toekomstig voorzitter 
Frits Bolkestein werd tijdens dit congres geko

zen tot toekomstig U-voorzitter (President 
Elect). Hierdoor is hij tevens lid van het 

Bureau, het dagelijks bestuur van de U. 

Bolkestein zal samen met de aftredende voor

zitter Otto Graaf Lambsdorff (Duitse FDP) en 
met de nieuw geïnstalleerde U-voorzitter Sir 

David Steel (Britse Liberal Democrats) via het 

zogenaamde Trojka-principe de U gaan lei

den. In 1996 zal Bolkestein het roer van Steel 

overnemen tijdens het volgende U-congres dat 
dan volgens traditie in Nederland wordt 

gehouden. Willem van Eekelen volgde 

Bolkestein op als een van de vice-voorzitters 
van de U. Peter Rauwerda, voorzitter van de 

UGN, nam naast internationaal secretaris 

Hans van Baaien plaats in het Executive 

Committee (algemeen bestuur van de U). jan 

Dirk Blaauw trad regulier af als voorzitter van 
de U Human Rights Committee. 

Armoede en gezinsplanning 
Tijdens het congres werden twee door de WD 
en UGN ingediende resoluties aangenomen 

('Human Rights in China' en 'Executive 

Meeting in Africa'). Een groot deel van de 

WD/UGN-amendementen op de thema-reso
lutie en de door andere partijen en groepen 

ingediende resoluties werd aanvaard. De 

thema-resolutie 'armoede en werkloosheid
een bedreiging voor de vrijheid' werd na goed
keuring van een aantal amendementen met 

algemene stemmen aangenomen. Tevens 

werd een officiële oproep door het U-congres 

aan de VN-bevolkingsconferentie te Caïro 
gezonden, waarin onder meer het Vaticaan 

werd aangemoedigd om een meer positieve 

opstelling aan te nemen ten aanzien van 

gezinsplanning. Tine van der Stroom nam, als 
voorzitter van de Organisatie Vrouwen in de 

WD, deel aan de U Women's Conference, die 

aan het U-congres vooraf ging. 

Bestrijding fundamentalisme 
Als nieuwe President Elect zette Frits Bolkestein 

in een toespraak tot de U de nieuwe uitdagin

gen voor het liberalisme uiteen. Internationale 
uitdagingen zijn volgens hem voorkoming en 

bestrijding van gewapende conflicten, van 

religieus fundamentalisme en van de armoede 
in grote delen van de wereld. Op nationaal 

niveau legde hij de nadruk op het bestrijden 

van het ontstaan van een maatschappelijke 
onderklasse in welvarende samenlevingen, 

van de onbeheersbare immigratie- en vluchte
lingenstromen en van de georganiseerde cri
minaliteit. 

De nieuwe President Elect zal in de komende 

maanden onder meer bezoeken brengen aan 
Midden- en Oost-Europa. Zo zal hij eind okto

ber een ontmoeting hebben met de Tsjechische 
premier Vaclav Klaus en leidinggevende per

sonen van de regeringspartijen ODS en ODA 

en de oppositiepartij Free Dernocrats onder lei
ding van jiri Dienstbier. Deze Oost

Europamissies zijn onderdeel van het Oost

Europaprogramma van de WD. 
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CAIRO: ÉÉN STAPJE VERDER 
DAN MEXICO 
door Sari van Heemskerck, VVD-Tweede Kamerlid 

Met de nodige aarzeling vertrok ik naar Caïro, 

toegevoegd aan de Nederlandse delegatie naar 
de VN-conferentie over bevolking en ontwikke

ling. Dreigementen van fundamentalisten met 

aanslagen op de deelnemers stemden mij niet 
vrolijk. Daarnaast had ik ook mijn scepsis over 

het nut van een conferentie waar 180 landen 

het eens moeten zien te worden over het con

troversiële onderwerp van geboorteregeling. 
Het Vaticaan bespeelde de wereldpers handig 

door te doen alsof abortus het enige onder

werp op de agenda was. 

Caïro was echter een openbaring. Het was er 

relatief veilig - ook al omdat er 16.000 politie

mensen op de been waren. Overal kwam je de 
heren in smetteloos wit uniform tegen. 

Iedereen was open en vriendelijk. De prachtige 

en overweldigende culturele erfenis van hun 

voorvaderen toonden de Egyptenaren, van 
hoog tot laag, met trots. 

Door de gematigde politiek van President 

Mubarak en de stabiele economische groei is 
het land rustig. Er wordt veel geprivatiseerd en 

door de hoge rentestand geven 'oud geld' 

maar ook nieuwe investeringen het land 

goede impulsen. 

Overbevolking 
Dat juist Egypte het land is dat deze mega

conferentie binnen haar grenzen haalde, is 

niet verwonderlijk. Alleen Caïro heeft al een 
inwonertal van 12 miljoen. En 60 miljoen 

mensen wonen in de Nijldelta die hetzelfde 

oppervlakte heeft als Nederland. Het grote kin

dertal in Caïro gaat in drie lichtingen naar 
school: of 's morgens, of 's middags, of 's 

avonds. Allemaal tegelijk is onmogelijk. De 

overbevolking zorgt niet alleen voor sociale en 
economische wanorde en schade maar ook het 

milieu wordt ernstig bedreigd. Het gemanipu

leer met bevloeiing door de Nijl heeft het 
grondwaterpeil van Caïro meters doen stijgen 

met alle gevolgen vandien. De crypte van een 

der oudste Koptische kerken ter wereld staat 

nu 9 maanden per jaar volledig onder water. 
De Egyptische regering heeft dan ook met suc

ces en op basis van vrijwilligheid al jaren een 

actief geboortebeperkend beleid. 

Hartverwarmend circus 
De conferentie zelf bestond uit twee immense 

fora. Het officiële VN-Congres- met 180 deel
nemende landen logistiek uitstekend voorbe

reid. Daarnaast in een gigantisch sportcom
plex het forum van de non-gouvernementele 
organisaties (NGO's), waar in feite het echte 
intellectuele debat plaats vond. Maar waar 

ook met veel geschreeuw de discussies tussen 
pro-life en free choice zich afspeelden, waar 
van alles te koop was, zelfgemaakte jurken, 
stripboeken en eten, en waar yogalessen en 

een holistic healthcursus werden gegeven. 
Kortom, een hartverwarmend circus vooral 

van en voor vrouwen. 

Wanneer de Noorse premier Brundtland op de 

openingszitting van de conferentie zegt: 'Er 

zijn weinig investeringen die een groter rende
ment opleveren dan investeringen in vrou

wen', geeft zij in één zin de oplossing maar 
ook de gigantische uitdaging aan waar we 
voor staan. 

Recht op vrije keuze 
Caïro was één stap verder dan Mexico in 1984. 
De emancipatie van de vrouw uit Mexico is 

nu het recht op vrije keuze voor de vrouw 

geworden. In VN-taal: empowerment of 

women. Deze autonomie van de vrouw kan 
alleen maar worden bereikt via een samen-. 

hang van educatie en economische ontwikke
ling. 

Maar Caïro ging ook over botsende waarden. 
De geestelijke leiders van de wereld namen 

een grote sociale verantwoordelijkheid op zich 

Sari van Heemskerck Pillis-Duvekot 

toen zij zich in deze discussie mengden. En 
terecht sprak minister Pronk in zijn bijdrage 

over 'wederzijds respect en tolerantie' waarmee 
deze waarden moeten worden bediscussieerd. 

Maar ook de geestelijk leiders dienen rekening 

te houden met de gevolgend van hun bemoei

enis voor de leefbaarheid van onze planeet. 
Duurzame ontwikkeling kan alleen maar wor

den bereikt door beheersing van de bevol

kingsgroei. De rol en positie van de vrouw 

staan hierin centraal. 

Winst 
Wat was nu uiteindelijk de winst van Caïro? 

1. De dialoog die overal binnen al die verschil
lende culturen actief is gevoerd. De 
Nederlandse delegatie heeft een prominente 

rol gespeeld bij de totstandkoming van de uit

eindelijke compromistekst. Waarvoor hulde! 
Met als uitkomst - natuurlijk met heel veel 

water in ieders wijn - het actieplan inhouden

de het morele recht op vrije keuze van de 
vrouw. Maar ook het recht op educatie en op 

deelname aan het totale ontwikkelingsproces. 

2. Het Vaticaan heeft zijn mening over abortus 
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niet kunnen doordrukken, al is de tekst van 

het actieplan zeer voorzichtig en behoudend. 

Alles op de keper beschouwd heeft het 

Vaticaan verloren. Een enkel klein 

Middenamerikaans land steunde aanvanke
lijk Rome, maar de gevreesde alliantie met 

moslim-fundamentalistische landen bleef uit. 

Abortus is geen middel tot geboortebeperking. 

Zorg alleen, als je het toestaat, dat het 

medisch verantwoord gebeurt. 

3. De pers was zeer aanwezig. 4000 journalis

ten zonden dagelijks hun berichten de wereld 
in. jane Fonda, ambassadeur van het wereld

bevolkingsfonds van de VN, had haar echtge

noot Ted Turner, de grote baas van CNN, mee

gesleept in haar kruistocht. Elk uur van de dag 
gaf CNN life en via reportages 'Caïronieuws'. 

Overbevolking staat nu op de wereldagenda. 

Volgend voorjaar moet het actieplan verder 
worden uitgewerkt op de sociale top van de 

VN in Kopenhagen. 
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links landelijk )OVD-voorzitter Arjan Toor, naast hem 
Michael Abraham, oud-penningmeester )OVD 

JOVD· 
RIJNMOND 
SUCCESVOL 
INTERNATIO· 
NAAL 
CONGRES 
door Kees Hoving,medewerker inter
nationaal secretariaat 

Meer dan 100 liberale jongeren uit 8 Europese 

landen, vier sprekers van formaat en een voor

treffelijk programma hebben het internationa
le jOVD-Rijnmond congres, getiteld 'The 

Future of Europe', van 23 t/m 25 september jl. 

tot een groot succes gemaakt. De Rotterdamse 
afdeling van de jOVD heeft reeds een lange 

internationale traditie. De contacten met de 
Deense jongeren uit Odense en de Duitse 

junge Liberalen uit Keulen hebben geleid tot 
een jaarlijks terugkerend congres. Voor dit 
vierde congres heeft Rijnmond tevens jonge 

liberalen uit Polen, Hongarije, Roemenië, 
België en Zweden kunnen verwelkomen. 

De opening werd verricht door de internatio

naal secretaris Hans van Baaien. In zijn 
speech pleitte hij voor meer invloed van jonge-



kort 

ren in de politiek. Hechte Europese samenwer

king tussen liberale jongeren is een goede 

start. De deelname door Oosteuropeanen vond 

hij in dit kader een positieve ontwikkeling, 

aangezien deze betrokkenheid voor de toe

komst van Europa essentieel is. 

Tweede spreker Eppo Jansen ging in op de 

institutionele ontwikkelingen binnen de 

Europese Unie. Als hoofd voorlichting van het 

Europees Parlement in Nederland zette hij ver

schillende scenario's voor de Europese integra

tie uiteen. Tevens wees hij op de versterking 

van het democratisch gehalte van de Europese 

Unie door de uitbreiding van bevoegdheden 

van het Europees Parlement. 

De leider van de liberale fractie in het 

Europees Parlement, Gijs de Vries, legde de 

nadruk op de historische ontwikkeling van de 

Europese Unie, die hij omschreef als een uniek 

proces. Hij pleitte voor een blijvende inzet van 

de lidstaten en voor verdere verdieping van de 

kerntaken van de Europese Unie. Oost-Europa 

moet daarnaast speciale aandacht krijgen. 

Hoogtepunt 
Onbetwist hoogtepunt was de speech van Frits 

Bolkestein. Ontspannen gaf hij een uiteenzet

ting van een zestal taken voor de Europese 

Unie. Invulling geven aan subsidiariteit, her

ziening van de monetaire samenwerking, het 

oplossen van het democratisch tekort, het defi

niëren van het doel van de Europese integra

tie, het kritisch overwegen van een gezamen

lijke buitenlandse politiek en exacte definië

ring van de maximale grootte van de 

Europese Unie zijn volgens Bolkestein de prio

riteiten voor de Europese agenda. 

Driemaster 
Na op vrijdagavond het boeiende spel 

Eurocracy te hebben gespeeld werd de zater

dag gebruikt om in werkgroepen over verschil

lende Europese onderwerpen te discussiëren. 's 

Avonds werd tijdens een rondvaart op een 

driemaster op de Maas een Europees feest 

gehouden. Alle deelnemers waren op zondag 

bij het vertrek vollof over de organisatie. 

JOVD Rijnmond voorzitter Remko Spaa en 

congresvoorzitter Meivin Könings hebben met 

hun team een prima resultaat neergezet. 

Volgend jaar zijn de Deense jongeren weer 

aan de beurt. Het eerste internationale liberale 

jongeren lustrumcongres zal dan een feit zijn. 

Het internationaal secretariaat van de VVD 

zal de JOVD dan ook volgend jaar weer moge

lijkheden bieden om internationale activitei

ten te ontplooien. 
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CONTRIBUTIE 
1995 
Tijdens de algemene vergadering januari 

jongstleden werden de contributies voor 1995 

als volgt vastgesteld: 

Categorie 

aspirant en 18 t/m 23 jaar 

24 t/m 26 jaar 

27 t/m 64 jaar 

65 jaar en ouder 

Gezinslid/huisgenoot 
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Bedrag 

f 30,

f 60,

f 130,

f 60,

f 35,-

IIUIIIE••WS 

OUD-STAATS· 
SECRETARIS 
MR. ELS 
VEDER·SMIT 
BLIJ MET 
THEMADAG 
OUDEREN· 
BELEID 
door Lucas Osterholt 

Ze woont in Leeuwarden, maar veel van haar 

werkzaamheden spelen zich juist af in het Westen 

van het land. De oud-staatssecretaris van 

Volksgezondheid en voormalig lid van zowel 

Tweede als Eerste Kamer mr. Els Veder-Smit is nog 

steeds actief betrokken bij een aantal maatschap

pelijke organisaties. Daarnaast wordt zij ook nog 

regelmatig gevraagd voor WO-activiteiten. 

In haar carrièrelijn stond en staat de zorg voor de 

medemens centraal. De keuze voor gezondheids

zorg als specialiteit was daarvan een logisch uit

vloeisel. Het was dan ook niet toevallig dat in 

1993 het hoofdbestuur van de WD aan haar 

dacht toen de speciale adviesgroep Ouderen werd 

opgericht. Een interview met een gedreven maar 

zeer beminnelijk bestuurder die, zo erkent zij zelf, 

niet zo makkelijk 'nee' kan zeggen als de partij 

een beroep op haar doet. 

Basisvoorwaarden 
De oud-staatssecretaris Volksgezondheid 

noemde dat ambt mooi maar zwaar. In deze 

tijd geldt dat helemaal. Grotere mondigheid 

van de burgers en een duidelijke verzadiging 

bij de mensen als het om nieuwe bezuinigin

gen gaat maken het uitstippelen van beleid en 

het maken van keuzes moeilijk. Maar keuzes 

moeten worden gemaakt op alle terreinen van 

het overheidsbeleid, ook in de Ouderenzorg. 

Keuzes die goed onderbouwd moeten zijn en 

rechtvaardig in de uitwerking. 

De aanbevelingen van de commissie Welsehen 

waarin wordt gepleit voor de instandhouding 

van het budget voor ouderenzorg door een 

jaarlijkse groei van 1 o/o van de collectieve uit

gaven voor de ouderenzorg worden in principe 

onderschreven. 

Els Veder-Smit: 'Ook ik denk dat er meer geld 

moet komen. Dat was dan ook de basis voor de 

paragraaf in het VVD-verkiezingsprogramma. 

Maar ik vind niet dat het allemaal door de 

ouderen zelf moet worden opgebracht. Daarom 

ben ik dan ook een groot voorstander van bij

voorbeeld de invoering van een algemeen 

eigen risico van f 200,- . Met geld alleen ben je 

er overigens niet. Je moet ook de basisvoor

waarden scheppen om een goede en efficiënte 

Volksgezondheid te kunnen opzetten. 

Vereenvoudiging van de toegankelijkheid van 

de zorgsector is van wezenlijk belang samen 

met de versterking van de thuiszorg, nu de 

mantelzorg (zeg maar de hulp van familie, 

buren en vrijwilligerswerk) niet meer kan groei

en. Als je om je heen kijkt dan zie je dat hulp 

noodzakelijk is voor ouderen die net nog thuis 

kunnen blijven. De informele hulp zal weinig 

of niet meer toenemen terwijl de vraag zal blij

ven stijgen door de vergrijzing van de bevol

king. De thuiszorg moet hier uitkomst bieden.' 

Flexibele pensionering 
Werken is voor Els Veder, thans voorzitter van 

het Landelijk Centrum Verpleging en 

Verzorging, nooit een probleem geweest. 'Ik 

ben in de gelukkige omstandigheid dat ik mijn 

werk steeds leuk gevonden heb.' 

Ze kan zich echter wel voorstellen dat ergens 

een grens moet worden getrokken wat betreft 

de officiële pensionering. Al is het maar om 

administratieve redenen. Voor de AOW ligt 

deze grens op 65 jaar. En daarmee is iedereen 

die ouder is, meteen gestigmatiseerd als te oud 

om te werken. Mevrouw Veder pleit echter 

voor een flexibelere oplossing. 

'Ik denk dat het erg jammer is dat men oude

ren te vroeg uit het productieproces werkt. 

Daarmee gaat veel verlies van kennis gepaard. 

Waarom wordt er niet meer naar mogelijkhe

den gezocht waardoor werknemers langzaam 

binnen het bedrijf kunnen afbouwen, bijvoor

beeld door minder werkuren of een andere 

functie? Er bestaat wel een mooie term voor: 

leeftijdsbewust personeelsbeleid. Dat spreekt 

mij zeer aan. Natuurlijk is een dergelijk sys

teem niet op iedereen en voor elk bedrijf toe

pasbaar, want daarmee kan de doorstroming 

en de dynamiek uit een bedrijf gehaald wor

den. De deelnemers moeten dus wel getoetst 

worden op hun produktie en inbreng. Dat 

moet bewust gebeuren, maar hoeft niet altijd 

te leiden tot het vertrek van werknemers. 

Het spreekt vanzelf dat zo'n systeem niet 

alleen-zaligmakend is. Je moet kunnen diffe

rentiëren per bedrijfstak, maar toch ... het lijkt 

mij een goed systeem. In het arbeidsvoorwaar

denbeleid kan het een belangrijke rol spelen.' 
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Rol van politieke partijen 
Hardop vraagt Els Veder zich af wat politieke 

partijen kunnen doen om ouderen meer kan

sen te geven. 

'De VVD heeft lang volgehouden dat er geen 

speciaal ouderenbeleid gevoerd moet worden, 

"want ze zijn niet zielig", hoor ik Erica 

Terpstro nog zeggen. Maar daar zit nog iets 

tussen. Tussen niet zielig vinden en niets doen. 

Je kunt best iets doen voor mensen die niet zie

lig zijn, maar toch in speciale omstandighe

den iets nodig hebben. Ik denk dan ook dat de 

VVD er goed aan heeft gedaan om de 

Adviesgroep Ouderen in te stellen. Die groep 

wijst de VVD op deze specifieke problemen. 

Het alternatief zou misschien geweest zijn om 

een liberale ouderenpartij op te richten. Dat 

zou een verkeerd signaal zijn geweest. De VVD 

is een politieke partij waarin iedereen met 

liberale gedachten thuishoort. Maar daarmee 

zeg ik niet dat je er bent. De VVD zou voor 

ouderen meer kunnen organiseren. Daarom 

ben ik zo blij met een themadag Ouderen, 

zoals die op 19 november wordt wordt georga

niseerd. Een discussiedag die ten doel heeft om 

de diverse problemen waarmee ouderen te 

kampen hebben duidelijker over het voetlicht 

te brengen. Ik zou mij kunnen voorstellen dat 

er meer initiatieven worden ontwikkeld. 

Misschien wel cursussen voorraads-en stoten

leden, gericht op ouderenvraagstukken. 

Ik heb wel eens gedacht dat je eigenlijk scha

duwfracties zou moeten hebben bij staten- en 

raadsfracties. Natuurlijk moet daarvoor een 

vorm van selectie plaatsvinden, maar daar 

moet uit te komen zijn. Discussie binnen de 

partij is voor een politieke partij onmisbaar 

om een gedegen beleid neer te zetten. De dis

cussies op de themadag zullen dan ook in 

mijn ogen een steun in de rug betekenen voor 

de VVD-Kamerfracties. Politieke partijen moe

ten zich realiseren dat de ouder wordende bur-
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Ik herinner mij goed hoe vol gespannen 

verwachting ik was toen de envelop in de 

bus viel met de uitslag van mijn cito-test. 

Op de een of andere manier wilde ik naar 

het gymnasium. Ik was dan ook zielsblij 

toen het advies Stedelijk Gymnasium 

Apeldoorn luidde. Ik was eigenlijk niet 

eens verbaasd. Mijn ouders wel. Maar ik 

had er alle vertrouwen in en ging opge

togen naar mijn nieuwe school. 

Het ging echter niet zo goed. Niet dat ik 

het niet naar m'n zin had. Want deze 

'grote' school was met zo'n 250 leerlin

gen en bijna voor elk vak slechts één 

leraar een gezellige en overzichtelijke 

gemeenschap. Maar voor mij was de 

overgang groot. Aan het eind van het 

eerste jaar was mijn gemiddelde net te 

Jaag om door te gaan. Gebruikelijk was 

dat leerlingen die in de eerste klas bleven 

zitten van school af moesten. Mijn ouders 

vonden dat geen probleem. Ze hielden 

ook van me als ik op de spinazie-acade

mie zou zitten. Maar er waren echter 

twee leraren die niet alleen mijn ouders 

op het hart drukten dat ik 'een typische laatbloei

er was die er wel zou komen', maar die ook de 

rest van het docentencorps daarvan wisten te 

overtuigen. 

Ik deed dat eerste jaar over. Niet van harte, want 

ik vond het zelf eigenlijk maar onzin dat ik was 

blijven zitten. Maar wie schetst mijn verbazing 

dat, toen ik de eerste beginselen van al die vak

ken nogmaals kreeg voorgeschoteld, plotseling 

het muntje viel en ik dacht '0, zit dat zó'. Daarna 

heb ik behalve voor exacte vakken nooit meer 

echt slechte cijfers gehaald en ging ik van school 

met het gemiddelde van een 8. 

Nog steeds ben ik mijn pleitbezorgers zeer dank

baar. Als zij toen niet voor mij waren opgekomen 

had het wel eens heel anders kunnen lopen. 

Maar ik ben ervan overtuigd dat het de klein

schaligheid van de school was die maakte dat zij 

mij opmerkten. 

P.S. Het is ongelooflijk hoeveel mensen mij na 

mijn vorige column vroegen hoe het nu met mijn 

vader ging. Dank voor uw belangstelling. Ik ben 

blij te kunnen zeggen dat hij duidelijk aan de 

beterende hand is. 



ger veel fitter en veel beter opgeleid is dan 

vroeger. Ouderen worden kan tegenwoordig 

een genoegen zijn.' 
(fotobijschrift) Mevrouw mr. Els Veder-Smit 
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LIBERAAL 
OUDEREN· 
BELEID 
PROGRAMMA 

WO-themadag Liberaal Ouderenbeleid 
19 november 1994 

Congrescentrum Orpheus Apeldoorn 

10.00 uur Inschrijving en koffie 

10.20 uur Aanvang (Kennedyzaal) 
10.25 uur Opening door de dagvoorzitter 

mevrouw F.M. Roscam Abbing-Bos 

Ouderen van de toekomst door 

mr. drs. F. Bolkestein 

Europese ontwikkelingen door 
mevrouw dr. P.C. Plooij-van Gorsel 

Zorg en gezondheidszorg/woonas

pecten door prof. dr. D.H. Sipsma 

Zorgverzekering en alternatieve 
invullingen door mevrouw 

mr. P. Swenker 

12.30 uur Lunch 
13.30 uur Discussie over de thema's in drie 

groepen 

r--------------------------------------------------------------, 
' ' 

Inschrijving voor de WO-themadag libe

raal ouderenbeleid op zaterdag 19 

november 1994, Congrescentrum 

Orpheus (ingang 't Schellinkje), APEL

DOORN 

Ik doe graag mee met de discussie en geef 

mij hierbij op 

Naam: .......................................................... . 

Adres: ............................................................ . 

Postcode: ....................................................... . 

Plaats: ........................................................... . 

Functie: ......................................................... . 

Ik heb heden f 40,- overgemaakt op girore
kening 401 82 32 t.n.v. WO informatiere-

' kening te 's-Gravenhage onder vermelding 

van themadag 
Ouderenbeleid op 19 november 1994. 

Ik krijg na betaling nadere informatie fran

co thuisgestuurd. 

Handtekening: 

Inzenden van deze bon is mogelijk t/m 31 

oktober 1994 aan: 

Algemeen secretariaat van de WO, 

t.a.v. drs. Lucas Osterholt 

Postbus 30836, 
2500 GV 's-GRAVENHAGE 

Faxen is ook mogelijk (faxnummer: 070-

360 82 76) 

kort ftiiiiE••ws 

15.00 uur Theepauze 
15.30 uur Plenaire bijeenkomst in de 

Kennedyzaal waarbij de conclusies 

van deze dag zullen worden 

getrokken door mevrouw 

mr. E. Veder-Smit 
16.00 uur Afsluiting van de dag met de 

mogelijkheid om een drankje te 

drinken in de bar. 

Over de sprekers: 

-mr. drs. F. Bolkestein is voorzitter van de VVD

fractie in de Tweede Kamer 

-mevrouw dr. P.C. Plooij-van Gorsel is lid van 

de EL OR-fractie 

-prof. dr. D.H. Sipsma is hoogleraar klinische 
geriatrie te Groningen en geneesheer-directeur 

van het psychogeriatrisch verpleegtehuis 

'Nieuw Toutenberg' te Noordbergurn 
-mevrouw mr. P. Swenker is directeur van de 

Vereniging van Nederlandse Zorgverzekeraars 

te Zeist 

-Mevrouw mr. E. Veder-Smit is ondermeer oud

staatssecretaris Volksgezondheid en voormalig 
lid van beide Kamers der Staten Generaal 

U kunt zich inschrijven voor deze dag door 

overmaking van f 40,- op girorekening 401 82 
32 t.n.v. VVD informatierekening te 's

Gravenhage onder vermelding van themadag 

Ouderenbeleid op 19 november 1994. Bij deze 
prijs zijn een lunch en koffie/thee inbegrepen. 

Na ontvangst van uw inschrijving, wordt u het 

programma, alsmede aanvullende informatie 

toegezonden. 

Voor nadere informatie kunt u, tijdens kan
tooruren, bellen met Lucas Osterholt, tel. nr. 

070- 3 613 014. 
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LANDELIJKE 
VVD-JONGE· 
RENDAG 
Op zaterdag 26 november zal in het Haagse Bel 

Air Hotel de jaarlijkse Landelijke Jongerendag wor

den georganiseerd voor alle liberalen onder de 30 

jaar. 

Dit jaar staat de dag in het teken van werk, 
netwerkvorming en carrièreplanning. Ook 

talentmanagement en -scouting binnen en 
buiten de VVD zal daarom aan de orde zijn. 

Het doel van de dag is jonge mensen inzicht te 

geven in hun kansen en mogelijkheden op de 

arbeidsmarkt van de toekomst. 
Na de opening om 9.30 uur zullen workshops 

plaatsvinden over onderwerpen als netwerkop

bouw, loopbaanplanning, mannetjesmakerij, 
werken en studeren buiten Nederland, het 

belang van vrijwilligerswerk, public affairs, etc. 

Na de lunch zal plenair worden gediscussieerd 

aan de hand van inleidingen van o.a. Frits 

Bolkestein (partijleider), Erica Terpstro (staats

secretaris WVS) en jan Kamminga (voorzitter 
KNOV) over de mogelijkheden van jongeren in 

de steeds veranderende arbeidsmarktsituatie, 

over een carrière in politiek of bedrijfsleven en 

over een zinvol bestaan buiten de reguliere 
kaders van carrière en ambitie in bijvoorbeeld 

het vrijwilligerswerk. Ook partijvoorzitter 

Willem Hoekzema zal een speech houden. 

Dagvoorzitter is het Tweede Kamerlid Henk 

van Hoof. 

De dag zal worden afgesloten met een info
markt. 

Als je wilt deelnemen aan de jongerendag geef 
je dan op door voor maandag 14 november 

f 32,50 over te maken op postbanknummer 

361 9197 t.n.v. de Haya van Somerenstichting, 
onder vermelding van 'jongerendag'. Het 

bedrag is inclusief lunch, koffie en thee. Na 

betaling krijg je een programma thuisge

stuurd. 
Voor aanmelding of meer informatie kun je 

contact opnemen met Petra Ginjaar, Susanne 

Meijers of Ineke Sybesma (tel: 070- 361 30 10) 
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JOVD·VVD 
TOPKADER· 
CURSUS 
•oPENBARE 
ORDE EN 
VEILIGHEID' 
10 en 11 december 1994 te Den Haag 

Voor een dertigtal jOVD-ers en VVD-jongeren 

tot 30 jaar wordt dit najaar weer een speciale 
topkadercursus georganiseerd. Uit een viertal 

invalshoeken- justitie, Slachtoffers, 

Criminologie en Politiek - wordt dit jaar het 
onderwerp 'Openbare Orde en Veiligheid' 

behandeld. Plenaire inleidingen door deskun

digen, discussies in werkgroepen, training in 

debating en aandacht voor de liberale invals
hoek op de problematiek zijn slechts enkele 

elementen die voor dit weekeinde op het pro

gramma staan. De cursus wordt afgesloten 
met een debatingwedstrijd. 

Meer informatie en/ of opgave voor deze cursus 

kan tot 4 november a.s. bij: 
drs. Petra Ginjaar, 

Postbus 30836, 2500 GV Den Haag, 

tel: 070- 361 30 10 

Gevraagd zal worden een aanmeldingsformu

lier in te vullen, op basis waarvan selectie zal 

plaatsvinden. De cursusprijs is f 100,-. 
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Op 14 september 1Q94 overleed te Wassenaar op 88-ji;:uige leeftijd het oud~ VVD Tweede 

Kamerlidmr; Frederik. Gerardvan Dijk. 

Mr. van Dijk maakte deel uit van deVYD-T:weede Kamerfractiev:anl956 tot )uni 1963. Hij 
behoorde tot de eerste generatie Europeanen, dh:i in die jaren de weg bereidden voor hetlatere 

Europees Parlement: Daarnäast was hij voorzitter van de vaste Kamercommissie Visserij en. 

fungeerde hij e.nkele jaren in het fractie.bestuur à.J.s secretaris. 
Binnen de fractie. had hij de portefeuilles .Landbouw en Visserij plp.s Europese Zaken. 
De he.er van Dijk, die. zijn rechtenstudie deed aan de Gemeentelijke Universiteit te 

Aillsterdam,. was voor zijn poiitieke carrière enkele jaren advoèaat en proeureur. 

Ook op bestl.lurlljk niyeau is de heer :van Dijk binnen de yvo actië~ geweest Zo :was hijin de 
jaren Vîjft:ig voorzittervan de afdeling Den Haag eil.lid van de partijraad. . .· . 

Ons meeleven gaat uit naar Ólleh diehem qietbaarwareh. 
' ' ' ::, '",',: ' ' '' 

~et hoofdbestu~rVI'D. 



ACTIVITEITENSCHEMA 1995 

10 januari 
11 januari 
13 januari 

14januari 

18 januari 
23 januari 
24 januari 

25januari 
30 januari 
uiterlijk 2 feb. 

4 februari 
6 februari 
7 februari 
8 februari 
13 februari 

14 februari 

- LPC-vergadering 
- HE/KC-bezoek Dordrecht 
- publikatie beschrijvingsbrief 
voor de 95ste algemene 
vergadering 
- landelijke dag vorming en 
scholing 
- LCV-vergadering 
- hoofdbestuursvergadering 
- dag van de kandidaatstelling 
PS 
- HE/KC-bezoek Drenthe 
- HE/KC-bezoek Zeeland 
- de centralevergaderingen van 
de kamercentrales en de staten 
fracties kunnen wijzigingsvoor
stellen indienen op het ontwerp 
van de kandidatenlijst EK. 
- periodiek overleg HB/KC 
- HE/KC-bezoek-Overijssel 
- LPC-vergadering 
- HE/KC-bezoek Utrecht 
- hoofdbestuursvergadering 
(vaststelling beschrijvingsbrief 
48ste )AV) 
- Vrijheid en Democratie 
(nr. 1427) 
- publikatie wijzigingsvoorstel
len EK 
- publikatie verkorte beschrij
vingsbrief 48ste JA V 
- LC)-vergadering 

uiterlijk 17 feb.- publikatie van de ingediende 
wijzigingsvoorstellen op het 
ontwerp van de kandidatenlijst 
EK 

20 februari 
4 maart 

6 maart 

8 maart 
13 maart 
15 maart 
18 maart 

20 maart 
21 maart 

22 maart 
23 maart 
25 maart 

-verzending beschrijvingsbrief 
voor de 48ste jaarlijkse alge-
menevergadering 
- HE/KC-bezoek Leiden 
- bijeenkomst vergadering 
hoofdbestuur met de gezamen
lijke statenfracties ('s-morgens). 
-besloten bijeenkomst partij
raad ('s-middags), inzake 
advies aan het hoofdbestuur 
inzake technisch advies, lijsten
combinatie, ontwerp in te die
nen kandidatenlijst EK, inge-
diende wijzigingsvoorstellen EK 
- hoofdbestuursvergadering 
(kan eventueel wijzigingsvoor-
stellen doen op de volgorde 
van de kandidatenlijst EK) 
- dag der stemming PS 
- LC)-vergadering 
- HE/KC-bezoek Tilburg 
-jaarvergadering 
Bestuurdersvereniging 
- hoofdbestuursvergadering 
- Vrijheid en Democratie 
(nr. 1428) 
- LCV-vergadering 
- penningmeestersoverleg 
- buitengewone algemene ver= 
gadering ter vaststelling van de 
kandidatenlijst EK (95ste alge
mene vergadering) 

29 maart - HE/KC-bezoek Haarlem 
uiterlijk 31 mrt- inleveren moties en amende-

3 april 
8 april 
10 april 

menten op de beschrijvings
brief voor de 48ste jA V 
- HE/KC-bezoek Friesland 
- periodiek overleg HB/KC 
- hoofdbestuursvergadering 
(vaststelling aanvullende 
beschrijvingsbrief 48ste )AV) 

uiterlijk 14 apr.- verzending aanvullende 

14 april 

beschrijvingsbrief voor de 48ste 
JAV) 
-Goede vrijdag (algemeen 
secretariaat gesloten) 

16 en 17 april- Pasen (algemeen secretariaat 

18 april 

22 april 
24 april 
25 april 
1 mei 
5 mei 

8mei 
9 mei 
15 mei 
16 mei 

gesloten) 
- Vrijheid en Democratie 
(nr. 1429) 
-themadag 
- HE/KC-bezoek Limburg 
- dag der kandidaatstelling EK 
- hoofdbestuursvergadering 
- algemeen secretariaat geslo-
ten 
- HE/KC-bezoek Groningen 
- LPC-vergadering 
- hoofdbestuursvergadering 
- Vrijheid en Democratie 
(nr. 1430) 

19 en 20 mei - 48ste jaarlijkse algemene ver
gadering in cultureel- en con
grescentrum De Reehorst te Ede 

25 mei 

26mei 

29 mei 
31 mei 

4 en 5 juni 

6 juni (dinsd.) 
7 juni 
12 juni 
17jun 

19 juni 
20juni 

26 juni 

(96ste algemene vergadering) 
- Hemelvaartsdag (algemeen 
secretariaat gesloten) 
- algemeen secretariaat geslo
ten 
- dag der stemming EK 
- HE/KC-bezoek 's-Gravenhage 
- LCV-vergadering 
- Pinksteren (algemeen secreta-
riaat gesloten) 
- hoofdbestuursvergadering 
- HE/KC-bezoek Rotterdam 
- LC)-vergadering 
- 's-morgens: partijraadsverga-
dering 
- 's-middags: periodiek overleg 
HB/KC 
- HE/KC-bezoek Amsterdam 
- Vrijheid en Democratie 
(nr. 1431) 
- hoofdbestuursvergadering 
- hoofdbestuursvergadering 

f. 

g. 

= andere maatschappelijke activiteiten 
gedurende de laatste tien jaar 
= de onderwerpen die de voorlopige 
kandidaat naar eigen inzicht het beste 
liggen, met als codering: 

algemene politiek 
buitenlandse zaken 
binnenlandse zaken 
onderwijs 
wetenschappen 
sociale zaken 
volksgezondheid 
cultuur 
maatschappelijk werk 
defensie 
financien 
economische zaken 
justitie 
volkshuisvesting 
ruimtelijke ordening 
verkeer 28 augustus 

1 - 16 sept. - mededeling hoofdbestuur over 

1. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 
8. 
9. 
10 
11. 
12. 
13. 
14. 
15. 
16. 
17. 
18. 
19. 
20. 
21. 

waterstaat 
plaats en tijd van de 49ste jaar
lijkse algemene vergadering en 
mededeling aan afdelingen 
inzake vacatures in hoofdbe-
stuur 

5 september - Vrijheid en Democratie 
(nr. 1432) 

9 september - themadag 
12 september - LPC-vergadering 
15 september-
15 december - hoofdbestuur en afdelingen 

kunnen kandidaten stellen 
voor de vacatures in hoofdbe
stuur voor de 49ste jaarlijkse 

16 september 
18 september 
20 september 
23 september 

5 oktober 
9 oktober 
28 oktober 
30 oktober 
31 oktober 

3 en 4 nov. 

algemene vergadering 
- periodiek overleg HB/KC 
- hoofdbestuursvergadering 
- LCV-vergadering 
- partijraadsvergadering; 
Troonrede en Miljoenennota 
- penningmeestersoverleg 
- hoofdbestuursvergadering 
- periodiek overleg HB/KC 
- hoofdbestuursvergadering 
- Vrijheid en Democratie 
(nr. 1433) 
- jaarcongres Bestuurdersver
eniging in de Blije Werelt te 
Lunteren 

6 november - LC)-vergadering 
uiterlijk 13 nov.- indienen voorstellen 49ste 

jA V door de ledenvergadering 
van afdelingen en de centrale

14 november 
20 november 
22 november 

vergaderingen van de centrales 
- LPC-vergadering 
- hoofdbestuursvergadering 
- LCV-vergadering 

25 november - themadag 
5 december - Vrijheid en Democratie 

(nr. 1434) 
9 december - 's-morgens: partijraadsverga

dering 
's-middags: periodiek overleg 

HB/KC 
11 december - hoofdbestuursvergadering 
uiterlijk 14 dec.- hoofdbestuur en afdelingen 

kunnen kandidaten stellen 
voor de vacatures in hoofdbe
stuur voor de 49ste )AV 

25 december t/m 1 januari 1996 - Kerstmis 
(algemeen secretariaat gesloten) 

GROSLIJST 
1995 (EK) 
Conform artikel 9.1 van het reglement op de 
kandidaatstelling voor leden van de Eerste 
Kamer der Staten-Generaal heeft het hoofdbe
stuur op 10 oktober 1994 van de voorlopige 
kandidaten voor het lidmaatschap van de 
Eerste Kamer, de groslijst opgesteld. 
Betekenis der letters: 
(v). kandidaat van het vrouwelijk geslacht 
a. = opleiding na lagere school 
b. = beroepshalve uitgeoefende functies 

gedurende de laatste tien jaar 
c. = aanvang lidmaatschap 
d. = functies in VVD en/ of andere politieke 

partijen gedurende de laatste tien jaar 
e. = functies in politieke vertegenwoordi

gende lichamen gedurende de laatste tien 
jaar 

landbouw 
visserij 

. 22. 
23. 
24. 
25. 
26. 
27. 
28. 

middenstand 
ontwikkelingssamenwerking 
sport, toerisme 
milieu 
energie 
innovatie 
emancipatie 
mediabeleid 
jeugd- en jongerenwerk 
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N.B. De gegevens t.b.v. het opmaken van de 
groslijst zijn door de kandidaten zelf verstrekt. 
Het algemeen secretariaat heeft slechts in 
enkele gevallen een redactionele wijziging 
aangebracht. 

Aardenne, drs. G.M.V. van 
Hooikade 5, 3311 CD Dordrecht/18-03-1930/a. 
drs. wis- en natuurkunde/b. minister van 
Economische Zaken, adviseur diverse voorzit
terschappen en commissariaten/c. 1958/d. lid 
commissie Nord, voorzitter commissie Tweede 
Kamer 1994; lid commissie 
Verkiezingsprogramma 1994/e.-/f. diverse 
voorzitterschappen en lidmaatschappen 
comitè's/g. 1, 3, 5, 7, 11, 12, 15 en 24. 

Aeyelts Averink-Winsemius, A.A. (v) 
Stad en Landschap 46, 2923 BN Krimpen aan 
de Ijssel/25-06-1939/a. HBS-B, W-Sociologie 
RU Leiden (gedeeltelijk)/b. 1975-1992: com
missaris STIA NV; 1993: commissaris 
Winsemius Groep b.v.; 1994: lid 
Emancipatieraad/c. 1972/d. 1977-1983: AB 
KC-Leiden; 1982-1987: lid partijraad; 1983-
1987: Penningmeester LB Vrouwen in de VVD; 
1987-heden: lid hoofdbestuur; 1990-1994: par
tijcommissie ontwikkelingssamenwerking/e. 
1982-heden: gemeenteraad Krimpen a/d ljssel; 
1987-1994: Recreatieschap/f. 1989: bestuur 
Consumentenbond; 1992-1994: VAROR; 1990: 
vice-voorzitter NCO; 1985-1989: bestuur 
Scholengemeenschap; v.a. 1993: lid bestuur 
verpleeghuis; 1992: ANBO; 1990: bestuursraad 
ANWB/g. 7, 21, 22 (Toerisme), 26 en 29: oude
renbeleid. 

Beaujean, H.E.G. 
juliana Bernhardlaan 95, 6432 GV 
Heerlen/23-01-1945/a. HBS-B, enkele jaren 
Scheikunde TH Delft, één jaar Bedrijfskunde 
TH Eindhoven/b. 1973-1991: bedrijfsleider zil
verzandexploitatie/c. 1982/d. 1990-heden: 
penningmeester afdeling Heerlen; bestuurslid 
ondercentrale Oostelijk Zuid Limburg/e.-/f.-/g. 
1, 3, 12, 15, 17 en 25. 

Beer, L.M. de 
Willem de Zwijgerlaan 15, 3136 AP 
Vlaardingen/06-08-1934/a. HBS-B, HTS-bouw
kunde, Post-HTO opleiding Organisatie-des
kundige/b. lid Tweede Kamer VVD-fractie/c. 
1960/d. lid Tweede Kamer; lid commissie 
Volkshuisvesting; lid gemeenteraad 
Vlaardingen/e. lid Raad van Europa en WEU; 
lid Beneluxraad/f. lid Ledenraad Vereniging 
Eigen Huis/g. 1, 2, 10, 14, 15, 16, 17 en 23. 

Berning-van Oostveen, mr. C.M. (v) 
Van Almondeweg 52, 3231 CS Brielle/30-05-
1944/a. gymnasium-A; Doktoraal Rechten 
Vrije Universiteit/b. Administratiefrechtelijk
juridisch beleidsmedewerker gemeente 
Maassluis/c. 1973/d. 1988-heden: vice-voorzit
ter ondercentrale Voome-Putten en Rozenburg; 

1994-heden: secretaris bestuur afdeling 
Brielle/e. 1982-1986: lid gemeenteraad Brielle, 
lid Rijnmondraad/f. 1979-1990: Bestuurslid 
Groene Kruis Voome-Putten en Rozenburg en 
Zuidhollandse Eilanden; 1986-heden: 
bestuurslid Provinciale Kruisvereniging Zuid
Holland; 1985-1993: voorzitter stichting 
Slachtofferhulp Voome-Putten en Rozenburg 
(tevens oprichter) en lid landelijke vereniging 
Slachtofferhulp te Utrecht; 1986-1988: redac
tielid bejaardenblad Brielle; 1987-1990: voor
zitter Ouderraad Catharijneschool te Brielle/g. 
1, 3, 4, 6, 7, 8, 9, 13, 14, 15, 26 en 28. 

Bieze, H.L. 
Rijksstraatweg 103, 7391 MK Twello/17-08-
1954/a. VWO, diploma Makelaardij NFM, 
Grondverwerving PBNA/b. makelaar o.g. als 
zelfstandig ondernemer/c. 1970/d. secretaris 
afdeling Voorst/e.-/f. voorzitter Twellose 
Ondernemers Vereniging/g. 1, 12, 14, 15 en 
20. 

Blécourt-Maas, drs. J. de (v) 
Bungweg 14, 6374 RB Landgraaf/20-01-
1944/a. HBS-B, Doctoraal Biologie met onder
wijsbevoegdheid/b. 1985-heden: Open 
Universiteit (studiebegeleider, examinator, 
auteur, onderzoek)/c. 1971/d. 1971-heden: 
secretaris partijcommissie Milieuhygiëne; 
1984-1986: lid landelijke ad hoc werkgroep 
Markerwaard; 1985-1991: lid DB Vrouwen in 
de VVD Gelderland; 1986: vrz. afdeling 
Winterswijk; 1991-1992: lid landelijke ad-hoc 
werkgroep Landbouw, natuur, milieu en plat
teland; 1993-heden: docent Haya van 
Somerenstichting; 1994-heden: lid AB OC 
Oost. Z-Limburg/e. 1978-1985: lid provinciale 
staten Noord Holland; 1987-1991: lid provin
ciale staten Gelderland; 1986-1990: lid 
gemeenteraad Winterswijk; 1986-1988: lid 
Samenwerkingsorgaan Oost-Gelderland/f. 
1987-heden: lid AB Nederlandse Stichting 
Geluidt>hinder; 1991-heden: AB MDGO
Heerlen; 1994-heden: lid AB faculteit 
Natuurwetenschappen Open Universiteit/g. 4, 
15, 17, 23 en 24. 

Blommestein, mr. J.H.J. van 
Rijksstraatweg 32, 7391 MR Twello/31-10-
1941/a. gymnasium 4jr; HBS-B 5jr; 
Staatsexamen gymnasium B; doctoraal exa
men Nederlands Recht: Privaat- en 
Publiekrecht/b. medewerker luchtvaart poli
tiek zaken en directie-secretaris KLM, burge
meester/c. 1972/d. lid politiecommissie, lid en 
voorzitter commissie Binnenlandse Zaken
Partijraad, commissie referendum, commissie 
Mondiale Ontwikkelingssamenwerken/e. 
Provinciaal Sociaal Economisch Overleg 
Gelderland; vice-vrz Gewest Oost Veluwe; 
Stuurgroep Gelderse Rivierdijken Verzwaring/f. 
1988-1991: vice-voorzitter Nederlandse Ski 
Vereniging/g. 1, 3, 8, 13, 15, 16, 17 en 22. 

Bongers, A.J.L. 
Burg. S. jacobiaan 43, 1401 BN Bussum/28-
12-1934/a. HBS-HBO/b. secretaris van het 
gewest Gooi- en Vechtstreek/c. 1970/d. 1982-
1988: voorzitter afdeling Bussum; 1987-heden: 
statenlid/e. 1993: fractievoorzitter/f. voorzitter 
Raad van Toezicht Ziekenhuis juliana Oord te 
Laren; voorzitter diverse stichtingen/g. 3, 14, 
15, 16 en 23. 

Broek-Laman Trip, N.H. van den (v) 
Molenlaan 4, 2103 AE Heemstede/19-07-
1937 /a. M.M.S. kleuterleidster lb. 1982-1991: 
lid van het college van gedeputeerde staten 
van Gelderland; 1993-heden: burgemeester 
Heemstede/c. 1964/d. mede opsteller diverse 
verkiezings-programma's; lid partijraad; dage
lijks bestuur Vereniging van Staten- en 
Raadsleden; 1991-1993: voorzitter Vereniging 
van Staten- en Raadsleden; 1991-1993: advise
rend lid hoofdbestuur VVD/e. voorzitter 
Interprovinciaal Overleg (!po) welzijn; lid 
curatorium !po; lid Nationale Raad 
Volksgezondheid; 1974-1993: lid provinciale 
staten Gelderland; 1993-heden: lid Eerste 
Kamer der Staten Generaal/f. 1989-1993: vrz. 
rijkscommissie voor de musea; 1990-heden: 
president International eremation Federation; 
1992-heden: voorzitter Nederlandse Tuinen 
Stichting; 1991-1993: voorzitter Stichting 
Telematica/g. 3, 6, 7, 8, 21 en 27. 

Bijl, drs. C.J. van der 
Bark 207, 2991 JC Barendrecht/12-11-1947/a. 
HBS-B; Doctoraal Wiskunde en Natuurkunde; 



doctoraal Bedrijfskunde/b. tot 1984: Partner 
Krekel van de Woerd Wouterse; 1984-1986: 
voorzitter Raad van Bestuur Troost Pernis 
Groep; 1986-1989: voorzitter PontMeijer; 1989-
1994: directeur Wolters Schaberg; 1993-1994: 
directeur Goudsmit; 1994-heden: zelfstandig 
ondernemer/c. 1980/d.-/e.-/f. 1992-heden: 
President Commissaris Koninklijke Porceleijne 
Fles/g. 1, 4, 5, 11, 12, 16, 17, 20, 24 en 25. 

Dake, dr. A.C.A. 
Amaliastraat 4, 2514 JC Den Haag/04-03-
1928/a. gymnasium-B; meester in de Rechten; 
master in International Relations; doctor in de 
politieke wetenschappen (cum laude)/b. 1973-
1981: directeur Deltakabel BV; 1973-1992: 
directeur DeltaKabel Holding BV; 1992-heden: 
algemeen directeur DeltaKabel Telecom BV/c. 
1976/d. 1978-heden: lid partijcommissie 
Buitenland; 1982-1986: voorzitter koepelcom
missie Buitenland; 1980-1981: vice-voorzitter 
kamercentrale Den Haag; 1981-1984: kamer
centralevoorzitter Den Haag/e.-/f. tot 1986: 
vice-voorzitter Atlantische Commissie; 1984-
1986: voorzitter Centrum voor Informatie 
Beleid; 1984-1986: lid algemeen bestuur VNO; 
1989-1992: lid Mediaraad; lid Europeon 
Advisory Committee Radio Free EuropelRadio 
Liberty/g. 1, 2, 8, 10, 12, 18, 20, 21, 24, 25, 27 
en 29: telecommunicatie. 

Dees, drs. D.J.D. 
Zandberglaan 7, 4818 GH Breda/13-12-
1944/a. HBS-B; doctoraal farmacie; apothe
kersexamen/b. lid Tweede Kamer; 
Staatssecretaris Volksgezondheid en Sport/c. 
1967/d. en e.lid Tweede Kamer/f. Voorzitter 
Aids Fonds; Commissaris Ol-zorgverzekerin
gen; lid bestuur Hersenstichting/g. 1, 2, 4, 5, 7, 
8, 9, 10, 22 en 27. 

Delvaux, dr. P.A. 
Trekvogelweg 68g, 3815 LS Amersfoort/17-06-
1931/a. gymnasium-A; Universitaire studie 
Duits/b. docent universiteit tot 1988/c. 1961/d. 
afgevaardigde algemene vergaderingen en KC 
voor de afdeling Zeist/e.-/f.-/g. 1, 2, 4, 5, 7, 8, 
23 en 29: natuurbeheer. 

Dijkstra, H. 
Dotingarun 42, 9035 EW Dronrijp/22-03-
1952/a. HBS-A; 1 jr. sociale geografie; NLO 
Nederlands en geschiedenis; tot kand. I 
Rechten Erasmus/b. tot 1987: docent; lid com
missie's VMTS; 1987-1990: adjunct
directeur/plv-directeur MTS; secr/dir. ABJZ
huisv; directeur Friesland College/c. 1981/d. 
afdelings-,ondercentrale- en kamercentrale
voorzitter; lid PPC; lid TK-verkiezingsprogram
ma, gemeenteraadslid; lid partijcommissie 
Onderwijs en Cultuur/e. 1986-1994: lid 
gemeenteraad Menaldumadeel/f. secretaris 
stichting Beheerskantoor G. Jorritsma; tot 
1994: bestuurslid Wijrrympuls; tuinbouwstich
ting Nieuw Friesland; Dienstencentrum 
Menaldumadeel; voorzitter commissie 
Bezwaar en Beroepschriften (AWB)/g. 1, 3, 4, 
5, 11, 12, 13, 14, 15, 16, 17, 18 en 25. 

Eekelen, dr. W.F. van 
Rue du Bois de Sauvage 16 appt. 2, B-1000 
Brussel/05-02-1931/a. gymnasium-B; 
Rechtenstudie RU Utrecht; Politieke 
Wetenschappen Princeton University; doctor 
in de Rechtgeleerdheid/b. staatssecretaris van 
Defensie en Buitenlandse Zaken; lid Tweede 
Kamer; minister van Defensie; secretaris gene
raal WEU/c. 1966/d. lid uitvoerende Raad 
ELDR; vice-president Liberale Internationale; 
voorzitter Defensiecommissie/e.-/f. bestuurslid 
Nederlands Genootschap Internationale 
Zaken/g. 1, 2, 10 en 21. 

Ginjaar, dr L. 
Rooiedal 8, 4328 PZ Burgh Haamstede/28-05-
1928/a. RU Leiden (gepromoveerd, 1960)/b. 
1977-1981: minister van Volksgezondheid en 
Milieuhygiene in het kabinet Van Agt/Wiegel; 
voordien werkzaam bij de Nederlandse 
Organisatie voor toegepast onderzoek, laatste
lijk als directeur studie- en informatiecentrum 
TNO voor milieu-onderzoek; 1982-1986: voor
zitter van het college van bestuur van de 
Rijksuniversiteit te Utrecht; 1985-1993: voorzit
ter van de Centrale Raad voor de 
Milieuhygiene: 1991-1994: hoogleraar 
Milieugezondheidskunde RU Limburg; sinds 
1985 voorzitter van de gezondheidsraad/c. 
1959/d. 1967-1970: voorzitter van de afdeling 
Rijswijk van de VVD; 1971-1977: lid provincia
le staten van Zuid-Holland, laatstelijk als 
fractievoorzitter; oud-lid van het hoofdbestuur 
VVD; voorzitter van de VVD van november 
1986 tot oktober 1991; sinds 1981lid van de 
Eerste Kamer der Staten-Generaal/g. 4, 5, 7, 

15, 17, 22, 23, 24 en 25. 

Graafeiland, J .A. van 
Burg. van Liebergenstraat 14, 5913 AT 
Venlo/29-09-1937 /a. HBS-A; Koninklijke 
Militaire Academie; administratief-economi
sche studie; 1967 accountant lid NIVRA/b.-/c. 
1969/d. 1971-1978: wethouder te Breda; 1974-
1985: lid provinciale staten Noord-Brabant; 
1978-1984: lid gedeputeerde staten/e. 1985-
heden: burgemeester van Venlo; 1983-1986 en 
1987-heden: lid Eerste Kamer/f. lid redactie
commissie VB accountants en auteur boekje 
"Milieu-Accountancy: toets voor milieuzorg"; 
1985-heden: voorzitter Gewest Noord-Limburg; 
1988-heden: lid Raad gemeente-financien; 
oktober 1992-heden: lid Raad KLPD (Korps 
Landelijke Politiediensten; lid-president/vice 
president Euregio Rijn-Maas-Noord; voorzitter 
Instituutsraad NIVRA, zomer '90 benoemd; 
1991-heden: President Commissaris Intersolve 
BV/g. 3, 10 en 11. 

Groenveld, dr. K. 
Haanplein 17, 2566 VG Den Haag/19-02-
1949/a. HBS-B; doctoraal Economie 
Rijksuniversiteit Groningen, promotie (doctor 
in de Economie) 1982/b. 1983-heden: directeur 
prof.mr. B.M. Teldersstichting; 1987-heden: 
plv. kroonlid SER /c. 1978/d. diverse functies in 
VVD samenhangend met functie van directeur 
van de Teldersstichting o.m. secretaris verkie
zingsprogramcommissie/e. -/f. 1988-1993: lid 
bestuur van de Internationale School voor 
wijsbegeerte; 1994-heden: voorzitter van de 
Stichting voor het Nieuwe Zuid Afrika/g. 1, 6, 
11 en 12. 

Haasdijk, ir. W. 
Meerwijklaan 2, 1861MB Bergen/23-06-
1939/a. gymnasium-B, Koninklijk Instituut 
voor de Marine, Technische Hogeschool Delft 
(Electrotechniek)/b. officier Koninklijke Marine 
laatste rang Commandeur; 1985: directeur 
Software-ontwikkeling; 1988-1992: ambtelijke 
functies bij Ministerie van Defensie/c. 1978/d. 
1992: vice-voorzitter afdeling Bergen N.H.; 
1994: voorzitter afdeling Bergen N.H./e.-/f. 
1984: bestuurslid Vereniging op ideële grond
slag/g. 4, 5, 10 en 24. 

Haze Winkelman, mr. R.A.E. de 
Driedistellaan 19, 2554 HN Den Haag/14-01-
1954/a. HBS-A, RU Leiden Nederlands Recht, 
Rijksinstituut Belastingen, RU Leiden 
Belastingrecht/b. belastinginspecteur; 1982-
1986: beleidsmedewerker Ministerie van 
Financien; 1987-heden: directeur Vereniging 
van Effectenbezitters/c. 1976/d. 1984-1991: 
voorzitter afdeling/kamercentrale Den Haag; 
1989-heden: secretaris/penningmeester stich
ting Mr. H.C. Dresselhuysfonds/e. 1987-heden: 
lid provinciale staten Zuid-Holland/f. 1992-
heden: commissaris Terwisga Groep /g.l, 11, 
12 en 13. 

Heest, drs. C.J. van 
Koningin Wilhelminalaan 19, 3818 HN 
Amersfoort/01-07 -1937 /a. doctoraal 
Economie/b. President RvB Levob 
Verzekeringen BV /c. 1977 /d.-/e.-/f. Kamer van 
Koophandel; diverse commissariaten; bestuur
lijke activiteiten Emsmus Universiteit/g. 1, 10, 
11,.12, 16 en 17. 

Heukelum, J.J. van 
Leeuwerikstraat 28, 9481 EP Vries/02-01-
1943/a. MULO; gymnasium-B; Sociale 
Academie; PAO-Sociaal Management/b. vanaf 
1983: Directeur Thuiszorgorganisatie/c. 
1982/d. Vice-voorzitter afdeling; lid DB onder
centrale; vice-voorzitter ondercentrale; lid DB 
kamercentrale; voorzitter kamercentrale 
Drenthe; lid commissie "Ongebroken 
lijnen" /e.-/f. voorzitter MBO-scholengemeen
schap; voorzitter vereniging Directeuren 
Kruiswerk; voorzitter VTO-besturen; lid Prov. 
Raad Volksgezondheid; lid Prov. 
Ouderenraad/g. 1, 6, 7, 9, 18, 28, en 29: oude
renbeleid. 

Heijmans, H.F. 
Prof. Lorentzstraat 6, 7557 AX Hengelo (0)/18-
02-1927/a. gymnasium-A; enige jaren Neder!. 
letteren RU Leiden/b. oud-voorz. Raad van 
Arbeid Hengelo; oud-vice-voorz. Ver. Raden 
van Arbeid/c. vanaf± 1958/d. lid Eerste 
Kamer/e. oud-voorzitter Voorlichtingscentrum 
Sociale Verzekeringen (V.S.V.); oud-voorz. 
Sociale commissie; oud-lid Soc.-Econ. 
Commissie; oud-lid c.q. oud-voorz. diverse 
werkgroepen prof.mr.B.M. Teldersstichting; 
oud-secr. kamercentrale Overijssel; oud-redac
teur Liberaal Reveil/oud-lid redactieraad 
"Vrijheid en Democratie" /f. plv. kroonlid 

Ziekenfondsraad; lid bestuurscommissie 
beroepszaken sociale zekerheid in de provincie 
Overijssel/g. 1, 6, en 7. 

Heijne Makkreel, mr.ir. H. 
Rijnegomlaan 13, 2111 XL Aerdenhout/30-07-
1931/a. gymnasium-B; TU Delft afd. vliegtuig
bouwkunde; RU Leiden Neder!. recht/b. leraar 
HTS Haarlem tot 1984; sedertdien rechter 
arrondissementsrechtbank Haarlem/c. sedert 
1956/d. lid provinciale staten Noord-Holland 
tot 1977/e.lid Eerste Kamer/f. -/g. 13, 16, 17 
en 24. 

Hilarides, drs. L. 
Slinge 42, 9204 KM Drachten/25-09-1941/a. 
HBS-B; doctoraal economie (algemeen econo
mie) RU Groningen/b. 1970-1981: lid van 
gedeputeerde staten van Friesland; 1981-1991: 
algemeen directeur Friese Bonctsspaarbank te 
Leeuwarden; 1991-heden: directeur Friesland 
Bank te Leeuwarden/c. 1964/d. 1972-1978 
bestuurslid Vereniging Staten- en Raadsleden; 
1983-1988lid dagelijks bestuurVVD/e. 1970-
1982lid provinciale staten Friesland (w.v. 
1970-1981 als lid G.S.); 1991-heden: lid Eerste 
Kamer der Staten Generaal/f. 1977-1987 lid 
Raad van de Waterstaat, Den Haag; 1978-
1981lid RvC Noordelijke ontwikkelingsmaat
schappij, Groningen; huidige nevenfuncties: 
voorzitter Integraal kankercentrum N. 
Nederland, Groningen; lid RvC Internationaal 
transportmaatschappij PAX, Leeuwarden; lid 
RvC Boorsma Consultants Groep BV te 
Leeuwarden; voorzitter stichting Sint Anthony 
Gasthuis, Leeuwarden; voorzitter Friesland 
College, Scholengemeenschap voor MBO te 
Leeuwarden/g. 1, 3, 11, 12, 16 en 17. 

Huisman, mr.ir. J. 
Middelmeet 43, 4464 AX Goes/05-02-1954/a. 
HBS-B; TU-Delft Geodesie; Universiteit 
A'dam/Erasmus R'dam Nederlands Recht/b. 
1986-heden: directeur LBC bedrijfsadviseur; 
bestuurder binnen- en buitenlande vennoot
schappen (Visserij/financiële en zakelijke 
dienstverlening)/c. 1975/d. bestuurslid afde
ling Goes; ondercentrale De Bevelanden; tot 
1987: kamercentrale Zeeland; lid partijraad/e. 
1987-1990: lid gemeenteraad Goes; sinds 1987: 
lid provinciale staten van Zeeland/f. tot 1990: 
secretaris ondernemerskring Schouwen 
Duiveland; 1992-1993: secretaris DB NV 
Deltanutsbedrijven; heden: voorzitter Goese 
Beiaard/g. 1, 3, 11, 12, 15, 17, 18, 19 en 24. 

Huszár, J.W. 
Zijweg Dungen 1, 5482 SB Schijndel/04-10-
1940/a. MTS-bouwkunde; Assurantiën; 
Makelaardijk o.g.; postdoctoraal-bouwrecht; 
diverse bankcursussen; KNHB-bondsoefen
meester/b. bouwkundig opzichter; Ie assistent 
algemene zaken groot concern; directeur 
Hufima; directielid F. van Lanschot Bankiers/c. 
1985/d. voorzitter plaatselijke VVD; gemeente
raadslid/e. gemeenteraadslid Schijndel/f. com
missaris verzekeringsmaatschappij en finan
cieringsmaatschappij/g. 1, 11, 12, 14, 15 en 
22. 

de Jager, A. 
Klaverveld 25, 2742 GH Waddinxveen/18-09-
1938/a. HBO-lerarenopleiding 1963; applica
tiecursussen voor: bedrijfskunde MTO, pneu
matiek en besturingstechniek 2e graads elek
trotechniek 1973/b.l986-1992: Directeur
Generaal Diensten en Inspectie (0 & W) 
tevens Inspecteur-Generaal van het Onderwijs; 
1992-1993: Inspecteur-Generaal van het 
Onderwijs; 1993-heden: Adviseur Nederlandse 
Regering Onderwijsvernieuwing Nederlandse 
Antillen en Aruba; 1994-heden: interim 
Directeur ROl (opleidingsinstituut voor de 
overheid)/c. 1960/d.l973-1980: lid onderwijs
commissie VVD; 1990-1994: voorzitter onder
wijscommissie VVD/e.-/f.-/g. 4 en 29: 
Nederlands Antillen en Aruba. 

Jellema, dr.ir. B.M. 
Hoekje 2, 4286 LN Almkerk/21-01-1940/a. 
gymnasium-B; Landbouwuniversiteit; algeme
ne economie aan de North Carolina State 
University/b. 1984-1992: lid gedeputeerde sta
ten van Noord-Brabant; 1982-1993: directeur 
werkgevers organisatie; 1992-heden: interim 
manager/c. 1966/d.-/e. 1984-1992: lid gedepu
teerde staten van Noord-Brabant/f. 1982-1993: 
lid DB Produktschap voor Zuivel; voorzitter 
pensioenfonds; diverse commissariaten en 
bestuurslidmaatschappen/g. 3, 11, 12, 15, 18, 
21,23 en 24. 

Kamminga, W. 
Speeldries 9, 5521 GE Eersel/24-04-1932/a. 
HBS-B; Defensie Studiecentrum/Leergang 
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Internationale betrekkingen; Defence College 
(UK), Joint Warfare, Kampftruppenschule 
Minister (kommandeur Lehrgang)/b. US 
Air/chief NORTH G Air Support Staff (Staf 
Noordelijke leergroep tot ultimo 1984, secreta
ris Army Board NAVO te Brussel tot ultimo 
1989/c. 1990/d. 1991-1993: bestuurslid afde
ling Eersel/e. 1994-heden: fractievoorzitter 
gemeenteraad Eersel/f. 
Regiovertegenwoordiger Zuid Koninklijke 
Vereniging "Ons Leger" /g. 2, 3, 4, 10, 15, 16, 
21 en Internationale Samenwerking. 

Ketting, ir. N.G. 
Duinweg 19, 1272 AE Huizen/24-10-1938/a. 
HBS-B, TU-Delft (weg- en waterbouw)/b. voor
zitter Directie NV Samenwerkende 
Elektriciteits-Produktiebedrijven (SEP) I c. 
1970/d. lid partijraad; lid VSR; lid van verdien
ste; erevoorzitter afdeling Huizen/d.-/e. presi
dent EURELECTRIC; lid Coal Industry Advisory 
Board; lid Industrial Advisory Board v.d. 
International Council of Scientific Unions; 
beschermheer Polish Clean Air Foundation; lid 
Gezelschap "De Pijp"; lid RvC Getronics NV; 
lid RvC Koninklijke Gist-Brocades NV; lid RvC 
NKF Holding NV; penningmeester bestuur 
stichting Energy & Environment Netherlands; 
secr/penningmeester bestuur Nederlands 
Forum voor Techniek en Wetenschap; advies
functies bij VROM en EZ/g. 1, 4, 5, 12, 15, 23, 
24, 25, 29: Europese Unie, 30: Centraal- en 
Oosteuropa, en 31: technologie en industrie. 

Kinneging, drs. A.A.M. 
Balistraat 34, 2585 XT Den Haag/25-02-
1962/a. doctoraal politieke wetenschappen 
1984; promotie in de rechtsgeleerdheid 18 
oktober 1994/b. 1984-1986: wetenschappelijk 
medewerker Teldersstichting; 1986-1987: 
beleidsmedewerker Ministerie van Financien; 
1987-1990: wetenschappelijk onderzoeker 
NWO; 1990-heden: universitair docent politie
ke filosofie en staatkunde op de RU Leiden/c. 
1984/d.-/e. 1993-heden: wetenschappelijk 
medewerker Teldersstichting, lid stuurgroep 
Haya van Somerenstichting/f. voorzitter 
bestuur STIMEZO-kliniek Den Haag/g. 1, 5, 8, 
12, 18, 21 en 27. 

Korthals Altes, mr.F. 
Oudorpweg 9, 3062 RB Rotterdam/15-05-
1931/a. gymnasium-A, Nederlands Recht/b. 
1958-1982 advocatuur; 1982-1989 minister 
van Justitie; 1989-1991lid Tweede Kamer; 
1990-heden advocatuur/c. 1956/d. 1975-1981 
voorzitter VVD/e. 1981-1982lid Eerste Kamer; 
1989-1991lid Tweede Kamer; 1991-heden lid 
Eerste Kamer/f. 1979-1982 commissaris 
Elsevier-NDU; 1990-heden commissaris 
Bloemers-Nassau Groep; 1990-heden voorzit
ter Nederlands Centrum voor 
Handelsbevordering/g. 1, 3, 13 en 23. 

Kruit, J. 
Gadenstart 1, CH 7276 Davos/12-03-1935/a. 
VMTO; avond-HTS; cursus Economie; 
Bedrijfskunde/b. constructeur; hoofd techni
sche dienst; directeur ingenieursbureau; wet
houder; directeur NAD Honorconsul/c. 1972/d. 
afdelingsbestuurder; fractievoorzitter 
Middenholland etc./e. -/f. voorzitter afdeling 
Rode Kruis; voorzitter Bejaardenstichting; 
voorzitter Gemeentelijke herindeling Zuid
Holland/g. 1, 4, 7, 12, 16 en 17. 

Lang, J. de 
Sparrenlaan 21, 9401 RB Assen/17-12-1942/a. 
HBS-B; TU Delft Wiskunde; SIOO 
Organisatiekunde/b. gemeentesecretaris 
Assen/c. 1990/d.-/e.-/f. voorzitter provinciale 
VVV Drenthe; lid DB bestuursacademie Noord 
Oost Nederland; diverse andere bestuursfunc
ties/g. 3, 5, 22, 25 en 27. 

Leeuwen-Schut, mr. E.J.J.E. van (v) 
Sulomeschouw 166, 2726 JX Zoetermeer/19-
11-1939/a. gymnasium-A; Recht Universiteit 
Nijmegen/b. 1983-1989: voorzitter 
Emancipatieraad; 1991-1994: voorzitter 
VVD/c. 1972/d. 1983-heden: lid curatorium 
prof.mr.B.M. Teldersstichting; 1988-1989: lid 
commissie Toxopeus (ter opstelling van con
cept-verkiezingsprogramma VVD 1989-1993 
voor Tweede Kamerverkiezingen); 1988-1990: 
voorzitter werkgroep Ontgroening en 
Vergrijzing van de prof.mr.B.M. 
Teldersstichting; 1991-1994: voorzitter VVD/e. 
1991-heden: lid Eerste Kamer; 1982-1984: lid 
provinciale staten van Zuid-Holland/f. 1989-
heden: voorzitter Raad van Toezicht Centraal 
Bureau Rijvaardigheidsbewijzen; 1993-heden: 
lid Stichtingsbestuur van de Katholieke 
Universiteit Brabant; 1989-1992: lid 
Adviesraad bestuurskunde RU 



Leiden/Erasmusuniversiteit Rotterdam; 1990-
1992: voorzitter Landelijke Vereniging 
Thuiszorg; 1986-1992: lid Curatorium en 
Bestuur Anne Frankstichting; 1988-1992: lid 
commissie van Toezicht Raad van 
Organisatieadviesbureaus; 1982-1992: jurylid 
Zakenvrouw van het jaar; 197S-1990: vice
voorzitter Raad van Toezicht St. Franciscus 
Gasthuis Rotterdam 1990-1991: lid Commissie 
Stevens (belastingvereenvoudiging); 1991-
1994: commissaris ING-Bank/g. 1, 3, 6, 7, 9, 
11, 12, 16, 20 en 26. 

Lodewijks, ir. M.ii.C. 
Hambeek 11, 6041 ND Roermond/01-04-
1930/a. HBS-B; TH-Delft; Geod. Ingenieur/b. 
directeur Kadaster provincie Limburg/c. 
1972/d. tot 1989lid partijraad; adviseur 
kamercentrale Limburg/e. 1978-heden: lid 
gedeputeerde staten Limburg; tot 1978: lid 
provinciale staten Limburg/f. tot 1994: voorzit
ter. District Midden-Limburg van het Groene 
Kruis; tot 1994: voorzitter regiobestuur 
V.H.M.O.-scholen; sinds 1990: lid hoofdbe
stuur vereniging K.N.H.M. afdeling Limburg; 
sinds 1992: lid R.v.Toezicht Verpleeghuis en 
Astmacentrum Hornerheide; sinds 1992: lid 
Commissie van Goede Diensten 
Waterleidingbedrijf Zuid-Holland Zuid; sinds 
1994: vice-vá. Stichting Thuiszorg Midden
Limburg; 1991-heden: President Commissaris 
openbaar vervoersbedrijf VSL; 1991-heden: 
commissaris Mega/g. 4, 7, 12, 16, 17 en 23. 

Loudon, jhr.mr. A.A. 
Kluizenaarweg 3, 6881 BS Velp/10-12-1936/a. 
gymnasium-B; Nederlands Recht Universiteit 
Utrecht/b. voorzitter Raad van Bestuur Akzo 
Nobel NV /c. 1977 /d.-/e.-/f.-/g. 1, 2, 11, 12, 23, 
24 en 2S. 

Luijten, drs. P.J.H.M. 
Amstel2S6a, 1017 AL Amsterdam/28-04-
19S4/a. HBS, Politieke Wetenschappen 
Rijksuniversiteit Leiden/b. 1994-heden: voor
zitter maatschap Van Luijten Public Relations 
& Public Affairs Consultants Benelux; 1990-
1994: COO Entente International 
Communication; 1983-1990: senior consul
tant/partner Van Luijten/c. 1971/d. 1989-
1991: lid stuurgroep Haya van 
Somerenstichting; 1976-heden: secretaris 
bestuur Liberaal Reveil; 1990-heden: lid partij
raad; 1990-1994: voorzitter kamercentrale 
Amsterdam/e. 1978-1986: gemeenteraadslid; 
1986-1990: lijsttrekker en fractievoorzitter 
Amsterdam/f. 1991-heden: voorzitter RvC 
Omroepbedrijf Amsterdam/AIS; 1994-heden: 
Commissaris Amsterdams Monumentenfonds; 
1993-heden: Stichting stuurgroep reclame; 
1990-heden: voorzitter Amsterdamse (kabel) 
Programma Raad; 1993-heden: vice-voorzitter 
NOVIB/g. 1, 11, 12, 21, 27. 

Muntinga, J.K. 
Hademanstraat 1S, 741S BZ Deventer/07-01-
1933/a. HBS-B, Scheikunde, Economie MO, 
Leergang Manager/b. Manager Akzo Nobel 
Chemicals/c. 19S8/d. 1979-198S: lid bestuur 
Vereniging van Staten- en Raadsleden; 1984-
1989: lid partijraad/e. lid/frvz gemeenteraad 
Deventer; lid/frvz Gewestraad Midden Ijssel; 
1986-heden: statenlid Overijssel/f. 1987-1993: 
comm. NV engeriebedrijf Ijsselmij; plv. vrz 
commissie beroep-, bezwaar en verzoekschrif
ten Deventer; KNVB-waarnemer betaald voet
bal/g. 3, 12, 14, 1S, 16, 17, 20, 22, 24 en 29: 
Europa. 

Nijman, drs. J.J. 
Lisstraat 10, 3202 JH Spijkenisse/1S-08-
1947/a. HBS-B; geneeskunde (UvA)/b. 1976-
heden: huisarts; diverse bestuurlijke functies 
binnen de huisartsenorganisatiesic 1981/d. 
1982-1986: gemeenteraadslid; vanaf 1991: 
afdelingsvoorzitter; 1986 en 1994: lid voorzit
terscommissie gemeenteraad/e.-/f. 1991-
heden: secretaris watersportvereniging; 1987-
heden: vice-voorzitter Bind Stichting (begelei
ding hoogbegaafden)/g. 1, 2, 3, 4, S, 6, 7, 9, 
14, 1S, 16, 17. 

Nyqvist, mr. C.J. 
Laan van Meerdervoort 39S, 2S63 AR Den 
Haag/17-06-1943/a. gymnasium-B; Rechten 
RU Leiden; postdoctoraal vennootschapsrecht; 
Europees Kartelrecht; manangement/b. 1979-
1986: wethouder Den Haag; 1989-heden presi
dent raad van Bestuur VSN-groep Utrecht/c. 
1972/d. voorzitter afdeling Den Haag; lid par
tijraad/e. lid gemeenteraad; wethouder/f. 
voorzitter Stichting Archeologie Den Haag; 
voorzitter FC Den Haag; lid van het bestuur 
van de Stichting Openbaar Golf Den Haag/g. 
3, 12, 1S, 16 en 23. 

Panman, J.O.H. 
Meeuwenweg 19, 8218 NE Lelystad/22-11-
1944/a. 2 jaar HBS, RMLS, div. cursussen eco
nomie en management/b. voorzitter 
Landbouwmij Friesland-Flevoland; lid DB 
Koninklijke Nederlandse Landbouwcomitè; 
bestuurslid AVM-groep/c. 1976/d.-/e.-/f. diver
se activiteiten geselecteerd aan landbouw/g. 
12, 1S, 16, 18, 23 en 2S. 

Rensema, mr. J. 
Grote Oost 7S, 1621 BS Hoorn/28-07-1932/a. 
HBS-B; Rijksbelastingacademie te Rotterdam; 
doctoraal examen Fiscaal Recht; tentamens 
strafrecht etc./b. Raadsheer en vice-president 
van het Gerechtshof te Amsterdam/c. 1968/d. 
lid van de partijcommissie Belastingen/e.-/f. 
voorzitter Ombudscommissie van de gemeente 
Hoorn; lid Raad van Beroep van het NIVRA; 
lid van de jury voor de Staatsprijs voor fiscale 
literatuur; bestuurslid van de stichting beel
dende kunst 
West-Friesland; auteur van enkele fiscaal-juri
dische boeken./g. 1, 2, 3, S, 11, 12, 13, 18 en 
20. 

Ressenaar, drs. P. 
Laan van Pluymestein 14, 224S CM 
Wassenaar/20-07-1938/a. HBS-B, Economie te 
Rotterdam/b. 197S-1987: directeur Bureau 
Bijzondere Bedrijfsproblemen-ministerie van 
Economische Zaken; 1987-heden: directeur 
organisatie-adviesbureau/c. 1968/d. 1982-
1987: lid partijraad; 1987-1994: lid hoofdbe
stuur WD; 1981-heden: commissie financieel 
economische zaken/e.-/f. Hoogheemraad 
Delfland, thans waarnemend dijkgraaf; lid 
Algemeen Bestuur VNO/g. 1, 3, 11 en 12. 

Roscam Abbing-Bos, F.M. (v) 
Sir Winston Churchilllaan 147, 2282 JN 
Rijswijk/30-12-1932/a. gymnasium-Afb. 1982-
1986: lid van de Universiteitsraad RUG; 1986-
1990: lid Universiteitsraad RULle. 196S/d. 
1990-heden: hoofdbestuurslid WD; 1991-
heden: curator Teldersstichting; 1993-heden: 
bestuurslid mr. Annelien Kappeijne van de 
Coppello Stichting/e.-/f. 1986-1992: lid Raad 
van Gedelegeerden Woningbouwvereniging 
stichting Bonifacius te Rijswijk/g. 4, 14, 1S, 29: 
ouderenbeleid en 30: etnische minderheden. 

Rosenthal, prof.dr. U. 
J. Witkampstraat 34, 306S NA Rotterdam/19-
07-194S/a. gymnasium; universiteit van 
Amsterdam/b. hoogleraar/c. 1982/d. ad hoc 
commissies/e.-/f. 1984-1992: lid raad voor het 
Binnenlands Bestuur; 1989-heden: lid advies
raad TNO; 1993-heden: lid veiligheidscommis
sie KNVB; 1993-heden: vrz. evaluatiecommis
sie Convenant Tropisch Hout; 1993-heden: 
Begeleidingscommissie PIOV; 1992-heden: 
Curatorium Albedo Leerstoel; 1984-heden: 
redactie Liberaal Reveil; 1993-heden: vice-vrz. 
Vereniging voor Bestuurskunde; 1994-heden: 
lid adviesraad mr. Annelien Kappeijne van de 
Coppello Stichting; 1993-heden: lid adviesraad 
Europees Instituut voor Bestuurskunde; 1993-
heden: lid Raad voor de Verkeersveiligheid; 
1990-1994: lid adviesraad SWOV; 1989-1992: 
lid Begeleidingscollege SCP/g. 1, 3, 4, Sen 13. 

Schaafsma, prof.mr. J.R. 
Vijverweg 21, 2243 HS Wassenaar/14-10-
1938/a. gymnasium-B, doctoraal Nederlands 
Recht te Leiden/b. 1966-heden: advocaat De 
Brauw Blackstone Westbroek Amsterdam; 
1989-1992: Deken van de Orde van Advocaten 
bij de Hoge Raad der Nederlanden; 1986-
heden: Bijzonder Hoogleraar Bank- en effec
tenrecht te Leiden; raadsheer-ptv. Gerechtshof 
te 's-Gravenhage/c. 1976/d. 1976 commissie 
justitie/e.-/f. Curatorium Eerste VCL; kerk
voogd Dorpskerk Wassenaar; Stichting 
Kerkelijk Grootboek; commissaris vennoot
schap/g. 1, 11, 12 en 13. 

Selman, mr. G.J. 
Nachtegalenlaan 8, 2111 HG Aerdenhout/03-
0S-1940/a. gymnasium-A; doctoraal 
Nederlands Recht te Leiden/b. lid Raad van 
Bestuur Richard Ellis International/Senior 
Partner Richard Ellis Amsterdam/c. 1966/d. 
voorzitter kamercentrale Haarlem; 1992-
heden: lid partijraad/e. 1977-1987: lid provin
ciale staten Noord-Holland/f. commissaris; 
adviseur enige vennootschappen; bestuurslid 
Boerhaavekliniek Amsterdam/g. 1, 3, 12, 1S 
en 16. 

Spruit, prof.mr. J.E. 
Zonnelaan 26, 1217 NJ Hilversum/28-02-
1937 /a. gymnasium-B, Rechtsgeleerdheid 
Universiteit Utrecht/b. Rector Magnificus 
Universiteit van de Nederlands Antillen; 

Hoogleraar Leiden, Utrecht, Maastricht/c. 
197S/d. 1986-1990 en 1993-heden: gemeente
raadslid/e.-/f. Commissaris C enE; 1971-1991: 
vrz. maatsch. ter bevordering der Toonkunst; 
1984-heden: voorzitter commissie overzeese 
rijksdelen en buitenland van het Koningin 
Juliana Welzijnfonds; 1992: voorzitter kunst
raad van de culturele raad van Noord
Holland/g. 3, S, 8, 9, 13, 21, 23 en 26. 

Spijer, A.E. 
Arenborg 7, 1083 CE Amsterdam/02-0S-
1922/a. HBS te Amsterdam, politieke weten
schappen PSF-A/b. zelfstandig ondernemer/c. 
1977 /d. 1978-198S: voorzitter wijkafdeling 
Amsterdam-Zuid en Buitenveldert/e. 1987-
1992: voorzitter Stadsdeelraad Buitenveldert 
Amsterdam/f. bestuurder van de Universiteit 
van Tel Aviv Israël/g. 1, 2 en 29: bestuurlijke 
hervom_lingen zoals ROA-Amsterdam. 

Swinkels, G.J. 
Den Ekker 4, S683 KE Best/06-11-1947 /a. HBS
B, diverse automatiseringscursussen/b. 1979-
1992: manager RAET NV; 1992-heden: direc
teur Beleggingsmaatschappijen; directeur 
Crematoria Leiden, Spijkenisse, Capelle a/d 
Ijsset en Uden/c. 1970/d.-/e. 1982-heden: wet
houdervan de gemeente Best; 1976-heden: lid 
samenwerkingsverband regio Eindhoven/f. 
directeur Internationaal Concours Hippique 
Indoor Brabant; Hopman Gilde Stichting 
Odalphus Best/g. 1, 11, 12, 18, 19, 20, 22 en 
2S. 

Talsma, mr. H.P. 
Holleweg 4, 7214 EP Epse/13-08-1921/a. gym
nasium-B; ned. recht notariaat/ b. rechter/c. 
1948/d. lid db (vice-voorz.) WO; lid fina
narreële economische commissie; lid commis
sie justitie; bestuurslid (penningm.) Liberale 
Internationale; bestuurslid Eur. Lib & Dem. 
Federatie; voorzitter Groep Nederland Liberale 
Internationale; vice-voorzitter kamercentrale 
Gelderland; vice-voorzitter afdeling Gorssel/e. -
/f. bestuurslid vormingsinstituut; educatief 
streekscentrum; woningbouwvereniging/g. 1, 
2, 3, 11, 12, 13, 14, 17 en 20. 

Udo, drs. A.W. 
Rikkertweg 2, 7122 JB Aalten/24-09-1941/a. 
HBS-B, Diergeneeskunde/b. 1969-heden: prak
tiserend dierenarts; 1993-heden: voorzitter 
Koninklijke Nederlandse Maatschappij voor 
Diergeneeskunde/c. 1970/d. 1980-1993: voor
zitter afdeling Aalten; 1983-1986: voorzitter 
ondercentrale Oost-Achterhoek/e.-/f. enige 
functies binnen de KNMvD; 1983-1992: voor
zitter AUV (Cooperatieve Ned. Farmaceutische 
Groothandel UA)/g. 1 en 18. 

Varekamp, M.J. 
Opstalweg Sa, 2671 LW Naaldwijk/22-0S-
1942/a. MULO-B; tuinbouwvakopleiding; MO
Economie (geen examen)/b. voorzitter bloe
menveiling Westland; voorzitter KNLC; voor
zitter Landbouwschap; lid SER; voorzitter 
Agrarische Hogeschool; diverse commissaria
ten/c. 1967 /d. 1994-heden: voorzitter partij
commissie Landbouw, Natuurbeheer en 
Visserij/e. 1970-198S: lid provinciale staten 
Zuid-Holland/f. voorzitter tennisclub fg. 12, 1S, 
17, 18, 19 en 20. 

Velde, mr. G.W.A. van der 
Zr. Spinhovenlaan 21, 3981 CR Bunnik/OS-12-
19S3/a. gymnasium-B; Nederlands Recht/b. 
1982-1987: Chef Kabinet PG Arnhem; 1987-
heden: automatiserings-adviseur/c. 1978/d. 
1982-1986: lid partijcommissie Binnenlandse 
zaken; 1986-1990: lid partijcommissie justitie; 

1990-heden: secretaris partijcommissie 
justitie/e.-/f. div. bestuursfuncties plaatselijke 
verenigingen (muziekschool, Veilig Verkeer 
Nederland; branchevereniging voor informa
tietechnologie/g. 1, 3, 12, 13, 14, 1S, 20, 23, 2S 
en 27. 

Verbeek, J.W. 
Molenlaan 199, 20SS GC Rotterdam/29-07-
1934/a. middelb. school; studie economie in 
Rotterdam en Brussel, seminars Harvard 
Business School/b. alg. directiefuncties in het 
bedrijfsleven, laatstelijk voorzitter hoofddirec
tie N.O.B. NV/c. 19S2/d. lid commissie hoofd
lijnen; oud kamercentrale-voorzitter 
Rotterdam; oud-lid Soc. Ec. Commissie; oud
HB-lid/e. oud-lid Rijnmondraad; 1970-1988 
statenlid, sed. 1977 voorz. fractie; sedert 1982: 
lid Eerste Kamer; 1990-1994: vice- president 
Raad van Europa, lid Assemblée WEU sedert 
1989; plv. lid Beneluxraad/f. hoofdingeland 
Hoogheemraadschap Schieland; penning
meester Stichting Humanitas/g. 1, 2, 3, 7, 8, 
12 en 27. 

Verpalen, mr. C.A.M. 
Hoofsebestraat 23, S361 ET Grave/01-07-
1947/a. MULO, HBS-A, doctoraal Nederlands 
Recht/b. wetenschappelijk medewerker KVN; 
bedrijfsjurist/c. 1969/d. 1970-1974: voorzitter 
afdeling Land van Cuyk/e. 1974-heden: 
gemeenteraadslid; 1974-1990: lid DB 
Streekgewest; 1990-heden: hoofdingeland 
waterschap/f. 198S-heden: voorzitter ruilver
kaveling; 1980-198S: voorzitter Intergem. 
Instituut Amat. Kunstbeoefening/g. 1, 3, 8, 11, 
12, 13, 18 en 23. 

Vogelzang, D.A. 
W. Heukenslaan 48, 3S81 ST Utrecht/04-0S-
1939/a. HBS-B; Philips Intern Technische 
Opleiding; MO Wiskunde/b. (in 1984 afge
keurd)/c. 1982/d. 198S-1986: lid ad-hoc werk
groep gehandicaptenbeleid/e.-/f. 1986-heden: 
bestuurslid Voetgangersvereniging; 1990-
heden: lid Gebruikersadviesraad (EEG, 
Brussel); 1989-hede.n: comitè-lid PTRC 
Londen/g.S, 6, 7, 1S, 16, 29:consumentisme 
en 30: migratie. 

Wiegel, H. 
Rinia van Nautaweg 2S, 9061 AA Giekerk/16-
07-1941/a. gymnasium-B; Kandidaatsexamen 
Politieke Wetenschappen/b. 1982-1994: 
Commissaris van de Koningin; 1994-heden: 
voorzitter Zorgverzekeraars Nederland/c. 
1961/d. ere-lid/e.-/f. voorzitter Centraal 
Brouwerij Kantoor; diverse commissariaten/g. 
1 en 3. 

VOORZITTERS VASTE 
KAMERCOMMISSIES: 
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Benk Korthals - Defensiecommissie 
Piet Blauw - Landbouwcommissie 
Margreet Kamp- Onderwijs, Cultuur en Wetenschappen 
jos van Rey- Rijksuitgaven 

Veel voorkomende afkortingen: BiZa=Binnenlandse Zaken; BuZa=Buitenlandse Zaken; 
Def=Defensie; EU=Europese Zaken; EZ=Economische Zaken; IPU=Interparlementaire Unie; 
LNV=Landbouw, Natuurbeheer en Visserij; NAA=Noord-Atlantische Assemblée; OCW=Onderwijs, 
Cultuur en Wetenschappen; SoZaWe=Sociale Zaken en Werkgelegenheid; 
VROM=Volkshuisvesting, Ruimtelijke Ordening en Milieubeheer; VW=Verkeer en Waterstaat; 
WVS=Welzijn,Volksgezondheid en Sport; Werkwijze=Werkwijze der Kamer; WEU=Westeuropese 
Unie. 



PORTEFEUILLEVERDELING VVD· 
TWEEDE KAMERFRACTIE 
Nu de VVD-Tweede Kamerfractie haar definitieve samenstelling heeft bereikt volgt hieronder de globale portefeuilleverdeling onder de 31 liberale Kamerleden. Om ergemissen 
over het politiek vakjargon te voorkomen plaatsen wiï onderaan een afkortingenlij st. 

LID plv.LID 

Inl./Veiligheids- BuZa 

dienst 

Frits Bolkestein (fractievoorzitter) 

justitie, 

Defensie, 

Ned.Ant.Arub. 

Zaken 

OCW, VW, BuZa, 

BiZa 

Benk Korthals (vice-fractievoorzitter) 

BuZa, EG, 

Presidium, 

NAAINAVO 

Ned.Ant.Arub. 

Zaken, justitie, 

Defensie, EZ 

Frans Weisglas (secretaris) 

BiZa, VROM, Rijksuitgaven, 

EZ, Werkwijze OCW, Presidium 

Broos van Erp (penningmeester) 

Defensie, 

SoZaWe, 

Verzoekschriften 

BiZa, Financiën 

Henk van Hoof (personeelszaken) 

OCW, justitie, WVS, SoZaWe 

Werkwijze 

Monique de Vries (communicatie) 

PietBlauw 

Jan Dirk Blaauw 

Oussama Cherribi 

Clemens Comielje 

LNV, EG, VW, VROM, 

Stenogr. dienst, Werkwijze 

EZ, VW, BuZa, EG, Ned.Ant.Arub. 

RvE/WEU Zaken 

OCW, WVS 

OCW, 

Werkwijze, 

BiZa 

Verzoekschriften, 

SoZaWe 

LNV, WVS 

Dick Dees 

Theo van den Doel 

Marijke Essers 

Enric Hessing 

Sari van Heemskerck 

Pieter Hofstra 

Hans Hoogervorst 

HenkKamp 

Margreet Kamp 

Willem Keur 

LID plv.LID 

WVS, Defensie, justitie, OCW 

Presidium, 

Werkwijze, 

RvE/WEU, 

Beneluxparlement 

BuZa, Defensie Ned.Ant.Arub. 

SoZaWe, BiZa 

BuZa, EZ, EG, 

CVSE 

BuZa, WVS, 

Taalunie, 

NAAINAVO 

Zaken, justitie, 

Werkwijze 

OCW, WVS 

Defensie, 

Financiën, 

Rijksuitgaven 

OCW, EG, 

Beneluxparlement, 

Defensie, Werkwijze 

VW, Rijksuit- SoZaWe, Financiën 

gaven, VROM 

Financiën, 

Rijksuitgaven, 

EG 

BuZa, SoZaWe, 

VROM 

Rijksuitgaven, LNV, BiZa, VROM 

VW, Financiën 

LNV, SoZaWe, 

wvs,ocw 

LNV, VW 

Financiën, 

Verzoekschriften 

Defensie, VROM 

SoZaWe, 

VROM 

EZ, BiZa, 

Werkwijze, VW 

Jan Hendrik Klein Molekamp 

Rudolf de Korte 

Johan Remkes 

Jos van Rey 

Jan Rijpstra 

Anne Lize van der Stoel 

Jan te Veldhuis 

Nellie Verbugt 

Otto Vos 

Heila Voûte 

Bibi de Vries 

Volksgezond

heid, Rijksuit

gaven, 

Financiën 

EZ, EG 

EZ, BiZa, Ned. Rijksuitgaven, LNV, 

Ant.Arub.Zaken VW 

Financiën, 

Rijksuitgaven, 

Ned.Ant.Arub. 

Zaken 

OCW, LNV 

SoZaWe, 

justitie, Ned. 

Ant.Arub.Zaken 

EZ, Benelux, 

Defensie 

WVS, Ned.Ant. 

Arub.Zaken, 

justitie 

BuZa, BiZa 

BiZa, VROM, justitie, LNV, VW 

Geloofsbrieven, 

Taalunie, 

Benelux, Ned. 

Ant. Arub.Zaken 

VROM, VW, 

IPU 

justitie, LNV 

EZ, EG, 

Defensie 

Financiën, 

justitie 

EZ, Rijksuitgaven, 

Benelux, EG, LNV, 

Ned.Ant.Arub. 

Zaken 

EG, VROM 

BuZa, WVS, 

Financiën, Benelux 

Verzoekschriften, 

Rijksuitgaven, 

SoZaWe 
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PAARS 11 IS BETER DAN PAARS I 

1'el. 050 -636830 

2 Gerrit Zalm, minister van Financiën, is een onconventio
neel man. Hij praat over de discipline in het kabinet, over 
zijn afkeer van het plichtmatige kerstkaartengedoe en over 
zijn collega-ministers. 'Je moet elkaar iets gunnen' en 
'Geen van de coalitie-partijen heeft de macht' 
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4 Defensieminister 
Joris Voorhoeve 

heeft diep respect voor 
het werk van onze 
Blauwhelmen. 
Hij is druk bezig met 
de uitvoering van de 
Prioriteitennota en de 
herstrukturering van 
onze krijgsmacht, een 
van zijn belangrijkste 
taken. 
Maar in zijn 
spaarzame vrije tijd 
blijft hij joggen. 
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EN VERDER , 

- De voorzitter van de Vereniging 
van Staten en raadsleden 
Ed Haaksman wil geen Haagse 
eenheidsworst 

- Meer dan 300 jongeren togen 
naar de liberale jongerendag en 
amuseerqen zichlsg_stelijk 

-Alle leeftijden bogen zich over de 
ouderen themadag, want wie het 
nog niet is hoopt het wel te wor
den 

- VVD-voorzitter Willem 
Hoekzema en David Luteijn, 
VVD-fractievoorzitter in de 
senaat, geven al wat startscho
ten voor de Provinciale 
Statenverkiezingen en de verkie
zing van de Eerste Kamer 
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Het algemeen secretariaat is tussen 
kerst en oud-en-nieuw gesloten. 



Minister van Financiën, Gerrit Zalm: 

Paars 11 is beter dan 
paars I 
door Reny Dijkman, foto: Theo Meijer 

Dit PvdA/WO/D66-kabinet is een volstrekt andere koers 

ingeslagen. De basis daartoe is het begratingsbeleid dat nu 

uitgaat van het uitgavenkader. 'Dat is de kern van de zaak,' 

zegt onze WO-minister Gerrit Zalm, 'want als het begro

tingstekort veel te groot is en de lastendruk te hoog dan zit 

daar maar één oorzaak achter en dat zijn de uitgaven. Nu 

hebben we een heldere maatstafvoor ons beleid. Een doel

stelling. Dat is het mooiste dat er is.' 

Minister Zalm is bepaald niet het type van een dorre cij

feraar. Alert, ontspannen geeft hij in dit interview zijn visie 

en menigmaal schalt zijn bulderende lach door de departe

mentale werkkamer. 

A ls directeur van het Centraal Plan 

Bureau, dat zowel de doorberekeningen 

maakte voor vorige kabinetten als voor poli
tieke partijen, heeft hij er in zijn jonge verle-

2 

den met de neus bovenop gezeten. Wijs gewor
den door die ervaringen trok hij zijn conclu

sies. 'De laatste vijftien jaar is het regeringsbe
leid erg amechtig geweest ... Paasbrieven, tus

senbalans en hoe die dingen ook heetten, 

weken af van het reguliere begrotingsproces. 

Dat heeft bepaald niet geleid tot veel betere 
kwaliteit van het regeringsbeleid. Wel tot veel 

onrust. Door uit te gaan van het uitgavenka

der kun je met belastingmeevallers gewoon 
tekorten laten inlopen en als het dan weer 

eens wat tegenvalt dan heb je een buffer. Dat 

is een punt van stabiliteit. Bovendien hoeven 
we ons nu maar een keer per jaar met de 

begrotingen bezig te houden.' 

Afspraken en discipline 
Bewindslieden en de drie regeringsfracties heb
ben zich gebonden aan het regeerakkoord. 
'For better or worse,' zegt Zalm. 'Voor mij zit
ten er natuurlijk ook dingen in dat regeerak
koord waarvan ik dacht: "Die had ik er liever 
niet of anders in gehad". Maar als je aan-

Minister Gerrit Zalm (met 
dank aan Maduro dam) 

treedt als bewindspersoon verplicht je jezelf 

om - zoals Bolkestein dat zegt - het regeerak
koord naar letter en geest uit te voeren. De 

drie Kamerfracties hebben dat regeerakkoord 

ook onderschreven. Het is allemaal gezamen
lijk beleid. Dus ik zie geen gaten komen. Tot 

nu toe gaat het goed.' 

Gerrit Zalm lijkt alleen maar uit zijn zonnig 
humeur te brengen wanneer die discipline 

wordt geschonden. 'je moet als partij niet even 

dingen uit dat regeerakkoord gaan rukken of 

extra uitgaven erbij willen hebben die niet zijn 
afgesproken. Voor de WD ligt daar een aparte 

verantwoordelijkheid. Het is de partij die het 

zwaarst hecht aan de beheersing van de col
lectieve uitgaven en lastenverlichting. Dus die 

uitgavendiscipline is erg belangrijk, want 

anders loopt het mis. Als er op bepaalde terrei

nen ideeën bestaan waarbij ook de dekking 

wordt aangewezen dan mag dat natuurlijk. 
Maar ja ... , de geest is wel gewillig, het vlees 
blijft zwak. 

Maar eerlijk gezegd heb ik tot nu toe over 

steun niet te klagen. Bij de Financiële 

Beschouwingen is de hele uitgavenlijn, die uit
gavendiscipline, door alle partijen van dit 

kabinet gesteund en ook nog door de grootste 

oppositiepartij.' 
Nuchter voegt hij er aan toe: 'Er is natuurlijk 

een groot verschil tussen iets in abstracta te 

steunen en straks als de echte onderwerpen 
langskomen dan ook je discipline vast te hou

den.' 

Eerste Kamer 
Volgend jaar wordt de nieuwe Eerste Kamer 

ge_~~?.~w .. e.eq..~~!1.(:!~t. !=!~€ ~.Y.~D-m~~Lq.)s . .Q.Ei ?;i.!t~u~. 
de zich zal binden aan dit regeerakkoord. 

Verwacht hij dan moeilijkheden? 

Gerrit Zalm: 'Die Eerste Kamer neemt een wat 

afstandelijker houding in. Zij beoogt niet het 
politieke werk van de Tweede over te doen. Als 
er fatsoenlijke wetgeving komt, mag je aanne

men dat je de Eerste Kamer ook wel mee krijgt. 
Maar op zich kan de Eerste Kamer natuurlijk 

wetsontwerpen verwerpen. Naar wat ik begrijp 
zijn de drie regeringspartijen wel overtuigd 
van die wat afstandelijker rol van de Eerste 
Kamer. Ik neem aan dat er zorgvuldige kandi
datenlijsten worden gemaakt. Dat er geen 

mensen in die Kamer komen die ten doel heb

ben het regeringsbeleid onderuit te halen. 
Maar ik denk ook dat wij de Eerste Kamer kun

nen overtuigen van de schoonheid van het 

beleid.' 

Elkaar iets gunnen 
Een van de grootste verschillen tussen dit 
paarse kabinet en de reeks voorgaande is vol

gens de Minister van Financiën dat geen van 

de partijen de macht heeft. 'Dat betekent dat 
je op grond van redelijkheid en argumenten 

binnen het kabinet toch tot overeenstemming 

moet komen. Dat je elkaar een beetje het licht 
in de ogen gunt. Voor de ene partij is dit 

belangrijk en voor de andere partij iets anders. 

je moet elkaar niet die genoegens ontnemen. 
Verder is het natuurlijk zo dat geen enkele 

partij die dit kabinet laat vallen er zeker van 

kan zijn dat zij in een volgende regering terug 
komt. Dat is ook een verschil met de afgelopen 

veertig jaar' en dat leidt ook tot wat andere 
verhoudingen in het kabinet. 

Daarnaast constateer ik wat meer dualisme en 

dat de debatten levendiger zijn geworden. 
Ik heb het gevoel dat we een goeie sfeer heb

ben. je bent van elkaar afhankelijk en je weet 
dat je redelijk moet zijn. Waarschijnlijk was 
het ook een gelukkige keus van personen. De 
chemie is prettig. Mensen zitten elkaar geen 



vliegen af te vangen. Dat soort types hebben 

we niet. Dat maakt de gang naar de wekelijk
se ministerraad tot een genoegen. Ik ga er in 

ieder geval met plezier naar toe. Bij de vorige 

kabinetten scheen dat meer uitzondering dan 
regel te zijn. Daar was het de nare dag van de 

week.' 

Paars I en 11 
Gerrit Zalm vond het juist dat de VVD destijds 

niet met de eerste 'paarse' poging om tot een 
regeerakkoord te komen in zee is gegaan. 

'Zeker als je minister van Financiën zou moe

ten worden onder Paars I had je het heel 
zwaar gehad.\ Die bezuinigingen waren hele

maal niet goed geconcretiseerd. Er stond nog 6 

miljard te kort op de plank en dat moest wel 
even worden verdeeld. Dat was geen lekkere 

start. 

Kijk je vanuit VVD-optiek naar Paars I en 
naar Paars 11 dan leek paars I mooier. Er 

zaten meer bezuinigingen in, maar die waren 

niet goed ingevuld. Er waren geen goede 
afspraken over de meevallers. In Paars 11 is dat 

wel goed geregeld.' 

Opleidingen 
Gerrit Zalm is vast van plan om zich naast 
zijn vakterrein op het departement met perso

neelszaken te bemoeien, met het manage
ment-aspect. 'Zonder de Secretaris-Generaal 

voor de voeten te lopen,' vult hij in een adem 
aan. 'De ambtelijke organisatie is hier deskun

dig, werkt hard en is loyaal. Zij is het enige 

kapitaal dat wij op Financiën hebben. Op het 
CPB vond ik het ook leuk om te doen. Ik wil 

me echt bemoeien met trainingen, opleidin
gen en het bevorderen van deeltijd. Dat laat- -
ste is hier op Financiën "not done"; zeker niet 

in de academische rangen. Als ik naar de toe

komst kijk zullen we hier veel meer vrouwen 
moeten werven. Een toenemend deel van het 

arbeidsaanbod bestaat uit economen en juris

ten. Dan is het wel een pré als je ook de moge
lijkheden voor deeltijdarbeid hebt. Niet alleen 

op papier, maar ook in de praktijk.' 

Op de vraag wat hij het eerst wil veranderen 
binnen het ambtelijk apparaat schalt zijn lach 

door het vertrek: 'Kerstkaarten afschaffen!' 
Minister Zalm vervolgt nog nagrinnikend: 

'Daar heb ik me al jarenlang als ambtenaar 

bij Financiën, Economische Zaken en het CPB 
aan gestoord ... , aan die stapels van kerstkaar-

Een stampvolle zaalluistert aandachtig en 
vuurt vele vragen af op het forum. 

ten. Ook van de ambtenaren onderling. Het is 

natuurlijk een kleinigheid, maar het is wel 
leuk. Als minister kun je zeggen: " Nou is het 

afgelopen." Ik ben niet van plan één kerst

kaart te versturen, behalve privé.' 

Bergen uitnodigingen 
Verder wenst hij naast zijn werk zijn huiselijke 
contacten stevig te houden. Thuis eten, zijn 

sociale contacten houden, naar een ouder

avond gaan en met vrouw en kinderen op 
vakantie. 'Sociale evenementen die aan mijn 

functie kunnen vastzitten, maar die niet persé 

nodig zijn, daar ga ik niet naar toe. Ik krijg 
bergen uitnodigingen, dus kan ik niet overal 

op ingaan. 
De tas met werk die ik elke avond mee naar 
huis neem, behandel ik thuis op de bank. 

Rond negen uur gaat die tas open en dan lees 
ik tot elf, twaalf uur nog alle stukken door. 

Daarnaast zijn er de VVD-contacten; avonden 

in Kamercentrales en dergelijke wil ik met 
enige regelmaat doen. Ik moet dat nu even 

beperken, want mijn eerste taak is de begro
ting goed op orde te houden. 

Tussenstand 
Tot slot, wat verwacht hij van de tussenstand 

die dit kabinet in 1996 zal maken? 

'Ik denk dat het goed zal gaan, dat de maatre
gelen die we nu op stapel hebben de verwach

te effecten zullen sorteren. De economische 
ontwikkeling zit natuurlijk mee. Dat is ook 

gunstig voor de ontwikkeling van het aantal 
uitkeringen. Ik denk niet dat we in '96 in de 

situatie terecht komen van nu moeten we weer 
- doordat de sociale zekerheid uit de hand 

loopt·-.iets-engs-gaan doen. 
Een andere kwestie is dat we ook hebben afge
sproken dat we in 1996 zullen bezien wat we 

op de lange duur doen. Hoe we op de langere 

termijn, los van de acute budgettaire proble
men, ons stelsel van sociale zorg en welvaarts

staat willen inrichten. Dan kom je op kwesties 
van de financiering van de oudedagsvoorzie

ning, van het hele stelsel. Dan staan we wat 
minder onder de dreiging van de budgettaire 

nood, maar het zijn wel kwesties om eens goed 

over door te denken.' 
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JONGEREN· 
DAG 1994 
Door Reny Dijkman, foto: Theo Meijer 

Den Haag- 'We zoeken geen toeschouwers maar 

deelnemers,' zei Ankie Ayelts Ave rink-Winsemius 

in haar openingswoord tegen de 320 jongeren in 

het Haagse Bel AirhoteL 'We zijn vandaag hier om 

te discussiëren over de eigen toekomst maar ook 

over de toekomst van de maatschappij. Die eigen 

toekomst wordt er niet makkelijker op. Vandaag 

proberen we u instrumenten aan te reiken voor de 

eigen toekomst.' 

De VVD-jongerendag werd weer een eclatant 
succes. De aanmeldingen overtroffen verre de 

verwachting. Ineke Sybesma, Petra Ginjaar en 
Suzanne Meijer moesten zelfs 50 jongeren nul 

op rekest geven. Bel Air zat tjokvol! Wie durft 

nog te beweren dat jongeren niet in politiek 
geïnteresseerd zijn? 
Arnoud Vermei onderbrak al tijdens de geza-

'" · menlijke ochtendzitting met een cabareteske 
inleiding de groepsvorming. Rij tegenover rij 

liet hij de zaal met elkaar kennismaken. 
Arnoud gaf het advies mee: 'Zoek vandaag 

niet de mensen die u al kent, maar zoek iedere 

keer mensen die u nog niet kent...' Het begin 
van netwerkvorming. Essentieel. Je doet veel 
meer vóór en je pikt veel meer ván mensen die 

je wel dan van wie je niet kent. 'Ga daarom 

vandaag vreemd in je eigen netwerk!' was zijn 
devies. 
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Werkgroepen 
Daarna konden de jongeren aan de slag in 13 
verschillende werkgroepen. Door wisseling na 

een uur konden zij er twee bezoeken. De 
thema's van dit 'winkelend werken' liepen uit

een van werken en studeren buiten Nederland, 

Public Affairs, loopbaanplanning en vrijwilli

gerswerk, interne bedrijfsopleidingen tot work

shops over mogelijkheden binnen de VVD. 
Het hele hotelleek op één zoemende bijenkorf. 

In alle vertrekken werd gediscussieerd. 

De wereld ligt open 
Die middag was de start aan staatssecretaris 
Erica T erpstra. Die op haar eigen warm 

enthousiaste wijze sprak over vrijwilligerswerk 
en het belang van deelnemen aan de maat

schappij ... ; 'er ligt een wereld voor ons open .. .' 

jan Sybesma, oud algemeen directeur en 

thans adviseur van de Raad van Bestuur 
McDonald's Nederland, nam de flexibilisering 

van de arbeidsmarkt onder de loep. Dat deed 
ook Ruud Vreeman, vice-fractievoorzitter van 

de PvdA. 

Frits Bolkestein sloot de korte inleidingen af 
met een schets van de laatste generaties. 'Er is 

geen sprake van een eenduidig te omschrijven 
generatie. Algemene tendensen zijn het zoe

ken naar een evenwicht tussen betaald werk, 

onbetaald werk en een privéleven ... Noch de 
oudere, noch de jongere burger is gediend van 

· een-overheid die op haar hurken gaat zitten-·" 
om hen voor te rekenen hoe de toekomst er uit 

ziet. En de wat oudere politicus doet er goed 

aan zijn jongere gehoor niet te willen vormen 
naar zijn evenbeeld.' 

' .. .Ik wil pleiten voor deelname van jongeren 

aan de politieke processen die ik onmisbaar 
acht voor de gezamenlijke onderneming die 

een soevereine staat is. Als de politiek het ver
trouwen kan wekken dat zij zich aan afspra

ken houdt, zullen jongeren dat ook willen 
doen. jongerenbeleid is dan niet langer een 

beleid vóór jongeren, maar een beleid mét 
jongeren .. .' 

Discussie 
Om de discussie op gang te brengen, slenterde 

Henk van Hoof, VVD-Tweede Kamerlid door 

de stampvolle zaal met een microfoon in de 
hand. Hij stelde links en rechts vragen aan 

jongeren over de inleidingen. Zo slechtte hij de 

drempel tussen het sprekersforum en de jonge
ren. 

VVD-voorzitter Willem Hoekzema sloot het 

officiële deel af met een woord van waarde
ring over de geweldige opkomst en de betrok

kenheid van de aanwezigen. 

Daarna doken de meesten nog de hotelkelder 
in om onder een borrel verder te werken aan 

hun netwerk en om over de dag na te praten. 

Ook kon iedereen meewerken aan een kleine 
schriftelijke enquête over het geboden pro

gramma. 

Jolanda Hekman, jongerenvertegenwoordiger 

in het hoofdbestuur, kon met haar werkgroep 

trots zijn op deze goed georganiseerde en veel
zijdige jongerendag. Dat geldt natuurlijk ook 

voor het eerder genoemde drietal van het alge
meen secretariaat. 
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Defensieminister Voorhoeve: 

'Krijgsmacht wordt flexibeler, 

Minister van Defensie Joris Voorhoeve 
(met dank aan Madurodam) 

H ij kreeg van allen de volledige medewer
king. 'We hadden een gemeenschappe

lijk probleem. We moesten de schade van te 

forse bezuinigingen zoveel mogelijk beperken. 

Onze inzet was de slagkracht van de krijgs
macht overeind te houden. Anders gezegd: 

onze bijdragen aan NAVO- en VN-vredesope
raties moeten in tact blijven. Dat is de eerste 

linie. Alles wat daar achter ligt in de onder

steuning, opleidingen, overhead e.d., moeten 
we efficiënter gaan doen. De loyaliteit van de 

bevelhebbers daarbij is onomstreden. Zij 

weten ook dat in iedere democratie de defen
siebegroting door politici wordt vastgesteld en 

wordt goedgekeurd door de volksvertegen

woordiging. Binnen dat kader moeten we wer

ken.' 
Twee maanden is er ongelooflijk hard gewerkt 

en zijn alle mogelijkheden bekeken. 'We heb
ben alle deuren en laden geopend en het hele 

defensie-apparaat doorgelicht op zoek naar 

zaken die efficiënter konden. Zonder over de 

rand te gaan die bepaalt dat de gevechts
kracht niet mag worden aangetast. Dat lever

de de Novemberbrief op waarvan de conclusie 
is dat we een heel groot deel van de bezuini

gingsdoelstelling van dit kabinet kunnen 

invullen, maar een bepaald stuk niet. Om de 
Prioriteitennota verantwoord te kunnen uit

voeren kom ik in 1997 en 1998 250 miljoen 

tekort; bedragen die ook op de langere termijn 
aan de defensiebegroting moeten worden toe

gevoegd.' 

Kolossale klus 
Met de publikatie van de Novemberbrief haal
de Voorhoeve de spanning uit de lucht die 

anders over zijn begrotingsbehandeling had 

gelegen. Nu was er een gedetailleerd en con
creet stuk waar het parlement de tanden in 

kon zetten. Joris Voorhoeve kon zijn tanden 

weer zetten in de grootste operatie aller tijden, 

namelijk de ombouw van ons leger tot een 

beroepskrijgsmacht die in het jaar 2000 uit 
71.000 mensen moet bestaan. De opkomst

plicht wordt na de lichting april '96 opge

schort. De krijgsmacht wordt mobieler en 
flexibeler gemaakt mede door de invoering 

van de luchtmobiele brigade. 
Samenwerkingsverbanden met andere NAVO

landen zoals Duitsland en België worden geïn

tensiveerd. 
Joris Voorhoeve vat het met een paar woorden 

samen: 'De krijgsmacht wordt flexibeler, snel
ler inzetbaar, kleiner en volledig beroeps.' 

Met voldoening constateert hij: 'We hebben 

het geld voor de luchtmobiele brigade en ook 
voor de invoering van bewapende helikopters 

in onze plannen overeind kunnen houden. 

Daartoe hebben we wel met investeringen 
moeten schuiven. In december (een week 

nadat dit blad uit is, red.) komen Jan Gmelich 

Meijling en ik met een brief naar de Tweede 

Kamer over de bewapende helikopter. Jan zit 
daarover in de laatste fase. We hopen dat de 
luchtmobiele brigade niet te lang hoeft te 

wachten. We hebben mogelijkheden die eerste 

helikopter eerst een aantal jaren te huren of te 

leasen en pas rond het jaar 2000 te kopen. 

Personeelsbeleid 
Voor de herscholing, herplaatsing en afvloei
ing van overtollig defensiepersoneel heeft 

Voorhoeve een pot van 1,1 miljard gereser
veerd. 'We schatten dat we drievierde van de 

betrokkenen kunnen herplaatsen ofwel bin

nen Defensie zelf door natuurlijk verloop ofwel 

bij politie, gevangenissen, gemeenten of pro
vincies. Het is onze bedoeling om het aantal 

mensen dat met gedwongen ontslag moet en 

op wachtgeld komt zo gering mogelijk te hou
den. Overigens zullen de wachtgeldverplich

tingen niet op onze begroting drukken, maar 
op die van Financiën.' 

Beroepskrachten 
Tot zijn voldoening loopt de werving van 
beroepssoldaten ter vervanging van dienst-
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mobieler en 
volledig beroeps' 
door Reny Dijkman, foto: Theo Meijer 

Minister van Defensie Joris Voorhoeve begon als strateeg op zijn depar
tement. Opgezadeld met 2,6 miljard gulden aan bezuinigingen op zijn 
begrotingen voor de komende vier jaar, was een van zijn eerste daden 
om samen met zijn liberale staatssecretaris fan Gmelich Meijling en de 
chefs van de krijgsmachtstaven rond de tafel te gaan zitten om te 
bezien wat mogelijk en wat onmogelijk was. 1De uitvoering van de 
Prioriteitennota moet overeind blijven. Dat is het uitgangspunt,' zegt 
hij. 

plichtigen heel behoorlijk. 'Van de taakstelling 

voor 1994 halen we 80 tot 90%. We hopen het 
volgend jaar ons streefgetal helemaal te 

halen. Daarbij gaat het om mensen die voor 
twee jaar als beroeps tekenen. En daar hebben 

we een meevaller. Een groot deel van de men
sen die de laatste jaren als Beroeps Bepaalde 

Tijd (BBT-er) hebben getekend, bevalt het uit

stekend en tekent bij. Daardoor is het ook 
mogelijk de opkomstplicht eerder af te schaf

fen dan was voorzien. Voor Defensie is dat bij

tekenen aantrekkelijk, want als je twee jaar 
dient en de opleiding neemt daarvan zes 

maanden in beslag dan blijft maar anderhalf 
jaar effectief dienen over. Met langere contrac

ten is het rendement dus hoger.' 

Veranderende taken 
Het laatste wat men van Joris Voorhoeve kan 

zeggen is dat hij een krijgslustig heerschap is. 
Bij de fotosessie op Madurodam liet hij zich 

liever bij het Vredespaleis fotograferen dan bij 
de kazerne. 

Zelf benadrukt hij ook graag de veranderde 
taak van Defensie. 'Die taak is niet alleen 

maar het verdedigen van het bondgenoot

schap, maar ook de vredesoperaties in het 
kader van de Verenigde Naties en van huma

nitaire noodoperaties. Toen in de zomer die 

enorme vluchtelingencrisis uitbrak naar aan

leiding van de slachtingen in Rwanda heeft 
Defensie onmiddellijk 120 mensen en een 

enorme hoeveelheid materieelnaar Goma 
overgevlogen. Defensiepersoneel heeft met 

grote waterwagens en medisch materieel 

samen met niet-gouvernementele noodhulpor
ganisaties als het Rode Kruis en Artsen Zonder 

Grenzen het mogelijk gemaakt dat binnen 

redelijk korte tijd die hele cholera-epidemie 
onder controle was. Dat zijn heel nieuwe moti

verende taken van Defensie. Wij hebben dat 

materieel daar aan de hulporganisaties over
gedragen. Zo zie je dat op dergelijke terreinen 

een uitstekende samenwerking is tussen 

Defensie en Ontwikkelingssamenwerking.' 

Bosnië 
Zijn voornaamste zorg is de situatie in Bosnië. 
De vraag van een leek: "Waarom wordt er niet 
ingegrepen?" (datum interview 1 
december, red.) 

Voorhoeve: 'De NAVO kan pas met luchtwa

pens reageren als de Verenigde Naties daartoe 

een verzoek indient. Bovendien is de VN daar 
niet in de rol van oorlogvoerende partij, maar 

als organisatie die humanitaire hulp probeert 
te beveiligen en andere vredestaken uitvoert. 

De aanwezigheid van de VN in het voormalig 

Joegoslavië is gebaseerd op veiligheidsraadsre
soluties die vredeshandhaving als uitgangs

punt hebben. Als organisatie is de VN zelf 

geen partij in de oorlog in Joegoslavië. Zou 
men partij willen kiezen voor de Bosnische 

regering en haar militaire steun willen geven 
dan zou men zich eerst uit UNPROFOR, de VN

organisatie die de peacekeeping in het voor

malig Joegoslavië doet, moeten terugtrekken. 
Maar dan komt de huidige humanitaire taak, 

zoals het bestrijden van hongersnood in de 
winter, in de knel.' 

Blauwhelmen 
Zijn waardering voor het moeilijke werk van 

de Blauwhelmen is groot: 'Soms wordt de 
indruk gewekt dat die rol bescheiden is omdat 

de Blauwhelmen de oorlog niet kunnen beëin
digen. Ze hebben een heel groot aandeel in 

humanitaire taken. Ik durf de stelling te verde

digen dat ze vele tienduizenden levens hebben 
gered door in de moeilijkste oorlogspertodes 

voedsel en medicijnen te transporteren en te 

distribueren naar de door de oorlog getroffen 
bevolking en de vluchtelingen. Voedsel dat 

hen anders niet had bereikt. 
In een oorlog komen ongelooflijk veel burgers 

om. Veel meer dan militairen. De taak van de 

Blauwhelmen is vooral om het leed van de 
burgerbevolking te verzachten en zoveel 

mogelijk levens te redden. Daarin zijn de 

Blauwhelmen tot op zeer grote hoogte goed 

geslaagd. 
Waar ze niet in zijn geslaagd is de vrede afte 



dwingen, maar dat is een taak die hen niet 

door de VN is gegeven. 
Natuurlijk begrijp ik best de frustraties die 

heersen over het feit dat die oorlog almaar 

voortduurt, maar dat ligt niet aan de aanwe

zigheid van de Blauwhelmen. Dat ligt aan het 
feit dat één van de drie daar vechtende partij

en nog steeds geen vredesregeling heeft willen 

accepteren: de Bosnische Serviërs.' 

Maar kunnen de Blauwhelmen ingrijpen? 

Voorhoeve: 'De Blauwhelmen zijn geen oor

logvoerende partij. Als landen rechtstreeks 

aan de oorlog zouden willen deelnemen, bij

voorbeeld als zij partij willen kiezen voor de 
Bosnische regering, dan zullen zij veel zwaar

der bewapende troepen moeten zenden.' 

Conditie 
Met Joris Voorhoeve heeft Defensie niet alleen 

een zeer intelligente, maar ook fysiek fitte 

minister gekregen. Het WD
Kamerlidmaatschap, zijn politiek leiderschap 

en Clingendael hebben zijn fysieke vermogen 

niet aangetast. Voor hem is de tijd voorbij dat 
hij op zijn fiets naar zijn Haagse werk kon rij

den. Maar onlangs deed hij mee aan de proef 

die de Koninklijke Landmacht bij elke militair 
afneemt. De 48-jarige bewindsman deed 30 

push up's en 40 situp's en liep 2650 meter in 

12 minuten. 
In de weekends en soms nog een enkele maal 

door de week trekt hij joggend door de duinen 

van Noordwijk naar Katwijk en rent dan langs 
de zee weer terug. 'Dat is een leuk traject. Dan 

ben ik 45 minuten onderweg en dan ben ik 

!E~~~~Il:.~.~~~ g~~.d.~?9rg~~~~h,t_,9l~"i~ ~h':l~~ .. -·. 
kom.' 

In de Tweede Kamer en op Clingendael heeft 

hij zich als het ware kunnen voorbereiden op 

deze baan. Joris: Dat geldt natuurlijk vooral 
op het gebied van de internationale veilig

heid. Maar dat is slechts een deel van mijn 

taak. Nu is er ook het Defensiebedrijf. De 
grootste onderneming van Nederland met 

80.000 mensen beroepspersoneel en met 

20.000 dienstplichtigen. Als de hele herstruc
turering is voltooid zullen er nog 71.000 

beroeps zijn. Defensie is dus een heel grote 
werkgever en daarop was ik niet voorbereid, 

maar er staat hier een heel apparaat klaar om 

mij daarbij te assisteren.' 
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HET HEDEN 
EN DE 
TOEKOMST 
door Otto Vos, VVD Tweede-Kamerlid 

De NRC meldde het op 19 november op de voor

pagina: 'Live concert in mono op Internet'. Die 

dag was het gebeurd. Om 04.41 uur Nederlandse 

tijd was de eerste uitzending van een popconcert 

van de Rolling Stanes vanuit 'Dallas Catton Bowl' 

via het internationale computernetwerk 'Internet' 

over de hele wereld een feit. 

Die kant gaat het op. 
Informatie en amusement via computer- en 

kabelnetwerken. Beschikbaar voor iedereen 
die is aangesloten. Met een minimum aan 

Otto Vos 

overheidsbemoeienis. De toekomst is aan de 

kijker c.q. de abonnee die zelf bepaalt wat hij 
wil zien. 

Nieuw mediatijdperk 
Tijdens de discussies over het uittreden van 
Veronica uit het omroepbestel en de overeen

komst tussen Endemol en de resterende 

omroepverenigingen, moest de Tweede Kamer 
ook een schriftelijk antwoord inleveren op 

wetsvoorstel 23813. Dit wetsvoorstel tot wijzi

ging van het auteursrecht was ingediend naar 
aanleiding van de Richtlijn van de Europese 

Gemee_';lschapoverde rechten op het gebied 
van satellietuitzendingen en doorgifte daar
van via de kabel. Hiermee wordt een funda

mentele juridische pijler geplaatst voor het 

nieuwe mediatijdperk. Producenten van radio
en televisieprogramma's zullen altijd het recht 

houden op een financiële tegenprestatie voor 

uitzendingen en het gebruik van hun produk

ten. Ook als de kabel volledig is vrijgegeven. 
Daartoe blijven internationale waarborgen 

gewenst. 

Eén audio-visuele ruimte 
De Richtlijn waarop het wetsvoorstel is geba

seerd, komt voort uit het streven van de 
Europese Commissie naar één audio-visuele 

ruimte. Daarin mogen uitzendingen die -waar 
dan ook in de EU in overeenstemming met 

publiek- en privaatrechtelijke voorschriften -

worden uitgezonden, in alle lidstaten ongehin
derd door nationale belemmeringen worden 

doorgegeven. 
De WD ondersteunt in grote lijnen de invoe

ring van de Richtlijn. Daardoor zal het bin
nenkort in alle lidstaten mogelijk worden om 
onbelemmerd een radio- of televisieprogram

ma via de schotel en/ of kabel uit te zenden. 
Wel moet dan aan de auteursrechten zijn vol

daan. Op langere termijn zal deze groei van 
afzonderlijke (betaal)kanalen, gevoed door 

programma-dragende signalen van satellie

ten, worden bevorderd. Daarmee kan aan de 
wensen van specifieke doelgroepen worden 

voldaan. 

De eerste tekenen van deze ontwikkelingen 

worden in Nederland al waargenomen. Denk 

maar aan de initiatieven van kabelexploitan

ten als Casema en Noordwest Media voor de 
aanbieding van een pay-per-view faciliteit. 

Aan de hand daarvan kunnen de aangesloten 

abonnees zelf kiezen naar welke film ze willen 

kijken. Daarvoor wordt vervolgens direct afge

rekend. 
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Breder kabelgebruik 
De Vereniging van Kabelexploitanten (Vecai) 

wil zo snel mogelijk in staat te zijn om alleen 

of met anderen programma's op de kabel aan 

te bieden. De doorbraak naar een veel breder 

gebruik van de kabel valt niet meer te stuiten. 

Liberalisering van de kabelexploitatie zal in 
hoog tempo moeten plaats vinden als waar

borg voor de verscheidenheid van informatie 

en amusement. 

De WD is allang van dit besef doordrongen. 

Reeds in 1989 hebben de liberalen middels een 
initiatief-wetsontwerp van Dick Dees en Loek 

Hermans blijk gegeven van een vooruitziende 
blik. Dat wetsvoorstel betrof de wijziging van 

de mediawet en van de wet op de telecommu

nicatie. De grondgedachte daarvoor was en is 

dat de kabel net zo vrij moet zijn als papier, 
waarop de vrijheid van meningsuiting allang 

van toepassing is. 

Dit wetsvoorstel heeft evenals de Europese 

Richtlijn de toekomst! 
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VANVSR 
NAARVVD 
BV 
do~r.~~4~f1~~ J?ijJ:c:, ... ........ u ............. . 

adjunct-secretaris VSR 

We spreken over 1946. De WD bestaat nog 

niet, wel de Partij voor de Vrijheid. Liberale 

gemeente- en provinciebestuurders besluiten 
zich te verenigen en zo ontstaat op 19 oktober 

van dat jaar de Vereeniging van leden van 
Provinciale Staten en Gemeenteraden, aange

sloten bij de Partij van de Vrijheid. Luttele 

maanden later wordt het eerste teken van 
integraal denken en handelen zichtbaar: de 

bestuurdersorganisatie wordt vernaamd tot 
Vereeniging van Staten- en Raadsleden der 

partij van de Vrijheid. Ook deze naam houdt 

het nog geen jaar uit. De WD komt tot stand 
en de bestuurdersvereniging verhuist mee. 

Resultaat van die handeling op 24 januari 

1948: de huidige naam van de Vereniging van 
Staten- en Raadsleden van de Volkspartij voor 

Vrijheid en Democratie. Een mond vol en bin

nen het WD-gezin is het al snel 'De 
Vereniging' en in de latere afkortingsmanie 
'VSR'. 

De oorspronkelijke doelgroep (primair de 

gekozen gemeente- en provinciebestuurders) is 
in de loop der jaren aanzienlijk uitgebreid: 

burgemeesters, commissarissen van de 
Koningin, gemeente- en gewestssecretarissen, 

griffiers, stadsdeel- en deelraadsleden en sinds 

1993 waterschapsbestuurders. De oorspronke
lijke naam dekt de lading niet meer. Een afwe

ging tussen historische nostalgie en actuele 

zakelijkheid is nodig. Besloten is tot een nieu
we naam en die wordt per 1 januari 1995 

ingevoerd: Bestuurdersvereniging van de 

Volkspartij voor Vrijheid en Democratie, ver

kort aangeduid als de WD-bestuurdersvereni
gihg. Binnen niet al te lange tijd wellicht in 

het spraakgebruik van de wandelgangen afge
kort tot WD BV. 
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De kerstdagen staan voor de deur en het 

jaar 1994 zit er bijna op. Een goed 

moment om terug te kijken maar ook 

om vooruit te blikken. 

1994 is voor de WO een zeer goed jaar 

geworden. Drie schitterende verkiezings

overwinningen waardoor we vele nieuwe 

raadsleden, bestuurders en parlementa

riërs hebben kunnen verwelkomen. 

De WO is met 9 liberale bewindslieden 

duidelijk in het nieuwe kabinet aanwe

zig. Een kabinet dat niet alleen opvalt 

doordat het zo'n frisse en andere uitstra

ling heeft, maar ook doordat het zeer 

eensgezind opereert en op een prakti

sche manier problemen aanpakt. De 

openbare discussie vindt weer plaats 

waar het hoort, namelijk in het parle

ment. En dat heeft niets te maken met 

verdeeldheid of ruzie, maar alles met 

een gezonde en openbare discussie die 

past bij een moderne en open democra

tie. Het is na 12 jaar Lubbers even wen

nen, maar ik ben ervan overtuigd dat het 

de betrokkenheid van de burgers bij de 

politiek ten goede zal komen. 

Het succes van 1994 verplicht ook. Om te begin

nen zullen we gezamenlijk weer aan de slag 

moeten om ook de Statenverkiezingen van 8 

maart 1995 tot een succes te maken, waardoor 

we niet alleen in alle Provinciale Staten meer 

invloed zullen krijgen, maar ook het aantal Eerste 

Kamerleden kunnen uitbreiden. 

Van het allergrootste belang voor de verdere toe

komst is dat we in 1995 het aantalleden van de 

WO zullen vergroten. Ledenwerving en ledenbe

houd vormen dan ook de prioriteiten van het 

hoofdbestuur, waarbij wij u dringend nodig heb

ben. Door het vergroten van het ledenbestand 

wordt de basis van de VVD verbreed en komt er 

een groter draagvlak voor de activiteiten die 

nodig zijn voor het goed functioneren van een 

politieke partij die invloed wil uitoefenen op het 

bestuur in ons land. 

Het succes van 1994 was nooit mogelijk geweest 

zonder de inzet, vaak achter de schermen, van de 

vele honderden vrijwilligers die onze partij rijk is. 

Namens het hoofdbestuur wil ik iedereen voor 

die inzet bedanken en ik hoop ook in 1995 weer 

op uw ondersteuning te kunnen rekenen. 

Het hoofdbestuur wenst u en de uwen prettige 

kerstdagen en een goede jaarwisseling. 



WO-voorzitter van de Eerste 
Kamerfractie David Luteijn 

PROVINCIALE 
STATENVERKIEZINGEN 
OVERHEERSEN 
VSR·CONCiRES LUNTEREN 
door Reny Dijkman, foto's Marian de Goede 

Tijdens de jaarlijkse vergadering van de 

Vereniging van Staten- en Raadsleden het eerste 

weekeinde van november te Lunteren stonden de 

PS-verkiezingen centraal. VVD-voorzitter Willem 

Hoekzema en de fractievoorzitter van de VVD in 

de senaat gingen daar uitvoerig op in. 

Hoekzema noemde een eensgezinde uitstra

ling als de eerste basisvoorwaarde voor een 

goede verkiezingsuitslag op 8 maart. 'De kie
zers zijn allergisch voor ruzies en over de 

straat rollende politici. Dat weten we maar al 

te goed uit het verleden. Bij een partij die deel 
uitmaakt van het kabinet en dus medeverant

woordelijkheid draagt voor soms pijnlijke 

besluiten, bestaat een grotere kans op onenig

heid in eigen kring of op botsende belangen 

die voor spanning kunnen zorgen. Op zichzelf 

hoeft dat geen problemen op te leveren als we 
er voor zorgen dat we op een volwassen wijze 

ermee omgaan.' 

Combinatie verkiezingen 
Als tweede basisvoorwaarde stelde de VVD

voorzitter een zo hoog mogelijke opkomst van 

al die kiezers die dit jaar VVD hebben 
gestemd. 'Traditioneel kennen de verkiezingen 

voor de Provinciale Staten een lagere opkomst 

dan de verkiezingen voor de gemeenteraad of 
Tweede Kamer. En dat terwijl deze verkiezin

gen, mede gezien de verkiezingen voor de 

Eerste Kamer, niet minder van belang zijn .. .' 

Willem Hoekzema is van mening dat de 

komende PS-verkiezingen de laatste moeten 
zijn, die los staan van andere verkiezingen. 

'Wat is er op tegen om in de toekomst deze 

verkiezingen te combineren met de verkiezin
gen voor de gemeenteraden? Provincie en 

gemeente worden in ons bestuurlijk bestel 

steeds meer in relatie tot elkaar gezien.' In veel 

andere landen worden verkiezingen allang 

gecombineerd. 
De VVD-voorzitter beklemtoonde het grote 

belang van alle vrijwilligers. 'Zonder hun inzet 

hadden we nooit zo'n goede campagne kun

nen voeren. Zet u deze mensen eens uitgebreid 

in het zonnetje!' 

Voortbestaan coalitie 
David Luteijn, VVD-fractieleider in de Eerste 

Kamer, schetste in zijn inleiding het belang 

van de PS-verkiezingen voor de samenstelling 
van de Eerste Kamer. 'Door de 

Grondwetswijzigingen van 1983 werden de PS

verkiezingen van groter en direct belang voor 

de landelijke politieke verhoudingen en zelfs 
voor het voortbestaan van bestaande coalities. 

De Provinciale Staten zijn vooral uitvoerder als 

kiescollege van de selectieprocessen die eerder 

binnen de partijen hebben plaatsgevonden.' 
Luteijn trok een parallel tussen staten-, 

Senaats-en gemeenteraadsleden. 'Het zijn 

deeltijdpolitici. Vaak meer bestuurder dan 

politicus.' Zij vormen volgens hem een onmis

bare schakel tussen de full-time politici en de 
maatschappij. 'Juist in een tijd waarin de 

afstand tussen politiek en burger groeit, zien 

we dat de positie van de part-time politicus 
wordt herontdekt en een herwaardering onder

gaat.' 

Eerste-Kamerleden en Statenleden zijn voor het 
overgrote deel niet echt financieel afhankelijk 

van hun politiek werk. Dat beïnvloedt het 

besluitingsproces en dat blijft de basis voor de 
continuïteit van onze democratie. Part-time 

politici hebben immers elders hun hoofdfunc

tie. 

Drie bestuurslagen 
Luteijn bepleit om bij alle struktuurwijzigin

gen toch strikt vast te houden aan de ook in 

ons verkiezingsprogramma vastgelegde drie 

bestuurslagen: rijk, provincie en gemeente. 
'Verdere decentralisatie leidt tot een ondoor

grondelijk doolhofvoor de burger. Er ontstaat 

onduidelijkheid over wie voor wat aanspreek-

VVD-voorzitter Willem Hoekzema 
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baar of aansprakelijk is. Het leidt tot groei van 

de bureaucratie. Door vast te houden aan die 

drie lagen kunnen we ernaar streven de uit

voering zo dicht mogelijk bij de burger te leg
gen en overlapping en verspilling zoveel 
mogelijk te voorkomen.' 

De Eerste-Kamerfractievoorzitter van de VVD 

adviseert tot een snelle afronding van de her

schikking van provincies te komen. Dat geldt 

zowel voor de ontwikkeling van twee of drie 

grootstedelijke provincies nieuwe stijl als voor 
samenvoeging van enkele oude provincies. 
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VSR·VOORZITTER 
ED HAAKSMAN: 
'ALSJEBLIEFT GÉÉN HAAGSE 
EENHEIDSWORST!' 

door Reny Dijkman 
Lunteren- Voor het eerst sinds vele jaren stond de 

jaarvergadering van de Vereniging van Staten- en 

Raadsleden niet in het teken van de afkalving, 

maar van de groei. Deze bijeenkomsten, waarop 

stevig wordt vergaderd, maar ook tot laat in de 

nacht wordt gedold en bijgepraat, zijn voor de vele 

vaste bezoekers een hoogtepunt. Dit jaar waren er 

opmerkelijk veel nieuwelingen in het gezelschap. 

Verenigingsvoorzitter Ed Haaksman kon met vol

doening vaststellen dat bij de laatste raadsverkie

zingen er 250 nieuwe VVD-raadsleden zijn bijge

komen. Het aantal wethouders nam toe van 220 

naar 330. 

Haaksman deed een beroep op dit paars kabi

net zich met kracht in te zetten voor decentra
lisatie. 'Paars is minder verweven met het cen

tralistisch ingestelde maatschappelijke mid

denveld. Veel meer kan decentraal worden 
geregeld en uitgevoerd. Het is niet erg als er 

verschillen tussen de ene en de andere 

gemeente of provincie bestaan. 
Gemeentebesturen zijn best in staat zelf te 

bepalen of winkels wel of niet op zondag open 

mogen zijn. Geen Haagse eenheidsworst alsje

blieft! Nu zijn er ook al verschillen op allerlei 
terreinen en voorzieningen. Differentiatie is 

wat dat betreft een hoog goed! 

Andere structuren 
De discussies over andere structuren interesse

ren de burgers nauwelijks. De mensen verlan

gen slechts een kwalitatief hoge overheid 

tegen niet te hoge kosten. Vaak overheerst 
huiver in de discussie over de vernieuwing van 

ons binnenlands bestuur. Ed Haaksman: 

'Angst die soms veellijkt op afgunst. Als zij 
dat krijgen/mogen, moeten wij dat óók heb

ben. Zijn we niet teveel bezig met de hakken 

in de grond te zetten vanwege korte-termijn

eigenbelang? Als wij zeggen ergens voor op te 
komen, doen wij dat dan in het belang van 

onze burgers? Toetsen wij dat wel voldoende? 
Nogmaals, het huis van Thorbecke (drie 

Ed Haaksman, voorzitter VSR 

bestuurslagen) is bouwtechnisch goed, maar 
heeft een nieuwe binnenhuisarchitect nodig. 

Haaksman toont zich voorstander van klein
schaligheid van het binnenlands bestuur. 'In 

het algemeen wordt de burger in kleinere 



gemeenten aan het loket sneller geholpen. 

Dat vindt die burger belangrijker dan al die 

organisatie- en bestuursconstructies. Kleinere 
basiseenheden met efficiënt uitvoerende 

samenwerkingsconstructies komt de burger 

wellicht méér ten goede. Een kleinere schaal 

geeft ook de raadsleden meer ruimte het 
raadswerk naast de hoofdtaak te doen en 

méér tijd om zich met de politieke kant van 

het bestuur bezig te houden. We zijn benieuwd 
naar wat binnenhuisarchitect Dijkstal ook 

voor ons aan inspiratie heeft.' 
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NIEUWE 
INSPIRATIE 
VOOR PS-VER· 
KIEZINGEN 
door Reny Dijkman, foto: Peter Drent 

Ouwe rot in het PR-vak en oud-KC-voorzitter 
van Amsterdam, Pam Evenhuis, gaf een dag 

lang een opfrissingscursus PR voor oude en 

nieuwere LPC-rotten. Deze sessie in Papendal 

was tegelijkertijd een bezinning op de komen
de Provinciale Statenverkiezingen. 

Petra Ginjaar van de Haya van 

Somerenstichting had deze dag voor de LPC
ers georganiseerd om weer vers van de lever 

bij deze derde verkiezing in successie .. er tegen 
aan te kunnen. 

Pam behandelde ondermeer hoe gericht cam

pagne moet worden gevoerd. Hij schetste de 
ideale samenstelling van de provinciale cam

pagneteams plus hun onderlinge, duidelijke 

taakverdeling. Ook benadrukte hij het belang 
dat kandidaat en boodschap bij elkaar moe

ten passen. 

Research, goed drukwerk (dat is per provincie 
verschillend, de tekstschrijver moet via onder

zoek weten wat de kiezers bezig hm,tdt) en een 

goed servicenetwerk zijn onontbeerlijk. Dat 
geldt ook voor de onmisbare vrijwilligers, die 

een duidelijke taak moeten krijgen en zeker 

recht hebben op de waardering van al dege
nen voor wie zij zich inzetten. 

Een denkertje voor onder de kerstboom ... : hoe 

maakt u anderen duidelijk dat zij op uw pro
vinciale VVD-ers moeten stemmen? 
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OUDERENBELEID VEREIST SOLIDARITEIT 
door Lody Pieters, foto: Peter Drent 

We leven momenteel in het 'tijdperk van de 
krasse knarren'. De ouderen van nu en van de 

toekomst staan met beide benen in de 

maatschappij. Het zou niet rechtvaardig 
zijn om hen op grond van hun leeftijd uit te 

sluiten van maatschappelijke en arbeids

participatie. Leeftijd is namelijk relatief; het 
gaat om de lichamelijke en geestelijke 

gesteldheid van de individuele oudere. 

Ruim 150 aanwezigen - oud en jong - woon

den op 19 november jl. de VVD-themadag 
over Liberaal Ouderenbeleid bij. De grote 

opkomst en de heterogene samenstelling van 

het publiek benadrukten de actualiteit van het 
thema. Of zoals dagvoorzitter Fransje Roscam 

Abbing het verwoordde: 'Het Zwitserleven
gevoel is nu voor veel ouderen geen realiteit.' 

De inleiders waarschuwden echter voor een al 
te pessimistisch beeld van de huidige en toe

komstige ouderen. 

Fractievoorzitter Frits Bolkestein omschreef hen 
als: 'mondig, fit, betrokken en ondernemend'. 

Dit profiel staat in schril contrast met de 
dalende participatie van ouderen in het 

arbeidsproces. In 1993 werkte nog maar 25% 

van de mensen tussen 55 en 65 jaar, terwijl 
arbeid minder fysiek belastend is dan vroeger. 

Bolkestein sprak in dit kader van een 'twee

voudige en een dubbele vergrijzing: Nederland 
krijgt steeds meer ouderen en de ouderen wor
den steeds ouder'. Dat dit ingrijpende gevolgen 

zal hebben voor onder meer de arbeidsmarkt, 

het voorzieningenstelsel en de zorg, is nu reeds 
zichtbaar. 

AOW 
De arbeidsparticipatie van ouderen in 

Nederland is momenteel veellager dan in de 

meeste andere landen. Onderzoek heeft aan
getoond dat daardoor -tezamen met de huidi

ge demografische ontwikkelingen - de betaai

baarheid van de AOW na 2010 problematisch 
wordt. De Algemene Ouderdomswet, zoals wij 

die kennen, is namelijk gebaseerd op het soli
dariteitsbeginsel: de werkenden betalen premie 

voor mensen met een AOW-uitkering. Dit 
principe gaat echter uit van een 'gezonde' ver

houding tussen het aantal werkenden en het 

aantal pensioengerechtigden. Na 2010 zal dat 
evenwicht - zo is becijferd - ver te zoeken zijn. 

Bolkestein pleitte daarom voor een aantal 

maatregelen om een goede oudedagsvoorzie
ning ook na 2010 te kunnen waarborgen. 

Allereerst meende hij dat het niet een taak van 
de overheid is om te bepalen of en wanneer 

iemand moet stoppen met werken. De over
heid moet juist het blijven werken na de pen

sioengerechtigde leeftijd financieel aantrekke

lijk maken. Daarvoor zullen tevens bestaande 
belemmeringen moeten worden weggenomen. 

Zoals de leeftijdsdiscriminatie in arbeidsover

eenkomsten en ambtenarenreglementen. 
Flexibele pensionering zou een andere maatre

gel kunnen zijn. Wie vroeg stopt, krijgt een 

relatief laag pensioen; wie lang doorwerkt, 

krijgt een relatief hoog pensioen. Met deeltijd
pensionering kan een oudere werknemer min

der uren per week gaan werken en met demo

tie accepteert hij vrijwillig een functie op een 

lager niveau. Door deze maatregelen kan de 
oudere werknemer zich geleidelijk terugtrek

ken uit het arbeidsproces. Ook voor de werkge

ver heeft dat voordelen: er is meer tijd voor de 
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De inleiders: v.l.n.r. mevrouw mr. P. Swenker (directeur Zorg van de Vereniging van Nederlandse Zorgverzekeraars), mevrouw F.M. 
Roscam Abbing-Bos (dagvoorzitter), prof.dr. D.H. Sipsma (hoogleraar klinische geriatrie in Groningen en geneesheer-directeur van 
het psychogeriatrisch verpleeghuis 'Nieuw Toutenburg' in Noordbergum), mr.drs. F. Bolkestein (voorzitter Tweede-Kamerfractie van 
de VVD), dr. P.C. Plooij-van Gorsel (lid VVD-fractie in het Europees Parlement). 
(foto Peter Drent) 

overdracht van kennis en kunde. 
Het voorstel van VNO-voorzitter Rinnooy Kan 

om de AOW-gerechtigde leeftijd op den duur 

te verhogen naar 67 jaar, achtte Bolkestein 

een serieuze overweging waard. In een aantal 
andere landen is dit reeds het geval. In de VS 

zal die pensioengerechtigde leeftijd na het jaar 
2000 geleidelijk worden verhoogd.(zie ook bij

gevoegd kadertje) 

Armoede 
Ook op Europees niveau wordt nagedacht over 
de gevolgen van vergrijzing en ontgroening. 

Elly Plooij-van Gorsel, lid van de liberale frac
tie van het Europees Parlement, constateerde 

in haar inleiding dat de huidige verzorgings

staat plaats zal moeten maken voor een parti
cipatiestaat. Als co-president van de 

Intergroep over ouderen - een groep 

Europarlementariërs die zich specifiek inzet 
voor ouderen in Europa- werkt zij aan de 

vormgeving van het Europese ouderen beleid. 

De Europese liberalen zijn voorstander van 
een wettelijke pensioenregeling. Met name een 

steeds groter wordende groep van oudere vrou

wen dreigt slachtoffer te worden van direct of 
indirect discriminerende bepalingen van pen

sioenfondsen. Doordat zij als vrouw niet wer

den toegelaten tot een pensioenfonds of onder 
nadelige voorwaarden een aanvullend pen

sioen moesten sluiten, leven nu veel oudere 

vrouwen in armoede. Overigens propageert de 
liberale fractie geen Europensioen. De afzon

derlijke lidstaten moeten hun pensioenstelsel 

kunnen blijven afstemmen op hun eigen spe
cifieke landskenmerken. 

Ten aanzien van de ouderenzorg drong Plooij 

aan op een zorgaanbod dat de autonomie van 

de ouderen vergroot. Het Europees Parlement 

legt daarbij het accent op verzorging in het 
thuismilieu. Thuiszorg moet echter niet beteke

nen dat inwonende ouderen enerzijds afhan
kelijk worden van hun familie en anderzijds 

zelf belast worden met gezinstaken, zoals de 
zorg voor hun kleinkinderen. Hierdoor en door 

de toenemende mantelzorg, waarbij ouderen 

aangewezen zijn op de zorg van kinderen, 
buren en vrienden, dreigt er een zorgkloof te 

ontstaan waarvan vrouwen de dupe zullen 

worden. Het zijn immers vooral vrouwen die 

belast worden met zorgtaken, naast een baan 

en een gezin. Het Europees Parlement streeft 

daarom naar een volwaardig burgerschap van 
ouderen, zonder discriminatie op grond van 

leeftijd en/ of sekse. Vergrijzing en ontgroening 

vereisen een mentaliteitsverandering gericht 

op solidariteit tussen generaties. Of zoals 
Plooij het formuleerde: 'solidair in plaats van 

solitair'. 
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PENSIOENLEEFTIJD 
BESPREEKBAAR 

Menig 50+-er is eind vorige maand de 

schrik om het hart geslagen. Politiek lei

der Frits Bolkestein zou - volgens een aan· 
tal media - de. pensioengerechtigde leeftijd 
willen verhogen naar 67 jaar. 

Wat Frits werkelijk bezielt, is de discussie 

te starten over de betaaibaarheid in de 

toekomst van oudedagsvoorzieningen. 
Hieronder volgt de letterlijke tekst zoals 
hij die heeft uitgesproken tijdens de 

Themadag Oudereiibeleid. 

... 'Tenslotte zou men kunnen overwegen de 

AOW-gerechtigde leeftijd, op tennijn, te ver
hogen tot bijvoorbeeld 67 jaar, te beginnen 

met de 9eneratie die na 1950 is geboren, die 
veellanger onderwiJs volgt,· die leiter op de 
arbeidsmarkt ver~chijnt en die op zijn .vroegst 

pas in hçt jaar2010 65 jàar wordt. 

Een èVentuele overgang van 65 naar 6 7 jaar 

moet ruim van te voren worden aangekon
digd. Men heeft.dan dè. tijd om zich desge

wenst op deze situatie voor te bereiden. Zo 

hebben de VS reedS in 1983 aarygekbndigd 
dat de pensioengerechtigde Ieeftijdin de 
periode van 2000 tot 2025geleidelijk wordt 

verhoogdmet twee jaar, van 65 naar 67 jaar. 

Landen als Denemarken; Noorwegen en 

I{sland kennen reeds een standaard pen

sioenleeftijd van 67jilar. VNO" voorzitter 
Alexander Rinnooy Kan heeft deze suggestie 

al geopperd. Zij dient te worden overwogen, 

al zalhef laatste woord hierover nog lang op 
zich la.tenwachten. 

Het is volstrekt vqorbarig te concluderen, 

zoal~ sommigenhebben gedaan, datde WD. 

hier nu voor pleit. Vóór het jaar 2010 is. dit 
alles absoluut niet aan de orde; Maar we 

moeten het onderwt;rp wel durven beS[Jte- .. 
ken; •. ' 



BESTRIJDING DISCRIMINATIE: VERGROTING 
MAATSCHAPPELIJKE WEERBAARHEID 
ALLOCHTONEN NOODZAKELIJK 

het aantal allochtonen. Dit voornemen haal

de het niet, omdat de heersende opvatting was 

dat een dergelijke eis niet gesteld kon en 

mocht worden. De voorstanders toonden zich 
bedremmeld, immers er werd duidelijk de sug

gestie gewekt dat de maatregel een discrimine

rend karakter had. Toch vindt Van der Louw 

door Johan Hommes, 
foto: Hans van Kouwenhoven 

Op 24 oktober van dit jaar vond in de Pieterskerk 

te Leiden een forum plaats, dat werd georgani

seerd door de Mr Annelien Kappeyne van de 

Coppello Stichting. Deze stichting, genoemd naar 

Annelien Kappeyne van de Copello, WO-Tweede 

Kamerlid en staatssecretaris van Sociale Zaken, is 

opgericht in 1990, het jaar waarin de politica 

overleed. De stichting heeft als doel de visie van 

Annelien Kappeyne op het liberalisme en de 

gedachtenis aan haar levend te houden. Een stich

ting met als leidraad de geest van het onvervalste, 

vrijzinnig liberalisme waar Annelien voor stond. 

De stichting wil onder meer door het organiseren 

van fora het vrijzinnig liberalisme in Nederland 

voor een breder publiek toegankelijk maken. 

T hema van het forum op 24 oktober was 
"non-discrimatie, artikel 1 van de 

Grondwet in het licht van toenemende intoler

antie". Het geheel werd ingeleid door Cees 
Goekoop, burgemeester van Leiden en Lien 

Vos-van Gortel, voorzitter van de stichting. Zij 

roemden de betekenis van Annelien Kappeyne, 

vooral haar bijdragen aan discussies over 
immateriële onderwerpen als verdraagzaam-

~eid, et]l~~k, .~1-*u~; ~~ d~ .i~Eeg_rit~i~ .V. Cf.~.-~~! ..... 
menselijk lichaam. 'Zij was daarbij altijd dui
delijk, soms fel, doch immer oplossingsgericht', 

aldus Lien Vos. 

Bange mensen 
Sprekers in het forum waren Henk Vonhoff 
(VVD), !na Brouwer (GroenLinks) en André 
van der Louw (PvdA). 

Vonhoff begon zijn bijdrage met de stelling 
dat democratie geen staatsvorm is voor bange 

mensen. Problemen met de democratie wor

den vaak veroorzaakt door bange mensen, 
mensen die vinden dat de democratie hen 

onvoldoende bescherming biedt om het 

bestaan zeker te stellen. Deze mensen komen 
in actie en de actie wekt reactie. Discriminatie 

is volgens Vonhoff pas ruim na de Tweede 

Wereldoorlog als politiek probleem erkend. De 
gedachtenvorming erover is dus tijdgebonden. 
Pas in 1984 heeft Nederland het verdrag tegen 

foltering en ander onmenselijk gedrag geratifi

ceerd. Vaak is de discussie rond discriminatie 

emotioneel en onfeitelijk. 
Onderscheid maken komt in alle perioden van 

de geschiedenis voor. In de jaren dertig en 

veertig wordt er voor het eerst systematisch 

onderscheid gemaakt tussen mensen door de 
invloed van het nationaal-socialisme met zijn 

ideologie van racistische vooroordelen. De 
nazi's hebben door het maken van onder

scheid een sluipend gif ingebracht. 

Ons land was lange tijd een voorbeeld van 

openheid naar mensen toe die hier binnen 
kwamen. Deze mensen kregen kansen om zich 
te ontwikkelen. Discriminatie was er eigenlijk 
niet. De gebeurtenissen in de jaren dertig en 

veertig vormen voor Nederland een breuk. 
Gaandeweg heeft ook in ons land discrimine
rend gedrag ingang gevonden. Wij hebben er 

weinig alert op gereageerd, aldus Vonhoff. 

Strijd tegen discriminatie is nodig. Die strijd 
kan het beste worden gevoerd door open dis

cussie en ontmaskering en niet door verboden. 

v.l.n.r. Hanneke van Tongeren, vice-voorzitter van de Stichting en Lien Vos-van Gortel, voorzitter. 

Verdraagzaamheid is geen lijdzaamheid. 

Verdraagzaamheid kan ook betekenen open

lijk stelling nemen zonder terughoudendheid. 
De beloning is dat diegenen die intolerant zijn 

aan de openbaarheid ten onder zullen gaan. 

Er moet lering worden getrokken uit de 

geschiedenis. Intolerante groepen mogen niet 
de kans krijgen de angst onder de bevolking 

uit te buiten. Openbaarheid is daarbij onont

beerlijk. 
Vonhoff merkte op dat grote groepen vluchte

lingen en asielzoekers moeten worden opge

vangen in Nederland. Die opvang is nodig om 

ethische redenen. Belangrijk daarbij is de ver
groting van de maatschappelijke weerbaar

heid van de groepen. Allochtonen moeten vol

waardig in de maatschappij kunnen functio
neren. Hieraan moet prioriteit worden gege

ven. Om dit mogelijk te maken mogen aan 
allochtonen ook eisen worden gesteld, bij voor

beeld op het gebied van inburgering en 

beheersing van de Nederlandse taal. 

Gelijkwaardigheid 
!na Brouwer ging in haar bijdrage in op de 

betekenis van artikel 1 van de Grondwet. Zij 

vindt dat artikel 1 de belangrijkste norm van 
de samenleving bevat, de norm van gelijk

waardigheid van mensen. De vraag is nu: wat 

komt er na artikel 1 en de daarop gebaseerde 
wet gelijke behandeling. Hoe worden de nor

men nageleefd, komt er iets van terecht en wie 

neemt de verantwoordelijkheid? De verant

woordelijkheid behoort niet alleen te liggen bij 
de overheid, maar ook bij de burgers. Er kan 

daarbij sprake zijn van spanningen tussen de 

verschillende vrijheden. Deze worden onder 
meer veroorzaakt door technologische ontwik

kelingen (bestaat er vrijheid voor ouders te 
beslissen of een kind een jongen of een meisje 
zal worden). De spanningen tussen vrijheids
rechten kunnen in de multiculturele samenle-
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ving tot conflicten leiden. Spanningen tussen 

vrijheden mogen niet worden verdoezeld. 

Openbare discussie en dialoog is noodzakelijk. 

De samenleving heeft tot taak om artikel 1 van 
de Grondwet te laten werken. Het moet niet zo 

zijn dat iedereen gaat wachten op de rechter. 

De dialoog heeft volgens !na Brouwer alleen 

kans van slagen wanneer iedereen gelijke kan
sen heeft. Het creëren van gelijke kansen is 

noodzakelijk voor het goed functioneren van 
het antidiscriminatiebeginseL Democratische 

normen en waarden vragen offers. Dit betekent 

dat de samenleving na de inwerkingtreding 

van artikel 1 van de Grondwet en de wet gelij
ke behandeling niet achterover kan gaan leu

nen. Noblesse oblige, het delen van arbeid, 

inkomen en kennis is nodig. 

Wijkniveau bepalend 
André van der Louw vertelde dat in de tijd dat 
hij burgemeester was van Rotterdam er een 

voorstel door de gemeente werd gedaan om 

per wijk een maximum van So/o te stellen aan 

dat het wijkniveau bepalend is. In de wijk 

wordt immers beslist of inburgering succesvol 

kan plaatsvinden. Wanneer er één op de tien 
families van buitenlandse afkomst is verloopt 

inburgering meestal succesvol, wanneer de 

verhouding twee op vier of meer is, is er veel 
vaker sprake van vervreemding, irritatie en 

verzet. 

Wat zijn gelijke gevallen, is gelijke behande

ling mogelijk ? Nieuwkomers zijn per definitie 
ongelijk en dat zou positieve actie rechtvaardi

gen. Van der Louw is daar geen voorstander 
van, zeker niet als dat samen gaat met uitslui

ting van anderen. Volgens hem zal positieve 

actie in achterstandswijken tot mislukking 

gedoemd zijn. Voorzieningen moeten voor 
iedereen open staan, dus ook voor autochto

nen. Een aanpak waarbij voorzieningen uit

sluitend voor allochtonen zijn bestemd wekt 
spanningen op. Allochtonen moeten niet wor

den beschouwd als bijzondere groepen. 

RESTAURANT 
Kloksteeg 3 Leiden Telefoon 071 123053 

SPECIALITEITEN RESTAURANT 

"Het Kasteel van Rhoon" b.v. 
Tevens zalen voor recepties, diners en vergaderingen. 

S.G. Abel Dorpsdijk 63,3161 KD Rhoon, tel.: 01890-18896/18884/18488 
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Bouwen aan democratie 
in Oost-Europa 
door Miehiel Krom, foto's: Kees Hoving 

Oe ontwikkelingen in het voormalige Oostblok zijn sinds 

de val van de Berlijnse muur niet meer bij te houden. Veel 

Oosteuropeanen werken vanuit een nieuwe situatie aan 

de eigen toekomst met als grote voorbeeld de vrije 

Westerse economie. 

VVD-voorzitter Willem Hoekzero a 
overhandigt de Hongaarse vice-pre
mier Gabor Kuncze van de WO-zus
terpartij SzDSz de nieuwe VVD-das. 
In 1995 bezoekt een SzDSz-delegatie 
de WD in Nederland. De samenwer
king met Hongarije speelt in het 
Oost-Europaprogramma van de WO 
een centrale rol. 

I n sommige Oosteuropese landen komen 

nieuwe initiatieven vanuit de bevolking 
snel tot bloei. In grote steden als Praag en 

Boedapest is overal op straat zichtbaar dat de 
inwoners niet willen achterblijven bij die van 

de Westerse steden. De detailhandel en de 

horeca maken - mede gesteund door het toeris
me - een enorme bloei door. 

Uitwisseling 
Toch blijft de net verworven vrijheid broos. 

Volkeren die jarenlang onderdrukt zijn en 
echte democratie onvoldoende kennen, kun

nen vervallen in nieuwe vormen van onder

drukking of onderlinge strijd, kijk naar het 

voormalige Joegoslavië. Vamil.t'het Westen 
bestaan vele initiatieven om voormalige 
Oostbloklanden te helpen bij het opbouwen 

van de nieuwe democratie. Zonder belerend te 

willen zijn - Oosteuropeanen kunnen heel 
goed hun eigen boontjes doppen - biedt het 

Westen vooral steun via het uitwisselen van 

kennis en ervaring. Kennis die vooral op 
bepaalde terreinen noodzakelijk is. In landen 

als Hongarije en Tsjechië vind je bijvoorbeeld 

veel goed geschoolde mensen. De opleidingen 

zijn echter vooral technisch gericht. Westerse 
vakgebieden als marketing, communicatie, 

economie en milieukunde zijn onderbelicht 
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gebleven. Ook op politiek gebied zijn 
Oosteuropeanen minder gewend aan de voor 

ons vanzelfsprekende democratie. 

Moeite met open markteconomie 
Ondanks een aantal positieve ontwikkelingen, 

zoals zichtbaar in Praag en Boedapest, hebben 

veellanden in Oost-Europa grote problemen 
bij de omvorming van een centraal geleide 
naar een open markteconomie. Doordat de 

economische structuur van het voormalige 

Oostblok (Comecon) uiteen is gevallen, 
bestaan vertrouwde afzetkanalen niet of nau

welijks meer. Voorlopig is de kwaliteit van de 
produkten onvoldoende om een positie op de 

Westerse markt te verkrijgen. De privatisering 
is een van de grootste veranderingen in Oost

Europa. Voormalige staatsbedrijven bestaan 

niet meer en de prijzen stijgen dramatisch. 

VVD bouwt aan contacten 
De VVD voert sinds enige jaren een zeer actief 
beleid in het opbouwen van de politieke con

tacten in Oost-Europa om heel gericht onze 
ervaringen te kunnen uitwisselen. Hierbij 

wordt gewerkt met een geselecteerde groep 

landen. Dit jaar bijvoorbeeld bezochten VVD
delegaties 'prioriteitslanden' als Polen, 

Tsjechië, Hongarije en Slovenië. De bezoeken 
worden voorbereid door de medewerkers in het 

Thorbeckehuis en de vele vrijwilligers van het 
internationaal secretariaat. Deels gebeurt dit 

weer in samenwerking met de Europese 
Liberaal-Democraten (ELDR) en wereldwijd 

met de Liberale Internationale (LI). 

Zuster FDP 
Van alle liberale partijen in de wereld behoort 

de VVD samen met de Duitse liberale zuster

partij, de FDP, tot de koplopers in het opbou-

wen van politieke contactnetwerken in Oost

Europa. De FDP is al langer actief in Oost
Europa en heeft voor het concreet opbouwen 

van politieke relaties zelfs een eigen stichting 

die in Oosteuropese landen actief is: de 
Friedrich-Naumann-Stiftung. 

Delegatie Tsjechische Republiek 
Eind oktober bezocht een VVD-delegatie onder 

leiding van fractieleider Frits Bolkestein de 
Tsjechische Republiek. In Praag spraken de 

Nederlanders onder meer met premier Vaclav 

Klaus van de regeringspartij ODS en met de 
staatssecretaris van Buitenlandse Zaken Pavel 

Bratinka van ODA. Beide partijen zijn welis
waar geen lid van de LI of van de ELDR, maar 

zijn met name op economisch terrein liberaal 

georiënteerd. De VVD wil trachten deze partij
en uit het Brits-conservatieve kamp te trekken. 

Ook met de oppositionele Vrije Democraten 
van oud-minister Dienstbier (wel U-lid) wor

den goede contacten onderhouden. De 

genoemde partijen stellen de informatie-uit
wisseling met de VVD zeer op prijs. Immers ze 

zijn niet gewend om intern de politieke discus
sie aan te gaan en ook de open democratische 

verhoudingen moeten zich nog verder ontwik
kelen. 

Politieke prioriteiten 
Voor de Tsjechische gesprekspartners gelden 

de volgende politieke prioriteiten: 

- verdere ontwikkeling van de vrije markteco
nomie, waarbij de Westerse verzorgingsstaat 

voor de ODS geen voorbeeld is voor Tsjechië; 

- snelle toetreding tot de Europese Unie (EU), 
de WEU en de NAVO; 

versterking banden met het Westerse buur

land van Tsjechië, de Bondsrepubliek 
Duitsland, en het bewaren van afstand tot 

Rusland (de Tsjechen vrezen Russische 

dominantie vanuit voormalige Sovjet sta
ten). 

Frits Bolkestein, tevens in zijn functie van 

President Elect van de Liberale Internationale, 

verklaarde aan het einde van het bezoek dat 
Tsjechië voor het jaar 2000 lid zou moeten 

kunnen worden van de Europese Unie. Een 
Unie die volgens gastheer Klaus meer zou 

moeten worden gekenmerkt door vrijheid, dan 
eenheid. Frits Bolkestein, partijvoorzitter 

Willem Hoekzema en internationaal secretaris 

Hans van Baaien willen de relatie tussen de 

VVD en ODS, ODA en de Vrije Democraten in 
1995 nader uitbouwen. 

Training 
Overigens zijn de contacten met alle priori
teitslanden in Oost-Europa verschillend. In 

Polen wordt door referent Kees Hoving en 

Klaas Groenveld van de Teldersstichting nog 

gewerkt aan het opbouwen van contacten met 
de Unie van Vrijheid, terwijl in Tsjechië naast 

het bezoek van Bolkestein al meer activiteiten 

door de VVD zijn ontplooid. Zo verzorgde bij
voorbeeld dit voorjaar een VVD-delegatie 

(Evenhuis/Krom) onder leiding van Boudewijn 



Frits Bolkestein met Vaclav Klaus, 
de Tsjechische Premier. 

Wellink (referent voor de Tsjechische 

Republiek) een campagne- en presentatietrai

ning aan Tsjechische politici. Hongarije zal in 

1995, net als in de voorgaande jaren, met refe

rent Zsolt Szabo een centrale rol in het Oost

Europa-programma van de VVD innemen. 

Ook zal, met name op lokaal niveau, door 

referent Thierry Boitelle in Slovenië worden 

geopereerd. 

Voor leden die meer willen weten over de 

VVD-activiteiten in Oost-Europa, is het volgen

de handig om te weten. Verantwoordelijk voor 

de contacten is de internationaal secretaris 

Hans van Baalen. Het internationaal secreta

riaat van de VVD is gevestigd op het VVD

secretariaat in Den Haag en alle informatie 

over de Oost-Europa-activiteiten is te verkrij

gen via medewerker Kees Hoving. 
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POLITIEK 
BEDRIJVEN 
STEUNT OP 
ACTUELE 
INFORMATIE· 
VOORZIENING 
Daarin speelt de VVD-Expresse het komend-

jaar weer een belangrijke rol. Na vierenhalf 

jaar oppositie voeren is de VVD wederom ver

tegenwoordigd in het kabinet. Bovendien wor

den op 8 maart de verkiezingen gehouden 

voor Provinciale Staten die op hun beurt de 

Eerste Kamer kiezen. 

VVD-Expresse, de nieuwsbriefvan de VVD

Tweede- Kamerfractie, verschijnt wekelijks als 

de Kamer vergadert. Hierin staan actuele com

mentaren en verslagen van Kamerdebatten en 

politieke discussies. Ook bevat de VVD

Expresse een column van Frits Bolkestein, opi

nie-artikelen en samenvattingen van belang

rijke toespraken. 

Tijdens het parlementaire seizoen en straks in 

de PS-campagne is VVD-Expresse een onmis

bare bron van nieuws en feiten. Het staat 

bovendien vrij aan alle afdelings- en kamer

centralebladen om artikelen over te nemen! 

Als extra service aan de abonnees verschijnt 

in januari 1995 een volledig bijgewerkte index 

zodat u in de campagnetijd snel en efficiënt de 

standpunten van de VVD kunt opzoeken. 

U kunt zich abonneren door de bon te zenden 

aan: 

VVD-Expresse 

Tweede Kamer der Staten-Genmal 

Postbus 20018 

2500 EA Den Haag 

BON 

ja, ik neem een abonnement op VVD

Expresse. Ik betaal zodra ik de acceptgiro heb 

ontvangen f 50,- voor de periode januari t/m 

juni 1995. 
Naam. ______________________________ ___ 
Adres ______________ _ 

Postcode ____________________________ ___ 

Woonplaats, _______________ _ 

Handtekening, _____________ _ 

UITNODIGING HERIJKINGS· 
DISCUSSIERONDE 
Het hoofdbestuur nodigt U uit op een discus

sieronde over de herijking van het Nederlands 

buitenlands beleid op zaterdag 25 februari 

1995 (opening 10.30, afsluiting 16.00 uur). 

Een internationale forumdiscussie over dit 

actuele onderwerp zal worden afgesloten met 

commentaar door Frits Bolkestein. Aan deze 

dag zal mede inhoud worden gegeven via 

samenwerking tussen de desbetreffende partij

commissies, de LIGN en de politieke fracties in 

De Kamercentrale 

Amsterdam heeft tijdens 

een recente ledenverga

dering afscheid geno

men van haar voorzitter 

Paul Luijten. 

Pa ui is bijna twintig jaar 

actief geweest in de 

Amsterdamse politiek, o.a. als fractie-assistent, 

raadslid, fractievoorzitter in de Gemeenteraad en 

de laatste jaren als voorzitter van de 

Kamercentrale Amsterdam. 

Oud-WO-voorzitter Dian 

van Leeuwen-Schut is 

met ingang van 1 januari 

1995 benoemd tot voor

zitter van het College 

van Toezicht Sociale 

Verzekeringen te 

Zoetermeer. 

Dit is een onafhankelijke instantie die wordt 

belast met het toezicht op de uitvoering van de 

sociale verzekeringen. 

Oud-WO-voorzitter Jan 

Kammingais op 21 

november 1994 tot voor

zitter gekozen van de 

Europese Federatie voor 

het Midden- en 

Kleinbedrijf (UEAPME). 

Jan Kamminga, die thans 

MKB-voorzitter is, wordt per 1 januari 1995 de 

eerste man van 17 landelijke organisaties die 

gezamenlijk 9 miljoen ondernemers vertegen

woordigen, daaronder zijn ook organisaties uit 

Midden- en Oost-Europa. 

de Staten-Generaal en het Europees 

Parlement. 

Nadere informatie omtrent het programma, 

forumleden en locatie (omgeving Den Haag) 

wordt U op verzoek toegezonden. U kunt zich 

voor deze discussieronde opgeven via het 

internationaal secretariaat, postbus 30836, 

2500 GV Den Haag of per fax 070- 360 82 76. 

(buitenland. V&D) 

Het WO-Tweede 

Kamerlid Sari van 

Heemskerck is in novem

ber gekozen tot vice

voorzitter van de Noord 

Atlantische Assemblee. 

De NAA-i5-,ck- instelling -· · 

waar parlementaire a 

vaardigden uit de 16 NAVO-landen plus 14 geas

socieerde Oosteuropese landen halfjaarlijks bij

eenkomen. Daarnaast organiseert de Assemblee 

seminars en werkbezoeken. 

De Thorbeckepenning 

werd uitgereikt aan 

Mevrouw H. Kester- de 

Kievit die vanaf 1961 op 

zowel bestuurlijk als poli

tiek gebied actief is 

geweest in de WD. Zo 

was zij ondermeer wet

houder van Brielle en was zij eindredacteur van 

het plaatselijke WO-blad. 

Ook de heer mr. P.D.A. 

Wijk ontving te Brielle de 

Thorbeckepenning. hijis 

vanaf het eerste uur lid 

geweest van de WD. 

Tussen 1949 en 1961 ver

vulde hij verschillende 

bestuursfuncties. Vanaf 

1978 zat hij in de raad van Brielle, waarvan de 

laatste jaren als fractievoorzitter. Daarnaast ver

vulde hij nog vele andere maatschappelijke func

ties. 

Foeke de Wolf uit Grou heeft van de kc-Friesland 

de gouden WO-speld ontvangen. Deze hoogste 

Friese WO-onderscheiding ontving Foeke niet 

alleen voor zijn grote inzet als voormalig raadslid 

van Boarnsterhim en zijn statenlidmaatschap, dat 

hij het komend voorjaar beëindigd, maar ook 

voor zijn complete betrokkenheid bij de WD. Een 

betrokkenheid waarvan hij vaak blijk gaf via zijn 

spraakmakende uitspraken. 
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Voor de WO-radio-uitzendingen kunt u uw krant 

of omroepgids raadplegen. Tot 1 januari 1995 

zijn er nog twee uitzendingen, namelijk op don

derdag 15 en donderdag 29 december van 17.50-

18.00 uur via radio 5. Na 1 januari zal door de 

splitsing van de Nederlandse Omroepprogramma 

Stichting een geheel nieuw schema worden inge

voerd. Deze gegevens zijn nog niet in ons bezit. 

Op woensdag 28 december heeft de VVD televi

siezendtijd op Nederland 1 van 19.52- 19.55 uur. 

Op vrijdag 13 januari 1995 van 19.27- 19.30 uur 

op Nederland 3 en op donderdag 2 februari 1995 

zit het WO-televisieprogramma voor het afslui

tende avondprogramma. 

Deze tv-uitzendingen worden ook in de ochtend 

op een vaste tijd uitgezonden namelijk om circa 

09.05- 09.08 uur. Ze zijn op donderdag 29 

december 1994, op vrijdag 13 januari 1995, op 

maandag 30 januari en op dinsdag 14 februari. 

Al deze uitzendingen zijn op Nederland 2. 

DEBATVAN 
'J>~ .... ..._~~ ... ~ ......... _.,_. ..... ~ ...... ·"·A-"'·~._ ....... -. ............... _.. 

DE LIBERALE 
INTERNATIO· 
NALE GROEP 
NEDERLAND 
Op woensdag 21 december a.s. zal de LIGN 

een Public Liberal Debate organiseren in de 

Eerste Kamer der Staten-Generaal. Professor A. 

Kleinknecht, hoogleraar Algemene Economie 

aan de VU te Amsterdam, en Johan 

Stekelenburg, voorzitter van de FNV, zullen 

onder leiding van Professor E.j. Bomhoff, in 

debat gaan over de internationale concurren

tiepositie van Nederland. De leidraad van de 

avond zal de oratie van Professor Kleinknecht 

zijn, waarin hij stelt dat in vergelijking met 

andere hoge-lonen-landen binnen de OESO, 

Nederland systematisch achter loopt wat 

betreft activiteiten omtrent produkt-innovatie. 

DATUM: WOENSDAG 21 DECEMBER A.S. 

TIJD: 20.00 UUR 

PLAATS: Eerste Kamer der Staten-Generaal 

U wordt vriendelijk verzocht zich voor maan

dag 19 december a.s. op te geven via het ant

woordapparaat van de secretaris LIGN, Arne 

Geensen (tijdens kantooruren: 071 - 12 35 31) 

of schriftelijk via LIGN/internationaal secreta

riaat VVD, Postbus 30836, 2500 GV DEN 

HAAG. 
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Nieuwe Commissaris van de Koningin in Zuid-Holland, mevrouw Leemhuis-Stout: 

'Minder hiërarchie 
en meer samenwerking 
tussen de overheden' Commissaris der Koningin 

van Zuid-Holland, mevrouw 
Leemhuis-Stout 

door Hans de Bie, foto: Luuk Gosewehr 

De provincie in de naaste toekomst. Dat 
onderwerp kon natuurlijk niet onbesproken 
blijven in het gesprek met mevrouw ir. 
f.M. Leemhuis-Stout, de nieuwe 
Commissaris der Koningin in Zuid-Holland. 
Mevrouw Leemhuis, voormalig Dijkgraaf 
van het Hoogheemraadschap van 
Schieland, signaleert als zij over de komen
de jaren praat, een aantal vrijwel zekere 
feiten in het transformatieproces waarin de provincie nu zit. 
Daarnaast geeft zij ook ruimte aan een aantal persoonlijke opvattin
gen als zij het profiel van Zuid-Holland tekent. Zoals zijdiUn. baaL .. ~ .. 
installatietoespraak medio september verwoordde: 'Over de drie 
elementen waaruit mijn verantwoordelijkheid bestaat: de provincie als 
instituut, de provincie conditionerend voor de mensen die er wonen of 
werken, en de provincie als werkgever. ' 

Minder hiërarchie 

H et instituut provincie staat als zodanig 

niet ter discussie', meent mevrouw 
Leemhuis. 'Het gaat meer om de uitings- en 

verschijningsvormen van de provincie. Ik con

stateer tot mijn genoegen minder hiërarchie 
tussen de verschillende vormen van overheden 

die wij in Nederland hebben en meer samen

werking. Een rolverwisseling eigenlijk voor de 
provincie van toezichthouder naar coördina

tor, stimulator of regisseur. De verschillende 

overheden gaan zich daardoor ten opzichte 
van elkaar als medebestuurders gedragen.' 

Zij voegt daaraan toe: 'Aanvullend en samen
werkend en niet elkaars besluitvorming ont

kennend of miskennend'. De inauguratie

speech kreeg alom instemming in het 

Zuidhollandse provinciehuis. 

Geen parachutering 
De benoeming van mevrouw Leemhuis tot 

CdK van Zuid-Holland leek uit het niets te 

komen. In ieder geval niet - zoals helaas te 
vaak gebeurt - nadat de naam al veelvuldig in 

politieke kringen en in de pers gevallen was. 
Er was ook geen sprake van 'parachutering'. 

Geen benoeming als beloning voor jarenlang 

op landelijk politiek niveau verricht werk. Een 
niet sporadisch verschijnsel in ons land. 

Toen de vacature bekend werd schreef 
mevrouw Leemhuis gewoon een brief. Zij vond 

dat ze na tien jaar dijkgraafschap wel weer 

eens aan iets anders wilde beginnen. Zij ver

telt: 'Een nieuwe uitdaging, omdat ik in het 
Hoogheemraadschap niet zo erg veel meer 

had te leren en als nieuw te ervaren.' 
Zij ziet zichzelf meer als bestuurder dan als 

politica. 'Mijn kracht ligt meer in het sturen 

en niet in het mezelf bezighouden met specia
listische dingetjes. Ik zie mezelf als een genera

list en niet als specialist. Daarom heb ik nooit 
gekozen voor bijvoorbeeld het politieke werk 

in een gemeente'. 
Mevrouw Leemhuis ziet zichzelf niet als een 

pure WD-commissaris. Zij wil zich dus niet al 

te geprofileerd in alle situaties opstellen als 
vertegenwoordigster van haar politieke club. 

'PS enGS moeten goed met mij kunnen 

omgaan. Niet altijd een WD-etiket op mij 

plakken. Ik ben coördinator voor alle partijen. 
Bij het lanceren van mijn meningen over lan
delijk politieke zaken probeer ik zorgvuldig te 
handelen.' En als mevrouw Leemhuis iets fout 

doet, mogen de Staten haar aan haar jasje 

trekken. 

Te grote bestuursdichtheid 
Zuid-Holland, het dichtst bevolkte gebied van 

Nederland, is in de visie van mevrouw 
Leemhuis een buitengewoon pluriform gebied. 

'Demografisch, geografisch, planologisch, 
landschappelijk, maar ook qua volkshuisves
-ting, infrastructuur en economische ontwikke

ling. Zoals land- en tuinbouw en de arbeids
markt. Zuid-Holland is in dit opzicht ook de 

grootste provincie,' zegt de nieuwe CdK, 'met 

een economische bedrijvigheid, die de andere 

provincies in ons land overtreft.' 
Dat verandert als in 1997 het Rotterdams 

gebied een eigen provincie is geworden. Ook 
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als enkele jaren later de Haagse provincie zal 
zijn ontstaan. Mevrouw Leemhuis hierover: 

'Na vorming van de stadsprovincies kan het 

risico ontstaan dat Zuid-Holland een te grot~ 
bestuursdichtheid krijgt. Daar moeten we 
attent op zijn.' 

Een open, goed beargumenteerde discussie 
over een verdergaande samenwerking tussen 

Zuid-Holland en Noord-Holland na afsplitsing 
van de stadsprovincies gaat mevrouw 

Leemhuis zeker niet uit de weg. 'Deze moge

lijkheid moet zelfs hoog op de politiek bestuur
lijke agenda staan,' vindt zij. Ook de provincie 

Utrecht moet als een mogelijke gesprekspart

ner voor Zuid-Holland worden gezien. 'Op 
afzienbare termijn moet daarover duidelijk

heid komen.' Want hierbij komt de positie van 

de provincie als werkgever aan de orde, die 
mevrouw Leemhuis hoog aanslaat. De provin

cie Zuid-Holland maakt zich op voor de over

stap van medewerkers naar de provincie 
Rotterdam. De Zuidhollandse CdK zegt toe dat 

haar provincie zich hierbij als een ordentelijk 

en zorgvuldig werkgever zal opstellen. 

Geen carrièreplanning 
Commissaris van de Koningin, of Commissaris 
van de Kroon, zoals mevrouw Leemhuis het 
ook formuleert, noemt zij één van de mooiste 

banen voor een bestuurder. Zij houdt niet van 
carrièreplanning en daarom wil zij ook niet 

vooruitlopen op haar eigen toekomst tegen de 
achtergrond van de komende stadsprovincies. 

'Ik heb in mijn hele leven vaak de dingen 
laten gebeuren zoals ze kwamen.' 

Is er met haar benoeming veel veranderd in 
haar persoonlijk leven? 

Mevrouw Leemhuis zegt beslist niet het gevoel 

te hebben dat zij minder vrijheid heeft in haar 
nieuwe en maatschappelijk meer bij het 

publiek aansprekende baan. 'Maar ik heb 

daar ook geen antenne voor. Ik heb gelukkig 
een nuchtere familie. Zoals mijn zoon, die 

zegt: 'Ik zie je net zoveel als vroeger.' 
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Kent u dat? Je hebt je fiets of je auto 

neergezet om boodschappen te gaan 

lil doen en je komt terug en hij is weg. 
• Weg! Je kunt het je niet voorstellen. Je 

kijkt nog eens en nog eens. Naar een lege 

lillil plaats. Het lijkt wel Laurel & Hardy. 

'1/11 Dat overkwam mij twee weken geleden. 

0 Ik ging eten bij mijn broer. We hebben 

nog een film gekeken en toen ik weg 

wilde gaan, was ie weg. Was mijn snor-

• fiets weg. Ja, u /eest het goed' 'snorfiets', 

'!I lach maar. Maar het jaar dat ik hem had 

liiiii heb ik er veel plezier van gehad. 

• En dan begint het hele circus. Aangifte 

1 
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had ik alle papieren nog, dat maakt het 

wat makkelijker in de bureaucratie. 

Van de verzekering kreeg ik een veelbla

A dig invulformulier. De gestelde vragen 

'-' maken dat je je een halve crimineel voelt. 

Q 
Na het ingevuld en opgestuurd te heb

ben kreeg ik een telefoontje. Ik kreeg 

huisbezoek van het expertisebureau. 

Hijgend kwam de verzekeringsman 

boven - ik woon vierhoog. Na de vragen van het 

invulformulier nog eens persoonlijk doorgeno

men te hebben raakten we aan de praat. Ik ver

telde dat ik sinds april in de gemeenteraad zat. 

Oh, dat was interessant. Voordat hij bij dit 

bureau ging werken had hij twaalf jaar bij de 

Amsterdamse politie gewerkt, bureau 

Warmoesstraat Hij was er weggegaan wegens 

gebrek aan motivatie van zijn collega's. De pro

moties gingen op nummer, niet op prestatie. Van 

een team van 24 man was hij blij als er tien op 

kwamen dagen. de rest was ziek, met verlof of 

op cursus. Nu draaide hij veel meer uren, maar 

met veel meer plezier. Ziekteverzuim zag hij nau

welijks om zich heen. 

Al eerder hoorde ik zulke verhalen, maar nog 

nooit zo direct. Schokkend. Als WO hebben wij 

de politie hoog in het vaandel .. Meer blauw op 

straat. Mensen moeten zich weer veilig voelen. 

Maar misschien nog belangrijker dan de financiën 

waar het steeds over gaat, is de motivatie van de 

politiemensen. Het wordt tijd dat daar meer aan

dacht voor komt. 
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DE ORGANISATIE VROUWEN 
IN DE VVD HOUDT OP 17 EN 
18 MAART 1995 HAAR JAAR· 
CONGRES. 
Lokatie: 'De Blije werelt' te Lunteren 

Thema: DE TOEKOMST VAN ONZE 

GEZONDHEID IS ONS EEN ZORG 

Vrijdagavondprogramma: 
-Speech Frits Bolkestein 

-Speech VVD-voorzitter Willem Hoekzema 

-Inleidingen op het thema gezondheidszorg 

door de heer prof. drs. j. van Londen en 
mevrouw drs. G.H. Okma 

Zaterdagprogramma: vier rondetafel gesprek
ken oJ.y. Dienny Kroos-van der Mey over: 

a. Technologische ontwikkelingen 

b. Kortere verpleegduur ziekenhuis/verpleeg
huis 

c. Harmonisatie opleidingen/erkenningseisen 
d. Vernieuwingen in de geestelijke 

Volksgezondheid 

BENT U 
THUIS OP 
8 MAART? 
De Provinciale Statenverkiezingen hebben net 
als de laatste raadsverkiezingen het nadeel 

dat zij voor een groot deel van ons land in de 

krokusvakantie vallen. Neem dan tijdig maat
regelen om uw stem bij afwezigheid toch te 

kunnen uitbrengen. 

Er zijn diverse mogelijkheden voor het stem
men bij volmacht. 

Bij Angèle Voets-de Wit kunt u zich aanmel

den onder gelijktijdige overmaking van het 
verschuldigde bedrag op Bankrekening nr. 

53.38.22.734 (giro van de bank 82.42.00 t.n.v. 

ABN/AMRO) t.n.v. Angèle Voets-de Wit, 

Beukenweg 21, 6881 CK Velp; tel: 085-61 91 

15. 

U kunt kiezen uit het bijwonen van: 
1. het gehele congres ( 2-pers.kamer) f 150,-

2. vrijdagavond+diner, logies+ontbijtf 125,-

3. vrijdagavond+diner f 60,-

4. vrijdagavond zonder dinerf 15,-

5. zaterdag+lunchf 45,-
6. toeslag 1-persoonskamer, na toewijzing in 

Lunteren te voldoen f 25,-

De prijzen zijn inclusief koffie/thee. 
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gen ontvangt, naar het gemeentehuis, afde

ling verkiezingen. Of u vraagt de kiezerspas 
schriftelijk of telefonisch aan. Het aanvraag

formulier en uw oproepingskaart moeten 

uiterlijk 14 dagen voor de verkiezingen op het 

gemeentehuis binnen zijn. U ontvangt dan de 
kiezerspas. 

Afdelingsbesturen 
Vlak voor en op de verkiezingsdag wordt vaak 

nog een beroep gedaan op leden van onze 
afdelingsbesturen om alsnog een stem te kun

nen uitbrengen. Indien men een plaatselijk 
afdelingsblad heeft, zou men kunnen overwe

gen daarin enkele telefoonnummers te vermel

den van VVD-ers die bereikbaar kunnen en 

willen zijn om op dat laatste moment nog 
hulp te bieden. Ook de 

plaatsing van de districtenindeling van uw 
gemeente kan heel veel mensen helpen zonder 

uw tussenkomst de volmacht te regelen. 

LAAT UW STEM NIET VERLOREN GAAN!!! 
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ACTIEPRIJS!! 
'Van Thorbecke tot T elders' 

Hoofdpersonen uit de geschiedenis van het 

Nederlands liberalisme vóór 1940 

Redactie: G.A. van der List en P.G.C. van Schie 
168 blz., geïllustreerd- ISBN 90 232 2724 7 

Bevat boeiend geschreven portretten van tien 

vooraanstaande vertegenwoordigers van de 
liberale politieke stroming: j.R. Thorbecke, j. 

Kappeyne van de Coppello, S. van Houten, 

j.P.R. Tak van Poortvliet, M.W.F. Treub, H. 

Goeman Borgesius, N.G. Pierson, P.W.A. Cort 
van der Linden, H.P. Marchant en B.M. 

Telders. Aan de orde komen niet alleen de 

politieke ideeën maar ook de politieke beteke

nis van de geportretteerden. 

Nu voor de lezers van Vrijheid & 

Democratie: f 25,- tot 31 januari 1995. Na 
die datumf 35,-. 

U kunt het boek bestellen via onderstaande 
bon dje u kunt faxen naar VAN GORCUM 

05920- 72064 of in een open envelop zonder 

postzegel zenden aan: VAN GORCUM, 
Antwoordnummer 3, 9400 VB. Assen. 

BESTELBON 

Naam ______________________________ ___ 

Adres ______________________________ __ 

Postcode ______ _ 
Woonpl. ____________________________ _ 

Datum _________ Handtekening 

Verzoekt te zenden rechtstreeks via de uitge
ver/via boekhandel (naam, adres)* 

* doorhalen wat niet van toepassing is 

___ ex. 9023227247 Van der List/Van Schie 

'Van Thorbecke tot Telders à f 25,-

Actienummer: 120-004 tot 31-01-19.,95 

Deze bon faxen 05920- 72064 of in een open 
envelop zonder postzegel zenden aan: VAN 

GOR CUM, Antwoordnummer 3, 9400 VB 
Assen 

A. Voor hetzelfde stembureau kunt u een 

familielid of VVD-stemmende kennis machti
gen door uw oproepingskaart, voorzien van 

uw handtekening en de naam van de 

gemachtigde, aan de gemachtigde te geven. 
De gemachtigde mag maximaal twee extra 

stemmen uitbrengen en moet dit gelijktijdig 
doen met het uitbrengen van de eigen stem. 

Ook is het van belang dat u van te voren even 

het stembureaunummer controleert op uw 
kaart en die van de gemachtigde. 

B. -In een ander stembureau maar wel bin
nen uw provincie kunt u een ander voor u 

laten stemmen indien u op het gemeentehuis 

een volmachtformulier haalt of telefonisch 
aanvraagt. Daarop vult u uw gegevens in en 

die van degene die voor u gaat stemmen. 
Vraag dit formulier zeer tijdig aan, want 

het biljet moet 14 dagen voor de verkiezin

gen weer terug zijn op het stadhuis. Dus voor 
22 februari!! 

JUBILEUIVÎ TELDERSSTICHTING 

Degene die voor u gaat stemmen ontvangt 

een volmachtbewijs, waarmee hij/zij uw stem 
tegelijk met de eigen stem uitbrengt. 

Ook hier geldt dat de gemachtigde maximaal 
2 extra stemmen mag uitbrengen. 

C. Zelf stemmen in een ander stembureau 
(maar binnen uw provinciegrens.) 

Bijvoorbeeld: u bent forens en u werkt in 

dezelfde provincie als waar u woont. Dan kunt 
u uw oproepingskaart laten omzetten in een 

kiezerspas. Daartoe gaat u met uw oproe
pingskaart, die u drie weken voor de verkiezin-

'Ik spreek de hoop uit dat de Teldersstichting 
haar nuttige werk nog vele jaren zal voortzet

ten.' Met deze wens sloot Frits Bolkestein op 1 

december zijn toespraak over de liberale 
moraal af. Zijn vriendelijke woorden waren 

mede ingegeven door het 40-jarig bestaan van 

het wetenschappelijke bureau, dat zijn achtste 
lustrum vierde met een conferentie over de 

toekomst van het liberalisme en een - zeer 

goed bezochte - receptie. 
Tijdens de conferentie werd vanzelfsprekend 
vaak verwezen naar Bolkesteins recente plei

dooi voor een 'bezielend verband' en een over

heid die pal staat voor bepaalde normen en 
waarden. Zelf lichtte de politiek leider van de 

VVD zijn voorkeur voor 'een zeker cultureel 
conservatisme' toe met een verwijzing naar de 

dreigende morele instabiliteit en versplintering 

in Nederland. 
Hoe emstig deze dreiging is en op welke wijze 
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liberalen daartegen in geweer moeten komen, 

waren vragen die voor verdeeldheid zorgden 
onder de sprekers op de jubileumconferentie 

van de Teldersstichting. De liberale vertegen
woordigers uit de wereld van de politiek 

(Greetje den Ouden, Monique de Vries, jan 
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Kees Wiebenga) en de wetenschap (Paul 

Cliteur, Andreas Kinneging) waren het niette
min roerend met elkaar eens dat het liberalis

me geen simpele vrijheid-blijheid-filosofie is. 

De tijd dat de VVD mensen aanspoorde 
'gewoon zichzelf te zijn', lijkt vooriopig voorbij. 
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